


Förbunds-
stämma

Moderaterna i Stockholms stad



Om boken:
Utgiven av Moderata Samlingspartiet i Stockholms stad 2025 

Foto:
Omslag: Moderaternas bildarkiv
Inlaga: Moderaternas bildarkiv



Kallelse till förbundsstämma
9-10 maj 2025
Till: Föreningsordförande och förbundsstyrelsens ledamöter.  
 
Tid: Fredagen den 9 maj kl. 17.00 med fortsatta förhandlingar  
lördagen den 10 maj 2025.  
 
Plats: Hotel Birger Jarl, Stockholm. Motioner till stämman ska vara förbunds- 
styrelsen till handa senast lördagen den 28 mars kl. 17.00. 

Motioner sänds digitalt till stockholm@moderaterna.se. Rätt att väcka motion har 
förbundsstyrelsen, partiförening, ungdomsförbundet och enskilda medlemmar. 

Stockholm den 18 februari 2025

 

     
Johan Forssell   Lars-Peter Swärdh 
förbundsordförande   chefombudsman

   



4 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Innehållsförteckning
Föredragningslista        5

Procedurregler         6

Förbundets årsberättelser för åren 2023-2024     7

Verksamhetsberättelse 
Moderata kommunfullmäktigegruppen i Stockholms stad    93 
 
Verksamhetsberättelse  
Moderata fullmäktigegruppen i Region Stockholm.    105 
  
MUF Stockholm 
Verksamhetsberättelse, 2023, 2024      119

MUF Stockholm 
Verksamhetsberättelse, 2024, 2025      141

Valberedningens förslag        178

Proposition 1         186

Proposition 2          198 

Proposition 3          207

Proposition 4         222

Proposition 5         233

Proposition 6         249

Proposition 7         267 
 
Proposition 8         268

Motionsförteckning         276 
       



5Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Föredragningslista
a)  Val av ordförande och vice ordförande att leda förhandlingarna,
b)  Val av sekreterare,
c)  Val av två justerare för protokollet och två rösträknare,
d)  Föredragningslistans fastställande,
e)  Fastställande av röstlängd,
f)  Fastställande av stämmans stadgeenliga utlysning,
g)  Godkännande av arbetsordning och procedurregler
h)  Förbundsstyrelsens verksamhetsberättelser samt årsredovisningar
 eller årsbokslut,
i)  Revisorernas berättelse,
j)  Fastställande av resultaträkningar och balansräkningar,
k)  Fråga om ansvarsfrihet för styrelsen,
l)  Förslag från styrelsen (propositioner),
m)  Inkomna övriga förslag (motioner),
n)  Val av ordförande och två vice ordförande för förbundet och    
 styrelsen,
o)  Val av ledamöter i förbundsstyrelsen,
p)  Val av två revisorer med ersättare, tillika särskilda granskningspersoner  
 av redovisning av lokalt partistöd
q)  Val av ombud till partistämman med ersättare, 
r) Val av nomineringskommittéer med ordförande och vice ordförande i  
 dessa, med uppgift att föreslå valsedel till respektive nominerings-
 stämma, 
s) Val av två personer (med ersättare) att närvara vid och bevittna  
 försöknomineringens rösträkning samt upprätta röstprotokoll,
t)  Val av representation i studieförbundet Medborgarskolan i    
 enlighet med dess stadgar,
u)  Val av valberedning och ordförande i denna,
v)  Övriga frågor.
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Procedurregler
1. Yttranderätt har enligt stadgarna förbundets medlemmar. Alla yttranden görs från 

talarstolen.
2. Replikrätt har endast den som beviljas replik av förhandlingsordföranden.
3. Begäran om ordet för inlägg eller replik ska ske skriftligen till förhandlingspresidiet.
4. Yrkanderätt har förbundsstyrelsens ledamöter, valberedningens ledamöter samt 

föreningarnas tjänstgörande ombud.
5. Yrkande måste, för att upptas till behandling, lämnas skriftligen till förhandlings- 

presidiet.
6. Huvudförslag är förbundsstyrelsens yrkande. Under plenum väckta yrkanden 

upptas regelmässigt som motförslag.
7. Votering, om det begärs, görs genom handuppräckning med röstkort. Votering 

med rösträkning verkställs om röstberättigad begär det. Votering i personval sker 
alltid med slutna röstsedlar.

8. Valsedel i personval ska, för att vara giltig, uppta det antal namn valet avser. 
Valsedel, som upptar inte föreslaget namn är ogiltig. 
Vid personval som avser en plats ska den som blir vald erhålla minst hälften  
av antalet avgivna giltiga valsedlar.

9. Reservation och avvikande mening mot fattade beslut ska omedelbart anmälas 
till förhandlingspresidiet samt inlämnas skriftligen senast före stämmans  
avslutande.

10. Reservationsrätt har vid stämman röstberättigade.
11. Avvikande mening får till protokollet antecknas av förbundets tjänstemän.
12. Tidsbegränsning gäller under stämmoförhandlingarna enligt  

följande: 
2 minuter – debattinlägg, förbundsstyrelsens svar på motioner 
1 minut – replik 
Stämman kan under förhandlingarnas gång besluta om ytterligare  
tidsbegränsning om det behövs.

13. Streck i debatten sätts om stämman så beslutar. Talarlista och yrkande justeras 
då. Efter det att streck satts får nya yrkanden inte väckas.



7Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Förbundets årsberättelser  
för åren 2023-2024
Moderata Samlingspartiet i Stockholms stad 
Org. nr: 802003-2515
Sammanfattning
Verksamhetsåren 2023 och 2024 har till största del handlat om att utvärdera valen 
2022 och påbörja förberedelserna vad gäller politik, kampanj och organisation inför 
valen 2026 samt planering och genomförande av EU-valet 2024.

Förbundsstämma
Ordinarie förbundsstämma hölls den 12-13 maj 2023. Vid förbundsstämman deltog  
ombud från föreningar och förbundsstyrelsen. Stämmoförhandlingarna leddes av 
Mikael Söderlund, ordförande och Charlotte Broberg, vice ordförande. För behandling 
fanns 3 st propositioner och 95 st motioner.
 
Förbundsstyrelsen
Ordinarie förbundsstämma valde förbundsstyrelse för perioden fram till nästa ordinarie 
stämma:

Förbundsordförande: Johan Forssell 
1:e vice ordförande: Dennis Wedin 
2:e vice ordförande: Andréa Hedin

Ledamöter: Kristina Axén Olin, Lars Jilmstad, Johan Nilsson, Arin Karapet, Christofer 
Fjellner, Kristoffer Tamsons, Ole-Jörgen Persson, Jessica Rosencrantz, Kristina Lutz, 
Johan Paccamonti, Sophia Granswed Baat, Susanne Sjöblom, Annika Elmlund,  
Christoffer Hökmark

I förbundsstyrelsen har som självskriven ledamot ingått, MUF: Greta Eulau.

Till förbundsstyrelsen har adjungerats:  
Örjan Hultåker (Moderata Seniorer)  
Kim Nilsson (Öppna Moderater) Merit Frost Lindberg (Företagarrådet)
Theréz Randquist (Moderatkvinnorna)
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Revisorer
Till revisorer valdes på förbundsstämman:
Ordinarie: Thomas Lönnström, Insikt & Åsikt Revision AB (aukt. revisor) Cecilia Brinck 
(verksamhetsrevisor)

Ersättare: Jeff Erici, EY (aukt. Revisor) Elisabeth Johnson (verksamhetsrevisor)
Valberedning

Förbundsstämman valde till valberedning:
Ordförande: Joakim Larsson

Ledamöter och ersättare:
Krets 1:
Ordinarie: Therese Lindström, Hammarby Sjöstad
Ersättare: Jens Ahl, Högalid

Krets 2:
Ordinarie: Peter Jönsson, S:t Göran
Ersättare: Christer Mattson, Bromma 

Krets 3:
Ordinarie: Carl Nordblom, Oscars Norra
Ersättare: Tom Hedrum, Gärdet

Krets 4:
Ordinarie: Johan Brege, Skarpnäck
Ersättare: Torbjörn Ebérus, Farsta

Krets 5:
Ordinarie: Elisabeth Johnson, Skärholmen
Ersättare: Anette Hellström, Hägersten

Krets 6:
Ordinarie: Per Hallberg, Vällingby
Ersättare: Elisabeth Hellström, Tensta Rinkeby

MUF:s distriktsstyrelse utsåg Victor Siljevik som ledamot med Douglas Ahlberg  
som ersättare.

Övriga val
16 st ombud med ersättare till partistämman 2023 i Umeå valdes.
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Förbundsstämman beslutade att till ombud till Medborgarskolan i  
Stockholmsregionens stämma välja Helena Bonnier, Petra Holda och Bo Sundin.

Utdelning av förtjänsttecken
Johan Forssell dela ut förbundets egna förtjänsttäcken till personer som gjort  
betydande insatser för partiet genom åren.

Förtjänsttecken guld
Inger Koch, Kungsholmen
 
Förtjänsttecken Silver
Helena Bonnier, Oscar Södra
 
Förtjänsttecken Brons
Olle Andretzky, Brännkyrka

Förbundsråd
Förbundsrådet som består av partiföreningsordförandena, MUF-ordförandena och 
förbundsstyrelsens ledamöter har inte haft några sammanträden under perioden.

Förbundskansli
Förbundskansliet är gemensamt kansli för de båda förbunden Stockholms län och 
Stockholms stad. Kansliet är både en serviceorganisation och kampanjorganisation  
för hela länet. Kontoret är förlagt till, Blasieholmsgatan 4A, Stockholm.
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Vid förbundets kansli har under verksamhetsåren 2023-2024 tjänstgjort:

Lars-Peter Swärdh, chefombudsman 
Ida Karlbom, kommunikationschef 
Åsa Edholm, redovisningsekonom
Aleksander Lestaric, fält- och organisationschef (t.o.m mars 2023)

Fredrik Wallner, organisationschef (fr.o.m september 2023)
Zackarias Fariss, fältkampanjledare (fr.o.m maj 2023 - t.o.m augusti 2024)
Veronica Nordström, grafisk formgivare 
Emilia Öije Bergqvist, grafisk formgivare (t.o.m december 2024) 

Celine Alfredsson, projektledare (t.o.m mars 2025)

Erik Glimvik, projektledare
Robin Irberger, projektledare (t.o.m dec 2023)

Jakob Steinstö, projektledare (t.o.m juni 2024)

Esaias Gonzalez Hedin, organisationssekreterare (t.o.m augusti 2023)

Philip Hallberg, organisationssekreterare (fr.o.m december 2023 – t.o.m augusti 2024)

Tilda Hermansson, organisationssekreterare (fr.o.m september 2023)

Disa Nilsson, projektledare (t.o.m augusti 2023)

Alexander Wallström, projektledare (fr.o.m november 2023)

Michael Wigg, projektledare (fr.o.m december 2023)

Anna Berglund, projektledare (fr.o.m oktober 2024)

Victor Siljevik, ombudsman MUF (t.o.m januari 2023)

Elias Ripstrand, ombudsman MUF (fr.o.m januari 2023 - t.o.m juli 2023)

Kevin Kumar, ombudsman MUF (fr.o.m juli 2023 – t.o.m februari 2025)

Medlemmar
Förbundet hade vid årsskiftet inkl MUF:

2024/2025: 4325
2023/2024: 3964
2022/2023: 4087

Förbundets medlemsregistersystem är samma som riksorganisationen.
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Föreningarna
Förbundet har 27 verksamma lokala partiföreningar. Föreningarna inom de  
kommunala valkretsarna är:

Krets 1:
Enskede-Årsta, Hammarby Sjöstad, Högalid, Katarina, Maria och Sofia

Krets 2:
Bromma, Essingen, Kungsholmen, S:t Göran

Krets 3:
Engelbrekt, Gärdet, Hedvig Eleonora, Norrmalm Oscar Norra och Oscar Södra

Krets 4: 
Farsta, Skarpnäck och Vantör

Krets 5:
Brännkyrka, Hägersten och Skärholmen

Krets 6:
Hässelby, Kista, Spånga, Tensta-Rinkeby och Vällingby
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Utbildning 

Utbildningsverksamheten under det gånga verksamhetsåret har vilat på tre  
huvudsakliga pelare. Grundutbildning, webb-utbildning och konferenser och  
spetsutbildning. De övergripande målen för utbildningsverksamheten har varit att: 

• Förbundets utbildningsverksamhet ska ge medlemmarna en möjlighet till  
kompetensutveckling inom för dem relevanta politikområden. 

• Utbildningsverksamhet syftar även till att på en regelbunden basis tillhandahålla 
en omfattande och varierat utbud av utbildningar så att alla medlemmar känner att 
förbundet erbjuder något för dem. 

• Verksamheten har även som syfte att ge medlemmarna en möjlighet att knyta 
kontakter med varandra och våra ledande företrädare, för att på det sättet vara en 
naturlig arena för nätverksbyggande. 

• Ett uttalat mål har varit att ge medlemmarna den kompetens de behöver för  
att på ett förtjänstfullt sätt bedriva valrörelse. 

Grundutbildning 
Moderaterna i Stockholms stad och län erbjuder grundutbildningar till samtliga  
medlemmar i förbundet. Grundutbildningarna ska ses som ett komplement till  
föreningarnas verksamhet. Grundutbildningarna har skett på måndagar för att  
skapa en känsla av kontinuitet i verksamheten. 

Syftet med grundutbildningsverksamheten har varit att erbjuda varierande  
utbildningar inom en rad olika politiska ämnena, med en hög kvalitativ nivå.  
Utbildningarna har hållits av ledande företrädare inom Moderaterna både på  
ett lokalt och nationellt plan. 

Avvägningar har gjorts för att balansera utbudet av utbildningar mellan olika  
politikområden, så som skola, trygghet med utbildningar som mer syftat till  
personlig utveckling så som ledarskap. 

Grundutbildning inför EU-valet 
Inför EU-valet förändrades fokus från allmänpolitik till ett renodlat fokus på EU-valet.  
Det genomfördes tre kampanjutbildningar inför EU-valet, med fokus på samtals- 
kampanj. Utöver det genomfördes även en utbildning i telemarketing inför satsningen 
på TM i EU-valet. Utöver detta genomfördes även flera webbutbildningar under  
varumärket StockholmLIVE med extra stort fokus på EU-valet. 
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Webbutbildning 
De webbaserade utbildningsinsatserna har gjorts under två olika varumärken.  
Dels digitala stormöten som har erbjudits till våra företrädare inom Stockholms stadshus 
och region Stockholm. Dessa ska ses som digitala medlemsmöten där medlemmarna 
ges möjlighet att få aktuell information och möjlighet att ställa frågor som berör dem. 
Det andra varumärket vi arbetat med är StockholmLIVE där fokus har varit på väldigt 
aktuella frågor. Så som EU-valet och stadsbudgeten. StockholmLIVE är ett format som 
efterliknar en talkshow dör ledande företrädare blir  
intervjuade av en programledare.

Medieträning  
Alla kommunalråd i länet har erbjudits möjlighet att få delta på en heldagsutbildning 
med journalisten Johan Romin under hösten 2024. Denna utbildning var mycket 
uppskattad av deltagarna. 

Stockholmskonferensen 
I oktober 2024 genomfördes Stockholmskonferensen på Scandic Star Sollentuna. 
Deltog gjorde strax under 400 aktiva medlemmar i Moderaterna från både staden och 
länet. Huvudtalare under konferensen var finansminister Elisabeth Svantesson och 
debattören Mustafa Panshiri. Utöver passen i helsal hade deltagarna möjlighet att välja 
på 16 olika seminarier, där ledande företrädare för Moderaterna deltog i panelsamtal. 
I princip alla seminarier som arrangerades hade externa talare i panelerna, blad annat 
gästades vi av åklagaren Lisa dos Santos, Stockholms Handelskammares VD Daniella 
Waldfogel och Professor emeritus Marta Szebehely. Flera av panelerna hade även 
representation från regeringen. 

Telemarketing i EU valet 
Under EU-valet satsade Moderaterna i Stockholms stad på telemarketing. Detta  
gjordes genom att det upprättades en TM-station på Blasieholmen där vi hade totalt 
åtta olika telefoner som vi ringde väljare ifrån. Totalt sett bemannades TM-stationen 
483 timmar och vi ringde 2768 samtal vilket ger en samtalsfrekvens på 5,7 samtal i  
timmen. Vilket ligger i paritet med frekvensen som Høyre i Norge hade när de genom-
förde samma i kampanj. Intresset för att vara en del av TM-kampanjen ökade i takt  
med att valdagen närmade sig och det hände att vi hade fler personer som ville vara 
med och ringa väljare än vad vi hade telefoner tillgängliga. Av de 2768 samtalen vi 
ringde var det 1813 personer som vi upplevde hade en positiv bild av Moderaterna.  
355 personer som var negativa till Moderaterna. Vilket vi får bedöma som varandes 
väldigt goda siffror för en ny kampanjmetod i en valrörelse. 
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Fokuset för det arbete som bedrivits har varit att förmå våra väljare att gå och  
förtidsrösta. Målgruppen har varit män i 40+-åldern på Norrmalm och Östermalm, där 
möjligheten till dörrknackning är ytterst begränsade. Detta i samband med att väljarna i 
dessa områden tenderar att rösta övervägande moderat. Östermalm och Norrmalm  
är även områden där det är svårt att bedriva dörrknackning då bebyggelsen över- 
vägandes består av flerfamiljshus där det krävs portkod för att komma in i trapphuset, 
vilket försvårar möjligheterna att på ett effektivt sett bedriva dörrknackning.  

Majoriteten av de samtal som vi har genomfört har varit korta och väldigt få har haft 
följdfrågor. I de fallen där folk har haft frågor så har samtalen varit mycket kvalitativa. 
Av de frågor vi fått från väljarna har väldigt många rört praktiska frågor om var och hur 
man röstar. Slutsatsen är att ställt mot dörrknackning så har vi fler kvalitativa samtal i 
dörrknackningen än i TM mätt i procent.  

Väljarna har inte varit negativa till att få samtal från Moderaterna, de har snarare varit 
förvånade. När vi har presenterat vårt huvudbudskap om att de ska rösta i EU-valet och 
om de har några frågor inför valet har de flesta reagerat positivt, då vi inte gett intrycket 
av att vara telefonförsäljare.  

Att inte uppträda som telefonförsäljare utan att vi snarare gör en samhällstjänst  
har tydligt kommunicerats under kampanjen, vilket även har uppskattats bland  
dem som har ringt. 

TM-kampanjen fungerade väldigt väl under EU-valet som ett komplement till  
dörrknackningskampanjen i och med att vi på detaljerad nivå kan styra kampanjen mot 
prioriterade demografiska grupper. I sett i ljuset av detta så var TM-kampanjen  
en väldigt viktig insats i EU-valet. 
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Kampanjer 2023–2024 utöver EU-valet
Under de senaste två åren har Moderaterna bedrivit flera kampanjer med fokus på 
sjukvård, kollektivtrafik, trygghet och skattesänkningar. Kampanjerna har lyft de  
problem som många stockholmare möter i sin vardag, såsom ökad otrygghet efter att 
Socialdemokraterna sagt upp nio av tio ordningsvakter, och försämrad kollektivtrafik där 
var sjätte busslinje försvunnit i innerstaden och 90 linjer i länet har reducerats eller lagts 
ner.

Inom sjukvården har kampanjerna uppmärksammat minskad tillgänglighet, särskilt efter 
nedläggningen av närakut Hötorget med över 50 000 årliga besök och mottagningar 
för ätstörningsvård. Moderaterna har drivit på för en vård som fungerar och kollektiv- 
trafik som utvecklas istället för att avvecklas.

Utöver dessa insatser har Moderaterna genomfört lokala kampanjer i samarbete  
med lokalföreningar, där specifika frågor som engagerar invånarna har lyfts. Syftet har 
varit att skapa ett lokalt engagemang genom att visa att Moderaterna står på  
stockholmarnas sida i frågor som påverkar deras vardag.

Trygghetskampanjen – Få ordning på Stockholm
Under året har Moderaterna bedrivit en omfattande trygghetskampanj för att  
lyfta problemen med den ökande kriminaliteten i Stockholm och vikten av kraftfulla 
åtgärder för att öka tryggheten i hela staden. Kampanjen har fokuserat på att synliggöra 
konsekvenserna av den grova brottsligheten och vikten av att stärka både det före- 
byggande och det brottsbekämpande arbetet.

Moderaterna har särskilt uppmärksammat nedskärningen av kommunala  
ordningsvakter, där vänsterstyret har minskat antalet från 180 till 60, trots att våldet  
och otryggheten ökar. Partiet har därför drivit på för att utöka trygghetsskapande 
insatser, bland annat genom att höja antalet ordningsvakter, sätta upp fler  
trygghetskameror och stärka samarbetet mellan skola, socialtjänst och polis för  
att tidigt förebygga kriminalitet.

På nationell nivå har Moderaterna fortsatt arbetet med att öka antalet poliser, stärka 
brottsofferperspektivet och förbättra stödet till föräldrar för att minska risken för att 
unga dras in i kriminalitet. Kampanjen har genomförts genom informationsspridning, 
digitala insatser och lokala aktiviteter för att engagera stockholmarna i trygghets- 
frågan och visa på konkreta lösningar för en säkrare stad.

Busskampanj
Moderaternas kampanj i Stockholms stad och län fokuserade på att försvara  
och utveckla kollektivtrafiken. Partiet kritiserade Socialdemokraterna, Miljöpartiet, 
Centerpartiet och Vänsterpartiet för att ha svikit sina vallöften från 2022 om bättre och 
billigare kollektivtrafik. Istället påpekade Moderaterna att det styrande vänsterstyret i 
Region Stockholm höjt skatterna, ökat SL-priserna och minskat antalet avgångar.
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En central del av kampanjen var att belysa nedskärningarna inom busstrafiken,  
där 90 busslinjer fått reducerad trafik och 22 linjer helt lagts ner. Genom flygblad  
och digital kommunikation uppmanade Moderaterna stockholmarna att engagera  
sig för att rädda kollektivtrafiken.

Kampanjens budskap var tydligt: fler avgångar istället för färre, och en kollektivtrafik 
som ska utvecklas snarare än avvecklas. Partiet använde QR-koder och sociala medier 
för att sprida information och engagera invånare i frågan.

Resan mot en bättre Stockholmsregion
Under året har Moderaterna i Region Stockholm bedrivit ett omfattande arbete för att 
stärka regionens utveckling och förbättra välfärden för invånarna. Grunden för detta 
arbete har varit det fyrapunktsprogram som presenterades för att tydligt och enkelt 
kommunicera vad Moderaterna vill i regionen. Programmet – med fokus på sänkt skatt, 
ökad tillväxt, fungerande vård och räddat resande – har därefter omsatts i en bred 
kampanj för att nå ut till fler och skapa förändring.

Sänkt skatt – mer till välfärden
Stockholm har den högsta regionskatten i Sverige, och under året har Moderaterna 
arbetat för att sänka den, samtidigt som partiet motsatt sig skadliga skatter som  
fastighetsskatt och utjämningsskatt. Genom en lägre skatt skapas bättre förutsättningar 
för både hushåll och företag, vilket i sin tur leder till ökad tillväxt, fler jobb och mer 
resurser till välfärden.

Ökad tillväxt – fler möjligheter
För att göra regionen mer attraktiv och motverka utflyttning har Moderaterna  
drivit på för att fler bostäder byggs utifrån stockholmares behov, med fokus på småhus 
snarare än storskaliga miljonprogram. Infrastrukturen behöver också utvecklas genom 
en färdigställd ringled runt Stockholm och en utbyggd kollektivtrafik. Samtidigt har 
partiet arbetat för att underlätta för företagare genom regelförenklingar och krafttag 
mot brottslighet som hotar företag och arbetstillfällen.

Fungerande vård – närmare människor
Moderaterna har motsatt sig den pågående nedläggningspolitiken inom vården  
och istället drivit på för fler vårdplatser och bättre tillgänglighet. Genom att arbeta  
för utökade öppettider på vårdcentraler och bättre ersättning till vårdpersonal har 
partiet lagt fokus på att anpassa vården efter invånarnas behov och säkerställa att  
fler får vård i tid.

Räddat resande – bättre framkomlighet
Kollektivtrafiken är avgörande för Stockholmsregionen, men under det nuvarande  
styret har omfattande nedskärningar genomförts, där busslinjer lagts ner, avgångar 
minskat och biljettpriserna höjts. Moderaterna har varit en tydlig motkraft till denna 
utveckling och drivit på för att kollektivtrafiken ska utvecklas, inte avvecklas, så att fler 
kan resa smidigt och hållbart i hela regionen.
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Genom att omvandla fyrapunktsprogrammet till en bred kampanj har Moderaterna 
arbetat för att nå ut till fler och skapa engagemang för en politik som stärker  
Stockholmsregionen. Med fokus på tillväxt, trygghet och välfärd fortsätter arbetet  
för en bättre framtid för alla som bor och verkar i regionen.

Moderaternas Höstkampanj 2024 – "Vi kämpar för dig"
Moderaternas höstkampanj 2024 lyfte fram kritik mot det nuvarande styret i 
Stockholms stad och Region Stockholm, där Socialdemokraterna, Miljöpartiet 
och Vänsterpartiet (samt Centerpartiet i regionen) styr. Kampanjen fokuserade på 
ekonomiskt ansvar, trygghet, skola och kollektivtrafik.

I Stockholm har skatten höjts till rekordnivåer samtidigt som nedskärningar gjorts i skola 
och kollektivtrafik. Moderaterna påpekade att stadens skuldsättning ökar med en miljon 
kronor i timmen, vilket leder till höga räntekostnader som belastar välfärden. Dessutom 
har två av tre ordningsvakter sagts upp, vilket har minskat tryggheten.

I Region Stockholm kritiserades stora nedskärningar i kollektivtrafiken, där 90 
busslinjer har reducerats eller försvunnit, och ökade vårdköer efter att vårdavtal sagts 
upp. Moderaterna lyfte även fram att vänsterstyret nekat SL reklamintäkter på 50 
miljoner kronor och samtidigt lagt 92 miljoner på att köpa upp ett privat vård-
bolag.

Kampanjen betonade också Moderaternas genomförda reformer på nationell nivå, 
inklusive Sveriges Nato-medlemskap, utbyggnad av kärnkraft och laddinfrastruktur, 
skattesänkningar samt satsningar på brottsbekämpning, vård och skola.

Sammanfattningsvis lyfte höstkampanjen fram Moderaternas mål att stoppa 
vänsterstyrets nedskärningar och slöseri, samt att fortsätta driva en politik för ökad 
trygghet, ekonomisk ansvarstagande och en välfungerande välfärd.

EU-valrörelsen 2024 
Inför Europaparlamentsvalet 2024 genomförde Moderaterna i Stockholms stad och  
län en omfattande och välorganiserad valkampanj. Valrörelsen var indelad i tre faser:  
mobilisering och förberedelser, kampanjstart samt slutspurten, där insatserna  
intensifierades stegvis för att maximera väljarstödet.

I den första fasen låg fokus på att mobilisera organisationen och rusta kampanj-
arbetarna. Utbildningar arrangerades för medlemmar och aktiva, och ett strategiskt 
kampanjmaterial, kallat Valvinnarpaketet, distribuerades till föreningarna. 
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Förberedelserna inkluderade även en opinionsmätning för att kartlägga väljarnas  
prioriteringar i Stockholmsregionen. Bland de mest centrala frågorna för väljarna  
framstod försvars- och säkerhetspolitik, brottsbekämpning och migration, vilket  
låg i linje med Moderaternas valbudskap.

Under kampanjstarten, som samordnades med den nationella valkampanjen,  
ökade aktiviteten markant. Toppkandidaterna Tomas Tobé och Arba Kokalari deltog i 
Sverigemötet och genomförde en rad publika aktiviteter. Den digitala kampanjen  
intensifierades genom plattformen SthlmLive, och valstugan på Sergels torg  
öppnades. Dessutom startades en telemarketingstation på Blasieholmen, inspirerad  
av Höyre i Norge, för att nå väljare i områden där dörrknackning var mindre effektiv.

I slutspurten skiftades fokus till röstmaximering. Kampanjarbetet intensifierades  
genom dörrknackning, telefonkampanjer och riktad digital annonsering. Särskilda  
kampanjhelger arrangerades, och en 100-timmarskampanj genomfördes för att  
driva upp valdeltagandet. En av de mest framgångsrika insatserna var den digitala  
kampanjen, där Moderaterna framhävde sitt huvudbudskap: "För ett fritt och säkert 
Europa". Kampanjmaterialet innehöll även tydliga sakpolitiska budskap såsom  
“Sätt gränser för kriminella. Inte för polisen” och “Säkra Europas gränser. Gör Sverige 
tryggt igen”.

För att bättre nå målgrupperna anpassades kampanjen efter specifika väljarsegment 
som identifierats i analysarbetet. Fokus låg på att mobilisera befintliga moderata  
väljare snarare än att attrahera nya. De mest prioriterade målgrupperna, såsom  
"Europamoderater" och "Trädäcksmoderater", nåddes genom riktade insatser.

Trots en omfattande kampanj och en välorganiserad slutspurt backade Moderaterna 
något i Stockholm (-0,98 procent), men behöll en stark position i flera av de  
prioriterade områdena. Valanalysen visade att vänstersidan lyckades mobilisera  
sina väljare mer effektivt, särskilt i vissa kretsar där Miljöpartiet och Vänsterpartiet  
gick framåt.

Sammanfattningsvis visade EU-valrörelsen 2024 att Moderaterna i Stockholm  
genomförde en välplanerad och strukturerad kampanj med ett tydligt budskap  
och en stark organisation. Kampanjen stärkte den interna mobiliseringen, utvecklade 
nya kampanjmetoder och gav viktiga insikter inför kommande valrörelser.
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Kommunikation

Eftervalsanalys 
Under försommaren 2023 färdigställdes eftervalsanalysen för valet 2022. Analysen  
blev både en tillbakablick över tidigare framgångsperioder och en rad handfasta  
rekommendationer för att vända trenden med sjunkande valresultat i Stockholm. 
 
Rekommendationerna:
• Formulera en optimistisk, urban och framtidsinriktad stockholmsberättelse. 
• Säkra stockholmsperspektivet i den nationella politiken. 
• Formulera en lokal oppositionspolitik som andra partier behöver förhålla sig till. 
• Gör hemläxan i skolan och sjukvården. 
• Bli mer relevant för kvinnor i fler åldrar och bland fler väljargrupper. 
• Stärk den lokala förankringen i valkretsarna. 
• Tillsätt en valledning och presentera ett valmanifest i ett tidigare skede. 
• Samla fler engagerade och kampanjande medlemmar. 
 
Samtliga rekommendationer har tagits omhand i verksamheten på olika sätt, till  
exempel genom de nationella valvinnarprojekten för storstäder och för att vinna fler 
kvinnor samt genom den omfattande politikutvecklingsverksamheten i både stad och 
region under 2024. Kampanj på mycket lokal nivå har också utvecklats samt val- 
inriktning för 2026 startats upp i ett tidigare skede. 
 

Valvinnarprojekt
Riksorganisationen sjösatte efter valet 2022 ett antal så kallade valvinnarprojekt med 
syfte att öka väljarstödet i grupper där valresultaten var svagare i valet 2022. Tre 
rapporter togs fram och representanter från Stockholm har medverkat i flera av dessa 
grupper (Storstadskoden, Röstsplittringskoden och Fler kvinnliga väljare).  
 

Målgruppssegmentering
Under hösten 2023 togs en omfattande målgruppssegmentering fram tillsammans  
med regionkansliet. Segmenteringen omfattar väljarna i Stockholms län och  
landade i fyra olika prioriterade målgrupper. Målgrupperna är numera en del av  
kommunikationsstrategin. 

Opinion
Vid ett par tillfällen per år genomförs mätningar av opinionen i olika sakfrågor.  
Detta används i det strategiska och kommunikativa arbetet. 
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Politikutveckling
Under 2024 genomfördes ett omfattande politikutvecklingsarbete inom tio  
sakområden. Syftet var att genomlysa, utvärdera och komplettera vår politik med syfte 
att skapa ett starkt underlag inför propositionerna till denna stämma. Arbetet leddes av 
en representant från förbundsstyrelsen tillsammans med en representant från kommun-
fullmäktigegruppen. Samtliga medlemmar erbjöds att delta i politikutvecklingsarbetet 
och ett 80-tal medlemmar deltog aktivt i grupperna, på seminarier och i olika verksam-
hetsbesök. Rapporterna överlämnades till förbundsstyrelsen i början av 2025 och har 
utgjort underlag till stämmans propositioner.

Sociala medier
Under verksamhetsåret har sociala medier fortsatt varit en viktig del i vår  
kommunikation och marknadsföring. Vi har arbetat strategiskt för att stärka vår närvaro, 
öka varumärkeskännedomen, öka engagemanget och bygga relationer  
med vår målgrupp.

Vi har framför allt haft sju mål med vår digitala kommunikation:

1. Visa på ledarskap
2. Förmedla framtidstro
3. Skapa relation genom tvåvägskommunikation
4. Informera om vänsterpartiernas politik i kombination med Moderaternas  

lösningar
5. Paketera politik på ett lättförståeligt och tilltalande sätt 
6. Ha en genomgående grafisk profil för tydlig igenkänning
7. Alltid utgå från mottagaren perspektiv 

Förbundskansliet har arbetat med den digitala kommunikationen på många olika sätt. 
Dels har man haft kontinuerlig uppdatering i förbundets olika sociala medier kanaler, 
dels har man haft större kampanjsatsningar under verksamhetsåret och i EU-val- 
rörelsen. Sociala medier har varit ett framgångsrikt sätt att stärka relationen med redan 
befintliga och potentiella väljare. De sociala medierna förbundskansliet har arbetat med 
är Instagram, Facebook, LinkedIn, YouTube, TikTok och X. Där vi framför allt har ökat vår 
närvaro är på YouTube. 

Statistik och annonsering
Statistik har förts löpande för att följa upp och ständigt förbättra kanalerna. Under verk-
samhetsåret 2023-2024 har vi t.ex. haft en räckvidd på hela 1,4 miljoner personer på 
bara Facebook och 545 000 personer på Instagram. Vi har också haft en stark tillväxt 
av följare i våra kanaler. Det har varit ett aktivt och strategiskt arbete med annonsering. 
Under året har man sponsrat en hel del inlägg som har fått stort genomslag, annonserat 
i samband med kampanjer och tagit fram lokalanpassade budskap anpassat för  
specifika målgrupper, för att skapa en mer lokal och nära relation med väljarna.
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Ny digital strategi 
Under verksamhetsåret har en uppdaterad digital strategi tagits fram för att stärka 
Moderaternas varumärke, öka förtroendet hos fler väljare och bygga långsiktiga  
relationer. Genom en mer närvarande och interaktiv kommunikation har vi fokuserat  
på att informera om vår politik, öka varumärkeskännedomen och skapa en mer  
positiv attityd till Moderaterna. Strategin syftar till att inte bara synas under val- 
rörelse, utan att vara en naturlig del av väljarnas vardag och löpande påminna  
om Moderaternas politik och lösningar.

För att säkerställa en konsekvent och effektiv digital närvaro har en genomtänkt 
strategi genomsyrat all kommunikation. Vi har strävat efter att visa på ledarskap och 
leverans genom att lyfta fram konkreta resultat och politiska framgångar. Samtidigt har 
vi förmedlat framtidstro genom att tydligt visa hur vår politik skapar ett bättre samhälle 
och en bättre framtid. Tvåvägskommunikation har varit en central del av strategin, där vi 
har engagerat oss i dialog med väljarna för att bygga långsiktigt förtroende. En genom-
gående grafisk profil har använts för att stärka igenkänningen och skapa en enhetlig 
visuell identitet. Vi har också haft ett starkt mottagarperspektiv, där innehållet noga har 
anpassats efter målgruppernas behov och intressen. Slutligen har vi löpande informerat 
om vänsterpartiernas politik samtidigt som vi har kontrat med att presentera Moderater-
nas lösningar, för att på ett tydligt sätt visa på skillnaderna i de politiska alternativen.

Genom den digitala strategin har vi fortsatt att utveckla vår digitala närvaro och stärkt 
Moderaternas position i den digitala debatten. Med en tydlig, engagerande och genom-
tänkt kommunikation arbetar vi långsiktigt för att öka förtroendet hos fler väljare och 
säkerställa att vår politik når ut på ett effektivt och relevant sätt.

En ny typ av informativa videoklipp
Under året har vi lanserat en ny serie informativa videoklipp under temat “visste du 
att?”. Syftet har varit att paketera politiken på ett lättförståeligt, engagerande och 
underhållande sätt. Videoklippen har publicerats veckovis och har täckt en rad olika 
ämnen, vilket har bidragit till att göra politiska frågor mer tillgängliga för en bredare 
publik.

Denna satsning har visat sig vara både framgångsrik och uppskattad, både internt inom 
Moderaterna och externt bland väljare. Videoklippen har stärkt vår digitala närvaro och 
bidragit till att öka intresset för vår politik på ett aktuellt sätt.
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EU-valrörelse
Under EU-valrörelsen 2024 har sociala medier spelat en central roll i att mobilisera 
väljare, sprida information om Moderaternas politik och stärka engagemanget kring våra 
kärnfrågor. Vi har arbetat strategiskt med riktade budskap, kreativa kampanjformat och 
innovativa kommunikationssätt för att maximera vår digitala räckvidd och påverkan.

Särskilt fokus under EU-valrörelsen har varit på att lyfta våra toppkandidater,  
Arba Kokalari och Tomas Tobé, från Stockholm. Genom olika typer av engagerande 
innehåll har vi tydligt kommunicerat deras politiska vision och Moderaternas  
prioriteringar i EU.

Under valrörelsen producerades världens förmodligen första AI-genererade vallåt  
med tillhörande musikvideo som bidrog till en positiv stämning.

För att nå ut till våra kärnväljare och potentiella väljare och uppmana dem till att gå och 
rösta togs lokalanpassade digitala annonser fram som riktades till specifika platser med 
specifika intressen, t.ex. golfklubbar, båtklubbar och villaområden.

Genom att skräddarsy budskap utifrån både geografiska områden och målgruppens 
intressen har vi skapat en mer träffsäker och relevant kommunikation. 

Exempel på lokala annonser under EU-valet:
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Utbildningar och föreningsstöd
Slutligen har förbundskansliet arbetat med att stötta föreningar och kommuner i deras 
arbete med sociala medier. Delvis har medarbetare på förbundskansliet talat för olika 
föreningar och nätverk och arrangerat workshops i sociala medier och bildverktyget 
Canva för att få ännu fler att på ett effektivt och tilltalande sätt förmedla Moderaternas 
budskap och politik.

Podcast:
STHL(M)-podden har under 2024 fortsatt att vara en viktig kanal för informations- 
spridning och politisk diskussion. Podcasten produceras av Ida Karlbom och  
Alexander Wallström, med ett nytt avsnitt varje torsdag. Innehållet består av  
intervjuer med både interna gäster från partiet, externa experter och opinionsbildare. 

Inledningsvis riktade sig podcasten främst till aktiva medlemmar, men under 2024 
har formatet utvecklats för att nå en bredare publik. Genom denna satsning har 
STHL(M)-podden kunnat attrahera nya lyssnare och därmed stärkt Moderaterna i 
Stockholms stad och läns närvaro i den offentliga debatten.

Annonsering EU-valrörelsen 2024:
Inför EU-valet 2024 genomförde Moderaterna i Stockholm en omfattande och  
strategiskt inriktad annonseringskampanj. Syftet var att maximera lokal relevans  
och nå ut till väljarna på ett effektivt sätt. För att uppnå detta användes en  
kombination av olika annonseringsmetoder, både digitalt och i tryckt media.  
 
Den digitala annonseringen fokuserade på riktade kampanjer i sociala medier, där 
annonserna anpassades både geografiskt och tematiskt utifrån sakfrågor relevanta  
för specifika målgrupper. Genom programmatiska annonser i digitala tidningar kunde  
vi ytterligare förstärka vår närvaro i frågor av särskilt intresse för olika väljargrupper. 

Parallellt satsade vi på annonsering i tryckt media, där lokal förankring prioriterades 
genom synlighet i tidningar såsom Mitt i. I slutskedet av valrörelsen förstärktes 
kampanjen ytterligare genom annonsering på digitala skärmar i Stockholm och  
närliggande städer, till exempel Uppsala. Dessa ”rörliga valaffischer” erbjöd en dynamisk 
och uppmärksamhetsväckande kanal för att nå ut till väljare i prioriterade områden.
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Moderata Företagarrådet 2023-2024

Företagarrådet är gemensamt för de båda förbunden i Stockholms stad och län.  
Arbetsordningen slår fast att rådets uppgift är att fördjupa det politiska kunnandet  
hos medlemmar som är företagare, att skapa förutsättningar för ökade insatser i
partiorganisationen och ökad representation på alla nivåer, att verka för att ett
företagarperspektiv övervägs i partiets politik inom alla områden samt att lyfta fram
företagaraspekter på politiska frågor, att utveckla partiets kontakter med enskilda
företag och företagargrupper samt intressera företagare för moderat politik.

Företagarrådet består av de kontaktpersoner, företagarrådsombuden och represen-
tanter som utses av föreningarna i stad och län. Även andra intresserade är välkomna 
att delta. Företagarrådsombuden samlas vartannat år till representantskap, vilket är 
företagarrådets högsta beslutande organ. Representantskapet har bl.a. i uppgift att 
till förbundsstyrelserna föreslå styrelse. Styrelsen utses därefter formellt av båda 
förbundsstyrelserna. Styrelsen består av ordförande, vice ordförande och tre till åtta 
ledamöter. Under verksamhetsperioden hölls representantskapsmötet den 29 maj 
2023. Styrelsen som då valdes var:

Ordförande:  Merit Frost Lindberg
vice ordförande:  Leif Gripestam

Till ledamöter:
Anna-Lena Bohm, Johan Ekwall, Karl Frostensson, Elisabeth Hellström, Börje Häggman, 
Carina Kindkvist, Adam Reuterskiöld, Clarence von Rosen

Aktiviteter Moderata Företagarrådet 2023
Under 2023 sammanträdde styrelsen vid sex tillfällen. Både på Stockholm stads och 
Stockholm läns förbundsstämmor 2023 antogs motion om att det näringspolitiska 
programmet skulle förankras hos lokalavdelningarna och sedan (återigen) antas på 
förbundsmötena i stad och län. Under perioden har engagemang lagts på att uppdatera 
policyn/ näringspolitiska programmet av styrelsens policygrupp och policyn har sedan 
avhandlats och godkänts av hela styrelsen. Möten har hållits för att förankra policyn/ 
det näringspolitiska programmet med lokalavdelningarna.

Att öka kommunikationen med representanterna har varit prioriterat. Rundringning 
utifrån kansliets listor med kontaktuppgifter har gjorts där det har bjudits in till aktiviteter 
och dialog. En projektgrupp, med ledning av Johan Ekwall, bildades också inom  
styrelsen med syfte att titta på frågan om pensionssystemet samt undersöka  
förutsättningar för att arbeta för förbättringar. Löpande kontakt har under året skett  
med det nationella företagarrådet. 
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Merit Frost Lindberg har deltagit på avstämningsmöten och som länsansvarig  
representerat Stockholm. Företagarrådet har närvarat vid ett utbildningstillfälle hos 
Moderatkvinnorna i Stockholm stad för att berätta om verksamheten.

Utöver det har det arrangerats flera aktiviteter så som 4 oktober - Företagarnas dag, 
kommunrankingkväll med Svenskt näringsliv och träff med moderata riksdags- 
ledamöter där flera, för företagen, viktiga områden har avhandlats. Företagarrådet  
har även tagit fram kampanjmaterial inför 4 oktober och fått en debattartikel om  
kvinnligt företagande publicerad i Altinget. Året inleddes med flera motions- 
skrivningskvällar där representanter och intressenter bjöds in att delta.

29 maj - hölls representantskapsmöte där årsmötet valde en ny styrelse  
att föreslå förbundsstyrelserna i Stockholm stad och län att ta ställning till.

20 september - presenterades rankning av Svenska kommuners näringslivsklimat av 
Olle Karstorp och Jessica Drugge från Svenskt Näringsliv. Medverkade gjorde också 
Lars Rådén, oppositionsledare i Solna och Emma Feldman, oppositionsledare i Järfälla 
som delade med sig av sina erfarenheter. Aktiviteten modererades av Merit Frost 
Lindberg och Leif Gripestam.

4 oktober - Företagarnas dag, det årliga arrangemanget för att uppmärksamma och 
hylla Sveriges alla företagare genomfördes för femte gången. Projektledare var Börje 
Häggman och Anna-Lena Bohm. Detta år uppmärksammades att det var 40 år sedan 
demonstrationerna mot löntagarfonderna ägde rum. Finansmarknadsminister Niklas 
Wykman talade och lyfte fram vikten av Sveriges företagare ur flera aspekter. Övriga 
talare var Börje Häggman, initiativtagare till 4 oktober som Företagarnas dag, som 
inledde dagen, Olof Ehrenkrona, ledarskribent Svd, Anna-Lena Bohm, Regelrådets 
ordförande, Benjamin Dousa, vd Timbro, Torbjörn Sjöström, vd Novus.  
 
I företagarpanelen deltog: Eva Domanders vd Klara kompetens och ordförande  
Kompetensföretagen, Adam Brånby, Woolpowers grundare och Göran Agardh  
entreprenör och ordförande ASBB – association of Swedish beauty brands.  

Anna af Sillén ordförande nationella företagarrådet var också på plats och berättade 
också om deras arbete. Moderator var Merit Frost Lindberg.
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Inför 4 oktober togs även kampanjmaterial fram av företagarrådet Stockholm stad  
och län till alla lokalavdelningar i Stockholm. Även en debattartikel om hur  
Socialdemokraterna motarbetar kvinnligt företagande inom välfärden, skriven  
av Merit Frost Lindberg och Leif Gripestam, publicerades i Altinget.

8 november – en kväll med moderata riksdagsledamöterna, Louise Meijer, Mats Green 
och Oliver Rosengren som talade på temana kriminalitet, energiförsörjning och  
kompetensbrist. 

Aktiviteter Moderata Företagarrådet 2024
Under 2024 har styrelsen sammanträtt vid sju tillfällen. Därutöver arrangerades ett  
antal olika aktiviteter såsom 4 oktober – företagarnas dag, kommunrankingkväll  
med Svenskt Näringsliv, afterwork i EU-valrörelsen med Jörgen Warborn, julmingel 
tillsammans med moderatkvinnorna i staden och länet med fokus på kvinnligt  
företagande.

Under 2024 fortsatte förankringsarbetet gällande policyn/ det näringspolitiska  
programmet. Bland annat hölls en riksdagsvisning med efterföljande samtal om  
policyn där representanter och intressenter bjöds in. Efter detta fanns möjlighet att 
skriftligt inkomma med fler synpunkter och det hölls även en ytterligare utbildnings-
kväll digitalt där policyn presenterades och synpunkter kunde skickas in. Policyn/ det 
näringspolitiska programmet färdigställdes sedan. 

En projektgrupp med Carina Kindkvist, Börje Häggman och Karl Frostensson ringde 
under hösten runt till alla representanter för att öka engagemanget, få input och  
bjuda in till aktiviteter.

Löpande kontakt har under året skett med det nationella företagarrådet.  
Merit Frost Lindberg har deltagit på avstämningsmöten och som länsansvarig  
representerat Stockholm samt även deltagit vid en resa till Bryssel som anordnades  
av det nationella företagarrådet. Under vistelsen träffade länsansvariga bland annat 
Jörgen Warborn som visade parlamentet och berättade om hur arbetet för att minska 
regelkrångel drivs, ett möte med SMEunited genomfördes och det hölls flera  
avstämningsmöten för att samtala om hur engagemanget för företagarfrågor  
kan lyftas gemensamt i partiet. Även företagarfokus för kommande EU-valrörelse 
avhandlades. 

Utöver detta har företagarrådets ledamöter deltagit i EU-valrörelsen och spridit  
information utifrån företagarperspektivet samt tagit fram kampanjmaterial inför  
företagarnas dag.
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18 mars – visning av riksdagen. Adam Reuterskiöld, styrelseledamot i företagarrådet 
och riksdagsledamot visade riksdagen och berättade om hur arbetet går till. Efter  
detta diskuterades den uppdaterade policyn/ näringspolitiska programmet och  
representanterna fick möjlighet att muntligt och även skriftligt i efterhand lämna  
synpunkter. 

7 maj – afterwork med Jörgen Warborn under EU-valrörelsen. Aktiviteten  
anordnades av företagarrådet gemensamt med Företagarna.

11 juni – Politikutveckling och utbildningskväll med fortsatt samtal om det närings- 
politiska programmet. Moderata Företagarrådets policygrupp bestående av Johan 
Ekwall, Merit Frost Lindberg, Carina Kindkvist, Leif Gripestam och Clarence von Rosen 
presenterade de viktigaste delarna av det nya programmet för ett bättre företagsklimat. 

4 oktober - Företagarnas dag, det årliga arrangemanget för att uppmärksamma  
och hylla Sveriges alla företagare genomfördes för sjätte gången. Projektledare var 
Börje Häggman och Anna-Lena Bohm. Även detta år prioriterade finansmarknads- 
minister Niklas Wykman Sveriges alla företagare genom att närvara för att och tala  
på deras dag. Övriga talare var Börje Häggman som inledde dagen, Mats Olin, VD 
Näringslivets medlingsinstitut, Andrea Femrell, VD Näringslivets regelnämnd samt 
suppleant i Förenklingsrådet och Henrik Jönsson, känd debattör och entreprenör. 
I företagarpanelen deltog: Sven Gudmundsson, tidigare företagare och ordförande 
i SME-företagen, Johan Sjölin, 30 år som friskoleentreprenör, Kayhan Utkutug, VD 
hemtjänstföretaget Eveo och Emil Gustavsson, Vd företaget Jävligt gott och företagare 
i flera länder. Anna af Sillén ordförande nationella företagarrådet var också på plats och 
berättade om deras arbete. Moderator var Merit Frost Lindberg. Eventet sändes också 
live på Företagarrådets Facebook-sida och sågs av många. Det lades genom Börje 
Häggman även ut på Youtube. 

Inför 4 oktober togs även kampanjmaterial fram av det nationella företagarrådet  
vilket bekostades av företagarrådet Stockholm stad och län till alla lokalavdelningar i 
Stockholm. 

9 oktober - presenterades rankning av Svenska kommuners näringslivsklimat av  
Olle Karstorp och Jessica Drugge från Svenskt Näringsliv. Även Deshira Flankör,  
oppositionsledare i Värmdö och Henrik Thunes, ordförande kommunstyrelsen i  
Sollentuna deltog och pratade om sitt arbete och vad de ansåg viktigt att tänka  
på som politiker för att bidra till ett mer gynnsamt företagsklimat i kommunen.  
Aktiviteten modererades av Leif Gripestam.

2 december – Motionsskrivningskväll med styrelsen och representanter. 



28 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

9 december – julmingel med moderatkvinnorna i staden och länet. Karin Johansson, 
Vice VD på Svenskt Näringsliv pratade om hur vi får fler kvinnor på ledande positioner i 
näringslivet och som företagare.

2025 inleddes med styrelsemöte samt en kväll med motionsskrivning.

För styrelsen

Merit Frost Lindberg
Ordförande
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Moderatkvinnorna 
Verksamhetsberättelse för 2023-2024

Moderatkvinnorna ska vara ett naturligt inslag i kvinnors vardag och vara det  
bästa alternativet för kvinnor som värdesätter frihet och jämställdhet. Ett av  
Moderatkvinnornas mål är att få fler kvinnor att lägga sin röst på Moderaterna till  
alla tre husen, dvs. staden, regionen och riksdagen.

Moderatkvinnorna har som syfte att skapa förutsättningar för kvinnors ökande insatser i 
partiorganisationen och ökad kvinnoprestation på alla nivåer. 

Ett modernt parti skapar arenor och möjliggör för kvinnor att växa, ta plats och få 
förutsättningar som gör det intressant för kvinnor att arbeta politiskt på alla nivåer. 

Förutsättningar som gör det rimligt att kunna kombinera ett framgångsrikt arbetsliv  
med politiska uppdrag som fritidspolitiker men även att få arbeta heltid med politik  
och ha ett rikt familjeliv.

Styrelsen
Styrelsen valdes vid representantskapsmötet den 8 mars 2023. Stadens samtliga 
kretsar finns representerade i styrelsen. Följande valdes för verksamhetsåren  
2023-2025

Ordförande: Theréz Randquist
Vice ordförande: Susanne Sjöblom

Ledamöter: Natasha Ringblom, Kristina Lutz, Therese Lindström, Maria Kihlström,  
Ina Djurestål, Ira Kolehmainen.

Revisorer: Eva Ekendahl och Elisabeth Hellström
Valberedning: Charlotte Broberg, Charlotte Helmersson och Annika Friberg,  
där Charlotte Broberg valdes till sammankallande. Annika Friberg avgick från  
valberedningen pga flytt till Stockholms län i november 2024.

Kristina Lutz valde att på egen begäran avgå från styrelsen 240210. Styrelsen  
avtackade Kristina för hennes insatser i MK Stockholm stads styrelse, där hon  
ingått sedan 2017.

Styrelsen valde under våren 2024 (240313) att adjungera in Ann-Sofie Söderberg 
(Skarpnäck M ) från krets 4 t o m representantskapsmötet 2025.
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Ordförande Theréz Randquist har representerat MK Stockholms stad i Förbunds- 
styrelsen under perioden.

Styrelsens tydliga ambition har varit att alla kvinnor inom Moderaterna i Stockholms 
stad ska känna sig inkluderade och välkomna på alla aktiviteter som nätverket inbjudit 
till.

Övergripande verksamhet
Moderatkvinnornas uppdrag är att arbetet ska koncentreras på utbildning och  
rekrytering av kvinnor samt att lyfta fram kvinnliga aspekter på politiska frågor. 

• Rekrytering av kvinnor har skett via kampanjer och via solitära aktiviteter  
med utbildningstema som intresserar kvinnor. 

• Utbildning har skett via studiecirklar i samarbete med Medborgarskolan i  
Stockholm:  

 - Gör din röst hörd  3 träffar under 2 månader
 - Klimatstudiecirkel  7 täffar under 12 månader
 - Europastudiecirkel   6 träffar under 7 månader
 - Spetsutbildning  10 träffar under 15 månader 

För att få genomföra utbildningar i samarbete med Medborgarskolan har alla i  
styrelsen förutom en ledamot genomfört en Grundläggande cirkelledarutbildning. 
Därutöver har även Josefin Axelsson (Oscar Norra M), Ann-Sofie Söderberg  
(Skarpnäck M) och Caroline Wallensten (Hedvig Eleonora M) genomfört utbildningen. 

Styrelsen har planerat och samordnat nätverkets löpande verksamhet under  
perioden 2023- 2025. Styrelsen kommunicerar med föreningsrepresentanter och 
informerar om sina aktiviteter via Facebook och Instagram. Representanterna ska  
i sin tur, i den mån det är möjligt, leda och samverka med sina lokalföreningar. 

Styrelsen har startat upp ett Nyhetsbrev med information som kontinuerligt har skickats 
till alla MK representanter samt har ibland även delgivits ordförande i respektive  
partiförening. Ambitionen är att Nyhetsbrevet utkommer minst 4 gånger per år. 

MK Stockholms stad har under perioden funnits med i alla nummer av MK nationella 
tidning Modig med presentation av någon av alla våra aktiviteter, vilket visar på en 
bredd, flera aktiviteter och ett stort engagemang från MK Stockholm. 

Den stora utmaningen för nätverket är att kunna nå ut till alla kvinnor som är  
medlemmar i partiet. Styrelsen kommer att fortsätta fokusera på denna fråga för  
att hitta en långsiktig och hållbar lösning. Allt för att alla nya och gamla moderata 
kvinnor i staden får vetskap om att MK existerar, får ta del av det utbud av  
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utbildningar, föreläsningar samt de nätverksverksträffar som erbjuds. Tillsammans kan 
vi lyfta de politiska frågor som mångakvinnor anser är viktiga genom ökad kunskap, 
kampanjande och medverka till att Moderaterna i Stockholms stad attraherar fler  
kvinnor att bli medlemmar i partiet samt att fler kvinnor som väljer att rösta på  
Moderaterna i valet 2026.

Till den nationella spetsutbildningen för kvinnor Aktion MKF som pågår under 2,5 år  
har styrelsen nominerat kandidater från staden. Följande kvinnor har blivit antagna 
under perioden: Therese Lindström Aktion MKF 32 och Anna Cederschiöld Stuart  
Aktion MKF 34.

Till det Moderatkvinnornas Nationella Mentorprogrammet har styrelsen nominerat  
Lotta Högström 2024 som nu deltar i programmet.

Under perioden 2023-2025 har styrelsen haft 12 protokollförda styrelsemöten 
och fördelats på 6 st protokollförda möten per år. Två av dessa möten har varit  
planeringsdagar, en för varje verksamhetsår, med olika teman. Vid en av planerings- 
dagarna var temat rekrytering och då bjöds Patrik Haggren, Partiombudsman  
insamling och medlemsrekrytering, från Riksorganisationen in. Patrik är ansvarig för bl a 
rekrytering och han berättade om hur partiet ser på rekrytering och varför rekrytering är 
viktigt. 

Styrelsemötena har genomförts både fysiskt samt digitalt. Utöver detta har 
kontinuerliga dialoger och avstämningar skett via telefon och messenger.

Utöver arbetet ovan har Moderatkvinnorna stöttat organisationerna Stadsmissionen 
2024 och Fadimedagarna 2025. Moderatkvinnorna har gjort tre studiebesök hos 
Stadsmissionens olika verksamheter, vilket varit väldigt uppskattat av både deltagare 
och verksamheter.

Sociala medier
Moderatkvinnorna i Stockholms stad har under verksamhetsåren 2023 och 2024 
framgångsrikt använt tre digitala kanaler för att stärka sin närvaro och kommunikation: 
En webbplats, en Facebook-sida och ett Instagram-konto. 

Styrelsen har aktivt använt dessa kanaler för att nå ut till moderata kvinnor  
med information om planerade aktiviteter, marknadsföring av evenemang  
och opinionsbildning i aktuella frågor.

Ett viktigt steg under styrelsens mandatperiod var att starta ett nytt Instagramkonto  
för Moderatkvinnorna i Stockholms stad den 8 mars i samband med representant-
skapsmötet 2023. Instagram och Facebook har sedan dess blivit de primära  
kommunikationskanalerna och har visat på en stadig tillväxt i antalet följare, vilket 
speglar det ökade intresset för vårt arbete och engagemang i frågor som rör kvinnor i 
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Stockholm. Idag har vi 698 följare på Facebook och 310 på Instagram.

För att ytterligare förbättra kommunikationen och förenkla kontakten med 
medlemmar och representanter skapade styrelsen också en ny Moderat-mejladress, 
vilket har underlättat för effektiva utskick och direktkontakt.

Kanaler och kontaktinformation:
Webbplats: moderatkvinnornasthlmstad.net
Facebook: facebook.com/moderatkvinnornasthlmsstad
Instagram: @moderatkvinnornasthlmsstad
E-post:  mksthlmsstad@moderaterna.se

Styrelsens arbete med att stärka närvaron i sociala medier har inte bara bidragit till  
att sprida viktig information, utan också möjliggjort en bredare dialog med MK- 
representanter, moderata medlemmar och sympatisörer.

Studiecirklar under 2023 och 2024
14 mars 2023 start av studiecirkeln: Gör din röst hörd (2023)
Studiecirkeln Gör din röst hörd startades redan 14 mars och genomfördes vid tre 
tillfällen och 20 kvinnor deltog. Syftet med utbildningen var att deltagarna skulle lära sig 
hur man strukturerar och formulerar motioner så att deras idéer framställs på ett klart, 
tydligt och övertygande sätt. Deltagarna blev även väl bekanta med de formella kriterier 
och regler som en motion måste uppfylla för att kunna genomgå en korrekt behandling 
samt ökad förståelse för hur de kan formulera sina idéer och förslag på ett effektivt och 
övertygande sätt

Talare på utbildningen var Susanne Sjöblom som talade om Att skriva en motion  
- en inspiration till att driva politik och Michaela Fletcher, KSO Österåker som talade om 
Debatteknik – Trygg i talarstolen. Därutöver tillbringades en träff med motionsskrivning 
med deltagarna där råd och vägledning gavs.

Studiecirkeln omfattade tre träffar:

• 14 mars  Att skriva en motion
• 22 mars  Motionsskrivarkväll
• 24 april Debatteknik – Trygg i talarstolen 

Utbildning var väldigt uppskattad och resultatet blev att fler kvinnor skickade in  
motioner till förbundsstämman 2023 än tidigare, flera av dem fick bifall.
Cirkelledare: Susanne Sjöblom

7 oktober 2023 startar MK Stockholms stads spetsutbildning (2023/2024)
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I spetsutbildningen antogs 15 kvinnor, fler ansökte. Utbildningen pågick under  
16 månader och innehöll 10 träffar vilket innefattade 50 undervisningstimmar och  
därutöver hemuppgifter. Kursdeltagarna har dessutom erhållit fyra böcker Sveriges 
Moderata Kvinnoförbund, Moderat kvinnokraft, Moderata kvinnor i Europeisk hetluft 
och Principer för det fria samhället. Mål under utbildningen var att endast ha  
kvinnliga talare, vilket uppfylldes. 

Utbildningen syftade till att förbereda deltagarna inför positioner med större ansvar  
och ledarskap inom Moderaterna genom god kunskap om det politiska hantverket.
Studiecirkeln omfattade sex träffar: 

7 oktober Moderatkvinnornas historia, eftervalsanalys och Moderaternas   
  ideologi 31 oktober
  
  Hur är parlet uppbyggt Riksorganisationen, förbundet samt
  sidoorganisationer (nationellt till lokalt) 

11 november Hur fungerar kommun, region samt riksdag och regering  
  
11 december Fungera och må ännu bättre 

19 februari Kommunikation Del 1
 
9 mars  Kommunikation Del 2 

16 april  Så här fungerar EU! 

4 november Mötesteknik, kommunallagen, rollen som politiker samt 
  motionsskrivning 27 november Att påverka och bli påverkad 

16 december Långsiktigt ledarskap och avslutning
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Utbildningens innehåll har bl a bestått av:

• Moderatkvinnornas roll och uppgift samt nätverkets betydelse
• Moderatkvinnornas Historia
• Hur fungerar partiet, riksorganisationen, förbundet samt sidoorganisationer (natio-

nellt till lokalt)
• Hur fungerar kommun, region samt riksdag och regering
• Så här fungerar EU
• Tankesmedjan Synaps – visioner för en hållbar sjukvård
• Det politiska aktuella läget, framtidsspaning och ledarskap
• Ideolog
• Sociala medier och Canva – en konstart för kommunikation
• Hur fungerar, arbetar och agerar media
• Skriva debattartikel och insändare samt dess skillnader
• Att skriva ett tal
• Retorik och kroppsspråk
• Kommunal sammanträdesteknik och kommunallagen
• Att skriva en motion och tänkvärt inför stämmor
• Långsiktigt ledarskap
• Rollen som politiker
• Fungera och må ännu bättre
 
Deltagarna var väldigt nöjda med utbildningen, både när det gäller struktur och innehåll. 
Utbildningen täckte de ämnen som deltagarna förväntade sig och som var relevanta för 
deras roll som politiker. Deltagarna uppskattade att det fanns gott om tid för frågor och 
reflektioner under utbildning samt att cirkelledarna var tillgängliga mellan utbildnings- 
tillfällena.

Cirkelledare: Susanne Sjöblom, Natasha Ringblom och Caroline Wallensten
 
20 november 2023 start Klimatstudiecirkel (2023/2024)
Moderatkvinnornas klimatstudiecirkel har varit en central del i MKs arbete med att 
utveckla idéer och förslag för en grönare moderat politik, samtidigt som den har belyst 
vikten av att engagera storstadsväljare, kvinnor och moderater i klimatfrågan. Genom 
att skapa en plattform för kunskapsutbyte och dialog har cirkeln stärkt intresset och 
delaktigheten i en av vår tids mest angelägna frågor. Under året genomfördes flera 
träffar och aktiviteter med fokus på klimat- och miljöfrågor.
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Studiecirkeln omfattade sex träffar:
• 20 november 2023: Deltagarna introducerades till cirkeln, diskuterade mål  

och fick boken Grön kapitalism. Kvällen innehöll ett seminarium om  
klimatförändringar och planering för framtida aktiviteter. 

• 7 december 2023: Hanna Stenegren från Timbro höll ett föredrag om  
ideologiska perspektiv på grön politik, vilket följdes av diskussioner om hur  
borgerliga värderingar kan möta klimatutmaningar. 

• 18 januari 2024: Helena Storckenfeldt, riksdagsledamot och medförfattare  
till Proposition 4, presenterade sitt arbete med grön innovationskraft och  
inspirerade till idéer för hållbar tillväxt. 

• 24 februari 2024 Climate Fresk-workshop,: En interaktiv workshop om klimat-
förändringar genomfördes för att öka medvetenheten och inspirera till handling. 
Deltagarna fick en djupare förståelse för sambanden mellan mänsklig aktivitet  
och klimatpåverkan, vilket stärkte deras engagemang i frågan.

Under hösten 2024 fortsatte klimatstudiecirkeln sitt arbete med att engagera  
medlemmar och bidra till politikutveckling:

• 18 september 2024: Workshop om klimat- och miljöpolitiken, med fokus  
på konkreta åtgärder för Stockholms stad. 

• 25 september 2024: Studiebesök på Stockholms Hamnar,  
där deltagarna lärde sig om hållbarhetsarbete och klimatpåverkan. 

• 16 oktober 2024: Diskussioner och idéutveckling kopplade till  
Moderaternas valmanifest och budgetförslag.

Mål och syfte med studiecirkeln är att öka kunskapen inom Moderaternas  
klimatpolitik och vara med att bidra till en utveckling av dem. Andra syften är att  
deltagarna ska lära sig om klimatpolitiskt arbete, både internt och externt, samt  
behandla klimatpolitik på lokal, regional, nationell och internationell nivå.

Resultatet av cirkelns arbete var flera konkreta förslag som skickats vidare till  
Moderatkvinnornas politikutvecklingsgrupp.
Cirkelledare: Josefine Axelsson
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7 mars 2024 start av Europastudiecirkel (2024)
Moderatkvinnorna i Stockholms stad bjöd tillsammans med Moderatkvinnorna i 
Stockholms län in till Europastudiecirkel inför EP-valet där en resa till Bryssel för ett 
studiebesök på Europaparlamentet var en del av utbildningen. Det var stort intresse för 
studiecirkeln och 30 personer antogs, varav 18 från staden och 12 från länet. Europa- 
studiecirkeln genomfördes i samarbete med Medborgarskolan Stockholm.
Studiecirkeln omfattade sex träffar: 

• 7 mars gavs en introduktion till Medborgarskolan och studiecirkeln och en  
översikt om ”Europeiska unionen – från dåtid till nutid” och talare var  
Gunnar Hökmark, tidigare Europaparlamentariker. 

• 27 mars rundvandring på Kulturhuset/Europahuset för en guidad visning  
och presentation om hur EU-politiken styrs. Därefter besöktes Riksdagshuset  
och värd var Ida Drougge, ordförande i MK Sthlm län. Talare för kvällen var  
Alexandra Ivanov Hökmark, tidigare politisk rådgivare i Europaparlamentet åt 
Gunnar Hökmark. 

• 13 april deltog vi på Moderatkvinnornas valupptakt. Där talade de fyra av de  
fem första namnen på EU-vallistan och berättade om sina målsättningar inför  
kommande mandatperiod. Även Moderaternas marknadsmaterial för EP-valet 
presenterades. 

• 17-18 april genomfördes resan till Bryssel med besök på Europaparlamentet  
och hos Europaparlamentariker Arba Kokalari. 

• 22 maj kampanjades på Vårruset vid Universitetet med bland annat bananer, 
flygblad och give aways. Några M-kvinnor och även ministrar/riksdagsledamöter 
sprang också loppet, som Jessika Roswall, Karin Enström och  
Johanna Hornberger. 

• 24 september genomfördes den sista träffen och Josefin Malmqvist, MK  
ordförande nationellt, redovisade den färska valanalysen och redogjorde för  
valresultatet och framför allt hur stockholmarna och kvinnorna här röstat i EP-valet.

Under studiecirkeln läste deltagarna en bok, Europa – en personlig historia,  
av Timothy Garton Ash. Efter sista träffen genomförde deltagarna en utvärdering  
med överlag positiva omdömen (4,6 i betyg på en femgradig skala). 

Cirkelledare var från staden Ann-Sofie Söderberg och Theréz Randquist och från  
länet Helena Butén Langlet och Ida Drougge.
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Politikutveckling med MK under 2024
8 april startade Politikutveckling för regionen
Moderatkvinnorna i Stockholms stad och län har varit en del i Moderaterna i region 
Stockholms politikutvecklings-projekt och har samarbetat på temat kvinnohälsa och 
genomfört ett antal aktiviteter och besök. Aktiviteterna har bestått av både kvälls- och 
lunchseminarium där det diskuterades kring olika tema inom kvinnosjukvård och hur vår 
politik framöver kan utformas. Det har anordnats 4 seminarium med temat kvinnohälsa 
varit nämnaren.

Studiecirkeln omfattade 3 träffar:
• 8 april handlade seminariet om våld i nära relation. Rubriken var Mäns våld  

mot kvinnor börjar med killars våld mot tjejer, hur sätter vi stopp? Talare var Zandra 
Kanakis som är generalsekreterare för Stiftelsen 1000 möjligheter, vars kunskaps-
plattform Unga relationer tilldelats Plan International Sveriges Flickapris. 

• 26 april handlade seminariet om klimakteriet. På lunchseminariet talade  
Helena Graflund Lagercrantz, som är specialistläkare inom förlossningsvård  
och gynekologi. Hon driver företaget EsterCare och även Gynpodden ihop  
med din syster Lydia. Även Isabelle Ankarfjärd Jäger talade och delade med sig av 
sina erfarenheter som patient. 

• 6 maj handlade seminariet om ungas psykiska ohälsa och hur vi vänder  
utvecklingen? Talare var Ullakarin Nyberg, välkänd psykiatiker, suicidforskaren och 
författaren med inriktning på suicidprevention och stöd efter suicid. 

• 17 maj handlade seminariet om Rätt till kejsarsnitt? Talare var Ellika Andolf,  
professor i obstetrik (läran om graviditet och förlossning) och gynekologi, som 
presenterade rapporter från SBU (Statens beredning för medicinsk och social  
utvärdering) och slutsatser samt egna erfarenheter. Den andra talaren var Vincent 
Amble-Naess, som är läkare och frilansskribent samt har en fil kand i teoretisk 
filosofi, som presenterade varför han anser att kvinnor borde få ökat inflytande  
över sin förlossning i Sverige, samt specifikt möjligheten att välja kejsarsnitt. 

Utöver seminarierna har det även gjorts flera besök inom kvinnosjukvården.  

Det har varit besök inom olika delar av vården bland annat inom skolhälsa,  
beroende, endometrios (en av de vanligaste kvinnosjukdomarna) och våld i nära 
relation.
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Från MK Stockholm stads styrelse har Maria Kihlström och Natasha Ringblom ingått i 
arbetsgruppen tillsammans med deltagare från MK Stockholms län.
Huvudansvarig: Charlotte Broberg

16 januari april startade Politikutveckling för staden
Moderatkvinnorna i Stockholms stads arbete med politikutveckling startade i början 
av 2024. Arbetet har bestått av tre träffar, där fokus har legat på att samla idéer och 
visioner under temat "Hur ser ditt Stockholm ut 2030?". Rapporten från dessa träffar 
överlämnas till Moderaternas gruppledare i stadshuset, Christofer Fjellner, för vidare 
arbete och diskussion.

Ett särskilt värde i detta arbete har varit de öppna träffarna, där deltagarna fått möjlighet 
att bidra med sina perspektiv och förslag. Vi har haft förmånen att välkomna fram- 
stående externa talare som Bettina Kashefi från Kommissionen för Skattenytta, Marie 
Söderqvist från Ephi, riksdagsledamoten Kristina Axén Olin, samt Christofer Fjellner 
själv. Moderaternas seniora opinionsstrateg Louise Stenberg bidrog också med  
värdefulla insikter kring valanalys och vilka frågor som kvinnliga väljare tycker är viktiga.

Det har anordnats 3 seminarium med temat: 
Hur ser ditt Stockholm ut 2030?

16 januari 2024
21 oktober 2024
28 november 2024

För att förstärka arbetet har en arbetsgrupp bildats. Gruppen inkluderar Anette 
Hellström, ledamot i kommunfullmäktige i Stockholms stad, och Josefine Axelsson, 
klimatforskare och ansvarig för Moderatkvinnorna i Stockholms stads klimatinriktade 
studiecirkel.

Huvudansvarig: Therese Lindström

Övriga Aktiviteter verksamhetsåret 2023

25 maj Vårruset
Vid Vårruset kampanjade Moderatkvinnorna i Stockholms stad i samarbete med  
Stockholms län, kampanjen hade fokus på två viktiga teman för kvinnor: sjukvård  
och kvinnovåld.

Vårruset är ett uppskattat motionslopp för kvinnor om sträckan 2,5 km eller 5 km.
Ett engagerat gäng på cirka 20 personer var på plats för att sprida våra budskap  
och dela ut material. Totalt delades 220 kassar ut och de innehöll give-aways och 
informationsmaterial samt ett stort antal bananer och vatten till deltagarna.
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Vårruset är en utmärkt möjlighet för oss att nå ut till många kvinnor med våra 
politiska prioriteringar och visa på Moderatkvinnornas engagemang för kvinnors hälsa 
och trygghet.
 
3-4 juni MK stämma, nationellt
MK´s nationella stämma anordnades på Radisson Blu Arlandia Hotel där kvinnor var 
representerade MK nätverk från hela Sverige. Under lördagskvällen samlades ombuden 
för en stämmomiddag där Theréz Randquist höll välkomsttal och Therese Lindström  
var en av kvällens två toastmasters.

Ombud till stämman för MK Stockholms stad var Theréz Randquist, Susanne 
Sjöblom, Therese Lindström och Maria Kihlström som försvarade 4 motioner  
som kom Moderata kvinnor i Stockholms stad som ett resultat av studiecirkeln 
Gör din röst hörd.

På stämman behandlades 7 propositioner och 11 motioner, vilket motionerna 
från MK Stockholms stad utgjorde 36% av motionerna som hade skickats in.

På stämman valdes Charlotte Broberg från Stockholm stad in som ledamot i den 
nationella MK styrelsen för perioden 2023-2025.

9 maj utbildning i sammanträdesteknik
Den 9 maj 2023 arrangerades det ett talarpass och workshop tillsammans med före 
detta regionfullmäktiges ordförande Cecilia Löfgreen, tidigare KSO i Järfärlla, där 
deltagarna fick utbildning i sammanträdesteknik. Träffen vände sig till kvinnliga  
styrelsemedlemmar i partiföreningar inom staden.

18 juni Representantskapsträff - Ideologi och valanalys
Moderatkvinnorna i Stockholms stad anordnade en representantskapsträff med  
temat "Ideologi och valanalys". Träffen samlade MK-representanterna från de 
lokala Stockholmsföreningarna. Representanterna fick lyssna till Kristina Axén Olin 
(riksdagsledamot), Josefin Malmqvist (MKs ordförande), Charlotte Broberg (Heltids- 
förtroendevald i Region Stockholm) och Ulrica Schenström (VD för tankesmedajn Fores) 
och ämnena var moderat ideologi, varför moderatkvinnorna behövs, kommunikations-
strategi och fick ta del av valanalysen från valet 2022 i Stockholm.
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19 juni Sommarmingel - Trygghet och Framtidshopp
Den 19 juni 2023 arrangerade Moderatkvinnorna i Stockholms stad och Stockholms län 
ett gemensamt sommarmingel med temat "Trygghet och Framtidshopp". Höjdpunkten 
för minglet var självklart talet av Birgitta Ed, präst inom Svenska kyrkan, som delade 
sina insikter och perspektiv kring temat. Evenemanget lockade stort intresse med över 
90 anmälda deltagare och lokalen på Blasieholmen var mer än fullsatt.
 
3-5 augusti Stockholm Pride
Moderatkvinnorna har under de senaste åren varit en aktiv och engagerad del av 
Stockholm Pride, ett av Sveriges största och mest betydelsefulla hbtq+-evenemang. 
Genom vårt deltagande har vi tydligt visat sitt stöd för mänskliga rättigheter, mångfald 
och allas rätt att älska den de vill.

År 2023 ansvarade och bemannade MK Stockholm Stad tillsammans med MK  
Stockholms län schlagerdagen i Pride Park med ett tydligt budskap om inkludering  
och jämställdhet.

Moderatkvinnorna hade även stark närvaro vid Pride-paraden den 5 augusti och vid 
seminarier under hela veckan för att stärka Moderaternas långsiktiga arbete för att lyfta 
frågor om hbtq+-personers rättigheter inom politik och samhälle. Moderat- 
kvinnorna uppmärksammade även behovet och vikten av att bekämpa heders- 
förtryck som begränsar individers frihet.

2 september Tjejmilen
Vid tjejmilen deltog drygt 20 personer från Moderatkvinnorna i Stockholms stad  
och Stockholms län i en gemensam kampanj vid Tjejmilen, ett av årets största motions-
lopp för kvinnor. Kampanjen genomfördes med fokus på två viktiga teman för kvinnor: 
sjukvård och kvinnovåld.

Kampanjteamet samlades utanför evenemangsområdet för att förbereda inför  
kampanjen. plocka ihop de omkring 250 kassarna. Utanför området delade vi ut  
bananer till de som skulle springa, vilket uppskattades av deltagarna. Väl inne på 
området fortsatte vi kampanjen med att dela ut de omkring 250 tygkassarna som vi 
gemensamt hade plockat ihop innan kampanjen. Inför Tjejmilen togs även en t-shirts 
med budskapet "Jag ska bara vara rädd att inte synas" fram. Försäljningen av t-shirts 
gjordes löpande efter evenemanget, och med det kunde budskapet spridas  
ytterligare, och kan spridas fortsatt.
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Tjejmilen 2023 blev en framgångsrik dag där våra teman nådde ut till många kvinnor 
och att samla teamet innan start visade sig vara ett lyckat koncept som gav mycket 
energi och stärkte gemenskapen inför dagens insatser.
 
19-20 oktober Partistämma
På Partistämman i Umeå deltog från styrelsen Theréz Randquist och Susanne Sjöblom. 
Flera hundra moderater deltog på stämman som behandlade 8 propositioner och 270 
motioner.
 
25 oktober Seminarium -Ta kontroll över din pension
Denna kväll genomfördes ett öppet seminarium i samarbete med Medborgarskolan 
Stockholm. Talare Monica Zettervall pensionsexpert Pensionsmyndigheten berättade 
om orsaken till varför kvinnor har lägre pensioner än män och vad man kan göra för att 
höja sin pension.

Syftet med kvällen var att lyfta pensionsfrågan för att höja kunskapen, skapa samtal om 
pensionen och värva fler kvinnliga medlemmar till Moderaterna.

Ungför 60 personer deltog på seminariet och alla var väldigt nöjda med kvällen.

25 november Orange Day Representantskapsträff:
På Orange Day, anordnade Moderatkvinnorna i Stockholms stad en representantskaps-
träff för Moderatkvinnorepresentanterna från Stockholm stads M-föreningar. Träffen 
inleddes med en utbildning och avslutades med en inspirerande föreläsning.

Utbildningen, med temat "Kampanj och kommunikation", leddes av Alice Landerholm 
och Klara Söderberg. Under utbildningen fick deltagarna fördjupa sig i strategier för 
framgångsrikt kampanjarbete och effektiv kommunikation. Deltagarna fick även delta i 
en workshop om Instagram och fick praktisk erfarenhet och insikter som stärker deras 
arbete i sina föreningar.

Efter utbildningen följde en föreläsning av Carin Götblad, Polismästare vid NOA,  
som ordnades i samarbete med Moderatkvinnorna i Stockholms län och  
Öppna Moderater Stockholm. Föreläsningen lockade närmare 80 deltagare och hade 
temat "Särskilt sårbara brottsoffer". Carin Götblad, , talade och delade med sig av sin 
gedigna erfarenhet och lyfte fram utmaningar och stöd för brottsoffer på ett  
engagerande och insiktsfullt sätt. Hennes föreläsning väckte eftertanke och  
inspirerade till fortsatt arbete inom detta viktiga område.
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Träffen underströk Moderatkvinnornas engagemang för att bekämpa våld mot  
kvinnor och främja trygghet och rättvisa. Det blev en lärorik och inspirerande dag som 
gav deltagarna nya perspektiv och verktyg för framtida insatser.
 
14 december  
Julmingel på galleri CF Hill november- Tema Kulturen - en ljusbärare Moderatkvinnorna 
i Stockholms stad och län samt Öppna moderater Stockholm bjöd in till ett julmingel 
med talare kulturministern Parisa Liljestrand, tema kulturen -en ljusbärare.

Stort tack till CFHill att vi fick vara i deras vackra lokaler och fick uppleva de spännande 
konstutställningarna! Årets sista MK arrangemang var välbesökt med mycket julmys 
och ca 80 personer anslöt Det var flera som under kvällen, efter talet, ville diskutera 
vidare med Parisa - det finns helt klart ett sug att prata kulturpolitik!

Övriga aktiviteter under verksamhetsåret 2024
8 mars Alumniträff för deltagare i Aktion MKF
Ett 50-tal kvinnor från hela Sverige deltog vid en alumni träff för alla som gått den  
nationella kvinnliga spetsutbildning Aktion MKF. Från Stockholm deltog 3 kvinnor. 
Träffen genomfördes på riksdagen med mingel, rundvandring och seminarier där  
bl a Filippa Reinfeldt talade.

7 maj studiebesök Aleris med temat rädda kvinnogyn
Presidierna i MK Stockholm stad och Förtagarrådet Stockholm genomförde tillsammans 
ett studiebesök hos. Aleris kvinnogyn som har ca. 50 000 besök och hotas av nedlägg-
ning av den Socialdemokratisk ledda regionen. I dagsläget försämras förutsättningarna 
för privata verksamheter. Besöket var givande, lyckat och Aleris uppskattade besöket.

15 maj MK representantmöte på riksdagen – tema Europa
EU-minister Jessika Roswall tog emot gruppen på Riksdagen och talade om vikten med 
EU och vilka frågor Sverige driver inom EU. Charlotte Cederschiöld, tidigare Europa-
parlamentariker, en av de första Moderata företrädare i Europaparlamentet berättade 
om sin arbete och erfarenheter får parlamentet. Mötet var en bra pepp inför valrörelsen 
och det delades ut MK-valmaterial såsom foldrar, påsar och t-shirts .God mat och trevlig 
stämning genererade ett mycket uppskattat möte med ca 40 deltagare.

30 maj Järvaveckan 2024
Under torsdagen stöttade flera MK representanter Moderaterna under Järva veckan, 
även styrelseledamöter fanns på plats. Många trevliga och goda samtal genomfördes 
samtidigt som kampanj utfördes och flertalet material delades ut.
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5 juni dörrknackningskampanj på Östermalm
Moderatkvinnorna i Stockholm stad deltog vid en dörrknackningskampanj som  
anordnades av Anna Cederschiöld Stuart, Engelbrekts M. Vid dörrknackningen  
delades Moderatkvinnornas tidning ”Modig” ut. Vid kampanjen deltog även statsråden 
Anja Tenje och Camilla Waltersson Grönwall. Många bra och givande samtal  
genomfördes och dagen avslutades med ett gemensamt mingel.

7 juni kampanjdag på Odenplan gällande Europavalet
Ett flertal MK representanter från hela Stockholm kampanjade på Odenplan med b la 
statsrådet Johan Forsell & oppositionsregionrådet Kristoffer Tamsons.

11 juni studiebesök BoKlara Stadsmissionen för representanter
Ca 10 representanter deltog vid studiebesöket hos BoKlara Stadsmission som driver 
dagverksamhet för kvinnor som lever i hemlöshet i Stockholm. Här finns även möjlighet 
till olika stöd och aktiviteter. Det finns även möjligheter att duscha, tvätta och äta frukost 
samt lunch. MK Stockholms stad skänkte flera duschkrämer som tack för besöket. 
Besöket var givande och mycket uppskattat av både deltagare och av personalen hos 
BoKlara.

1-3 augusti Stockholm Pride
Moderatkvinnorna har under de senaste åren varit en aktiv och engagerad del av 
Stockholm Pride, ett av Sveriges största och mest betydelsefulla hbtq+-evenemang. 
Genom vårt deltagande har vi tydligt visat sitt stöd för mänskliga rättigheter, mångfald 
och allas rätt att älska den de vill.

Under Stockholm Pride 2024 fortsatte Moderatkvinnorna att vara en självklar del av 
evenemanget. Med temat "Friheten att vara sig själv" bemannade Moderatkvinnorna 
i Staden Pride tältet både på ” kvinnodagen ” torsdag tillsammans med Moderat-
kvinnorna länet och även under fredagens ”Stockholmsdagen” med temat Starkare 
Tillsammans där vi bland annat samtalade om neddragningarna inom kvinnosjukvården 
i region Stockholm.

Ett av årets fokusområden var att lyfta fram hur lagstiftning och politiska beslut  
kan främja lika rättigheter. Moderatkvinnorna betonade också vikten av att Sverige 
fortsätter att vara en förebild internationellt när det gäller att stå upp för mänskliga 
rättigheter.
 

17 september boklansering på riksdagen
Boklanseringen av boken ”De visade Vägen” anordnades och genomfördes i samarbete 
med MK länet & Moderata kvinnors historia. Talare var Michaela Fletscher, Kicki Axén 
Olin, Sofia Arkelsten, Josefin Malmqvist som talade om sin väg i partiet och om goda 
kvinnliga förebilder.
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10 oktober World Homeless Day, volontärer hos Stadsmissionen 
På Internationella hemlöshetsdagen var 4 personer från Moderatkvinnorna i  
Stockholm stad som volontärer på Matmissionen i Hägersten. Matmissionen  
är Stockholms Stadsmissions sociala matbutik i samarbete med Svensk  
Daglivaruhandel och Dagligvaruleverantörerna.

Matmissionen finnsbåde i Hägersten och Kista. 
Den gemensamma målsättningen är att minska matsvinn och matfattigdom  
samtidigt som man även erbjuder arbetsträning där deltagarna stöttas till egen  
försörjning genom att närma sig arbete. Personer med låg inkomst och har svårt  
att få pengarna att räcka till i vanliga livsmedelsbutiker kan söka medlemskap till Mat-
missionen som säljer de donerade varorna till en tredjedel eller mindre av  
vanligt butikspris.

 
Livsmedel levereras även till Stockholms Stadsmissions andra verksamheter  
för utsatta målgrupper - exempelvis människor i hemlöshet. Matmissionen finns 
både i Hägersten och i Kista.

13 oktober representantskapsträff-Handlingsprogram 
Denna söndag träffades ca 20 kvinnor för att ha en workshop kring framtagandet av 
partiets nya handlingsprogram som ska antas på Moderaternas arbetsstämma i höst.  
På plats var Moderaternas partisekreterare Karin Enström som inledde workshopen 
med att berätta om partiets kommande handlingsprogram, tankarna kring arbetet  
och hur arbetet fortskrider.

Karin Enström är även ordförande för handlingsprogrammets styrgrupp. Under 
workshopen framkom många viktiga aspekter och reflektioner som skickades  
med in i det pågående arbetet med utformning av det nya handlingsprogrammet

25 November Orange Day - tema Avskaffande av våld mot flickor  
och kvinnor 
En kampanjinsats tillsammans med Moderatkvinnorna i länet genomfördes  
runt Kungsträdgården för att uppmärksamma FN: s internationella dag  
”För avskaffande av våld mot flickor och kvinnor”

Ungefär 30 personer deltog vid kampanjen och flera bra samtal genomfördes  
samtidigt som ca 300 av en specialframtagen broschyr delades ut och den  
uppskattades mycket.
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9 december Julmingel i Riksdagen 
Julminglet blev en mycket lyckad tillställning med uppskattningsvis runt 100 deltagare 
deltog och stämningen var positiv, trots att minglet tidigt blev fullbokat och alla som  
ville delta inte fick plats. Minglet genomfördes tillsammans med MK Stockholms län  
och Företagarrådet Stockholms stad. 

Majoriteten av deltagarna var kvinnor. Talare var Karin Johansson, vice VD Svenskt 
näringsliv, och hon höll ett uppskattat anförande om kvinnors deltagande i ledning och 
styrelse inom näringslivet. Sverige ligger högt i jämställdhet generellt, men när det gäller 
kvinnor i ledande positioner inom näringslivet ligger vi under snittet, långt efter länder 
som Lettland och Litauen. Det visar behovet av att arbeta mer aktivt för att främja 
kvinnligt ledarskap. 
 
10 december studiebesök Stadsmissionen nya hyreshus, Farsta Strand
Ett intressant och givande studiebesök hos Stadsmissionens nya hyreshus med socialt 
hållbara bostäder i Farsta Strand som bygger på s.k. Kymmendömodellen. Styrelsen 
hade även bjudit in samtliga moderata företrädare i de kommunala bostadsbolagen 
samt oppositionsråd att delta. Den s.k Kymmendömodellens grundstenar är block-
hyresavtal genom kooperativ hyresförening, behovsstyrd lägenhetsförmedling och 
differentierade hyresnivåer. Mycket intressant och tankeväckande nytänkande för att 
motverka strukturell hemlöshet. Detta var MK Stockholms stads sista verksamhets- 
besök hos Stockholmsstadsmission 2024, det sista av tre besök under året.

Övriga aktiviteter under verksamhetsåret 2025

19 januari 2025 Fadimegalan
MK Stockholms stad representerades på Berns av Theréz Randquist och Susanne 
Sjöblom. Statsminister Ulf Kristersson talade mot hedersvåld och hedersförtryck.
Moderatkvinnorna i Stockholms stad hade även en monter på plats dit även  
MK Stockholms län bjöds in att delta. Moderatkvinnorna tog fram en helt ny broschyr” 
Inte ett enda liv ” och försåg montern med kampanjmaterial.
 
Styrelsen vill rikta ett stort tack till:
Alla som deltagit i våra aktiviteter, både talare och deltagare, som bidragit till denna 
lyckade verksamhetsperiod.

Styrelsen vill rikta ett extra stort Tack till Medborgarskolan Stockholm som gjort  
det genomförbart för oss att utveckla och genomföra så många föreläsningar,  
utbildningar mm. Många av våra aktiviteter har förlagts till Hagagatan där vi numera 
även har ett eget skåp för material, fika mm. Ett extra tack till våra kontaktpersoner 
Jacqueline Cavazza och Karl Soläng som alltid hittat möjligheter för våra aktiviteter att 
genomföras med kvalité.
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Tack till:  
Moderatkvinnorna i länet, Öppna Moderaterna i Stockholm och Företagarrådet i  
Stockholm för gott samarbete under åren då det gäller kampanjer, utbildningar eller 
julmingel.

Moderatkvinnorna nationellt för kampanjstöd och material.

Förbundskansliet och främst Lars-Peter Swärdh som varit vår kontaktperson och  
som visat oss stort förtroende och stöttat oss i vår verksamhet.

Till föreningsordförande som informerat vidare om alla våra aktiviteter till medlemmar i 
respektive förening.

Sist men inte minst – tack till alla Moderatkvinnorepresentanter! Tillsammans gör vi 
skillnad internt och externt - alltid med målet #valvinst26!

Styrelsen januari 2025

Theréz Randquist   Susanne Sjöblom
Ordförande    Vice ordförande

Natasha Ringblom   Kristina Lutz
Ledamot    Ledamot t o m 240210

Therese Lindström   Maria Kihlström
Ledamot    Ledamot

Ina Djurestål    Ira Kolehmainen
Ledamot    Ledamot
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Moderata seniorer
Verksamhetsberättelse för 2023-2024

Moderata Seniorer i Stockholm är en del av nätverket Moderata Seniorer. Det är  
underställt Förbundsstyrelsen och har som uppgift att arbeta med rekrytering  
och utbildning av seniorer och att lyfta fram deras synpunkter i för dem viktiga  
politiska frågor. 

Under perioden har mycket av nätverkets arbete varit inriktat mot 2024 års EU-val 
samt idéutveckling inom politikområden där Moderaterna behöver visa sin seniorpolitik, 
bl.a. pensionsfrågor.

Många har i olika moderata sammanhang efterlyst att partiet behöver bli tydligare  
när det gäller mjuka frågor. Det är styrelsens uppfattning att seniorfrågor passar väl in i 
en sådan strategi och därför behöver lyftas fram inför valen 2026. Seniorfrågor har en 
lyftkraft därför att de inte enbart engagerar seniorer utan även deras barn som känner 
ansvar för föräldrar.

Representantskap
Representantskapet är de Moderata seniorernas högsta beslutande organ.  
Ledamöter utsedda av föreningarna som vardera får utse två representanter.

Representantskapet möttes den 23/4 2023 varvid följande styrelse valdes med  
befattningar efter styrelsens konstituering, Örjan Hultåker ordförande, Madeleine 
Siösteen Thiel vice ordförande, Robert Stahre sekreterare, Berthold Gustavsson kassör, 
Kristina Ekelund, Magnus Kendel, Thorwald Nilsson, Hugo Nordenfelt, Lars Jilmstad 
samt Birgitta Thulin.

Till verksamhetsrevisorer nominerades Birgitta Guntsch och Lars Riddervik  
fram till nästa ordinarie representantskap.

Till valberedning valdes Bo Sundin sammankallande, Annika Sandström  
samt Lisbeth Crabo Ljungman.

Samtliga val har senare konfirmerats av förbundsstyrelsen i Stockholms stad.
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Moderata seniorers årsstämma
Vid moderata seniorers årsstämma i Västerås år 2023 representerades Stockholms 
stad av Örjan Hultåker, Madeleine Siösteen Thiel, Birgitta Thulin och Lars Jimstad  
med Berthold Gustavsson som ersättare.

Årsstämman valde Lars Jilmstad att ingå i riks valberedning.

Seniorer med moderata uppdrag
Förbundsstyrelsen: Lars Jilmstad ledamot och Örjan Hultåker adjungerad.

Moderata partistämman 2023: Lars Jilmstad representerade Stockholms stad  
som ombud.

Under hösten 2024 har seniorer deltagit aktivt i länsförbundens i Stockholms stad  
och län arbetsgrupper för politikutveckling.

Styrelseledamöter och andra aktiva moderata seniorer har haft politiska uppdrag i 
Stockholms stad och Region Stockholm och varit nämndemän. Lars Jilmstad har 
periodvis varit ersättare i Riksdagen.

Styrelsens arbete
Styrelsen har haft 18 sammanträden under perioden. Styrelsens arbete har i stor 
utsträckning inriktats mot politisk utveckling med inriktning mot frågor som är  
aktuella för seniorer. För detta har seniorerna två arbetsgrupper. 

Den ena (tillsammans med seniorerna i Stockholms län) har arbetat med frågor om vård, 
omsorg och ålderism. Resultatet av gruppens arbete kommer bland annat formuleras 
genom motioner till vårens förbundsstämma.

Den andra gäller pensionsfrågor och analyserar de brister som den allmänna pensionen 
lider av beroende på mångårigt socialdemokratiskt regeringsinnehav. En utgångspunkt 
för gruppens arbete är att den moderata arbetslinjen måste få större genomslag i 
pensionssystemet.

För att lyfta upp lokala seniorfrågor i stadens olika stadsdelar har styrelsen börjat arbete 
med lokala träffar i Stockholms valkretsar. Den första avhölls i valkrets 4 och 5 och flera 
planeras fram till valdagen 2026.

För styrelsen har det varit viktigt att förstärka det utåtriktade arbetet för att nå ut  
med våra budskap utanför den moderata organisationen. Bland debattinlägg märks i 
Svenska Dagbladet önskemål om avskaffad reavinstskatt vid bostadsförsäljningar samt 
i andra media att AP-fonderna riskerat reducerade pensioner på grund av AP-fondernas 
investeringar i Northvolts batterifabriker.
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Moderata seniorer i Stockholm har en egen hemsida  
(www.staden.moderataseniorer.se) och finns på Facebook.

Utbildning
Under oktober 2024 arrangerades en argumentations och talarutbildning som var 
mycket uppskattad. Utbildningen arrangerades av Annika Sandström med Thomas Gür 
och Mats Bergstrand som lärare.

Under våren genomförs ytterligare utbildning, ibland annat i motionsskrivande och 
argumentationsteknik. Styrelsen har även planer för utbildning av seniorer i olika ämnen 
inför valrörelsen 2026.

EU-valet
De moderata seniorerna i Stockholms stad var mycket aktiva i EU-valrörelsen. Många 
seniorer var flitigt engagerade vid valstugan Sergels Torg under ledning av Madeleine 
Siösteen Thiel. Seniorerna var även aktiva i den telefoncentral som arrangerades av 
förbundet.

I en särskild satsning arrangerade seniorerna lokala kampanjer på dagtid i stadens 
samtliga sex kommunala valkretsar. Det arbetet leddes av Lars Jilmstad i samarbete 
med ordförande. Vi fick bra genomslag för information och argumentation om äldre 
bedrägerier, en fråga som övertygade många om att gå till vallokalen och rösta M.

Erfarenheten från den kampanjen har utvärderats som en viktig vägledning inför valen 
2026.

Seniorråd
Tillsammans med Moderata seniorer i Stockholms län har det arrangerats i genomsnitt 
sex till åtta seniorråd per år som avhandlat olika aktuella ämnen. Antalet deltagare har 
varit cirka 50 seniorer. Talar har varit Carl-Oscar Bohlin, Kristina Axén-Olin, Karin Juhlin, 
Christofer Fjellner, Kristoffer Tamsons, Charlotte Broberg, Ulla Hamilton, Anna Tenje, 
Gunnar Hökmark, Johan Molander, Michael Sahlin, Maria Malmer Stenergard, Hans 
Wallmark, Andrea Hedin samt Karin Enström.

Deltagarantalet vid seniorråd har under perioden ökat på grund av av att vi nu kan nå ut 
med inbjudningar till samtliga 65+ moderata medlemmar. Vi tackar föreningsordföran-
den och förbundet för detta.
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Deltagande i riksorganisationens och förbundets arrangemang
Vid den moderata seniordagen i riksdagshuset den 16 november 2023 och 11  
november 2024 deltog cirka 100 seniorer från de båda förbunden Stockholms stad  
och Stockholms län.

Madeleine Siösteen Thiel deltog vid Sverigemötet i Stockholm den 23 april 2024.

Seniordagen i Kungsträdgården
Vid de seniordagar som arrangerades i Kungsträdgården i maj 2023 och 2024  
deltog seniorerna genom att ha ett utställningstält som bemannades gemensamt  
av de moderata seniorerna i Stockholms stad och län. Många moderata politiker  
från regeringen, riksdagen, kommunen och regionen besökte vårt tält för att  
samtala med besökare. Vi tackar för deras medverkan. 

Båda åren intervjuades den moderata ministern för äldre- och socialförsäkrings- 
frågor från seniordagens stora scen av styrelsens ordförande.

Styrelsen vill avslutningsvis rikta ett tack till förbundskansliet för administrativ och 
praktisk hjälp. Vi vill även tacka förbundsstyrelsen för ekonomiskt stöd.

Stockholm 2025-02-06

Örjan Hultåker Madeleine Siösteen Thiel Lars Jilmstad

Magnus Kendel Berthold Gustavsson  Robert Stahre

Kristina Ekelund Hugo Nordenfelt  Birgitta Thulin

Thorwald Nilsson
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Öppna Moderater
Verksamhetsberättelse för åren 2023
Styrelsen för Öppna Moderater Stockholm – Moderaternas HBTQ-förbund i  
Stockholm avger härmed följande berättelse om den verksamhet som bedrivits  
under år 2023.

Öppna Moderater Stockholm har under året påbörjat en utvecklingsresa för  
att stärka sin position inom Moderaterna i Stockholms stad och län. Ledord för  
utvecklingsresan är relevans och kunskapsnätverk. Med ett nytt presidium har  
resan påbörjats och arbetet är en del mot ett långsiktigt mål där också Öppna  
Moderater Stockholm ska kunna vara en viktig del i valrörelsen 2026.

Årsmöte 2023

Årsmötet hölls på Blasieholmen i Friheten den 19 februari. Stämman var välbesökt  
och det bjöds på dricka och tilltugg och hög stämning. Niklas Wykman talade.

Styrelse
Vid årsmötet 2023 valdes följande styrelse;

Ordförande: Kim Nilsson
Vice ordföranden: Peter Carlström

Ledamöter
Anette Heilbrunn Saxby Anna Rheyneuclaudes Bertil Timan
Carl Nordblom Emma Wicksell Erik Raita Maria Kihlström Sherine Dulski

Vid årsmötet valdes en valberedning bestående av Fredrik Saweståhl,  
Irene Svenonius och Anna Gustafsson.

Till revisor valdes Margareta Cederfeldt och som ersättare Kristina Lutz.

Under året har Maria Kihlström varit sekreterare, Erik Raita medlemsansvarig,  
Bertil Timan ansvarig för sociala media och Anette Heilbrunn Saxby har verkat  
som kassör samt Pridegeneral. Ansvarig
 
för events och externa relationer har varit Erik Raita och Anna Rheyneuclaudes.  
Sherine Dulski och Emma Wicksell har varit ansvarig för politikutveckling.  

Maria Kihlström har varit ständig sekreterare.
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Styrelsen har under året haft 8 antal protokollförda styrelsemöten, 1 konstituerande 
styrelsemöte och en icke protokollförd kick-off inför Stockholm Pride samt styrelse 
kick-off:

19 februari  Konstituerande styrelsemöte  
11 april   Styrelsemöte    
6 maj   Kick-off    
11 juni   Styrelsemöte    
10 juli    Styrelsemöte med fokus på Stockholm Pride
14 augusti  Styrelsemöte
9 september  Styrelsemöte
23 oktober   Styrelsemöte
21 november  Styrelsemöte
7 februari  Styrelsemöte

Medlemmar
Öppna Moderater Stockholm har nått sitt högsta medlemsantal under 2023. Vid starten 
av 2023 hade distriktet 273 medlemmar och vid slutet av året nådde distriktet 320 
medlemmar, en ökning av 47 medlemmar motsvarande 17% ökning. Det som är värt  
att uppmärksamma är att 43% av medlemmarna kommer från Stockholm stad och 57% 
från länet. Ett välkomstbrev som medlem har också tagits fram och skickas nu ut till 
nyblivna medlemmar.

Ekonomi
Under året har Öppna Moderater Stockholm fått ekonomiskt stöd från  
Öppna Moderater - Moderaternas HBTQ-förbund och från Moderaterna i  
Stockholms stad och län för Stockholm Pride via Öppna Moderater. Styrelsen  
hänvisar till den ekonomiska berättelsen för detaljer.

Prioriteringar
Styrelsen har haft som ambition att genomföra aktiviteter med hög kvalitet i egen  
regi men även tillsammans med andra. Ett ökat samarbete med Moderatkvinnorna i 
Stockholm Stad och Län har varit en givande strategi. Styrelsen har också påbörjat ett 
arbete med att ta fram ett program för studiecirklar för att utbilda medlemmar  
och också genomföra politikutveckling.

Aktiviteter
Under året har ett antal medlemsaktiviteter erbjudits. Distriktets ordförande har även 
föreslagit att en plats i Stockholm skulle namnges för att ge Barbro Westerholm en 
minnesplats för HBTQ-communityt. Detta förslag har lett till att en motion ligger för 
Stockholms kommunfullmäktige.
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Bland annat har följande större aktiviteter arrangerats eller deltagit vid:

17 - 18 Apr Förbundsstämma i Göteborg
3 Maj  Öppna riksdagen - en medlemsaktivitet med rundvandring i
  riksdagshuset
2 - 5 Aug Stockholm Pride Park på Östermalms IP med kampanjtält
2 Aug  Panelsamtal Stockholm Pride:

Vi är Öppna, vi lyssnar - En moderat urban hbtq-politik för 2030-talet

29 Aug  Aftersummer AW på blasieholmen
4 Sep  Möte med regerings äldre- och socialminister Anna Tenje och  
  Ann Siverskog forskare inom äldre hbtqi-personers livsvillkor
11 - 12 Okt Brysselresa - medlemsaktivitet med möte med Jörgen Warborn  
  och Arba Kokalari gemensamt med Öppna Moderater Skåne, Väst  
  och Dalarna
25 Nov  Orange day - Talarpass med Carin Götblad tillsammans med   
  Moderatkvinnorna Stockholm stad och län
12 Dec  Öppna hjältar
14 Dec  Julmingel med kulturministern tillsammans med Moderatkvinnorna  
  Stockholm stad och län
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Media och kommunikation
Öppna Moderater Stockholm använder sig av flera olika kommunikationskanaler där 
en av de viktigaste externa kommunikationskanalerna är Öppna Moderaters webbplats 
samt Öppna Moderater Stockholms fan page på facebook. Via facebook annonseras 
olika aktiviteter så att medlemmar kan anmäla sig till aktiviteten.

Fan Page på Facebook 
Vår viktigaste kommunikationskanal är Facebook. Öppna Moderater Stockholm är den 
fjärde största partipolitiska HBTQ-sidan i Sverige tillsammans med HBT-S Stockholm. 
Störst är Öppna Moderater (ca 2.900 gilla-markeringar), följt av HBT-S (ca 2.100 
gilla-markeringar) och sedan HBT- liberaler (ca 1.400 gillamarkeringar).

Antal gilla på sidan 1 januari 2015: 708

31 december 2015: 762; dvs +54 st under året

31 december 2016: 800; dvs +38 st under året

31 december 2017; 820; dvs +20 st under året

31 december 2018; 813; dvs -7 st under året

31 december 2019; 976; dvs +163 st under året

31 december 2020; 1026; dvs +40 st under året

31 december 2021; 1011; dvs -15 st under året

31 december 2022; 1039; dvs +28 under året

31 december 2023; 1061; dvs +22 under året
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Öppna moderater stockholm på instagram
Antal följare på Instagram: 953 st; +266 st jfr med 2022 då vi hade 687 st följare  
antal inlägg: 57 st; +40 st jämfört med 2022

Informationsarbete i partiet
Inom partiet har information i huvudsak förmedlats via talarkvällar, genom utdelning av 
vårt eget pris Öppna hjältar samt genom att samordna aktiviteter med andra förbund. 
Öppna Moderater Stockholm var också behjälplig vid framtagande av Moderaternas 
budget för Stockholm stad.

Arbete inom andra organisationer
Öppna Moderater Stockholm bedriver även ett aktivt representations arbete externt 
och inom andra organisationer. I och med distriktets unika situation med närheten till 
viktiga intressenter som finns inom huvudstadsregionen, ser distriktet det som ytterst 
viktigt att vi även kan representera förbundet i sin helhet vid behov.
 
Öppna Moderater Stockholm har således representerat Öppna moderater och särskilt 
distriktet vid Pride Mingel hos den israeliska ambassadören samt den  
amerikanska ambassadören. Distriktet tillsammans med förbundet närvarade även vid 
ett seminarium om transfrågor som hölls med RFLU, Transsammans och  
amerikanska ambassaden.

Öppna Moderater Stockholm har varit representerade på årsmöte och informations-
möten för Stockholm Pride samt representanter för Öppna Moderater Stockholm har 
som adjungerade ledamöter deltagit i arbetet för Förbundsstyrelsen för Moderaterna i 
Stockholm stad och län.

Representanter för Öppna Moderater Stockholm på förbundsstämma för  
Öppna Moderater i Göteborg.

Avslutningsvis har distriktets representanter deltagit vid West Pride och  
Malmö Pride under 2023 för att öka samarbetet mellan de urbana regionerna  
i Sverige.

Stockholm Pride 2023
Det största arrangemanget för Öppna Moderater Stockholm varje år är deltagandet i 
Stockholm Pride. Under 2022 pågick Stockholm Pride fysiskt mellan 31 juli och  
5 augusti.

I det förberedande planeringsarbetet för Moderaternas och Öppna Moderaters  
deltagande i festivalen deltog från Öppna Moderaters förbundsstyrelse Mattias 
Askersson och Anette Heilbrunn Saxby samt Peter Carlström från Öppna Moderater 
Stockholm ihop med riksorganisationen med Martin Borgs.
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Vid deltagandet i parken under Stockholm pride har Moderatkvinnorna, Öppna  
Moderater Väst, Öppna Moderater Skåne, Öppna Moderater Dalarna och ledande 
moderater samt flera andra medlemmar varit med i arbetet kring Pride Stockholm 2023.

Öppna moderater tog även fram en ny kampanj för året med temat Vi är Öppna, vi  
lyssnar. Detta för att anspela på mellanvalsperioden och fokusera på en inlyssnande 
känsla hos community:t. Vi tänker oss att kampanjen har ett år till för att sedan göra 
verkstad av de förslag som inkommit.

Under Pride 2023 samlade kampanjen in drygt 250 stycken förslag på både gällande 
och nya frågor inom Öppna.

Seminarier
Öppna Moderater Stockholm arrangerade ett seminarium under veckan

Paneldebatt Stockholm Pride: Vi är Öppna, vi lyssnar - En moderat urban hbtq-politik 
för 2030- talet

Panel: Kim Nilsson (ordf ÖM Stockholm), Peter Rimsby (ordf ÖM Skåne),  
Anna Jäderström (ordf ÖM Väst)

Moderator: Peter Carlström
 
Paraden
Från Moderaterna deltog moderpartiet, Moderaterna i Stockholm stad och län, MUF, 
Moderatkvinnorna, Moderata Seniorer och leddes av partiledare Ulf Kristersson.

Slutord
Vi ser tillbaka på ett år då Öppna Moderater påbörjat en förändringsresa där vi satsat 
på långsiktigt arbete för att öka vårt inflytande i partiet samt att Stockholm ska vara 
ledande inom Öppna Moderater med en ny modern politik att möta väljarna med till 
valet 2026.

Stockholm 2024-03-15
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Öppna Moderater
Verksamhetsberättelse för åren 2024
Verksamhetsberättelse 2024
Styrelsen för Öppna Moderater Stockholm – Moderaternas HBTQ-förbund i Stockholm 
avger härmed följande berättelse om den verksamhet som bedrivits under år 2024.

Öppna Moderater Stockholm har under året påbörjat en utvecklingsresa för att stärka 
sin position inom Moderaterna i Stockholms stad och län. Ledord för utvecklingsresan 
är relevans och kunskapsnätverk. Med ett nytt presidium har resan påbörjats och  
arbetet är en del mot ett långsiktigt mål där också Öppna Moderater Stockholm ska 
kunna vara en viktig del i valrörelsen 2026. Ett annat viktigt område har varit att  
återigen skapa möjligheter för våra medlemmar att träffas under enkla förutsättningar 
och påbörja att återuppbygga den sociala del som Öppna Moderater i Stockholm 
tidigare varit väldigt starka på.

Årsmöte 2024
Årsmötet hölls på Blasieholmen i Friheten den 27 februari. Stämman var välbesökt 
och det bjöds på dricka och tilltugg och hög stämning. Länsförbundsordförande tillika 
kommunstyrelsens ordförande för Österåker Michaela Fletcher var stämmotalare.

Styrelse
Vid årsmötet 2024 valdes följande styrelse;

Ordförande: Kim Nilsson
Vice ordföranden: Peter Carlström

Ledamöter
Anette Heilbrunn Saxby Emma Wicksell
Erik Raita Maria Kihlström Hans Johnsén Hanna Kviman Lea Leskinen

Vid årsmötet valdes en valberedning bestående av Fredrik Saweståhl,  
Michaela Fletcher, Anna Rheyneuclaudes och Christer Mattsson.

Till revisor valdes Margareta Cederfeldt och som ersättare Kristina Lutz.

Under året har Maria Kihlström varit sekreterare, Erik Raita medlemsansvarig, Anette 
Heilbrunn Saxby har verkat som kassör. Arbetsgruppen för events och politikutveckling 
har letts av Emma Wicksell. Arbetsgruppen för Pride och kampanj har letts av Hans 
Johnsén.
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Styrelsen har under året haft 6 protokollförda styrelsemöten, 1 konstituerande  
styrelsemöte och en icke protokollförd kick-off inför Stockholm Pride samt  
styrelse-kick-off:

• Konstituerande styrelsemöte 3 april
• Styrelsemöte 26 april
• Kick-off 6 maj
• Styrelsemöte 16 juni
• Styrelsemöte 10 juli med fokus på Stockholm Pride
• Styrelsemöte 15 september
• Styrelsemöte 21 oktober
• Styrelsemöte 16 november
• Styrelsemöte 26 januari

Medlemmar
Öppna Moderater Stockholm har på nytt nått ett nytt rekord i antal medlemmar. Vid 
starten av 2024 hade distriktet 320 medlemmar och vid slutet av året nådde distriktet 
326 medlemmar, en ökning av 6 medlemmar motsvarande 2% ökning. Det som är värt 
att uppmärksamma är att 37% av medlemmarna kommer från Stockholm stad och 63% 
från länet.

Ett välkomstbrev som medlem har också tagits fram och skickas nu ut till nyblivna 
medlemmar.

Ekonomi
Under året har Öppna Moderater Stockholm fått ekonomiskt stöd från  
Öppna Moderater - Moderaternas HBTQ-förbund och från Moderaterna i Stockholms 
stad och län för Stockholm Pride via Öppna Moderater. Styrelsen hänvisar till den 
ekonomiska berättelsen för detaljer.

Prioriteringar
Styrelsen har haft som ambition att genomföra aktiviteter med hög kvalitet i egen regi 
men även tillsammans med andra. Styrelsen har sett över och tagit fram nya strategier 
för att stärka vårt samarbete med externa såsom interna aktörer.

Styrelsen har exempelvis aktivt arbetat med att stärka banden med Stockholm Pride för 
öka vårt påverkansarbete. Distriktsstyrelsen har även arbetat upp goda relationer och 
förvaltat nuvarande goda relationer med andra distrikt runt om i Sverige och erbjudit 
stöd och närvaro vid kampanjer. Styrelsen har också fortsatt sitt arbete med att ta fram 
ett program för studiecirklar för att utbilda medlemmar och också genomföra politik- 
utveckling.
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Aktiviteter

Under året har ett antal medlemsaktiviteter erbjudits.
Distriktets ordförande har även föreslagit att en plats i Stockholm skulle namnges för att 
ge Barbro Westerholm en minnesplats för HBTQ-communityt. Detta förslag har lett till 
att en motion ligger för Stockholms kommunfullmäktige.

Bland annat har följande större aktiviteter arrangerats eller deltagit vid:

12–13 April Sverigemötet i Stockholm
3 Maj  Kampanj i Vasaparken tillsammans med Norrmalms moderaterna
15 Juni  West Pride i Göteborg
6 Juli  Malmö Pride
3 Aug  Stockholm Pride Park på Östermalms IP med kampanjtält samt   
  deltagande i Pride paraden
24 Aug  Roslagens Pride Norrtälje
13 Sep  After Pride Blasieholmen
26 Okt  Stockholmskonferensen
9 Dec  Öppna hjältar

Media och kommunikation
Öppna Moderater Stockholm använder sig av flera olika kommunikationskanaler där 
en av de viktigaste externa kommunikationskanalerna är Öppna Moderaters webbplats 
samt Öppna Moderater Stockholms fan page på facebook. Via facebook annonseras 
olika aktiviteter så att medlemmar kan anmäla sig till aktiviteten. Öppna Moderater 
Stockholm har även ökat sin närvaro på instagram och detta användes framgångsrikt 
under exempelvis Stockholm Pride och när vi kampanjat för vårt initiativ Öppna Hjältar.

Fan page på facebook
Vår viktigaste kommunikationskanal är Facebook. Öppna Moderater Stockholm är den 
fjärde största partipolitiska HBTQ-sidan i Sverige tillsammans med HBT-S Stockholm. 
Störst är Öppna Moderater (ca 3.000 gilla-markeringar), följt av HBT-S (ca 2.300 
gilla-markeringar) och sedan HBT- liberaler (ca 1.400 gillamarkeringar).



60 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Antal gilla på sidan 1 januari 2015: 708
31 december 2015: 762; dvs +54 st under året

31 december 2016: 800; dvs +38 st under året

31 december 2017; 820; dvs +20 st under året

31 december 2018; 813; dvs -7 st under året

31 december 2019; 976; dvs +163 st under året

31 december 2020; 1026; dvs +40 st under året

31 december 2021; 1011; dvs -15 st under året

31 december 2022; 1039; dvs +28 under året

31 december 2023; 1061; dvs +22 under året

31 december 2024; 1093; dvs +32 under året

Öppna moderater stockholm på instagram
Antal följare på Instagram: 990 st; +303 st jfr med 2022 då vi hade 687 st följare

Informationsarbete i partiet
Inom partiet har information i huvudsak förmedlats via talarkvällar, genom utdelning av 
vårt eget pris Öppna hjältar samt genom att samordna aktiviteter med andra förbund. 
Öppna Moderater

Arbete inom andra organisationer
Öppna Moderater Stockholm bedriver även ett aktivt representations arbete externt 
och inom andra organisationer. I och med distriktets unika situation med närheten till 
viktiga intressenter som finns inom huvudstadsregionen, ser distriktet det som ytterst 
viktigt att vi även kan representera förbundet i sin helhet vid behov.

Öppna Moderater Stockholm har således representerat Öppna moderater och särskilt 
distriktet vid Pride Mingel hos diverse diplomatiska församlingar samt en närvaro i  
synagogan under Pride för att stärka banden mellan öppna och inkluderande  
organisationer.

Öppna Moderater Stockholm representerar även på QX-galan för att hedra och lovorda 
communityt. På plats möter vi olika partier och diplomater samt representeras från 
regeringen, bland annat av Niklas Wykman och från staden av Andrea Hedin.
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Öppna Moderater Stockholm har varit representerade på årsmöte och informations-
möten för Stockholm Pride samt representanter för Öppna Moderater Stockholm har 
som adjungerade ledamöter deltagit i arbetet för Förbundsstyrelsen för Moderaterna i 
Stockholm stad och län.

Avslutningsvis har distriktets representanter deltagit vid West Pride och Malmö Pride 
under 2024 för att öka samarbetet mellan de urbana regionerna i Sverige.

Stockholm pride 2024
Det största arrangemanget för Öppna Moderater Stockholm varje år är deltagandet 
i Stockholm Pride. Under 2024 pågick Stockholm Pride fysiskt mellan 29 juli och 3 
augusti.

I det förberedande planeringsarbetet för Moderaternas och Öppna Moderaters  
deltagande i festivalen deltog från Öppna Moderaters förbundsstyrelse Mattias 
Askerson och Anette Heilbrunn Saxby samt Peter Carlström och Hans Johnsén från 
Öppna Moderater Stockholm ihop med riksorganisationen med Martin Borgs och andra 
representanter.

Arbetet präglades av positiva diskussioner och kreativa idéer för att skapa en  
god grund för Moderaternas medverkan och samarbetet var mycket gott.

2024 fanns moderaterna representerade dels i Pridepark och dels i Prideparad. 

Pridepark
Vid årets deltagande bestämdes att storleken på tältet skulle utökas från 16 till 25 
kvadratmeter vilket visade sig vara en stor framgång. Nya möbler, kuddar och filtar 
införskaffades också i syfte att skapa en mer välkomnande miljö. För att locka folk till 
tältet fanns en popcorn-maskin på plats och möjlighet att måla naglar i regnbågsfärger, 
erbjöds för de som önskade.

I tältet fortsatte också kampanjen ”Vi är öppna vi lyssnar”. De besökare som ville kunde 
svara på frågor på i förväg framtagna kort, i syfte att beskriva vilken politik de önskar 
att vi bedriver framöver. Dagarna i tältet präglades även av olika temadagar där fokus 
bland annat låg på land, stad och region. Utöver ÖM Stockholms styrelse möjliggjorde 
följande personer att Moderaternas medverkan i Pridepark blev en stor framgång:

Evelina Kogsta
Kristina Katajikko
Mattias Askerson
Anna Jäderström
Kristoffer Tamsons
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Christian Bergenholtz
Sophia Ahlin
Joakim Storeide
Joanna Lewerentz
Andrea Hedin
Ann-Sofie Söderberg
Axel Conradi
Bertil Timan
Birgitta Sundman
Camilla Boström
Carl Nordblom
Cecilia Magnusson
Charlotte Broberg
Christian Hoas
Daniel Källenfors
Douglas Thor
Elisabeth Hellström
Emma Nordin
Hannes Kataja
Ida Drougge
Jeanette Strängborn
Jennie Tegnér
Johan Felt
Johan Hultberg
Kalle Kristensson
Lena Gatenborg Mohns
Lisbeth Krogh
Lise-Lott Douhane
Louise Binici Yazar
Magnus Eriksson
Mattias Olsson
Natasha Ringblom
Oliver Rosengren
Peter Jönsson
Daniel DG Gustafsson
Philip Larsson
Sara Nazanine Rydmark
Theréz Randquist
Tobias Björk
Niklas Wykman
Fredrik Kärrholm
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Prideparad
Moderaterna fanns givetvis också representerade i paraden med statsministern i 
spetsen.

I syfte att underlätta logistik inför paraden flyttades kampanjmaterial med mera till 
Landstingshuset från Blasieholmen vilket gjorde att det gick både fortare och lättare 
att förbereda. För att synas extra hade vi höga flaggor med öppna moderaters logga, 
stripade elcyklar, tablettaskar och brandat vatten som delades ut. Upplevelsen var att 
deltagandet var en framgång.

Innan paraden ordnades också ett trevligt och uppskattat mingel av Andrea Hedin.

Statsministern och representanter från Öppna moderater Stockholm och förbundet 
fanns också på plats vid den pridegudstjänst som ägde rum i judiska församlingen 
fredagen den 2 augusti.

Slutord
Vi ser tillbaka på ett år då Öppna Moderater påbörjat en förändringsresa där vi satsat 
på långsiktigt arbete för att öka vårt inflytande i partiet samt att Stockholm ska vara 
ledande inom Öppna Moderater med en ny modern politik att möta väljarna med till 
valet 2026.

Stockholm 2025-02-20

Kim Nilsson, ordf.   Peter Carlström, vice ordf.   

Anette Heilbrunn Saxby    Emma Wicksell

Erik Raita     Maria Kihlström  

Hanna Kviman     Lea Leskinen 

Hans Johnsén
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Partistämma och partistyrelse

Partistämmoombud
Vid förbundsstämman 2023 valdes till partistämmoombud: 

Dennis Wedin, Andrea Hedin, Kristoffer Tamsons, Jessica Rosencrantz, Kristina Axén 
Olin, Arin Karapet, Susanne Sjöblom, Lars Jilmstad, Annika Elmlund, Fredrik Kärrholm, 
Sophia Granswed Baat, Johan Paccamonti, Johan Nilsson, Greta Eulau (MUF), Olof 
Peterson (MUF), Douglas Ahlberg (MUF). 

Vid förbundsstämman 2023 valdes ersättare till partistämmoombud: 
Kristina Lutz, Ole-Jörgen Persson, Margareta Cederfelt , Christoffer Hökmark, Carl 
Nordblom, Theréz Randquist, Torbjörn Ebérus, Hanna Werner, Kjell-Åke Karlsson, 
Richard Wessman, Anette Hellström, Aras Amin, Peter Strandberg (MUF), Victor Siljevik 
(MUF), Elin Böhlin (MUF),Ida Karlbom. 

Partistyrelsen 
Representanter i partistyrelsen från Stockholms stad har sedan partistämman  
2023 varit Johan Forssell, Christofer Fjellner, Gunnar Strömmer. 

Ekonomi 
Beträffande förbundets ekonomi under åren 2023 och 2024 hänvisas till  
bifogade resultat- och balansräkningar. 

Slutord 
Förbundsstyrelsen vill uttrycka sin tacksamhet till alla som bidragit med tid,  
engagemang och viktiga insatser för Moderaterna i Stockholms stad de senaste  
två åren. EU-valet 2024 blev en framgång för Moderaterna, och Stockholmsförbundet 
har spelat en viktig roll i den lyckade valrörelsen. Genom ett starkt lokalt engagemang 
och tydliga budskap har vi bidragit till ett ökat stöd för Moderaterna i som helhet. 

Nu tar vi nya tag för framtida valframgångar. Arbetet med att förbättra och förnya 
organisationen, verksamheten och politiken inför valen 2026 pågår. 

Moderata Samlingspartiet i Stockholms stad 

Johan Forssell      Lars-Peter Swärdh
förbundsordförande    chefombudsman
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Moderata kommunfullmäktige- 
gruppen i Stockholms stad

Verksamhetsberättelse 2023, 2024

Styrelsen för moderata kommunfullmäktigegruppen i Stockholms stad får härmed 
avge följande verksamhetsberättelse för 2023 och 2024. 

Kommunfullmäktigegruppen

Ledamöter

Brinck, Cecilia
Cederschiöld, Anna
Elmlund, Annika 
Friberg, Annika (t.o.m.  2024-11-19)
Granswed Baat, Sophia
Hedin, Andréa
Hedrup, Tom
Hellström, Anette
Hökmark, Christoffer 
Lennaárd, Fritz
König Jerlmyr, Anna (t.o.m. 2023-01-23)
Lindström, Therese 
Lutz, Kristina
Nilsson, Johan
Nilsson, Jonas
Paccamonti, Johan
Rosencrantz, Per (fr.o.m. 2023-01-23)
Sakala, Aleks (fr.o.m. 2024-11-19)
Sjölander, Henrik 
Wedin, Dennis
Wejke Norberg, Lou-Ann 
Werner, Hanna
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Ersättare 

Brege, Johan 
Cederhage, Roslana (t.o.m. 2024-06-18)
Erbe, Torbjörn
Fernell-Ingelström, Yvonne 
Gardos Ek, Petra (fr.o.m. 2023-01-23) 
Jönsson, Peter 
Karlsson, Anders (fr.o.m. 2024-06-18)
Persson, Ole-Jörgen (fr.o.m. 2024-11-19)
Randquist, Theréz 
Rosencrantz, Per (t.o.m 2023-01-23)
Stahre, Robert (fr.o.m. 2024-02-15)
Sakala, Aleks (t.o.m. 2024-11-19)
Ström, Albin (t.o.m. 2024-02-15)
Virro, Henrik 

Kommunvalkrets  
Stockholm 1 Södermalm – Enskede
Ledamöter   Christoffer Hökmark  
   Therese Lindström  
   Jonas Nilsson  
 
Ersättare  Roslana Cederhage (t.o.m 2024-06-18) 
   Henrik Virro  
   Anders E. Karlsson (fr.o.m 2024-16-18) 
 
Kommunvalkrets  
Stockholm 2 Bromma – Kungsholmen  
 
Ledamöter   Fritz Lennaárd  
   Johan Paccamonti  
   Lou-Ann Wejke Norberg  
   Henrik Sjölander  
 
Ersättare   Peter Jönsson  
   Yvonne Fernell-Ingelström  
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Kommunalvalkrets 
Stockholm 3 Norrmalm – Östermalm-Gamla Stan

Ersättare  Per Rosencrantz (t.o.m. 2023-01-23)
   Therez Randquist  
   Petra Gardos Ek (fr.o.m. (2023-01-01) 

  
Kommunalvalkrets  
Stockholm 4 Östra Söderort 

Ledamöter      Kristina Lutz
   Cecilia Brinck

Ersättare  Johan Brege 

Kommunalvalkrets  
Stockholm 5 Västra Söderort

 

Ledamöter  Sophia Granswed Baat 
   Johan Nilsson
   Anette Hellström

Ersättare  Torbjörn Erbe
   Albin Ström (t.o.m. 2024-02-15)
   Robert Stahre (fr.o.m. 2024-02-15)

Kommunalvalkrets  
Stockholm 6 Yttre Västerort 

Ledamöter  Dennis Wedin
   Annika Friberg (t.o.m.  2024-11-19)
   Aleks Sakala (fr.o.m. 2024-11-19)

Ersättare  Aleks Sakala (t.o.m 2024-11-19) 
   Ole-Jörgen Persson (fr.o.m. 2024-11-19)
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Gruppsammanträden
Under 2023 och 2024 har 17 gruppsammanträden ägt rum vardera år. Det har också 
förekommit gruppkonferenser och extramöten exempelvis i samband med budget- 
arbete och andra aktuella händelser. Till gruppens sammanträden kallas, utöver  
ordinarie ledamöter och ersättare, de gruppledare som inte har plats i fullmäktige, 
presidiet för Moderata Samlingspartiet i Stockholms stad, samtliga förenings- 
ordförande, partiombudsmannen samt politiska tjänstemän vid Moderaternas kansli. 

Borgarråd och Fullmäktiges presidium 
Christofer Fjellner, borgarråd och gruppledare för kommunfullmäktigegruppen 
Dennis Wedin, borgarråd 
Andréa Hedin, borgarråd 
Cecilia Brinck, kommunfullmäktiges 1:e vice ordförande

Sekreterare för fullmäktigegruppen
Under merparten av 2023 var biträdande borgarrådssekterarare Kasper Gieldon  
fullmäktigegruppens gruppsekreterare. Efter att Kasper Gieldon avslutade sin  
anställning tog biträdande kanslichef Daniel Carslsson-Mård över ansvaret under  
en övergångsperiod. Från novemer 2023 till november 2024 var biträdande  
borgarrådssekreterare Aria Nakhaei gruppsekreterare. Därefter har  
Daniel Carlsson-Mård haft ansvar under en övergångsperiod.  

Gruppsekreteraren har haft samordningsansvar för fullmäktigegruppen, varit  
sammankallande till möten, ansvarat för konferenser samt för information till  
och övrig organisation och administration kring fullmäktigegruppen.

Fullmäktigegruppens valberedning 
Torbjörn Erbe, ordförande 
Henrik Virro 
Fritz Lennaárd (t.o.m 2024-01-24)
Peter Jönsson (fr.o.m 2024-01-24)
Hanna Werner 
Sophia Granswed Baat 
Cecilia Brink 
Aleks Sakala
Victor Siljevik 
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Sekreterare för fullmäktigegruppens valberedning 
Under merparten av 2023  var biträdande borgarrådssekreterare Linn Laurin  
valberedningens sekreterare. När hon avslutade sin anställning tog kanslichef  
John Bergsten över ansvaret under en övergångsperiod. Mellan november 2023 och 
november 2024 var biträdande borgarrådssekreterare Aria Nakhaei valberedningens 
sekreratere. När han avslutade sin anställning tog kanslichef John Bergsten över 
ansvaret. 

Valberedningens sekreterare har varit sammankallande till möten och ansvarat för 
valberedningens organisatoriska och administrativa arbete.

Representanter i kommunstyrelsen samt ordförande/gruppledare i viktigare nämnder 
och styrelser:
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Kommunstyrelsen: 
1:e vice ordförande    Christofer Fjellner
 
Ledamot:     Jonas Nilsson 
     Annika Friberg (t.o.m. 2024-11-04 )
     Johan Paccamonti (fr.o.m. 2025-01-27)

Ersättare:     Johan Paccamonti (t.o.m. 2025-01-27)
     Kristina Lutz (t.o.m.  2024-12-16)
     Sophia Granwed Baat (fr.o.m. 2025-01-27)
     Johan Nilsson (fr.o.m. 2025-01-27) 

Borgarrådsberedningen 
Borgarråd     Christofer Fjellner 
     Dennis Wedin
     Andréa Hedin 

Krisledningsnämnden 
1:e vice orförande    Christofer Fjellner
    
Ledamot:     Dennis Wedin
     Andréa Hedin

Arbetsmarknadsnämnden 
Ledamot:     Per Rosencrantz 

Avfallsnämnden 
Vice ordförande    Anna Cederschiöld 

Exploateringsnämnden 

Vice ordförande    Dennis Wedin 
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Fastighetsnämnden 
Vice ordförande Fritz Lennaárd (t.o.m. 2023-12-31)
Vice ordförande Henrik Virro (fr.o.m. 2024-01-01)

Idrottsnämnden
Ledamot Anna Cederschiöld 

Kulturnämnden 
Ledamot Kristina Lutz

Kyrkogårdsnämnden 
Vice ordförande Jan Tigerström 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden 
Ledamot Torbjörn Erbe 

Servicenämnden 
Vice ordförande Anette Hellström 

Socialnämnden 
Ledamot Andréa Hedin 

Stadsbyggnadsnämnden 
Ledamot Johan Nilsson 

Trafiknämnden 
Vice ordförande Dennis Wedin 

Utbildningsnämnden 
Vice ordförande Andréa Hedin 

Valnämnden 
Vice orförande Aleksander Lestaric (t.o.m. 2023-09-04)
Vice ordförande Fredrik Wallner (fr.o.m 2023-09-04)

Äldrenämnden 
Ledamot Hugo Laigar 

Överförmyndarnämnden 
Ledamot Johan Brege 

Stadsdelsnämnden Bromma 
1:e vice ordförande Mattias Keresztesi 
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Stadsdelsnämnden Enskede-Årsta-Vantör 
Ledamot Gustav Johansson 

Stadsdelsnämnden Farsta 
1:e vice ordförande Olof Peterson

Stadsdelsnämnden Hägersten-Älvsjö
1:e vice ordförande Johan Nilsson 

Stadsdelsnämnden Hässelby-Vällingby 
Ledamot Aras Amin

Stadsdelsnämnden Järva 
1:e vice ordförande Ole-Jörgen Persson (fr.o.m. 2023-07-01)

Stadsdelsnämnden Kungsholmen 
Ledamot Henrik Sjölander   

Stadsdelsnämnden Norrmalm 
1:e vice ordförande Petra Gardos Ek (t.o.m. 2023-06-30)

Stadsdelsnämnden Norra innerstaden 
1:e vice ordförande Petra Gardos-Ek (fr.o.m 2023-07-01)

Stadsdelsnämnden Rinkeby-Kista 

1:e vice ordförande Ole-Jörgen Persson (t.o.m. 2023-06-30)

Stadsdelsnämnden Skarpnäck
Ledamot Kristina Lutz 

Stadsdelsnämnden Spånga-Tensta
1:e vice ordförande Annika Friberg (t.o.m. 2023-06-30)

Stadsdelsnämnden Södermalm 

Ledamot Jonas Nilsson 

Stadsdelsnämnden Östermalm 
1:e vice ordförande Annika Elmlund (t.o.m. 2023-06-30)

Bostadsförmedlingen i Stockholm AB
Vice ordförande Dennis Wedin (t.o.m. 2023-03-31) 
Ledamot Ole-Jörgen Persson (fr.o.m 2023-04-01)
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Familjebostäder, AB 
Vice ordförande Dennis Wedin (t.o.m. 2023-03-31)
Vice ordförande Per Rosencrantz (fr.o.m 2023-04-01)

Kulturhuset Stadsteatern
Ledamot Kristina Lutz (t.o.m. 2023-03-31)
Ledamot Cecilia Brinck (fr.o.m 2023-04-01)

Micasa Fastigheter i Stockholm AB
Ledamot Jennyfer Redin (t.o.m. 2023-03-31)
Ledamot Christoffer Hökmark (fr.o.m 2023-04-01)

Mässfastigheter i Stockholm AB
Vice ordförande Sten Nordin (t.o.m. 2023-03-31) 
Vice ordförande Christofer Fjellner (fr.o.m 2023-04-01)

S:t Erik Fiber, AB 
Vice ordförande Ulla Hamilton (t.o.m. 2023-03-31)
Vice ordförande Berthold Gustavsson (fr.o.m. 2023-04-01)

Skolfastigheter i Stockholm AB
Vice ordförande Peter Jönsson (t.o.m. 2023-03-31)
Ledamot Andréa Hedin (fr.o.m. 2023-04-01)

Stockholm Business Region AB
Vice ordförande Christofer Fjellner 

Stockholms Globe Arena Fastigheter AB
Ledamot Anette Hellström (t.o.m. 2023-03-31)
Ledamot Anders Blom Hartung (fr.o.m 2023-04-01)

Stockholms Hamn AB 
Ledamot Jonas Nilsson (t.o.m. 2023-03-31)
Vice ordförande Johan Nilsson (fr.o.m 2023-04-01)

Stockholmshem
Ledamot Sophia Granswed Baat (t.o.m. 2023-03-31)
Ledamot Tom Hedrup (fr.o.m. 2023—04-01)

Stockholmsmässan AB
Vice ordförande Sten Nordin (t.o.m. 2023-03-31)
Vice orförande Christofer Fjellner (fr.o.m 2023-04-01)
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Stockholms Stadshus AB 
Vice ordförande Christofer Fjellner 
Stockholms Stads Parkerings AB
Ledamot Sophia Granswed Baat (t.o.m. 2023-03-31)
Ledamot Bo Arkelsten (fr.o.m. 2023-04-01)

Stockholm Vatten AB
Vice ordförande Fritz Lennaárd (t.o.m. 2023-03-31)
Vice ordförande Anna Cederschiöld (fr.o.m. 2023-04-01)

Stokab, AB 

Vice ordförande Ulla Hamilton (t.o.m. 2023-03-31)
Vice ordförande Berthold Gutavsson (fr.o.m. 2023-04-01)

Svenska Bostäder, AB 
Vice ordförande Dennis Wedin (t.o.m. 2023-03-31)
Vice ordförande Peter Jönsson (fr.o.m. 2023-04-01)

Revisorsgrupp 1 
Vice ordförande Jan Larsén

Revisorsgrupp 2 
Ledamot Jan Larsén  

Revisorsgrupp 3
Ordförande Stefan Kindborg 

Revisorskollegiet 
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Slutord 
Moderaterna har gått från att styra staden 2018-2022 i en grönblå majoritet till  
att under 2023 och 2024 vara i opposition i stadshuset. Vi har fortsatt ett nära  
samarbete med de övriga Allianspartierna: Liberalerna, Centerpartiet och  
Kristdemokraterna.  Gemensamt vill alla partier forma en modern och hållbar  
storstad där alla kan förverkliga sina drömmar.

Förra mandatperioden visade att det gick att vända den negativa skuldökningen  
som det tidigare styret hade lett in staden på. Under år 2022 minskade kommun- 
koncernens externa bruttoskuld med 2,5 procent och det var första gången sedan  
år 2010 som skulden minskar på årsbasis. Med detta visade vi att en ansvarsfull  
och långsiktigt hållbar ekonomisk politik samtidigt gör att välfärden kan få ökade 
resurser. 

Vi moderater visade att det går att sänka skatten genom tydliga prioriteringar,  
så att det lönar sig bättre att gå från bidrag till jobb. Vi sänkte skatten samtidigt som  
vi satsade på skolan, där särskilt de förbättrade skolresultaten på Järva är glädjande. 
Vi prioriterade även trygghetsarbetet med bland annat utökad platssamverkan, med 
minskat klotter och skadegörelsen, ökad belysningen, mångdubblat antalet  
trygghetskameror, fått fler LOV 3§-områden där ordningsvakter får agera. 

Halvvägs in mandatperioden kan vi tyvärr konstatera att många av de framsteg  
som gjordes under förra mandatperioden har rullats tillbaka. Vänsterstyret har tappat 
kontrollen över stadens ekonomi, med konsekvensen att kommunalskatten har höjts  
två gångar och nu är den högsta sedan slutet av 1990-talet. Samtidigt har stadens 
skuldsättningen ökat mycket snabb, till följd av en alltför hög investeringsnivå.  
 
Vi konstaterar att räntekostnaderna är mycket höga och innebär en betydande  
kostnadspost i stadens budget samt belastar stadens bolag. 

Trots stora skattehöjningar har Stockholms elever inte fått bättre skolor. Tvärtom sjunker 
skolresultaten brett, skolfrånvaron ökar och många elever känner sig otrygga i skolan. 
Även trygghetsarbetet har fått stå tillbaka de senaste åren, fastän våldsdåden i huvud-
staden tyvärr har avlöst varandra. Socialtjänsten går på många fall på knäna och antalet 
ordningsvakter har mer än halverats.
 
För Moderaterna är det viktigast att skapa ordning och reda i ekonomin, genom att 
säkerställa en rimlig investeringsvolym som gör att skulden minskar. Stockholmarna har 
drabbats hårt av lågkonjunkturen. Räntorna och inflationen har ätit upp marginalerna för 
många hushåll. Det handlar om att prioritera stadens kärnuppgifter så att den rekord-
höga kommunalskatten som Socialdemokraterna påtvingat stockholmarna kan sänkas.  
Genom att genomföra prioriteringar kan sänka vi sänka skatten, samtidigt som vi satsar 
på kommunala kärnuppgifter och ger stockholmarna den service de har rätt till.
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Moderaterna bedriver en aktiv oppositionspolitik för att erbjuda stockholmarna  
ett alternativ till vänsterstyret vid valet 2026.
 
Avslutningsvis vill den moderata kommunfullmäktigegruppen tacka förbundskansliet, 
föreningsordföranden, ombudsmän och övrig personal för ett gott samarbete under de 
gångna två åren. 

Christofer Fjellner      John Bergsten 
borgarråd och gruppledare   kanslichef 
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Verksamhetsberättelse för  
moderata fullmäktigegruppen 
2023–2024 i Region Stockholm.
 Verksamhetsberättelse för den moderata gruppen i Region Stockholm 2023–2024 
samt förteckning över regionfullmäktigegruppens ledamöter och suppleanter,  
ledamöter i styrelser och nämnder samt andra inom gruppen verksamma personer.

Inledning
Moderaterna befinner sig sedan valet 2022 för första gången sedan 2006 i  
opposition i Region Stockholm. Detta sätter såklart fortsatt sin prägel på verksamheten, 
som med nödvändighet blir mer reaktiv än under perioder med maktinnehav. 

Medan det första året till stor del gick åt till att anpassa sig till nya förutsättningar 
för såväl det vänsterstödda minoritetsstyret som för oppositionen, har verksamhets- 
periodens andra år inneburit tydligare skiljelinjer i den faktiska politiken. 
 
Socialdemokraternas löfte om att ”ta tillbaka kontrollen” har bland annat manifesterats 
i en stor utredning om styrningen av den egenägda vården och nedläggning eller 
förändring av ett flertal vårdval. Konsekvensen har blivit mer politikerstyre och mindre 
vård, något som Moderaterna i nära samarbete med Kristdemokraterna och Liberalerna 
tydligt har lyft fram både i media och i politiska församlingar. Inom kollektivtrafiken, där 
Miljöpartiet har varit ansiktet utåt, har löften om mer, bättre och billigare omvandlats 
i sin motsats. Indragna bussar och avgångar har kombinerats med höjda taxor och 
experiment med öppna spärrlinjer i tunnel- 
banan.

Internt har Moderaterna ömsat skinn när Irene Svenonius under början av 2024  
lämnade uppdraget som gruppledare och gick vidare till nya uppgifter. Vårt nya lag 
består av Kristoffer Tamsons som gruppledare med Axel Conradi som vice gruppledare 
och med Charlotte Broberg och Anna Malm Kelfve som deltidsarvoderade förtroende- 
valda för att komplettera laget. Det nya styret tappar Stockholms ekonomi – trots 
insatser från den borgerliga regeringen
 



106 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Under verksamhetsperioden har invånarna i Stockholms län drabbats av skatte- 
höjningar från den vänsterstödda minoriteten – för de som bor i S-styrda kommuner i 
flera fall dubbelt upp. Under första verksamhetsåret togs den hög inflationen till intäkt 
för skattehöjningar, trots att Moderaterna menade att de reserver som hade arbetats 
upp under de goda åren borde användas till just sådana tillfälliga kostnadstoppar. 

Men skatten höjdes och stockholmsregionen fick därmed försämrade förutsättningar 
för ekonomisk återhämtning. 

Verksamheten har varit mycket styrd av Socialdemokraternas vilja att ”ta tillbaka 
kontrollen”, vilket inte på något sätt har förbättrat de ekonomiska förutsättningarna. 
Det är regeringens arbete för att bekämpa inflationen, tillsammans med rejält tilltagna 
statsbidrag, som har räddat ekonomin och gjort att underskotten inte har blivit ännu 
större i Region Stockholm.

Kollektivtrafikens kostnader och finansiering är stadd i en nedåtgående spiral.  
Vad som från början var ett minskat resande från pandemiåren hämtades inte hem 
genom satsningar på att få tillbaka resenärer genom förbättrad kvalitet och bättre  
utbud, utan hanterades i stället genom neddragningar av linjer och avgångar.  
Eftersom resandet av förklarliga skäl inte ökade när trafiken minskade har styret 
ändå tvingats höja priserna, men utan att lyckas bryta spiralen. 

Vår politik
Vårt mål har varit att vara en konstruktiv opposition, men ändå kritiskt granska styret 
när de gör fel. Samtidigt ska tiden i opposition användas till att utveckla vår egen politik 
och tänka nytt och framåtriktat. 

Kort tid efter valet påbörjades ett politikutvecklingsarbete för vår hälso- och sjukvårds-
politik. Flera undergrupper har arbetat med olika aspekter av vården och resultaten har 
sammanställts och överlämnats till fullmäktigegruppen under våren 2025. 

I samband med skiftet av gruppledare lanserades också ett kort fyrapunktsprogram 
med syfte att väljarna ska känna igen, känna igen sig i och känna för Moderaterna igen. 
De fyra punkterna som ska prägla arbetet framåt är
 
• Sänkt skatt
• Ökad tillväxt
• Fungerande vård
• Räddat resande

Detta ska dessutom ske med ”en fot stadigt fäst i friheten”.
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Frågan om sänkt skatt och större ekonomiskt utrymme för invånarna har varit viktig 
inte minst under tider med hög inflation som har minskat det ekonomiska utrymmet 
för många som bor i stockholmsregionen. När Socialdemokraterna dessutom har gått 
från ord till handling och höjt regionskatten har det funnits en tydlig politisk konflikt 
(sammantaget med ytterligare kommunalskatteökningar inte minst i Stockholms stad 
framstår konflikten än tydligare). Den ökade tillväxten är angelägen för att ge möjlighet 
att se fler i arbete och få ökade resurser till reformer utan att detta går ut över  
medborgarnas ekonomiska utrymme. Här har vi bland annat drivit frågan om  
fungerande kommunikationer i all från flyg till busstrafik, men också betydelsen 
trygghet och bekämpad kriminalitet har för investeringsvilja och företagande. 

En av våra viktiga frågor inom den fungerande vården har varit att inte fokusera 
på driftsform. Vården ska fungera oavsett vem som driver den – men S och det  
övriga regionstyret är beredda att offra fungerande vård bara för att den råkar  
bedrivas av andra aktörer än det offentliga. Detta har skapat både lidande och 
ökade köer, inte minst inom ätstörningsvården och psykiatrin, som har uppmärk- 
sammats medialt. 

Receptet för räddat resande har från vår sida varit tydligt under hela mandat- 
perioden: satsa på kollektivtrafiken med trygghet och kvalitet så är resenärerna 
också beredda att betala för den. Det vänsterstödda styret har, med intresse- 
gemenskap med organisationer som planka.nu och idén om ”gratis” kollektivtrafik 
valt den motsatta vägen – sänkta priser för en kollektivtrafik som stadigt blir allt 
mindre attraktiv. Detta kombineras med rena vänsterexperiment som öppna  
spärrlinjer, vilket både kostar pengar och reformkraft som kunde använts till  
reformer och satsningar som bättre svarar mot önskemålen från hederliga och 
betalande resenärer.
 
Några frågor och aktiviteter 2023 – 2024 värda att uppmärksamma

Sjukvård
• Ett stort politikutvecklingsprogram har genomförts inom hälso- och sjukvården. 
• Över 150 verksamhetsbesök har genomförts i vården, varav 50 besök på  

vårdcentralerna som del av primärvårdsturnén. 
• Omtag och förnyelse av Moderaternas primärvårdspolitik – 1177, läkarledda  

vårdcentraler och kvälls/helgöppna vårdcentraler. 
• Vårdformen konduktiv pedagogik har räddats (unik rehabilitering för personer  

med tidigt utvecklade eller medfödda rörelsehinder).
• REMEO-kliniken har räddats (unik intensivvårdsrehabilitering i Stockholm). 
• Omtag och förnyelse av Moderaternas syn på framtidens förlossningsvård. 
• PRYO har genomförts på samtliga av Region Stockholms akutsjukhus. 
• Två sjukvårdskonferenser har anordnats 
• Omfattande opinionsbildning, kampanj och demonstration har genomförts för  

att rädda ätstörningsvården i Region Stockholm. 
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• Kampanj har genomförts för att rädda Närakut Hötorget.
• Kampanj och demonstration har genomförts för att rädda ME/CFS-vården. 
• Kampanj har genomförts för att rädda kvinnosjukvården (VV LSUM, GYN, NEURO). 
• Kampanj har genomförts för att rädda BUP Bromma. 
• Kampanj har genomförts för att rädda BMM Värmdö.

Trafik
• Kampanj har genomförts vid nedläggning av bussarna i innerstan, inte minst 

busslinje 57.
• Kampanj vid öppna spärrar Näckrosen
• Styret har synats i sömmarna om nedskärningar och vanskötsel av trafik- 

investeringar.
• Omfattande opinionsbildning har bedrivits kring nedskärningarna i kollektivtrafiken, 

vilket också har lett till stort medialt genomslag, där försämringarna inom trafiken 
har blivit en fråga för landets ledarsidor.

Övrigt
• Offensiva skattesänkningar har föreslagits för att ge mer pengar i plånboken.
• En halvtidsgranskning av det rödgröna styret i region och stadshus har genomförts 

tillsammans med Moderaterna i Stockholms stadshus.
• Moderaterna i Region Stockholm har under året sänt löpande pressmeddelanden i 

aktuella frågor, men har också egen närvaro på sociala medier, bland annat genom 
en Facebooksida 

• Den förda politiken har löpande granskats. 

Framtidsförutsättningar
Med förlusten av regeringsmakten i Region Stockholm försvinner även möjligheterna till 
konkret handlingskraft i utveckling av Regionens verksamheter. Med ett drygt år kvar 
till starten av valrörelsen inriktas arbetet på framtagande av idéer och konkreta förslag 
för framtiden. I samarbete med Kristdemokraterna och Liberalerna har vi siktet inställt 
på att samla stöd för att senast valet 2026 få väljarnas förtroende och därmed lägga 
grunden för ett nytt borgerligt styre.
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Regionfullmäktigegruppen
 
Valkrets  Ledamöter    Ersättare
I  Rickard Wessman   Maria Elgstrand
  Natalia Ringblom
  Victor Siljevik
  
II  Christer Mattsson   Kjell Karlsson
  Maria Kihlström    Lars Sporrong
  Alicja Lindell
  
III  Kristoffer Tamsons   Johan Harmenberg
  Ina Djurestål    Peter Carpelan
  Henrik Lundquist   Caroline Wallensten
  
IV  Erika Wing    Arvid Öhlin
  Adam Danieli
  Truls Ljungström
  
V  Charlotte Broberg   Susanne Sjöblom
  Ludvig Fihlm
  Pernilla Ohlin
  
VI  Büstra Kocatürk    Lotta Högström
  Dag Klackenberg   Jonas André Susitha   
       
  Markku Sirviö
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Valkrets  Ledamöter    Ersättare 
 N  Pehr Granfalk    Axel Conradi
  Soley Aksöz Lithborn   Thomas Ardenfors  
       t.o.m. 241213
  Lars Rådén    Morgan Lindqvist 
  Ritva Runestad fr.o.m. 240220
    
NO  Irene Svenonius t.o.m. 240326  Johan Skog t.o.m. 231016
  Bino Drummond t.o.m. 231010  Lotta Lindblad Söderman  
       t.o.m. 240411 
  Isabelle Jäger    Carl Gustav Pfeiffer
´  Boris von Uexküll    Anna Hansson 
  Leif Gripestam    Anneli Hogreve
  Johan Skog (fr.o.m. 231017)  Olle Reichenberg  
       (fr.o.m. 231017)
  Lotta Lindblad Söderman  Erik Andersson
  (fr.o.m. 240412)    (fr.o.m. 240412)
   
NV  Dan Engstrand    Malin Lybecker
  Anna Malm Kelfve   Marcus Sköld
  Sandra Gunneflo   Esaias Hedin
    
O  Tobias Nässén    Noa Samenius
  Daniel Källenfors   Marie Bladholm
  Fredrik Saweståhl   Marie Bjernelius Lundahl  
       t.o.m. 230613
  Peter Frej    Peter Freij
  Lena Gatenborg (fr.o.m. 230629)
  
 SO  Daniel Dronjak    Eva Carlsson-Paulsén
  Veronica Salem    Linus Björkman (t.o.m. 240528)
   Harry Bouveng    Love Bergström
  Marietta de Pourbaix-Lundin  
  (fr.o.m.240604)
  
SV  Lennart Kalderén   Peter Olsson
  Izla Markous    Thérèse Hellichius
  Jimmy Baker    Farzana Khan

Av de 31 ledamöterna i fullmäktigegruppen representerade 10 ledamöter  
Stockholms stad och 21 ledamöter övriga länet. 
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Gruppstyrelse 
  
Irene Svenonius Ordförande (t.o.m. 240229)

Kristoffer Tamsons (v.o. t.o.m. 240319, ordf. fr.om. 240320)
Axel Conradi, Vice ordförande fr.o.m. 240320
Charlotte Broberg 
Tobias Nässén 
Pehr Granfalk 
Rickard Wessman 
Lars Rådén 
Leif Gripestam 
Lennart Kalderén 
Harry Bouveng 
Erika Wing 
Gustaf Drougge, Sekreterare t.o.m. 230219
Katja Werner, Sekreterare 230220 – 241013 
Hannes Holmér, Sekreterare fr.o.m. 241014

Gruppens valberedning, tillika representanter i regionfullmäktiges  
valberedning 

Harry Bouveng  Sammankallande (v. ordf. i fullmäktiges ber.)
Maria Elgstrand 
Daniel Källenfors (ledamot i fullmäktiges beredning)
Henrik Lundquist (ledamot i fullmäktiges beredning)
Axel Conradi  (t.o.m. 240319)
Pehr Granfalk  (fr.o.m. 240320)
Susanne Sjöblom (ersättare i fullmäktiges beredning)
Bino Drummond  (t.o.m. 231005)
Leif Gripestam  (fr.o.m. 231006)

Gruppledare 
 
Irene Svenonius  (t.o.m. 240229) 
Kristoffer Tamsons (fr.o.m. 240320)
Vice gruppledare
Kristoffer Tamsons  (t.o.m. 240319)
Axel Conradi  (fr.o.m. 240320)
Gruppsekreterare
Gustaf Drougge  (t.o.m. 230219)
Katja Werner  (230220 – 241013)
Hannes Holmér  (fr.o.m. 241014)
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Regionfullmäktiges presidium fr.o.m. 221018

Fredrik Saweståhl,    1:e vice ordförande (t.o.m. 241007)
Harry Bouveng,     1:e vice ordförande (fr.o.m. 241008) 

Regionråd
 
Irene Svenonius    Oppositionsråd (t.o.m. 240325)
Kristoffer Tamsons   Oppositionsråd 
Axel Conradi    Oppositionsråd (fr.o.m. 240326)

Personal M-kansliet

Gustaf Drougge    Kanslichef (t.o.m. 230219)
Katja Werner    Kanslichef (230220 – 241013) 
Hannes Holmér    Kanslichef (241014)
Tobias Sjö    Samordningschef
Claës Wersäll    Regionrådssekreterare (t.o.m. 230910) 
Erika Falck    Kontorschef 
Carl Henrik Svenson   Regionrådssekreterare 
Fredrik Wevle    Budgetchef 
Emil Johansson    Presschef
Daniel Frisén    Regionrådssekreterare (t.o.m. 240202)
Carl Albinsson    Regionrådssekreterare (t.o.m. 230131) 
Linnéa Bali (Lundgren)   Pressekreterare (t.o.m. 240424)
Zackarias Fariss    Regionrådssekreterare (t.o.m. 230430)
Amy Henriksson    Regionrådssekreterare (230109 – 230331) 
Tale Thune Haugerud   Regionrådssekreterare (230401 – 230930) 
Evelina Kogsta    Regionrådssekreterare (fr.o.m. 230524)
Edvin Alam    Regionrådssekreterare (fr.o.m. 230703)
Mårten Blix    Policychef (2330831 – 250211) 
Ellen Westerberg   Pressekreterare (231106 – 241024) 
Hanna Dalhusen   Regionrådssekreterare (fr.o.m. 231106)
Mattias Askersson   Regionrådssekreterare (240129 – 240621) 
Sofia Lundberg Söderling  Pressekreterare (fr.o.m. 241204)

Regionstyrelsen

Ledamot    Ersättare
Irene Svenonius, 2 v.o. (t.o.m. 240229)  Leif Gripestam
Kristoffer Tamsons 2 v.o. (fr.o.m. 240326) Rickard Wessman
Pehr Granfalk    Lars Rådén
Charlotte Broberg
Axel Conradi (fr.o.m. 240326)  Erika Wing
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Regionstyrelsens arbetsutskott

Ledamöter     Ersättare
Irene Svenonius, 2 v.o. (t.o.m. 240229)  Pehr Granfalk
Kristoffer Tamsons, 2 v.o.  (fr.o.m. 240507)  Charlotte Broberg
Axel Conradi (fr.o.m. 240507) 
 
Regionstyrelsens personal- och produktionsutskott 

Ledamöter     Ersättare
Pehr Granfalk, 2:e v. ordf.    Erika Wing
Rickard Wessman    Leif Gripestam

Regionstyrelsens infrastruktur-och regionplaneringsutskott 

Ledamöter     Ersättare
Leif Gripestam, 2:e v. ordf.   Irene Svenonius (t.o.m. 240229)
Kristoffer Tamsons    Pehr Granfalk (fr.o.m. 240507)
Charlotte Broberg 
 
Regionstyrelsens tillväxt-och innovationsutskott 

Ledamöter     Ersättare
Kristoffer Tamsons    Rickard Wessman
Lars Rådén     Pehr Granfalk

Regionstyrelsens miljö- och hållbarhetsberedning

Ledamöter     Ersättare
Lennart Kalderén (t.o.m. 240131) 
Olle Reichenberg (fr.o.m. 240221)   Natalia Ringblom
Lotta Högström      Esaias Hedin
Lars Rådén     

Regionstyrelsens samverkansråd med organisationer  
som företräder personer med funktionsnedsättning

Ledamot 
Charlotte Broberg (t.o.m. 240507)
Fredrik Saweståhl (fr.o.m. 240507)
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Regionstyrelsens pensionärsråd
 
Ledamot     Ersättare
Irene Svenonius t.o.m. 240229   (Vakant)
Charlotte Broberg fr.o.m. 240507  

Regionstyrelsens funktionshinderråd 
 
Ledamot     Ersättare
Charlotte Broberg t.o.m. 240507   (Vakant)
Axel Conradi fr.o.m. 240507

Hälso- och sjukvårdsnämnden 

Ledamöter     Ersättare
Charlotte Broberg, 2vo (t.o.m. 240423)  Maria Elgstrand (t.o.m. 240423)
Axel Conradi, 2vo (fr.o.m. 240423)   Johan Harmenberg
Charlotte Broberg, led. (fr.o.m. 240423)  Soley Aksöz Lithborn(230425, 240423)
Lars Rådén     Malin Lybecker
Tobias Nässén (t.o.m. 230509)   Lotta Lindblad Söderman (fr.o.m. 230423)
Soley Aksöz Lithborn (230509-240423)

Avtalsutskottet

Ledamöter     Ersättare
Lars Rådén, ordf.    Maria Elgstrand (t.o.m. 240423)
Soley Aksöz Lithborn t.o.m. 240423  Soley Aksöz Lithborn (fr.o.m. 240423)
Johan Harmenberg 
Axel Conradi fr.o.m. 240423

Psykiatriutskottet

Ledamöter     Ersättare
Charlotte Broberg    Tobias Nässén (t.o.m. 230423)
Malin Lybecker
Soley Aksöz Lithborn
Lotta Lindblad Söderman (230517-240528)
Lars Rådén (fr.o.m. 240528)  
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Seniorvårdsberedningen 
 
Ledamöter      Ersättare
Lotta Lindblad Söderman (-240528)   Arvid Öhlin
Boris von Uexküll     Eva Karlsson-Paulsen
Christina Eklund (fr.o.m. 240528)    Marcus Sköld

Primärvårdsnämnden
 
Ledamöter      Ersättare
Axel Conradi t.o.m. 240423     Carl-Gustaf Pfeiffer
Charlotte Broberg fr.o.m. 240423    Pernilla Ohlin
Marie Bladholm 
Maria Kihlström 

Folkhälso- och tandvårdsberedningen
 
Ledamöter      Ersättare
Thomas Ardenfors t.o.m. 231231    Lotta Högström
Dag Klackenberg fr.o.m. 240101    Markku Sirviö (t.o.m. 231231)
Sandra Gunneflo t.o.m. 231231    Ludvig Filhm (fr.o.m. 240101)
Love Bergström fr.o.m. 240101

Patientnämnden
 
Ledamöter      Ersättare
Büsra Kocatürk      Peter Olsson
Natalia Ringblom      Veronica Pagard
Izla Markous

Trafiknämnden
 
Ledamöter      Ersättare
Kristoffer Tamsons,  2:e vice ordf. (t.o.m.240423)  Daniel Dronjak
Anna Malm Kelfve,  2:e vice ordf. (fr.o.m. 240423)  Ina Djurestål
Harry Bouveng      Dan Engstrand
Susanne Sjöblom 
Christer Mattson
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Färdtjänstutskottet

Ledamöter      Ersättare
Dan Engstrand      Christer Mattson
Daniel Dronjak      Susanne Sjöblom

Sjötrafikutskottet
 
Ledamöter      Ersättare
Harry Bouveng, 2:e vice ordf.    Daniel Dronjak
Ina Djurestål      Dan Engstrand
Susanne Sjöblom 
  
Klimat- och regionutvecklingsnämnden
 
Ledamöter      Ersättare
Anna Malm Kelfve, 2 vice ordf. (t.o.m. 240423)  Bino Drummond (t.o.m. 231010)
Büsra Kocatürk      Alicia Lindell
Peter Frej,  2:e vice ordf. (fr.o.m. 240423)    Marcus Svinhufvud
Pehr Granfalk      Lars Rådén
Maria Elgstrand (fr.o.m. 240423)    Anna Hansson fr.o.m. 231010
 
Fastighets- och  
servicenämnden/Locum
 
Ledamöter      Ersättare
Daniel Källenfors, 2 vice ordf.     Johan Skog
Love Bergström (t.o.m. 231231)    Kjell Karlsson
Annelie Hogreve (t.o.m. 231231)    Fredrik Saweståhl
Jonas Jeppson (fr.o.m. 240101)  
Sandra Gunneflo (fr.o.m. 240101) 
 
Kulturnämnden
 
Ledamöter      Ersättare
Rickard Wessman      Noa Samenius
Peter Carpelan      Adam Danieli
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Skärgårdsstiftelsen i Stockholms län
 
Ledamöter      Ersättare
Harry Bouveng      Marie Bladholm
Kjell Jansson 
 
Kommunalförbundet Sjukvård  
och omsorg i Norrtälje

Ledamöter      Ersättare
Axel Conradi (t.o.m. 240528)    Isabelle Jäger, (t.o.m. 231231)
Dag Klackenberg (t.o.m. 231231)    Carl-Gustaf Pfeiffer, 
(fr.o.m.240101) 
Isabelle Jäger (fr.o.m. 240101) 
Erik Andersson (fr.o.m. 240528)

Revisorskollegiet
 
Ledamöter      Ersättare
Kjell Öhrström       Annika Sandström
Staffan Olsson      Lena Cronwall Morén

Revisorsgrupp I
Kjell Öhrström ordf.

Revisorsgrupp II
Annika Sandström, ordf.
Lena Cronwall Morén

Revisorsgrupp III
Staffan Olsson, ordf.
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Gruppens sammanträden m.m.
Under 2023 har gruppen haft åtta sammanträden och under 2024 har gruppen  
haft tio sammanträden samt en planeringskonferens respektive år. Mötena har huvud-
sakligen skötts digitalt. Gruppen har även haft externa gäster som informerat om olika 
frågor. Företrädare från förbundet och MUF-distriktet har haft närvaro- och yttranderätt 
vid gruppens sammanträden. 

Det har förekommit extrautskick via e-post till gruppens alla medlemmar och andra  
intresserade då det funnits behov av att snabbt informera gruppen om aktuella  
händelser. 
  
Gruppstyrelsens sammanträden
Regionfullmäktigegruppens styrelse har sammanträtt före gruppmötena. Grupp- 
styrelsen har haft åtta sammanträden under 2023 och tio sammanträden under 2024. 

Det har tillkommit extramöten under arbetet med regionens budget. Därutöver har 
gruppstyrelsen haft årliga konferenser för att planerera såväl budgetprioriteringar som 
mer långsiktig politisk strategi.

Slutord
Ett stort tack riktas till den moderata fullmäktigegruppen och kansliets personal  
för goda arbetsinsatser under 2023–2024. Under perioden har vi skiftat ledarskap i 
gruppen och vi ser fram emot att ytterligare utveckla verksamheten i arbetet fram  
mot valet 2026. 
 
Slutligen vill också den moderata gruppledningen tacka de båda förbunden, deras 
ordförande, ombudsmän samt övrig personal för ett mycket gott samarbete.  

Ett särskilt tack riktas till medlemmarna, förtroendevalda i riksdag och kommuner,  
MUF-distriktet, kvinnonätverken, seniorerna, företagarnätverket samt Öppna  
moderater. 

Stockholm den 20 februari 2025

Kristoffer Tamsons    Hannes Holmér
Oppositionsregionråd och gruppledare  Gruppsekreterare
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MUF Stockholm 
 
Verksamhetsberättelse, 2023, 2024
Distriktsstyrelsen avger härmed verksamhetsberättelse för verksamhetsåret 
2023/2024.

Distriktsstämma 2023
2023 års distriktsstämma avhölls i Landstingssalen, Landstingshuset på  
Hantverkargatan 45 i Stockholm. 

Distriktsstyrelse
Vid distriktsstämman valdes följande styrelse att leda distriktets arbete för tiden intill 
nästa ordinarie distriktsstämma.

Distriktsordförande:    Noa Cortinez Samenius

Första vice distriktsordförande:   Greta Eulau

Andra vice distriktsordförande:   Olof Peterson

Ledamöter:    Douglas Ahlberg
     Peter Strandberg
     Olof Peterson
     Vendela Magnell
     Victor Siljevik
John Granqvist
     Alexandra Lindahl
     Amina Sadigbeyli

Ordförande för MSU-kommittén: Elin Böhlin

Vice ordförande för MSU-kommittén: Sara Grapne
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Sammanträden
Distriktsstyrelsen har haft 14 protokollförda sammanträden i skrivande stund  
under verksamhetsåret.

2023
12 februari  Landsstingssalen, Landstingshuset, Stockholm 

24–25 februari  Moderaterna i Västmanlands kansli, Västerås 

26 mars   Nacka Stadshus, Nacka 

11 april   Robert Almströmsgatan 2, Stockholm 

11 maj   Blasieholmsgatan 4A, Stockholm 

7 juni   Robert Almströmsgatan 2, Stockholm 

19 augusti  Blasieholmsgatan 4A, Stockholm 

19 september  Blasieholmsgatan 4A, Stockholm 

17 oktober  Blasieholmsgatan 4A, Stockholm 

7 november  Blasieholmsgatan 4A, Stockholm 

12 december  Blasieholmsgatan 4A, Stockholm

2024
6 januari  Blasieholmsgatan 4A, Stockholm
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Distriktsstyrelsens arbetsutskott
Arbetsutskottet har ansvar för bland annat ekonomisk uppföljning och  
personalfrågor. Utskottet har under verksamhetsåret bestått av följande personer. 

Ordförande Noa Cortinez Samenius

Ledamöter Greta Eulau
  Olof Peterson

Personal
Elias Ripstrand, ombudsman (t.o.m. juli 2023) 
Kevin Kumar, ombudsman (fr.o.m. augusti 2023) 

Deltagande i partiförbundens verksamhet

MUF Stockholms representanter i förbundsstyrelserna:

Stockholms stad
Ordinarie: Greta Eulau
Ersättare: Olof Peterson

Stockholms län
Ordinarie: Noa Cortinez Samenius
Ersättare: John Granqvist

Revisorer
Vid distriktsstämman valdes följande revisorer.

Ekonomisk revisor

Alexandra Salomonsson (KPMG)

Verksamhetsrevisor

Ordinarie: Sofia Höglund
Ersättare: Caroline Örtholm

Medlemsantal

Vid utgången av 2023 hade MUF Stockholm 3 458 medlemmar, vilket motsvarar 98,7% 
av föregående års medlemsantal (3 504). 
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Futurum 2023

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Greta Eulau

Futurum är MUF Stockholms spetsutbildning som syftar till att utveckla de antagna 
medlemmarna ytterligare i ideologi, praktisk politik och kommunikation. Utbildningen 
har under året kombinerat talarpass med några av Sveriges främsta politiker och 
opinionsbildare med workshops och egenstudier mellan kurstillfällena.

Futurum hölls senast 2018 varpå distriktsstyrelsen under verksamhetsplaneringen för 
året beslutade att återstarta utbildningen. Inte minst för att höja den idémässiga och 
ideologiska kunskapen inom distriktet. Distriktsstyrelsen utnämnde Josefin Wicklund, 
tidigare DS-ledamot, och Erik Jonsson, tidigare första vice distriktsordförande, till 
rektorer för Futurum vilka också varit huvudansvariga för utbildningens utformning och 
upplägg.

Ansökan till Futurum gick ut den 15 mars och bestod i att medlemmar från MUF 
Stockholm eller andra distrikt skulle skicka in CV och en egenförfattad debattartikel till 
rektorn Erik Jonsson. Totalt antogs 12 medlemmar varav fem kvinnor och sju män.

Första utbildningstillfället anordnades den 6-7 maj med tema ideologi. Utöver  
praktiska övningar talade Fredrik Hultman, Mattias Svensson, Fredrik Bergman,  
Stig-Björn Ljunggren och Joel Nordkvist. Helgen fick i genomsnittsbetyg av  
respondenterna 6 av 7.

Andra utbildningstillfället hölls den 2-3 september med tema praktisk politik. Utöver 
praktiska moment talade PM Nilsson, tidigare statssekreterare och ledarskribent, Tobias 
Billström, Sveriges utrikesminister, William Elofsson, oppositionsråd i Gävle, Gustav Blix, 
Policyexpert kompetensförsörjning. Helgen fick i snittbetyg av respondenterna 6,1 av 7.

Tredje och sista utbildningstillfället hölls den 21-22 oktober med tema politisk  
kommunikation och retorik. Utöver praktiska moment under ledning av rektorerna  
talade Hugo Laigar och Elliot Moskowics, Utbildningen fick i snittbetyg av responden-
terna 6,6 av 7.

Utöver utbildningstillfällena och egenstudier tilldelades samtliga kursdeltagare  
en mentor vilka de haft kontakt med under året.

Utöver utbildningstillfällena planeras en kursresa till Bryssel efter Europa- 
parlamentsvalet.
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Måluppföljningen utifrån de av distriktsstyrelsen uppsatta målen:

• Besluta om kursledning och budget. Två rektorer ska tillsammans med ansvarig 
från distriktsstyrelsen få ansvar för utbildningen. – Uppfyllt. 

• Besluta om kursplan och datum för utbildningen. – Uppfyllt. 

• ”Rolig” kampanj för att få minst 30 personer att söka utbildningen.  
– Delvis uppfyllt. 

• Anta 12 personer. – Uppfyllt 

• Anordna 3-4 träffar under året. – Uppfyllt 

• Efter varje mötestillfälle får deltagarna fylla i en utvärdering av utbildningen.  
Varje utbildningstillfälle ska ha ett samlat betyg på minst 4 av 5. – Uppfyllt. 

• Diplom för de som slutfört Futurum. – Uppfyllt.

Distriktsstyrelsen vill avsluta med att rikta ett varmt tack till rektorerna  
Josefin Wicklund och Erik Jonsson för deras arbete med att göra Futurum  
så bra som det blivit.
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Föreningsverksamhet

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Olof Peterson

Föreningsstöd 
Föreningsprojektet har under verksamhetsåret bestått av flera delar. Grunden i projektet 
har utgått ifrån de ordförandeträffar som har anordnats där ordföranden och distrikts-
styrelse har träffats för att diskutera gemensamma utmaningar i verksamheten och  
hur man gemensamt kan utveckla verksamheten och ge varandra de bästa förutsätt-
ningarna. Projektet har också bestått en informellare del där distriktsstyrelsen har haft 
kontakt med distriktets föreningsordföranden för att stötta dem i deras verksamhet. 
I början av året hölls lokala ordförandeträffar i mindre konstellationer för att närmare 
diskutera föreningarnas utmaningar i distriktets olika områden. 

MUF Stockholm har många föreningar med olika förutsättningar och aktivitetsgrad. En 
stor del av verksamhetsåret har gått ut på att definiera föreningarnas roll och att stötta 
dem i sin verksamhet och hjälpa dem att utvecklas. Både verksamheterna i sig, men 
också enskilda föreningsaktiva. Med mål om att få fler föreningsaktiva så har det skett 
ett arbete med att underlätta processen att komma in som ny medlem in i en förening. 
Distriktsstyrelsen har haft löpande avstämning med föreningsordföranden om hur de 
upplever att verksamheten fungerar både i distriktet och de enskilda föreningarna.
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Ordförandeträffarna under året

Träff 1 22/3–2023
Träffen hölls på riksdagen och var en uppstart för året för att diskutera både upplägg  
på kommande träffar samt ge en introduktion till rollen som föreningsordförande. 

Träff 2 23/5–2023
Temat för den andra ordförandeträffen var föreningens möjligheter till opinions-
bildning och möjligheter att delta i partiets övriga politiska arbete. 

Träff 3 26/9–2023
Med fokus på det kvarvarande verksamhetsåret så låg föreningarnas egna verksam- 
heter i fokus med ett överhängande tema om hur man skapar en värdefull verksamhet. 

 
Träff 4 14/12–2023
Med fokus på att runda av verksamhetsåret och hur man håller ett årsmöte rundades 
året av med ett julbord på MUF Stockholms lokal. 

Träff 5 23/1–2024
Inte hållen än när verksamhetsberättelsen skrevs. Temat för träffen kommer att vara hur 
man hittar och aktiverar en styrelse.
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Aktivering och nymedlemsträffar

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Amina Sadigbeyli och Victor Siljevik

Under året har ett gediget arbete gjorts för att locka så många medlemmar som 
möjligt till ett fullskaligt engagemang. En betydande andel av de medlemmar som  
värvas till MUF Stockholms väljer aldrig att engagera sig, men under detta verksam-
hetsår har vi lyckats aktivera många av våra medlemmar som har kommit på  
nymedlemsträff och sedan har vidare engagerat sig i sin lokalförening, MSU eller MST.
 
Sedan distriktsstämman 2023 har 9 nymedlemsträffar arrangerats, cirka en träff i 
månaden. Som mest var 33 deltagare anmälda till en träff och snittantalet anmälda  
per nymedlemsträff var 13 personer.
 
Varje månad, två veckor innan varje planerad nymedlemsträff, skickades SMS ut 
till samtliga medlemmar som gått med senaste månaden. Där fick de frågan om de 
var intresserade av att veta mer om Moderata Ungdomsförbundet. Vid återkoppling 
uppmanades respektive medlem att anmäla sig till nästkommande nymedlemsträff.
 
Företrädare för flera lokalföreningar, Moderat Skolungdom samt Moderata Studenter 
har påtalat en märkbar ökning av engagerade medlemmar inom respektive verksamhet. 

Detta tack vare aktiveringsarbetet, ett projekt som bör fortskrida kommande  
verksamhetsår.
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Utbildningar

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Vendela Magnell

Utbildningsgruppen har under året tillsammans med utbildningsansvarig bestått av 
Bienvenue Kulaluka, Nord Hillner, Michael Brusis och Filippa Althoff, med hjälp av 
distriktsstyrelseledamot Victor Siljevik. Ett stort bekymmer för utbildningarna har 
under året varit den betydligt mer strama budgeten än tidigare år. Tillsammans med 
ombudsmannen och med hjälp av distriktsstyrelsen har utbildningarna ändå kunnat 
genomföras på bästa möjliga sätt utan att deltagarna skulle uppleva att kvaliteten var 
lägre än tidigare år. Att boka Nacka stadshus kostnadsfritt tack vare medlemmar som 
även sitter i kommunfullmäktige, att laga lunchen själva på vårutbildingen istället för att 
beställa mat och att boka separat utbildningslokal från hotell för höstutbildningen har 
varit vinnande koncept.

Vårutbildningen ägde rum den 22 april i Nacka stadshus. Det generella temat för  
utbildningen var aktuella frågor just nu. Talarna bestod av åklagare Lisa dos Santos, 
Skattebetalarnas vd Christian Ekström, Energiföretagens Hannes Borg samt Philip 
Syrén (“Kränkvärt”) som även höll en workshop på temat sociala medier. På vår- 
utbildningen deltog 112 medlemmar. I utvärderingen blev helhetsintrycket 4,6 av 5.

Summercamp anordnades den 12-13 augusti på Herrfallet utanför Arboga. Eftersom 
summercamp hålls under sommaren på en mindre lättillgänglig plats var talarna mer 
interna och utgjordes av den fd socialdemokraten Sofie Wiklund, Timbros vd Benjamin 
Dousa och Moderaternas organisationsrådgivare Fredrik Hultman. En större workshop 
genomfördes där deltagarna delades in grupper för att föreslå ny politik på olika  
områden där partiet inte alltid varit starkast i - förebyggande åtgärder mot kriminalitet, 
utbildning, vård, kultur och grön tillväxt. I anmälan till summercamp önskade deltagarna 
vilket tema de ville jobba med och fick inför helgen en del artiklar att läsa som  
förberedelse. Det hela resulterade i en “mini-stämma” där deltagarna röstade om  
gruppernas förslag. På summercamp deltog 118 medlemmar. I utvärderingen blev 
helhetsintrycket 4,1 av 5.

Höstutbildningen genomfördes den 11-12 november på Tibble teater i Täby med över-
nattning på Scandic Täby. På höstutbildningen deltog 103 medlemmar, vilket var lägre 
än förväntat. Det största bortfallet var dock från andra distrikt vilket bland annat kan 
bero på att flera distrikt, samt Moderata Studenter nationellt, hade utbildning under 
samma eller närliggande helger. Den lägre budgeten för året gjorde att höstutbildningen 
behövde hållas på en plats medan bankett och övernattning på en annan, vilket kan ha 
dragit ned förväntningarna och därmed deltagarantal. Dessutom hade vi av säkerhets-
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skäl inte möjlighet att lägga ut information om de största talarna under utbildningen 
- försvarsminister Pål Jonson och Israels ambassadör Zev Nevo Kulman. Utöver dessa 
stod två workshops på schemat - en om riksdagsarbetet med Jessica Rosencrantz, 
Carl Nordblom och Erik Ottoson, en om kommande EU-val med Arba Kokalari och 
Tomas Tobé. Även Hugo Silfverskiöld från Moderaterna, Moska Hassas från SSU, rektor 
Susanne Norman och Emelie Huuva Skeppar från Riksorganisationen för kvinno- och 
tjejjourer i Sverige talade. I utvärderingen blev helhetsintrycket 4,4.
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Digital kommunikation

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Alexandra Lindahl

Målsättningen för verksamhetsåret har varit att använda våra digitala kanaler för att nå 
ut med våra politiska budskap, visa hur vår verksamhet ser ut samt locka unga att bli 
medlemmar och de som redan är medlemmar att engagera sig. Det vi har lagt ut på 
sociala medier har varierat i innehåll och form. Inläggen har varit en blandning av bilder 
och videor, vars innehåll har varierat mellan att uppmärksamma faktisk politik och att 
visa delar av distriktets verksamhet som till exempel utbildningar, manifestationer och 
olika temakampanjer. 

Inför året hade distriktsstyrelsen satt väldigt höga mål för kontinuiteten och regel- 
bundenheten för kommunikationen på sociala medier. Målet var att genomsnittligen 
lägga ut 1 inlägg i veckan på Instagram och 2 inlägg i månaden på TikTok samt att vara 
aktiva under ca. 45 veckor under verksamhetsåret. Genomsnittet för året har uppnåtts, 
men inte målet om aktiva veckor. För att uppnå den önskade regelbundenheten så 
sattes även målet att ett schema skulle göras för att planera alla de inlägg som skulle 
läggas ut i förväg. Detta genomfördes, men har tyvärr inte upprätthållits under hela 
årets gång. 

För att nå ut och exponera fler unga för vår politik gjordes en satsning för att öka  
kommunikationsförmågan hos föreningarna och säkerställa att de har de kunskaper 
som behövs för att kunna bilda opinion digitalt och göra politiska utspel på sociala 
medier. Under verksamhetsåret har därför utbildningen “MUF Stockholms digitala
kommunikatörer” arrangerats. Samtliga lokalföreningar i distriktet har erbjudits att 
utse en person från föreningen att gå utbildningen i syfte att få lära sig mer om digital 
kommunikation, sociala medier och grafisk design. Ett utbildningstillfälle anordnades 
som bestod av talarpass och workshop. Tyvärr var det dock inte så många som deltog 
och utbildningen fick aldrig riktigt den önskade effekten.

I början av verksamhetsåret sattes en arbetsgrupp ihop som under året har fått hjälpa 
till med distriktets digitala kommunikation. Syftet var att ta tillvara på de kunskaper som 
finns i distriktet och att se till att de medlemmar som har ett genuint intresse och en 
fallenhet för digital kommunikation får möjlighet att ägna sig åt det i sitt engagemang. 
Medlemmarna i arbetsgruppen har fått hjälpa till med att komma på idéer och göra 
inlägg till distriktets digitala kanaler. De har även hjälpt till med att utveckla distriktets 
grafiska profil och planera utbildningen för föreningarna. Arbetsgruppen för digital 
kommunikation har under verksamhetsåret bestått av Saga Paulmarken, Karl Siika-Alm 
och Harald Ingemarsson.  
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Under det senaste verksamhetsåret har vi varit väldigt noga med att tjejer ska synas i 
våra digitala kanaler lika mycket som killar i så stor utsträckning som möjligt. Att se tjejer 
engagera sig i verksamheten gör det förhoppningsvis lättare för andra tjejer att ta första 
steget och välja att engagera sig. Vi har dessutom, flera gånger under året, gjort inlägg 
specifikt riktade till tjejer som tagit upp kvinnorelaterade frågor och försökt göra våra 
inlägg allmänt mer tilltalande för tjejer.
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Återvärvning

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Victor Siljevik

Varje vår sker ett återvärvningsarbete i MUF Stockholm. Detta för att säkerställa att så 
många som möjligt av våra medlemmar förnyar sitt medlemskap efter årsskiftet.
 
I år startade arbetet direkt efter distriktsstämman och fortsatte fram till sommaren. I 
början av perioden tillsattes en återvärvningsgrupp, utifrån urval från en öppen ansökan. 
MUF Stockholms återvärvningsgrupp för 2023 bestod av 10 personer; Daniel Sokrut, 
Saga Paulmarken, Sebastian Kihl, samtliga ledamöter i MSU-kommittén samt under-
tecknad.
 
Med hjälp av medlemslistor ringde återvärvningsgruppen medlemmarna för att fråga 
om de önskar förnya sitt medlemskap. Återvärvningen skedde från MUF Stockholms 
lokal tre kvällar i veckan, från februari till och med maj.



132 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Temakampanjer och lokalupprustning

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Douglas Ahlberg

Under det gångna verksamhetsåret har MUF Stockholm framgångsrikt genomfört en 
rad temakampanjer för att effektivt sprida vår politik, rekrytera nya medlemmar och 
arrangera aktiviteter som engagerar och ligger våra medlemmar varmt om hjärtat.  
Bland dessa har två särskilda kampanjer utmärkt sig: Systembolagskampanjen och  
Kanelbullens Dag-kampanjen. Dessa har nu blivit återkommande inslag och utgör 
centrala komponenter i MUF Stockholms årliga kampanjarbete. Deras effektivitet och 
underhållningsvärde har gjort dem populära både internt bland medlemmarna och  
externt, vilket har lett till bred uppmärksamhet och deltagande. Deras framgång är 
särskilt märkbar i kombination med våra genomtänkta insatser på sociala medier.
 
Vidare har MUF Stockholm också spelat en stödjande roll för Moderaterna i Stockholms 
stad och län, liksom för individuella medlemsinitierade kampanjer. Genom vårt engage-
mang i dessa initiativ har vi kunnat backa upp viktiga frågor och ytterligare stärka vår 
politiska inriktning. MUF Stockholm har inte bara genomfört framgångsrika aktiviteter 
själva, utan har även etablerat samarbeten med andra borgerliga politiska ungdoms- 
förbund. Dessa gemensamma insatser har visat sig vara särskilt lockande för  
medlemmarna och har varit effektiva i att främja erfarenhetsutbyte. De har också  
spelat en viktig roll i att skapa värdefulla nätverk och kontakter mellan medlemmar  
på olika nivåer.
 
Under året har även vårt kontor på Robert Almströmsgatan 2 genomgått en  
transformation för att bli en mer inbjudande och funktionell plats för våra aktiviteter. 
Genom att investera i ny inredning har vi skapat en attraktiv mötes- och samarbetsplats 
för våra sociala evenemang. För att ytterligare förstärka vår organisations identitet  
och historia, har väggarna dekorerats med valaffischer och fotografier som skildrar 
betydande händelser från våra evenemang och kampanjer. Dessa visuella inslag tjänar 
inte bara som en påminnelse om vår rika historia, utan ger även nya medlemmar en 
tydlig bild av vilken typ av organisation MUF Stockholm är. Slutligen har en alumnivägg 
inrättats för att hedra våra mest framstående tidigare medlemmar. Denna vägg visar 
på MUF Stockholms långsiktiga engagemang i att utveckla framtida ledare inom både 
politiken och näringslivet, vilket är en central del av vårt historiska arv.
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Moderat Skolungdom

Representanter för MSU i distriktsstyrelsen: Elin Böhlin och Sara Grapne

Kampanj

Ansvariga i MSU-kommittén: Folke Isaksson Löf och Fredrik Schmiterlöw

Kampanjerna är en stor del av MSU Stockholms verksamhet. Det handlar om att öka i 
medlemsantal, för att få fler aktiva medlemmar och öka MSU Stockholms inflytande. 
Under året har vi genomfört ett stort antal kampanjer både i och utanför skolor, men 
även på en hel del på gator och festivaler. Med 2022 års valrörelse i ryggen, och ett 
naturligt minskande politiskt intresse bland ungdomar hade vi på förhand ett  
utmanande uppdrag i att slå förra årets medlemssiffror. Trots detta lyckades vi och i 
december 2023 värvades de sista medlemmarna som såg till att MSU Stockholm växte 
till över 2900 medlemmar! Bakom detta ligger ett snitt på omkring tre till fyra kampanjer 
i veckan med goda resultat. De allra flesta kampanjer har anordnats av MSU- 
kommittén, men under året har det även vuxit fram ett antal duktiga kampanjare som 
själva tagit initiativ till att styra upp kampanjer. Allt sammantaget ledde detta till att vi 
lyckades förbättra medlemsstatistiken även 2023. Nya medlemmar innebär också nya 
ansikten på MSU:s aktiviteter. Arbetet med att aktivera och värna om medlemmar har 
varit ett förlängt fokus från kampanjverksamheten. Detta för att kunna säkerställa att 
det finns medlemmar som vill komma på kampanjer; ett viktigt arbete för att verksam-
heten ska kunna fungera. Vår förhoppning är att dessa medlemmar också i framtiden 
fortsätter vara en viktig del av MSU Stockholm, samtidigt som nya tillkommer.
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Onsdagsfika

Ansvariga i MSU-kommittén: Anna Konovalenko och Elin Böhlin

Under verksamhetsåret 2023–2024 har onsdagsfika utgjort en oumbärlig del i  
verksamheten när det kommer till att ta emot nya medlemmar såväl som att hålla  
engagemanget uppe för tidigare medlemmar. Onsdagsfika har fortsatt att vara ett 
forum för utbyte av idéer, socialt umgänge med likasinnade och politikutveckling, och 
har under året fått ett stort tillflöde av nya medlemmar. Det har varit stort fokus på att 
utbudet av fika varit tillräckligt och varierat inom ramen för den givna budgeten. Lika 
stort fokus har legat på att skapa en varm, social gemenskap.

Det har under verksamhetsåret ägt rum totalt 34 onsdagsfikor, varje onsdag med  
uppehåll under skollov. Vi har aktivt jobbat med att ha en stor variation bland årets 
talare, och har under höstterminen därför haft etapper med olika teman, såsom  
jämställdhet, trygghet och frihet. Detta för att göra onsdagsfika meningsfullt för en  
bred målgrupp, och för att bredda deltagarnas perspektiv inom olika frågor i så  
stor mån som möjligt. Exempel på några av de talare vi haft är Tove Hovermyr,  
Unga Republikaner, Petra Eklund, Benjamin Dousa, Skattebetalarna, rektor Linnea  
och Lidingö Kvinnojour. Dessutom har vi gemensamt med Medborgarskolan anordnat 
en talarkväll med den inflytelserika och borgerliga debattören Alice Teodorescu.

Liksom under tidigare år har sena avhopp från den bokade talaren förekommit, men 
trots detta har inget onsdagsfika ställts in. Vid dessa tillfällen har vi i stället fokuserat på 
gemenskap, politisk workshop och retorik.
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Föreningar

Ansvarig i MSU-kommittén: John Rundkvist

MSU-kommittén har det senaste verksamhetsåret sett det som en central mål- 
sättning att öka antalet MSU-föreningar. Dessa föreningar är viktiga för att MSU 
Stockholm ska vara närvarande på så många platser som möjligt och så att olika former 
av engagemang är möjliga. MSU-föreningarna i distriktet har anordnat  
kampanjer och rekryterat medlemmar, varav flertalet senare närvarat på aktiviteter, 
samt anordnat egna aktiviteter. 

Under verksamhetsåret har följande föreningar, utan inbördes ordning, varit aktiva: MSU 
Blackan, MSU EG, MSU Franska skolan, MSU Jensen södra, MSU KG, MSU Norra real, 
MSU NTI vetenskapsgymnasiet, MSU PG, MSU Sammis, MSU Tälje- 
gymnasiet, MSU VRG, MSU Tibble gymnasium, MSU Nacka gymnasium och MSU 
Östra gymnasiet. Sammanlagt har 14 MSU-föreningar under året varit aktiva i MSU 
Stockholm. 

MSU-kommittén har huvudsakligen bistått distriktets MSU-föreningar på två vis. 
Dels har MSU-kommittén närvarat på 13 av 14 årsmöten och hjälpt till med allehanda 
formalia. Flera av årsmötena har varit på plats men merparten arrangerats digitalt. 
MSU-kommittén har under året också arrangerat 3 MSU-råd, 1 på våren och 2 på 
hösten. Slutligen arrangerade MSU-kommittén en rundvandring i Sveriges riksdag och 
bjöd in samtliga då aktiva MSU-föreningar till denna.
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Politisk produktion

Ansvariga i MSU-kommittén: Sara Grapne och Fredrik Schmiterlöw

Under verksamhetsåret har ett centralt mål för MSU-kommittén varit att förbättra  
arbetet kring politisk produktion. Vi har tidigare upplevt att intresset för politisk  
produktion inom MSU varit bristande, samtidigt som vi vill att MSU Stockholms  
inflytande ska vara så stort som möjligt. Därför krävs bred kunskap hos våra  
medlemmar för att driva politik. Vi behöver även medlemmar som vågar tänka fritt och 
bidrar till ett bra debattklimat. Fokuset på ansvarsområdet politisk produktion har därför 
under året varit på att utbilda MSU:are inom opinionsbildning, men även att utveckla 
relevanta färdigheter såsom retorik och skrivande. 

Med anledning av denna vision valde vi att starta upp MSU Stockholms spets- 
utbildning. Utbildningen delades upp på två träffar, den ena på våren och den andra  
under hösten. Under vårterminen gick ansökan ut och sju av våra mest aktiva och 
lovande medlemmar blev antagna. Dessa var Ingeborg Gunvén, Erik Grenner, Victor 
Ljungström, Albin Sundberg, Sebastian Kihl, Axel Bäckström och Michael Brusis. På 
vårens träff fick deltagarna lära sig om ideologi, skrivande och digital marknadsföring 
och opinionsbildning. Höstens träff var mer praktisk då deltagarna fick träna på retorik 
och att skriva debattartiklar, men även om hur man tar sig fram i kommunpolitiken. På 
det stora hela är vi kursledningen mycket nöjda med utbildningen. 

Vi hade i början av året en mycket givande motionsbehandling inför Rikskonferensen 
som sedan ägde rum i Nyköping. Vid tillfället fick samtliga ombud och ersättare ta del 
av intressanta diskussioner och det var tydligt att ett sprudlande engagemang fanns 
redan tidigt under året hos våra MSU:are. Detta engagemang upplever vi höll i sig och 
har bidragit till ett gott debattklimat.

Vi kan härmed konstatera att året varit präglat av nytänkande idéer och visioner, direkt 
från skolungdomars vardagliga liv och detta har tagits i djupt beaktande för att utveckla 
politiken. På MSU Stockholms spetsutbildning fick deltagarna möjlighet att testa sina 
idéer och utvecklas. Det är vår förhoppning att dessa medlemmar fortsätter utvecklas 
politiskt. I kombination med givande talarpass på onsdagsfika kan ett gott arbete inom 
politisk produktion bidra till att MSU Stockholm ökar sitt inflytande.
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Moderata Studenter 

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Peter Strandberg

MST-kommittén

Kort efter distriktsstämman tillsattes en ny MST-kommitté för verksamhetsåret 2023.
 
Kommittén har bestått av ordförande Peter Strandberg, vice ordförande Felicia Hagel-
bäck, ledamot Sebastian Wallertz, ledamot Ruben Trossmark, ledamot Robin Irberger.
 
Kommitténs medlemmar har haft gemensamt ansvar för MST Stockholms verksamhet 
bestående av huvudsakligen kampanjer, evenemang och talarkvällar.

Aktiviteter
Under verksamhetsåret har fokus varit att erbjuda varierade aktiviteter som syftar till
att attrahera nya medlemmar till Moderata Studenter. De primära aktiviteterna har varit 
kampanjer, pubar, företags- och verksamhetsbesök samt talarkvällar. Utöver detta har 
två sittningar anordnats under året.
 
Talarkvällar har anordnats ungefär varannan vecka. Under året har vi haft talare som 
Anders Lindberg, Lorentz Tovatt, Anders Johnson och Fredrik Bergman. Vi har även 
besökt Swedish Match, Ratios, Stadshuset och Skattebetalarnas förening. Därutöver 
har vi anordnat både en vin- och ölprovning.
 
I juni hölls den traditionsenliga studentmottagningen gemensamt med MSU. 
Syftet med mottagningen är att uppmärksamma de MSU:arna som tagit studenten och 
välkomna dem till Moderata studenters verksamhet.
 

Kampanj
MST har under året hållit i flertalet kampanjer. Kampanjer har hållits på Södertörns 
högskola, Stockholms universitet, KTH, Försvarshögskolan och Handelshögskolan
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Övrigt 
Vi upplever att det är många nya medlemmar som har börjat engagera sig i MST. Det 
är ett styrketecken för verksamheten. Under året bedömer vi att det i genomsnitt har 
deltagit 20 personer per aktivitet. Vi tror att detta varit möjligt då vi haft ett större fokus 
på att våra aktiviteter ska vara sociala, professionella och politiska. En bidragande faktor 
är att vi tidigt under verksamhetsåret bestämde oss för att ha en hög kvalitet på talarna 
för att öka medlemsvärdet och försäkra oss om att nya medlemmar fortsätter komma 
på aktiviteter. Förhoppningsvis är detta något man kan bygga vidare på inför kommande 
år.

En fortsatt utmaning för Moderata Studenter i Stockholm är den rådande köns- 
balansen. Den snedvridna könsfördelningen är något som vi har arbetat med att åtgärda 
under året. Vi kan konstatera att det är många fler aktiva tjejer i MST nu än föregående 
år. Samtidigt har antalet aktiva medlemmar ökat markant, både bland tjejer och killar. 
Vilket gör det svårt att bedöma hur den faktiska fördelningen är jämfört med tidigare. Vi 
utgår ifrån att kommande MST-kommitté fortsätter arbetet för att engagera fler tjejer.
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Internationella kommittén

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Philip Hallberg

Under det senaste verksamhetsåret har internationella kommittén valt att hålla en aktiv 
profil, där ett stort fokus har varit på att ha en differentierad verksamhet, där  
allt har rymts, från talarkvällar och studiebesök till valvakor och manifestationer. 

Kommittén har tagit avstamp i de utrikespolitiska frågorna som varit aktuella i  
Sverige, däribland den svenska Nato-ansökan och det svenska ordförandeskapet  
i EU. Kommittén inledde verksamhetsåret med att arrangera en valvaka för det turkiska 
president- och parlamentsvalet i maj, där ett stort fokus på den turkiska processen 
gällande Sveriges Nato-anslutning. I augusti deltog kommittén i en manifestation och 
hade en aktivitet gällande situationen för kvinnor i Afghanistan. I september hade vi  
förmånen att få arrangera en talarkväll med Sveriges EU-minister Jessika Roswall 
gällande det svenska ordförandeskapet i Europeiska unionen. I oktober arrangerade 
kommittén tillsammans med övriga borgerliga ungdomsförbund i Stockholm ett  
deltagande på den stödmanifestation som Vänskapsföreningen Sverige-Israel  
arrangerade efter Hamas fruktansvärda terrordåd i Israel den 7 oktober. Under oktober 
arrangerade också kommittén en valvaka för det polska parlamentsvalet. I november 
arrangerade kommittén ett studiebesök på Finlands ambassad i Stockholm, samt en 
valvaka för det nederländska parlamentsvalet. Avslutningsvis arrangerades en valvaka 
för det finska presidentvalet i januari. 

Aktiviteterna under året har haft hög kvalitet, en målsättning som har funnits  
sedan tidigare internationella kommittéer. Vidare har aktiviteterna varit av olika slag och 
arrangerats av personer med olika intressen. Syftet med den internationella kommittén 
är att väcka intresse för utrikespolitik, vilket har symboliserats av det stora deltagande 
på kommitténs aktiviteter.

Flera insikter och lärdomar har kommit från året, däribland att alltid varit flexibel  
med aktiviteterna och att alltid ha någon back-up, då det ofta finns många höga  
företrädare som ofta snabbt måste få annat att närvara på. Dessutom gäller det att vara 
konsistent i sin planering och att göra en årsplan för alla aktiviteter, något som har skett 
under året, men ännu större tyngd bör läggas på det framöver.

De som har ingått i internationella kommitén verksamhetsåret 2023-24:
Karl Siika-Alm, Nathan Glückman, Carl Hedin, Ingeborg Gunvén och  
Vitalina Pobal
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Politisk produktion och unga förtroendevalda

Ansvarig i distriktsstyrelsen: John Granqvist

Under året var ambitionsnivån hög, men på grund av faktorer som inte gick att påverka 
gick inte det som önskades att uppfylla att uppfyllas.

Under distriktsstyrelsens planeringshelg planerades att ha motionsskrivarkvällar och 
24h av frihet. Båda planerades att hållas minst två gånger vardera under året och målet 
med dessa evenemang var att öka medlemmarnas kunnande i skrivande och politik- 
utveckling. Det planerades också att det skulle skrivas debattartiklar för att kommu-
nicera den politik vi kommit överens om på distriktsstämman 2023. Det har skrivits 
debattartiklar av samtliga DS-ledamöter under året, dock inte enbart för MUF  
Stockholms räkning. 

Tyvärr blev det delvis strul med sociala medier vid den första motionsskrivarkvällen så 
det gick inte bra att kommunicera ut till medlemmar att det skulle hållas en så väldigt få 
dök upp. Andra kvällen hölls tillsammans med MSU i samband med ett onsdagsfika där 
betydligt fler dök upp. 

24h av frihet annonserades en gång, men tyvärr var det under en dålig tid och  
behövdes ställas in pga för få sökande. Det gick tyvärr inte för mig iochmed både 
heltidsjobb och heltidsplugg att hitta en bättre tid.

Med det sagt upplever jag att många av de som kom på motionsskrivarkvällen också 
skrev motioner till denna stämma vilket ändå måste ses som något positivt i det hela.
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MUF Stockholm 
Verksamhetsberättelse, 2024, 2025

Distriktsstyrelsen avger härmed verksamhetsberättelse för verksamhetsåret 
2024/2025.

Distriktsstämma 2024

2024 års distriktsstämma avhölls i Landstingssalen, Landstingshuset på  
Hantverkargatan 45 i Stockholm. 

Distriktsstyrelse

Vid distriktsstämman valdes följande styrelse att leda distriktets arbete för tiden  
intill nästa ordinarie distriktsstämma.

Distriktsordförande:    Noa Cortinez Samenius

Första vice distriktsordförande:   Vendela Magnell

Andra vice distriktsordförande:   Victor Siljevik

Ledamöter:    Peter Strandberg
     Alexandra Lindahl
     Elin Böhlin
     Philip Hallberg
     Albin Viktorsson
Bienvenue Kulaluka
     Saga Paulmarken
   

Ordförande för MSU-kommittén: Folke Isaksson Löf

Vice ordförande för MSU-kommittén: John Rundkvist
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Sammanträden

Distriktsstyrelsen har haft 12 protokollförda sammanträden i skrivande stund under 
verksamhetsåret.

2024
4 februari  Landsstingssalen, Landstingshuset, Stockholm
24-25 februari  Sjövillan, Idrottsgården, Flen
4 mars (extra insatt) Robert Almströmsgatan 2, Stockholm 
18 mars   Blasieholmsgatan 4A, Stockholm
15 april   The Border, Norrbackagatan 30, Stockholm
5 maj   Blasieholmsgatan 4A, Stockholm
19 augusti  Blasieholmsgatan 4A, Stockholm
10 september  Blasieholmsgatan 4A, Stockholm
8 oktober  Blasieholmsgatan 4A, Stockholm
10 november  Welcome hotel, Barkarby torg 12, Järfälla
17 december  Blasieholmsgatan 4A, Stockholm

2025

4 januari  Blasieholmsgatan 4A, Stockholm

Distriktsstyrelsens arbetsutskott

Arbetsutskottet har ansvar för bland annat ekonomisk uppföljning och personalfrågor. 
Utskottet har under verksamhetsåret bestått av följande personer. 

Ordförande  Noa Cortinez Samenius

Ledamöter  Vendela Magnell
   Victor Siljevik

Personal 
Kevin Kumar, ombudsman
Under valrörelsen förstärktes MUF Stockholms kansli med två valombudsmän:  
Edvin Andersson och Alexander Sandström.
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Deltagande i partiförbundens verksamhet

MUF Stockholms representanter i förbundsstyrelserna:

Stockholms stad
Ordinarie: Peter Strandberg
Ersättare: Victor Siljevik

Stockholms län

Ordinarie: Noa Cortinez Samenius
Ersättare: Vendela Magnell

Revisorer

Vid distriktsstämman valdes följande revisorer.

Ekonomisk revisor

Alexandra Salomonsson (KPMG)

Verksamhetsrevisor

Ordinarie: Sofia Höglund
Ersättare: Douglas Ahlberg

Valberedning

Vid distriktsstämman valdes följande valberedning.

Ordförande
Carl Nordblom

Ledamöter
Joanna Lewerentz
Olof Peterson
Vitalina Pobal
Anastasia Sofla
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Ledamot företrädande MSU i valberedningen

Ordinarie: Bo Strömberg
Ersättare: Sara Grapne

Medlemsantal

Vid utgången av 2024 hade MUF Stockholm 4 512 medlemmar, vilket motsvarar 
130,5% av föregående års medlemsantal (3 458). 
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EU-valrörelsen 2024
Ansvarig i distriktsstyrelsen: Peter Strandberg

Under distriktsstyrelsens sammanträdeshelg sattes ambitiösa mål för EU- 
valrörelsen. Fem veckor innan valdagen påbörjade MUF Stockholm sin valrörelse, med 
kampanjer från morgon till kväll varje dag i veckan. Totalt genomfördes hundratals 
kampanjaktiviteter i MUF Stockholms regi och drygt 900 medlemmar värvades.  
MUF Stockholm syntes hela tiden, över allt. Distriktet stöttade partiföreningar,  
de egna lokalföreningarna och genomförde egna kampanjaktiviteter.

Under valrörelsens första vecka hände mycket på en gång. MUF Stockholm genom-
förde sin egen valupptakt, med drygt 100 deltagare. Ett tight schema med politiska tal, 
toppkandidater och viktiga partiföreträdare, underhållning, valrörelseinformation och 
mingel på takterrass fyllde kvällen. Upptakten motiverade och engagerade inför de 
veckor som skulle komma framöver.

MUF Stockholm hade även en delegation på över 50 personer till Moderata  
Ungdomsförbundets nationella valupptakt. Samma helg tog distriktet sig an Slaget om 
Sergel, den traditionsenliga kampen med de andra ungdomsförbunden om affisch- 
platser. MUF Stockholm vann den striden, fick flest affischplatser och vaktade dem 
fjorton timmar i sträck, en imponerande insats av ett 70 tal medlemmar från distriktet. 
Resten av affischeringsstartsdagen målades hela Stockholms stad blått.

Under våren var MUF Stockholm, med MSU i spetsen ute på skolor för bokbord och 
kampanj. Detta intensifierades desto närmare vi kom valdagen. Distriktet besökte flera 
skolor om dagen för att samtala om politik med vår målgrupp, ofta tillsammans med 
andra ungdomsförbund. Skolor över hela länet besöktes och var den främsta källan till 
nyvärvningar under valrörelsen. Många gånger var det skolorna själva som bjöd in oss 
till kampanjbesök, i vissa fall var det distriktet eller lokalföreningar som tagit initiativ i 
kontakt med skolorna.

Vissa skolor bjöd in till debatt i samband med ungdomsförbundens kampanjbesök.
Eftersom det är många gymnasieskolor i Stockholm blev det totala antalet debatter
förhållandevis stort. Distriktet lyckades dock bemanna varje debatt. Ofta var det en
ledamot av distriktsstyrelsen som tog debatten för MUF Stockholms räkning, ibland en 
förbundsstyrelseledamot och i enstaka fall var det en kommunföreträdare från  
Moderaterna som debatterade.

En viktig del av kampanjverksamheten under valrörelsen var På-stan kampanjerna.
Dessa genomfördes i regel under eftermiddagarna och inkluderade en lång rad olika
kampanjmoment. Ibland bemannades Moderaternas valstugor, ofta genomfördes
kampanjer utanför något av universiteten, i vissa fall kampanjades vid någon knutpunkt 
för kollektivtrafiken.
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Moderaternas partiföreningar fokuserade i allmänhet på dörrknackningskampanjer  
och valstugebemanning. De på-stan kampanjer som genomfördes i samarbete med 
partiföreningar skedde därmed ofta i anslutning till en valstuga. MUF Stockholm tog 
flera gånger initiativ till egna på stan-kampanjer, eftersom många partiföreningar  
saknade schemalagda kampanjer tidiga vardagseftermiddagar. Även på stan- 
kampanjerna skedde med något av en överrepresentation i centrala Stockholm. Detta 
berodde främst på att majoriteten av de knutpunkter med mycket människor i rörelse 
under arbetstid finns i centrala Stockholm.

En annan viktig del av verksamheten inom ramen för på stan-kampanjerna var
kampanjerna utanför Stockholms lärosäten. Moderata Studenter i Stockholm tog ett
stort ansvar för att bemanna dessa kampanjer och genomförde dem ungefär två gånger 
i veckan genom hela valrörelsen. 

För Moderaternas del var dörrknackning en central kampanjmetod. Varje eftermiddag 
bidrog MUF Stockholm med att bemanna åtminstone en partiförenings dörrknack-
ningskampanj. Ofta stod MUF Stockholm för mer än hälften av kampanjstyrkan vid 
dörrknackningarna.  På grund av tillgången till småhus var det vanligare med dörrk-
nackningskampanjer i länskommunerna. Nästan alla kommuner i Stockholms län fick 
hjälp i dörrknackningen av MUF Stockholm åtminstone en gång. På helgerna genom-
fördes flera dörrknackningar per dag.

Utgångspunkten för MUF Stockholm var genom hela valrörelsen att bidra till de delar 
av Moderaternas valrörelse där och på det sätt som gör mest nytta. Affischering var 
utan tvekan ett sådant område. Fyra eller fem dagar i veckan, ofta efter dörrknackning, 
samlades de medlemmar som ville affischera på MUF Stockholms lokal för att åka ut 
till de delar av Stockholm där affischering efterfrågats av partiet. En begränsad mängd 
affischer fanns för MUF Stockholm att disponera fritt, men många gånger hjälpte 
distriktet partiets lokalföreningar att sätta upp de affischer de själva beställt.
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Förutom alla de tydligt definierade och på förhand planerade kampanjerna  
uppstod många övriga kampanjmöjligheter på vägen. Bland annat visade det sig  
att det ofta fanns en lucka i schemat på fredagseftermiddagarna innan den veckovisa 
fredagspuben, den fylldes ofta av torgkampanjer på Norrmalmstorg. Andra sådana 
kampanjer som genomfördes exempelvis på Stockholm Maraton och  
Järvaveckan. 

Under valrörelseveckorna genomförs många TV-sända debatter med partiledarna eller 
toppkandidaterna. För att ge vår debattör stöd, markera mot SSU och för att skapa 
enighet i MUF-leden stod MUF Stockholm utanför TV-huset vid flera tillfällen och 
hejade. 

Kampanjerna var förstås kärnan av valrörelsen. Deltagarmässigt var dörrknackning och 
affischering oftast de mest populära kampanjerna. Under valrörelsen lyckades distriktet 
lyfta kampanjerna så att de kändes roliga och meningsfulla för deltagarna, en erfaren-
het att bära med sig inför kommande valrörelser.

Varje fredag avslutades veckan med en Fredagspub på MUF Stockholms lokal.  
Där bjöds på ordentlig och god mat, det fanns dryck och viss underhållning.  
Framförallt lyftes de duktigaste kampanjarna fram för just den aktuella veckan  
och priser delades ut. Fredagspubarna var en uppskattad del av valrörelsen då med-
lemmarna kunde andas ut, ha kul och tänka på annat än valkampanjen.

Som ett led i att öka engagemanget för kampanjerna under valrörelsen och för att 
kunna mäta och belöna dem av våra medlemmar som kampanjat mest hade MUF 
Stockholm ett poängsystem för kampanjerna. Både kampanjer i MUF Stockholms  
regi och i andra delar av partiorganisationen belönades med poäng.

Under valrörelsen genomfördes även omfattande digitala kampanjer på aktuella  
politiska teman. Instagram, Facebook och TikTok var de främsta ytorna för digitala  
kampanjer. Den totala räckvidden på de olika plattformana från MUF Stockholms 
konton var ungefär 250 000. 

MUF Stockholm anställde 2 valombudsmän under valrörelsen. Lokalen på Robert
Almströmsgatan gjordes om till valkansli med arbetsplatser för både medlemmar  
och kanslister. 

Inför valrörelsen togs även följande kampanjmerch fram. Kampanjtröjorna delades  
ut till medlemmar som urmärkt sig, medan klistermärkena delades ut till sympatisörer 
och potentiella medlemmar under kampanjer. 
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Sammanfattningsvis genomfördes valrörelsen med tidigare framgångsrika valrörelser 
som utgångspunkt. I skolvalet ökade Moderaterna i Stockholm med 4,2 procentenheter 
och blev största parti.
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Föreningsstöd

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Vendela Magnell och Peter Strandberg

Grunden för MUF Stockholms verksamhet ligger i våra 23 lokalföreningar. Själv- 
gående och välfungerande föreningar är avgörande för att säkerställa ett levande och 
dynamiskt distrikt. Eftersom förutsättningarna för föreningarna varierar – beroende på 
faktorer som storlek och geografiskt läge – är ansvarsområdet föreningsstöd utformat 
för att ge ordförandena det stöd de behöver för att lyckas i sina roller.

Föreningsstödet har främst bedrivits genom tre ordförandeträffar, som erbjudit  
ordförandena möjligheter att få svar på sina frågor, utbyta idéer och dela erfarenheter. 
Träffarna har utgjort en plattform för dialog mellan föreningarna och distriktsordförande, 
ombudsman och föreningsstödsansvariga.

Den första träffen hölls hos Företagarna och fokuserade på det stundande EU-valet. 
Vad partiföreningarna förväntar sig av MUF-föreningen, hur styrelsens kontakt med 
partiförening och skolor såg ut samt viktiga datum för valrörelsen diskuterades.  
Företagarnas dåvarande vd Benjamin Dousa berättade om sina erfarenheter från 
valrörelser, Carl Albinsson från Timbro talade om vilka frågor de trodde skulle bli viktiga 
i valrörelsen och Erik Östman från Företagarna talade om hur EU påverkar svenskt 
företagande och tillväxt. 

Den andra träffen ägde rum i Stadshuset och fokuserade på hur man driver och  
utvecklar en framgångsrik förening. Andréa Hedin delade med sig av sina erfarenheter 
av att ha varit föreningsordförande och hur man skapar engagemang inom styrelsen. 
Inför denna träff skulle ordförandena också skicka in sina respektive verksamhets- 
berättelser. Dessa diskuterades i syfte att dela erfarenheter och att inspirera varandra. 
Ordförandena fick även två dokument i form av tips på aktiviteter som föreningarna kan 
anordna samt en checklista för arrangerande av evenemang.

Den tredje och sista träffen fokuserade på det kommande verksamhetsåret.  
Ordförandena fick stöd i vad som behöver förberedas inför årsmöten, och fick  
en genomgång av hur processen med kandidaturer till valen 2026 kommer gå till. 
Träffen avslutades traditionsenligt med ett julbord.

Utöver ordförandeträffarna har kontinuerlig kontakt med föreningsordförandena  
varit en viktig del av föreningsstödet. Ett exempel på detta är att samtliga förenings- 
ordföranden kontaktades inför MUF Stockholms förbundsstämma för att höra om det 
fanns frågor eller inspel.
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Temakampanjer

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Vendela Magnell

Under verksamhetsåret har vi arbetat kontinuerligt med temakampanjer för att stärka 
vår politiska påverkan och öka vår synlighet. Dessa kampanjer har syftat till att belysa 
specifika frågor och samtidigt sänka tröskeln för medlemmar att delta på kampanjer. 
Med temakampanjerna har vi inte bara engagerat våra egna medlemmar utan också 
stöttat Moderaterna i Stockholms stad och län i arbetet med att synliggöra konsekven-
serna av socialdemokratiskt styre i Stockholms stad och region Stockholm.

Sju olika temakampanjer har genomförts under året: en kampanj på Odenplan på 
internationella kvinnodagen, en kampanj på Stureplan när Sverige blev medlem i 
NATO, en kampanj mot Socialdemokraterna i Europaparlamentet som ville försvåra för 
ungdomar att köra EPA (genomfördes vid två olika tillfällen, dels vid Gröna lund utanför 
konserten med Fröken snusk, dels utanför Hersby gymnasium), en kampanj utanför 
Systembolaget om att avskaffa alkoholmonopolet, en kampanj vid Norrmalmstorg emot 
införandet av Miljözon klass 3, en kampanj utanför Landstingshuset mot höjd skatt samt 
en kampanj om att rädda den grekiska kiosken på Medborgarplatsen. 

Det har även varit viktigt att budskapen från kampanjerna även ska nå en bredare  
publik utanför den plats där de fysiskt genomförs. Genom ett nära samarbete med vår 
sociala medieansvariga, Alexandra Lindahl, har vi publicerat inlägg på både Instagram 
och TikTok om budskapet från temakampanjerna. Inlägg har både marknadsfört 
kampanjerna i förväg, liksom spridit budskapet efteråt.
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Utbildningar

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Victor Siljevik

Utbildningsledningen för respektive utbildning har, utöver utbildningsansvarig  
Victor Siljevik och distriktets ombudsman, under året har bestått av en biträdande 
projektledare. Denna har tillsammans med resterande projektledning ansvarat för en  
av distriktets tre utbildningar. Biträdande projektledare för vårutbildningen var  
Alexander Sandström, för summercamp Julia Hugosson och för höstutbildningen  
Bo Strömberg.

Årets vårutbildning anordnades lördagen den 4 maj i Nacka stadshus. Det  
övergripande temat för utbildningen, som var en heldagsutbildning, var EU-politik. 
Utbildningen var uppdelad i tre pass, där en talare inledde passet och sedan övergick 
utbildning i workshoparbete kopplat till talarpasset. Det första passet handlade om 
opinion, och talare var Louise Stenberg (senior opinionsstrateg på Moderaterna). 

Utbildningens andra pass handlade om EU-politik och inleddes av en panel  
bestående av Alexandra Ivanov Hökmark (biträdande chef på Timbro), Carl Gustav 
Pfeiffer (internationell sekreterare på MUF) och Karin Juhlin (biträdande parti- 
sekreterare och valledare i EP-valet på Moderaterna). Det tredje och sista passet  
handlade om sociala medier och workshoparbetet leddes av Eliot Moskowicz  
(PR-konsult) och innebar bland annat att deltagarna skulle skapa egna TikTok-klipp. 
Efter utbildningens slut tog sig deltagarna till Moderaternas lokaler på Blasieholmen  
för valupptakt och kickstart av europaparlamentsvalrörelsen. Snittbetyget för  
vårutbildningen var 4,4 av 5,0 och deltagarantalet uppgick till 75 deltagare. 

Sommarutbildningen, Summercamp, hölls i år den 10-11 augusti på Vilsta Camping i 
Eskilstuna. Helgen varvades med talarpass, workshoparbete samt sociala aktiviteter 
såsom poängjakt. Boende skedde i stugor, och en middag med toastmasteri hölls på 
lördagskvällen. Talare som besökte oss var Simon Johansson, Erik Ottoson, Andréa 
Hedin samt Joanna Lewerentz och Rebecca Nordin. Snittbetyget för Summercamp var 
4,1 av 5,0 och deltagarantalet uppgick till 86 deltagare.

Den största utbildningen, MUF Stockholms höstutbildning, anordnades 2024 på 
Welcome Hotel i Barkarby helgen 9-10 november med övernattning. Fokuset på årets 
höstutbildning var intressanta och givande talarpass samt en på lördagskvällen mäktig 
och stämningsfull bankett. Talarna som besökte oss var Diana Janse (statssekreterare 
UD), Rissa Seidou (områdespolis Järva), Henrik Dalgard (idéhistoriker Timbro), Björn 
Ottosson (USA-expert FOI), Parisa Liljestrand (kulturminister) samt ett panelsamtal om 
kapitalismens brister hölls med Adam Danieli och Lorentz Tovatt. Under banketten fick 
vi även besök av bistånds- och utrikeshandelsminister Benjamin Dousa som höll ett 
tal. Snittbetyget för höstutbildningen var 4,2 av 5,0 och deltagarantalet uppgick till 109 
deltagare.
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Digital kommunikation

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Alexandra Lindahl

Målsättningen för verksamhetsåret har varit att använda våra digitala kanaler för att nå 
ut med våra politiska budskap, visa hur vår verksamhet ser ut samt locka unga att bli 
medlemmar och de som redan är medlemmar att engagera sig. Det vi har lagt ut på 
sociala medier har varierat i innehåll och form. Inläggen har varit en blandning av bilder 
och videor, vars innehåll har varierat mellan att uppmärksamma faktisk politik och att 
visa delar av distriktets verksamhet som till exempel utbildningar, manifestationer och 
olika temakampanjer.
 
Inför valrörelsen hade distriktsstyrelsen satt väldigt höga mål för kommunikationen 
på sociala medier gällande närvaro, regelbundenhet och räckvidd. Närvaron har varit 
väldigt bra under valrörelsen och det har dessutom hållits en hög kvalitet på inläggen. 
Resultatet blev att vi under valrörelsen gjorde utspel i våra digitala kanaler nästan 
dagligen och nådde en räckvidd på ca. 250 000.
 
I början av verksamhetsåret sattes ett nätverk ihop som under året har fått hjälpa till 
med distriktets digitala kommunikation, framförallt inför och under valrörelsen. Syftet 
var att ta tillvara på de kunskaper som finns i distriktet och se till att de medlemmar som 
har ett genuint intresse och en fallenhet för digital kommunikation får möjlighet att ägna 
sig åt det i sitt engagemang. Medlemmarna i nätverket har fått hjälpa till med att komma 
på idéer och göra inlägg i distriktets digitala kanaler.
 
Under det senaste verksamhetsåret har vi varit väldigt noga med att tjejer ska synas i 
våra digitala kanaler lika mycket som killar i så stor utsträckning som möjligt. Att se tjejer 
engagera sig i verksamheten gör det förhoppningsvis lättare för andra tjejer att ta första 
steget och välja att engagera sig. Vi har dessutom flera gånger under året gjort inlägg 
specifikt riktade till tjejer, som tagit upp kvinnorelaterade frågor. Vi har också arbetat 
med att göra våra inlägg allmänt mer tilltalande för tjejer.
 
Under året har vi även sett att distriktets lokalföreningar har ökat sin närvaro på sociala 
medier med inlägg som uppmärksammar aktiviteter som de arrangerar samt kommun-
politik.
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Aktivering

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Elin Böhlin

Under året har det pågått ett kontinuerligt arbete för att fånga upp och välkomna  
nya medlemmar till ett bestående engagemang. En betydande andel av de  
medlemmar som värvas till MUF Stockholm väljer aldrig att engagera sig, och syftet 
med aktiveringsarbetet under detta verksamhetsår har därför varit att öka andelen 
aktiva medlemmar av den totala medlemsbasen. Detta har gjorts genom regelbundna 
nymedlemsträffar, där en ny medlem blivit introducerad till verksamheten, och därefter 
fått chansen att engagera sig vidare i MSU, MST, på distriktets utbildningar och i sin 
lokalförening. På nymedlemsträffarna har det från distriktets sida funnits på plats flera 
representanter från distriktsstyrelsen, lokalföreningar och andra medlemmar i MUF 
Stockholm som har en framträdande roll i distriktet. 
 
Sedan distriktsstämman 2024 har sammanlagt 10 nymedlemsträffar ägt rum, en per 
månad med undantag för juli. En vecka innan varje träff har ett SMS skickats ut till  
de senaste medlemmarna som gått med i MUF Stockholm, med frågan om de var 
intresserade av att engagera sig. Vid återkoppling uppmanades respektive medlem att 
anmäla sig till nästkommande nymedlemsträff. Antalet anmälda låg i snitt på 8 personer.

På distriktets, MSU:s och MST:s aktiviteter har det under året tillkommit en stadig ström 
av nya medlemmar, oftast efter att ha gått på en första nymedlemsträff innan. Detta 
är ett tydligt tecken på att aktiveringsarbetet har betydelse för verksamheten, och bör 
fortskrida kommande verksamhetsår.
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Återvärvning

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Albin Viktorsson

Under året har MUF Stockholm arbetat hårt för att återvärva de tusentals medlemmar 
som missar att förnya sitt medlemskap efter årsskiftet, för lika viktigt som att vi värvar 
nya medlemmar är det att vi bevarar de vi har.

Ansökan till distriktets återvärvningsgrupp öppnade den 10 februari. Efter att ha  
mottagit 18 ansökningar och antagit hälften av dessa bildades gruppen, som består av:

Alexandra Makarova, Edvin Andersson, Emil Escurel, Erik Agervald, Henning Linder, 
Kajsa Stenergard, Rasmus Larde, Sigge Vestlin och Theodor Ros.

Återvärvning Perioden 2024
Perioden inleddes den 15 februari med en återvärvningsskola och fortsatte veckovis 
fram till mitten av maj:

Tisdagar 18:00-20:00
Onsdagar 18:30-20:00
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Jämställdhet

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Saga Paulmarken

Jämställdhetsarbetet har under året fortsatt vara en central del av verksamheten  
med syfte att stärka både engagemanget bland tjejer och inkluderingen inom  
organisationen i stort. Arbetet har fokuserat på att värva och aktivera fler tjejer  
samt att arrangera aktiviteter som attraherar en bredare målgrupp.

I början av året tillsattes en arbetsgrupp med särskilt ansvar för jämställdhets- 
relaterade aktiviteter. Gruppen har under året arrangerat tre tjejkvällar och ett kvinno-
dagsmingel, där fokus legat på teman som karriär och hur man hanterar och jobbar bort 
ifrån de utmaningar som finns inom politiken idag.

Tjejkvällarna har lockat mellan 18 och 23 deltagare per tillfälle. Tillsammans med detta 
har såväl andelen värvade som aktiva tjejer inom distriktet i helhet ökat vilket är ett 
betydande framsteg. 

Genomförda aktiviteter

Kvinnodagsmingel – 12 mars
Kvinnodagsminglet hade temat “Borgerlig feminism”. Minglet hölls i lokalen och var 
öppet för alla medlemmar. Fokus låg på att lyfta den liberala feminismen och att skapa 
en plattform för diskussion och nätverkande.

Tjejkväll 1 – 25 april
Den första tjejkvällen för året hölls i riksdagen med Jessica Rosencrantz. Hon  
berättade om sina erfarenheter som politiker på nationell nivå och diskuterade hur man 
som kvinna navigerar det politiska landskapet.

Tjejkväll 2 – 16 september
Den andra tjejkvällen arrangerades i Stockholms stadshus med Andréa Hedin och  
Dalila Alibasic. Diskussionerna fokuserade på MUF och kommunpolitik, och hur  
man kan arbeta för att öka jämställdheten på lokal nivå.

Tjejkväll 3 – 11 november
Årets tredje och sista tjejkväll hölls på Utrikesdepartementet med Maria Malmer 
Stenergard. Temat för kvällen var politiskkarriär och hennes lärdomar från ett långt 
engagemang. Hon berättade även lite om utrikespolitikens utmaningar och möjlig- 
heter ur ett jämställdhetsperspektiv.
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Lokalen

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Saga Paulmarken

Under året har ett arbete med att skapa en välkomnande och trevlig lokal för MUF 
Stockholm påbörjats. Arbetet har haft som mål att omvandla lokalen till en plats som 
inte bara reflekterar organisationens värderingar utan också skapar en inbjudande 
atmosfär för både nuvarande och potentiella medlemmar. Fokus har legat på att inreda 
lokalen på ett sätt som ger en rättvisare bild av hur verksamheten bedrivs och vad det 
innebär att vara en del av MUF Stockholm.

För att uppnå detta har flera förändringar genomförts, både i form av estetiska  
förbättringar och mer praktiska anpassningar. I samband med årets EU-val har lokalen 
dekorerats för att passa de event och aktiviteter som hölls. Man har även genomfört 
mer permanenta förändringar, såsom att hänga upp gardiner, placera ut växter och 
möbler för att skapa en mer trivsam miljö. Allt för att skapa en mer inkluderande och 
välkomnande lokal som uppskattas av redan aktiva medlemmarna samt attraherar fler 
personer till organisationen. 
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Moderat Skolungdom

Representanter för MSU i distriktsstyrelsen: Folke Isaksson Löf och John Rundkvist

Det här året har MSU-kommittén bestått av: 

Ordförande: Folke Isaksson Löf
Viceordförande: John Rundkvist
Ledamöter: Martin Stiller, Daniel Sokrut, Regina Udd, Ingeborg Gunvén

MSU:s medlemsantal låg vid årsslutet 2024 på 4009, vilket motsvarar 137,67  
procent av föregående års medlemsantal (2912  
medlemmar).

MSU-kommittén har haft ett protokollfört möte den 18:e februari. Utöver detta möte  
har MSU-kommittén haft icke-protokollförda uppföljningsmöten varje söndag,  
förutom på sommaruppehållet.

Kampanj och medlemsvärvning
Ansvariga i MSU-kommittén: Martin Stiller 
och Daniel Sokrut

Kampanjerna är en central del i MSU  
Stockholms verksamhet, och syftar främst till att öka medlemsantalet för att få fler 
aktiva medlemmar i distriktet och öka MSU Stockholms inflytande gentemot både 
ungdomsförbundet och partiet. Kampanjerna har under 2024 hållits på och utanför över 
60 olika skolor, samt på gator och torg runt om i distriktet vid sammanlagt 276 tillfällen. 
Under våren, exklusive EP-valrörelsen, arrangerades i genomsnitt fem MSU- 
kampanjer i veckan, under sommaren i snitt 3 MSU-kampanjer i veckan och under 
hösten i genomsnitt 7 MSU-kampanjer i veckan. (Se bilaga 2, där valrörelsen är  
markerad med rött, och lovveckor med gult.)

Ett lyckat år, medlemsmässigt sett, har även bidragit till många fler nya ansikten  
på våra aktiviteter. Att tidigt i sitt engagemang kampanja och värva medlemmar  
kan kännas ovant för en ny medlem som tidigare bara deltagit på exempelvis onsdags-
fikor. Tack vare ett stort antal drivna kampanjaktiva och en inbjudande internkultur har 
tröskeln in i kampanjverksamheten för nya medlemmar sänkts. Förhoppningen är att 
dessa medlemmar i framtiden fördjupar sitt MSU-engagemang på olika sätt, samtidigt 
som nya medlemmar välkomnas.
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Varför har det gått så bra? 
Återvärvningsperioden i mars och april 2024 var mycket framgångsrik. Lejonparten av 
ökningen i medlemsantal under våren var just återvärvade medlemmar, och jämfört 
med de senaste verksamhetssåren var den ökningen mycket stor: 2024 ökade MSU 
Stockholm med 378 medlemmar i mars och 242 i april, motsvarande 64 procent fler 
(!) än både 2022 och 2023. I slutet på april låg MSU Stockholm alltså med flera hundra 
medlemmar över tidigare års april-nivåer - även 2019 års rekord. (Se bilaga 1, 3.1 och 
3.2).

När vi gick in i valrörelsens fem veckor var det med goda förutsättningar. I  
beräkningarna som gjorts vid verksamhetsårets start uppskattade vi att vi skulle  
värva omkring 300 nya medlemmar, och ungefär 75 nya medlemmar per vecka. Detta 
visade sig vara en ordentlig underskattning. Redan under den andra veckan nådde 
vi målet på 300 medlemmar, och i mitten på valrörelsen, kring den 24 maj, hade vi 
passerat 500 “valrörelsevärvningar”. På valdagen den 9 maj var MSU  
Stockholms medlemsantal 93 procent av föregående års totala medlemsantal och vi 
hade värvat cirka 900 medlemmar totalt under valrörelsen. De senaste fem veckorna 
hade då bestått av 60 skolkampanjer varav 18 bokbordskampanjer på distriktets skolor.

Den jämförelsevis lilla ökningen på 58 nya  
medlemmar under resten av sommarmånaderna 
juni och juli var helt i linje med tidigare år. Höstens 
kampanjande inleddes relativt svagt, med “bara” 281 
nya medlemmar i september, lägre än både valåret 
2022 (vilket kanske inte överraskar) men  
även mellanvalsåret 2023. 

Denna svacka kompenserades däremot under 
oktober och november, då 533 nya  
medlemmar värvades (se bilaga 3.1 och 3.2).  
 
Majoriteten av årets kampanjer arrangerades av 
MSU-kommittén, men under sommarveckorna och 
hösten har dessutom ett antal skickliga kampanjare 
själva tagit initiativ till att arrangera kampanjer.

Slutspurtstävlingen i december gav resultat: 250  
nya medlemmar på mindre än 20 dagar.  
 
Vid tolvslaget den 31 december 2024 slogs så ett över 24 år gammalt medlemsrekord 
i MSU Stockholm - 4009 medlemmar, motsvarande 137.67 procent av medlemsantalet 
vid årsslutet 2023 
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Skolorna där flest värvas
Det är värt att notera att över hälften av alla värvade på skolkampanjer blivit det  
på en av elva skolor: Tibble gymnasium, Bromma gymnasium, Hersby gymnasium,  
Östra Real, Nacka gymnasium, Skärgårdsgymnasiet Åkersberga, Campus Sickla  
(där YBC och Sjölins Nacka ingår), VRG Djursholm, Anna Whitlock och Danderyds 
gymnasium. 

Potentialen att värva ännu fler på dessa skolor är, trots att så många redan är  
medlemmar, hög eftersom elevantalet i de flesta fall är så pass högt. Minst två  
besök i veckan på någon av skolorna är en lagom lägstanivå för att garantera en  
stabil ökning, samtidigt som mindre skolor på längre avstånd från S:t Eriksplan besöks.

Grundskolekampanjer
Kampanjerna vid grundskolor stod för en marginell del av medlemsvärvningen  
(omkring 5 procent), men antalet nya medlemmar i grundskoleålder är större än så. 

Huvudsakligen på grund av att drygt en fjärdedel av alla nya medlemmar värvades på 
en Drottninggatan-kampanj. Att värva nya medlemmar på grundskolor är sedan skol-
starten hösten 2024 i praktiken omöjligt, då mobilförbudet för samtliga grund- 
skoleelever hindrar detta. Kampanjerna på grundskolor har därför förlagts på  
eftermiddagarna, i slutet på skoldagen. Notera Äppelviksskolans position i diagrammet i 
bilaga 5. 

Efter en mycket lyckad skolkampanj den 24 oktober är nu över 30 procent av skolans 
elever i “medlemsaktuell ålder” MSU-medlemmar. (Se även bilaga 4, där “gymnasie- 
skolevärvningarnas” andel är blå, “grundskolevärvningarnas” andel är röd, andelen  
värvade på skolor med både grund- och gymnasieskoleelever är gul, och 
“På-stan-värvningarnas” andel är grön.)
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Värvningstävlingar
2024 anordnades tre större värvningstävlingar av MUF respektive MSU Stockholm:  
en i samband med valrörelsen, en under sommarmånaderna och en under slutspurten i 
december. Alla aktiva medlemmar, såväl de med ett kort som ett långt MSU- 
engagemang deltog och bidrog till medlemsvärvningen. Fler tävlingar, “live-rankningar” 
och lockande priser är ett framgångsrecept, förslagsvis även under skolstarts- och 
lovveckorna.

Kampanjscheman på Instagram
De regelbundet publicerade kampanjschemana har under 2024 inte bara släppts  
internt i Facebookgruppen “Muf Stockholms aktiva” utan också som inlägg på MSU 
Stockholms Instagram, med undantag för under EP-valrörelsen och i perioder under 
sommaren. Detta för ökad syn- och tillgänglighet för kampanjsugna medlemmar. 

Risken för eventuella felskrivningar, ihopblandningar och andra missar på grund av den 
mänskliga faktorn har i vissa fall påverkat kampanjandet, men som helhet har beslutet 
varit lyckat. Instagramkontot är en tillgång för MSU Stockholm som behöver användas 
för att kommunicera i fler delar av verksamheten, på samma sätt som det använts för 
kampanjerna 2024. Att lätt kunna se och förstå hur man engagerar sig efter att ha 
värvats vid sin skola eller på Drottninggatan är viktigt för nya medlemmar.
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Onsdagsfika

Ansvariga i MSU-kommittén: Ingeborg Gunvén och Folke Isaksson Löf

Under 2024 har totalt 26 onsdagsfikor genomförts, vilket är varje onsdag med  
undantag från skollov och valrörelsen. Snittdeltagandet per onsdagsfika har legat på 
cirka 21 deltagare och snittet för könsfördelningen unde året har varit 36% tjejer och 
64% killar. För att se deltagande och könsfördelning på varje specifikt fika, se Bilaga 1. 

Vi ser positivt på att deltagandet under året har ökat markant från förra året, samt att 
könsfördelningen blivit jämnare, framförallt under hösten. Vi har upplevt vissa perioder 
med minskat antal deltagande, speciellt mot slutet på höstterminen.  
 
Vår slutsats är att dessa variationer i de flesta fall beror på provperioder i  
gymnasieskolorna.

Onsdagsfika är grundpelaren i en medlems engagemang hos MSU-Stockholm och har 
fortsatt fungerat som en mötesplats där våra medlemmar utbyter idéer, umgås och får 
lyssna på kunniga talare. Onsdagsfika har ökat engagemanget och bidragit till ett mer 
långsiktigt engagemang för MSU Stockholms medlemmar. Onsdagsfika har också varit 
viktigt för medlemmarnas utveckling inom det politiska, samt viktiga förmågor som 
retorik och hur man framställer ett politiskt budskap.

Vårt fokus detta år har legat på att skapa en mer varierad och interaktiv upplevelse 
på onsdagsfikorna. Det har vi genomfört genom att ha ett utökat fokus på frågor och 
diskussion med talaren än att endast talaren talar. Vi har även varierat talarpassen med 
lite workshops. En till aspekt som vi lagt lite extra krut på detta år är fikat. 

Tidigare så har fikat uppfattats som lite halvdant då det var en begränsad budget.  
Nu så har onsdagsfikat blivit lyxigare. Den här förändringen gjordes inte bara för att fikat 
i sig ska vara godare, men för att det blir en lyxigare och mer professionell stämning på 
träffarna.

Några talare som kommit det här året är: Michaela Fletcher, Camilla Waltersson 
Grönwall, Alexandra Hökmark, Rutger Brattström och Noa Samenius. Vi har också haft 
tre onsdagsfikor där det legat större fokus på det sociala än det politiska. Dessa har 
varit: “Lär känna nya kommittén”-onsdagsfikat, avslutningen inför valrörelse- 
uppehållet, och avslutningen inför vinteruppehållet. Bilaga 1
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Föreningar 

Ansvarig i MSU-kommittén: Regina Udd 

Under verksamhetsåret har MSU Stockholm haft ett tydligt fokus på att inte bara öka 
antalet föreningar utan framför allt säkerställa att de befintliga MSU-föreningarna är 
aktiva och engagerade. Det har också varit viktigt att förbättra kommunikationen mellan 
MSU-föreningarna på Stockholms skolor, vilket en gemensam gruppchatt bidragit till. 
Där kunde ordförandena diskutera frågor som rörde alla föreningar i Stockholm.  
Det möjliggjorde för ett nyttigt informationsutbyte och större samarbete mellan  
föreningarna. 

Föreningar under verksamhetsåret:
 
MSU Blackebergs gymnasium
MSU Campus Viktor Rydberg Gymnasium
MSU Gärdesskolan
MSU Hersby gymnasium
MSU Kungstensgymnasiet
MSU Norra Real
MSU NTI Vetenskapsgymnasiet
MSU PA Fogelströms Gymnasium
MSU Stockholms hotell- och restaurangskola
MSU Svenska skolan i Nairobi
MSU Tibble gymnasium
MSU Östra Gymnasiet
MSU Östra Real

Vissa föreningar har varit mer aktiva än andra, bland annat MSU Norra Real och MSU 
SSN (Svenska Skolan i Nairobi). På Norra Real arrangerades en föreningsdag av elev-
kåren där man närvarade för att uppmärksamma föreningen. Det var mycket fram-
gångsrikt då man värvade många nya elever till föreningen. MSU Norra Real har även 
anordnat fyra självständiga aktiviteter under året. Det var inte bara i Stockholm man 
samlades för att delta i den amerikanska valvakan, utan också i Nairobi. 

På MSU SSN:s amerikanska valvaka deltog över hälften av skolans elever på  
aktiviteten, vilket var väldigt lyckat och visade på ett stort engagemang. 

Samtidigt har vi sett att det varit utmanande att nå tillräckligt många aktiva  
ordföranden, vilket har resulterat i att inga MSU-råd arrangerats under verksamhetsåret. 
Ett MSU-råd är ett möte som samlar ordföranden från MSU Stockholms  
föreningar för att bland annat samverka och planera inför året som kommer. 
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Istället har man prioriterat kontinuerlig och individuell kontakt med samtliga föreningar. 
Utöver föreningarnas egna aktiviteter anordnade MSU-Stockholm en gemensam 
riksdagsvandring för alla föreningar, då fem föreningar var representerade med totalt 
25 anmälda.  

Det är tydligt att de aktiva MSU-föreningarna engagerar många.

Ett tecken på en ljus framtid för våra MSU-föreningar är att majoriteten av de  
engagerade medlemmarna i MSU Stockholm har tillhört en MSU-förening, vilket  
har stärkt gemenskapen och bidragit till bättre kommunikation mellan MSU- 
föreningarna. Samtidigt finns det potential att växa ytterligare, då skolor med färre 
medlemmar i MUF haft svårt att anordna egna aktiviteter. Detta beror främst på bristen 
av aktiva medlemmar på den enskilda skolan. För att stötta dessa föreningar och 
inspirera till fler initiativ är det viktigt att tydligt informera samtliga förenings- 
ordföranden om föreningsbudgeten och hur den kan användas av alla MSU- 
föreningar. 

Den kan exempelvis användas till att finansiera fika, inköp av material eller andra 
utgifter i samband med olika aktiviteter. 
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Politisk produktion och digital närvaro

Ansvariga i MSU-kommittén: Folke Isaksson Löf och John Rundkvist

Syns man inte, finns man inte. Därför har vi i MSU-Stockholm sett till att synas  
både på våra digitala kanaler och på debattsidorna. Under året har vi ökat antalet följare 
på Instagram med cirka 60 följare och vi har ökat vår närvaro, med rutin- 
mässiga inlägg om onsdagsfikor och kampanjer. Men vi har också andra inlägg om till 
exempel studenten, uppmärksammanden av prestationer av både specifika individer 
och hela organisationen och när MSU Stockholm deltagit på nationella evenemang.

Totalt har personer från MSU-kommittén publicerat två debattartiklar. Folke  
Isaksson Löf var med och publicerade en debattartikel om orättvisa skolköer i Dagens 
Samhälle, samt en debattartikel om EU:s regleringar mot techbranschen i Svenska 
Dagbladet. Dessa väckte stor uppmärksamhet och debattartikeln i Svenska Dagbladet 
fick en artikel och notis om sig i Omni. 

MSU Stockholm har även varit med och påverkat den interna skolpolitiska debatten när 
vi deltog på Moderat Skolungdoms rikskonferens som ägde rum i Västerås.  

Där hade vi både ett flertal motioner som vi fick igenom, samt flera flitiga debattörer 
som både talade och röstade om alla politiska förslag som skickats in. Ett av våra egna 
förslag vi fick igenom handlade om en reformerad skolinspektion med brittiska Ofsted 
som inspiration.
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Moderata Studenter 

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Bienvenue Kulaluka och Saga Rosell

Ordförande  
Bienvenue Kulaluka 
Saga Rosell (t.f. sedan  augusti 2024)

Vice ordförande  
Saga Rosell

Ledamöter   
Edvin Andersson
Alexander Sandström
Alma Strömberg
Michelle Rydback Johansson

Verksamhet 
Under det gångna året har fokus varit på att hålla regelbundna aktiviteter med hög  
kvalitet. Aktiviteterna har i främst bestått av pubar med olika teman, aktiviteter eller 
talare och har i regel ägt rum varannan tisdag. Utöver pubarna har en sittning, en  
kryssning och kampanjer på Stockholms olika universitet genomförts. 

Tisdags-pubar  
Varannan tisdag, med vissa undantag, har kommittén haft pubar på lokalen.  
Under dessa har vi haft ett flertal talare och aktiviteter som quiz och karaoke  
samt en gemensam med resterande studentförbund i forna Alliansen. 

Kampanjer
Kampanjer ägde rum främst under den första halvan av verksamhetsåret och  
mest intensivt under valrörelsen med minst två kampanjer i veckan på Stockholms 
universitet, KTH, Handelshögskolan, Försvarshögskolan och Karolinska Institutet. 

Sittning

Under vårterminen anordnades en sittning med Europa tema inför EU-valet. 

Kryssning

Under höstterminen anordnades en studentkryssning under 23 timmar till  
Åbo och tillbaka till Stockholm med besök från flera andra distrikt. 
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Internationella kommittén

Ansvarig i distriktsstyrelsen: Philip Hallberg

Under verksamhetsåret har internationella kommittén hållit en aktiv profil där flera  
stora event med olika teman arrangerats under året, med avstamp i de utrikespolitiska 
frågorna som har varit viktigast i Sverige, Europa och världen. Syftet med den  
internationella kommittén är att väcka intresse för utrikespolitik, vilket har symboliserats 
av det stora deltagande på kommitténs aktiviteter.

Internationella kommittén har tillsett att hålla en differentierad typ av verksamhet,  
där fokus har legat på att hålla kvalitativa event med olika teman. Under året har bland 
annat valvakor, manifestationer, talarkvällar och ambassadbesök arrangerats. 

Verksamhetsåret inleddes i den period då Sverige fortfarande befann sig i  
processen att bli Natos 31:a medlem. Tillsammans med MUF:s internationella  
kommitté nationellt arrangerades en manifestation till stöd för Nato utanför riksdagen 
i mars innan utrikesminister Tobias Billström skulle hålla regeringens uppdaterade 
utrikespolitiska deklaration. I maj inför EU-valet arrangerades en talarkväll med EU- 
ministerns statssekreterare tillika tidigare chef för EU-kommissionens representation i 
Sverige Christian Danielsson för att diskutera det kommande EU-valet. Senare under 
månaden arrangerades också en talarkväll med Ukrainas ambassadör i Sverige Andrij 
Plachhtnjuk, som talade om kriget i Ukraina och dess konsekvenser, samt Ukrainas väg 
mot EU-, och Nato-medlemskap. Under sommaren arrangerades en brittisk valvaka i 
och med parlamentsvalet i Storbritannien. 

Efter sommaren arrangerades i oktober ett besök på den franska ambassaden i  
Stockholm. Där fick vi träffa franska diplomater och diskutera de svensk-franska  
relationerna. I november arrangerades årets höjdpunkt, USA-valvakan över president-
valet, som var ett välbesökt event där vi tillsammans under kvällen och natten följde 
valet. Senare samma månad arrangerades ett besök på amerikanska ambassaden 
i Stockholm där vi fick träffa flera amerikanska diplomater och dels diskutera de 
svensk-amerikanska relationerna, samt även konsekvenserna av valet av Donald Trump 
som ny amerikansk president. Innan verksamhetsåret är slut planerar kommittén att 
hålla en tysk valvaka som följer det tyska valet till förbundsdagen den 23 februari.   

Aktiviteterna under verksamhetsåret har genomsyrats av kvalitativa evenemang  
och intressanta teman, just i syfte att öka intresset för utrikespolitik och internationella 
frågor i distriktet. 2024 har varit ett intressant år för Sverige och utrikespolitiska frågor. 

Sverige har gått med i Nato, ett EU-val har hållits samt arrangerats av det amerikanska 
presidentvalet i slutet av året. Att utrikespolitik står högt upp på dagordningen har 
märkts i distriktet och i kommitténs arbete.  



De som har ingått i internationella kommitén verksamhetsåret 2024-25:

Philip Hallberg (ordförande), Fredrik Schmiterlöw (vice ordförande), Karl Siika-Alm 
(ledamot), Vilma Svanborg (ledamot), Sigge Vestlin (ledamot) och Grete Paulmarken 
(ledamot)
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Valberedningens förslag
Valberedningen som valdes vid ordinarie förbundsstämman 2023
har bestått av:

Ordförande:  
Joakim Larsson t.o.m 12 mars 2025
Sten Nordin fr.o.m 12 mars 2025

Krets 1
Ordinarie:  Therese Lindström, Hammarby Sjöstad
Ersättare:  Jens Ahl, Högalid

Krets 2
Ordinarie  Peter Jönsson, S:t Göran
Ersättare  Christer Mattson, Bromma

Krets 3
Ordinarie  Carl Nordblom, Oscars Norra
Ersättare  Tom Hedrum, Gärdet

Krets 4
Ordinarie  Johan Brege, Skarpnäck
Ersättare  Torbjörn Ebérus, Farsta

Krets 5
Ordinarie  Elisabeth Johnson, Skärholmen
Ersättare  Anette Hällström, Hägersten

Krets 6
Ordinarie  Per Hallberg, Vällingby
Ersättare  Elisabeth Hellström, Tensta Rinkeby

MUF
Ordinarie  Victor Siljevik
Ersättare  Douglas Ahlberg
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Valberedningen föreslår förbundstämman

att  till tiden för nästa förbundsstämma välja enligt nedanstående

att  ersättare vid partistämman inträder vid förhinder för ordinarie ombud i
 angiven ordning, dock ska i första hand ersättare från MUF inträda vid  
 förfall för ordinarie ombud från MUF

att beslut om sekreterare i nomineringskommittéer delegeras till
 chefombudsmannen, samt

att chefombudsmannen har närvaro- och yttranderätt i  
 samtliga kommittéer

Val av förbundsstyrelse 2025-2027

Presidiet
Förbundsordförande Johan Forssell, omval
1:e vice förbundsordförande Dennis Wedin, omval
2:e vice förbundsordförande Andréa Hedin, omval

Ledamöter
Kristina Axén Olin, omval
Lars Jilmstad, omval
Johan Nilsson, omval
Arin Karapet, omval
Christofer Fjellner, omval
Kristoffer Tamsons, omval
Jessica Rosencrantz, omval
Johan Paccamonti, omval
Sophia Granswed Baat, omval
Susanne Sjöblom, omval
Annika Elmlund, omval
Gustav Johannson, nyval
Kasper Gieldon, nyval
Aras Amin, nyval
Peter Strandberg, MUF, (väljs av MUF)
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Val av revisorer
Auktoriserad revisor

Ordinarie  Jeff Erici, EY, nyval
Ersättare  Erica Laakso, EY, nyval

Förtroendevald revisor tillika granskningsperson partistödet
Ordinarie  Cecilia Brinck, omval
Ersättare  Elisabeth Johnson*, omval 
  
* Elisabeth Johnson deltog inte i beslutet. 

Val av representation i Medborgarskolan i enlighet med dess stadgar
1. Josefine Axelsson, nyval
2. Bo Sundin, omval 
3. Marie-Louise Olofsson, nyval

Val av ombud till partistämman

Ombud
1. Dennis Wedin
2. Andréa Hedin
3. Kristoffer Tamsons
4. Kristina Axén Olin
5. Jessica Rosencrantz
6. Benjamin Dousa
7. Arin Karapet
8. Susanne Sjöblom
9. Lars Jilmstad
10. Annika Elmlund
11. Johan Paccamonti
12. Sophia Granswed Baat
13. Charlotte Broberg
14. Kasper Gieldon
15. Theréz Randquist
16. Vendela Magnell (MUF)
17. Victor Siljevik (MUF)
18. Peter Strandberg (MUF) 
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Ersättare
1. Örjan Hultåker
2. Merit Lindberg
3. Johan Nilsson
4. Therese Lindström*
5. Gustav Johansson
6. Aras Amin
7. Alicija Lindell
8. Richard Wessman
9. Margareta Cederfeldt
10. Torbjörn Ebérus
11. Hanna Werner
12. Olof Peterson
13. Kjell-Åke Karlsson
14. Henrik Lundquist
15. Maria Elgstrand
16. Elin Böhlin (MUF)
17. Saga Paulmarken (MUF)
18. Kevin Kumar (MUF)
19. Ida Karlbom
20. Fredrik Wallner
21. Anette Hellström
22. Jonas Nilsson
23. Henrik Appelqvist
24. Amelie Langby 

* Therese Lindström deltog inte i beslutet. 

Ersättare vid partistämman inträder vid förhinder för ordinarie ombud i angiven
ordning, dock ska i första hand ersättare från MUF inträda vid förfall för ordinarie
ombud från MUF.
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Nomineringskommitté inför nomineringsstämmans fastställande
av valsedel för val till kommunfullmäktige i Stockholms stad

Ordförande  Ulla Hamilton
Vice ordf.  Staffan Olsson

Krets 1
Ordinarie  Kristina Axén Olin
Ersättare  Christoffer Holmberg

Krets 2
Ordinarie  Christer Mattson
Ersättare  Christer Sjöblom

Krets 3
Ordinarie  Ina Djurestål
Ersättare  Eva Ekendal

Krets 4
Ordinarie  Kristiina Katajikko
Ersättare  David Callgren

Krets 5
Ordinarie  Elisabeth Johnson
Ersättare  Charlotte Broberg

Krets 6
Ordinarie  Dag Klackenberg
Ersättare  Birgitta Ollongren

MUF
Ordinarie  Sofia Höglund
Ersättare  Vendela Magnell
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Nomineringskommitté inför nomineringsstämmans fastställande
av valsedel för val till regionfullmäktige i Stockholms stad

Ordförande  Mikael Söderlund
Vice ordf.  Charlotte Helmersson

Krets 1
Ordinarie  Eva Runvald
Ersättare  Anders Karlsson

Krets 2
Ordinarie  Lou-Ann Wejke
Ersättare  Helena Walentowicz

Krets 3
Ordinarie  Annika Elmlund
Ersättare  Tom Hedrup

Krets 4
Ordinarie  Billy Östh
Ersättare  Lars Jilmstad

Krets 5
Ordinarie  Yngve RK Jönsson
Ersättare  Mikael Sundin

Krets 6
Ordinarie  Bo Sundin
Ersättare  Anders Sätterberg

MUF
Ordinarie  Peter Strandberg
Ersättare  Olof Peterson
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Nomineringskommitté inför nomineringsstämmans fastställande
av valsedel för val till riksdagen i valkretsen Stockholms stad

Ordförande  Chris Heister
Vice ordf.  Filip Solsjö

Krets 1
Ordinarie  Mikael Igelström
Ersättare  Anita Hillerström Vagli

Krets 2
Ordinarie  Henrik Sjölander
Ersättare  Mattias Keresztesi

Krets 3
Ordinarie  Sofia Widegren
Ersättare  Theréz Randqvist

Krets 4
Ordinarie  Olof Peterson
Ersättare  Gustav Johansson

Krets 5
Ordinarie  Margareta Cederfelt
Ersättare  Anette Hellström

Krets 6
Ordinarie  Jonas Jeppson
Ersättare  Elisabeth Hellström

MUF
Ordinarie  Victor Siljevik
Ersättare  Peter Strandberg

Kontrollanter vid försöksnomineringens rösträkning,  
samt justerare av  röstprotokoll:

Ordinarie:   Oskar Öholm
  Christer Grunder
 
Ersättare:  Ulla Hamilton 
  Charlotte Broberg



185Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad



186 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Proposition 1
Stockholm ska vara en stad för hela livet

En huvudstad att vara stolt över
”Stockholm – stad vid berg och vatten. Med drag och minnen från ett länge sedan  
förflutet, med ett intensivt liv i nuet, med ett målmedvetet arbete för framtiden. Allt 
måste förenas, det bästa av det gamla sparas, leva i nuet, bevaras för framtiden.
Samtidigt som en stad aldrig får bli ett museum utan måste vara ett ändamålsenligt,
tryggt och vackert hem för levande människor.” (Per Anders Fogelström) 

Stockholm är Sveriges ekonomiska, kulturella och innovativa motor som driver hela 
landet framåt. Det är här nya företag startas och växer. Det är här som kulturscenen är 
som störst. Och det är här som huvudkontoren finns.

Stockholm är en stad där det gamla förenas med det nya. En stad där det anrika  
bageriet i sekelskifteshuset säljer frukostfrallor till den indiska IT-ingenjören som valde 
Stockholm i stället för Paris eller London.

Stockholm är en hållbar stad. En stad som minskar sin klimatpåverkan, men som 
kombinerar det med ekonomisk tillväxt och välstånd. En stad som ställer om, och som 
värnar grönska och vatten.

Stockholm är allt det här och väldigt mycket mer, tack vare stockholmarna. Det är inte 
politikerna som gör Stockholm till Stockholm. Det är stockholmarna som gör Stockholm 
till en huvudstad att vara stolt över.

Moderaterna vill att stockholmarna ska forma stadens framtid. Det är deras drömmar 
och ambitioner som ska skapa morgondagens huvudstad. Men då får inte drömmarna 
krossas på grund av byråkrati och höga skatter.

Tyvärr är det just vad som är på väg att hända i Stockholm. I stads- och landstingshuset 
bedriver Socialdemokraterna en politik som syftar till att centralisera makt och kontroll 
till politiker i stället för medborgare. Skatterna höjs, välfärden socialiseras, tryggheten 
urholkas och framkomligheten försämras. Stockholmarna tvingas betala mer för mindre 
samtidigt som makten förskjuts från individen till politiken.

Allt detta berövar stockholmarna makt och frihet att själva forma sina liv.

Moderaternas vision för Stockholm är den rakt motsatta. Vi vill inte ta tillbaka  
kontrollen till politiken. Vi vill ge tillbaka makten över Stockholm till stockholmarna.
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Det går nämligen inte att kontrollera eller planera fram en dynamiskt och modern 
storstad. En stad som Stockholm formas av den spontana ordningen som uppstår av 
människors fria val. Ingen enskild politiker vet bättre än en miljon stockholmare.
Därför är det bara ökad frihet som kan få Stockholm att gå en mer hoppfull och rikare 
framtid till mötes. Frihet att starta företag och anställa. Frihet att välja äldreboende och 
läkare. Frihet att själv bedöma om bilen, bussen eller cykeln är rätt färdmedel för dagen. 
Inget land, ingen region och ingen stad har någonsin fördelat eller planerat sig till 
rikedom och välstånd. Den ekonomiska kakan måste växa och friheten måste öka.
Annars har Stockholm inte råd med den gröna omställningen, tryggheten eller  
välfärden.
 
En stad under press
Även om Stockholm är fantastiskt finns det många problem som inte längre går att 
blunda för. Omvärldsläget hotar Stockholms välstånd. När den regelbaserade världs- 
ordningen utmanas kommer även handeln och det ekonomiska globala utbytet att 
minska. En internationell stad som Stockholm drabbas extra hårt av detta.

Mest akut är dock den skenande kriminaliteten som har slagit klorna i Stockholm. Hela 
Stockholm är nu att betrakta som ett utsatt område när gängen spränger och skjuter 
helt utan respekt för utomstående.

Samtidigt är situationen på arbetsmarknaden mörk och företagandet hotat. Arbetslös-
heten i Stockholm har nått den högsta nivån på tio år, konkurserna ökar och hushållens 
privatekonomi har försämrats av höga räntor, skatter och inflation.

Stadens ekonomi är långsiktigt pressad av hög skuldsättning, vikande flyttströmmar 
och lågt barnafödande. Stockholm blir alltmer isolerat när Arlanda tappar i  
konkurrenskraft. Värst av allt är kanske utvecklingen i Kista. Det som skulle vara  
Stockholms Silicon Valley befinner sig nu i en ond spiral av otrygghet och tomma 
kontorslokaler när företag efter företag lämnar.

Tyvärr har vänsterstyret i Stockholm ingen plan för att vända den här utvecklingen.  
I stället lägger man sten på börda med höjda skatter och fler regleringar.

Socialdemokraterna är på väg att köra Stockholm i botten. Deras måls tycks vara att 
förvandla Stockholm till ett nytt Malmö där slöseri och skattehöjningar är vardag.
Att Stockholm behöver ett nytt ledarskap är uppenbart. Det är inte bara viktigt för 
Stockholm utan också för hela Sverige.

En stad byggd för stockholmarna
Moderaternas utgångspunkt är att Stockholm ska byggas för stockholmarna. Det som 
byggs måste både vara vackert och hålla över tid. Stockholms befintliga karaktär ska 
kännas igen även i framtiden, samtidigt som staden fortsätter att utvecklas. Stockholm 
blir aldrig färdigbyggt, men staden ska alltid växa med förnuft. 
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Att värna och främja skönheten i en stad bidrar till invånarnas trivsel och välbefinnande 
och är på sikt också kostnadseffektivt. Fasader och gestaltning har betydelse för hur 
människor upplever sin stad. Allt ska inte byggas likriktat.

Att barnfamiljer väljer att flytta från Stockholm är ett problem som kan lösas genom att 
bygga fler större bostäder. Det inkluderar fler småhus och radhus. 

En stad måste byggas och utvecklas ihop med människorna som bor i staden.  
Moderaterna ska vara partiet som lyssnar på stockholmarna och visar att vi tar  
stockholmarnas synpunkter på allvar.

Vi ska bygga för stockholmarna, inte för statistik eller byggmål och verka för att bygga 
små och enkla bostäder för unga och större bostäder, såväl lägenheter som småhus 
och radhus, för familjer mitt i livet. Många vill någon gång bo i hus, låt då Stockholm 
vara platsen där den drömmen kan förverkligas. I dag utgör småhus knappt nio procent 
av bostadsbeståndet i Stockholm, vilket är för lite och betydligt lägre än exempelvis 
Göteborg. Därför behöver det byggas närmare 4 000 nya villor och radhus i staden 
under nästa mandatperiod.

Det vi bygger ska vi vara stolta över och det ska upplevas vackert och attraktivt.  
Moderaterna ska värna Stockholms småhus-, trädgårds-, och villaområden. Vi  
motsätter oss all form av ovarsam förtätning och byggande av miljonprogramsliknande 
flerbostadshus i dessa områden, vilket tyvärr vänsterpartierna i staden planerar för.

När vi bygger måste vi också bygga smart. Samtliga rum i samtliga hus som byggs i 
Sverige i dag behöver vara tillgänglighetsanspassade. Det innebär bland annat att små 
lägenheter behöver ha onödigt stora badrum. Detta slöseri på kvadratmeter gör att det 
blir både dyrare att bygga och renderar i färre lägenheter.

Vi ska vara mer tillåtande till att bygga ovanpå befintliga byggnader i innerstaden eller 
att vindar och källare ställs om till bostäder även om de inte uppfyller samtliga krav 
avseende exempelvis ljusinsläpp.

En stad som går att flytta till
Sverige har idag en hyresreglering som är hårdast i hela OECD. Detta behöver  
ses över för att öppna upp en hyresmarknad som är köfri. Framför allt skadar dagens 
hyresreglering Stockholm. Den som vill bo i Stockholms centrala delar behöver idag 
köa i årtionden. Det är ett ovärdigt system som skadar både människor och ekonomisk 
tillväxt. Den svenska hyresregleringen har inte bara skapat en obalans och osäkerhet 
på bostadsmarknaden, den har även skapat en ovilja att bygga nya hyresrätter. Att 
införa riktiga hyror på nyproducerade hyresrätter skulle ge byggföretagen incitament att 
bygga mer.
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Befintliga hyresgäster ska inte utsättas för extrema hyreshöjningar. När hyres- 
marknaden moderniseras ska detta ske stegvis och bostadsbidragen ska anpassas  
därefter. Ingen ska behöva lämna sin lägenhet på grund av att hyresregleringen  
förändras.

Ett förstärkt bostadsbidrag och behovsprövning av allmännyttan för de som absolut  
inte har råd med hyrorna skapar en bättre bostadsmarknad. Ett lysande exempel är  
vårt grannland Finland som förändrade hyresmarknaden redan under 90-talet. Det  
var kontroversiellt när det genomfördes, men man fick snabbt bukt med köer, svarta 
kontrakt och bostadsbristen. Idag finns det gott om lediga hyresrätter i centrala  
Helsingfors. 

Utlåning till unga och barnfamiljer som behöver köpa lägenhet eller hus behöver  
underlättas med sänkta amorteringskrav. I Stockholms län har nästan tre av fyra i åldern 
25–29 år inte råd att köpa ens den allra minsta lägenheten. Att stänga ute unga från 
bostadsmarknaden med hyresreglering och försvåra för familjebildning med  
amorteringskrav är inte bara orättvist. Det är skadligt för Stockholms framtid.

Därtill måste reavinstskatten och stämpelskatten ses över i syfte att öka rörligheten på 
bostadsmarknaden och avdraget för andrahandsuthyrning bör höjas.

En stad med liv och rörelse
Sveriges huvudstad ska vara en storstad som aldrig sover. Stockholm ska ha ett brett 
utbud av upplevelser som ger invånarna ett rikare liv och som stärker stadens och hela 
Sveriges, konkurrenskraft.

Stockholm konkurrerar på en internationell marknaden. Talanger kan välja bland städer i 
hela världen och om Stockholm ska locka till sig nya företag och högkvalificerad arbets-
kraft måste staden erbjuda en stor mängd upplevelser. Det inkluderar stora sport- och 
musikevenemang, en levande kulturscen och ett restaurang- och krogliv som innehåller 
något för alla.

Därutöver ska Stockholm också vara en stad för idrott på alla nivåer. Såväl elitidrott som 
ungdomsidrott ska ha en plats i Stockholm. Moderaterna vill se en strategi som syftar till 
att maximera tillgängligheten till stadens idrottslokaler, parker och andra gemensamma 
ytor för att underlätta för idrotten. Kommunens skolor har idrottslokaler som ibland står 
tomma under kvällar och helger, vilket innebär en outnyttjad potential för Stockholms 
idrottsliv. Genom att öppna dessa lokaler även för idrottsföreningar efter skoltid eller på 
loven kan Stockholm skapa fler bokningsbara timmar per månad.

För att öka tillgången till idrottsanläggningar vill Moderaterna att Stockholms stad 
samarbetar mer med privata aktörer och föreningar. Staden ska upprätta lång- 
siktiga partnerskap med privata företag och föreningar som kan driva och underhålla 
idrottsanläggningar i stället för att bygga alla idrottsanläggningar i egen regi, vilket 
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ökar skuldsättningen. För att uppmuntra företag och privatpersoner att investera i 
idrottsanläggningar vill vi erbjuda skatteincitament till företag och privatpersoner som 
ger ekonomiska bidrag till idrottsprojekt i staden. 

För att minska byråkratin kring tillstånd för att bygga och använda idrottsytor vill vi göra 
det enklare och snabbare för föreningar och privata aktörer att ansöka om tillstånd för 
idrottsaktiviteter, utomhusanläggningar och evenemang.

Stockholm är i behov av att stärka sin position som en av världens främsta idrotts- och 
evenemangsstäder. För att möta detta behov och skapa förutsättningar för framtidens 
evenemang behöver en ny multifunktionsarena byggas i Storängsbotten. Detta blir inte 
bara en arena, utan en viktig del av ett större sport- och kulturkluster i Stockholm. Den 
nya multifunktionsarenan ska dessutom integreras med de redan befintliga och  
planerade idrottsanläggningarna i området. 

En trygg stad
Tryggheten är vår tids stora frihetsfråga. Tyvärr sjunker tryggheten i Stockholm, vilket 
knappast är förvånande med tanke på det grova gängvåldet. Otryggheten berövar 
inte bara stockholmarna deras frihet. Den urholkar också stadens konkurrenskraft och 
attraktivitet. Att företag nu lämnar Kista på grund av just otrygghet är det tydligaste 
exemplet på detta.

För att vända utvecklingen behövs framförallt fler poliser ute på Stockholms gator och 
torg. Den moderatledda regeringen har lyckats öka antalet poliser i Stockholm för första 
gången på länge, men tyvärr har stadens eget trygghetsarbete monterats ned sedan 
Socialdemokraterna kom till makten 2022. Två av tre ordningsvakter och fyra av fem 
väktare har avskedats av vänsterstyret i stadshuset.

Moderaterna vill att staden tar ett större ansvar för den lokala tryggheten. Därför vill vi 
sätta upp 1 000 kameror och anställa 500 ordningsvakter samt inrätta ett lokalt trygg-
hetsmål som hela stadens förvaltning ska arbeta efter.

Otryggheten i Stockholm är starkt kopplad till utanförskap, segregation och vissa 
bostadsområden. Femton särskilt utsatta områden har identifierats i Sverige, där polisen 
bedömer det som svårt eller omöjligt att fullfölja sitt uppdrag på grund av kriminell 
påverkan. I Stockholms stad räknas områden som Rinkeby, Tensta och Husby till dessa, 
och även områden som Bredäng och Hagsätra betraktas som utsatta.

Dessa områden utgörs ofta av miljonprogramsområden. En betydande problematik 
med miljonprogrammen är att många byggdes enligt en modell som syftade till att öka 
trafiksäkerheten genom att strikt separera biltrafik och gångvägar. I praktiken har detta 
dock lett till öde, dåligt belysta ytor som upplevs som otrygga och ibland används av 
kriminella. Trafiksepareringen har också bidragit till att minska områdenas attraktions-
kraft och försvårat deras integration med omkringliggande stadsdelar. 
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Den viktigaste lösningen på utanförskapsproblemen är att öka andelen som kan försörja 
sig själva, vilket gör att de får möjlighet att betala för bostäder med den standard som vi 
i Sverige förväntar oss och som de själva vill ha. Därför är det avgörande att de utsatta 
områdena inte fortsätter att fyllas på med ännu fler personer som står långt ifrån arbets-
marknaden. Asylinvandringen måste hållas på låga nivåer och skuggsamhället måste 
motverkas. Tyvärr går S-styret i staden i en helt annan riktning när man exempelvis 
erbjuder förskola till papperslösa.

För att lyfta de utsatta områdena socioekonomiskt bör ett aktivt arbete bedrivas. Det är 
därför önskvärt att bostäderna i områdena successivt renoveras och ges höjd standard 
för att göra bostäderna mer attraktiva. Det finns även goda skäl att anta att det vore 
gynnsamt med en högre andel ägt boende i de utsatta områdena. En högre andel 
ägt boende skulle gynna hela stadsdelen och kunna locka starkare socioekonomiska 
grupper till området.

De allmännyttiga hyresvärdarna, socialtjänsten, polisen med flera bör ta fram arbetssätt 
för att aktivt söka efter och beivra illegal andrahandsuthyrning. Privata hyresvärdar i 
områdena ska bjudas in att delta i arbetet. Kriminella bör i regel vräkas från allmän- 
nyttans hyresrätter. 

I många av de utsatta områdena, särskilt på Järva, är problemen så omfattande att de 
inte enbart handlar om enskilda förfallna fastigheter utan kräver ett helhetsgrepp. Därför 
måste större ombyggnationer ske i de utsatta miljonprogrammen i syfte att skapa en 
tryggare boendemiljö. Detta kan inkludera såväl renoveringar som rivningar av uttjänta 
fastigheter.

Moderaterna bör verka för att ordningsvakter får röra sig i hela staden och tillse att det 
finns patrullerande ordningsvakter dygnet runt i de utsatta områdena.

På sikt måste staden och regionen få ta ett större ansvar för tryggheten genom att delar 
av våldsmonopolet kommunaliseras eller regionaliseras. Staden och regionen bör få 
möjlighet att anställa särskilda stads- och regionvakter som har fler befogenheter än 
dagens ordningsvakter. Dessa stads- och regionvakter bör få röra sig fritt i hela  
Stockholm och fungera mer som en lokal polis än dagens ordningsvakter.

Varje dag görs en miljon resor i Stockholms tunnelbana. Lägg därtill bussar, pendeltåg 
och övrig kollektivtrafik så kan man likna systemet vid Stockholms blodomlopp. Minst 
lika viktigt som polisens möjligheter att snabbt ingripa vid pågående brottslig aktivitet  
är den preventiva effekten en mer synlig polis har för ökad trygghet och minskad  
kriminalitet, inte bara inom kollektivtrafiken utan i hela Stockholm. Det bör därför 
inrättas en särskild verksamhet inom polisen i Stockholm som inriktar sig på synlighet 
inom kollektivtrafiken.



192 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Ska Stockholm bli tryggt igen måste alla hjälpas åt. Staten har naturligtvis  
huvud-ansvaret för tryggheten och säkerheten, men både Stockholms stad och  
Region Stockholm måste göra mer för att öka tryggheten. När det lokala S-styret 
avskedar ordningsvakter, spär på skuggsamhället och sopar problem under mattan  
blir Stockholm en mer otrygg stad. Det kommer Moderaterna aldrig att acceptera. 
 
En rikare stad
Går det bra för Stockholm går det bra för Sverige. Stockholms län stod för hälften  
av Sveriges totala BNP-tillväxt mellan 2010 och 2020 och utgör nästan en tredjedel 
av Sveriges BNP. Stockholm är också den storstadsregion i Europa, efter London och 
Paris, som har flest globala huvudkontor.

Stockholm står för en stor del av Sveriges produktion, tillväxt och därmed skatte- 
intäkter. Det kommunala utjämningssystemet innebär dock att delar av dessa intäkter 
går till andra kommuner. Flera av dessa kommuner, som styrs av rödgröna majoriteter, 
går med årliga underskott och är beroende av stöd genom utjämningen.

Poängen med systemet är att underlätta driften av basala funktioner som skola  
och infrastruktur. I realiteten går dock medel till sådant som inte är att betrakta som 
kommunala kärnuppgifter. Det innebär att stockholmare i praktiken betalar för andra 
kommuners kulturliv istället för att prioritera vårt eget. Det kommunala utjämnings- 
systemet bör avskaffas och ansvaret för utjämningen bör helt övergå till staten att 
hantera. Detta skulle frigöra skattepengar som kan gå till att sänka skatten och satsa  
på Stockholm.
 
I dag är den samlade kommunalskatten i Stockholm rekordhög. Moderaternas  
ambition är att vrida tillbaka Socialdemokraternas skattehöjningar i Stockholm.  
 
På sikt ska skatten sänkas ännu mer i syfte att alltid göra det mer lönsamt att arbeta  
än att leva på bidrag. Moderaterna ska verka för att Stockholm har landets lägsta 
kommunalskatt eftersom det är principiellt viktigt att människor får behålla mer av  
sin egen lön. Det ökar friheten i Stockholm.

Om Stockholm ska bli rikare måste vi även prioritera investeringar som skapar  
framtidstro och tillväxt. Vi vill sätta spaden i backen för en Östlig förbindelse och 
utveckla Arlanda flygplats, samt stoppa tillväxthämmande regleringar som miljözonen  
i innerstaden.

Moderaterna lovar inte allt till alla. Men vi lovar att prioritera kommunala och regionala 
kärnuppgifter. Genom att prioritera kan vi både sänka skatten och satsa på välfärdens 
kärna.Principen om hälften kvar i plånboken måste gälla även i Stockholm. Därför  
behöver den statliga inkomstskatten, som främst drabbar stockholmare, sänkas och  
på sikt helt avskaffas för att öka drivkrafterna till arbete och utbildning.



193Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

I dag straffbeskattas många som anstränger sig och jobbar övertid i exempelvis  
välfärden på grund av det höga skattetrycket. Ska Stockholm kunna konkurrera med 
städer som London och Paris kan vi inte ha skatter som driver talanger och företag på 
flykt. 
 
Därtill ska Moderaterna verka för att skadliga skatter som fastighets- och  
förmögenhetsskatt aldrig återinförs. Sverige måste rusta försvaret, vilket kommer  
kräva resurser. Men den upprustningen ska ske genom ekonomisk tillväxt och  
omprioriteringar. Att införa nya skadliga skatter eller höja det generella skattetrycket 
kommer bara göra Sverige fattigare och försämra möjligheterna till upprustning på lång 
sikt.

Stockholm har gynnats av Sveriges välfungerande kapitalmarknad. Låga skatter på 
aktiesparande och generellt låga kapitalskatter är avgörande för Stockholms framtida 
ekonomiska tillväxt. En god tillgång på kapital gör Stockholm attraktivt för entreprenörer 
som annars hade valt en annan stad för att testa sin företagsidé. Därför är exempelvis 
bankskatter, som i praktiken är beskattning av kapital och krediter, extra skadligt för just 
tillväxten i Stockholm.

En stad att födas och åldras i
Stockholm har allvarliga demografiska problem. Barnafödandet sjunker och framöver 
kommer färre att behöva försörja fler när antalet äldre ökar. Detta sätter press på  
välfärdens finansiering, vilket kräver att ny teknik används inom omsorgen. 

Stockholm ska vara en stad för hela livet. En stad att födas i och en stad att åldras i med 
värdighet. Framtidens äldreomsorg är i behov av innovation och teknikutveckling samt 
att staden uppmuntrar både privata och kommunala alternativ.

En stor del av Stockholms seniorer mår bra och lever ett aktivt liv. För att främja detta är 
relevanta och tillgängliga mötesplatser, som ger sammanhang och gemenskap, av stor 
betydelse. Dessutom måste staden göra fler hälsofrämjande insatser tidigare för att fler 
äldre ska kunna leva ett frisk och rikt liv. 

Exempelvis genom att erbjuda seniorer tillgång till kultur, utbildning, frivilligarbete och 
andra aktiviteter. Detta gynnar inte bara den enskilda individen, utan stärker också hela 
samhället och bidrar till en mer inkluderande och dynamisk stad. En stad att åldras i 
innebär också att ge stöd till de personer som behöver avlastning i att ta hand om sina 
närstående som är i behov av omsorg.

Seniorer ska ha möjlighet att välja boende och ges tillgång till trygga och anpassade 
boenden för att främja livslust och socialt engagemang. Därtill måste vi se över  
utbyggnad av LOV i staden istället för LOU inom äldrevården.
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Stockholms stad bör även undersöka möjligheter att erbjuda RUT och ROT för  
Stockholms äldre för att kunna förbättra hemmiljön och ta in hjälp som önskas.

Det låga barnafödandet hotar välfärdens finansiering och framtidstron. I Stockholm har 
det aldrig fötts så få barn som nu. Antalet barn per kvinna är nere under 1,4 i  
huvudstaden, vilket visar att Stockholm behöver en politik för ökat barnafödande.

Den låga fruktsamheten i Stockholm innebär att befolkningen riskerar att minska. På tio 
år har barnafödandet i huvudstaden sjunkit. Ska Stockholm vara en stad att födas och 
åldras i kan inte födelsetalet fortsätta vara rekordlåga.

Varför stockholmarna väljer att skaffa färre barn, eller inga barn alls, är högst individuellt. 
Men man kan anta att en pessimistisk syn på framtiden, otrygghet eller osäker  
privatekonomi bidrar till de låga födelsetalen. Därför behövs en politik för framtidstro.

Ett barnlöst samhälle är inte ett gott samhälle. Stockholm måste byggas för barnfamiljer. 
Exempelvis genom fler småhus och större lägenheter. Skolan måste vara trygg och  
förskolorna får inte vara för stora. Skatten får inte vara för hög så att par i familje- 
bildande ålder inte har ekonomiska resurser att skaffa barn och amorteringskravet 
måste reformeras så att barnfamiljer inte straffas när man flyttar till större lägenheter 
eller småhus.

Om Stockholm blir en stad utan barnvagnar och barnskrik blir Stockholm en stad 
utan framtidstro. Att se parkleken i Humlegården full av skrattande barn gör inte bara 
staden mer levande. Barnens lek skänker även ett löfte om att Stockholm kommer leva 
vidare och att framtidens välfärd är säkrad. Det löftet får inte gå förlorat på grund av ett 
alldeles för lågt barnafödande.

En stad med en ljus framtid
Stockholm har problem. Men Stockholms potential är mångdubbelt större än alla  
problem. Moderaterna är partiet som får Stockholm att uppfylla sin fulla potential 
genom att föra en politik för frihet, företagsamhet och framtidstro. En politik som ger 
stockholmaren mer makt över sitt eget liv och som ser till att staden fungerar.

Även om framtidstron i samhället sviktar kommer Moderaterna alltid vara partiet som 
tror på en bättre morgondag. Partiet som tror på tekniken, på stadens kraft och på 
stockholmarnas strävsamhet. 
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Vi vet att Stockholm kan bättre. Med ett nytt politiskt ledarskap i Stockholm kan  
huvudstaden gå en ljus framtid till mötes.

Då kommer Stockholm återigen bli en stad för drömmar. En stad för hela livet. En stad 
som detta århundrades Per Anders Fogelström kan skriva sin generationsroman om. 
 
Med anledning av ovan föreslår förbundsstyrelsen förbundsstämman att 
anta propositionen i sin helhet samt besluta:  

Att1  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att skatten i Stockholm sänks  
 till samma nivåer som gällde innan Socialdemokraterna tog makten 2022, samt  
 att Stockholm på sikt ska ha Sveriges lägsta kommunal- och regionskatt. 

Att2  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att stadens skuldsättning ska  
 minska genom en reducerad investeringsvolym, ökad självfinansieringsgrad,  
 ökad privat finansiering samt stärkt kostnadskontroll.

Att3  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att byggpolitiken läggs om för att  
 prioritera småhus och större lägenheter framför små offentligt finansierade  
 hyresrätter. 

Att4  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att byggpolitiken ska värna  
 grönområden och undvika att förtäta befintliga småhusområden. 

Att5  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att modernisera hyresmarknaden  
 och göra den köfri utan att befintliga hyresgäster drabbas av stora hyres- 
 förändringar. 

Att6  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att lätta på amorterings- och  
 kapitalkraven så att fler unga och barnfamiljer kan komma in på bostads- 
 marknaden i Stockholm. 

Att7  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att öka tillgången till befintliga  
 idrottsanläggningar och hallar samt bygga fler idrottsanläggningar för barn- och  
 ungdomsidrott. 

Att8  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att fysiskt förändra Stockholms  
 utsatta miljonprogramsområden i trygghetsskapande syfte.  

Att9  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att ge staden och regionen  
 möjlighet att anställa egna vakter med liknande befogenheter som kommunala  
 polisstyrkor har i andra europeiska länder. 
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Att10  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att inrätta en trygghetscentral för  
 hela Stockholm och återinföra tunnelbanepolisen. 
 
Att11  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att avskaffa det kommunala   
 utjämningssystemet och den statliga inkomstskatten. 

Att12  Moderaterna i Stockholms stad ska motverka ett eventuellt återinförande av  
 fastighets- och förmögenhetsskatten.

Att13  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för sänkta skatter på sparande och  
 kapital.

Att14  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att bygga ut Arlanda och förbättra  
 kommunikationerna till flygplatsen. 
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Proposition 2: 
Fler drömmar ska gå i uppfyllelse i Stockholm

Stockholm ska vara en stad där drömmar går i uppfyllelse. I vår stad möter tusenårig 
historia framtiden tack vare kreativa människor, innovation och att varje människa ges 
förutsättningar att förverkliga sina ambitioner och bidra. 

Stockholm är en stad av ljus och vatten, en bro mellan norr och söder och mellan 
storstadspuls och naturens ro. Här har globala världsföretag fötts och utvecklats och 
finns sida vid sida med småföretagen - de lokala handlarna, kaféerna och kioskerna 
som skapar Stockholms unika karaktär. Stockholm ska vara en plats dit människor vill 
flytta – och där företag vill investera och växa.

I Moderaternas Stockholm ska drömmar bli verklighet. Här ska vi ha en skola som ger 
varje barn en trygg start i livet, en dynamisk arbetsmarknad där talang, kreativitet och 
ambition får utrymme att blomstra och ett samhälle präglat av liv, framåtanda och 
öppenhet. 

För att Stockholm ska fortsätta vara en stad att älska krävs ledarskap som vågar  
prioritera det som verkligen gör skillnad. Ett ledarskap som tar ansvar, driver förändring 
och skapar möjligheter – där utbildning, arbetsmarknad och tillväxt prioriteras. Där 
regelkrångel för företagare minskar, där trafikpolitiken underlättar för stockholmarnas 
vardag och där innovation banar väg för nya upptäckter och framsteg.  
 
Genom beslutsamhet och rätt ledarskap formar vi ett starkare och tryggare Stockholm, 
nu och för kommande generationer.

Stockholm ska gå före 

Stockholms tillväxt är avgörande för hela Sverige 
Stockholm ska vara Sveriges tillväxtmotor. Under lång tid har det varit Stockholms 
tillväxt som lyft Sverige och så kommer det även vara i framtiden. Men ointresset från 
vänsterstyret inför Stockholms företagande och tillväxt har resulterat i att Sveriges 
tillväxtmotor hackar. Det gör Stockholm och i längden hela Sverige fattigare.
 
Stockholms tillväxt ska bygga på tre centrala områden. För det första måste vi  
säkerställa att det finns rätt förutsättningar för tillväxt med grundläggande strukturer 
för utveckling och expansion, exempelvis fungerande infrastruktur. För det andra är 
det avgörande att alla stockholmare kan använda sina talanger fullt ut, samtidigt som vi 
attraherar kompetens från hela världen. Slutligen krävs ett företagsklimat som möjliggör 
framgång, där Stockholm genom en omfattande översyn kan säkerställa att vi har det 
starkaste företagsklimatet i Sverige. Sist men inte minst behöver tryggheten säkras för 
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att skapa förutsättningar för tillväxt och där både invånare och näringsliv kan nå sin fulla 
potential. 

Sveriges bästa lokala företagsklimat 
Stockholm ska ha Sveriges bästa företagsklimat. Hela 30 procent av Stockholms 
skatteintäkter kommer från företag med under 50 anställda. Men de senaste åren 
har staden tappat mark i rankingar från bland andra Svenskt Näringsliv och Sveriges 
Kommuner och Regioner. Många företagare upplever att kontakten med kommunen 
har försämrats, samtidigt som intresset för näringslivets behov minskat. Vänsterstyrets 
bristande trygghetsfokus och kommunalisering av privat verksamhet har bidragit till en 
negativ utveckling som försvagar stadens attraktionskraft för företagare.

Särskilt oroande är att Stockholm nu tappar i kundnöjdhet jämfört med andra storstäder. 
Under 2024 fick Malmö för första gången det högsta NKI-betyget (Nöjd-Kund-Index) 
av de tre största städerna i Sverige. Malmö ökade sitt betyg från 73 till 74, medan 
Stockholm föll från 76 till 72 – en nedgång på hela fyra enheter. Göteborgs betyg låg 
kvar på 71. Stockholm presterade sämre än tidigare i samtliga obligatoriska kategorier i 
undersökningen, inklusive miljö- och hälsoskydd, livsmedelskontroll, serveringstillstånd 
och framförallt bygglov. Detta signalerar att stadens företagsklimat behöver stärkas och 
moderniseras.

För att vända utvecklingen och stimulera tillväxten måste Stockholm aktivt arbeta med 
att förenkla regelverk, förbättra servicen till företagare och korta handläggningstider. 

En central del i detta arbete bör vara att lyssna på småföretagarna. Många vittnar om att 
staden inte förstår deras behov, och därför bör Stockholms stad inrätta ett småföreta-
garråd för att lägga grunden för ett bättre näringslivsklimat. Då kan Stockholm återta sin 
position som landets bästa stad för entreprenörskap och innovation.

En attraktiv storstad ska erbjuda ett brett och varierat utbud – något för 
alla.  
Stockholm är dess människor, och vi måste premiera de generationer av småföretagare 
och handlare som byggt vår stad. Under de senaste åren har större butiks- och kafé-
kedjor tagit över i allt högre utsträckning, vilket gör det viktigare att stärka mångfalden 
och det lokala utbudet. Moderaterna vill därför genom smart detaljplanering och 
flexiblare bygglovsprocesser skapa bättre möjligheter för mindre och lokala handlare.

Genom att minska byråkratiska hinder och skapa gynnsamma villkor för småföretag  
kan vi främja en dynamisk och levande stad där entreprenörskap och kreativitet får 
blomstra. 
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Talanger skapar tillväxt
För att skapa långsiktig tillväxt krävs att Stockholm attraherar, utbildar och behåller 
talanger. Det handlar om att skapa en attraktiv arbets- och boendemiljö, konkurrens-
kraftiga skattevillkor och tillgång till ett bra utbildningssystem. För att attrahera och 
behålla talanger på arbetsmarknaden bör skattesystemet göras mer konkurrenskraftigt. 
Framförallt bör den statliga inkomstskatten och arbetsgivaravgiften sänkas. På så vis 
blir det lönt för fler att arbeta samtidigt som fler företag får möjlighet att växa.

En effektiv tillståndsprocess är avgörande för Sveriges förmåga att attrahera talanger 
från andra länder. Då måste tiden från ansökan till beslut om att man får möjlighet att 
arbeta i Sverige vara väsentligt kortare än i dag. Det behövs också en bidragsreform 
som skapar incitament och tydligare tvingar fler arbetsföra in i arbete.

Trygghet och säkerhet 
Var femte företag uppger att de har drabbats av gängkriminalitet och många företag 
upplever att brott och otrygghet försämrar det lokala företagsklimatet. Samtidigt har 
Ericsson sagt upp lokaler i Kista som nu har problem att hitta hyresgäster på grund av 
otryggheten. För att Stockholm ska vara en attraktiv stad för både boende och företag 
behöver tryggheten öka. Därför är det allvarligt att det rödgröna styret i Stockholms 
stadshus sagt upp 120 av 180 ordningsvakter. Det skapar en ytterligare osäkerhet och 
otrygghet bland Stockholms företagare. I vissa fall har företagare fått förlita sig på SL:s 
trygghetsvakter för att få hjälp vid pågående brott. Moderaterna vill att trygghets- 
resurserna i Stockholms stad kopplas samman med Region Stockholms trygghets- 
central. Målet är att skapa en enad trygghetscentral för Stockholm, som alla  
stockholmare kan kontakta om man känner sig otrygg.

En trygg stad lockar inte bara invånare utan också företag som vill verka i en säker miljö. 
Stockholm stad bör därför investera i ökad uniformerad närvaro i framförallt utsatta 
områden – i första hand genom ordningsvakter. Samtidigt bör en utbyggnad av trygg-
hetskameror göras i Stockholm. Staden bör också inrätta en brottsofferjour för företag 
för att enkelt kunna ge vägledning om och stöd till företag som har drabbats av brotts-
lighet ska kunna agera för att snabbt kunna åtgärda de skador som har uppstått.
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Utbildning och forskning 
Stockholm ska vara en kunskapsstad, där utbildning och forskning skapar möjligheter 
för både unga och vuxna. Samtidigt som det råder stor arbetslöshet råder det stor 
kompetensbrist inom många yrken och branscher. Därför behövs bättre matchning 
mellan elever med relevant utbildning och de arbeten som finns. Utbildningsnämnden 
måste därför ha ett djupare och mer strategiskt samarbete med arbetsmarknaden. 
Moderaterna i Stockholm bör också verka för att bygga ut yrkesgymnasiet med fokus 
på bristyrken.

För att möta framtidens arbetsmarknad behöver utbildningarna inom digitalisering och 
teknik stärkas. Detta kräver ett nära samarbete mellan skolor, lokala företag och  
forskningsinstitut.

Det behöver också bli enklare att byta karriär mitt i livet och utbilda sig på nytt eller 
specialisera sig. Därför ska Stockholm satsa på fler vuxenutbildningar, kortare kurser 
och vidareutbildningsprogram i samarbete med näringslivet och andra aktörer.
Stockholm behöver också stärka sin roll som en ledande forskningsstad. Moderaterna 
vill skapa bättre villkor för forskare och företag, så att fler arbetstillfällen inom Life 
Science och andra högteknologiska forskningsområden etableras i Stockholm. Den 
teknologiska utvecklingen inom exempelvis AI, precisionsmedicin och digitalisering 
går snabbt, och det är avgörande att Stockholm ligger i framkant och tar en aktiv roll i 
denna omställning. Genom att satsa på utbildning, forskning och innovation kan  
Stockholm fortsätta att vara en drivande kraft i framtidens kunskapssamhälle.

En levande stad
Idag begränsar en mängd byråkratiska hinder småföretag och gör det svårt för  
verksamheter att etablera sig, särskilt inom restaurang och kultur. I Moderaternas 
Stockholm ska inte byråkrati och tillståndsprocesser stå i vägen för entreprenörer  
och deras initiativ eller verksamhet. 

Automatiserade tillståndsprocesser
Nacka kommun använder en bygglovsbot där artificiell intelligens behandlar enklare 
bygglovsärenden, vilket har förkortat handläggningstiderna avsevärt. Det är en metod 
som bör implementeras även i Stockholm, men inte bara för bygglov. Automatisering 
för andra tillstånd bör också kunna användas för att skapa en mer effektiv och attraktiv 
stad. En stor del av Stockholms tillståndsverksamhet har möjlighet att automatiseras. 
Inspiration bör hämtas från Skatteverket som under snart 20 års tid automatiserat alla 
skattedeklarationer – detsamma bör kunna göras för exempelvis bygglov, alkohol-  
och uteservering samt ansökan om att hyra stadens mark för evenemang. Flera andra 
kommuner har gått före Stockholm med goda resultat både vad gäller nöjdhet hos 
företag och invånare samt vad gäller kostnadseffektivitet. Därigenom skulle stadens 
handläggare slippa gå igenom standardärenden och uteslutande kunna fokusera på 
ärenden där det råder oklarheter. Förenkling i kombination med automatisering skapar 
förutsägbarhet och snabbare handläggningstider vilket bör vara ett självändamål i den 
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offentliga förvaltningen. Genom att förenkla, automatisera och snabba på  
tillståndsprocesserna för företag kan Stockholm förbättra företagsklimatet väsentligt. 

Tillsynsavgifter
Idag är en stor del av kommunens tillsynsverksamhet gentemot företag avgiftsfinansie-
rad. Det innebär att kommunen helt saknar incitament att ha effektiv tillsynsverksamhet 
och att det inte går att få en överblick över vad som inkluderas i tillsynen. Eftersom den 
också är lagstadgad bör den kommunala tillsynen av företag i grunden vara skatte- 
finansierad. De handläggningsavgifter som tas ut är inte tillräckligt motiverade eller 
kopplade till insatsen. För exempelvis mindre restauranger är åtskilliga tillsynsprocesser 
med omsättningsbaserad avgift en stor ekonomisk osäkerhet. Därför behöver  
avgiftssystemet för företagstillsyn i grunden ändras till skattefinansiering – men  
tillsammans med automatisering och effektivisering så det inte blir en större börda för 
skattebetalarna.

En väg in till kommunen
Stockholm bör införa "en-väg in-policy" där företag kan få alla sina tillstånd och licenser 
genom en enda kontaktpunkt. All reglering riktad till företag bör ses över och Stockholm 
ska säkerställa att vi har den mest tillåtande tolkning som är möjlig i förhållande den 
nationella lagstiftningen. Vi föreslår också en tillitsklausul där företag som under lång  
 
tid upprätthållit en hög kvalitet i sina verksamheter inte längre behöver genomgå 
samma frekventa granskningar som nystartade företag.

Moderniserad alkohollagstiftning 
Stockholm står inför ett behov av att modernisera sin alkoholpolitik för att bättre möta 
invånarnas efterfrågan och samtidigt stödja stadens näringsliv. Genom att införa mer 
flexibla regler kring alkoholservering kan vi skapa en mer levande och attraktiv stad 
för både stockholmare och besökare. Moderaterna vill se fler uteserveringar året runt, 
underlätta för restaurang- och kroglivet genom att tillåta obegränsade öppettider samt 
ta bort kravet på att servera tillagad mat i samband med alkoholförsäljning. Möjligheten 
att sälja alkohol bör även tillåtas vid andra verksamheter som frisörer, florister med flera.
Idag reglerar alkohollagen när alkohol får serveras, vilket innebär att alkohol inte kan 
serveras före klockan 11 på hotell och restauranger. Detta skapar orimliga hinder för  
exempelvis brudpar som vill fira med en champagnefrukost. Att tillåta champagne- 
frukost skulle innebära en mer angenäm upplevelse för gäster, utan att inskränka 
folkhälsan. Genom att ändra 8 kap. 19 § i alkohollagen skulle hotell och restauranger  
få större frihet att möta sina gästers önskemål.

Stockholm är känt för att ha några av världens bästa barer, men den nuvarande  
lagstiftningen kring förblandade drinkar hämmar utvecklingen av bar- och restaurang- 
scenen. Att avskaffa förbudet mot färdigblandade drinkar skulle underlätta för  
branschen och modernisera dryckesupplevelsen för gäster, vilket skulle göra Stockholm 
till en ännu mer attraktiv destination.
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Ett annat steg för att förenkla alkoholservering i Stockholm är att införa geografiska 
alkoholtillstånd. Idag gäller ett serveringstillstånd för en specifik verksamhet, men  
för områden där flera restauranger och barer är belägna nära varandra skulle  
gemensamma serveringsområden vara en lösning. Detta innebär att gäster kan köpa 
en dryck på ett ställe och ta med den till en närliggande inrättning. Ett sådant system 
används redan på festivaler och skulle kunna tillämpas i utvalda delar av Stockholm för 
att skapa en mer flexibel och trivsam serveringsmiljö.

Genom att också slopa mat-kravet skulle vi kunna underlätta för fler verksamheter att 
erbjuda alkoholförsäljning, vilket både gynnar företagen och skapar ett mer varierat 
utbud för besökare och stockholmare. Nuvarande regler ställer krav på att verksam- 
heter som vill servera alkohol måste erbjuda omfattande matservering. Detta innebär 
stora kostnader för särskilt mindre barer och pubar som hellre vill fokusera på att  
erbjuda sina gäster en dryckesupplevelse. Matkravet skapar onödigt krångel för  
företagare samtidigt som det i realiteten inte innebär någon folkhälsovinst för samhället. 
Genom att slopa matkravet skulle vi kunna underlätta för fler verksamheter att skapa ett 
mer varierat utbud för besökare och stockholmare.

För att modernisera och öka valfriheten i Stockholm bör vi se över Systembolagets  
monopol. Genom att tillåta att gäster tar med eget vin till restauranger kan vi skapa en 
mer flexibel restaurangscen som lockar fler besökare och turister. Det ger dessutom 
restauranger möjligheten att fokusera på matupplevelsen och skapa en mer personlig 
service, vilket gör Stockholm till en ännu mer attraktiv matdestination. Detta är dock 
idag hindrat av bland annat Systembolagets monopol. Det bör dessutom vara möjligt 
att ta med en flaska hem från restaurangen. Detta är idag redan möjligt i exempelvis 
Finland.

Näringsverksamhet vid vattnet 
Stockholm är en unik vattenstad, och det är hög tid att stadens närhet till Mälaren och 
Saltsjön nyttjas fullt ut. Moderaterna i Stockholm vill därför underlätta för fler privata 
initiativ som drar nytta av stadens vattenläge, genom att utveckla infrastrukturen och 
skapa nya möjligheter för entreprenörer, föreningar och kulturaktörer.

Vi föreslår fler tillgängliga bryggor och vattennära områden där entreprenörer och 
kreativa näringsidkare kan etablera verksamheter – allt från fler privata båtlinjer,  
restaurangbåtar, bastuflottar och glassförsäljning till små kulturutställningar på flytande 
plattformar. För att skapa levande vattennära miljöer ska även mobila matförsäljnings-
koncept till havs tillåtas, inspirerat av pizzabåten vid Storholmen. På samma sätt som 
foodtrucks på land, bör båtar kunna erbjuda mat, glass och dryck utan att vara  
permanent förankrade vid en brygga.
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Skyltning och annonsering
För företag och kulturverksamheter som vill marknadsföra sig i stadsmiljön kan  
kommunala regler för skyltning och annonsering vara både komplicerade och  
restriktiva. Idag kan det ta flera veckor eller till och med månader, att få tillstånd för 
skyltning eller tillfällig marknadsföring, vilket gör det svårt för mindre aktörer att snabbt 
reagera på möjligheter, säsongstrender eller spontana kulturevenemang. 
 
Reglerna för skyltstorlek, placering, utformning och material är ofta komplexa  
och svårtolkade. Dessutom innebär ansökningsprocessen för skyltning ofta höga  
administrativa avgifter, vilket kan avskräcka mindre företag och kulturevenemang  
med begränsade budgetar.

Därför vill Moderaterna införa enklare och mer flexibla regler för tillfällig skyltning  
och marknadsföring för småföretag och kulturevenemang. Vi vill göra det möjligt att 
använda vissa offentliga ytor för annonsering av tillfälliga evenemang utan krav på långa 
tillståndsprocesser, särskilt under specifika perioder som exempelvis sommarsäsongen. 

Flexibla bullerregler och längre öppettider
Flera av Stockholms nattklubbar och musikscener har svårt att överleva på grund  
av strikta bullerregler och begränsade öppettider, vilket gör att kulturlivet riskerar  
att kvävas. Stockholms bullerregler måste anpassas efter de specifika behoven som 
finns i olika områden. I centrala delar där nattliv, restauranger och evenemang är en  
naturlig del av stadslivet bör bullerreglerna vara flexiblare. En rigid inställning till  
ljudnivåer hämmar stadens kulturella och ekonomiska utveckling. Genom att skapa 
differentierade bullerregler kan vi balansera ett levande stadsliv med boendes  
välbefinnande, utan att offra Stockholms attraktionskraft. 

Amsterdam och Berlin har framgångsrikt tillämpat mer flexibla bullerregler i vissa  
områden, där klubbar och musikscener kan vara öppna till tidiga morgontimmar utan 
strikta ljudkrav. Om Stockholm tillämpar liknande regler kan staden skapa mer  
dynamiska kvällsmiljöer utan att störa boende. Det behövs en bättre balans i dagens 
lagstiftning – den som blir klagad på har alldeles för få rättigheter och avkrävs stora 
kostnader för en juridisk process. 

Nattborgmästare
"Nightmayor" är en innovativ roll som först introducerades i Nederländerna, specifikt i 
Amsterdam, för att hantera och utveckla stadens nattliv. Inspirationen kom från insikten 
att nattlivet är en viktig del av stadens ekonomi, kultur och sociala sammanhang, men 
också en källa till utmaningar, såsom buller, säkerhet och konflikt mellan olika intressen. 
Nightmayor fungerar som en brygga mellan stadens nattlivsaktörer klubbar, barer, 
evenemangsarrangörer och lokala myndigheter, invånare samt andra intressenter. Vi vill 
införa ett pilotprojekt i staden med en utpekad Nightmayor. 
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Öppna upp för marknadsprissättning av gatuutrymmen
Idag finns många outnyttjade ytor i Stockholm och många platser möter inte invånarnas 
efterfrågan. Genom att auktionera ut gatuutrymmen för uteserveringar och småföretag 
kan staden skapa mer levande områden och samtidigt generera intäkter. Moderaterna i 
Stockholms stad vill därför utreda en sådan modell för vissa utvalda områden i  
Stockholm.

Med anledning av ovan föreslår förbundsstyrelsen förbundsstämman att 
anta propositionen i sin helhet samt besluta:   

Att1 Moderaterna i Stockholms stad ska verka för snabbare tillståndsprocesser i  
 Stockholms stad, särskilt för mindre aktörer. 

Att2  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för effektiva tillståndsprocesser för  
 talangrekrytering från andra länder. 

Att3  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att Stockholms stad tar initiativ  
 till att tillsammans med övriga kommuner i Stockholms län öka utbudet av   
 gymnasiala yrkesprogram. 

Att4  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att inrätta en brottsofferjour för  
 företagare.   

Att5 Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att Stockholms stad inför en   
 modell för automatiserade tillståndsprocesser. 

Att6  Moderaterna Stockholms stad ska verka för att Stockholms stad förenklar och  
 tydliggör reglerna för skyltning och annonsering.    

Att7  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att bullerreglerna i Stockholm  
 diversifieras. 

Att8 Moderaterna i Stockholms stad ska verka för en modernare alkohollagstiftning
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Proposition 3 
 
I Stockholm håller vi ihop och tar hand  
om varandra 

Till dig som någon gång tvivlat på din egen kapacitet, till dig som kommit till Sverige 
från andra sidan jorden och känt att du inte riktig blir en del av vårt samhälle och till dig 
som hållits tillbaka i skolan fast du hade kunnat komma längre. Till dig som någon gång 
varit sjuk, till dig som vuxit upp med en förälder med psykisk ohälsa och till dig som 
oroar dig inför ålders höst. 

Till alla er lägger Moderaterna i Stockholm fram en ny inriktning. För ett Stockholm där 
vi håller ihop och tar hand om varandra. 

Det gör vi för att Stockholm ska vara en stad där drömmar kan förverkligas, oavsett vem 
du är eller var du kommer ifrån. En plats där ambition och hårt arbete lönar sig, men där 
ingen lämnas efter. Här ska du kunna lita på att samhället finns där när du behöver det 
– att skolan ger dig kunskapen att forma din framtid, att vården finns när du blir sjuk och 
att tryggheten är självklar på gatorna och i hemmet. 

Vi står på stockholmarnas sida och har en tydlig målsättning med vår politik, att lösa de 
problem som stockholmarna upplever. Det är inte ett löfte om att politiken kan lösa alla 
problem. Men det är ett löfte om att vi ska lösa de problem som bara kan lösas genom 
politiska beslut.

Stockholm ska vara en stad där din egen strävan spelar roll. Dina ambitioner ska mötas 
av möjligheter, inte hinder. Här ska du få vara den du är och forma det liv du vill leva. 
Samtidigt bygger vi staden tillsammans. Vi tar hand om varandra, vi ser till att välfärden 
fungerar och vi står upp för de värderingar som gör vårt samhälle starkt. För det är så vi 
skapar ett Stockholm som är öppet, fritt och rättvist.

Stockholm är en stad med fantastiska möjligheter, men också med utmaningar.  
Segregationen riskerar att skapa parallella samhällen där människor lever sida vid 
sida utan att mötas. För att bryta utanförskap måste vi bygga broar mellan människor, 
stadsdelar och kulturer. Integration handlar inte om att lämna något bakom sig, utan om 
att bli en del av ett gemensamt vi – där alla bidrar och känner sig delaktiga. 

Därför måste vi skapa fler mötesplatser, bättre skolor i alla delar av staden och  
en arbetsmarknad där fler får chansen att visa vad de kan. Språket är nyckeln till 
gemenskap, och den som kommer till Stockholm ska snabbt få möjlighet att lära sig 
svenska och ta sig in i samhället. För det är genom arbete, utbildning och möten mellan 
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människor som vi bygger ett Stockholm där alla känner sig hemma – och där ingen 
lämnas utanför. 

Skolan 
Kunskap är grunden för frihet. Den elev som lär sig läsa, skriva och räkna får makt över 
sitt eget liv. Vår vision är en skola där ditt barn har möjlighet att lyckas och känna sig 
tryggt och motiverat. Ditt barn ska gå ut skolan med godkända betyg genom att skolan 
erbjuder ditt barn det stöd och resurser barnet är i behov av. Ditt barns skola ska stå sig 
i den globala konkurrensen genom att vi vill förbättra kvaliteten i undervisningen och 
säkerställa att undervisningen i huvudsak präglas av lärarledd undervisning snarare än 
eget arbete. 

Vi vill skapa en trygg skolmiljö där ditt barn kan fokusera på sina studier. Det innebär att 
vi ska arbeta aktivt mot mobbning och diskriminering och det råder nolltolerans mot hot 
och våld. Svenska språket är avgörande för att skapa en vi-känsla i ditt barns klassrum, 
i korridorerna, på skolgården och i samhället i stort. Därför måste övergången mellan 
förskola och skola stärkas ytterligare. 

Skolornas grunduppdrag 
När elever lämnar skolan utan gymnasiebehörighet sviker samhället sitt viktigaste 
uppdrag – att ge varje barn en ärlig chans. Det får aldrig vara acceptabelt. Moderaterna 
ser det som en av politikens viktigaste uppgifter att vända den här utvecklingen och se 
till att ditt och alla andras barn i Stockholm får en bra utbildning. 

Stockholms stad har idag mekanismer som träder i kraft när skolor inte klarar sin budget 
och går med underskott i mer än två år. Det innebär att skolan blir satt under noggrann 
bevakning från utbildningsförvaltningen och inte får sköta sin ekonomi självständigt. I 
praktiken tvångsförvaltas den av utbildningsnämnden till dess att ekonomin är i balans 
igen.

Motsvarande regelverk finns dock inte för skolor som inte klarar sitt kunskapsuppdrag, 
trots att det är skolans hela syfte. Den kommunala huvudmannen kan få vite, vid 
synnerligen allvarliga fall av Skolinspektionen. Detsamma gäller inte för friskolor, där 
tillståndet att bedriva utbildning kan dras in med omedelbar verkan. Moderaterna vill att 
motsvarande regelverk som finns för tvångsförvaltning av ekonomiska misskötta skolor 
ska finnas för skolor som inte klarar kunskapsuppdraget, ditt och alla andra barn ska gå 
ut skolan med kunskaper och färdigheter för nästa steg i livet.

Barns bostadsadress ska inte spela någon roll 
Kunskapsresultaten sjunker, både i de socioekonomiskt starkaste och de socio- 
ekonomiskt svagaste skolorna. Under lång tid har den socioekonomiska om- 
fördelningen från resursstarka elever till resurssvaga elever ökat, där utvärderingar visat 
att en påse pengar inte enskilt gör skillnad. Att skolor med tuffare förutsättningar får 
extra resurser är nödvändigt men måste bygga på evidens och tydlig styrning av vad 
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som ska uppnås. Idag finns 86 olika socioekonomiska omfördelningsmodeller i Sverige 
och varje rektor uppfinner sina egna lösningar. Moderaterna vill ha ett rättvist system 
som sätter ditt barns behov före ditt barns bostadsadress när pengar fördelas.

Svenska språkets betydelse 
Goda svenskkunskaper är nödvändigt för att ditt barn ska klara skolan och också en 
av de bästa preventiva insatserna mot kriminalitet. Vi behöver därför säkerställa att alla 
barn redan från tidig ålder lär sig adekvat svenska genom att ditt barns språkkunskaper 
ska mätas årligen från tre års ålder. Om ditt barn går i förskolan bör mätningen genom-
föras inom ramen för den ordinarie verksamheten och annars ska den ske via BVC. Om 
ditt barn inte uppvisar erforderliga kunskaper ska hen ges obligatorisk språkförskola. 
Efter skolstart bör alla barn genomgå fortsatta språktester och om ditt barn inte når 
målen ges obligatorisk extra undervisning till dess att så sker. Vid behov bör ordinarie 
undervisning skjutas på till dess att språkkunskaperna är tillräckliga.

Förskolan kan verka starkt kompensatoriskt för barn som inte talar svenska i hemmet 
eller på andra sätt växer upp i familjer med riskfaktorer för kriminalitet. Det förutsätter 
dock att förskolan håller hög kvalitet i undervisningen och att personalen behärskar 
svenska till den grad att de kan undervisa förskolebarnen i språket. Det finns  
indikationer på att så i dag inte alltid är fallet. Krav på svenskkunskaper bör därför  
införas för alla som anställs i förskolan. Redan anställd personal bör genomgå ett 
språktest och de som behöver ges obligatorisk fortbildning. Om en förskola har en hög 
andel personal med bristfälliga svenskkunskaper bör delar av personalen omplaceras 
och ersättas med anställda som talar god svenska.

Tidig upptäckt av missförhållanden 
Vi anser att kopplingen mellan olika myndigheter måste förstärkas för att tidigt  
identifiera barn med behov. Vi måste säkra upp att alla barn rustas inför skolstart med 
allt vad det innebär. Vi menar att samarbetet mellan BVC, socialtjänst, polis och skolan 
ska stärkas. En framgångsrik skolgång är en av de högsta säkerhetsfaktorer för att få en 
bra framtid med egen försörjning. Skolan måste arbeta med värdegrund och upprätta 
ordning och reda. Skolan skall anmäla barn med normbrytande beteenden till  
socialtjänsten så att åtgärder kan sättas in direkt. 

I många av våra utsatta områden finns en stark misstro mot myndigheter, speciellt  
socialtjänsten, konsekvensen blir att dessa familjer och deras barn hamnar utanför 
systemet och rätt insatser kan inte tillhandahållas.

Att tillsätta familjesociala team som funkar som en samverkan mellan förskola,  
vårdnadshavare och socialtjänst är något som kan verka förebyggande. I praktiken 
innebär det att varje stadsdel har en socionom från socialtjänsten, kopplad till  
förskolorna, med uppdrag att stötta personalen med att tidigt fånga upp barn  
och familjer i behov av mer stöd. Vi ser även stora möjligheter att inkludera öppna 
förskolorna i dessa team då personal i den öppna förskolan inte sällan möter familjer i 
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behov av stöd. För barn som växer upp med svårare förutsättningar blir livet i många fall 
tuffare längre fram och många gånger är detta tydligt redan i småbarnsåren. När det  
uppmärksammas att ett barn, eller en familj, är i behov av stödinsatser - ska hjälpen 
finnas där snabbt. För samhället är det dessutom en finansiell besparing att bygga 
starka, trygga barn i stället för större och fler insatser från vuxna.

Mindre klasser 
Det vikande elevantalet är en stor utmaning för Stockholms skolor. Det medför  
konsekvenser för skolornas finansiering när färre elever i respektive skola för med sig 
skolpeng till verksamheten. Prognoserna för utvecklingen av antalet elever ser inte 
heller en ljusning på minst ett decennium. Denna utveckling riskerar, utan politiskt 
ledarskap och prioriteringar, att leda till att skickliga lärare lämnar skolans värld och 
att klasserna växer sig större. Det vikande elevantalet presenterar därför en möjlighet 
att stärka undervisningskvalitén för elever och arbetsmiljön för lärare. Forskning visar 
att mindre klasser bidrar till en bättre lärandemiljö, där varje elev får mer tid och upp-
märksamhet från läraren. Detta är särskilt viktigt i de tidiga skolåren när grunderna för 
framtida inlärning och sociala färdigheter läggs. 

Stora klasser skapar ofta svårigheter både för elever och lärare. För dig som är lärare 
kan det bli svårare att möta varje elevs individuella behov och att upprätthålla en lugn 
arbetsmiljö. När ditt barn inte får den hjälp hen behöver kan det leda till frustration, 
bristande motivation och sämre prestationer. Socialt kan mindre klasser också bidra till 
att minska mobbning och stärka sammanhållningen mellan eleverna. I en mindre grupp 
är det lättare att skapa en trygg miljö där alla känner sig sedda och delaktiga. Trygga 
klassrum där ditt barn kan stimuleras och utvecklas tillsammans med sina lärare, och 
där du som är lärare har en hållbar arbetsmiljö, är ett fundament i Moderaternas skol-
politik. Ett steg i att uppnå det är att införa ett tydligt riktvärde för hur stora klasserna/
undervisningsgrupperna bör vara.

Elever som inte går i skolan
Vi ska utgå ifrån att så många elever som möjligt kan ta del av klassrumsundervisning, 
men för dig som har ett barn där det inte är möjligt ska vi erbjuda utbildning i mindre 
grupper eller genom fjärrundervisning. I Stockholm har vi omkring 1000 elever som 
borde gå i skolan, men som inte gör det av olika skäl. Det kan handla om psykisk ohälsa, 
NPF-diagnoser eller annat som bidrar till att hen inte vill, orkar eller kan gå i skolan. 

Användandet av skolans lokaler
Skolans lokaler är i första hand till för dig som är elev men när verksamhet inte bedrivs 
ska lokalerna inte stå tomma.  Att göra skolans lokaler, såsom idrottshallar, musiksalar 
och andra gemensamma utrymmen tillgängliga utanför skoltid skulle ge betydande 
samhällsnytta av redan befintliga skattefinansierade utrymmen.  Detta gäller  
exempelvis under kvällar, helger och lov. Många familjer har inte råd att låta sina barn 
delta i idrottsföreningar eller kulturaktiviteter, vilket begränsar barn och skapar hinder 
för utveckling och gemenskap. Genom att erbjuda tillgång till skolans lokaler ges fler 
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barn möjlighet att delta i meningsfulla fritidsaktiviteter, oavsett bakgrund. Ditt barn och 
deras vänner ska kunna delta i spontana och organiserade aktiviteter, vilket bidrar till 
bättre hälsa och välmående. Detta skapar även en plattform där unga kan utforska och 
utveckla sina talanger, vilket gynnar både individen och samhället. 

Skärmar i skolan
Under de senaste åren har psykisk ohälsa bland barn och unga ökat markant, en av de 
bidragande faktorerna är den ökande användningen av skärmar. Därför bör mobil- 
telefoner förbjudas i Stockholms grundskolor och antalet skärmar minska, för att skapa 
en tryggare och mer hälsosam miljö för ditt barn.

Särskilt begåvande elever
Av naturliga skäl har skoldebatten i stor utsträckning fokuserat på de elever som har 
svårt att nå kunskapskraven i skolan. Att säkerställa att alla elever går igenom grund-
skolan med godkända betyg ska vara en självklarhet men Stockholms skolor behöver 
ha en högre ambition än så. I varje klassrum sitter en stor grupp elever som med rätt 
stimulans och ledning hade kunnat nå längre i sitt lärande. Vi ska inte bara vara staden 
där nobelpris delas ut, vi ska vara staden där ditt barn vinner nobelpris. 

Skollagen ger alla elever i samtliga skolformer en rätt att kunna utvecklas så långt som 
möjligt enligt utbildningens mål. Forskningen visar att cirka 15-20 procent av en årgång 
elever behöver mer stimulans än genomsnittseleven. Är ditt barn en av dem som inte 
behöver vara särbegåvad men som ändå alltid ligger några sidor längre fram i läroboken 
än sina klasskamrater. Regeringen har underlättat genom lagstöd att låta elever enklare 
få läsa i snabbare takt och på högre nivå, nu måste huvudmännen svara upp i sina 
verksamheter och möta dessa elever. Understimulerade elever som går miste om sin 
potential är en förlust för både individen och samhället.

Speciallärare ska göra elever till specialister
Idag arbetar speciallärare ofta med elever som har behov av särskilt stöd för att de ska 
nå målen. Moderaterna vill att speciallärare också får ett tydligt uppdrag att bidra till 
att de elever som har lättare för sig i olika ämnen ska kunna nå längre med ytterligare 
vägledning. Det är viktigt att det finns möjligheter till fördjupning i både teoretiska- och 
yrkesämnen.

Strukturerad kunskapsutveckling i alla ämnen
Elever som har särskilda styrkor finns i alla skolor och i alla klassrum. Den ena har en 
särskild fallenhet för musiklektionerna, den andra en fallenhet för att skriva essäer och 
den tredje en fallenhet för biologi. Varje enskild skola och lärare ska inte behöva  
uppfinna hjulet för varje elev och varje ämne. Därför vill Moderaterna att alla skolor har 
tydliga strukturer för hur enskilda elever kan mötas med särskilda uppgifter, svårare 
böcker eller möjlighet att läsa med äldre elever. 
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Förskolan
På bara några decennier har förskolan gått från att enbart varit en omsorgsverksamhet 
till att idag präglas av att vara en värdefull förberedelsetid inför skolgången. Med fokus 
på egen läroplan, pedagogisk miljö och välutbildad personal får ditt barn en bra start i 
livet vid sidan av ert privata familjeliv. Förutom ovan nämnt vill vi fortsätta profe- 
ssionaliseringen och utvecklingen av förskolan. För det krävs hög kompetens, personlig 
lämplighet och att personalen trivs. Vi ska vara proaktiva och ligga i framkant i hur vi 
rekryterar, behåller och utvecklar personal. 

Med stöd i det nationella professionsprogrammet och lärdomar från tidigare versioner 
av karriärtjänster i andra skolformer, bör Stockholm gå vidare med en struktur för hur 
karriärtjänster kan se ut för personal i våra förskolor. Här kan vi ta lärdom av exempelvis 
Österåker och Nacka som prövat detta i respektive kommun. 

Byggstopp för megaförskolor
Byggandet av större förskolor medför pedagogiska och sociala utmaningar för ditt barn. 
Vi står starkt kritiska till att fler större förskolor ska byggas. Mindre förskolor främjar en 
trygg miljö där ditt barn tillsammans med andra lättare skapar nära relationer till  
pedagoger och varandra. I större förskolor riskerar barnen att bli anonyma, vilket kan 
påverka trygghet och utveckling negativt. Den personliga kontakten minskar och 
individuella behov riskerar att förbises. 

Större förskolor kan också skapa en stressig miljö och gör det svårare för barnen  
att skapa varaktiga vänskapsband. Det kan även leda till ökad smittspridning,  
underminerad pedagogisk kvalitet och försämrad arbetsmiljö för personalen. Dessutom 
gör det minskande barnafödandet det svårare att fylla stora förskolor, vilket kan leda till 
ineffektiv resursanvändning och tomma platser. Mindre och flexibla förskolor är därför 
en mer hållbar lösning som främjar trygghet, gemenskap och individuell utveckling för 
ditt barn. 

Vård, omsorg och hälsa 
Moderaternas motståndare i sjukvårdspolitiken är inte enskilda partier. Våra  
motståndare är de hinder som gör att du inte får vård i tid, brister i medarbetarnas 
arbetsmiljö och ökande kostnader som inte leder till en bättre vård. Mot bakgrund av 
detta är politikens uppgift att orka prioritera så att du och alla andra får mer vård för 
varje skattekrona. Administration och politisk byråkrati måste minska och tiden som  
vårdprofessionen träffar sina patienter öka. 

Ingen ska behöva bollas runt i sjukvårdssystemet och sjukvården ska finnas så nära dig 
som möjligt. Vår målsättning är att med stockholmarnas bästa för ögonen skapa en vård 
som fungerar, varje dag – året runt. För patienternas del behöver vården fungera bättre 
genom att ideologiska låsningar förbyts mot pragmatiska lösningar. 
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För medarbetarnas del behöver vården fungera bättre vad avser arbetsmiljö, tydligare 
karriärvägar och bättre förutsättningar att få ihop livspusslet. Detta snarare än vilken 
arbetsgivare som är avsändare på lönespecifikationen. 
 
Unga som mår dåligt ska få hjälp i tid
Den psykiska ohälsan bland unga i Stockholms län är ett växande problem och  
tragiskt nog är självmord den vanligaste dödsorsaken bland unga i åldern 0–24. Hela 
samhället måste intensifiera arbetet för att både förebygga och upptäcka psykisk ohälsa 
tidigare än i dag. För att ge rätt stöd i tid behöver den nära vården byggas ut och varje 
vårdmedarbetare inom primärvården och barn- och ungdomspsykiatrin måste kunna 
prioritera att ta emot fler barn och unga varje arbetsdag. 

Antalet barn som tvingas vänta mer än 90 dagar på ett första besök inom barn- och 
ungdomspsykiatrin (BUP) har fyrdubblats. Utvecklingen av utredningar är lika nattsvart. 
För många barn och unga innebär långa väntetider att deras psykiska ohälsa förvärras. 
Det är avgörande att stödet finns både digitalt och fysiskt för att öka tillgängligheten. 
En bättre samverkan mellan vården och skolan är också en nyckelfaktor för att tidigt 
identifiera barn som mår dåligt och se till att skolan kan erbjuda rätt stöd i deras  
skolutveckling. Genom att stärka detta samarbete kan vården snabbare fånga upp barn 
och ungdomar i behov av hjälp, och insatser kan sättas in innan problemen eskalerar.

Det ska vara lätt att boka besök
Akutmottagningarna ska inte behöva ta hand om patienter som borde ha behandlats på 
en annan vårdnivå. Det förebyggande arbetet ska premieras och resurserna till primär-
vården ska öka. Fler vårdcentraler ska ha öppet på kvällar och helger för att vara mer 
tillgängliga för dig. Det måste vara lättare att kunna boka ett besök hos sin läkare utefter 
hur medborgarnas vardag ser ut. 

För dig som har barn med funktionsnedsättning, används 1177 flitigt, när barnet fyller 13 
år stängs denna möjlighet för dig som förälder, utan undantag. Du hänvisas till att barnet 
ska skaffa bank-id och att du eventuellt kan hjälpa barnet via hens 1177. Som förälder 
vet du att ditt och andras barn med liknande funktionsnedsättning inte förstår vad 
bank-id, internet och legitimering är. Detta är ett område barnen glömts bort och som 
leder till många oroliga föräldrar. Genom att göra undantag i fall som dessa går det att 
förhindra stor oro bland föräldrar och göra det lättare för alla barn. 

Att leva i Stockholm med funktionsnedsättning
I Stockholm är det dina möjligheter och inte dina begränsningar som ska vara i fokus 
och det gäller lika mycket för dig som lever med en funktionsnedsättning. 

För dig som är barn eller ung vuxen ska du känna att du kan studera, arbeta och ha  
en meningsfull fritid i likhet med andra jämnåriga. Att bara 15 procent av eleverna  
från anpassade gymnasielinjer har ett arbete ett år efter avslutade studier är inte 
acceptabelt. 
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För Moderaterna är det självklart att det ska vara enkelt att hitta ett arbete för dig som 
vill och kan. För att möjliggöra detta måste relationen mellan den anpassade gymnasie-
skolan och näringslivet utvecklas.   

För dig som har en funktionsnedsättning ska du få samma möjlighet till stöd oavsett var 
i Stockholm du bor och det ska vara utformat efter dina individuella behov. Det borde 
vara en självklarhet att de insatser som Socialstyrelsen rekommenderar ska finnas 
tillgängliga över hela Stockholm och det är också Moderaternas inriktning för funktions-
hinderspolitiken. 

Den psykosociala hälsan är sämre hos personer med olika funktionsvariationer och 
den upplevda tryggheten är lägre.  Insatser ska därför utformas med respekt för dina 
önskemål som brukare och vi ska verka för tidigare och längre beslut, för att öka 
framförhållningen för både brukare, anhöriga och utförare. Vi ska verka för att det byggs 
fler LSS-bostäder och gruppboenden i hela Stockholm, så människor kan bo kvar nära 
sina anhöriga. 

För dig som har en funktionsnedsättning och är förälder behöver samhällets stöd vara 
robust. Att vara förälder kan vara svårt och att vara det och samtidigt ha en funktions-
nedsättning kan många gånger vara ännu tuffare. 
 
Färdtjänsten är för många ett avgörande stöd för att kunna vardagen att gå ihop. Du ska 
kunna lita på att färdtjänsten kommer i tid, att du har tillräckligt med resor för att hantera 
såväl dina barns utvecklingssamtal som deras aktiviteter.

Hederskultur, hedersnormer och hedersrelaterat våld
I Stockholm ska du, oavsett bakgrund, känna dig fri från att mötas av inslag som präglas 
av hedersnormer eller hederskultur. Därför är det djupt problematiskt att Stockholms 
stad just nu präglas av en politisk inriktning som innebär att kommunen betalar pengar 
till islamister, stöder diktaturfestivaler och inför separat tider för pojkar och flickor i 
badhusen. När Moderaterna styr Stockholm igen kommer vi se till att det införs tydliga 
demokrativillkor för att få föreningsstöd och använda stadens mark för festivaler samt 
avskaffa separata badtider för att öka jämställdheten. Så bygger vi på riktigt ett  
samhälle som håller ihop. 

Hedersrelaterat våld och förtryck drabbar inte sällan dig som är minderårig särskilt 
allvarligt. Det handlar om individer som tvingas leva under strikta hedersnormer, något 
vi aldrig kommer att acceptera. Denna form av våld är komplex och tar sig uttryck på 
många sätt, med ett starkt kollektivistiskt inslag som är sanktionerat inom familjer, 
släkter och ibland hela näromgivningen. De utsatta lever under kontroll och kan utsättas 
för allt från inskränkningar i vardagliga val till extrem övervakning, och fysiska  
bestraffningar.
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För att kunna motverka framväxten av hedersrelaterat våld och förtryck behöver vi veta 
hur utvecklingen ser ut. Moderaterna vill därför att en ny kartläggning av hedersrelaterat 
våld och förtryck genomförs en gång per mandatperiod och att den innefattar elever i 
både grundskolan och gymnasiet. 

Loven är för de flesta barn en välkommen paus från skolans vardag, men för några barn 
i vår stad innebär ledigheten tyvärr något helt annat. När skolorna öppnar ledigheten 
står vissa stolar i klassrummen tomma. De tomma stolarna står där som påminnelser 
om de klasskamrater som inte har återvänt. Många kommuner arbetar aktivt för att 
identifiera och hjälpa dessa barn, men i Stockholm ligger vi efter. Det handlar om barn 
som kan ha tvingats in i äktenskap, förts iväg på så kallade ”uppfostringsresor" eller 
”rehabilitering” av sexuell läggning. Att detta förekommer är oacceptabelt. 

Stockholm ska ha ett strukturerat arbetssätt för att säkerställa att elever som eventuell 
förts utomlands mot sin vilja snabbt identifieras och att åtgärder vidtas. Det ska finnas 
en särskild rutin för saknade elever, där misstanke om hedersrelaterat våld och tvång 
ingår i en tydlig checklista för rektorerna. Checklistan bör innefatta att undersöka om 
även syskon är försvunna, hembesök från kommunen och kontakt med andra relevanta 
myndigheter för att snabbt identifiera om ett barn är borta.

Även förskolepersonal behöver ökade kunskaper om hedersnormer och heders- 
problematik i syfte att upptäcka och motverka att barn växer upp i en hederskontext. 
Sjukvården spelar en central roll, både som en plats där du som utsatts för heders- 
relaterat våld kan få akut hjälp, och som en aktör i det långsiktiga arbetet med att stödja 
dig som är drabbad och rapportera vid misstanke. Idag är dock sjukvårdens hantering 
av dessa ärenden inte alltid tillräckligt anpassad för att möta de specifika behov som 
finns. Utbildning om HRV ska därför vara en självklar del av alla hälso- och sjukvårds- 
utbildningar. Dessutom bör alla vårdanställda delta i årliga obligatoriska utbildnings- 
dagar för att stärka sin förmåga att upptäck och hantera HRV-fall.

Äldreomsorg
Livet som senior ska vara något du ser fram emot. Vi vill skapa en äldreomsorg som 
präglas av trygghet, valfrihet och hög kvalitet. För oss är det självklart du som äldre ska 
kunna leva ditt liv på dina egna villkor. Det handlar om att stärka självbestämmandet, 
vilket ska vara en självklar rättighet. Flera insatser som tidigare varit biståndsbedömda 
ska kunna vara fria att ta del av och bedömningar och ansökningsförfaranden ska  
kraftigt förenklas. Moderaterna tror på en reformerad och mer likvärdig bistånds- 
bedömning över hela Stockholm. Kontakten med kommunen ska inte vara komplicerad 
och genom digitalisering och bättre myndighetssamordning ska det bli betydligt lättare 
att hitta hur, och var man kan få hjälp. 

Äldre som väntar på vård vid en akutmottagning är ingen ovanlig bild men ovärdig  
den svenska välfärden. Med ålderdom följer givetvis ett ökat omsorgs – och vårdbehov. 
Många äldre borde dock inte hamna på regionens akutmottagningar. Behandlingar  
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bör ofta ha genomförts tidigare, som i hemmet, vid en vårdcentral eller vid ett särskilt 
boende. Det är tyvärr allt annat än en nyhet att det finns djupa brister i samspelet 
mellan den kommunala omsorgen och regionens sjukvård. Flera av dessa brister har 
varit kända i årtionden och påtalades inte minst av Coronakommissionen. Äldre måste 
behandlas med värdighet och respekt. 

Vår viktigaste prioritering för att stärka vården av äldre är att ta itu med de  
organisatoriska problem som följer av glappet mellan ett kommunalt huvudmannaskap 
för omsorgen och ett regionalt för vården. Ett sätt att göra det på är att regionen  
tillsammans med kommunerna i Stockholms län genomför en gemensam paraply- 
upphandling av äldrevård, omsorg, SÄBO, specialistsjukvård, geriatrik och primärvård. 
Det skulle innebära krav på att offentliga och fristående utförare måste erbjuda en  
sammanhållen vård- och omsorgstjänst gentemot patientgruppen. 

För dig som drabbats av sjukdomar eller kroniska åkommor blir kontinuitet och  
sammanhållning mellan vård och omsorgsinstanserna än mer viktigt. Du ska erbjudas 
en fast och namngiven läkarkontakt för att säkerställa att det alltid finns en enkel väg in i 
vården. Det är dock viktigt att understryka att äldre inte är en homogen grupp. Det finns 
äldre som är i behov av olika vårdinsatser och som behöver vård och omsorg. Men det 
finns även en grupp äldre som kan ta hand om sig själva. Vården och omsorgen i Region 
Stockholm och länets kommuner måste vara organiserad på ett sätt som tillgodoser 
de olika behoven hos äldre. Därför ska du ha stort inflytande över din egen vardag och 
utifrån dina egna förutsättningar vara involverade i de beslut som rör din vård.

För dig som har svårt att själv ta dig till vården måste det finnas möjlighet till vård- 
insatser i hemmet. Vid behov av akut vård ska vården kunna hänvisa dig direkt till en 
geriatrisk klinik utanför de stora akutsjukhusen. Därför måste de över 100 geriatriska 
vårdplatserna som lagts ned under denna mandatperiod återställas. Målsättningen med 
att flytta ut mer av den specialiserade vården bland annat med mer avancerad sjukvård 
i hemmet måste fortsätta.

Utökning av Stockholmsöverenskommelsen
Kanske är du en av alla seniorer som vill fortsätta bo nära din familj? Många äldre vill bo 
nära sina familjer under sin ålderdom och familjer vill ha nära till sina äldre. Detta är en 
viktig aspekt av välbefinnande. Idag har kommuner i Stockholm en överenskommelse 
som innebär att utflyttningskommunen behåller kostnadsansvaret vid flytt till särskilt 
boende i en annan kommun inom länet. Denna överenskommelse har visat sig vara 
en framgångsrik lösning för att underlätta för äldre att flytta närmare sina nära och 
kära. Dessutom har detta system minskat den ekonomiska risken för kommunerna och 
förbättrat resursanvändningen. Trots de positiva resultaten är behovet av att förbättra 
och utvidga Stockholmsöverenskommelsen till att omfatta alla kommuner i länet, det 
skulle ge dig som vill bo närmare dig familj ännu bättre möjligheter. 
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Kost inom äldreomsorg och hemtjänst
En god kosthållning av avgörande för att du som är senior ska kunna leva ett  
hälsosamt och aktivt liv. Maten inom äldreomsorgen och hemtjänsten ska vara närings-
rik, välsmakande och anpassad efter dina individuella medicinska behov. Det handlar 
om mer än bara mat – det handlar om att skapa en omsorg som ser till hela människan, 
där näring, gemenskap och individuell anpassning går hand i hand. Under 2000-talet 
har allt fler förskolor och skolor fått egna tillagningsköp men äldreomsorgen har halkat 
efter.  

Moderaterna vill att även du som är äldre får känna doften av nylagda mat och vill därför 
se fler tillagningskök även på vård- och omsorgsboenden. 

Integration och segregation
Stockholm behöver en långsiktig integrationspolitik. I delar av våra utanförskaps- 
områden har segregationen bitit sig fast på ett sätt som är inhumant. Det är socialt, 
ekonomiskt och politiskt ohållbart. En långsiktig hållbar integrationspolitik är helt  
beroende av en långsiktig hållbar fungerande migrationspolitik. Regeringens åtgärder 
för att minska asylinvandringen har bidragit till att förutsättningarna för att ta itu med 
segregationsproblematiken har ökat. Vi har begränsat ansvar för konsekvenserna av 
vad som händer i världen men vi har ett stort ansvar för att du som fått uppehålls- 
tillstånd i Sverige har förutsättningar att integreras, det är dock du själv som behöver 
göra jobbet. 

För att vända utvecklingen brukar forskare inom området tala om fyra nyckelord:  
gränssättande, relationsskapande, samverkan och kunskapsbaserat. Gränssättning  
genom polis och andra myndigheter, relationskapande för att skapa känsla av  
delaktighet och legitimitet, samverkan mellan myndigheter, befolkning och andra 
aktörer samt kunskapsbaserat arbete.

Du som vill bosätta dig i Stockholm ska uppleva vår stad som en plats att kunna finna 
trygghet på om du behöver det och en plats att förverkliga dina drömmar. Men  
Stockholm är ingen kravlös gemenskap. 

Vi ställer krav på att du ska vilja integrera dig, att du förstår och vill vara en del av vårt 
samhälle och att du tar ansvar för din försörjning. Du ska lära sig svenska, se till att dina 
barn går i förskola och skola och du behöver förstå att det finns ett antal värderingar 
Sverige håller högt och vars efterlevnad är en förutsättning och ett krav för att du ska 
kunna bo här. 

För den som fått avslag på sin ansökan om asyl eller uppehåll i Sverige ska utvisning 
ske. Kommunens uppgift handlar i första hand om att motverka framväxten av parallella 
samhällen genom olaglig andrahandsuthyrning av lägenheter. De kommunala bostads-
bolagen har en särskilt viktig uppgift att förhindra detta bland annat genom upp- 
rättandet av kontrollfunktioner så att människor inte lever här illegalt. 
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Arbetslinjen – för dig själv och det gemensamma
Andelen sysselsatta med utländsk bakgrund behöver öka och bidragsberoendetminska. 
I Stockholm minskar sysselsättningen samtidigt som arbetslösheten ökar. Situationen 
är den värsta på ett decennium, bortsett från pandemin, och påverkar framför allt Järva, 
Skärholmen och Hässelby-Vällingby.

Vår utgångspunkt är att den bästa arbetsmarknadspolitiken skapas genom den  
ekonomiska politiken. Låga skatter ökar drivkrafterna till arbete och ökar tillväxten, vilket 
gör att arbetslösheten sjunker. Om detta kombineras med tydliga krav på att göra sig 
anställningsbar går det att pressa ned arbetslösheten. Vi vill införa en aktivitetsplikt för 
dig med ekonomiskt bidrag. I ett första skede bör det primärt vara för dig som lever på 
bidrag och är under 40 år gammal. 

Genom att etablera mentorssystem, samverkan med sociala företag och entreprenörer 
samt civilsamhället ska du med utländsk bakgrund få extra stöd att komma in i arbete 
och egen försörjning. Staden ska se över möjligheten att införa, inom ramen för SFI, en 
särskilt företags- och arbetsinriktad svenskspråksundervisning. 

Bostadsmiljöer
Bostadsmiljön i Stockholm är viktig ur flera aspekter, även när det gäller att främja 
integration. Vi vill fortsätta arbetet med att varsamt rusta upp miljonprograms- 
områdena, skapa möjligheter för dig som vill göra bostadskarriär – både inom och  
mellan områden – genom att bygga som människor vill bo, samt arbeta för ökad  
trygghet och fler mötesplatser. Du ska ha friheten att bosätta dig där du själv vill,  
och vi vill arbeta politiskt för att skapa de rätta förutsättningarna för detta. 

Utsatta områden ska göras till tillståndsområden och ha patrullerande ordningsvakter 
dygnet runt, detta för att öka tryggheten för dig som bor i ett utsatt område.  
Ordningsvakter är trygghetsskapande och en hög närvaro uppskattas av många.  

Idrott och kultur
Idrottens potential för att främja möten mellan människor och därmed främja integration 
är enorm. Inom idrotten kan vi finna en mötesplats där ålder-, kultur- och språkbarriärer 
annars utgör ett hinder. Detsamma gäller kulturen. Moderaterna ser stor potential i att 
använda kultur- och idrottsanläggningar för få dig som stockholmare att resa mellan 
stadsdelar och skapa möten mellan boende i olika delar av staden. Befintliga  
anläggningar för kultur, nöje eller idrott kan användas och utvecklas genom att få 
ett breddat utbud som får fler att resa till, och stanna på, platsen. Det kan handla om 
parklekar som kompletteras med öppen förskola, café och utegym, en bollplan som  
får sittplatser, kiosk och lekplats i direkt anslutning eller en skatepark som får en  
fotoutställning och torghandel intill. Med en välplanerad idrottsyta som upplevs trygg 
och tillgänglig finns anledning för hela er familj att stanna kvar när ert barn spelar match. 
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Vi tror på din förmåga och din rätt att bestämma över ditt eget liv, därför är det viktigt 
att du, och alla andra stockholmare, är en del av samhällsbygget. Stockholm ska 
fortsätta utvecklas i takt med vad du som stockholmarna önskar, behöver och  
drömmer om.
 
Med anledning av ovan föreslår förbundsstyrelsen förbundsstämman  
att anta propositionen i sin helhet samt besluta:   

att1  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att lärarledd undervisning är norm  
 under alla lektioner i Stockholms stads skolor. 

att2 Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att samarbetet mellan den anpas 
 sade gymnasieskolan och näringslivet stärks i syfte att fler elever kommer ut i  
 arbete efter avslutade studier.

att3  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att reformera det socio- 
 ekonomiska stödet till skolor i syfte att få ett evidensbaserat system som   
 utvärderas kontinuerligt.

att4  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att språkförskola införs från tre  
 års ålder för barn som inte exponeras för svenska i tillräcklig utsträckning i   
 hemmet, och som uppvisar brister i språkutvecklingen till följd av det.

att5  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att tillsätta familjesociala team  
 som innefattar öppenförskola, förskola och socialtjänst.

att6  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att minska klasstorlekarna i   
 Stockholms stads skolor.

att7  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att erbjuda en mer flexibel under 
 visning så som fjärrundervisning för elever som har problematisk skolfrånvaro  
 som ett led att ta sig tillbaka till skolan.

att8  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att Stockholms skolbyggnader  
 och gårdar ska vara tillgängliga utanför skoltid för föreningsliv och civil- 
 samhället.

att9  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att införa karriärtjänster inom  
 förskolan. 

att10  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att bygga ut föräldrastöds- 
 programmen i samverkan med grund- och gymnasieskolorna.

att11  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att använda all tillgänglig vård för  
 att kapa vårdköerna inom barn- och ungdomspsykiatrin. 
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att12  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att reformera bistånds- 
 bedömningen i syfte att minska antalet biståndsbedömda insatser.  

Aatt13  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att vårdnära uppgifter och 
 vardagssysslor separeras inom hemtjänsten för att ställa högre krav på 
 kompetens och språkkunskaper för den som arbetar med vård och omsorg,  
 medan den som arbetar med servicetjänster kan ha kortare utbildning. 

att14  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att utöka Stockholmsöverens 
 kommelsen för att möjliggöra fritt val av äldreomsorg, oavsett geografisk plats  
 inom regionen. 

att15  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att fler vård- och omsorgs- 
 boenden ska ha egna tillagningskök.  

att16  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för utökade möjligheter att erbjuda  
 RUT för äldre, exempelvis för personlig omvårdnad, ledsagning eller hjälp med  
 att handla. 

att17  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att utreda utformningen av en  
 modern färdtjänst som bättre tillmötesgår behoven hos föräldrar med   
 funktionsnedsättningar. 

att18  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att de som mottar försörjnings 
 stöd ska följas upp med oanmälda hembesök. 

att19  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att stadens kommunala bostads 
 bolag aktivt motverkar olagliga andrahandsuthyrningar.     

att20  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att utveckla och maximera an 
 vändningen av befintliga idrotts- och kulturanläggningar i syfte att skapa   
 mötesplatser där människor kan samlas och skapa gemenskap. 

att21  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att utsatta områden ska göras till  
 tillståndsområden och ha patrullerande ordningsvakter dygnet runt.  
 
att22  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att inom allmännyttan genomföra  
 pilotprojekt med egen personal som fungerar som den gamla tidens portvakter. 

att23  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att språktester ska införas för  
 nyanställda inom förskolan och äldreomsorgen, samt att språkkunskaperna  
 stärks bland befintlig personal i de samma.
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Proposition 4
Tiden ska räcka längre i Stockholm 

Människor som bor, arbetar och lever i Stockholmsregionen har det mesta inom 
räckhåll, men tiden är en bristvara. För att människor ska kunna leva ett så bra liv som 
möjligt i vår huvudstadsregion krävs lösningar som gör att människor kan spendera tid 
på det sätt som de själva önskar. Det ska vara lätt att resa, familjelivet ska förenklas och 
det ska vara enkelt att beställa servicetjänster som underlättar i vardagen. 

Kollektivtrafiken är stommen i en levande och modern huvudstadsregion. Den möjliggör 
för människor att resa: till jobbet, från fotbollsträningen, till söndagsmiddagen, till dejten. 
Den möjliggör för företag att etablera och expandera sin verksamhet. Den möjliggör för 
livskraftiga samhällen att utvecklas. 

Lika sant som att en stark kollektivtrafik utgör stommen i en levande och modern 
huvudstadsregion, lika sant är det att en politik för resande och rörlighet måste bejaka 
en mångfald av transportlösningar. Att ställa trafikslag mot varandra av ideologiska 
skäl är gårdagens politik och kommer inte att lösa vare sig dagens eller morgondagens 
utmaningar.

Vår vision är en Stockholmsregion där fler, inte färre, ges möjlighet att resa, röra sig, 
mötas och få en bättre fungerande vardag. Fler resenärer, inte färre, måste vara devisen 
som vägleder in i framtiden. Företag ska aldrig tveka på att etablera sig i stockholms-
regionen som följd av dysfunktionell kollektivtrafik. Stockholmarna ska aldrig känna att 
bussen inte finns när de ska ta sig till jobbet. Ny modern och grön teknik som banar väg 
för att fler resor kan göras kollektivt måste bejakas. 

Visionen om framtiden för resor och rörelser i Stockholmsregionen har sin grund i att 
samhällen måste byggas med människors liv i centrum. Avstamp tas i värderingar om 
frihet och ansvar samt stegvisa förändringar som syftar till att lösa problem i människors 
vardag. 

Detta är inte minst centralt mot bakgrund av att människor efterfrågar valfrihet i  
resandet och att allt fler i Stockholms län är så kallade växlare, som använder flera olika 
trafikslag. Andra politiska ideologier må anfäkta att resande och rörlighet är av ondo 
och ska regleras eller begränsas, inte sällan med argumentationen att den bästa resan 
är den som aldrig görs. Vi står upp för en annan människo- och samhällssyn i vilket 
resandet och rörligheten ska underlättas för alla: för pensionären på väg till träffpunkten 
och för läkaren på väg till nattskiftet.
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Det är viktigt att förstå att politiska försök att begränsa människors rörlighet saknar 
legitimitet. Resandet är en grundläggande mänsklig aktivitet, och det är en viktig del av 
vårt samhälle. I visionen om ett fritt och öppet samhälle är resan både medel och mål.

Ett Stockholm i rörelse
Stockholmsregionen har betydande framkomlighetsproblem, vilket i hög grad beror på 
eftersatt underhåll och bristande politiska initiativ. Enligt Mälardalsrådet kostar trängseln 
regionen upp till 6 miljarder kronor årligen. Men trängseln påverkar mer än ekonomin, 
varje minut som resenärer sitter fast i köer innebär förlorad livskvalitet och minskad 
attraktivitet för Stockholmsregionen som en plats att leva och arbeta i. Denna  
utveckling måste vändas.

En kollektivtrafik som brister tvingar många att ta bilen, vilket i sin tur påverkar den 
underdimensionerade kapaciteten på regionens vägnät. Framkomligheten i både väg- 
och kollektivtrafik måste öka för att minska tiden som människor behöver ägna åt själva 
resandet. Utöver det ska själva resan vara så behaglig och attraktiv som möjligt genom 
hela, rena, trygga och snygga allmänna ytor, både inom privat- och kollektivtrafiken.

Kollektivtrafikpartiet Moderaterna
Kollektivtrafiken ska inte vara till för några få eller en utpekad grupp i samhället, utan 
den ska vara ett förstahandsval när det gäller resor för majoriteten av alla människor. 
Direktören, pensionären, affärsjuristen, sjuksköterskan, studenten och läraren. För dem 
alla ska kollektivtrafiken vara förstahandsvalet. Inte för att det är billigt utan för att det är 
bra, snabbt, konkurrenskraftigt, tryggt och löser livspusslet.

I stället för att skäras ned i behöver Stockholms kollektivtrafik byggas ut och bli mer 
attraktiv så att fler väljer att använda bussen, tåget, båten eller spårvagnen som sitt  
primära transportmedel. I Region Stockholm ska alla kunna och vilja välja kollektiv- 
trafiken. 

En satsning på att återställa neddragen kollektivtrafik behövs i dag och smarta sats-
ningar för fler resenärer behövs på sikt. Forskning och beprövad erfarenhet talar sitt 
tydliga språk: utbud föder efterfrågan. Ett smart, genomtänkt och dynamiskt utbud kan 
därtill öka efterfrågan än mer.

När fler människor nyttjar kollektivtrafiken kan subventioneringen från skattsedeln 
minska. Detta är ett mål i sig självt eftersom det möjliggör lägre skatter och större frihet 
för människor.

Moderaterna går till val på ett innerstadslöfte. Vi lovar inte allt till alla, men vi lovar 
att återinföra busstrafiken i Stockholm så som den såg ut innan Socialdemokraterna 
och Miljöpartiet tog makten, innan deras drakoniska och onödiga nedskärningar blev 
människors vardag och problem.
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Ett biljettsystem för dagens Stockholm
Sedan pandemin har allt fler människor givits möjlighet till flexibilitet i sin vardag genom 
att kunna arbeta på distans. För den som arbetar hemifrån tre eller fler dagar i veckan 
och för den som reser med olika trafikslag olika dagar lönar det sig inte alltid att köpa ett 
SL-kort. När människors beteenden förändras är det kanske inte beteendena som är fel, 
utan det befintliga systemet. Därför måste biljettsystemet förändras, exempelvis genom 
införande av ett “flexkort” som möjliggör för ett visst antal resor under en begränsad 
tidsperiod.

Även om kollektivtrafiken i huvudsak är en regional angelägenhet så finns det saker 
som kan göras på nationell nivå. Genom att slopa förmånsbeskattning av kollektivtrafik-
kort som exempelvis SL-kort kan arbetsgivare ge en uppskattad förmån för att anställda 
enklare ska kunna ta sig till jobbet. Det är en skattesänkning för en grön höger. Det kan 
med fördel utformas på ett liknande sätt som friskvårdsbidraget.

En kollektivtrafik för människor som vill mer
Stockholms län är landets största pendlingsområde där människor reser till, från och 
inom huvudstadsregionen för arbete och skolgång. Våra invånare är helt beroende av 
en tillförlitlig och kapacitetsstark kollektivtrafik. 

För att förbättra pendlarnas vardag, förkorta restider och öka framkomligheten i  
Stockholmsregionen behövs en strategi för snabbussar. Våra arbetspendlare förtjänar 
snabba och pålitliga resor, även under trafikstörningar, och framför allt fler anledningar 
att välja bussen framför bilen. En välutvecklad snabbuss-strategi bidrar dessutom  
till bättre trafiksituation för de som måste använda bilen. Strategin ska tas fram i  
samverkan med operatörer, näringsliv och intresserade kommuner för att säkerställa 
dess potential och effekt. Genom en snabbuss-strategi tas ytterligare ett steg mot att 
göra regionen mer framkomlig, hållbar och levande, till en låg kostnad.

För de som reser med våra pendeltåg har vardagen varit ett pussel som saknar bitar 
under en alldeles för lång tid. Allt ifrån vilda strejker till undermåligt underhåll har lett till 
att människor numera tvingas ta bilen till sitt arbete eller tacka nej till nya möjligheter. 
Det är ovärdigt Sveriges huvudstadsregion och kräver att Trafikverket tar upprustningen 
av spårvägen på allvar.

Vi bör även kroka arm med våra stora arbetsgivare och arbetsplatskluster för att  
uppmana fler att våga välja kollektivtrafiken. Genom företagssamarbeten kan SL 
samfinansiera bussträckningar för våra skattebetalare.

Stockholms stad och region är starkt präglad av sin vattennära miljö. I dag finns nästan 
50 båtlinjer som binder samman olika delar av regionen, vilka inkluderar pendelbåtar, 
skärgårdsbåtar och Djurgårdsfärjan. Dessa linjer erbjuder stockholmare och besökare 
en unik möjlighet att färdas på ett bekvämt och naturnära sätt. Våra unika transport-
medel bör slås vakt om, men vi ska inte sticka under stolen att de är dyra för skatte-
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betalarna. För att göra sjötrafiken mer attraktiv och samtidigt skapa ytterligare intäkter 
bör olika initiativ övervägas, inklusive försäljning av alkohol ombord på pendelbåtarna. 
Pilsner på pendelbåt kan bidra till både en ökad trivsel och förbättrade intäkter.

Stockholmarnas frihet kräver trygghet
Stockholmsregionen står inför stora utmaningar vad gäller trygghet och brotts- 
bekämpning. Hittills har trygghetsarbetet präglats av ineffektivitet och bristande  
prioriteringar, vilket har lett till minskad trygghet. Brottsligheten bryr sig inte om  
kommungränser och därför kan inte heller trygghetsarbetet vara begränsat till  
enskilda kommuner.

SL:s trygghetscentral, med sina 25 000 kameror och effektiva samordning mellan 
trafikoperatörer och trygghetsskapande verksamheter, har visat sig vara ett framgångs-
rikt koncept för att förebygga och hantera brott i kollektivtrafiken. Denna modell bör 
utvecklas vidare och utvidgas för att omfatta hela regionen och fler offentliga miljöer.

För att förstärka tryggheten i Stockholmsregionen bör en regional trygghetscentral  
inrättas för att samla och samordna samtliga kommunala och regionala trygghets-
resurser under ett och samma tak. Genom att integrera trygghetsarbetet över  
kommungränser kan vi skapa snabbare och mer effektiva insatser vid brott och  
andra trygghetshotande situationer.

En viktig komponent i trygghetscentralens arbete är trygghetskamerorna. Flera 
kommuner har redan påbörjat arbetet med att kartlägga behovet av ökad kamera- 
övervakning och analysera juridiska och tekniska förutsättningar. Genom att syste- 
matiskt använda modern teknik kan vi både förebygga brott och öka möjligheterna att 
lösa brott som begås. Det handlar också om att trygga allmänna platser, såsom torg, 
parker och kollektivtrafikens knutpunkter.

Trygghetscentralen skulle även kunna fungera som en plattform för samverkan  
mellan kommuner, regionen och relevanta myndigheter. På detta sätt säkerställer vi att 
resurser används effektivt och att vi har en enhetlig strategi för trygghetsarbetet i hela 
Stockholmsregionen. Det handlar om att ta tillvara samhällets alla trygghetsskapande 
resurser på bästa möjliga sätt.

Därutöver bör regeringen få i uppdrag att se över krav på kamerabevakning i taxifordon 
i syfte att öka tryggheten för såväl resenärer som förare, men också för att säkerställa 
att taxifordon inte används som flyktfordon.

En infrastruktur som värnar stockholmarnas plats på jorden
Städernas utrymme är begränsat och måste användas smartare, det är alla ense om. 
Sedan 1970-talet har antalet bilister i Stockholms innerstad minskat med 150 000 en 
vanlig vardag, samtidigt som regionens invånare har ökat med 900 000.
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Att använda städerna smartare handlar ytterst om att öka kollektivtrafikandelen. Som 
följd av historiska satsningar är kollektivtrafikandelen i Stockholmsregionen redan i dag 
50 procent. Vill vi befria ytterligare utrymme krävs att fler investeringar sker i  
kapacitetsstärkningar i kollektivtrafiken. 

En modell för sådana satsningar finns i utbyggnaden av tunnelbanan, vilken inom 
ramen för Stockholmsöverenskommelsen och Sverigeförhandlingen, ger historiskt stora 
nyttor i Stockholmsregionens omställning åt det mer hållbara. Utbyggnaden fördubblar 
resandekapaciteten mellan nord och syd. Med miltals nya spår, tiotals nya stationer, fler 
bostäder och fler arbetstillfällen är utbyggnaden ett handfast exempel på hur staten,  
regioner och städer kan samarbeta för att stadens rörlighet och funktion ska bli  
smartare.

Det handlar också om att befria utrymme. Vi kan och bör bygga för att leda om onödig 
genomfartstrafik, som i dag leds in i och i genom staden, runt staden. För Stockholms 
del skulle en färdigställd ringled med en östlig förbindelse avlasta innerstaden med 
över 55 000 bilar varje dag. Självklart skulle detta påverka såväl trängseln, miljön som 
möjligheten att disponera gaturummet bättre i städernas kärnor.

Av stockholmarna, till stockholmarna
Att bygga med människors liv i centrum, både bildligt och bokstavligt, kräver att det är 
människorna som bor i staden som är med och bygger den. För att synliggöra hennes 
bidrag i samhällsbygget borde brukaravgifter såsom trängselskatten regionaliseras. 

I stället för att landa i statens kassa borde trängselskatterna nyttjas i människornas  
vardag om rådigheten lades närmre människorna. Exempelvis genom att inom ramen 
för regionernas investerings- och trafikbudget öronmärkas till investeringar i infra- 
struktur, drift av kollektivtrafik och mobilitetssatsningar i den region som stått för  
intäkterna. I direkta och märkbara förbättringar i rörlighet och funktion. Vi menar att  
detta skulle skapa ökad legitimitet för systemet, ökad koppling till finansiering av  
regionens infrastruktur samt ökad möjlighet till insyn, transparens och ansvars- 
utkrävande för dem som betalar skatten.

Under senare tid har stockholmarna även sett parkeringar försvinna och priset för att 
parkera sin bil stiga till skyarna. Knappt finns några boendeparkeringar kvar. Kritiken 
mot införandet av den planerade miljözonen i Stockholms stad har varit massiv från 
såväl boende som besökande och företag. Vänsterstyret backade från att införa zonen i 
Gamla stan och bör göra detsamma för den ännu större zonen planerad mitt i stan. 

Vi vill i stället underlätta för människor att göra klimatsmarta val. Det är skadliga utsläpp 
som ska bekämpas, inte enskilda fordonstyper eller människors möjligheter att förflytta 
sig.
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Underlätta för fler att ställa bilen
Allt fler resenärer växlar mellan trafikslag. För att underlätta för bilburna resenärer som 
ska in till Stockholms stad bör Stockholmsregionen erbjuda rejäla, inbjudande och säkra 
infartsparkeringar. Dessa infartsparkeringar måste vara säkra, rena och tillhandahålla 
laddplatser och även attraktiv service utöver det som biltvätt, rekond, café och  
automater som brukar finnas vid kollektivtrafiken.

Att säkert kunna transportera sig med cykel till jobb, aktiviteter och vänner är smidigt 
och uppskattat bland invånarna i Stockholmsregionen. Regional cykling och infra- 
struktur behöver utvecklas för att vara ett bra komplement till kollektivtrafiken. En viktig 
del i en utbyggd regional cykelinfrastruktur är att den är trafiksäker och når viktiga mål- 
och bytespunkter så att den verkligen blir attraktiv för invånarna. Även cykel bör på ett 
smidigt och säkert sätt kunna kombineras med kollektivtrafiken. Det ska vara enkelt att 
kunna cykla till kollektivtrafiken utan att behöva oroa sig för säkerheten eller stölder.

Risk kan och bör fördelas
Behoven av investeringar är stora och skattemedlen begränsade, det är därför viktigt 
att öppna dörren för olika former av alternativ finansiering. Det kan ske antingen i form 
av lånefinansiering, EU-finansiering eller brukaravgifter, men också i olika lösningar där 
även privat kapital kan vara en del av lösningen.

Svenska företag, innovatörer och entreprenörer vill vara med och bidra till såväl  
samhällsbygge som grön omställning. Alldeles för sällan får de möjlighet att göra detta.

Vid tillfällen då diskussion uppstår om alternativa finansieringsformer, är det viktigt  
att gå tillbaka till och dra lärdom av erfarenheter från tidigare genomförda projekt.  
Framtagandet av alternativa finansieringsformer ska alltid ske i dialog med berörda 
regioner och kommuner och måste utredas för varje enskilt objekt.

Nära till resten av världen
Flygtrafikens betydelse för Stockholmsregionens tillväxt kan inte underskattas. Arlanda 
flygplats är porten till världen för både företag och invånare, och flygplatsen ska fort-
sätta utvecklas för att möta ökade passagerarvolymer. Genom att satsa på infrastruktur 
och service till och på Arlanda kan Stockholm återta sin position som Nordens ledande 
flygnod och attrahera fler internationella företag och investeringar.

Bromma flygplats är och har varit en central flygplats för, i synnerhet, mindre  
företag och affärsresenärer. Dess nedläggning riskerar att skapa negativa effekter på  
Stockholms ekonomi och tillgänglighet i allmänhet, men för stockholmarnas säkerhet 
i synnerhet. Alla förändringar av kritisk infrastruktur bör ske varsamt, särskilt om de 
inte kan återskapas. Därför bör vi att fortsatt verka för att flygplatsen får fortsätta sin 
verksamhet under överskådlig framtid.
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Samtidigt måste flygets gröna omställning skyndas på. Stockholm ska vara ett  
internationellt föredöme i utvecklingen av nya elflyg och på sikt en fossilfri luftfart.  
Där kan såväl Bromma som Arlanda spela avgörande roller.

Tillgängligheten till och från Arlanda behöver förbättras och redundansen i trafik- 
systemet runt flygplatsen stärkas. Staten behöver ta sitt ansvar och lösa ut avtalet  
med A-train och finansiera ett borttagande av stationsavgiften. Detta i syfte att komma 
till rätta med de höga biljettpriserna på Arlandabanan och bidra till en högre andel 
kollektivtrafikresor till Arlanda. Kapaciteten för E4 norr om Förbifart Stockholm och till 
Arlanda behöver utökas.
 
Med sikte på framtiden
En modern trafikpolitik ställer vare sig transportslag eller trafikutövare mot varandra, 
utan ser till att de samverkar och länkas samman. För människor är det av underordnad 
betydelse vilken offentlig aktör som har myndighetsansvar för deras rörlighet eller vem 
som kör deras tåg. De vill att det ska fungera och att olika delar av deras rörlighet ska 
hänga ihop. 

Ska det vara möjligt krävs dels att administrativa hinder rivs mellan statlig, regional och 
lokal nivå. Här kan inte minst den sammanhållande roll som Transport for London har 
för exempelvis väg- och spårinfrastruktur, kollektivtrafik, cykel, hyrcykelsystem, bil och 
parkeringar i London tjäna som inspiration.

Den gröna omställningen börjar i Stockholm
Vi måste också inse att gröna revolutioner inte bara sker i norrländska gruvor, utan 
storstadsregioner gör historiska investeringar i elektrifiering av fordonsflottorna. Bara i 
Stockholm väntas över 2000 elbussar rulla på vägarna kommande år.

Den som vill förbjuda dagens transportslag missar ofta det fantastiska i att detta bara 
var en vision när den första elbussen i linjetrafik sattes in i Stockholm 2015. Att förbjuda 
bilen i motsvarande utvecklingsstadium vore att riva broar till ny grön teknik.

Staten borde i stället uppmuntra till förändring genom att säkerställa att det finns en 
laddinfrastruktur och fossilfri el att ladda fordon med. Inte bara för våra kollektiva fordon, 
utan även för de privata där Sverige nu halkar efter omvärlden i omställning av den 
privata fordonsflottan. Statlig medfinansiering för grön omställning av fordon, depåer 
och laddinfrastruktur borde vara självklar. Därtill bör skatten för användning av fossilfri el 
sänkas.

Innovation börjar hos människor
Offentliga monopol och isolerade lösningar tillhör det förgångna. Forskning och  
beprövad erfarenhet visar entydigt att offentliga monopol och socialisering innebär en 
dyrare, mindre attraktiv och mer stelbent verksamhet än vad som går att uppnå med 
alternativet. 
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Morgondagens kollektivtrafik kommer formas i samarbete med operatörer, innovatörer 
och entreprenörer. Det är genom att vara öppen för förändring och konkurrens som en 
mer framgångsrik framtid för kollektivtrafiken byggs. Denna öppenhet innebär en vilja 
att förändras och vara redo att jämföra sig med andra. Genom konkurrens och smartare 
upphandlingar läggs grunden för utveckling och bättre resultat med de resurser som 
skattebetalare och resenärer investerar. Bara då kan resandet räddas.

Därtill krävs att vi bättre skapar förutsättningar för innovatörer inom mobilitet genom  
att exempelvis öppen data, licenser och digitala biljettombud ska kunna länka sina olika 
tjänster samman och till det offentliga mobilitetsutbudet.

En enklare vardag

Hushållsnära tjänster 2.0
De populära reformerna med ROT- och RUT-avdrag har särskilt stor betydelse för 
Stockholmsregionens invånare. Här är arbetsdagarna många gånger längre och tiden 
knappare, varför avlastning i form av hushållsnära tjänster blir extra attraktivt. Här finns 
också många olika utförare och stort utbud av tjänster. 

ROT- och RUT-avdragen ska värnas och utvecklas. De spelar en avgörande roll för 
många människors vardag, såväl barnfamiljer som äldre, som många gånger till och 
med väljer RUT-tjänster framför kommunens hemtjänstlösningar. Moderaterna bör 
verka för att fortsätta att utveckla de hushållsnära tjänsterna för att de ska fortsätta  
att bidra till en enklare vardag för fler. 

Politiken finns för människan och människan bygger staden
Att bygga stad med människan i centrum handlar inte bara om spadar i marken. Flera 
av det hållbara resandets hinder kan byggas bort med traditionell högerpolitik; sänkta 
skatter och avgifter, regelförenklingar och privat entreprenörskap. Slopa straffskatter 
på elbussar, smartare förmåns- och momsbeskattning av kollektivtrafikresor liksom 
regelförenklingar som möjliggör mer nattrafik i städerna. Upphandla trafik i konkurrens 
och låt regionerna ta in kunskap från entreprenörer, innovatörer och operatörer. Det 
är bara några exempel. Här krävs inte bara statens stöd utan också statens ledarskap 
för ett större omtag i transportsektorns regelverk, avgifter och skatter samt nationella 
inriktning. Här krävs Moderaterna.
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Med anledning till ovan föreslår förbundsstyrelsen förbundsstämman  
att anta propositionen i sin helhet samt besluta:

att1  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för en modern trafikpolitik som   
 möjliggör ökad frihet att välja resesätt och trafikslag utifrån den enskildes   
 behov.

att2  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för fler smarta och snabba  
 tvärförbindelser inom regionen. 

att3  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att stoppa Socialdemokraternas  
 och Miljöpartiets nedskärningar och istället driver en politik för att utveckla  
 kollektivtrafiken.

att4 Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att den regionala kollektiv- 
 trafikmyndigheten blir en regional transportmyndighet med ett mer  
 omfattande uppdrag.

att5  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att färdigställa ringleden  
 runt Stockholm genom byggnation av Östlig förbindelse. 

att6 Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att trängselskatten regionaliseras.

att7 Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att utredningar av alternativ   
 finansiering genomförs vid alla stora infrastrukturprojekt som upptas i nationell  
 plan och länsplan.

att8 Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att fler infartsparkeringar byggs i  
 stadens utkant och kranskommuner.

att9 Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att inleda företagssamarbeten för  
 samfinansiering av kollektivtrafik.

att10 Moderaterna i Stockholms stad ska verka för slopad förmånsbeskattning för  
 kollektivtrafikkort.

att11 Moderaterna i Stockholms stad verkar för ökad grad av elektrifiering, 
 digitalisering och automatisering i trafiken.

att12 Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att staten löser ut avtalet med  
 A-train och tillgängliggör Arlandabanan.
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att13 Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att Stockholm blir norra 
 Europas nav för flygtrafik.

att14  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för utveckling av RUT- och  
 ROT-tjänster för att fortsatt underlätta vardagen för invånarna i Stockholms län.
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Proposition 5:
Stockholm ska vara en miljösmart stad  
som är mån om sitt arv

Historiskt sett har människor flyttat till jobben, men idag flyttar jobben dit  
människor vill vara. Stockholm har en unik position som Sveriges huvudstad och  
som internationellt nav, men det får inte tas för givet. För att behålla och utveckla 
Stockholms attraktionskraft behövs medvetenhet om och förståelse för Stockholms 
själ och stadens många hundra år långa historia. Kulturarvet, omgivningen och miljön 
i form av kombinationen stad, grönska och vatten utgör stadens grund. Moderaternas 
inriktning är att vi utifrån denna fantastiska stadsmiljö utvecklar för framtiden utan att 
offra det förflutna. 

Stockholms unika stadsbild
Stockholms romantiska stadsbild är ett unikt kulturarv som ska bevaras och utvecklas. 
Detta kräver en ansvarsfull balans där äldre byggnader och miljöer inte offras för  
kortsiktig exploatering, utan tvärtom värdesätts som en integrerad del av stadens 
identitet. Det innebär också att vi ska bygga sådant som är värt att bevara och som 
smälter in i den så uppskattade romantiska stadsbilden. Moderaterna ska arbeta för 
att minska risken för ovarsamma rivningar av historiska byggnader och miljöer. I stället 
bör vi satsa på att restaurera och återställa byggnader som kan återfå sin forna prakt 
och därmed förstärka stadens kulturella värde. Sådana projekt kan stärka Stockholms 
identitet som en historisk kulturstad och skapar ett inspirerande stadslandskap som 
i generationer kan uppskattas och vårdas. Staden bör även se över de ramavtal som 
ingås med anlitade arkitekter för att uppnå mer variation och möjliggöra ”klassisk stil” 
även vid nybyggen.

Den obebyggda marken i Stockholm blir alltmer sällsynt och de ytor som idag inte är 
bebyggda är ofta populära rekreations- eller friluftsområden för stadens invånare.  
Moderaterna ska verka för att vara försiktig med att ta annan mark i anspråk för  
nybyggnationer, än sådan mark som redan är hårdgjord. En mer liberal inställning till att 
utnyttja redan befintliga byggnader, främst i innerstaden, minskar behovet av att bygga 
mer och bygga nytt. Oanvända källare och vindar kan med enkla medel bli nya bostäder 
så länge det görs ordentligt och inte kommunen eller andra regelverk motarbetar det.

Det historiska arvet
Gamla stan är Stockholms historiska hjärta, men riskerar att förvandlas till en turistkuliss 
där stockholmare inte längre kan leva, arbeta eller känna sig hemma. För att bevara 
stadsdelens unika charm måste vi säkerställa att den är en levande och attraktiv plats 
för både boende och besökare. Det räcker inte med att bevara byggnadernas exteriörer 
– även interiörerna behöver skyddas för att undvika att historiska miljöer omvandlas till 



234 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

opersonliga ytor för enbart kommersiellt bruk. Bevarande av även historiska  
inomhusmiljöer måste säkerställas. Samtidigt måste vi förbättra livskvaliteten för dem 
som bor och arbetar i Gamla stan. 
 
För att Gamla stan ska förbli levande behöver vi också se till att det finns bostäder  
och verksamheter som inte enbart är beroende av turism. Småskaliga butiker, lokala 
hantverkare och andra verksamheter som bidrar till stadsdelens identitet måste ges 
möjlighet att utvecklas. Samtidigt behöver vi skapa fler mötesplatser för både  
stockholmare och turister, så att Gamla stan kan vara en plats där historia, kultur och 
vardagsliv möts. Vi moderater vill arbeta för en långsiktig strategi som skyddar Gamla 
stans historiska arv, förbättrar miljön och stärker dess roll som en levande stadsdel i 
Stockholm. Detta är en del av vår vision för en stad där alla delar, gamla som nya, bidrar 
till en modern och attraktiv huvudstad.

Kyrkor och begravningsplatser
Kyrkor och begravningsplatser utgör en betydande del av stadens kulturarv och bidrar 
till dess unika identitet. Dessa platser är inte bara historiska monument utan också 
viktiga samlingspunkter för andlighet, reflektion och gemenskap. Moderaterna anser att 
en attraktiv stad ska värna dessa miljöer. Kyrkor och begravningsplatser ska dessutom 
vara fredade från pulkaåkning, solbadare och andra parkaktiviteter som inte hör hemma 
på en plats där människor sörjer och minns sina nära och kära. 

Stockholms kyrkor och begravningsplatser speglar stadens historia och  
arkitektoniska utveckling. Att bevara och vårda dessa miljöer är avgörande för att  
säkra att kommande generationer kan ta del av detta unika arv. Moderaterna före- 
språkar ett nära samarbete mellan staden, Svenska kyrkan och andra berörda aktörer 
för att säkerställa att restaureringar och underhåll utförs på ett hållbart och respektfullt 
sätt. Särskilt viktigt är att skydda mindre kyrkor och begravningsplatser som riskerar att 
hamna i skymundan.

Kyrkobyggnaderna behöver statliga anslag för att överleva. Idag fördelas Kyrko- 
antikvarisk ersättning av Riksantikvarieämbetet till stiften. På Gotland har aktörerna  
varit kreativa för att kunna underhålla de 92 medeltida kyrkorna, trots en liten folk-
mängd. Där har det bildats en samfällighet. Alla gotländska församlingar och stiftet 
har gått samman i Samfälligheten Gotlands kyrkor. Styrelsen består av präster,  
förtroendevalda, ekonomer, byggmästare och antikvarier. På så vis har samfälligheten 
råd att restaurera några kyrkor per år och hålla beståndet med alla kyrkobyggnader i 
skick. Moderaterna vill därför se liknande metoder för att effektivisera bevarandet av 
det kulturarv som kyrkorna i Stockholm utgör.

Ett upplyst Stockholm
Belysning bidrar inte bara till trygghet utan skapar också en levande och inbjudande 
stadsmiljö som både invånare och besökare kan uppskatta. Moderaterna i Stockholm 
föreslår därför en satsning på upplysta fasader för att stärka stadens karaktär och trivsel 
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under dygnets mörka timmar. Genom belysning kan vi lyfta fram historiska byggnader, 
moderna landmärken och skapa en visuell koppling mellan stadens olika områden.
Att belysa fasader på strategiska platser vid promenadstråk, parker och centrala 
platser ökar trygghetskänslan genom att minska mörka ytor och därmed också skapa 
förutsättningar för ett mer levande och tryggt stadsliv även kvällstid. Samtidigt är det 
viktigt att belysningen utformas med hänsyn till hållbarhet och energieffektivitet, genom 
användning av LED-teknik och tidsstyrning. Moderaterna vill också ge företag och 
fastighetsägare större möjligheter att dekorera och belysa sina fasader under särskilda 
högtider, festivaler eller kulturevenemang. Genom att tillåta kreativ belysning som kan 
anpassas efter säsong och specifika event, kan vi skapa en stad där belysningen blir  
en naturlig del av kultur- och evenemangslivet och stärker Stockholms position som  
en modern, dynamisk och attraktiv stad. Skeppsholmen, som idag är mörk efter  
solnedgången, skulle med fördel belysas och därmed bli en attraktiv plats även på 
kvällar, att besöka.

För att göra det enklare för fastighetsägare och företagare att bidra till stadens upplysta 
miljö, föreslår Moderaterna en översyn av regelverket kring fasadbelysning. Idag kan 
tillståndsprocesser och byråkrati göra det svårt och kostsamt att installera belysning 
på byggnader, även när belysningen är utformad med hänsyn till omgivning och miljö. 
Genom att förenkla dessa regler och göra processen mer effektiv kan vi sänka tröskeln 
för att sätta upp fasadbelysning.

Fler ytor för gångvägar och torg
För att utveckla stadens framkomlighet och samtidigt bevara dess skönhet behöver 
trafikplaneringen inriktas på att flytta biltrafiken runt staden och under markytan. Det 
innebär att vi omvandlar ytor som idag upptas av parkering och trafik till möjlighet för 
gångstråk, torg och grönområden. Underjordiska trafiklösningar minskar bullret,  
förbättrar luftkvaliteten och bevarar stadens visuella estetik. Det skulle dessutom 
förbättra framkomligheten för bilister.

För att skapa en mer trivsam och gångvänlig stadsmiljö bör vi arbeta för fler upphöjda 
övergångsställen, skyddade korsningar och förkortade avstånd mellan trottoarerna. 
Dessa åtgärder underlättar för gående och bidrar till tryggare korsningar. Med fler 
platser för uteserveringar, bänkar och växtlighet i gatuhörnen skapas också fler  
mötesplatser och sociala ytor som stärker stadens gemenskap.

Uppe på taken
Stockholm har omkring 630 hektar platta tak, vilket motsvarar nästan två gånger  
Djurgårdens yta. Dessa outnyttjade takytor är en enorm resurs för staden och kan 
användas för att skapa både gröna ytor och platser för rekreation. 

Genom att omvandla tak till gröna ytor kan Stockholm skapa trivsamma och hållbara 
stadsmiljöer. Gröna tak bidrar till att sänka temperaturen i byggnader under sommaren, 
minska bullernivåer och rena luften genom att fånga upp partiklar och förbättra  
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luftkvaliteten. Dessutom ökar gröna tak den biologiska mångfalden genom att ge 
utrymme för pollinerande insekter och växter. I områden som Kungsholmen och 
Vasastan, där det är ont om grönytor, kan platta tak på kommersiella byggnader och 
bostadshus omvandlas till gröna tak med växtlighet och till och med trädgårdar. Taken 
kan också göras tillgängliga för de boende och skapa gemensamma ytor för avkoppling. 
 
Mindre tillgängliga takytor i Stockholm har stor potential för solcellsinstallationer, 
vilket kan bidra till stadens klimatmål genom att producera hållbar energi lokalt. Att 
installera solceller på taken skulle göra Stockholm mer självförsörjande och minska 
koldioxidutsläppen, samtidigt som det kan ge ekonomiska fördelar för fastighetsägare. 
Industrifastigheter och offentliga byggnader, såsom skolor och sjukhus, har ofta stora 
platta tak som är idealiska för solcellsinstallationer. Med stöd till installation av solceller 
kan Stockholm snabbt öka sin produktion av förnybar energi och bli en föregångare för 
hållbar stadsutveckling.

Under broarna
Ytorna under Stockholms broar, såsom Västerbron och Skanstullsbron, omfattar  
totalt flera tusen kvadratmeter som idag ofta bara används som parkeringsplatser  
eller står helt tomma. Dessa ytor kan enkelt göras om till platser för exempelvis sport- 
anläggningar: Skateramper, klätterväggar eller basketplaner, där de skyddas från väder 
och kan användas året om. Ytorna behöver av naturliga skäl inte heller omfattas av 
samma bullerregler som andra platser och kan därför användas för nattklubbar och 
musikevenemang.

Längst med fasaderna
En analys av Stockholms stadsbild identifierade cirka 25 kilometer solvända fasader, 
främst i lugnare områden och bostadsområden. Dessa fasader är en underutnyttjad 
resurs med stor potential att bli sociala och kommersiella ytor. Genom att utveckla 
solvända väggar till attraktiva mötesplatser, uteserveringar, med vertikal grönska kan 
staden förbättra tillgången till gemensamma utrymmen för både invånare och besökare. 
Gröna väggar bidrar till svalka på sommaren och kan minska bullernivåerna i områden 
där trafiken påverkar.  

Staden som är full av vatten
För att stärka Stockholms attraktivitet och livskvalitet är miljön och tillgången till  
naturliga badmöjligheter mycket viktiga. I New York Times reportage om städer där 
invånarna kan bada mitt i staden hamnade Stockholm inte ens på listan, istället  
inkluderades städer som Köpenhamn och Zürich tack vare sina säkra och lättillgängliga 
badmöjligheter i stadsmiljö. Nyligen uppmärksammades även Paris för att ha öppnat 
Seine för simning efter år av arbete med att förbättra vattenkvaliteten, vilket också 
skapade en trend inom rörelsen för ”Swimmable Cities”.
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Att Stockholm har ett bra badvatten är centralt för stadens attraktivitet och för  
invånarnas hälsa. Moderaterna föreslår att badvattenövervakningen utvecklas  
och görs ännu mer transparent, för att både upprätthålla god kvalitet och öka  
tillgängligheten till vattennära områden. För detta ändamål kan badvattenkvaliteten vid 
stadens 31 officiella strandbadplatser längst Mälaren och Saltsjön kontrolleras oftare 
och resultaten delas med allmänheten i realtid. En sådan reform skulle ge invånare och 
turister direkt insyn i vattenkvaliteten på de platser där de planerar att bada. Stockholm 
är en unik vatten-stad, och det är hög tid att stadens närhet till Mälaren och Saltsjön 
nyttjas fullt ut. Moderaterna i Stockholm vill därför underlätta för fler privata initiativ som 
drar nytta av stadens vattenläge, genom att utveckla infrastrukturen och skapa nya 
möjligheter för entreprenörer och kulturaktörer. 

Vi föreslår fler tillgängliga bryggor och vattennära områden där entreprenörer och 
kreativa näringsidkare kan etablera mobila verksamheter – allt från fler privata båtlinjer, 
restaurangbåtar och glassförsäljning till små kulturutställningar på flytande plattformar. 
För att skapa levande vattennära miljöer ska även mobila matförsäljningskoncept till 
havs tillåtas, inspirerat av pizzabåten vid Storholmen. På samma sätt som foodtrucks 
på land, bör båtar kunna erbjuda mat, glass och dryck utan att vara stationerade vid en 
särskild brygga eller kommun.  

Stockholm ska vara en miljösmart stad
För moderater är det självklart att vilja värna den natur vi fått ärva och ta ansvar för att 
den inte fördärvas eller förslösas. Lika självklart är att den enskilda ska vara fri att leva 
sitt liv efter eget tycke och att företag ska kunna verka utan onödiga pålagor. Det är 
med det som utgångspunkt en moderat miljöpolitik formas.  

Moderaterna värnar vår lokala närmiljö och vill skydda grönområden och vattendrag 
runt om i staden både för fisk- och djurlivets skull och för att bevara Stockholms  
 
skönhet. Utsläpp av gifter i vår natur är oacceptabla och historiska miljösynder ska tas 
om hand. Staden ska också vara hälsosam att leva och verka i. Luftkvaliteten måste 
därför vara god och föroreningar i dricksvatten tas bort. 

Cirkulär ekonomi och återbruk
Det som byggs i Stockholm ska vara hållbart och långsiktigt. Renovering är att föredra 
så mycket det går och att det görs varsamt, i stället för att riva byggnader och bygga 
helt nytt. Om och när vi river ska vi säkerställa att materialet tas tillvara. Tegel, lampor 
och glas från tidigare byggnader går inte sällan att använda igen.  
 
Att göra miljösmarta val ska var enkelt och det ska straffa sig att fuska. Staden ska vara 
öppen för företagare som vill erbjuda olika miljötjänster genom att exempelvis erbjuda 
öppen data så att företag kan använda den för att utveckla nya tjänster som till exempel 
smarta avfallslösningar eller olika effektiviseringstjänster. 
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Avfallsbrottslighet är ett stort problem runtom i landet och tillsyn mot den typen av 
företag bör förstärkas för att säkerställa att oegentligheter inte sker i Stockholms stad.  
 
Moderaterna vill att det system med W-områden (Wasteplatser) som idag används för 
foodtrucks, utökas till att gälla även återbruk, reparatörer, säljare av närproducerad mat 
och privatpersoner som vill byta eller sälja saker som de själva inte behöver. Exempelvis 
kan privatpersoner tillåtas använda platserna på lördagar.   

Stockholm ska vara en klimatsmart stad
Stockholm ska bidra till att lösa de globala utmaningar mänskligheten står inför.  
Koldioxidutsläppen ska därför fortsätta minska och ny teknik välkomnas. Förslagen 
nedan i kombination med nationella åtgärder inom elförsörjningen skulle innebära att 
stadens utsläpp av växthusgaser nästan helt upphör. Staden skulle med förslagen 
dessutom kunna bli koldioxidnegativ. 

Allt det kan och ska göras samtidigt som ekonomin fortsätter att växa och staden blir en 
bättre plats att bo på. Det finns aktörer som påstår att det inte går men historien visar 
att det är möjligt. Stockholms miljö- och klimatpåverkan har minskat kraftigt i decennier 
samtidigt som stockholmarna blivit fler och rikare.  

Stockholms klimatutsläpp har minskat mycket under de senaste 30 åren. Under det 
senaste borgerliga styret minskade stadens klimatutsläpp med nästan 25% på fyra år. 
Det utan att skada stadens tillväxt eller stockholmarnas välstånd. Den utvecklingen ska 
fortsätta. Samtidigt måste staden rustas för klimatförändringens effekter när värme- 
böljor och extremregn med risk för översvämning blir vanligare. Stockholms koldioxid- 
utsläpp uppstår i huvudsak i trafikarbetet och vid fjärrvärmeverken. För att minska 
utsläppen ska alla större punktutsläpp, såsom fjärrvärmeverk, utrustas med kol- 
dioxidinfångning och staden ska köpa in en del av de negativa utsläppsrätterna. 

Utsläppen från trafiken i Stockholm ska minska genom att den successivt övergår till  
el eller annan fossilfri drift. Dessutom ska stadens pågående arbete med att minska  
utsläpp från avfallshanteringen, energikrav vid nybyggnation och andra åtgärder 
fortsätta. Moderaterna vill också göra det enklare och smidigare för stockholmare som 
vill göra klimatsmarta åtgärder. Därför ska tiden för att få bygglov för bergvärme och 
jordvärme halveras och processen för att installera solceller på tak förenklas.

Två större utsläppskällor vid sidan av trafiken och fjärrvärmen är stadsgasnätet och 
avloppsnätet. Utsläppen består huvudsakligen av läckor av metan- och lustgas som 
båda är kraftiga växthusgaser. Gasspisar och värmelampor är de vanligaste förbrukarna 
av stadsgas men även annan användning förekommer. Stadsgasnätet och avlopps- 
systemet har ungefär lika stora utsläpp och stod 2023 tillsammans för ca 4 procent 
av stadens utsläpp mätt i koldioxidekvivalenter. Staden ska skyndsamt arbeta för att 
minska utsläppen från avloppsnätet samt ställa krav på att stadsgasnätet tätas från 
läckage och om operatören inte vill täta hela eller delar av nätet så bör de otätade 
delarna stängas 2035.
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Idag släpps stora mängder orenat avloppsvatten ut från nätet vid kraftiga regn, så 
kallade bräddningar. Moderaterna vill att avloppsnätet anpassas så att det senast  
2040 inte finns behov av utsläpp av orenat vatten. Även bräddningar av dagvatten  
ska motverkas. 

En stad med träd och grönska 
Träd och annan växtlighet kan bidra till att sänka temperaturen i staden. Staden bör 
verka för att behålla eller anlägga grönska såsom träd och gröna fasader för att mot-
verka värme-effekter. Grönområden kan också bidra till att minska risken för över-
svämning vid extremregn vilket ska beaktas vid planering av natur. För att hantera stora 
regnmängder som inte kan omhändertas i dagvattensystemet vid stor nederbörd ska 
anpassade parker och idrottsytor kunna översvämmas för att undvika översvämningar 
på annat håll. Fler hårdgjorda ytor ska ersättas med ytor som släpper igenom vatten, 
exempelvis genom att genomsläpplig beläggning används på parkeringsplatser och att 
gräsytor anläggs på torg. Vid behov ska dagvattenmagasin byggas. Målsättningen är 
att staden ska klara ett 500-års regn utan allvarliga översvämningar år 2050. 

Moderaterna har länge värnat Stockholms grönska. Grönskan är inte bara vacker utan 
bidrar också med att bland annat absorbera dagvatten, förbättra luftkvalitén och sänka 
temperaturen i staden. Moderaterna vill därför se många fler träd i stadens alléer, gator 
och torg. Redan existerande grönska ska värnas och särskilt äldre träd bevaras. 

Moderaterna vill också värna de grönområden som redan finns i staden. Inte bara de 
stora naturområdena men också mindre stråk av natur exempelvis i villaområden. När 
staden utvecklas och naturområden tas i anspråk så ska motsvarande yta skyddas mot 
exploatering på annat håll i staden. När staden expanderar ska det i första hand ske på 
områden som har låga naturvärden eller redan är exploaterade. All grönkompensation 
ska alltid innebära att viktiga naturområden skyddas eller återställs, till exempel ä 
ngs- eller våtmark.  Naturmarkens kvalitéer ska också ses i högre grad. Exempelvis kan 
en skogsdunge utgöra ett utmärkt lek- och rekreationsområde för barn och bör därför 
kunna räknas som en lekmiljö när bebyggelse planeras.  

Parker
Stadens parker är naturliga samlingsplatser som bidrar till invånarnas hälsa och  
välbefinnande. För att öka tryggheten och tillgängligheten för motionärer och  
rekreation, vill Moderaterna investera i bättre belysning och skapa en tryggare miljö i 
stadens grönområden. Att engagera boende i skötseln av parker genom exempelvis 
trädgårdsföreningar skulle också kunna stärka den lokala gemenskapen. När människor 
känner ett ägarskap över sin närmiljö bidrar de också till att hålla den ren och säker. 
Genom att främja privata parkföreningar, där boende får möjligheten att delta i träd-
gårdsskötsel och parkunderhåll, vill vi öka engagemanget och skapa grönområden  
som boende kan vara stolta över. 
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Nedskräpning
Moderaterna har också länge varit partiet som hårdast arbetat emot nedskräpning. 
Moderaterna vill därför att staden ska ta initiativ till att kommuner ges befogenhet att 
bötfälla nedskräpare.  
 
Kulturstaden Stockholm 
För att gynna Stockholms stad måste vi tänka på Stockholm som en region, tänka 
utanför gränserna och inse att det som gynnar stadens omnejd även gynnar  
kommunens invånare. I en storstadsregion som Stockholm är det inte bara lokala 
projekt som frodas, utan även initiativ av regional och nationell karaktär. Enligt  
lokaliseringsprincipen måste kommunal verksamhet ha en tydlig anknytning till  
kommunen, vilket kan begränsa möjligheterna att stödja projekt som har större  
betydelse men som inte strikt ligger inom kommunens geografiska gränser.

För att möjliggöra fler samarbeten och främja större satsningar bör undantagen från 
lokaliseringsprincipen utvidgas för kulturverksamheter och näringslivsprojekt som 
bedöms ha ett betydande värde för kommunens invånare. Detta skulle uppmuntra  
till samarbete mellan kommuner och möjliggöra större kulturella och kommersiella 
satsningar som kan gagna hela regionen. 

Trots stadens rikedom på kulturinstitutioner, innovativa företag och historiska miljöer 
upplever Stockholm idag hinder i form av omfattande regleringar, ineffektiva tillstånds-
processer och en otillräcklig samordning mellan offentliga och privata aktörer. Dess- 
utom finns ett latent attitydproblem bland beslutsfattare och tjänstemän, som inte ser 
till stockholmarnas bästa eller förstår kulturens potential. Dessa problem begränsar inte 
bara utvecklingen av kulturella och kreativa näringar, utan påverkar också möjligheten 
att skapa ett stimulerande stadsliv.

Kulturens roll i stadsutvecklingen är en nyckelfråga. Stockholm har potential att vara  
en internationell kulturstad av rang, men för detta krävs en strategisk integrering av 
kultur i stadsplaneringen. Idag saknas en helhetsvision som tar hänsyn till både  
kulturarv och moderna behov. Historiska miljöer riskerar att förloras till förmån för  
kortsiktig exploatering, samtidigt som nya byggprojekt inte alltid bidrar till att stärka 
stadens unika karaktär. En balans mellan bevarande och utveckling är avgörande  
för att skapa en stad som är både funktionell och estetiskt tilltalande.
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Stockholm har flera platser som lämpar sig väl för att vara kulturella frizoner. I dessa 
områden skulle avsteg göras mot regelverk kring buller, tillståndsprocesser och annat, 
för att möjliggöra konserter, marknader, foodtrucks och annan verksamhet, även på 
kvällar och nätter och med snabba beslutsprocesser.

Ett annat problem är den geografiska ojämlikheten. Vissa områden har en koncentration 
av resurser och aktiviteter, medan andra är underutnyttjade och saknar tillräckliga 
mötesplatser, kulturutbud och idrottsmöjligheter. Samtidigt behövs åtgärder för att öka 
tillgängligheten till stadens outnyttjade resurser. Vi moderater anser att Stockholm  
ska vara en stad där alla invånare, oavsett bostadsort, kan ta del av stadens resurser 
och möjligheter.

För att ta itu med dessa utmaningar vill Moderaterna i Stockholm utveckla en vision  
där kultur, näringsliv och samhälle samverkar för att skapa ett blomstrande och  
attraktivt stadsliv. Byråkratin måste minska och mer flexibla regler behöver införas 
för att skapa fler möjligheter för privata initiativ och investeringar. Vi vill se en stad där 
innovation och tradition samverkar.

Vår vision är en stad för boende, besökare och investerare. En romantisk stad med  
en levande puls, där varje stadsdel bidrar till helheten. En grön, framkomlig och vacker 
stad vid vattnet. En stad där människor trivs, utvecklas och inspireras. En attraktiv stad.

En värdig finansiering av kultur
Stockholm är Sveriges huvudstad och kulturella mittpunkt. För att förbättra stadens 
kulturliv måste därför också politiken förändras nationellt. Det krävs reformer av moms, 
skatteregler och förutsättningar för privat finansiering för att Stockholm både ska förbli 
och utvecklas som en attraktiv stad.

Den mest centrala frågan i kulturpolitiken är den om finansiering. Moderaterna står  
som parti bakom en blandning av privat och offentlig finansiering av kultur men detta 
måste även bli verklighet genom konkreta reformer. Staten behöver exempelvis ta 
ansvar för finansieringen av Sveriges nationalscener och de kulturella institutioner  
som inryms i Statens Fastighetsverk. Samtidigt ska regelverken inte stå i vägen för 
fristående initiativ och verksamheter.

En färsk rapport från myndigheten för kulturanalys framhåller flera fördelar med privat 
kulturfinansiering. En av de viktigaste är ökad diversifiering av finansieringen, vilket 
stärker kulturverksamheters ekonomiska stabilitet och autonomi. Exempelvis bidrar  
fler finansieringskällor, utöver offentliga medel, till att minska beroendet av en enda  
aktör och därmed skyddas verksamheten från oönskad styrning eller politiskt  
inflytande.
En annan fördel är att privat finansiering kan stimulera nytänkande och innovation,  
vilket har visat sig i länder som USA där privata stiftelser ofta stödjer banbrytande 
projekt. Studier av museisektorn i länder som Storbritannien och Italien visar att en 
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blandad finansieringsmodell som kombinerar offentliga och privata medel kan leda till 
ökad kreativitet och nya uttryck.

Rapporten beskriver att hushållen är den största källan till privat kulturfinansiering i 
Sverige. Hushållens utgifter för kultur, inklusive biljetter till bio, teater och konserter, 
motsvarar i storlek de totala kommunala utgifterna för kultur. För museer, scenkonst  
och bild- och formutställningar står offentliga medel för ungefär 70 procent av  
finansieringen, medan egenintäkter från biljettförsäljning och lokaluthyrning utgör 
viktiga delar av den privata finansieringen.

 
Stiftelser bidrar också till kultursektorn, men i en mer begränsad omfattning. År 2022 
uppgick stödet från privata stiftelser till uppskattningsvis 331–631 miljoner kronor, vilket 
är en betydande ökning från tidigare år. Detta stöd riktas främst till specifika projekt 
snarare än löpande verksamheter. Sponsringen till kulturen har däremot minskat. Många 
sponsringsbidrag ligger på mindre summor, exempelvis mellan 5 000 och 20 000 
kronor, och går ofta till specifika projekt snarare än till hela verksamheter.

Skatteavdrag för donationer till kultur och idrott
Fler individer och företag bör kunna göra större skatteavdrag för donationer till  
välgörande ändamål, kultur och idrott. I dag är möjligheterna till skatteavdrag för 
donationer i Sverige begränsade, och det finns ett stort utrymme för reformer som 
skulle kunna göra det lättare för både privatpersoner och företag att bidra ekonomiskt 
till viktiga samhällssektorer.

Reglerna för sponsring inom idrotten fungerar redan som en bra utgångspunkt och  
kan inspirera till finansiering av andra kulturprojekt. Inom idrotten är sponsring en  
väletablerad metod för att attrahera privata investeringar och företag kan göra skatte- 
avdrag för dessa sponsringssatsningar. En liknande modell bör överföras till kultur- 
sektorn, där donationer till exempelvis museer, teatrar och musikfestivaler skulle ge 
större skatteincitament.

Många länder har redan utvecklade system för skatteavdrag vid donationer till  
välgörenhet, kultur och idrott, och vi skulle kunna lära av dessa exempel. USA har ett  
av världens mest generösa system för skatteavdrag kopplade till donationer. Där är  
privata donationer till välgörenhetsorganisationer, kulturinstitutioner och ideella  

föreningar avdragsgilla. Tyskland har också förmånligare skatteregler för donationer. 
Individer och företag kan dra av upp till 20 procent av sina inkomster för donationer  
till ideella organisationer, inklusive kultur och idrott. I Frankrike finns ett system där 
individer kan dra av upp till 66 procent av sin donation till välgörenhet från sin skatt, 
medan företag kan dra av upp till 60 procent. 
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Moderaterna i Stockholms stad vill införa ett avdragsgillt belopp för privatpersoner 
som stödjer konstnärer, liknande modellen för gåvor till välgörenhet. Stödet ska kunna 
inkludera pengar, lokaler, material eller andra tjänster som möjliggör konstnärens arbete. 
För att underlätta administrationen ska mecenaten registrera stödet via ett enkelt 
digitalt system där konstnären också godkänner mottagandet. Stipendier eller bidrag 
som ges av privatpersoner till konstnärer ska bli skattefria för mottagaren om pengarna 
används för konstnärlig verksamhet. Stödet måste vara dokumenterat och gå direkt till 
konstnärens arbete, exempelvis produktion, utställningar eller vidareutbildning.
Skattesänkningar och stöd för kulturhistoriskt bevarande

Vi bör även tillåta skatteavdrag för privatpersoner och företag som investerar i  
restaurering och underhåll av kulturhistoriska byggnader. Detta kan öka engagemanget 
i bevarandet av Stockholms kulturarv och förlänga livslängden på stadens historiska 
fastigheter.

Moderaterna i Stockholms stad vill också se långsiktiga partnerskap med näringslivet 
för att driva underhåll och aktiviteter vid kulturhistoriska platser. Detta kan öppna upp 
för företagssponsring av underhållsåtgärder, vilket minskar den offentliga kostnaden för 
bevarandet och förstärker samhörigheten mellan näringslivet och stadens kulturarv.
Moderaterna vill också se om Allmänna arvsfonden kan omvandlas till en svensk variant 
av Storbritaniens National Trust, en oberoende stiftelse där alla medborgare är delägare. 
Stiftelsen skulle kunna använda fondens medel till det svenska kulturarvet och olika 
kulturprojekt.

Privat övertagande av fastigheter
Prins Eugens Waldemarsudde är Sveriges största privata konstdonation, omfattande 
över 7000 verk, ett historiskt hem, park och trädgårdsanläggningar. Museet drivs idag 
som en självständig stiftelse, efter en lång period under Statens Konstmuseer och 
senare Nationalmuseum.

År 2015 tog stiftelsen över ansvaret för fastigheterna från Statens Fastighetsverk,  
och 2017 blev museet helt fristående från Nationalmuseum. Detta frigjorde museet från 
höga hyreskostnader och långa byråkratiska processer, vilket har möjliggjort en mer 
dynamisk och självstyrd verksamhet. Stiftelsen har sedan dess kunnat utveckla  
verksamheten med bland annat en egen restaurang, där menyn ofta är kopplad till 
aktuella utställningar, och en pedagogisk verksamhet som riktar sig till barn och unga. 

Idag finansieras Waldemarsudde till 75 procent av entréavgifter, försäljning,  
restaurangintäkter och externa bidrag. Museet arbetar kostnadseffektivt och håller en 
liten personalstyrka.

Moderaterna i Stockholm vill verka för ett privat övertagande av vissa statligt ägda 
kulturlokaler i Stockholm. Detta skulle ge privata aktörer möjligheten att förvalta och 
utveckla dessa lokaler, vilket kan bidra till en mer dynamisk och effektiv användning 
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av kulturfastigheter. Genom att överföra ägandet från staten till privata intressen kan 
verksamheterna få en mer flexibel och marknadsanpassad förvaltning, samtidigt som 
staden kan stärka sitt kulturutbud.

Privata ägare kan snabbare fatta beslut om utställningar, renoveringar och evenemang, 
vilket kan förbättra besökarupplevelsen och skapa ett mer varierat kulturutbud. Genom 
att främja privat övertagande av statligt ägda kulturlokaler kan Moderaterna stödja 
utvecklingen av Stockholm som en kulturell och levande stad.

Enhetlig kulturmoms
Förutom direkt finansiering måste de skattemässiga incitamenten vara rätt. Det är inte 
rimligt att olika typer av kultur och underhållning beläggs med olika momssatser. Moms 
på teater, opera och konserter är idag 6 procent. Samtidigt är exempelvis biobesök och 
restaurangunderhållning belagda med 25 procent. Moderaterna bör istället verka för 
en enhetlig nöjesmoms på 6 procent som omfattar all kulturell verksamhet, evenemang 
och nöjesaktiviteter. De diversifierade momssatserna innebär en administrativ kostnad 
i sig för Skatteverket och ett enklare regelverk underlättar både för förvaltningen och 
utövarna.

Kultur- och konstverksamhet kan i Sverige vara momsbefriad under vissa förut- 
sättningar. För att kvalificera sig måste arrangören vara en ideell förening eller stiftelse 
som verkar för att främja kultur eller allmännyttiga intressen. Exempel på momsbefriade 
verksamheter är konserter, teater- och konstutställningar, museer, bibliotekstjänster 
samt kulturframträdanden som folkdans, körsång och klassisk musik, förutsatt att de 
drivs ideellt och utan kommersiellt syfte.

Momsbefrielsen är avsedd att stötta kultursektorn och underlätta för mindre aktörer  
och ideella organisationer att främja kultur på lokal nivå utan den ekonomiska börda 
som moms kan innebära. Idag hindras ideella föreningar från att hyra lokaler.  

Moderaterna vill därför verka för att utvidga momsfriheten för att underlätta verksam-
heten för fler föreningar. Undantaget skulle exempelvis kunna ges till vinstdrivande,  
men allmännyttiga stiftelser.

Offentligt privat partnerskap
I dag är kommunallagen strikt när det gäller kommuners möjlighet att samarbeta med 
privata aktörer för att utveckla offentliga utrymmen. Detta begränsar möjligheterna att 
skapa attraktiva och levande stadsmiljöer. För att lösa detta bör reglerna för samarbete 
mellan kommuner och privata aktörer justeras, så att kommuner kan ingå fler lång- 
siktiga partnerskap med privata företag. I bland annat Tyskland har man haft stor  
framgång med att använda offentligt privata partnerskap för att utveckla både  
kommersiella och kulturella projekt och Stockholm bör följa detta goda exempel. 
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Tekniska museet i Stockholm har utvecklat en finansieringsmodell som bygger på både 
offentliga medel och privat finansiering. Statsanslaget står för endast 30 procent av 
museets omsättning, vilket innebär att en stor del av finansieringen kommer från privata 
partnerskap, sponsorer och egna intäkter. Ett exempel är samarbetet med försvars- 
koncernen Saab. Muséet samarbetar även med flera universitet och teknikföretag, vilket 
möjliggör kunskapsutbyten och förstärker deras teknikorienterade utställningar utan att 
muséet låter samarbetspartners styra verksamheten. 

Lokalt konstnärsklimat
Moderaterna i Stockholm vill att kulturen ska vara en central drivkraft i stadens  
utveckling. Kulturen ska växa i takt med staden och integreras i stadsrummet för att 
skapa en levande, dynamisk och attraktiv kulturstad för både stockholmare och  
besökare. Genom ett ökat samarbete mellan kulturinstitutioner och näringslivet ska 
Stockholm erbjuda ett brett och tillgängligt kulturliv. Ett särskilt fokus ligger på att stärka 
de kulturella och kreativa näringarna genom samverkan med Stockholm Business 
Region där målet är att stödja ett rikt och inkluderande kultur- och nöjesliv som bidrar 
till stadens puls dygnet runt. Vi vill skapa en långsiktig plan för hur kultur ska integreras i 
alla stadsutvecklingsprojekt. I detta ingår att involvera kulturinstitutioner och konst- 
närer i planeringsprocesser för offentliga rum och byggnader, och etablera konstnärliga 
riktlinjer för att säkerställa en enhetlig och sammanhållen kulturmiljö i hela staden. 
Stockholm är navet för svensk besöksnäring med över 15 miljoner gästnätter per år. 
Med omkring 100 museer, är Stockholm en av världens museitätaste städer. Det får 
dock inte tas för givet och vi behöver tillsammans arbeta för att stärka stadens  
attraktivitet både som hem och destination.

Kultur i hela staden
Stockholms Kulturkartor visar tydligt att kulturutbudet är starkt koncentrerat till  
innerstaden, medan ytterområden som Västerort har ett betydligt mindre utbud av  
kulturplatser. Denna ojämna fördelning skapar skillnader i tillgång till kultur, vilket 
påverkar områdenas attraktivitet.

Kulturutbudet i Stockholm är särskilt koncentrerat till Norrmalm och Södermalm, där 
en majoritet av stadens kulturinstitutioner, gallerier, teaterscener och mötesplatser är 
lokaliserade. Till exempel har dessa områden flera stora kulturhus och scener, medan 
områden som Spånga-Tensta och Kungsholmen helt saknar kulturhus och har få kultur-
mötesplatser. Detta innebär att invånarna i ytterstadsområden har begränsad tillgång till 
kulturutbudet och behöver resa in till stadskärnan för att ta del av ett brett kulturutbud.
Västerort är särskilt underförsörjt när det gäller kulturplatser, vilket påverkar den sociala 
dynamiken och trivseln i området. Att etablera fler kulturhus och scener i Västerort 
skulle kunna skapa nya sociala mötesplatser och stärka de lokala samhällena. 
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Kulturhus i underförsörjda områden kan fungera som samlingspunkter för olika  
kulturaktiviteter, såsom konstutställningar, teater och musik, vilket kan bidra till att fler 
invånare känner sig inkluderade i stadens kulturliv. En sådan satsning skulle också 
kunna öka engagemanget bland ungdomar och skapa fler kreativa möjligheter i dessa 
områden.

Moderaterna i Stockholms stad vill därför verka för kulturhus och mindre scener i 
områden som Spånga-Tensta, Hässelby och Vällingby. Dessa platser kan rymma lokala 
konstnärsverkstäder, teatrar och evenemangsytor som kan användas av både lokala 
kulturaktörer och nationella organisationer. Vi vill också skapa fler offentliga ytor för 
konst och kultur i Västerort, som till exempel utomhusgallerier eller mindre scener för 
framträdanden vid parker och torg. I detta kan pop-up och satellitverksamheter till 
innerstadsinstitutionerna ingå och inspiration kan tas från goda exempel så som  
Naturhistoriska museets utställning i Mall of Scandinavia och Vrakmuseets verksamhet 
på NK. Detta skulle ge fler invånare möjlighet att ta del av konst och kultur utan att 
behöva resa in till innerstaden. Sammanfattningsvis kan sägas att en jämnare spridning 
av kulturplatser kan bidra till trivsel i hela Stockholm. När fler områden har tillgång  
till kulturhus och scener ökar möjligheterna för kulturellt utbyte och gemensamma  
upplevelser. Det bidrar även till att skapa en levande stadsmiljö i ytterområdena, vilket 
kan göra dem mer attraktiva både för invånare och besökare. Ökad tillgång till kultur-
platser kan dessutom ha en positiv inverkan på lokalt näringsliv, med fler besökare till 
lokala caféer, restauranger och butiker.

Utlåning av lokaler för kulturella evenemang
I Stockholm råder en stor efterfrågan på lokaler, både för idrott och kultur. Samtidigt 
har många företag ytor som står tomma under kvällar och helger. Staden har i och med 
detta en stor outnyttjad potential i scener, konferensanläggningar, friskvårdslokaler och 
annat. Idag omöjliggörs dock uthyrning av dessa på grund av momsregler för ideella 
föreningar och beslutade detaljplaner, som låser in vad en yta måste användas för. 
Exempelvis kan en lokal i city, som enligt beslut i detaljplanen är en näringslivslokal, inte 
lånas eller hyras ut till en konsert eller en bordtennisförening. 

Vi vill reformera detaljplanerna så att lokalernas användning blir flexibla. Likaså måste 
momsregler för ideella föreningar ses över. På så sätt kan företag och kultursektorn 
tillsammans skapa en mer dynamisk och levande stad. Genom samarbeten där företag 
lånar ut sina lokaler för kulturella evenemang kan vi öka tillgängligheten till kultur för fler 
stockholmare. Det ger samtidigt företagen en möjlighet att bidra till det lokala kulturlivet 
och stärka sin koppling till samhället. En sådan samverkan skulle göra staden mer 
attraktiv, innovativ och levande året runt.
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Museumsinsel på Skeppsholmen 
Skeppsholmen har länge varit ett viktigt kulturellt nav i Stockholm och potentialen att 
utveckla ön till ett internationellt framstående kulturcentrum är stor. Med inspiration 
från Berlin, där Museumsinsel (Museiön) samlar några av världens mest kända museer 
på en plats, vill Moderaterna skapa ett "Museumsinsel Skeppsholmen", ett kluster av 
museer och kulturinstitutioner som blir en tydlig destination för både stockholmare och 
besökare.

Genom att samla och utveckla befintliga kulturverksamheter och tillföra nya, kan 
Skeppsholmen bli en unik mötesplats för konst, historia, arkitektur och vetenskap. En 
satsning på Museumsinsel Skeppsholmen innebär också att vi kan profilera Stockholm 
som en kulturstad av världsklass, med en samlad kulturupplevelse i en unik miljö mitt 
i stadens hjärta. Skeppsholmen har redan idag flera viktiga museer, såsom Moderna 
Museet och ArkDes, men genom att tillgängliggöra fler lokaler och möjliggöra fler  
samarbeten kan vi skapa ett sammanhållet kulturkluster som lockar till sig fler  
utställningar och besökare.

Moderaterna vill även göra området mer tillgängligt genom förbättrad infrastruktur. 
Med fler gångbroar, en utökad kollektivtrafik till ön och nya bryggor som tillåter både 
båtar och mobila försäljningsenheter, kan Skeppsholmen öppnas upp som en självklar 
kulturdestination. Samtidigt vill vi uppmuntra privata initiativ att investera i och driva 
vissa kulturlokaler, vilket kan förstärka bredden av utbudet och ge Skeppsholmen en 
mångfald av kulturupplevelser.

Med anledning av ovan föreslår förbundsstyrelsen förbundsstämman  
att anta propositionen i sin helhet samt besluta:  
 
att1  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att endast redan hårdgjord mark  
 ska tas i anspråk vid exploatering och nybyggnation och att Stockholms   
 grönytor så långt det är möjligt bevaras 

att2  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för en modernisering och avreglering  
 kring fasadbelysning och en satsning på upplysta fasader för att stärka stadens  
 karaktär och trivsel. 

att3  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att badvattenövervakningen   
 utvecklas och görs ännu mer transparent, för att både säkra god kvalitet och  
 öka möjligheten att bada runtom i Stockholm.  

att4  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att korta handläggningstiderna  
 för installation av bergvärme och solceller för fler hållbara energilösningar i  
 Stockholm. 
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att5  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att staden ges befogenhet att  
 utfärda böter för nedskräpning.  
 
att6  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att öka antalet stadsträd i  
 Stockholm för ökad trivsel, minskad temperatur sommartid och för att motverka  
 buller. 

att7  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att införa skatteavdrag för  
 privatpersoner som stödjer konstnärer, liknande modellen för gåvor till  
 välgörenhet. 

att8  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att införa en enhetlig kulturmoms  
 samt en omvandling av Allmänna Arvsfonden till en stiftelse för kulturändamål.  

att9  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att ändra PBL och detaljplaner för  
 att möjliggöra flexibel användning av lokaler och bostäder, så att de enkelt kan  
 användas för idrott och kultur.  

att10  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att föreningar ska kunna ansvara  
 för parker och planteringar. 

att11  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att undantag ska göras kring  
 lokaliseringsprincipen så att inte kommungränser förhindrar kreativa branschen. 

att12  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att utöka användningsområdet för  
 stadens Waste-områden. 

att13  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att en strategi för Gamla Stan tas  
 fram.
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Proposition 6
Nya stadgar för Moderata Samlingspartiet i 
Stockholms stad.

Moderaterna beslutade på partistämman 2023 att anta nya normalstadgar som  
under en övergångsperiod börjat gälla på nationell nivå samt på förbunds-, krets-  
och föreningsnivå i hela landet. 

Då Moderaterna i Stockholms stad och Stockholms län är organiserade annorlunda än 
övriga kommuner i landet med sina egna arbetssätt och traditioner behövde en översyn 
av den nya normalstadgan genomföras.

Förbundsstyrelserna i Stockholms stad och Stockholms län beslutade därför under 
hösten 2024 att en gemensam arbetsgrupp skulle se över och komma med förslag på 
förändringar i normalstadgan som bör införas för respektive förbund.

Förbundsstyrelsen i Stockholms stad föreslår därför förbundsstämman att följande 
förändringar genomförs i de nationella stadgarna:



250 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

 
Nationella stadgarna Föreslagna förändringar

§10 Föreningsårsmöte

Mom.6
Vid ordinarie årsmöte ska minst  
förekomma: Härutöver tillkommer  
vid vissa årsmöten även beslut och val 
enligt rekryterings- och nominerings-
reglerna, se detta avsnitt. 

a. Val av ordförande att leda  
 förhandlingarna.
b. Val av sekreterare.
c. Val av justeringspersoner.
d. Fastställande av   
 föredragningslista.
e. Godkännande av årsmötets  
 utlysning.
f. Styrelsens förvaltnings- 
 berättelse/verksamhets-  
 berättelse.
g. Revisorernas berättelse  
 och fastställande av  
 resultat- och balansräkning.
h. Fråga om ansvarsfrihet för  
 styrelsen.
i. Förslag från styrelsen   
 (propositioner).
j. Inkomna övriga förslag   
 (motioner).
k. Anteckning om självskrivna  
 ledamöter.
l. Fastställande av antalet   
 ledamöter i styrelsen.
m. Val av ordförande
n. Val av vice ordförande.
o. Val av minst tre styrelse- 
 ledamöter varav en moderat 
 kvinnoansvarig.
p. Val av två revisorer och  
 ersättare för dem.

§10 Föreningsårsmöte 

Mom.6
Vid ordinarie årsmöte ska minst  
förekomma: Härutöver tillkommer vid 
vissa årsmöten även beslut och val enligt 
rekryterings- och nomineringsreglerna, 
se detta avsnitt. 

a. Val av ordförande att leda  
 förhandlingarna.
b. Val av sekreterare.
c. Val av justeringspersoner.
d. Fastställande av föredragnings- 
 lista.
e. Godkännande av årsmötets  
 utlysning.
f. Styrelsens förvaltnings- 
 berättelse/verksamhets- 
 berättelse.
g. Revisorernas berättelse  
 och fastställande av  
 resultat- och balansräkning.
h. Fråga om ansvarsfrihet  
 för styrelsen.
i. Förslag från styrelsen  
 (propositioner).
j. Inkomna övriga förslag  
 (motioner).
k. Anteckning om  
 självskrivna ledamöter.
l. Fastställande av antalet  
 ledamöter i styrelsen.
m. Val av ordförande
n. Val av vice ordförande.
o. Val av minst tre styrelse- 
 ledamöter varav en  
 moderatkvinnoansvarig.
p. Val av en revisor och ersättare  
 för denna.
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q. Val av nomineringskommitté  
 enligt bestämmelserna. 
r. Val av ombud till förbunds- 
 stämmor med ersättare.
s. Val av valberedning och   
 sammankallande i denna.
t. Övriga ärenden.

Mom.7
Partiföreningen utser det antal  
förbundsstämmoombud man fått 
besked från förbundet om. Vid val av 
ombud tillses att Moderata Ungdoms-
förbundet och Moderatkvinnorna är 
representerade. Ombud och ersättare 
fungerar intill dess nya utsetts.

§11 Föreningsstyrelse 

Mom.1
Partiföreningens verksamhet leds av  
en styrelse bestående av ordförande, 
vice ordförande och minst tre av 
årsmötet valda ledamöter, varav en 
moderatkvinnoansvarig.
 
Kommunfullmäktigegruppens  
gruppledare är självskrivna ledamöter 
när partiföreningen inte ingår i krets.

Moderata Ungdomsförbundets lokala 
organisation, som omfattar föreningens 
verksamhetsområde, utser en ledamot, 
normalt sin ordförande, jämte ersättare i 
partiföreningens styrelse.
 
Mom.4
Styrelsen åligger:

att  leda partiets politiska  
 och organisatoriska verksam 
 het inom partiföreningens  

q. Val av nomineringskommitté  
 enligt bestämmelserna.
r. Val av ombud till förbunds- 
 stämmor med ersättare.
s. Val av valberedning och  
 sammankallande i denna.
t. Övriga ärenden 

Mom.7
Partiföreningen utser det antal  
förbundsstämmoombud man fått 
besked från förbundet om. Vid val  
av ombud och ersättare bör  
Moderata Ungdomsförbundet vara 
representerade i förhållande till sitt 
medlemsantal. Ombud och ersättare 
fungerar intill dess nya utsetts.

§11 Föreningsstyrelse 

Mom.1
Partiföreningens verksamhet leds av  
en styrelse bestående av ordförande, 
vice ordförande och minst tre av 
årsmötet valda ledamöter, varav en 
moderatkvinnoansvarig. 

Kommunfullmäktigegruppens  
gruppledare är självskrivna ledamöter 
när partiföreningen inte ingår i krets.
 
Moderata Ungdomsförbundets lokala 
organisation, som omfattar föreningens 
verksamhetsområde, utser en ledamot, 
normalt sin ordförande, jämte ersättare i 
partiföreningens styrelse. 

Mom.4
Styrelsen åligger: 

att  leda partiets politiska och  
 organisatoriska verksamhet 
 inom partiföreningens  
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 verksamhetsområde och i   
 samråd med förbundsstyrelsen   
 skapa en lokal organisation   
 som effektivt kan bedriva   
 kampanjer, information,  
 utbildning, rekrytering  
 och medlemsvård, 

att  följa och aktivt delta i region-   
 och kommunpolitiken genom   
 fortlöpande kontakter med   
 partiets region- och kommun- 
 fullmäktigegrupp och  
 representanter i nämnder  
 och styrelser, 

att  i samråd med fullmäktige- 
 gruppen förbereda nominering  
 till kommunal representation.

§12 Kretsårsmöte
 
Mom.1
Kretsårsmötet är kretsens högsta 
beslutande organ och består av alla 
medlemmar (Alternativ A) eller ombud 
(Alternativ B). Vilket alternativ som 
används beslutas av ett ordinarie 
kretsårsmöte. Fattas inget beslut gäller 
Alternativ A.
 
Ordinarie kretsårsmöte kan med två 
tredjedels majoritet fastställa andra 
antal och alternativ vad gäller ombud 
gällande alternativ B. Ett sådant beslut 
träder i kraft vid nästkommande 
årsmöte.
 

verksamhetsområde och i samråd 
med förbundsstyrelsen skapa en lokal 
organisation som effektivt kan bedriva 
kampanjer, information, utbildning, 
rekrytering och medlemsvård, 

att  följa och aktivt delta i region-  
 och kommunpolitiken genom  
 fortlöpande kontakter med  
 partiets region- och kommun- 
 fullmäktigegrupp och  
 representanter i nämnder  
 och styrelser, 

att  i samråd med respektive  
 fullmäktigegrupp förbereda  
 nominering till kommunal  
 representation.

§12 och §13 upphävs.
 
§12 Kretsårsmöte
 
Mom.1
Kretsårsmötet är kretsens högsta 
beslutande organ och består av alla 
medlemmar 
 
(Alternativ A) eller ombud (Alternativ 
B). Vilket alternativ som används 
beslutas av ett ordinarie kretsårsmöte. 
Fattas inget beslut gäller Alternativ A.
 
Ordinarie kretsårsmöte kan med två 
tredjedels majoritet fastställa andra 
antal och alternativ vad gäller ombud 
gällande alternativ B. Ett sådant beslut 
träder i kraft vid nästkommande 
årsmöte.
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Alternativ A
Kretsårsmötet är kretsens högsta 
beslutande organ och består av  
medlemmar från partiföreningarna. 
Alla som är medlemmar i någon av 
kretsens ingående partiföreningar  
har rösträtt på kretsårsmötet.
 
Alternativ B
Kretsårsmötet är kretsens högsta 
beslutande organ och består av  
ombud från partiföreningarna. 
 
Varje partiförening utser ett ombud 
för varje påbörjat 10-tal betalande 
medlemmar. Därutöver är i kretsen 
ingående föreningars ordförande, eller 
ersättare för denne, ombud vid krets-
årsmöte.  
 
Alternativt fastställer ordinarie krets-
årsmöte med 2/3 majoritet om ett  
fast antal ombud som fördelas  
proportionellt, samt vilka som  
därutöver ska vara ombud, exempelvis 
kretsstyrelse.

Antalet ombud som respektive  
partiförening har att utse grundar sig  
på antalet betalande medlemmar i  
partiföreningen. Den 31 december  
varje år fastställs hur många som  
under året betalat medlemsavgift  
till partiföreningen. I antalet betalande 
medlemmar inräknas de som under  
året betalat medlemsavgift till  
Moderatkvinnorna eller ungdoms- 
förening och som är folkbokförd inom 
partiföreningens verksamhets-
område. Varje ombud har en röst. 
Enskild medlem har närvaro- och 
yttranderätt. 

Alternativ A
Kretsårsmötet är kretsens högsta  
beslutande organ och består av  
medlemmar från partiföreningarna.

Alla som är medlemmar i någon av 
kretsens ingående partiföreningar har 
rösträtt på kretsårsmötet. 

Alternativ B
Kretsårsmötet är kretsens högsta 
beslutande organ och består av ombud 
från partiföreningarna. 

Varje partiförening utser ett ombud  
för varje påbörjat 10-tal betalande  
medlemmar. Därutöver är i kretsen 
ingående föreningars ordförande, eller 
ersättare för denne, ombud vid krets-
årsmöte. Alternativt fastställer ordina-
rie kretsårsmöte med 2/3 majoritet om  
ett fast antal ombud som fördelas  
proportionellt, samt vilka som därutö-
ver ska vara ombud, exempelvis krets- 
styrelse.
 
Antalet ombud som respektive parti- 
förening har att utse grundar sig på 
antalet betalande medlemmar i  
partiföreningen. Den 31 december varje 
år fastställs hur många som under året 
betalat medlemsavgift till partifören-
ingen. I antalet betalande medlemmar 
inräknas de som under året betalat 
medlemsavgift till Moderatkvinnorna 
eller ungdomsförening och som är 
folkbokförd inom partiföreningens 
verksamhetsområde. Varje ombud har 
en röst. Enskild medlem har närvaro- 
och yttranderätt.
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Mom.2
Kretsårsmöte sammanträder på 
kallelse av kretsstyrelsen. Ordinarie 
kretsårsmöte hålls varje år före april 
månads utgång.
 
Extra kretsårsmöte hålls då krets- 
styrelsen så finner påkallat eller då 
minst en tredjedel av ledamöterna i 
kretsstyrelsen så begär. 
 
Mom.3
Kallelse till kretsårsmöte utfärdas av 
kretsstyrelsen senast tre veckor före 
årsmötet. Kallelse till extra krets- 
årsmöte utfärdas så snart beslut 
fattats om extra årsmöte. 

Mom.4
Rätt att till kretsårsmötet väcka  
motioner tillkommer föreningar samt  
enskilda medlemmar. Motioner ska 
senast två veckor före årsmötet ha 
inkommit till kretsstyrelsen. Senast en 
vecka före årsmötet ska handlingarna 
med valberedningens förslag finnas 
tillgängliga för medlemmarna/ 
ombuden.  
 
Ärenden av brådskande natur kan  
dock efter årsmötets beslut omedel-
bart upptas till behandling. 

Mom.5
Vid ordinarie kretsårsmöte ska minst 
förekomma: Härutöver tillkommer vid 
vissa årsmöten även beslut och val 
enligt rekryterings- och nominerings-
reglerna, se detta avsnitt: 

Mom.2
Kretsårsmöte sammanträder på 
kallelse av kretsstyrelsen. Ordinarie 
kretsårsmöte hålls varje år före april 
månads utgång.

Extra kretsårsmöte hålls då krets- 
styrelsen så finner påkallat eller då 
minst en tredjedel av ledamöterna i 
kretsstyrelsen så begär.
 
Mom.3
Kallelse till kretsårsmöte utfärdas av 
kretsstyrelsen senast tre veckor före 
årsmötet. Kallelse till extra kretsårs-
möte utfärdas så snart beslut fattats 
om extra årsmöte.
 
Mom.4
Rätt att till kretsårsmötet väcka  
motioner tillkommer föreningar samt  
enskilda medlemmar. Motioner ska 
senast två veckor före årsmötet ha 
inkommit till kretsstyrelsen. Senast en 
vecka före årsmötet ska handlingarna 
med valberedningens förslag finnas  
tillgängliga  för medlemmarna/ 
ombuden.
 
Ärenden av brådskande natur kan  
dock efter årsmötets beslut  
omedelbart upptas till behandling.
 
Mom.5
Vid ordinarie kretsårsmöte ska minst 
förekomma: Härutöver tillkommer vid 
vissa årsmöten även beslut och val 
enligt rekryterings- och nominerings-
reglerna, se detta avsnitt: 
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a. Val av ordförande och  
 vice ordförande för årsmötet
b. Val av sekreterare för  
 årsmötet
c. Val av justeringspersoner 
d. Fastställande av  
 föredragningslista.
e. Godkännande av årsmötets  
 utlysning.
f. Styrelsens förvaltnings- 
 berättelse/verksamhets- 
 berättelse.
g. Revisorernas berättelse och  
 fastställande av resultat-  
 och balansräkning. 
h. Fråga om ansvarsfrihet  
 för styrelsen.
i. Förslag från styrelsen  
 (propositioner).
j. Inkomna övriga förslag  
 (motioner).
k. Anteckning om självskrivna  
 ledamöter.
l. Fastställande av antalet  
 ledamöter i krets-  
 styrelsen (minst fem).
m. Val av ordförande i krets- 
 styrelsen.
n. Val av vice ordförande i  
 kretsstyrelsen.
o. Val av styrelseledamöter,  
 varav en moderatkvinno- 
 ansvarig, utöver självskrivna.
p. Val av två revisorer med  
 ersättare.
q. Val av nomineringskommitté  
 enligt bestämmelserna.
r. Val av valberedning och  
 sammankallande i denna.
s. Övriga ärenden
 

a. Val av ordförande och vice  
 ordförande för årsmötet
b. Val av sekreterare för årsmötet
c. Val av justeringspersoner
d. Fastställande av föredrag- 
 ningslista.
e. Godkännande av årsmötets  
 utlysning.
f. Styrelsens förvaltnings-
 berättelse/verksamhets- 
 berättelse.
g. Revisorernas berättelse och  
 fastställande av resultat-  
 och balansräkning. 
h. Fråga om ansvarsfrihet för  
 styrelsen.
i. Förslag från styrelsen  
 (propositioner).
j. Inkomna övriga förslag  
 (motioner).
k. Anteckning om självskrivna  
 ledamöter.
l. Fastställande av antalet  
 ledamöter i kretsstyrelsen  
 (minst fem).
m. Val av ordförande i  
 kretsstyrelsen.
n. Val av vice ordförande i  
 kretsstyrelsen.
o. Val av styrelseledamöter, 
 varav en moderatkvinno- 
 ansvarig, utöver självskrivna.
p. Val av två revisorer med  
 ersättare.
q. Val av nomineringskommitté  
 enligt bestämmelserna.
r. Val av valberedning och  
 sammankallande i denna.
s. Övriga ärenden
 



256 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Mom.6
För att bereda inom kretsen före- 
kommande val ska tillsättas en 
valberedning. I val-beredningen  
ska ledamöter utsedda av Moderat-
kvinnorna samt av Moderata  
Ungdomsförbundets lokala  
organisation ingå.

Valberedningen avgör själv sina 
arbetsformer.

§13 Kretsstyrelse

Mom.1
Kretsen har, på uppdrag av  
partiföreningarna i kommunen,  
till uppgift: 

att uppbära och bestämma  
 användandet av kommunalt  
 partistöd i kommunen,
att  samordna partiföreningarnas  
 nomineringar av kandidater  
 inför allmänna val och till  
 övrig kommunal  
 representation enligt  
 fastställda rekryterings-  
 och nomineringsregler,
att  i samråd med fullmäktige- 
 gruppen förbereda  
 nominering till kommunal  
 representation,
att samordna valarbetet i  
 kommunen,
att i samråd med parti- 
 föreningarna upprätta 
 kommunalt handlings-
 program.

Mom.6
För att bereda inom kretsen före- 
kommande val ska tillsättas en  
valberedning. I val-beredningen ska le-
damöter utsedda av Moderatkvinnorna 
samt av Moderata Ungdomsförbundets 
lokala organisation ingå.

Valberedningen avgör själv sina 
arbetsformer. 

§13 Kretsstyrelse

Mom.1
Kretsen har, på uppdrag av parti- 
föreningarna i kommunen, till uppgift:
 
att uppbära och bestämma an 
 vändandet av kommunalt  
 partistöd i kommunen, 

att  samordna partiföreningarnas  
 nomineringar av kandidater  
 inför allmänna val 
 och till övrig kommunal  
 representation enligt  
 fastställda rekryterings-  
 och nomineringsregler,
att  i samråd med fullmäktige- 
 gruppen förbereda nominering  
 till kommunal representation,
att samordna valarbetet i  
 kommunen,
att i samråd med parti- 
 föreningarna upprätta  
 kommunalt handlingsprogram.
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Mom.2
Kretsens verksamhet leds av  
en styrelse bestående av minst  
fem ledamöter, varav en moderat- 
kvinnoansvarig, inklusive ordförande, 
vice ordförande och de självskrivna 
ledamöterna. Kretsens partiförenings- 
och ungdomsföreningsordförande är, 
med vice ordförande som ersättare, 
självskrivna ledamöter av krets- 
styrelsen, liksom kommunfullmäktige-
gruppens gruppledare.
 
Kretsstyrelsen har rätt att till sina 
sammanträden adjungera ledamöter.  
 
Adjungerad ledamot har yttranderätt 
och rätt att till protokollet anteckna 
avvikande mening.
 
Mom.3
Kretsstyrelsen utser sekreterare,  
kassör och övriga funktionärer  
som behövs för verksamheten. 
 
Mom.4
Kretsstyrelsen är beslutför då minst 
hälften av de röstberättigade är 
närvarande.
 
§14 Förbundsstämma 

Mom.1
Förbundsstämman är förbundets högsta 
beslutande organ och består av ett fast 
antal ombud från partiföreningarna och 
förbundsstyrelsens ledamöter.

Förbundsstämman fastställer med 2/3 
majoritet vid ordinarie förbundsstämma 
antalet ombud från partiföreningarna  
för kommande stämmor. 

Mom.2
Kretsens verksamhet leds av en  
styrelse bestående av minst fem  
ledamöter, varav en moderat- 
kvinnoansvarig, inklusive ordförande, 
vice ordförande och de självskrivna 
ledamöterna. Kretsens partiförenings- 
och ungdomsföreningsordförande är, 
med vice ordförande som ersättare, 
självskrivna ledamöter av kretsstyrel-
sen, liksom kommunfullmäktigegrup-
pens gruppledare. 

Kretsstyrelsen har rätt att till sina 
sammanträden adjungera ledamöter.
Adjungerad ledamot har yttranderätt 
och rätt att till protokollet anteckna 
avvikande mening.

Mom.3
Kretsstyrelsen utser sekreterare, 
kassör och övriga funktionärer som 
behövs för verksamheten. 

Mom.4
Kretsstyrelsen är beslutför då minst  
hälften av de röstberättigade är  
närvarande.

§14 Förbundsstämma 

Mom.1
Förbundsstämman är förbundets högsta 
beslutande organ och består av ett fast 
antal ombud från partiföreningarna och 
förbundsstyrelsens ledamöter. 

Förbundsstämman fastställer med 2/3 
majoritet vid ordinarie förbundsstämma 
antalet ombud från partiföreningarna för 
kommande stämmor.
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Antalet ombud som respektive  
partiförening har att utse grundar sig  
på antalet betalande medlemmar i  
partiföreningen. Den 31 december  
varje år fastställs hur många som  
under året betalat medlemsavgift  
till partiföreningen. I antalet betalande 
medlemmar inräknas de som under  
året betalat medlemsavgift till  
Moderata Ungdomsförbundet och  
som är folkbokförda inom parti- 
föreningens verksamhetsområde  
eller sökt och erhållit medlemskap  
i partiföreningen. Fördelningen av  
ombuden mellan partiföreningarna  
ska ske proportionellt. Varje parti- 
förening tillförsäkras minst ett ombud. 
Det åligger förbundsstyrelsen att snarast 
efter varje årsskifte meddela parti- 
föreningarna hur många ombud de  
ska välja.
 
Varje ombud har en röst. Medlem har 
efter anmälan närvaro- och yttranderätt. 
Enskild kan efter anmälan ges närva-
rorätt av förbundsstyrelsen.
 
Mom.5
Förbundsstyrelsen har rätt att till  
förbundsstämma väcka förslag och 
lägga propositioner. Motionsrätt har 
förening, krets, fullmäktigegrupp,  
Moderatkvinnorna, Moderata  
Ungdomsförbundet, Moderata  
Seniorer, Öppna Moderater och  
enskild medlem i partiet. 

Förslag ska senast sex veckor  
före stämman ha inkommit till förbunds-
styrelsen. Senast två veckor före  
stämman ska förbundsstyrelsens  

Antalet ombud som respektive  
partiförening har att utse grundar sig  
på antalet betalande medlemmar i  
partiföreningen. Den 31 december varje 
år fastställs hur många som under året 
betalat medlemsavgift till parti- 
föreningen. I antalet betalande  
medlemmar inräknas de som  
under året betalat medlemsavgift  
till Moderata Ungdomsförbundet  
och som är folkbokförda inom parti- 
föreningens verksamhetsområde  
eller sökt och erhållit medlemskap i 
partiföreningen. Fördelningen av  
ombuden mellan partiföreningarna  
ska ske proportionellt. Varje parti- 
förening tillförsäkras minst två ombud. 
Det åligger förbundsstyrelsen att snarast 
efter varje årsskifte meddela parti- 
föreningarna hur många ombud de  
ska välja. 

Varje ombud har en röst. Medlem har 
efter anmälan närvaro- och yttranderätt. 
Enskild kan efter anmälan ges närva-
rorätt av förbundsstyrelsen.

Mom.5
Förbundsstyrelsen har rätt att till  
förbundsstämma väcka förslag och 
lägga propositioner. Motionsrätt har 
förening, fullmäktigegrupp,  
Moderata Ungdomsförbundet och 
enskild medlem i partiet.
 
Förslag ska senast sex veckor före 
stämman ha inkommit till förbunds- 
styrelsen. Senast två veckor före  
stämman ska förbundsstyrelsens  
yttranden och stämmohandlingarna 
sändas till ombuden. 
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yttranden och stämmohandlingarna 
sändas till ombuden. 

Ärenden av brådskande natur kan  
dock efter stämmans beslut omedelbart 
upptas till behandling.
 
Mom.6
Vid val av ombud till partistämman  
och ersättare för dessa bör tillses  
att Moderata Ungdomsförbundet  
och Moderatkvinnorna blir  
representerade. Ombud och ersättare 
fungerar intill dess nya utsetts.

Mom.7
Vid ordinarie förbundsstämma ska  
minst förekomma: 

a. Val av ordförande och  
 vice ordförande att leda   
 förhandlingarna.
b. Val av sekreterare.
c. Val av justeringspersoner.
d. Fastställande av föredragnings 
 lista.
e. Fastställande av procedur- 
 regler.
f. Fastställande av röstlängd.
g. Fastställande av stämmans  
 stadgeenliga utlysning.
h. Styrelsens årsredovisning/ 
 årsbokslut samt förvaltnings- 
 berättelse/verksamhets- 
 berättelse.
i. Revisorernas berättelse  
 och fastställande av resultat-  
 och balansräkning.

Ärenden av brådskande natur kan  
dock efter stämmans beslut  
omedelbart upptas till behandling.

Mom.6
Vid val av ombud till partistämman  
och ersättare för dessa bör tillses att 
Moderata Ungdomsförbundet blir 
representerade. Ombud och ersättare 
fungerar intill dess nya utsetts.

Mom.7
Vid ordinarie förbundsstämma ska minst 
förekomma: 

a. Val av ordförande och vice  
 ordförande att leda förhandling 
 arna.
b. Val av sekreterare.
c. Val av justeringspersoner.
d. Fastställande av föredragnings 
 lista.
e. Fastställande av procedurregler.
f. Fastställande av röstlängd.
g. Fastställande av stämmans  
 stadgeenliga utlysning.
h. Styrelsens årsredovisning/ 
 årsbokslut samt förvaltnings- 
 berättelse/verksamhets-
 berättelse.
i. Revisorernas berättelse  
 och fastställande av 
 resultat- och balansräkning.
j. Fråga om ansvarsfrihet för  
 styrelsen.
k. Förslag från styrelsen  
 (propositioner).
l. Inkomna övriga förslag  
 (motioner).
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j. Fråga om ansvarsfrihet   
 för styrelsen.
k. Förslag från styrelsen  
 (propositioner).
l. Inkomna övriga förslag 
 (motioner).
m. Fastställande av antalet  
 ledamöter i förbundsstyrelsen.
n. Val av förbundsordförande
o. Val av 1:e vice förbunds-
 ordförande
p. Val av 2:e vice förbunds- 
 ordförande
q. Val av ledamöter i förbunds- 
 styrelsen, varav en läns- 
 ordförande för Moderat- 
 kvinnornas verksamhet samt  
 en ersättare för denna. 
r. Val av två revisorer med  
 ersättare.
s. Val av ombud till partistämman  
 med ersättare.
t. Val av nomineringskommitté  
 enligt bestämmelserna.
u. Val av representation i  
 studieförbundet Medborgar- 
 skolan i enlighet med dess  
 stadgar.
v. Val av valberedning och  
 ordförande i denna.
w. Övriga ärenden.
 
Mom.8
För att bereda inom förbundet  
förekommande val ska tillsättas en 
valberedning. I valberedningen ska  
av Moderata Ungdomsdistriktet  
direktutsedd ledamot samt en  
representant för Moderatkvinnorna 
ingå. Valberedningen avgör själv sina  
arbetsformer.

m. Fastställande av antalet  
 ledamöter i förbundsstyrelsen  
 (maximalt 18).
n. Val av förbundsordförande
o. Val av 1:e vice förbunds-
 ordförande
p. Val av 2:e vice förbunds-
 ordförande
q. Val av ledamöter i förbunds-
 styrelsen 
r. Val av två revisorer med  
 ersättare, tillika särskilda  
 granskningspersoner av  
 rapport om lokalt partistöd
s. Val av ombud till partistämman  
 med ersättare.
t. Val av nomineringskommitté  
 enligt bestämmelserna.
u. Val av representation i studie- 
 förbundet Medborgarskolan i  
 enlighet med dess stadgar.
v. Val av valberedning och  
 ordförande samt vice 
 ordförande i denna.
w. Övriga ärenden.

Mom.8
För att bereda inom förbundet  
förekommande val ska tillsättas  
en valberedning.  

Valberedningen ska bestå av: 

• En ordförande utsedd av  
förbundsstämman.

• En ledamot jämte ersättare från 
varje kommunvalkrets utsedd  
av förbundsstämman efter  
nominering av föreningarna  
inom respektive valkrets.



261Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

§16 Förbundsstyrelse 

Mom.2
Förbundsstyrelsen består av  
förbundsordföranden och två vice 
förbundsordförande, de av förbunds-
stämman valda ledamöterna varav  
en länsordförande för Moderat- 
kvinnorna, samt distriktsordföranden 
för Moderata Ungdomsförbundet. 

Om Moderata Ungdomsförbundets  
eller Moderatkvinnornas  
representanter ej kan närvara vid 
förbundsstyrelsemöten har dessa  
rätt att skicka ersättare, normalt vice 
ordförande, i sitt ställe. 
 
Förbundsstyrelsen har rätt att till sina 
sammanträden adjungera ledamöter. 
Adjungerad ledamot har yttranderätt 
och rätt att till protokollet anteckna 
avvikande mening. Den av riksorga-
nisationen anställde tjänstemannen i 
förbundet är ständigt adjungerad och 
har även förslagsrätt.
 
Mom.5
Förbundsstyrelsen åligger:

att  planlägga, leda och inför  
 förbundsstämman ansvara för  
 förbundets verksamhet,  

att  leda Moderatkvinnornas  
 verksamhet i förbundet enligt  
 Moderatkvinnornas stadgar, 
att  fastställa verksamhetsområden  
 för partiföreningarna, 
 

En ledamot respektive ersättare 
utsedda av Moderata Ungdoms- 
förbundets distriktsstyrelse. 
 
Person som kandiderar till förbunds- 
styrelsen ska frånträda uppdrag i  
valberedningen och ersättas av sin 
ersättare. Revisor i förbundet kan inte
vara ledamot av valberedningen.
Valberedningen avgör själv sina  
arbetsformer.

§16 Förbundsstyrelse
 
Mom.2
Förbundsstyrelsen består av förbunds-
ordföranden och två vice förbundsord-
förande, de av förbundsstämman valda 
ledamöterna samt representant utsedd 
av Moderata Ungdomsförbundet.
 
Om Moderata Ungdomsförbundets 
representant ej kan närvara vid 
förbundsstyrelsemöten har de rätt att 
skicka ersättare i dennes ställe.
 
Förbundsstyrelsen har rätt att till sina 
sammanträden adjungera ledamöter. 
Adjungerad ledamot har yttranderätt 
och rätt att till protokollet anteckna 
avvikande mening. Den av riks- 
organisationen anställde tjänstemannen 
i förbundet är ständigt adjungerad och 
har även förslagsrätt.
 
Mom.5 
Förbundsstyrelsen åligger:

att  planlägga, leda och inför  
 förbundsstämman ansvara  
 för förbundets verksamhet, 
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att  stödja och bistå partiföreningar,  
 kretsar, ungdomsdistrikt  
 och övriga inom förbundet  
 verksamma moderata nätverk i  
 deras verksamhet samt verka  
 för att deras arbete bedrivs  
 enligt stadgar och program, 

att  fastställa partiföreningarnas  
 och kretsarnas räkenskapsår,  
 företrädesvis lika för alla, 

att  inför allmänna val förbereda  
 rekrytering och nominering  
 av kandidater enligt  
 fastställda rekryterings- och  
 nomineringsregler och ge  
 föreningar och kretsar  
 erforderliga anvisningar om  
 rekryterings- och 
 nomineringsarbetet,

att  planlägga, leda och övervaka  
 valrörelsen inom verksamhets
 området,

att  inför allmänna val utarbeta  
 politiskt regionalt handlings- 
 program,

att  i samråd med regionfullmäk 
 tigegruppen förbereda  
 nominering till uppdrag som  
 utses av regionen samt i samråd  
 med berörda, förbereda  
 nomineringar till statliga och  
 regionala organ, 
 
att  utse de råd, kommittéer  
 och arbetsgrupper som  
 behövs för förbundets verksam 
 het, att samverka med riks- 

att  leda Moderatkvinnornas  
 verksamhet i förbundet enligt   
 Moderatkvinnornas stadgar, 

att  fastställa verksamhetsområden   
 för partiföreningarna, 

att  stödja och bistå partiföreningar,  
 kretsar, ungdomsdistrikt och   
 övriga inom förbundet    
 verksamma moderata nätverk i   
 deras verksamhet samt verka för 
 att deras arbete bedrivs enligt   
 stadgar och program,
 
att  fastställa partiföreningarnas   
 och kretsarnas räkenskapsår,   
 företrädesvis lika för alla, 

att  inför allmänna val i enlighet   
 med förbundets nominerings  
 regler tillse att förslag 
  upprättas till valsedlar  
 för riksdags-, region- 
 fullmäktige- och  
 kommunfullmäktigeval i  
 Stockholms stad. 

att  planlägga, leda och övervaka   
 valrörelsen inom verksamhets 
 området, 

att  inför allmänna val utarbeta   
 politiskt regionalt handlings- 
 program, 
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att  i samråd med region- 
 fullmäktigegruppen förbereda  
 nominering till uppdrag som  
 utses av regionen samt i  
 samråd med berörda, förbereda  
 nomineringar till statliga och  
 regionala organ, 

att i samråd med kommun- 
 fullmäktigegruppen i  
 Stockholms stad förbereda  
 nominering till uppdrag som  
 utses av kommunen, 

att  utse de råd, kommittéer och  
 arbetsgrupper som behövs  
 för förbundets verksamhet, 

att  samverka med riks- 
 organisationen och parti- 
 styrelsen samt att ansvara  
 för att partistyrelsen i  
 föreskriven tid erhåller  
 infordrade remissyttranden  
 och uppgifter om läns-
 förbundets organisation,  
 medlemmar, ekonomi och  
 verksamhet,
 
att  med undantag för den  
 personal som anställs av riks- 
 organisationen, anställa arbets 
 kraft vid förbundet samt utfärda  
 instruktioner och föreskrifter för  
 denna,
 
att  besluta om firmatecknare  
 och attestregler samt tillse att  
 förbundets ekonomiska 
 hantering är organiserad på  
 ett betryggande sätt, 
 

 organisationen och parti- 
 styrelsen samt att ansvara  
 för att partistyrelsen i före- 
 skriven tid erhåller infordrade  
 remiss-yttranden och uppgifter  
 om länsförbundets  
 organisation, medlemmar,  
 ekonomi och verksamhet, 

att  med undantag för den personal  
 som anställs av riks- 
 organisationen, anställa   
 arbetskraft vid förbundet  
 samt utfärda instruktioner  
 och föreskrifter för denna, 

att  besluta om firmatecknare  
 och attestregler samt tillse  
 att förbundets ekonomiska  
 hantering är organiserad på  
 ett betryggande sätt, 

att  tillse att personuppgifterna  
 i partiets medlemsregister  
 hanteras i enlighet med  
 gällande lagstiftning.  
 Personuppgifter får inte  
 spridas vidare om  
 inte personen lämnat sitt  
 samtycke,
 
att  upprätthålla kontakt och  
 samråda med regionfull- 
 mäktigegruppen, andra  
 regionala organ och kommun 
 fullmäktigegrupperna   
 inom verksamhetsområdet  
 samt biträda dessa i deras 
 verksamhet, 
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att  tillse att personuppgifterna  
 i partiets medlemsregister  
 hanteras i enlighet med gällande  
 lagstiftning. Personuppgifter  
 får inte spridas vidare om inte  
 personen lämnat sitt samtycke,
 
att  upprätthålla kontakt och  
 samråda med region-
 fullmäktigegruppen, andra  
 regionala organ och kommun 
 fullmäktigegruppen i  
 Stockholms stad samt biträda  
 dessa i deras verksamhet,
 
att  hålla kontinuerlig kontakt med  
 föreningarna/kretsarna och  
 deras ordförande,
 
att  uppbära och bestämma  
 användandet av partistöd från  
 Region Stockholm och  
 Stockholms stad.
 
att vid behov fastställa normal 
 arbetsordning för fullmäktige 
 grupper i Stockholms stad  
 och meddela ändringar till  
 partistyrelsen om så sker.
 
att förbundsstyrelsen ska efter  
 samråd med föreningarna 
 utfärda kallelse till nominerings 
 stämma enlig §9 Mom. 4 för  
 det fall att föreningarna är  
 fler än en och kommunen  
 saknar krets.

att  hålla kontinuerlig kontakt  
 med föreningarna/kretsarna  
 och deras ordförande, 

att  uppbära och bestämma  
 användandet av partistöd  
 från region.
 
Mom.6
Förbundsstyrelsen kan utse ett  
arbetsutskott som på förbunds- 
styrelsens ansvar fullgör av  
styrelsen anförtrodda uppgifter  
samt avgöra sådana brådskande 
ärenden som ej kan anstå till  
styrelsens sammanträde.

I arbetsutskottet ska  
Moderata Ungdomsförbundets  
självskrivne styrelserepresentant  
och Moderatkvinnornas läns- 
ordförande ingå.
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Mom.6
Förbundsstyrelsen kan utse ett arbets-
utskott som på förbundsstyrelsens 
ansvar fullgör av styrelsen anförtrod-
da uppgifter samt avgöra sådana 
brådskande ärenden som ej kan anstå 
till styrelsens sammanträde.
I arbetsutskottet ska Moderata Ung-
domsförbundets självskrivne styrelse-
representant och Moderatkvinnornas 
länsordförande ingå.

Mom. 7
För att bereda ärenden som  
omfattar såväl Stockholms stad 
som Stockholms län ska finnas en 
beredningsdelegation bestående av 
förbundsstyrelsernas presidier och 
ordförande för Moderata Ungdoms-
förbundet i Stockholms stad och län. 
Ordförande för berednings- 
delegationen är den som är  
ordförande för det största förbundet 
och vice ordförande är den som 
är ordförande för det näst största 
förbundet. 

Beredningsdelegationen ska bereda 
och föreslå beslut till förbundsstyrel-
serna. Om någon förbundsstyrelse 
förkastar eller föreslår förändringar i 
förslaget ska ärendet återförvisas för 
beredning till berednings- 
delegationen. 

Vardera förbundsstyrelse kan  
påkalla sammanträde med  
beredningsdelegationen.
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Med anledning av ovan föreslår förbundsstyrelsen förbundsstämman 
besluta: 

att1 Moderaterna i Stockholms stad antar propositionen och de föreslagna   
 förändringarna som förbundets nya stadgar samt skickar     
 dessa till partistyrelsen för godkännande.
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Proposition 7
Särskilda beslut

I samband med den nya normalstadgan fordras även att Moderata Samlingspartiet i 
Stock-holms stad fattar ett antal beslut för framtida verksamhet.

• Det krävs att förbundsstämma beslutar om fri föreningsfrihet fortsatt ska råda inom 
förbundet.

• Det krävs att förbundsstämman fastställer antalet ombud till kommande förbunds- 
och nomineringsstämmor. I dag fördelas 200 ombud mellan föreningarna utöver 
för-bundsstyrelsens ledamöter.

Med anledning av ovan föreslår förbundsstyrelsen förbundsstämman 
besluta:

att1 fri föreningsfrihet ska råda inom förbundet. 

att2 antalet ombud till förbunds- och nomineringsstämmor fortsatt ska uppgå till  
 200 om-bud utöver förbundsstyrelsens ledamöter.
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Proposition 8

Kompletterande nomineringsregler 2025

Moderaterna i Stockholms stads nomineringsregler (antagna på förbundsstämman 
2023) att kompletterande nomineringsregler, framförallt avseende tidsplan för nomine-
ringsprocessen och praktiska former för försöksnomineringen, ska antas på förbunds-
stämman året innan allmänna val.

Förbundsstyrelsen i Stockholms stad föreslår därför förbundsstämman att följande 
kompletterande nomineringsregler ska antas: 

1. Tider för försöksnominering 2025

Anmälan av kandidater ska ske 26 maj - 17 augusti.

Remiss av riksdagskandidater till stadens och länets föreningar samt Moderata  
Ungdomsförbundets distriktsstyrelse 25 augusti - 8 september, se punkt 5 nedan.

Information till föreningarna om inkomna anmälningar i kommun- och regionvalen från 
respektive förening, se punkt 5 nedan.

Insamling av kandidatuppgifter 18 augusti – 12 september, se punkt 4 nedan.

Nomineringskommittéerna sammanträder för fastställande av deltagare i  
försöksnomineringen 13 – 28 september.

Försöksnominering genomförs från 13 oktober 09.00 – 19 oktober kl 23.59.  
Sammanräkning av försöksnomineringen klar 2 november.

2. Praktiska former för försöksnominering

Försöksnomineringen 2025 genomförs i huvudsak digitalt enligt nedanstående:

a) Presentation av kandidaterna läggs upp på en webbsida enligt en    
 fördefinierad mall.
b) Kandidaterna erbjuds att skriva en egen kort politisk text. Denna sida görs i en  
 utskriftsvänlig version. Se punkt 4 b) nedan.  
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c) Brev med information och uppmaning att rösta i försöksnomineringen skickas  
 per post till alla röstberättigade medlemmar. För att rösta i försöksnomineringen  
 krävs BankID. Medlemmar som inte har BankID bör i god tid innan försöks- 
 nomineringen inkomma till förbundskansliet med begäran om personlig   
 inloggningskod.
d) Möjlighet finns att rösta digitalt med teknisk support i anslutning till   
 förbundskansliets lokaler och i vissa partilokaler. 

e) Inkomna röster krypteras så att resultat inte kan tas fram förrän sista dagen  
 för röstning infallit. Den som röstar får bekräftelse på att röst inkommit.

f) Vid röstningen ska anges minst fem och max tio personer enligt beslutad   
 nomineringsordning. En spärr i systemet gör så att röst med färre än fem eller  
 fler än tio kryss inte kan skickas in.

Den högst rangordnade personen tilldelas sex poäng samt markeras som personen 
den röstande vill se på den ledande befattningen i det val röstningen avser. För varje 
placering därutöver minskas poängen med ett så att den näst högst rangordnade 
personen får fem poäng osv. ner till 1 poäng per plats för rangordning av person 6-10 i 
förekommande fall.

För kommunalval i Stockholms län kan förenings-/kretsstyrelse besluta om möjlighet  
att låta röstande kryssa minst fem och max tjugo personer.

Beslutet ska anmälas till förbundsstyrelsen senast 1 september.

g) I systemet inbyggs ett antal andra kontroll- och bevakningsfunktioner  
 som indikerar om märkliga röstningsmönster uppstår.

h) Valberedning föreslår och förbundsstämma året före de allmänna valen ska  
 välja två personer (med två ersättare) att närvara vid och bevittna röstsamman 
 ställningen och upprätta protokoll.

i) Röstsammanställning/protokoll överlämnas till respektive nomineringskommitté  
 när kommittén fattat beslut om preliminärt förslag till valsedel för de val och  
 valkretsar kommittén ansvarar för.

j) För kommuner i Stockholms län: 
 Försöksnomineringen för kommunalval genomförs gemensamt för   
 respektive kommun.
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Försöksnomineringen för regionfullmäktigeval genomförs gemensamt för respektive 
regionvalkrets och försöksnomineringen för riksdagen genomförs gemensamt för hela 
riksdagsvalkretsen.

Röstberättigad kommer endast kunna rösta i sin egen valkrets, om inte annat anges i 
detta regelverk.

k) För Stockholms stad:
Försöksnomineringar genomförs gemensamt för hela Stockholms stad och omfattar 
samtliga kandidater till kommunfullmäktige, regionfullmäktige och riksdag som  
kandiderar från en av stadens valkretsar, dock fastställs valsedlar kretsvis.
 
3. Hur försöksnomineringsresultat ska redovisas

Sammanräkningsresultat av försöksnomineringen består av a) respektive deltagares 
sammanlagda poäng baserat på rangordning, b) baserat på antalet förstaplaceringar 
och c) antalet röster personen fått. Resultaten redovisas öppet i första hand per valkrets 
och sammanställt per kommun.

4. Formerna för presentation av deltagare i försöksnomineringar.

a) De som önskar delta i försöksnomineringen erbjuds en mall för att formulera sitt  
 CV där följande moment ingår:
 
• Namn, adress, personnummer
• Medborgarskap
• Egen utbildning
• Anställningar/Företag eller motsvarande
• Föreningsmeriter andra organisationer
• Partimeriter, föreningsnivå och partiuppdrag
• Kort redogörelse av vad kandidaten vill uppnå
• Kort argumentation varför just kandidaten bör väljas till uppdraget
• Valkrets kandidaten vill kandidera i
• Svar på frågan varför kandidera i just den valkretsen
• Intyga att han/hon inte känner till något som kan innebära att han/hon kan
 ifrågasättas alternativt begäran om att personligen få träffa nominerings- 
 kommittén för diskussion om detta.
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b) Kandidaterna erbjuds att skriva egen kort politisk text på webbpresentationen.
 
5. Former för hur antalet deltagare i försöksnomineringar ska begränsas

Riksdagen staden
Samtliga anmälda presenteras i sammanfattning för föreningsstyrelserna som inom 
2 veckor ska ange vilka av dessa respektive föreningsstyrelse prioriterar. Förfrågan 
utsändes snarast efter nomineringstidens utgång.
Föreningsstyrelsen ska ange minst 1 gång och maximalt 1,5 gånger antalet riksdags-
mandat staden hade i senaste riksdagsvalet, dvs 6 - 9 st. Endast de med stöd från 
minst tre föreningar deltar automatiskt i försöksnomineringen. Nomineringskommittén 
äger dock rätten att tillföra ytterligare namn. Därutöver får Moderata Ungdoms- 
förbundets distriktsstyrelse nominera enligt ovan och räknas då som en partiförening.

Riksdagen länet
Samtliga anmälda presenteras i sammanfattning för föreningsstyrelserna/krets-
styrelserna som inom 2 veckor ska ange vilka av dessa respektive föreningsstyrelse/
kretsstyrelse prioriterar. Förfrågan utsändes snarast efter anmälningstidens utgång. 
Styrelsen ska ange minst 1 gång och maximalt 1,5 gånger antalet riksdagsmandat länet 
hade i senaste riksdagsvalet, dvs 10 - 15 st. Endast de med stöd från minst föreningar/
kretsar i tre kommuner deltar automatiskt i försöksnomineringen. I kommun med krets 
är det kretsen som istället för föreningarna prioriterar. Nomineringskommittén äger 
dock rätten att tillföra ytterligare namn. Därutöver får Moderata Ungdomsförbundets 
distriktsstyrelse nominera enligt ovan och räknas då som en partiförening.

Regionfullmäktige staden
Försöksnomineringar genomförs gemensamt för hela Stockholms stad och
omfattar samtliga kandidater till regionfullmäktige som kandiderar från en av stadens 
valkretsar, dock fastställs valsedlar kretsvis. Nomineringskommittén ges mandat att 
begränsa antalet kandidater i försöksnomineringen efter samråd med föreningarna om 
antalet kandidater i kretsen kraftigt överskrider två fler än antalet mandat i kretsen efter 
valet 2022 multiplicerat med fem eller om fördelningen mellan föreningarna kraftigt 
avviker från befolkningsfördelningen.

Regionfullmäktige länet
Försöksnomineringar genomförs kretsvis. Nomineringskommittéerna ges mandat att 
begränsa antalet kandidater i försöksnomineringen i samråd med föreningarna om 
antalet kandidater i kretsen kraftigt överskrider två fler än antalet mandat i kretsen efter 
valet 2022 multiplicerat med fem eller om fördelningen mellan föreningarna kraftigt 
avviker från befolkningsfördelningen.
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Kommunfullmäktige staden
Försöksnomineringar genomförs gemensamt för hela Stockholms stad och
omfattar samtliga kandidater till kommunfullmäktige som kandiderar från en av stadens 
valkretsar, dock fastställs valsedlar kretsvis. Nomineringskommittéerna
ges mandat att begränsa antalet kandidater i försöksnomineringen i samråd med 
föreningarna om antalet kandidater i kretsen kraftigt överskrider två fler än antalet 
mandat i kretsen efter valet 2022 multiplicerat med fem eller om fördelningen mellan 
föreningarna kraftigt avviker från befolkningsfördelningen.

Kommunfullmäktige länet
Nomineringskommittéerna ges mandat att begränsa antalet kandidater i försöks-
nomineringen i samråd med föreningen/kretsen om antalet kandidater kraftigt  
överskrider två fler än antalet mandat efter kommunalvalet 2022 multiplicerat med fem.

6. Krav på deltagare i försöksnominering samt krav för kandidater  
på valsedel

Den som önskar delta i försöksnomineringen ska enligt antagna nomineringsregler fylla 
ett antal krav såsom betald och registrerad medlemsavgift senast före juni månads 
utgång 2025, lämnat fullständig kandidatförsäkran, intyga att kandidaten avser att ta ev. 
plats i besittning, lämnat personlig levnadsbeskrivning (CV).

Kandidatförsäkran, intyg avser ta plats i besittning, CV, angivande av krets där  
kandidaten avser att kandidera och ska inlämnas senast den 8 september 2025.

Efter försöksnomineringen gäller att kandidat senast sista februari 2026 ska ha deltagit 
i av förbundsstämman beslutad minimiutbildning för kandidater. Utformningen av 
kandidaternas minimiutbildning delegeras till förbundsstyrelserna. Beslut om undantag 
att delta i av förbundsstämman beslutad minimiutbildning för kandidater kan först efter 
godkännande av förbundsstyrelsen tas upp till beslut på nomineringsstämma. Ansökan 
om undantag kan
göras av nomineringskommitté för valsedel till riksdags-, region- eller kommunalval.

Förbundsstyrelserna har vid särskilda skäl möjlighet att även efter genomförd nomine-
ringsstämma undanta kandidater från kravet på utbildning förutsatt beslut av kvalifice-
rad majoritet.

Kandidat ska senast fyra veckor före sista dag för partiet att hos Valmyndigheten 
registrera valsedlar vara folkbokförd/valbar i den krets han/hon kandiderar.
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För att kandidat ska uppföras på valsedel ska kandidat ha inlämnat kandidatförsäkran 
och kandidatförklaran senast den 15 mars 2026.

7. Instruktion till nomineringskommittéer

Nomineringskommittéerna ska före försöksnomineringen

a) Informera partiföreningarna inom kommitténs valkrets om inkomna
 nomineringar för att ge föreningarna möjlighet att lämna synpunkter före   
 försöksnomineringen.

b) försäkra sig om att de som deltar i försöksnomineringen är seriösa kandidater  
 som förutom att de fyller formella kraven som redovisas i antagna nominerings 
 regler även är personer som är lämpliga för det uppdrag de kandiderar till.  
 Om särskilda skäl föreligger, efter samråd med berörd förening/krets, ta bort  
 kandidater från försöksnomineringen.

c) granska kandidaternas presentationer och om skäl föreligger samråda med  
 kandidaten om presentationens formuleringar.

d) om skäl finns eller i samråd med kandidaten följa upp kandidatens stöd från  
 sin lokala partiförening / krets eller andra referenser, deklarerad inkomst,   
 betalningsanmärkningar eller annan ifrågasatt belastning.

e) ha löpande kontakter med berörda partiföreningar, MUF och fullmäktigegrup 
 per i kommun, region eller riksdagsgrupp.

f) undersöka i vilken utsträckning kandidat med uppdrag deltagit i nämnd, interna  
 möten eller motsvarande.

 efter att omröstningen i försöksnomineringen avslutats men innan   
 resultatet presenterats

g) fastställa, men inte offentliggöra, ett komplett preliminärt förslag från   
 kommittén i enlighet med Instruktion till nomineringskommittéer

h) om kommittén så beslutar kan det preliminära förslaget innehålla enstaka   
 placeringar med två kandidater utan inbördes rangordning.

 efter försöksnomineringen 

i) beakta att två av flera parametrar när förslag till valsedel arbetas fram är   
 kommitténs bedömning av kandidaterna och omröstningsresultaten från   
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 försöksnomineringen, samt beakta att försöknomineringarna endast är   
 av rådgivande karaktär.

j) samtidigt som slutligt förslag till valsedel presenteras redovisa kommitténs  
 motiveringar till förslaget samt försöksnomineringsresultat för berörda 
 föreningar m fl om inte risk finns att valhemlighet avslöjas.

k) ha personlig kontakt med alla kandidater som föreslås på valsedel. Detta ska  
 dokumenteras så att det i efterhand går att följa upp när, hur och av vem sådan  
 kontakt togs.

l) ha kontakter med berörda partiföreningar, MUF och fullmäktigegrupper i   
 kommun, region eller riksdagsgrupp.

Nomineringskommittéerna kan

m) efter samråd med berörd person och berörda föreningar föreslå att person  
 placeras på valsedel till annan politisk församling eller krets än de anmält i   
 försöksnomineringen

Nomineringskommittéerna ska inför nomineringsstämman

n) redovisa försöksnomineringsresultat utifrån samma geografiska område som  
 valsedeln avser.

o) redovisa att det följts upp i vilken utsträckning kandidat med uppdrag deltagit i  
 nämnd eller motsvarande.

p) redovisa att personlig kontakt förevarit med kandidaten

q) redovisa att kontakter förevarit med berörda partiföreningar, MUF och  
 fullmäktigegrupper i kommun, region eller riksdagsgrupp

r) redovisa att personen deltagit i stipulerad kandidatutbildning, eller yrka på   
 att person som inte deltagit i stipulerad kandidatutbildning senast 
 sista februari 2026 stryks från valsedeln, eller ansöka hos förbundsstyrelsen  
 om att föreslå nomineringsstämman att besluta att personen kvarstår på   
 valsedeln även om personen inte deltagit i stipulerad kandidatutbildning senast  
 sista februari 2026. Om förbundsstyrelsen godkänner ansökan kan yrkandet  
 om undantag läggas fram av kommittén.

s) att vid förfrågan av person redovisa skäl för den personens plats på valsedeln
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8. Beslut vid nomineringsstämma
Beslut vid nomineringsstämma som avser fler än en person samtidigt får ske om inga 
andra yrkanden finns för någon av de placeringar eller personer på valsedeln som 
beslutet avser. 

Förbundsstyrelsen föreslår därför förbundsstämman att besluta:
 
 
att fastställa propositionen till kompletterande nomineringsregler avsende  
 valsedlar i allmänna val
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Motionsförteckning
Motion 1
Använd deklarerade inkomster vid fastställande  
av storleken på dagsbot med mera        286

Motion 2
Möjliggöra hyresprövning innan nyproduktion      289

Motion 3
Mindre byråkrati, mer klimatnytta: 
Avskaffa energideklarationerna och ge fastighetsägare 
incitament för energieffektivisering       291

Motion 4
Avskaffa den statliga inkomstskatten i flera steg     295 

Motion 5  
Det ekonomiska ansvaret för judiska institutioners säkerhet.   298

Motion 6  
Det finns inga gratis busskort!        300

Motion 7 
En feministisk föräldraförsäkring       303

Motion 8
Fri hyressättning för att förbättra Stockholms bostadsmarknad   307

Motion 9 
Ökat schablonavdrag för uthyrning av  privatbostad     311

Motion 10 
Minska det kommunala bostadsbeståndet     313

Motion 11 
Avskaffa hyressättningsavgiften        317
 
Motion 12 
Anpassa bostäderna på Järva efter efterfrågan     321 
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Motion 13 
Behovet av fungerande skyddsrum      323

Motion 14 
En borgerlig familjepolitik för ökat barnafödande      326

Motion 15 
Solsambruk – tre flugor i en smäll       332

Motion 16 
Bankers och försäkringsbolags åldersdiskriminering     336

Motion 17
Bankernas ränterabatter         340

Motion 18 
Stärk integrationen genom fler enkla jobb     344

Motion 19
Vuxenutbildning för att understödja klimatomställningen    347

Motion 20
Regelförenklingar för fastighetsägare i Stockholm     349

Motion 21 
Avskaffandet av fribeloppet för studiemedel      352

Motion 22
Stöd till återbruk och ge arbetslösa nya  hållbara jobb     355

Motion 23
Minska långtidsarbetslöshet bland 55+  
och samtidigt stödja integration       358

Motion 24  
Lagstiftning av Jordbruksverkets  föreskrifter      361

Motion 25
Begränsat sjuklöneansvar för arbetsgivare     364 

Motion 26 
Stoppa diskriminering av kvinnors företagande     366 
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Motion 27 
UF-företagande ska ge meritpoäng       369 

Motion 28
Underlätta för nyföretagande bland seniorer      372

Motion 29
Ett vassare public service       374

Motion 30
Förstatliga a-kassan        376

Motion 31 
Enkla jobb-anställningar        379

Motion 32
Avskaffa taxilicenserna        382

Motion 33
Riktade och meningsfulla feriejobb       386

Motion 34
En politik för framtidens konkurrenskraft i  Stockholm 
- arbetsgrupp rörande  Draghi-rapportens slutsatser    388

Motion 35 
Förslag till långsiktig produktivitetsökning  inom offentlig sektor     392
 
Motion 36 
Kombinera klimatomställning och välstånd     396

Motion 37 
Få in unga på arbetsmarknaden       399

Motion 38
Avveckla Allmänna löneskatten       403

Motion 39
Renodla arbetsgivaravgiften och omdöpa den till Socialförsäkringsavgift   405

Motion 40 
Skattebefrielse för förskingrade medel vid polis- anmälda brott   408
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Motion 41
Återinföra valmöjligheterna inom vuxenutbildningen    411

Motion 42 
Skärpt syfte för Investeringssparkonto  (ISK) – Stöd till Svenska Bolag  414

Motion 43 
Ny kursplan i matematik        417

Motion 44 
Ett mer inkluderande utbildningsväsen      419

Motion 45 
Skärpta krav på att endast anställa behöriga  lärare i skolan   424

Motion 46 
Förbättrad förskole- och lärarutbildning med fokus på utsatta barn och ungdomar 426

Motion 47 
Skärpta åtgärder mot hedersrelaterat våld och förtryck    429

Motion 48 
Avbryt Stockholms stads värdegrundsarbete för grundskolan    433

Motion 49
Avskaffande av könsseparerade badtider      436

Motion 50
Blöjfria barn: för hälsan, klimatet och ekonomi      439

Motion 51 
Planera för en strategisk omställning för att klara 
personalkompetensen inom omsorgen      442

Motion 52
Socialpolitik – trygg, effektiv, smart      446

Motion 53 
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Motion 1
Använd deklarerade inkomster vid fastställande av 
storleken på dagsbot med mera
Föreningen i Norrmalm 
 
Den organiserade brottsligheten utgör ett stort hot mot det svenska samhället. Den 
kriminella ekonomin beräknas omsätta mellan 100 och 150 miljarder kronor varje år.[1] 
Myndigheterna måste göra allt som står i deras makt för att säkerställa att statens 
pengar inte hamnar i kriminellas fickor. 

Mot bakgrund av den problematiken är det oförklarligt att beslut som fattas av  
Sveriges Domstolar inte baseras på mer tillförlitlig information. Nuvarande ordning  
innebär nämligen att Sveriges Domstolar beslutar om storleken på dagsböter och 
huruvida betalningsansvaret för försvarskostnaderna ska falla på den dömde eller staten 
baserat på den dömdes muntliga uppgifter om sin inkomst. 

En dagsbot bestäms till ett belopp från 50 kronor till 1 000 kronor beroende på den 
dömdes inkomst, förmögenhet och försörjningsskyldighet. Antalet dagsböter för ett 
brott bestäms till som minst 30 stycken och som högst 150 stycken. Vid flera brott kan 
antalet dagsböter uppgå till 200 stycken. Den totala bötessumman för 200 dagsböter 
kan således variera mellan 10 000 kronor och 200 000 kronor.[2] 

Huruvida den dömde får betala sina försvarskostnader beror också till stor del på den 
dömdes inkomst. Om den understiger 260 000 kronor per år betalas hela eller delar av 
kostnaden av staten.[3] Statens kostnader för offentliga försvarare, målsägandebiträden 
och andra rättsliga biträden m.m. har ökat kraftigt de senaste åren. I budgeten för 2025 
avsätts drygt 4,3 miljarder kronor för utgifter till rättsliga biträden.[4] 

 En kriminell kan således spara stora belopp på att komma undan med en lägre dagsbot 
och att slippa betala sina försvarskostnader. Risken är därmed stor att kriminella lämnar 
felaktiga uppgifter om sin inkomst för att utnyttja bristen på kontroll i systemet. 

För att minska risken att kriminella lurar staten på pengar bör Sveriges Domstolar bli 
skyldiga att inhämta dömda personers inkomstuppgifter från Skatteverket. Det är en 
mycket enkel åtgärd som kan minska risken att kriminella åläggs att betala för lite  
dagsböter och försvarskostnader, vilket kan spara staten stora summor pengar och 
därmed effektivisera användningen av skattemedel.  
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Med anledning av ovanstående föreslår vi föreningsårsmötet besluta:  

 att1      Moderaterna uttalar och verkar för att Sveriges Domstolar ska vara skyldiga  
 att alltid inhämta inkomst- skulduppgifter och tillgångar för de senaste 12   
 månaderna från Skatteverket samt utdrag från fordon-och fastighetsregistret  
 för att fastställa dagsböter, betalningsskyldighet för försvarskostnader m.m.  

att2.      Motionen skickas vidare till Moderaternas partistämma. 

 

 

[1] https://www.svt.se/nyheter/lokalt/ost/100-miljarder-i-vinst-till-kriminella-varje-ar-penningtvatten-okar 

[2] https://www.aklagare.se/om_rattsprocessen/fran-brott-till-atal/atalsbeslutet/strafforelaggan-
de-och-dagsboter/ 

[3] https://www.domstol.se/amnen/rattshjalp/behover-du-rattshjalp/har-du-ratt-till-rattshjalp/ 

[4] https://www.dagensjuridik.se/nyheter/budgeten-43-miljarder-till-rattsliga-bitraden-nasta-ar/ 
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Förbundsstyrelsens yttrande

Motion 1  
Använd deklarerade inkomster vid fastställande  
av storleken på dagsbot med mera 

Motionären argumenterar förtjänstfullt i sin motion för att domstolarna ska göra ett  
mer grundläggande arbete i att fastställa en dömd persons inkomst och förmögenhet, 
vid fastställande av dagsböter och betalningsansvaret för försvarskostnaderna. 

Att betalningsansvar och dagsböter fastställs korrekt är viktigt för rättsväsendets 
trovärdighet och effektivitet. Idag är det den åtalade som själv redogör för den inkomst 
och förmögenhet, utan krav på att kunna styrka dessa uppgifter, som ligger till grund för 
dagsböter och betalningsansvar. Dessutom kan den som är åtalad för ett brott ljuga om 
dessa uppgifter utan straffansvar. Detta är en orimlig ordning. Förbundsstyrelsen delar 
därför motionärens uppfattning om att dessa uppgifter bör kontrolleras av domstolen 
och inte bara bygga på den dömdes utsago.   

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  bifalla att-sats 1 och 2 
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Motion 2 
 
Möjliggöra hyresprövning innan nyproduktion  
 
Ina Djurestål, Norrmalm och Henrik Virro, Enskede-Årsta  
 
Fastighetsägare som investerar i nyproduktion av bostadshus står idag inför betydande 
ekonomiska risker. En central osäkerhetsfaktor är hyresnivån, som fastställs först efter 
att byggnaden är uppförd och uthyrningen påbörjats. Eftersom hyrorna i nyproduktion 
senare utgör en del av bruksvärdessystemet, vore det rimligt att fastighetsägare redan 
innan byggnation kan få en preliminär hyresnivå prövad av hyresnämnden.  
 
Genom att införa en möjlighet för fastighetsägare att få en initial hyresbedömning innan 
nyproduktionen påbörjas, kan investeringsklimatet förbättras och osäkerheten minskas. 
En förhandsprövning av hyran skulle ge fastighetsägare bättre förutsättningar att  
planera sina investeringar och finansiering, samtidigt som systemet för hyressättning 
blir mer transparent och förutsägbart.  
 
Ett sådant system skulle innebära att hyresnämnden, utifrån relevanta parametrar som 
byggkostnader, marknadsläge och jämförbara objekt, kan fastställa en hyresnivå som 
sedan kan tjäna som riktmärke både för investerare och vid framtida bruksvärdes- 
prövningar.  
 
Det nuvarande systemet där hyror fastställs först efter att byggnaderna redan är  
uppförda skapar en osäkerhet som gör det svårare att få igång nyproduktion av hyres-
rätter. Denna osäkerhet kan avhålla fastighetsägare från att investera i hyresrätter, vilket 
i sin tur försämrar bostadsmarknadens utveckling och förvärrar bostadsbristen. En  
förhandsprövning av hyror skulle ge ökad trygghet och incitament för fler aktörer att 
satsa på hyresrätter. Det skulle också gynna hyresgästerna, då en mer stabil hyres- 
sättning kan bidra till ett mer förutsägbart och rättvist system.  
 
Med anledning av ovan föreslår vi förbundsstämman:  
 
att1  Moderaterna i Stockholms stad verkar för att fastighetsägare ska kunna   
 vända sig till hyresnämnden för att få en preliminär hyresnivå prövad innan  
 byggnation av nyproducerade bostäder.  
 
att2 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att förhandsprövade hyror  
 ska ingå i jämförelseunderlaget vid framtida bruksvärdesprövningar.  
 
att3 Motionen vidaresänds till Moderaternas partistämma 
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Förbundsstyrelsens yttrande 

Motion 2  
Möjliggöra hyresprövning innan nyproduktion 

Svensk hyresmarknad fungerar dåligt. Detta beror huvudsakligen på hyresregleringen. 
Denna härstammar från 1940-talet och utgör idag ett hinder för många att hitta en 
bostad. Hyresregleringen måste därför skyndsamt moderniseras. Detta blev än mer 
akut efter den så kallade Preumtionshyresdomen, där Svea Hovrätt slog fast att hyrorna 
i nybyggda lägenheter med presumtionshyra i regel endast får höjas hälften så mycket 
som vanliga hyror.  

Motionären föreslår i sin motion att en fastighetsägare ska kunna vända sig till hyres-
nämnden för att få en preliminär hyresnivå prövad innan dess att ett byggprojekt startar. 
Detta skulle ge mer förutsägbarhet till den som vill bygga hyresrätter och möjliggöra fler 
byggprojekt. Förbundsstyrelsen ser fördelarna med denna ordning men skulle vilja gå 
längre. Förbundsstyrelsen anser att vi borde ta steget fullt ut och införa fri hyressättning 
vid nyproduktion. Detta skulle inte bara ge den förutsägbarhet motionären efterfrågar 
utan även öka lönsamheten i nyproduktion av hyresrätter. Och allt detta utan att någon 
enskild hyresrättsinnehavare riskerar att få en höjd hyra. Ett skarpt förslag om fri  
hyressättning i nyproduktion är dessutom utrett, remitterat och färdigt i regerings-
kansliet. Nu krävs bara den politiska viljan för att möjliggöra denna moderniseringen av 
svensk hyresmarknad. 
 

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  anse att-sats 1-3 besvarad 
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Motion 3  
Mindre byråkrati, mer klimatnytta:  
Avskaffa energideklarationerna och ge  
fastighetsägare incitament för energieffektivisering

Henrik Virro, Enskede-Årsta  och Ina Djurestål, Norrmalm

Klimatutmaningen kräver att vi utnyttjar våra resurser så effektivt som möjligt.  
Bygg- och fastighetssektorn står för en betydande del av Sveriges energiförbrukning, 
och det är därför angeläget att stimulera åtgärder som minskar energianvändningen 
och koldioxidutsläppen. Samtidigt har det obligatoriska kravet på energideklarationer, 
som från början var tänkt att öka transparensen och leda till konkreta effektiviserings- 
åtgärder, i praktiken blivit en administrativ belastning med svag koppling till reella  
energibesparingar. Ofta upprättas deklarationerna av administrativ personal utan 
tillräcklig teknisk kompetens, vilket ytterligare försvagar deras syfte.

I stället för att låta fastighetsägare fastna i byråkrati och kostsam dokumentation bör vi 
skapa skarpa incitament för faktiska energieffektiviseringar. Genom att göra energi- 
besparande investeringar direkt avdragsgilla, och samtidigt säkerställa att dessa 
åtgärder inte leder till ett höjt taxeringsvärde, främjas både klimatnytta och ekonomiskt 
ansvarstagande. Fastighetsägare ska inte straffas med höjd skatt när de bidrar till att 
Sverige når sina klimatmål. Samtidigt frigörs tid och resurser hos både fastighetsägare 
och myndigheter som i dag läggs på att upprätta, granska och administrera energi- 
deklarationer. 

Genom att avskaffa kravet på energideklarationer och i stället erbjuda tydliga, lön- 
samma incitament för energieffektiviseringar kan vi uppnå ett smidigare och mer än-
damålsenligt system. Fastighetsägare får bättre möjligheter att investera i bland annat 
solceller, värmepumpar, spillvattenåtervinning och annan energieffektiv teknik. Det 
resulterar i minskade driftskostnader, en stärkt fastighetsmarknad och lägre koldioxid-
utsläpp. Sverige når snabbare våra nationella och internationella klimatåtaganden och 
stärker samtidigt vår konkurrenskraft och innovationsförmåga inom hållbara bygg- och 
energilösningar.
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Med anledning av ovanstående föreslås Moderaternas stämma att besluta:

att1       Moderaterna i Stockholm stad verkar för att helt avskaffa det obligatoriska   
 kravet på energideklarationer, då det i praktiken blivit en administrativ formalitet  
 med låg effekt på verklig energieffektivisering.
 
att2        Moderaterna i Stockholm stad verkar för att införa ett system med direkt   
 avdragsrätt för alla energibesparande åtgärder, exempelvis installation av   
 solceller, värmepumpar eller spillvattenåtervinning, så att kostnaderna kan dras  
 av omedelbart i stället för att skrivas av över tid.
 
att3        Moderaterna i Stockholm stad verkar för att energieffektiviseringsåtgärder   
 och andra miljöförbättrande investeringar inte ska medföra ett höjt taxerings 
 värde på fastigheten, för att undvika att straffa klimatsmarta satsningar.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 3 
Mindre byråkrati, mer klimatnytta:  
Avskaffa energideklarationerna och ge  
fastighetsägare incitament för energieffektivisering
Kravet på energideklarationer av byggnader härstammar ur EU-direktivet om  
byggnaders energiprestanda, vilket trädde i kraft 2002. Direktivets syfte är att minska 
energiförbrukningen i byggnader för minska energianvändningen och på så sätt minska 
klimatutsläppen i unionen. Byggnader står för 40 % av den slutliga energianvändningen 
i unionen och 36 % av energirelaterade utsläpp av växthusgaser, samtidigt som 75 % av 
unionens byggnader fortfarande inte är energieffektiva. 
 
Direktivet reviderades och skärptes så sent som 2024. Moderaterna röstade dock nej till 
detta i europaparlamentet och Sveriges regering var även motståndare till revideringen 
i rådet, då det innebär alltför detaljerade och långtgående krav på höjd energiprestanda 
och att det riskerade att bli alltför kostsamt för enskilda.
 
Energideklarationer kan vara ett värdefullt verktyg för synliggöra energiförbrukningen 
och behovet av nödvändiga energieffektiviseringar i större och kommersiella fastig- 
heter. För privatbostäder kan man dock ifrågasätta värdet av dem, så som motionären 
gör. Därför är det inte givet att vi helt bör avskaffa kravet på energideklarationer.   
 
Vidare argumenterar motionären för att energibesparande åtgärder som installation av 
solceller bör stödjas med avdragsrätt. Redan idag är dock exempelvis installation av 
solceller, lokal batterilagring och installation av fordonsladdning subventionerat. Man 
kan dels använda RUT-avdrag för installationskostnaderna men även göra ett särskilt 
grönt skatteavdrag som den moderatledda regeringen har utökat. Det är dock värt att 
påminna om att det största värdet i en energieffektivisering bör vara minskade energi-
kostnader snarare än skattereduktion. 
 
Motionärerna menar vidare att energieffektiviseringsåtgärder inte bör påverka taxe-
ringsvärdet. Redan idag har dock skatteverket förtydligat att denna typ av åtgärder inte 
påverkar taxeringsvärdet. 
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Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:
 
att  anse att-sats 1-3 besvarad
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Motion 4  
Avskaffa den statliga inkomstskatten i flera steg

Edward Hamilton, Oscars Norra och Ludvig Filhm, Hägersten

Den statliga inkomstskatten innebär en extra skatt om 20 procent för varje krona som 
intjänas på förvärvsinkomster över 50 000 kronor per månad. Höga marginalskatter 
skadar strävsamma individers drivkrafter att anstränga sig och genomgå krävande 
utbildningar.

I mångt och mycket kan skatten beskrivas som en ”Stockholmsskatt”. Invånare i 
Stockholm bidrar med mer statlig inkomstskatt än 80 procent av alla kommuner i riket. 
Räknat per capita betalar stockholmarna dessutom dubbelt så mycket som exempelvis 
en göteborgare.1

Allt talar för att sänkta marginalskatter har en hög självfinansieringsgrad. Finans- 
departementet har nyligen konstaterat att avskaffandet av värnskatten – som var en  
del av den statliga inkomstskatten - var 100 procent självfinansierande.2

Under mandatperioden sänker regeringen marginalskatterna. Det är bra, men det räcker 
inte. Vi föreslår att den statliga inkomstskatten avskaffas i flera steg. 

Statistiska Centralbyrån (SCB) har räknat på offentligfinansiella effekter av en  
strukturell höjning av den så kallade skiktgränsen för statlig inkomstskatt till 60 000 
kronor per månad. Resultatet ger vid handen att statens finanser försvagas med 17 
miljarder kronor. Förslaget ligger inom ramen för reformutrymmet under kommande år.

Vi har också låtit SCB:s analytiker beräkna samhällsekonomiska effekter av vårt förslag. 
Resultat: nästan 0,5 procent fler arbetade timmar i ekonomin, något lägre arbetslöshet, 
något fler sysselsatta och högre tillväxt om 0,32 procent. 

En gradvis reform skulle kunna innebära att skatten avvecklas i förslagsvis tre steg. 
Ett förslag är två höjningar av skiktgränsen, därefter en total avveckling. Ett första steg 
enligt ovan bör ske under nuvarande mandatperiod.
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Med anledning av ovanstående föreslår vi att stämman beslutar:

att1  Moderaterna i Stockholm Stad ska verka för att den statliga inkomstskatten  
 avskaffas.
 
att2  ställa sig bakom det som anförs i motionen i sin helhet.
 
att3  motionen skickas vidare för behandling vid Moderaternas partistämma.

1   https://www.di.se/pressreleaser/2019/01/23/ratsit-inkomstskatt-stockholmare-bidrar-i-genom  
   snitt-dubbelt-sa-mycket-som-goteborgare/
2  https://www.regeringen.se/contentassets/31c4253f861846baa846d88acda74d10/avskaffad-ov  
   re-skiktgrans-for-statlig-inkomstskatt-s.k.-varnskatt.pdf
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 4 
Avskaffa den statliga inkomstskatten i flera steg

Den statliga inkomstskatten är inte bara en straffskatt på utbildning och ansträngning. 
Det är i princip en stockholmsskatt. Få skatter slår så hårt mot tillväxt och välstånd i 
Stockholm som just den statliga inkomstskatten. Förbundsstyrelsen delar därför  
motionärens uppfattning om att den statliga inkomstskatten bör avskaffas. Detta  
är även något Moderaterna i Stockholm har drivit som krav under flera år, såväl i  
valrörelser som gentemot regeringen.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-3 besvarad
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Motion 5 
Det ekonomiska ansvaret för judiska institutioners 
säkerhet. 

Carl Nordblom, Oscars Norra

Sedan attackerna mot Israel den 7 oktober och det efterföljande kriget i Gaza har 
antisemitismen snabbt ökat i Sverige och situationen är mycket allvarlig. Redan innan 
dessa händelser låg antisemitismen i Sverige på en skamligt hög nivå. 
 
Idag ser man hur antisemitismen kommer från högerextremt och vänsterextremt håll, 
men en stor ökning och spridning sker även hos personer i Sverige med rötter i andra 
delar av världen. Även på sociala medier sprids antisemitismen på en nivå och i en takt 
som vi inte noterat tidigare. 
 
Det är oacceptabelt att antisemitism fortsatt förekommer i Sverige och det är ytterst 
bekymmersamt att den rapporteras öka. Även den fysiska hotbilden mot svenska judar 
och judiska institutioner i Sverige ökar. Detta har medfört en stor ekonomisk belastning 
på de judiska församlingarna i Sverige som i allt för stor utsträckning själva måste 
bekosta sin säkerhet. 
 
För att Sverige i framtiden ska kunna vara ett tryggt land för judar att bo i, samt att ett 
större ansvar för denna nationella minoritets trygghet tas, bör regeringen se över möjlig-
heten för staten att ta över det ekonomiska ansvaret för judiska institutioners säkerhet 
så som förskolor, skolor, synagogor och församlingslokaler i Sverige. 
 
Med hänvisning av ovan föreslås förbundsstämman besluta:
 
att1     Moderaterna i Stockholm stad verkar för att staten tar över det ekonomiska   
           ansvaret för judiska institutioners säkerhet i Sverige. 
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 5 
Det ekonomiska ansvaret för judiska institutioners 
säkerhet.

Hamas fruktansvärda attack på oskyldiga civila den 7 oktober 2023 har fått  
konsekvenser världen över. Tyvärr även i Stockholm. Antisemitismen i har enligt olika 
men samstämmiga uppgifter ökat dramatiskt i vår stad. Stockholmare med judisk 
bakgrund utsätts för alltmer hat och hot och känner sig inte längre trygga i vår stad. Det 
är fullständigt oacceptabelt.
 
Den ökade hotbilden mot judar i Stockholm har, som motionären påpekar, inneburit 
kraftigt ökade kostnader för säkerheten kring judiska institutioner i Stockholm. Detta 
drabbar dels polisen, som har ökad bevakning och närvaro kring judiska institutioner, 
dels institutionerna själva för olika typer av säkerhetsåtgärder. Med anledning av detta 
gav regeringen i oktober 2023 ett riktat stöd till Judiska Centralrådet för att bekosta 
detta. 
 
Alla samhällets institutioner har i grunden ett eget ansvar för sin egen säkerhet. Den 
antisemitiska hotbilden mot judar i Stockholm och i hela Sverige motiverar dock att 
staten särskilt stöttar judiska institutioners säkerhet, inte minst i tider som dessa.  
 
Därmed inte sagt att staten ska ta hela det ekonomiska ansvaret för säkerheten för  
någon institution, ej heller judiska sådana. Med det sagt kan det mycket väl vara 
motiverat att ytterligare öka stödet till Judiska Centralrådet för att förhindra att ökade 
säkerhetskostnader går ut över rådets verksamhet. 

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

Att  anse att-sats 1 besvarad

Reservationer: 
Örjan Hultåker reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 6
Det finns inga gratis busskort! 

Elias Ripstrand - MUF Norrmalm 
Vidaresänt från MUF Stockholms distriktsstämma 2025

  
Den kanske allra viktigaste skiljelinjen i svensk politik handlar om hur mycket av sina 
egna pengar vanliga människor ska få behålla och bestämma över, respektive hur 
mycket politiker ska lägga vantarna på och fördela efter eget tycke. Oavsett om man 
tycker att det är rätt eller fel att den genomsnittliga svenska löntagaren tvingas betala 
över hälften av sin inkomst i skatt, måste vi som moderater alltid påminna medborgarna 
om en sak: Staten har inga andra pengar än de pengar som betalats in av arbetande 
människor. Det finns – för att citera Margaret Thatcher – inget sådant som statens 
pengar; det finns bara skattebetalares pengar. 

Mot bakgrund av detta resonemang svider det i ögonen varje gång svenska politiker, 
medier eller myndigheter missbrukar ordet ”gratis”. I Mitti (2020) kan man till exempel 
läsa att ”nästan hälften av alla stockholmare tycker att kollektivtrafiken borde vara 
gratis”. En låg siffra kan tyckas; vem vill inte ha gratis kollektivtrafik. Det av Region 
Stockholm helägda SL (2024) verkar i alla fall delvis ha besvarat folkviljan då man 
åtminstone enligt sin egen hemsida uttrycker att ”Stockholms ungdomar får resa gratis 
på alla skollov”. Det offentligägda bolaget verkar antyda att alla deras buss- och  
tunnelbaneförare arbetar ideellt under skolloven. Så fint av dem tänker den som läser.  

Problemet – och anledningen till att många av oss är moderater – är inte att vi inte vill ha 
gratis – problemet är att gratis inte existerar. Det är alltid någon annan som betalar, och 
denna ”någon annan” är alla de hårt arbetande löntagare som med dagens skattetryck 
tvingas slava över hälften av alla arbetstimmar åt någon annan än sig själv.  

När politiker slår sig för bröstet för att de minsann har sett till att erbjuda någonting 
”gratis” till medborgarna är det därför inget annat än en ren lögn. En lögn vars syfte är 
att förvilla människor till att tro att det är staten som skapat deras välstånd. För det är 
ju enligt samma politiker just staten – och inte skattebetalarna själva – som bekostat all 
deras välfärd, alla kommunala gym, all offentlig konst och alla kommunpoeter. 

Argentinas nye liberale president Javier Milei har mot bakgrund av detta vilseledande 
nyspråk presenterat en ny lag som förbjuder statliga och offentliga aktörer att använda 
ordet "gratis" i sin kommunikation av offentliga tjänster. Istället måste det klargöras att 
det rör sig om en tjänst som är fritt tillgänglig men som finansieras med skattemedel 
från medborgarna. En demokratisk självklarhet kan tyckas, och faktum är att liknande 
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lagstiftning redan finns i flera andra länder, såsom i Spanien och Japan (Libertad Digital, 
2023). Men eftersom att Sverige likt Argentina länge dominerats av ett kollektivistiskt 
maktparti som har satt i system att införa dolda skatter och höja dem bakom ryggen på 
medborgarna är detta krav på transparens ännu inte verklighet i Sverige. Samtidigt som 
73 procent av svenskarna underskattar hur mycket de betalar i skatt, och över hälften 
kraftigt underskattar hur mycket de beskattas (Svenskt Näringsliv, 2018), tillåts därför 
svenska politiker fortsatt förleda medborgarna och erbjuda förljugna gratistjänster. Detta 
institutionaliserade förvillande av skattebetalarnas pengar är ett odemokratiskt otyg.  

 Med anledning av ovanstående yrkar vi:   

 Att1        Moderaterna i Stockholms stad ska verka för ett mer transparent  
 skattesystem där fler medborgare ska veta hur mycket de faktiskt betalar i  
 skatt, 

Att2 Moderaterna i Stockholms stad uttalar att politikers tendens att felaktigt   
 betitla skattefinansierade offentliga tjänster som ”gratis” är ett socialistiskt otyg, 

 Att3 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att ordet ”gratis” förbjuds i  
 all form av kommunikation inom offentlig sektor när det rör sig om tjänster  
 som finansierats med offentliga medel och bekostats av skattebetalare, 

  Att4 Moderaterna i Stockholms stad antar motionen som sin egen. 

Källor:  
Mitti, 2020: https://www.mitti.se/nyheter/stockholmarna-vill-ha-gratis-kollektivtra-
fik-6.27.108148.6845fb1273 
SL, 2024: https://sl.se/aktuellt/nyheter/ungdomar-far-resa-gratis-pa-alla-skollov-2024 
Libertad Digital, 2023: https://www.libremercado.com/2023-12-28/nada-es-gratis-milei-prohibira-publici-
tar-los-servicios-publicos-como-gratuitos-7083174/ 
Svenskt Näringsliv, 2018: https://www.svensktnaringsliv.se/blogg/fokus-pa-skatterna/underskattade-skat-
ter_1176939.html
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Förbundsstyrelsens yttrande 
Motion 6  
Det finns inga gratis busskort! 
Motionen behandlar en intressant fråga, nämligen hur vi i det svenska språket använder 
oss av begreppet ”gratis”. I många sammanhang används ordet för att illustrera hur 
något för en enskild person är att betrakta som ”kostnadsfritt”. Men som motionären 
mycket riktigt påpekar i motionen är inte offentliga tjänster, för det samlade skatte- 
kollektivet, varken kostnadsfria eller gratis. Citatet från Margret Thatcher som används i 
motionen, ”det finns bara skattebetalarnas pengar”, är helt korrekt.  

Samtidigt är det viktigt att i olika sammanhang kommunicera på ett enkelt och  
begripligt sätt för de målgrupper som samhällets tjänster vänder sig till. Exempelvis i 
kommunikation med barn och unga är det inte konstigt att det kanske sägs att det är 
”gratis” att låna lekartiklar på stadens fritidsbibliotek eller att det är ”gratis” att delta i 
fritidsgårdens aktiviteter.  

Att däremot vara tydlig med vad de offentliga tjänsterna i Sverige kostar skatte- 
betalarna är en angelägen fråga eftersom det mycket riktigt inte får vilseledas en tro om 
att offentlig verksamhet inte kostar någonting. Verkligheten är ju precis tvärtom. Vidare 
att på olika sätt upplysa medborgarna om hur mycket skatt som betalas är också en 
viktig fråga där Moderaterna kan spela en viktig roll.  

Även om det ibland verkar finnas en tro från socialistiskt håll att offentlig verksamhet är 
både gratis och kostnadsfri, anser inte förbundsstyrelsen att ordet ”gratis” rent generellt 
ska förbjudas i offentlig sektor, utan anser att profession och tjänstepersoner måste få 
avgöra på vilket sätt det är bäst att kommunicera med aktuella målgrupper för att nå de 
mål som är uppsatta med de tjänster som tillhandahålles. Om ordet ”gratis” någon gång 
gör det enklare att nå en viss målgrupp att delta eller ta del av offentlig verksamhet 
är det inget vi som politiker bör ha en åsikt om eftersom det för oss är viktigast att nå 
resultat och inte detaljstyra hur de offentliga organisationerna kommunicerar.  

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  bifalla att-sats 1 

att  anse att-sats 2-4 besvarad

Reservationer: 
Peter Strandberg reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 7
En feministisk föräldraförsäkring

Vidaresänt från MUF Stockholms distriktsstämma 2024
 
Alexandra Lindahl, MUF Solna, Saga Paulmarken, MUF Östermalm,  
Jeanette Frycklund, MUF Solna, Grete Paulmarken, MUF Östermalm,  
Cecilia Dahlsten, MUF Östermalm och Elin Böhlin, MUF Södermalm 
 
Den svenska föräldraförsäkringen – eller som den många gånger kallas: den klassiska 
kvinnofällan.
 
Kvinnor tar oftast ut betydligt fler föräldradagar än män och är borta från arbetsmark-
naden i långa perioder. Den långa föräldraledigheten leder till att kvinnors etablering 
på arbetsmarknaden försvåras samt missgynnar kvinnors karriärer, löneutveckling och 
arbetskraftsdeltagande. Föräldraförsäkringen bidrar dessutom till att skapa problem i 
många kvinnodominerade branscher.
 
Den svenska föräldraledigheten är idag 480 dagar lång. Jämfört med våra nordiska 
grannländer (Island, Norge och Danmark) är det väldigt generöst. Den isländska  
föräldraledigheten är bara hälften så lång som den svenska, men ändå är deras  
föräldraledighet den mest jämställda i världen.
 
En förkortad föräldraledighet innebär ett betydande personaltillskott till välfärden, bättre 
arbetsliv för kvinnor, större ekonomisk jämställdhet och ökat välstånd. Därför måste 
antalet föräldrapenningdagar bli färre och kunna tas ut en kortare tid under barnets 
uppväxt.
 
En förkortad föräldraledighet skulle i och för sig innebära en ökad efterfrågan på  
barnomsorg, och därmed öka de offentliga utgifterna. De ökade kostnaderna är dock 
inte i närheten av de besparingar som samhället tjänar på en kortad föräldraledighet.
 
Föräldrars och barns hälsa skulle antagligen inte heller påverkas negativt av en  
förkortad föräldraledighet då föräldrar och barn i våra grannländer som har mycket 
kortare föräldraledighet inte mår sämre än svenska föräldrar och barn. Det är snarare 
faktiskt så att de mår bättre.
 
Idag är 90 av de 480 dagarna reserverade för vardera föräldern och kan inte överlåtas 
till den andra parten. Kvoteringen av föräldrapenningdagarna gynnar inte kvinnor 
överhuvudtaget och motarbetar inte ojämställdheten, utan förvärrar den istället. Kravet 
på hur många föräldrapenningdagar som varje förälder måste ta ut behöver slopas.



304 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Med anledning av ovanstående yrkar vi: 

att1 Moderaterna i Stockholms stad uttalar att dagens föräldraförsäkring är   
 bristfällig 

att2 Moderaterna i Stockholms stad uttalar att dagens föräldraförsäkring bör   
 reformeras.
 
att3 Moderaterna i Stockholms stad uttalar att det är föräldrarna – inte politiker  
 – som bäst avgör hur föräldrapenningdagar ska fördelas.
 
att4 Moderaterna i Stockholms stad uttalar att föräldraförsäkringen inte ska vara  
 kvoterad.
 
att5 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att kravet på hur många  
 föräldrapenningdagar som varje förälder måste ta ut slopas.
 
att6 Moderaterna i Stockholms stad uttalar att föräldraledigheten bör kortas ned.
 
att7 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att föräldraledigheten kortas ned till  
 jämförbara länders nivå.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 7 
En feministisk föräldraförsäkring
Det finns många saker i dagens föräldraförsäkring som behöver utredas och förändras
Vilken även Moderaterna har konstaterat och börjat arbeta för i Riksdagen. 

Motionärerna lyfter fram flera viktiga aspekter av problem med dagens föräldra- 
försäkring och skriver att effekten av lång föräldraledighet leder till att kvinnors  
etablering på arbetsmarknaden försvåras och att kvinnor missgynnas på  
arbetsmarknaden.
 
Förbundsstyrelsen delar uppfattningen att det finns problem i dagens föräldra- 
försäkring, Men delar inte motionärernas åsikt att alla dessa problem skulle lösas  
enbart om föräldraledigheten förkortas. 
 
Moderaterna arbetar i Riksdagen för en mer jämställd föräldraförsäkring. I det avses 
bland annat att det ska finnas tydligare incitament för att föräldrar väljer ett mer  
jämställt uttag av föräldradagar. Vidare har Moderaterna förslagit att föräldrapenning på 
grundnivå, alltså för den som inte har en arbetsinkomst, ska begränsas till 365 dagar. 

Trots de brister som finns i dagens föräldraförsäkring har Sverige ändå i en internationell 
jämförelse ett högt arbetskraftsdeltagande, även bland kvinnor.
 
Moderaterna vill se mer valfrihet och en mer flexibel föräldraförsäkring och har nyligen 
infört att 90 dagar föräldraledighet kan överlåtas till en närstående. Det ger både barn 
en större möjlighet att knyta an till fler vuxna än föräldrarna, men det är också en viktig 
kvinnoreform som stärker arbetslinjen och ger kvinnor mer makt att utforma sitt eget liv. 

Moderaterna verkar också för att föräldrapenningen i större utsträckning anpassas till
dagens moderna arbetsmarknad och anpassas för att underlätta eget företagande.
 
Förbundsstyrelsen konstaterar att den moderata riksdagsgruppen, likväl som vår 
regering, arbetar med frågan om föräldraförsäkringen och har påbörjat ett arbete att 
reformera densamma. 
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Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  bifalla att-sats 3 

att  anse att-sats 1-2 och 4-7 besvarad

Reservationer: 
Peter Strandberg reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 8  
Fri hyressättning för att förbättra Stockholms  
bostadsmarknad

Edward Hamilton, Oscars Norra 

Svensk bostadsmarknad är dysfunktionell. Hyresmarknaden är särskilt bristande.  
Boendepriserna är höga, rörligheten är låg och nödvändiga investeringar uteblir på 
grund av otillräckliga marknadsmekanismer. Transparensen är därtill bristfällig. Köerna 
till en hyresrätt växer i takt med att nyproduktion uteblir. 

Individen tillåts inte förhandla med fastighetsägaren. Istället ska prisbildningen  
upprättas genom ett otidsenligt bruksvärdessystem där två parter gör upp ovanför 
huvudet på konsumenten. Arbetarrörelsen har kidnappat hyresmarknaden genom 
Hyresgästföreningen. 

I Stockholms Stad är situationen allvarlig. Småbarnsfamiljer lämnar staden på grund av 
bostadsbrist och höga priser. Prissättningen är inte anpassad efter faktisk efterfrågan. 
Vår huvudstad behöver positiv tillväxt, inte melankolisk tillbakagång.

Förra mandatperioden utarbetades en utredning om att gradvis möjliggöra ett system 
med Fri hyressättning vid nyproduktion av bostäder. En tydligare marknadsanpassning 
kan möjliggöra ett mer diversifierat utbud, samtidigt som nya investeringar och en 
sundare bostadsmarknad kan etableras. Förslaget innebär ett gradvis införande av fri 
hyressättning, eftersom förfarandet endast möjliggörs vid nybyggnation och berör inte 
befintliga hyresrätter.

Tyvärr stoppades utredningen av partitaktiska skäl. Nu är tiden att förverkliga förslaget 
igen.
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Med anledning av ovanstående föreslår jag att stämman beslutar:

att1  Moderaterna i Stockholm tydligt verkar för att modernisera  
 svensk  bostadsmarknad.
 
att2  Moderaterna på riksnivå verkar för att utredningen om Fri hyressättning i  
 vid nyproduktion (SOU 2021: 50) omedelbart omvandlas till proposition och  
 klubbas i riksdagen under nuvarande mandatperiod.
 
att3  ställa sig bakom det som anförs i motionen i sin helhet.
 
att4  motionen behandlas vidare under nästkommande partistämma på   
 riksnivå.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 8 
Fri hyressättning för att förbättra Stockholms  
bostadsmarknad 

Förbundsstyrelsen delar motionärens problembild med den svenska bostads- 
marknaden. Rörligheten är för låg och incitamenten för marknaden att bygga fler  
hyresrätter är få. Utflyttningen från Stockholm där barnfamiljer lämnar kommunen  
på grund av bostadsbrist och höga priser är definitivt ett bekymmer.  
 
Förbundsstyrelsen hänvisar till propositionen ”Stockholm ska vara en stad för hela livet”. 
Där behandlas frågan om hyresregleringen i ett särskilt avsnitt under rubriken  
”En stad som går att flytta till”. Där står det:  
 
”Sverige har idag en hyresreglering som är hårdast i hela OECD. Detta behöver ses  
över för att öppna upp en hyresmarknad som är köfri. Framförallt skadar dagens hyres-
reglering Stockholm. Den som vill bo i Stockholms centrala delar behöver idag köa i  
årtionden. Det är ett ovärdigt system som skadar både människor och ekonomisk  
tillväxt. 
 
Den svenska hyresregleringen har inte bara skapat en obalans och osäkerhet på  
bostadsmarknaden, den har även skapat en ovilja att bygga nya hyresrätter. Att  
införa riktiga hyror på nyproducerade hyresrätter skulle ge byggföretagen incitament  
att bygga mer.  
 
Befintliga hyresgäster ska inte utsättas för extrema hyreshöjningar. När hyres- 
marknaden moderniseras ska detta ske stegvis och bostadsbidragen ska anpassas  
därefter. Ingen ska behöva lämna sin lägenhet på grund av att hyresregleringen  
förändras.  
 
Ett förstärkt bostadsbidrag och behovsprövning av allmännyttan för de som absolut 
inte har råd med hyrorna skapar en bättre bostadsmarknad. Ett lysande exempel är vårt 
grannland Finland som förändrade hyresmarknaden redan under 90-talet. Det var  
kontroversiellt när det genomfördes, men man fick snabbt bukt med köer, svarta  
kontrakt och bostadsbristen. Idag finns det gott om lediga hyresrätter i centrala  
Helsingfors.” 
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Mot bakgrund av att frågan tas upp i ovan proposition anser förbundsstyrelsen att  
ämnet redan är aktualiserat. Däremot bör förbundsstämman uttala att omnämnd  
utredning (Fri hyressättning vid nyproduktion) ska omvandlas till beslut i Riksdagen.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:
 
att  bifalla att-sats 2
 
att  anse att-sats 1, 3 och 4 besvarad
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Motion 9
Ökat schablonavdrag för uthyrning av  
privatbostad 
Oscar Andrén, Skarpnäck

Bakgrund
Om du som privatperson hyr ut din privatbostad, sommarhus eller har en inneboende 
är hyresinkomsten skattepliktig. Du som hyresvärd får dock göra ett schablonavdrag på 
40 000kr (villkoren växlar dock lite mellan olika boendeformer.)

Det finns flera skäl för att ändra/slopa på beloppsgränserna: 

1. Utbudet av bostäder skulle troligtvis öka och på sikt leda till lägre boendekostnader. 
2. Privatpersoner får en möjlighet att förbättra sin privatekonomi. 
3. En onödig arbetsuppgift för Skatteverket tas bort/minskar. 
4. Problemet med svartuthyrning av bostäder minskar, många som hyr ut deklarerar 

troligtvis ändå inte inkomsterna i deklarationen. 
5. Individens möjligheter, ansvar och frihet ökar på statens bekostnad. 

Förslag till beslut

att1  Moderaterna verkar för att schablonavdraget vid uthyrning av privatbostad  
 höjs/ avskaffas helt.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 9 
Ökat schablonavdrag för uthyrning av  
privatbostad

Motionären lyfter en angelägen fråga för att stimulera ökad uthyrning av privatbostäder 
och därigenom öka utbudet av tillgängliga bostäder på bostadsmarknaden. Det  
schablonavdrag om 40 000 kronor som idag gäller har höjts i flera steg. Fram till 2009 
var beloppet 4 000 kronor, därefter 12 000 kronor och den senaste höjningen var 2013 
till 40 000 kronor. 

I den sakpolitiska överenskommelsen (Tidöavtalet) mellan Sverigedemokraterna, 
Moderaterna, Kristdemokraterna och Liberalerna föreslås ett antal reformer på skatte-
området och i en promemoria från finansdepartementet 2023 (Fi2023/0514) föreslås 
att schablonavdraget ska höjas från 40 000 kronor till 50 000 kronor. Som skäl anförs 
bland annat samma sak som motionären skriver, i synnerhet frågan om att öka utbudet 
av bostäder och bland annat ge en möjlighet för unga att få en första möjlighet att prova 
ett eget boende. 

Promemorians förslag har dock inte genomförts. Förbundsstyrelsen har förstått att 
det beror på prioriteringar i budgetprocessen och om ökningen av schablonavdraget 
kommer att ske denna mandatperiod är oklart. 

Förbundsstyrelsen anser att frågan är angelägen för många stockholmare. I Stockholm 
är också behovet stort att tillskapa fler bostäder. Därför anser förbundsstyrelsen att 
frågan bör prioriteras i kommande budgetförhandlingar. 
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:
 
att  bifalla att-sats 1 
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Motion 10
Minska det kommunala bostadsbeståndet

Adam Danieli, Skarpnäck och Föreningen Skarpnäck

I Sverige har kommunernas fastighetsinnehav växt till rekordnivåer. De 50 största 
kommunerna äger bostadsfastigheter till ett sammanlagt marknadsvärde på omkring 
800 miljarder kronor – och trenden fortsätter. Stockholms stad är den överlägset största 
aktören. Genom sju fastighetsbolag förvaltar man ett fastighetsbestånd värt över 400 
miljarder kronor, framför allt privatbostäder. Staden är därmed en av Sveriges största 
fastighetsägare och hyresvärdar.

Att tillhandahålla privata bostäder faller inte bara utanför det kommunala kärnuppdraget, 
det kommunala fastighetsägandet visar sig också vara en rent ekonomiskt usel affär. 
Trots hundratals miljarder i tillgångar ger de kommunala fastighetsbolagen knappt några 
utdelningar alls till staden. Istället återinvesteras vinsterna i verksamheten, vilket gör 
att beståndet fortsätter att svälla utan att skattebetalarna ser någon direkt nytta av sitt 
ägande.

Det kan jämföras med den marknadsmässiga avkastningen på samma tillgångar. I stor-
städer som Stockholm ligger avkastningen på hyresfastigheter på cirka 6 % per år. För 
Stockholms del innebär det att de 400 miljarder kronor som är låsta i fastigheter skulle 
kunna generera 24 miljarder kronor per år i direkta intäkter – en summa som stadens 
ekonomi aldrig ser röken av. Som jämförelse uppgår Stockholms stads totala budget till 
drygt 60 miljarder kronor. Om fastigheterna istället såldes och pengarna investerades 
på ett marknadsmässigt sätt skulle det innebära stora ekonomiska fördelar för stadens 
invånare.

Kommunalt fastighetsägande innebär i praktiken en kraftig subvention för dem som har 
turen att få ett förstahandskontrakt i det kommunala beståndet. De som står utanför 
gynnas däremot inte – tvärtom hålls de borta från en bostadsmarknad där tillgången på 
hyresrätter begränsas av kommunernas stora ägande och politiska styrning. 

Dagens situation är resultatet av en motsägelsefull lagstiftning. Enligt nuvarande 
regelverk måste kommunerna förvalta sina fastigheter på ett marknadsmässigt hållbart 
sätt för att undvika att snedvrida konkurrensen. Samtidigt får de inte driva bolagen 
med vinstsyfte eller dela ut pengar på ett affärsmässigt sätt. Det innebär att eventuella 
överskott måste återinvesteras i nya fastighetsprojekt, vilket leder till en ständig  
expansion av det kommunala beståndet.
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Bestånden växer, men stadens invånare får varken ekonomiska fördelar eller en bättre 
fungerande bostadsmarknad. Tvärtom leder det till en inlåsningseffekt där offentliga 
aktörer dominerar hyresmarknaden på bekostnad av privata initiativ. 

Stockholms och andra kommuners fastighetsbestånd är ett tydligt exempel på en  
verksamhet som har gått långt utöver sitt ursprungliga syfte. Moderaterna i Stockholms 
stad måste därför driva en tydlig linje för att minska det kommunala fastighets- 
beståndet. Intäkterna från en försäljning skulle kunna användas på ett mer produktivt 
sätt – antingen genom marknadsmässiga investeringar eller genom att finansiera 
framtida kommunala satsningar. Båda alternativen skulle innebära en sänkt skattebörda 
för stadens invånare. Att erbjuda privata bostäder är inte en kommunal kärnuppgift. 

På nationell nivå bör Moderaterna arbeta för att täppa till de luckor i lagstiftningen 
som möjliggör den nuvarande situationen. Kommuner ska inte bedriva kommersiell 
verksamhet utan starka, allmänna skäl, än mindre storskalig sådan. Precis som på andra 
marknader bör det här ställas upp tydliga krav för när och hur kommuner får konkurrera 
med privata företag.

Därför yrkar vi:

att1  Moderaterna i Stockholms stad verkar för att Stockholms stads    
 bostadsbestånd avyttras

att2  Moderaterna verkar för skärpta regler för kommunalt ägande av    
 bostadsfastigheter, så att kommuner endast får bedriva kommersiell   
 bostadsverksamhet om det finns särskilda skäl

att3  Moderaterna i Stockholms stad skickar motionen vidare till Moderaternas   
 partistämma

att4  motionen sänds vidare till Moderaternas riksdagsgrupp för kännedom
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 10 
Minska det kommunala bostadsbeståndet
Kommuners bostadsbestånd är en fråga med flera dimensioner som alla behöver 
ses tillsammans snarare än var för sig. Det finns, precis som motionen beskriver, flera 
problem med kommunalt ägda bostäder. Exempelvis risk för konkurrens med privata 
fastighetsägare, svåra ekonomiska avvägningar för kommunerna och en upplevd 
orättvisa eller subvention mellan kommunens invånare. 
 
Likväl finns det flera fördelar med ett kommunalt bostadsbestånd. Dels för att lättare 
leva upp till bostadsförsörjningslagen (Lag 2000:1383 om kommunernas bostads-
försörjningsansvar) men också enklare att tillhandahålla lägenheter åt socialt utsatta 
grupper eller att kunna ta ansvar och arbeta samlat med exempelvis trygghetsfrågor i 
otrygga bostadsområden.  
 
Med det sagt är det ingen självklarhet att det kommunala bostadsbeståndet måste vara 
av den storlek som det är idag. Moderaterna i Stockholms stad skrev i sin budget för 
2025 att ”De allmännyttiga bostadsbolagen ska inte ha som målsättning att bli större 
utan snarare är det de privata hyresvärdarna som ska uppmuntras att ta ett större 
ansvar för stadens bostadsförsörjning.”
 
För att minska stadens egen skuldbörda har Moderaterna länge också verkat för att 
minska produktionsmålen, det vill säga nybyggandet av bostäder, i de kommunala 
bostadsbolagen. Så skedde bland annat under den senaste mandatperioden där 
Moderaterna ingick i majoritet (2018 - 2022). 
 
Att Stockholms kommunala bostadsbolag knappt gör några utdelningar till staden beror 
inte på att det inte skulle vara möjligt eller tillåtet, utan på politiska prioriteringar. Under 
perioder med moderata finansborgarråd har bostadsbolagen gjort ansenliga utdelningar 
till Stockholms stad. 
 
Motionen blandar begreppen ”fastighetsinnehav” med ”bostadsbestånd”. I yrkandena 
nämns inget om ”fastighetsinnehav”, men förbundsstyrelsen vill gärna framhålla att 
fastigheter som inte utgör bostäder och som inte är strategiskt viktiga för staden att äga 
bör avyttras. Detta har också varit Moderaternas politiska linje i många år. Exempelvis 
har centrumanläggningar, skolor och förskolor samt mark i andra kommuner sålts av. 
 
Sammanfattningsvis är det förbundsstyrelsens uppfattning att Moderaternas politik i 
Stockholm redan innefattar ett minskat bostadsbestånd och avyttring av övriga fastig-
heter som inte är av strategisk vikt för kommunen att äga. Att däremot helt och hållet 
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avyttra stadens bostadsbestånd vore problematiskt, och förbundsstyrelsen anser ändå 
att fördelarna överväger nackdelarna med det kommunala bostadsbeståndet även om 
storleken på detsamma bör kunna minska på sikt. 
 
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  anse att-sats 1-4 besvarad
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Motion 11
Avskaffa hyressättningsavgiften

Adam Danieli, Skarpnäck och Föreningen Skarpnäck

Hyresgästföreningen (HGF) är Sveriges överlägset mäktigaste bostadspolitiska aktör. I 
över ett sekel har organisationen motarbetat en välfungerande bostadsmarknad genom 
sitt aktiva motstånd mot marknadsmekanismer på hyresmarknaden.

Men deras makt bygger inte enbart på ideellt engagemang och medlemsavgifter. En 
tredjedel av HGF:s intäkter kommer från en särskild avgift som de har lagstadgad rätt 
att ta ut från nästan alla hyresgäster i Sverige – oavsett om dessa vill betala eller inte. 
Den så kallade hyressättningsavgiften debiteras via det rådande hyressättnings- 
systemet och tas ut i tysthet, utan att hyresgästerna aktivt behöver godkänna den. 
Avgiften syns heller inte på hyresavin, vilket gör att många inte ens är medvetna om att 
de betalar den.

Efter den planerade höjningen 2025 kommer avgiften att uppgå till 15 kronor per avtal 
och månad, eller 180 kronor per år. För en enskild hyresgäst kan det verka som en liten 
summa, men sammantaget ger det HGF över 270 miljoner kronor årligen – pengar som 
de flesta hyresgäster aldrig aktivt har valt att betala och många inte ens känner till.
I praktiken innebär detta ett tvångsmedlemskap i en politisk organisation. HGF har 
en tydlig koppling till Socialdemokraterna och fungerar som en av partiets viktigaste 
maktbaser. Att en intresseorganisation med partipolitiska bindningar ges lagstadgad 
rätt att beskatta hyresgäster är en anomali i ett demokratiskt samhälle.

Denna bedömning delas också av svenska folket. Enligt en undersökning från Timbro/
Demoskop 2022 är endast 12 procent av hyresgästerna medvetna om att de betalar 
avgiften. Endast en av fem anser att det är rättvist att alla tvingas betala den, och bara 
en fjärdedel skulle frivilligt fortsätta betala om de fick välja. 

Utöver att vara ett demokratiskt och legitimitetsmässigt problem är systemet sannolikt 
också oförenligt med Sveriges internationella åtaganden. Den negativa förenings- 
friheten – rätten att slippa stödja en organisation mot sin vilja – är skyddad av  
Europakonventionen.

Att tvinga alla hyresgäster att betala en avgift till HGF utgör sannolikt en kränkning av 
denna rättighet. Ett liknande system fanns tidigare på arbetsmarknaden, där anställda 
tvingades betala granskningsavgifter till fackföreningar oavsett medlemskap. Europa-
domstolen fällde detta system för 15 år sedan, och det är sannolikt att även hyres- 
sättningsavgiften skulle underkännas om den prövades i Europadomstolen. Att en privat 
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organisation ges rätt att beskatta hyresgäster är i grunden helt oacceptabelt. Hyres- 
sättningsavgiften är ett direkt resultat av Socialdemokraternas långvariga maktinnehav, 
och det är nu upp till regeringen att sätta stopp för denna orättvisa ordning.  
 
Moderaterna bör därför driva på för att avskaffa hyressättningsavgiften och stärka den 
negativa föreningsfriheten, så att ingen tvingas finansiera en intresseorganisation mot 
sin vilja.

Därför yrkar vi: 

att1 Moderaterna verkar för att stärka den negativa föreningsfriheten i svensk   
 lagstiftning

att2  Moderaterna verkar för att hyressättningsavgiften avskaffas

att3  Moderaterna i Stockholms stad skickar motionen vidare till Moderaternas   
 partistämma

att4  motionen sänds vidare till Moderaternas riksdagsgrupp för kännedom
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 11 
Avskaffa hyressättningsavgiften
Motionen belyser en komplexitet med den svenska modellen för hyressättning som 
är allt annan än enkel. Förbundsstyrelsen kan delvis sympatisera med att det är fel att 
Hyresgästföreningen, ofta utan hyresgästernas vetskap, förses med mångmiljonbelopp 
genom den så kallade hyressättningsavgiften men ser också att det finns skäl för att 
modellen ser ut som den gör. Frågan om att avskaffa hyressättningsavgiften var uppe 
för beslut på partistämman 2023. 
 
Partistyrelsen skrev då följande som svar på två inlämnade motioner (motion 2:1 och 
2:2) i ämnet: 
 ”… i motion … föreslås att hyresförhandlingsavgiften avskaffas. Avgiften är sedan  
länge en integrerad del i det samlade förhandlingssystem som regleras i hyres- 
förhandlingslagen. Med det nuvarande ordningen sker en förhandling mellan hyresvärd 
och hyresgäster genom att sistnämnda representeras av en hyresgästorganisation. 

Dagens ordning har inslag som är problematiska. Med det sagt är det inte tydligt för 
partistyrelsen att en avveckling av dagens ordning skulle upplevas som en bättre 
lösning, vare sig för en majoritet av landets hyresgäster eller deras hyresvärdar. Sedan 
1990-talet finns en möjlighet för en enskild hyresgäst att begära att dennes lägenhet 
inte ska ingå i förhandlingsordningen och därmed inte belastas med avgiften. En sådan 
begäran blir som huvudregel giltig efter att den skriftligen undertecknats av hyresvärd 
och hyresgästen. Det kan vara så att denna typ av överenskommelser är relativt  
ovanliga som en följd av att hyresgäster inte är medvetna om möjligheten, vilket talar  
för ett behov av ökad transparens. Det kan dock inte uteslutas att det även är ovanligt 
med begäran om utträde därför att många hyresgäster upplever att det finns fördelar 
med att ingå i en förhandlingsordning. Det är inte heller tydligt på vilket sätt ställningen 
för hyresgäster och hyresvärdar skulle förbättras om det inte längre skulle finnas några 
krav på organisationer som företräder hyresgästerna utöver att de har stöd bland  
hyresgästerna. Även om det finns all anledning att möjliggöra för andra än Hyres- 
gästföreningen att företräda hyresgäster framstår det som rimligt att även andra  
organisationer kan visa både hyresgäster och hyresvärd att de t.ex har en rättslig  
status som gör att de kan företräda medlemmarna på ett fullgott sätt.” 
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På partistämman yrkades att motionerna i ämnet skulle bifallas, men stämman  
avslog detta yrkande och beslutade enligt partistyrelsens förslag. Frågan har således 
behandlats på den senaste partistämman som där ställt sig bakom partistyrelsen i 
frågan. 
 
Förbundsstyrelsen förstår partistyrelsens argumentation och ställer sig bakom denna. 
 
Motionen väcker också frågan om negativ föreningsfrihet. Det innebär att det precis 
som att det finns en föreningsfrihet också ska finnas en rätt att inte behöva bli ansluten 
till en förening mot sin vilja. Förbundsstyrelsen anser inte att det är tillämpbart i aktuellt 
fall eftersom det som betalas i form av hyressättningsavgiften är en avgift för att täcka 
hyresförhandlingen och inte en medlemsavgift i Hyresgästföreningen. Medlemsavgift 
betalas separat för den som önskar och regleras inte via hyran.  

Den negativa föreningsfriheten är redan stark i Sverige genom att, som motionärerna 
skriver, Europakonventionen är en del av svensk lag (Lag 1994:1219) och där praxis 
utarbetats genom Europadomstolen ända sedan 1980-talet att det finns en negativ 
föreningsfrihet. 
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-4 besvarad
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Motion 12
Anpassa bostäderna på Järva efter efterfrågan.

Föreningen Tensta-Rinkeby

När det byggdes bostäder i Stockholms ytterområden på 60- 70- och 80-talet var de
anpassade till svenska medelstora familjer, två barn och två vuxna. Majoriteten av de 
som bor på Järva är invandrare med stora familjer ibland med flera generationer som 
bor tillsammans. Detta skapar problem med trångboddhet vilket i sin tur leder till att 
barnen inte får studiero, det uppstår ofta konflikter när många skall samsas om små  
ytor och det är lätt att sjukdomar sprids då många arbetar inom serviceyrken. 

Många av fastigheterna behöver renoveras då de är gamla och slitna. I samband med 
renoveringar vill vi att bostäderna byggs om så de bättre passar den efterfrågan som 
finns, dvs fyra- och femrumslägenheter. Vi ser en stor utflyttning från Järva pga av att 
bostäderna inte fyller familjernas boendebehov.

Det finns en stor mängd lokaler som står tomma som lätt skulle kunna byggas om 
till lägenheter. Det skulle leda till ökad trygghet då fler människor skulle röra sig i de 
områden som nu är öde där lokalerna ligger. Det finns också många parkeringsgarage 
som ligger öde på kvällar och nätter. Platser som nu är tillhåll för kriminella och skapar 
otrygghet. Vi tycker att det vore en bra idé att bygga bostäder ovanpå garagen. Det 
skulle också bidra till trygghet och en ökad genomströmning av människor på helger 
och kvällar samtidigt som vi tar till vara på den infrastruktur som redan finns när nya 
bostäder planeras.

Vi yrkar därför:
 
att1  Moderaterna i Stockholm stad verkar för att bygga, bygga om och anpassa
 lägenheter efter behov och efterfrågan i kommunala fastigheter på Järva.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 12 
Anpassa bostäderna på Järva efter efterfrågan 
 
Stockholm ska vara en stad för alla, i alla skeden av livet – barn och unga, vuxna och 
äldre. Det ska vara en blandad stad med attraktiva levande stadsmiljöer och ett rikt 
utbud av service. Vi ska fortsätta att utveckla staden för framtiden enligt vår vision  
om en modern, öppen, trygg, hållbar, tillåtande och framtidsinriktad stad.  
 
Även om Stockholm är en fantastisk stad finns det många problem som inte längre  
går att blunda för. Motionärerna lyfter ett sådant – den om trångboddhet för stora  
familjer med flera generationer som bor tillsammans. Fastigheterna på Järva som ofta  
är byggda på 60–70 talet är anpassade för dåtidens svenska, medelstora familjer. Det 
här skapar problem så som trångboddhet, dålig studie-ro och i vissa fall onödig smitt- 
spridning.  
 
Motionärerna föreslår att bostäderna när de byggs om ska anpassas till större bostäder 
men också att tomställda lokaler byggs om till lägenheter för att öka tryggheten 
 
Precis som vi vill bygga små och enkla bostäder för unga vill vi också bygga större 
bostäder, såväl lägenheter som småhus och radhus, för familjer mitt i livet. Idag utgör 
småhus knappt nio procent av bostadsbeståndet vilket är för lite. Därför behöver det 
byggas nya villor och radhus. Gärna i områden som nu bara har flerbostadshus. Inom 
Familjebostäder finns idag en policy om att bygga om till större där så är möjligt. Något 
vi inom Moderaterna ser positivt på.  
 
Vi ska också vara mer tillåtande till att bygga ovanpå befintliga byggnader eller  
att vindar och källare ställs om till bostäder även om de inte uppfyller samtliga krav 
avseende till exempel ljusinsläpp. Detta ger också en ökad chans till stora familjer att 
skaffa ett rum till för en något lägre kostnad och på detta sätt ha möjligheten att bo 
kvar i området. Att blanda upp en stadsdel med småhus samt bygga om källarlokaler 
att disponeras som bostäder eller verksamhet ökar också gaturummets och områdets 
trygghet.  
 
En stad ska byggas och utvecklas ihop med människorna som bor i den. Vi Moderater 
är partiet som lyssnar på stockholmarna och visar att vi tar stockholmarnas synpunkter 
på största allvar. 
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 
 
att anse att-sats 1 besvarad
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Motion 13
Behovet av fungerande skyddsrum
Lou-Ann Wejke Norberg, Kungsholmen och Therese Lindström, Hammarby Sjöstad
 
Med anledning av den snabbt förändrade omvärldssituationen där Sverige upplever 
ett kraftigt ökat militärt hot är det hög tid att rusta för medborgarnas säkerhet i form av 
bland annat ökat antal skyddsrum. MSB har det yttersta ansvaret för skyddsrummen 
och genomför kontroll och tillsyn, men det är fastighetsägaren som svarar för all  
utrustning och att skyddsrummet fungerar.
 
Skyddsrum finns framförallt i tätbebyggda områden. I Stockholm tillkom det senast 
uppförda skyddsrummet 2002. Då uppgick antalet invånare till närmare 760.000. Sedan 
dess har många bostadsområden som Hammarby sjöstad och Norra Djurgårdsstaden 
tillkommit och där saknas skyddsrum. Den senaste statistiken; från SCB visar att  
Stockholm har 988.943 invånare. Det betyder att det finns skyddsrum till långtifrån alla. 
Nu är frågan mer aktuell än på länge. Inte sedan kalla kriget har frågan diskuterats på 
allvar och än mindre har det planerats för byggnation av skyddsrum.
 
Med anledning av det förändrade världsläget är det dags att ställa sig frågan vid  
projektering av nybyggnation och renovering av befintliga byggnader; är det möjligt  
att samtidigt rymma skyddsrum? Alla projekt lämpar sig naturligtvis inte för skyddsrum 
men frågan skall finnas med i projekteringen.
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman besluta:
 
att1 Moderaterna verkar för att en inventering av alla skyddsrum i Stockholm   
 genomförs skyndsamt.
 
att2  Moderaterna verkar för att säkra att befintliga skyddsrum i Stockholm är i   
 användbart skick.
 
att3 Moderaterna verkar för att det vid all nybyggnation, renovering och övriga   
 projekt av bostäder och fastigheter i Stockholm tas ställning till frågan om   
 skyddsrum.
 
att4 Moderaterna i Stockholm verkar för att frågan om skyddsrum vid byggandet  
 av de nya tunnelbanelinjerna i Stockholm säkras. Det kan till exempel vara   
 förberett för skyddsrum på stationerna eller i arbetstunnlarna.
 
att5 skicka motionen till den Moderata kommunfullmäktigegruppen i Stockholm  
 stad
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 13 
Behovet av fungerande skyddsrum
Sverige har sedan en lång tid uppfattats som ett av världens fredligaste länder. Det 
beror till stor del på att våra politiker efter andra världskriget varit engagerade i olika 
medlingsförsök men också att Sverige inte varit i krig på över 200 år. Sedan Rysslands 
invasion av Ukraina har läget förändrats och vi lever just nu i en säkerhetspolitiskt svår 
tid där det inte går att utesluta att Sverige kommer att kunna utsättas för ett väpnat 
angrepp.
 
Motionärerna lyfter här en mycket aktuell fråga.
 
I Sverige finns cirka 64 000 skyddsrum. Med detta antal är vi ett av de skyddsrums 
tätaste länderna i världen. Sedan ett år tillbaka har MSB, Myndigheten för Samhälls-
skydd och Beredskap, utökat antalet kontroller och tillsyner av landets skyddsrum. 
Säkerhetsmässigt är skyddet gott i de flesta skyddsrummen och det är oftast mindre 
åtgärder som behöver göras. Skyddsrummen finns framför allt i städer och tätbebyggda 
områden. I områden där det inte finns skyddsrum uppmanas man att söka skydd i ett 
annat skyddande utrymme så som källare, tunnlar, tunnelbana eller liknande. 
 
Just nu driver MSB ett omfattande arbete med upprustning av landets special- 
skyddsrum, som kan inrymma tusentals människor. Det här är ett mycket stort projekt 
som löper över 2–3 år. Hittills har arbete påbörjats för 25 av totalt 80 specialskyddsrum. 
Under 2025 planerar man att påbörja ytterligare 2000 nya kontroller genom kontroll- 
besök, säkerställa att det görs 10,000 genomgångar och även fortsätta att byta ut filter 
så att skydd skapas mot kemiska och radiologiska stridsmedel.
 
Enligt lagen om skyddsrum bär även fastighetsägarna ett stort ansvar för iordning- 
ställande av skyddsrum. Det kan vara allt från tydlig skyltning om var skyddsrummen 
finns, att underhålla skyddsrummen och dess utrustning till att låta allmänheten ha 
möjlighet att komma in i skyddsrummet vid höjd beredskap.  Det här var en överens-
kommelse som gjordes när skyddsrummen i Sverige byggdes och därför behöver även 
fastighetsägare ta sitt fulla ansvar för att dessa skyddsrum också går att använda och 
att de som bor i fastigheten också känner till att de finns och fungerar. Om det trots det 
arbete som pågår saknas skyddsrum eller fastigheter där lokaler finns att användas som 
skyddsrum är det av stor vikt att Moderaterna verkar för att driva på i frågan.
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Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att bifalla att-sats 3 

att anse att-sats 1, 2, 4 besvarade

att avslå att-sats 5
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Motion 14  
En borgerlig familjepolitik för ökat barnafödande  
 
Per Rosencrantz, Engelbrekt 
 
Bakgrund 
Demografi har en betydande inverkan på den ekonomiska, politiska och kulturella 
utvecklingen i våra samhällen. Sverige, särskilt Stockholm, står inför en demografisk 
utmaning som kännetecknas av ett sjunkande födelsetal och en ökande andel äldre 
invånare. 
 
Det föds allt färre barn i Sverige, och antalet nyfödda per kvinna är det lägsta som  
någonsin har uppmätts. För liberaler är det naturligt att se familjebildning som en  
individuell fråga, fri från politisk inblandning. Diskussioner om nativitet kan väcka  
associationer till äldre tiders sociala ingenjörskonst, som i paret Myrdals "Kris i  
befolkningsfrågan" från 1930-talet. 
 
Men det finns skäl att ompröva denna inställning. Statsminister Ulf Kristersson tog i upp 
denna fråga en debattartikel på Svenska Dagbladets debattsida (10/24), där han ställer 
frågan "Varför föds så få barn i Sverige?". Även oppositionsborgarråd Christofer Fjellner 
lyfte problematiken i sin artikel på Aftonbladet (03/25) "Det behöver födas fler  
stockholmare” och på Finansdepartementet pågår en analys av de samhällsekonomiska 
effekterna av sjunkande födelsetal. 
 
Det finns två huvudsakliga skäl till att Moderaterna ytterligare bör engagera sig i frågan 
om fallande födelsetal och göra detta till en naturlig del av vår politik. För det första, om 
det finns hinder som gör att människor inte skaffar så många barn som de önskar, finns 
det en politisk uppgift att undanröja dessa hinder. I ett gott samhälle ska människors 
rimliga drömmar kunna infrias, och för många är just att bilda familj en sådan dröm. 
 
För det andra är demografin en av de mest avgörande faktorerna för den lång- 
siktiga samhällsutvecklingen.  Färre barn leder till minskat behov av förskolor och  
skolor, vilket i en välfärdsstat som Sverige blir en politisk fråga. Enligt Sveriges  
Kommuner och Regioner (SKR) riskerar mer än var tionde förskola att stänga inom tre år 
på grund av för få barn. Minskande elevantal innebär också lägre skolpeng; i Stockholm 
förväntas 6 000 färre elever gå till skolan redan 2032, vilket betyder en halv miljard 
kronor i lägre skolpeng. Den demografiska krisen driver fram en debatt om välfärdens 
framtid, där vänstern sannolikt kommer att kräva ökade resurser, medan borgerliga 
politiker behöver hitta andra lösningar. Färre barn påverkar också ekonomin. När den 
arbetsföra befolkningen krymper måste färre försörja fler äldre, vilket kommer att ha en 
negativ effekt på tillväxten. 
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Även om digitalisering och ökad produktivitet kan mildra vissa av dessa effekter, går det 
inte att komma runt en viktig aspekt; färre barn betyder färre framtida innovatörer och 
entreprenörer. De största genombrotten inom vetenskap och kultur drivs ofta av unga 
talanger. Vi vet inte om nästa geniala idé kommer från någon som ännu inte är född. Vi 
vet inte vem som en dag kommer att hitta botemedlet mot cancer, men sannolikheten 
är stor att den personen ännu inte är född.

Hinder för familjebildning
Hinder för familjebildning är både ekonomiska och praktiska. Höginkomsttagare får fler 
barn, och detta mönster har blivit starkare de senaste decennierna. Låginkomsttagare 
är överrepresenterade bland dem som inte får barn, medan medelinkomsttagare ofta 
har ett eller två. En faktor som påverkar familjebildning är bostadsmarknaderna, där 
priserna har ökat dramatiskt, särskilt i storstäder. De strikta kreditrestriktionerna gör 
det svårt att få lån för en större bostad, och hyresmarknaden är så dysfunktionell att 
bostadsägande ofta är det enda alternativet. I Stockholm innerstad har till exempel den 
billigaste femrummaren ett utgångspris på nära 15 miljoner kronor, vilket gör det svårt 
för familjer att växa. För unga vuxna är det även svårt att flytta hemifrån.  
 
Enligt Stockholms Handelskammare har endast var tredje ung vuxen i Stockholm råd 
att göra det.För unga finns även praktiska hinder som försenar familjebildning. Många 
skjuter upp vuxenlivet och skaffar inte barn förrän senare. För att möta arbets- 
marknadens behov vore det positivt om fler unga valde yrkesutbildningar, vilket ger 
snabbare vägar till jobb och stabil inkomst. Statistik visar att personer med yrkes- 
utbildning i högre grad bildar familj och har bättre psykisk hälsa. Den minskade rörlig-
heten på bostadsmarknaden, delvis beroende på de striktare amorteringskraven, har 
också sannolikt en påverkan på barnafödandet.

Ett exempel på ett praktiskt hinder är de striktare kraven på bilbarnstolar. Enligt en 
studie i Journal of Law and Economics kan de nya reglerna för bilbarnstolar påverka 
beslutet att skaffa fler barn. För familjer med tre barn är det ofta omöjligt att få plats 
med tre bilbarnstolar i baksätet på en vanlig bil. För att lösa detta krävs en större SUV 
eller minibuss, vilket innebär en betydande extrakostnad. Dessa små praktiska hinder 
kan ha en effekt på beslutet att skaffa fler barn, vilken ekonomisk teori tydligt visar.
Utöver de ekonomiska faktorerna finns det också andra orsaker till det minskade 
barnafödandet. Psykisk ohälsa och framtidsoro är vanliga faktorer som pekas ut av 
demografer. Idag oroar sig unga inte bara för globala problem som klimatförändringar, 
utan också för nationella och lokala frågor, som misslyckad migrationspolitik och hög 
brottslighet. Detta skapar en pessimism som gör det svårare att se en framtid som  
familjebildande. Dessutom har psykisk ohälsa blivit en allt större utmaning.  
 
Förskrivningen av antidepressiva läkemedel har mer än fördubblats bland kvinnor i 
barnafödande ålder sedan 2010. Detta sammanfaller med ökningen av sociala medier 
och skärmtid, vilket har skapat nya stressfaktorer. För att unga ska våga och orka bilda 
familj måste deras psykiska hälsa förbättras.
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En uppdaterad borgerlig familjepolitik
Det sägs ofta att barnafödandet inte går att påverka genom politik. Historien visar dock 
tydligt att det inte stämmer. Ettbarnspolitiken i det auktoritära Kina ledde till ett kraftigt 
minskat barnafödande och har än idag stora konsekvenser för Kinas demografi. Den 
har också påverkat normerna kring familjebildning, då få vuxna kineser idag har ett eget 
minne av eller förhållande till konceptet syskon. 

I Sverige föddes det i genomsnitt 1,8 barn per kvinna på 1930-talet. Paret Myrdal  
analyserade detta och konstaterade att det låga barnafödandet berodde på ekonomiska 
och boendemässiga faktorer. Det ledde till omfattande sociala och politiska reformer 
under 1940-talet, och på mindre än ett decennium steg fertiliteten till 2,7 barn per 
kvinna. Den svenska familjepolitiken, i kombination med en växande ekonomi, har  
bidragit till ett högt barnafödande och ett högt arbetskraftsdeltagande jämfört med 
många andra länder.

Det är en framgångssaga som hållit i sig i över ett halvt sekel. Men nu ser vi en negativ 
trend med sjunkande födelsetal. Det krävs en uppdaterad analys av läget och omfat-
tande reformer över ett brett spektrum av politikområden för att vända utvecklingen. 
Moderaterna bör vara den drivande kraften i detta – inte Socialdemokraterna.
För att fler familjer ska kunna bilda större familjer måste Moderaterna våga sätta 
familjen tydligare i centrum i politiken. Familjens villkor och behov bör få större utrymme 
i alla politiska områden, från den stora linjen i statsbyggnadspolitiken till detaljer som 
regleringen av nya bilmodeller. Men det handlar också om värderingar. Nihilismen – 
åskådningen som innebär att livet saknar inneboende mening, värde eller syfte – måste 
bekämpas. Unga människor måste få en tilltro på framtiden, känna mening i livet och i 
samhället. Familjen har här en nyckelfunktion. Som det står i Moderaternas idéprogram:
Moderaterna är individualismens parti, men vi har alltid varit det i insikten om att 
människan behöver gemenskaper och sammanhang. Att familjen – i de olika former den 
kan ha i vårt samhälle i dag – är viktig för nästan alla människor är en utgångspunkt i 
förståelsen av samhället, men också i utformningen av politiken. Det är först och främst 
i familjen som vi tar ansvar för andra och det är i fungerande familjer som mycket av 
den trygghet som gör barn till starka vuxna finns. God politik handlar därför om att 
stärka den enskildes frihet och möjligheter. Men det handlar också om att främja de 
små mänskliga gemenskaper för trygghet och samhörighet som i hög grad håller vårt 
samhälle samman. Familjen har här en särställning.

För att stödja flerfamiljsbildning behöver socialförsäkringar och förskola anpassas 
efter familjers behov. När föräldraförsäkringen infördes 1974 gavs sex månaders betald 
ledighet, vilket då ansågs generöst. Idag är motsvarande period 16 månader, men 
ersättningstaket – cirka 39 000 kronor i månaden – är lågt, särskilt för högutbildade. 
Ur ett födelsetalsperspektiv vore det sannolikt bättre att korta ledigheten men höja 
ersättningstaket, eftersom många föräldrar inte skaffar ett till barn innan den första 
föräldraledigheten är över.
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En annan fråga är den ofrivilliga barnlösheten, som ökar när familjebildningen  
förskjuts. Svensk sjukvårds fertilitetsbehandling bör utvecklas, och familjer bör ges 
större möjlighet att få hjälp. Här kan det offentliga vara mer generöst med vilka som får 
behandling, men det går också att göra fertilitetsbehandlingar 100 % avdragsgilla, vilket 
skulle göra dem i praktiken kostnadsfria för alla med en inkomst. Genom den privata 
marknaden skulle detta även garantera en mer tillgänglig, innovativ och effektiv vård.

En svår men nödvändig insikt för många borgerliga, inte minst moderater, är att det 
ytterst finns en konflikt mellan arbetslinjen och familjelivet. Dygnet har bara 24 timmar, 
och fler timmar på arbetet innebär färre timmar med familjen. Om målet är ett samhälle 
där fler väljer att bilda familj kan inte antalet arbetade timmar vara det enda måttet på 
framgång. Tid för relationer och familj måste också ges större utrymme i politiken.

Konkreta förslag

Mot denna bakgrund yrkar jag på:

att1 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att regeringen tillsätter en   
 tvärvetenskaplig utredning om det minskade barnafödandet, med uppdrag  
 att på djupet analysera, förstå samt föreslå åtgärder för att vända den   
 nedåtgående trenden i Sveriges födelsetal.

att2 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att både regionen och kommunen  
 ska arbeta för att öka barnafödandet i Stockholm och att denna ambition   
 genomsyrar vår politik.

att3 Moderaterna i Stockholms stad verkar för en översyn av socialför   
 säkringarna, särskilt föräldrapenningen, i syfte att de ska ta hänsyn till   
 effekterna på barnafödandet.

att4 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att fertilitetsbehandlingar ska  vara  
 avdragsgilla.

att5 Moderaterna i Stockholms stad och Region Stockholm verkar för att   
 förbättra fertilitetsvården och inför valet 2026 presenterar konkreta   
 åtgärder för att fler ofrivilligt barnlösa i Stockholm ska få möjlighet att bli   
 föräldrar.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 14 
En borgerlig familjepolitik för ökat barnafödande.
 
I Moderaternas Stockholm ska drömmar bli verklighet. Här ska vi ha en skola som 
ger våra barn en trygg start i livet, en dynamisk arbetsmarknad och ett samhälle som 
präglas av framåtanda och öppenhet. Stockholm ska vara Sveriges tillväxtmotor. Under 
en lång tid har det varit just tillväxten i Stockholm som har lyft Sverige.
 
Precis som motionären lyfter har Stockholm liksom hela Sverige allvarliga demografiska 
problem. Inte sedan 2003 har det fötts färre barn och i förhållande till befolkningen har 
barnafödandet aldrig varit lägre visar ny statistik från SCB. Bara två gånger tidigare 
– dels i slutet av 90-talet och i slutet av 70-talet – har vi sett så här låga nivåer.  Frukt-
samheten ligger nu under 1,4 barn per kvinna i vår huvudstad, vilket är den lägsta nivån 
sedan SCB började mäta måttet 1749. Men utvecklingen gäller inte bara vårt land utan i 
nästan hela västvärlden och även i vissa asiatiska länder som Japan och Sydkorea. 
 
Globala kulturförändringar i hur vi ser på barnafödande och familjeliv kan vara en av 
förklaringarna. Man skulle också kunna anta en mer pessimistisk syn på framtiden, 
otrygghet eller att en osäker privatekonomi bidrar till de låga födelsetalen. Om det låga 
barnafödandet blir permanent så kan det, precis som motionären lyfter fram, på lång 
sikt bidra till en åldrande befolkning vilket innebär att det blir svårare att finansiera 
socialförsäkringssystemet när man har fler äldre att försörja. På kortare sikt kommer 
minskningen att påverka samhällsplaneringen där efterfrågan på förskolor och skolor 
också kommer att minska. 
 
Enligt en artikel i Dagens Medicin, publicerad våren 2024, är det svårt att försöka 
påverka barnafödande åt ett eller annat håll och att det är för tidigt för att uttala sig om 
eventuella konsekvenser men man kan se rätt allmänt att barnafödande är högre i rika 
länder som satsar mer pengar på just familjepolitik, som Sverige.
 
Sverige och Stockholm behöver en politisk framtidstro. Inom Moderaterna förslår vi 
därför att Stockholm måste byggas för att passa barnfamiljer. Exempelvis genom fler 
småhus, och större lägenheter. Skolan måste vara trygg och förskolorna får inte vara för 
stora. Skatten får inte vara för hög så att par i familjebildande ålder inte har ekonomiska 
resurser att skaffa barn, och amorteringskravet måste reformeras så att barnfamiljer  
inte straffas när man flyttar till större lägenheter eller småhus.  Utan barnvagnar blir 
Stockholm en stad utan framtidstro. Barnen skänker ett löfte om att Stockholm kommer 
att leva vidare och att framtidens välfärd är säkrad. Men vi behöver även titta på ny 
teknik och hur den bättre kan använda inom vård och omsorg. Framtidens äldreomsorg 
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är i stort behov av innovation och teknikutveckling. Stockholm ska vara en stad för  
hela livet. En stad att födas i och en stad att åldras i. 
 
Det är en välskriven motion som lägger fram intressanta förslag som står för ett  
framåtlutat och modernt sätt att tänka och ligger väl i linje med partiets inställning i 
frågan. 
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:
 
att bifalla att-sats 1-5
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Motion 15
Solsambruk – tre flugor i en smäll

Ann-Sofie Söderberg, Skarpnäck

Vad sägs om att bonden får tillskott i lönsamhet, samhället tillskott i elproduktion  
och även ökad beredskap i form av livsmedels- och elproduktion?

Många bönder vill arrendera ut sin mark till energibolag som bygger solcellsparker.
Bönderna får ett bra ekonomiskt tillskott under lång tid, ofta skrivs arrendeavtal på 
30-40 år. För energibolagen är det perfekt med en platt jordbruksmark att bara påla 
ner stolpar i jorden för att fästa solpanelerna på – och de betalar bönderna bra. Dock 
är myndigheternarestriktiva med tillstånd att använda värdefull jordbruksmark till 
solcellsparker, vilketsjälvklart är viktigt av bland annat beredskapsskäl. Många klagar 
också på att solcellsparkerär fula och motsätter sig sådana parker av det skälet.

Men det finns en annan lösning: Solsambruk, även kallat agrivoltaiska solparker. Det är 
ettsätt att kombinera produktion av livsmedel och solenergi på jordbruksmark: Bonden
fortsätter odla sin mark och får nästan hela sin vanliga skörd men producerar också el. 
De testodlingar av vall som utvärderats av Mälardalens universitet med vertikala 
rader av solpaneler (exponerade väst-öst) med 10 m radavstånd, visar att bonden får 
90 procent av sin vanliga skörd plus en elproduktion motsvarande 50 procent av en 
konventionell solpark.

Ett sådant system, med glesa vertikala solpaneler, skulle på 1 procent av Sveriges
jordbruksmark ge 12,5 TwH. (Forskarna Bength Stridh, Pietro Campana, Mälardalens
Universitet). Som jämförelse var Sveriges energiförbrukning 2024 108 TwH.  

(Produktionen var ca 160 TwH). Det är dessutom inte störande estetiskt eftersom 
panelerna är så glest uppsatta. De kan även sättas som en pergola i odlingar som kräver 
skugga en del av dagen.

Solsambrukets unika fördelar:
• skapar bättre ekonomi för lantbruket
• bidrar till energiförsörjningen för samhället utan att äventyra värdefull jordbruksmark 

och utan att hindra jordbruksproduktionen mer än marginellt
• säkra en högre svensk livsmedelsproduktion genom att förbättra lantbrukarens 

ekonomi och energiförsörjning vilket gör att fler bönder kan ha råd att fortsätta 
bruka sin mark.
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Problemet är att tekniken ännu är okänd och att det saknas en lämplig definition.  
En sådanbehövs för att myndigheterna ska kunna ge tillstånd till solpaneler på en 
jordbruksmark somfortsätter att brukas till jordbruk. Marken behöver också fortsätta 
klassas somjordbruksmark så att lantbrukaren kan få sitt jordbruksstöd.

Med anledning av ovanstående yrkar jag:

att1 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att Jordbruksverket skyndsamt  
 får i uppdrag att definiera den här typen av ”solsambruk” så att marken   
 fortsätter klassas som jordbruksmark när man fortfarande odlar och   
 skörden uppgår till förslagsvis minst 80 procent av normal skörd, eller att  man  
 fortsätter använda marken som betesmark.

att2  Moderaterna i Stockholms stad vidaresänder motionen till riksdagsgruppen  
 för beaktande.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 15 
Solsambruk – tre flugor i en smäll

Stockholm ska vara en klimatsmart stad som bidrar till att lösa de globala utmaningar 
mänskligheten står inför. Under det senaste borgerliga styret minskade stadens klimat-
utsläpp med nästan 25%.  Den utvecklingen ska fortsätt. 

Moderaterna jobbar hela tiden för att koldioxidutsläppen ska fortsätta minska och ny 
teknik välkomnas. Att jobba klimatsmart och samtidigt låta ekonomin fortsätta växa gör 
att vår stad blir en bättre plats att bo på. Nya idéer och innovativa lösningar kommer 
ofta genom nya företag. Det driver Sverige framåt och bidrar med innovationer för fler 
klimatsmarta lösningar. Inom Moderaterna vill vi främja att man med smarta ambitioner 
och idéer ska skapa nya framgångsrika företag. 

Motionären tar fram en intressant fråga om hur vi kan lyckas med energiomställning och 
hur man kan hantera intressekonflikter som uppstår. En sådan är markanvändningen där 
jordbruk och sol-els-produktion idag står för motstående intressen. Lösningen, enligt 
motionären, kan vara agrivoltaik – en metod som i stället kombinerar dessa två och 
skapar dubbel nytta för nyttjande av marken. 

Genom att bättre kombinera produktion av livsmedel och solenergi på jordbruksmark. 
Det hela går ut på att bönder fortsätter odla sin mark och får ut ungefär 90% av hela 
sin vanliga skörd samtidigt som mark upplåtes för att producera el. Detta skulle bidra till 
energiförsörjningen för samhället i stort och samtidigt förbättra lantbrukarens ekonomi 
utan att äventyra värdefull jordbruksmark. 

Det drivs idag flera olika samarbeten för att öka kunskapen om samexistens mellan just 
jordbruk och solsambruk med fokus att främja just samarbete och erfarenhetsutbyte 
kring produktion av solel på jordbruksmark. Det har forskats mycket internationellt 
och även en del i Sverige. Just nu drivs ett projekt på Gotland som medfinansieras 
av Jordbruksverket och EU. De huvudsakliga aktörerna i samarbetet är Science Park 
Gotland, Svenska Solenergi, LRF Östergötland, Mälardalens universitet och Linköpings 
Universitet samt flera andra lokala och nationella organisationer. 
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Projektet är unikt inriktat på att implementera och anpassa agrivoltaiska system till våra 
lokala behov och fokuserar på specifika förutsättningar på olika platser i Sverige där 
det här skulle kunna vara lämpligt. Vidare syftar projektet till att utveckla och sprida 
tekniska lösningar och metoder som ska underlätta implementering samt att förbättra 
just intresse och kunskap hos svenska lantbrukare och andra nyckelaktörer och fördelar 
och möjligheter. Projektet förväntas pågå fram t om januari 2027.

Ovanstående betyder att projekt är i gång för att öka kunskapen som ger möjligheter för 
inte bara Stockholm utan hela landet. 
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att anse att-sats 1–2 besvarad
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Motion 16
Bankers och försäkringsbolags  
åldersdiskriminering
Örjan Hultåker, Engelbrekt 

Att det förekommer åldersdiskriminering i samband med bolåneansökningar har  
varit känt länge men har åter uppmärksammats i media, bl.a. i Svenska dagbladet den  
5 mars 2025.

När banker skall räkna ut hur mycket en senior klarar av att låna efter nödvändiga 
hushållsutgifter så förekommer det att banker räknar ned 60-plussares inkomster. Till 
exempel förekommer det att 60-plussares inkomster nedräknas med två femtedelar. 
På så sätt reduceras kalkylens tänkta betalningsförmåga från exempelvis 200 tusen till 
120 tusen kronor.

Sådana förfaranden från bankers sida är tydliga exempel på åldersdiskriminering oaktat 
att banken förnekar diskrimineringen och kallar det för en individuell kreditprövning.

Exemplet om åldersdiskriminering vid bolån är inte unikt för den finansiella sektorn. 
Även när det gäller flytt av pensionsförsäkringar åberopas ålder som ett skäl att vägra 
flytt. 

Flera personer som länge varit kunder och pensionssparat i ett försäkringsbolag  
ansökte om att få flytta dit pensionsförsäkringar från ett annat försäkringsbolag.  
De fick avslag med den enda motiveringen att de var över 80 år.

På hemsidan Pensionsvalet beskrivs hur man går tillväga för att flytta redan intjänade 
pensionspengar. Det viktigaste kravet är att man inte har börjat ta ut sin pension. Det 
står ingenting om att man inte får vara över 80 år om man vill flytta. Vid kontakt med 
Pensionsvalets handläggare var svaret att de inte kände till några åldershinder för 
flyttning.

Efter vägran att ta emot en överflyttad pension motiverade försäkringsbolaget sitt 
beslut med att en person över 80 har få utbetalningsår kvar jämfört med yngre  
personer. Det är irrelevant eftersom pensionsförsäkringen vid ett dödsfall endera 
tillfaller försäkringskollektivet (till förmån för försäkringsbolaget) eller ärvs av den dödes 
make/maka/sambo eller barn (förmånstagare).
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Att ha en fix åldersgräns istället för individuell prövning är åldersdiskriminering både när 
det gäller bolån och när det gäller flytträtten för pensioner.  Faktiskt existerande rutiner 
som baseras på ålder är åldersdiskriminering även om de förnekas eller döljs.
 
Med anledning av ovanstående yrkar vi att Moderata Seniorers stämma 
beslutar: 
 
att1  uttala att Moderaterna skall ta initiativ till en genomlysning av nu   
 existerande åldersdiskriminering vid lån till seniorer för bland annat   
 bostadsköp

att2  uttala att Moderaterna skall ta initiativ till en genomlysning av nu existerande  
 åldersdiskriminering vid flytt av pensionsförsäkringar mellan försäkrings  
 bolag 

att3  Moderaterna efter genomlysningen skall ta initiativ till förändrat regelverk   
 som förhindrar nu existerande åldersdiskriminering vid lån och flytt av   
 pensionsförsäkringar

att4  stämmans beslut översänds till riksdagsgruppen och till den moderata   
 talespersonen för äldrefrågor.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 16 
Bankers och försäkringsbolags ålders- 
diskriminering

Motionären beskriver en mycket intressant fråga. Andelen personer som är 65 år  
och äldre utgör idag nästan 21 procent av alla i Sverige. Enligt SCB:s befolknings- 
framskrivning kommer antalet invånare över 80 år att vara cirka 800,000 år 2030. 
Detta motsvarar cirka 7,5 procent av befolkningen. Den här gruppen kommer alltså  
att utgöra en stor andel och utgör också en stor del av antalet konsumenter. 
 
Här agerar bankerna olika. Det kan också skilja sig om man ansöker om lånelöfte endast 
digital. Ekonomin förändras vid pensionen, men det inte gäller alla kunder. Tittar man 
på kundens hela ekonomi: Där kan ingå en så kallad kvar-att-leva-på kalkylbaserad på 
Konsumentverkets riktlinjer. Det är dessa faktorer som villkor och ränta sedan grundas 
på, inte ålder. 

Att banker och kreditinstitut inte vill bevilja lån med hänvisning till den presumtiva 
gäldenärens ålder framstår som ålderism och även som åldersdiskriminering i rättslig 
mening.
 
Det finns en lag som förbudet diskriminering som har samband med ålder. Diskrimine-
ringslagen skyddar individer och förbudet innebär till exempel att arbetsgivare inte får 
diskriminera anställda, att skolan inte får diskriminera elever och att personal i en affär 
inte får diskriminera sina kunder.
 
Motionären ger exempel från bank och försäkring där kunder nekats att ta lån samt  
flytta sin försäkring. Det är svårt att veta från två olika händelser och det är svårt att 
veta om banken gjort en rimlig prövning. I Konsumentkreditlagen finns regler för att 
skydda konsumenter mot överskuldsättning. 

Tanken är att lånet ska betalas tillbaka med inkomsten. Men man kan också resonera att 
om ålderismen på bolånemarknaden drabbar äldre så får det också negativa följeffekter 
för hela samhället. Pensionärer har ofta ett behov av att kunna anpassa sin boende- 
situation efter förändrade livsomständigheter, till exempel lägre inkomst eller om man 
blivit ensamstående. Ett sådant bostadsbyte gör att samhällets bostadsbestånd kan 
utnyttjas effektivare – om pensionären lämnar ett småhus med onödigt stor yta, kan en 
barnfamilj flytta in i stället. Men en sådan flytt kräver tillgång till bolån.
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Orättvisan kan också handla om att man fokuserar för mycket på månadsinkomsten 
och för lite på andra ekonomiska tillgångar. Det finns också fall där ett äldre par nekats 
bolån med motiveringen att banken inte vill behöva sälja deras bostad om en av dem 
avlider. Inom Moderaterna står vi bakom våra äldre i de här frågorna och välkomnar en  
genomlysning av marknaden. 
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:
 
att bifalla att-sats 1-4 
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Motion 17 
Bankernas ränterabatter

Susanne Sjöblom, Hägersten och  Anette Hellström, Hägersten

I dagens ekonomiska klimat är många svenskar beroende av lån för att finansiera 
bostäder, studier och andra viktiga investeringar. Många låntagare får ränterabatter vid 
tecknande av lån, men dessa rabatter har en tendens att gå obemärkt förbi när de löper 
ut efter ett år. Utan tydlig information från bankerna, när ränterabatten går ut, riskerar 
låntagarna att hamna i en situation där de plötsligt står inför betydligt högre ränte- 
kostnader, vilket kan leda till ekonomiska svårigheter och onödiga utgifter.

Staten bör införa ett krav på alla banker och kreditinstitut att årligen informera sina 
låntagare om när deras ränterabatter går ut. Detta krav skulle kunna omfatta följande 
riktlinjer:

1. Årlig Information: Banker ska skicka ut skriftlig information till alla låntagare minst 
30 dagar innan ränterabatten löper ut. Informationen ska tydligt ange vilket belopp 
som låntagaren kommer att betala efter att rabatten har upphört. 

2. Alternativa Erbjudanden: Banker ska även informera om eventuella alternativa 
erbjudanden eller möjlighet till förnyelse av rabatten, så att låntagarna har möjlighet 
att jämföra och fatta informerade beslut om sina lån. 

3. Tillgänglighet: Informationen ska vara lättförståelig och tillgänglig för alla låntagare, 
oavsett deras ekonomiska och tekniska kunskaper.

Genom att införa detta krav kan vi skapa en mer transparent och rättvis lånemarknad. 
Det skulle ge låntagarna möjlighet att planera sin ekonomi bättre och undvika  
obehagliga överraskningar när räntekostnaderna plötsligt ökar. Dessutom skulle det 
främja en sund konkurrens mellan banker, där kunderna blir mer medvetna om sina 
alternativ.

Det är av yttersta vikt att staten agerar för att skydda låntagarna och säkerställa att de 
har tillgång till nödvändig information för att fatta välgrundade beslut. Jag uppmanar 
därför [relevant myndighet/organisation] att överväga detta förslag och arbeta för att 
införa ett krav på banker att informera sina låntagare om ränterabatter i god tid.
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Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman besluta: 

att1       Moderaterna verkar för att införa ett krav på banker att informera  
 sina låntagare om ränterabatter i god tid. 

att2      Motionen skickas vidare till Moderata riksdagsgruppen. 

att3      Motionen skickas vidare till nästkommande partistämma.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 17 
Bankernas ränterabatter
Motionärerna belyser en fråga som är aktuell för många låntagare i Sverige som har 
lån som förfaller och bankers information om ändrade ränterabatter. Tidsbegränsade 
ränterabatter på bolån kan löpa ut utan att bolåneföretagen informerar sina kunder. Att 
bolåneföretag inte informerar på ett tydligt sätt gör marknaden otydlig. Det kan i sin tur 
leda till att kunder får bankens listränta eller en högre ränta än om de hade förhandlat 
med sitt bolåneföretag.
 
Trots att konsumentkreditlagen säger att man ska skicka ut information i god tid före  
ett lån förfaller eller får ändrade villkor har Finansinspektionen (FI) sett ett behov av att 
stärka konsumenternas ställning på bolånemarknaden. För att bolånekonsumenter ska 
kunna uppmärksamma när deras ränterabatt upphör och då ha möjlighet att förhandla 
om en ny, föreslår FI nya allmänna råd till bestämmelsen om god kreditgivningssed i 
konsumentkreditlagen. De nya allmänna råden innebär att ett bolåneföretag skriftligt 
och minst en månad i förväg bör informera konsumenten om att rabatten på bolåne- 
räntan är på väg att löpa ut. Det här medför ett starkare konsumentskydd, som i  
förlängningen kan stärka konkurrensen på bolånemarknaden. 
 
Vidare föreslår FI nya allmänna råd om beräkningen av ränteskillnadsersättning som  
är den ersättning som konsumenter under vissa omständigheter ska betala till bo- 
låneföretag om de förtids betalar bundna bolån. Bakgrunden till dessa allmänna råd 
är att regeringen i proposition 2024/25:97 ”En ny regel om ränteskillnadsersättning 
– minskade hinder mot förtidsbetalning av bostadslån”, föreslår en ny schablonregel i 
konsumentkreditlagen för beräkning av ränteskillnadsersättning. Den här schablon- 
regeln innebär bland annat att den så kallade swapräntan ska utgöra jämförelseränta  
vid beräkningen. FI:s förslag till allmänna råd är anpassade till den nya schablonregeln 
och ger bland annat vägledning för hur swapräntan bör beräknas. 
 
De nya allmänna råden föreslås träda i kraft den 1 juli 2025.
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Vid en rundringning svarar flera av de större svenska bankerna att de redan idag 
skriftligt skickar ut ett brev 30 dagar innan det är dags att förlänga ett bolån. Flera ligger 
med anledning av de nya riktlinjerna från FI också i startgroparna att lansera digitala 
utskick där man tydligt kan se vad man haft för ränta och till vilken bindningstid. Man 
ska också kunna se vad man kan få för ny ränta och rabatt inför nästa bindningstid samt 
ett erbjudande.  

Det här blir ett komplement till själva brevet som säger att det är dags att agera. Det blir 
enklare för kunden och också mer transparent. 
 
Förbundsstyrelsen ser fram emot de nya råden som kommer att underlätta för alla 
bolånetagare. Det ligger väl i linje med den moderat politik som förs av regeringen.
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:
 
att            anse att-sats 1-3 besvarad

Reservationer: 
Susanne Sjöblom reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 18
Stärk integrationen genom fler enkla jobb
Edward Hamilton, Oscars Norra 
 
Sverige står med hög arbetslöshet och ett cementerat utanförskap. Ca 380 000 
personer är inskrivna som arbetslösa vid Arbetsförmedlingen. I Stockholm är 40 000 
personer är inskrivna hos Arbetsförmedlingen. Över hälften är födda utanför Europa. 
Arbetslösheten ökar.1 
 
Krav på aktivt arbetssökande och bättre SFI-utbildning kan stödja inkludering på 
arbetsmarknaden. Men det räcker inte. Sverige står med höga ingångslöner och lägst 
andel enkla jobb i EU. Trösklarna till arbetsmarknaden måste sänkas. 
 
Politikens hopp har satts till att arbetsmarknadens parter genom den s.k.  
”Etableringsanställningen” skulle skapa flera enkla jobb. Arbetet påbörjades år 2017.  
Nu kan vi konstatera åtta år senare att endast 36 etableringsjobb har skapats på grund 
av fackligt veto och överbyråkrati. 
 
Nu behövs reformer för att sänka trösklar och skapa fler enkla jobb på riktigt.  
Rätt utfört kan dessa reformer också bidra till att avlasta hårt arbetande familjer.

• Förstärk RUT-avdraget. I dagsläget uppgår taket i RUT-avdraget till 75 000 kronor. 
Motionären anför att taket bör höjas till 100 000 kronor. Även om effekten på 
offentliga finanser är låg, är signalvärdet viktigt. Samtidigt bör avdrag vidgas till fler 
tjänster. 

• Inför Mini-jobs. Reformen infördes i Tyskland för knappt 30 år sedan och innebär 
deltidsarbete med ersättning om 400 Euro per månad skattefritt (för 15 timmars 
arbete per vecka). 

• Utveckla bemanningsföretagens möjlighet att verka. Bemanningsföretag verkar 
som en naturlig brygga mellan arbetslösa och jobb. En specifik regel, MBL 38, 
försvårar för kundföretag vid anställningsförfaranden. Regeln ska avvecklas.
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Med anledning av ovanstående föreslår vi att stämman beslutar: 

att1  ställa sig bakom att höja taket i RUT-avdraget och utvidga tjänsterna.

att2  ställa sig bakom att Sverige ersätter parternas Etableringsanställning med   
 Minijobs.

att3  ställa sig bakom att utveckla bemanningsföretagens möjlighet att verka på  
 svenska arbetsmarknaden.

att4  motionen skickas vidare för behandling vid Moderaternas partistämma.
 
1 Arbetsförmedlingen, ”Verksamhetsstatistik” (14 mars 2025)
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 18 
Stärk integrationen genom fler enkla jobb

Det nya ramverket för etableringsjobben var klart den 1/1 2024, det är därför fortfarande 
tidiga dagar för reformen.  Det är viktigt att bekämpa långtidsarbetslösheten med 
bidragsreformer som ytterligare skapar incitament till arbete för de som är långt ifrån 
arbetsmarknaden. Effektiva nystartsjobb, aktivitetskrav, en fungerande utbildningsplikt 
och en jobbpremie som innebär att det ska löna sig för långtidsarbetslösa att gå från 
bidrag till jobb. Allt detta är en del av verktygslådan.

En dynamisk arbetsmarknad är bra och bemanningsföretagen fyller en viktig roll. Ska 
dess roll stärkas skulle det behöva konkretiseras på vilket sätt och hur det bidrar till 
förbättrad integration. Men det är särskilt prioriterat att förenkla och förkorta tillstånds-
processer samt minska byråkratin för företagare – politiken ska tydligt styra mot  
minskad administrativ börda och minskade kostnader. 

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-3 besvarad 

att  avslå att-sats 4
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Motion 19  
Vuxenutbildning för att understödja  
klimatomställningen

Edward Hamilton, Oscars Norra

Klimatutmaningen är pressande och utsläppen ökar. Moderaterna utgår från att  
teknisk innovation, marknadsmekanismer och tydliga mål ska underlätta omställningen.  
En fråga som ibland glöms bort är dock kompetensförsörjningen.

Installatörsföretagen pekar på att det omedelbara behovet är ca 18 000 personer 
för understödja klimatomställningen.1 Här återfinns kompetenser inom VVS/energi, 
elteknik, eldistribution och elkraft. Särskilt det sistnämnda är avgörande för att bygga ut 
effektiva elnät. Samtliga utbildningar är också relevanta för att bygga ut kärnkraft.
Vuxenutbildningen i Stockholm erbjuder bl.a. utbildningsprogram i el- och energi. Därtill 
finns yrkesutbildningar inom VVS- och energieffektiviseringar. Men allt för få genomgår 
utbildningarna. Dessutom behöver kvalitén i yrkesutbildningarna öka.

Utbildningarna behöver också anpassas utifrån den nya Planerings- och  
Dimensioneringsreformen som sjösattes från årsskiftet.

Följande behövs:
• En genomlysning som ser över samtliga klimatrelaterade utbildningar som finns 

inom den gymnasiala- och vuxenutbildningen i Stockholms Stad.
• En genomlysning om vad som kan göras för att öka incitament och intresse bland 

elever.
• Tätare samarbete med de företag som finns inom el- och installation.
• En resursfördelning som utgår skarpare från arbetsmarknadens behov.

Med anledning av ovanstående föreslår jag att stämman beslutar: 

 att1 ställa sig bakom det som anförs i motionen i sin helhet.

1 Installatörsföretagen, ”Med fler installatörer kan Sverige klara klimatomställningen” (2023)
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 19 
Vuxenutbildning för att understödja  
klimatomställningen

Det är viktigt att Sverige är redo för klimatomställningen. En del av detta är att  
utbildningssystemet säkerställer att det finns tillgängliga utbildningar för de yrken  
som kommer behövas. Förbundsstyrelsen håller med om motionärens intention att 
säkerställa detta. Det är viktigt att slå fast att en samverkan mellan skolor och näringsliv 
ska uppmuntras. Stockholms stad samverkar redan med grannkommuner om  
gymnasieskolan. Det är ett regionalt samarbete som är viktigt att värna.  

Moderaterna vill öka platserna till yrkesutbildningar. Det kom exempelvis en ny  
utredning nyligen som föreslår nya yrkesprogram i gymnasieskolan. Den föreslår bland 
annat nya yrkesprogram med drygt två år av effektiv studietid, så eleverna har mer tid 
för att fokusera på lärande under gymnasietiden. Det nya förslaget med yrkesprogram 
bör bidra till att elever som idag saknar gymnasieexamen kommer in på arbets- 
marknaden inom de yrkesområden som motionären förespråkar. 

Samtidigt måste vi stärka incitamenten för vuxna att vidareutbilda sig eller omskola sig 
vid behov. Arbetslinjen måste stärkas och vuxenutbildningar inom yrkesförberedande 
program är en viktig del för att uppnå det. 

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  anse att-sats 1 besvarad
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Motion 20  
Regelförenklingar för fastighetsägare i  
Stockholm

Mikael Igelström, Katarina och Henrik Virro, Enskede-Årsta

Stockholm står inför stora utmaningar vad gäller bostadsförsörjning, utveckling  
av kommersiella fastigheter och hantering av en växande befolkning. Idag hämmas 
dock stadens utvecklingspotential kraftigt av omfattande och ibland överdrivet  
detaljerade regelverk och långdragna byråkratiska processer. För att Stockholm ska 
fortsätta vara en attraktiv och konkurrenskraftig stad krävs kraftfulla åtgärder för att 
förenkla och effektivisera de regelverk som påverkar fastighetsägare och byggherrar.

Planprocesserna är idag långdragna, oförutsägbara och tyngs av omfattande  
administration och överklaganden. Stockholm har ett akut behov av fler bostäder, 
men detaljplanearbetet tar ofta flera år och präglas av onödiga administrativa steg och 
överklaganden. Exempelvis försenades detaljplanerna för projekt som Marieviks Udde 
i Liljeholmen med flera år på grund av långa överklagandeprocesser. Liknande problem 
har uppstått i Bredäng där byggandet av över tusen nya bostäder fördröjdes av  
utdragna överklaganden. Dessa förseningar innebär både ökade kostnader för projekt- 
ägarna och högre priser för konsumenterna, samtidigt som bostadsbristen i staden 
förvärras.

Även bygglovshanteringen är ineffektiv och präglas av oförutsägbara handläggningsti-
der och frekventa överklaganden. Trots att lagstiftningen föreskriver handläggningstider 
på högst tio veckor blir dessa ofta förlängda, särskilt i komplexa ärenden. Detta skapar 
stora problem för fastighetsägare, som inte kan planera sina investeringar effektivt och 
därmed drabbas av ökade kostnader och försämrad lönsamhet. Fastighetsägare vittnar 
regelbundet om att bygglovsprocesserna behöver bli mer förutsägbara och snabbare 
för att möjliggöra effektiv byggnation.

Miljöregler, särskilt bullerkrav och detaljerade parkeringsnormer, utgör ett betydande 
hinder för utveckling av fastigheter i Stockholm. Kraven på en ”tyst sida” av fastigheter 
samt höga parkeringsnormer har lett till att ett stort antal planerade bostäder aldrig  
realiserats. Dessa regleringar leder dessutom ofta till högre byggkostnader och 
förhindrar effektivt utnyttjande av attraktiv mark nära kollektivtrafik. Ett exempel är 
studentbostäder och mindre lägenheter som stoppats eller kraftigt begränsats vid 
trafikintensiva platser, trots att efterfrågan på dessa bostäder är mycket stor.
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För att Stockholm ska kunna växa hållbart och möta den ökade efterfrågan på bostäder 
och lokaler krävs därför kraftiga förenklingar av dagens regelverk. Genom att förenkla 
byråkratin kan stadens attraktivitet stärkas, bostadsbyggandet accelereras och  
ekonomiska resurser frigöras till nytta för både fastighetsägare, företag och  
stockholmare.

Därför föreslår Moderaterna i Stockholms stad förbundsstämman besluta:

att1  Moderaterna i Stockholms stad verkar för att detaljplaneprocessen  
 effektiviseras genom borttagande av onödiga administrativa steg och   
 införande av tydliga idsgränser. 

att2 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att begränsa möjligheten att   
 överklaga bygglov i syfte att påskynda byggstarter och minska kostnader  
 för nyproduktion. 

att3      Moderaterna i Stockholms stad verkar för att samordna och förenkla  
 miljöregler, inklusive bullerregler och parkeringsnormer, för att möjliggöra ökad  
 och effektivare markanvändning i centrala och kollektivtrafiknära lägen. 

att4      Moderaterna i Stockholms stad verkar för en generell samordning och 
 förenkling av miljöregelverket, vilket minskar administrativ börda och gör   
 byggprocesserna tydligare och mer förutsägbara
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 20 
Regelförenklingar för fastighetsägare i  
Stockholm

Förbundsstyrelsen instämmer i att Stockholm står inför stora utmaningar vad gäller  
bostadsförsörjningen och bostadsbyråkratin. Sedan 2018 har Stockholms län ett  
negativt inrikes flyttnetto. Antalet hushåll som flyttar från länet till övriga Sverige är 
alltså fler än de som flyttar in och undersökningar pekar på att det ofta är hushåll i 
familjebildande åldrar som lämnar på grund av bristen på lämpliga bostäder, framför 
allt småhus. Därför är det hög tid att lägga om byggpolitiken i Stockholm. Aktörer som 
vill bygga i Stockholm vittnar om alldeles för långa ledtider, det är i grunden ett politiskt 
misslyckande och ett tillväxtproblem.

Med det sagt är det viktigt att bostadstakten inte ska skruvas upp på ett orimligt 
sätt. Istället för att bygga för statistiken vill Moderaterna bygga efter stockholmarnas 
behov. Andelen små hyresrätter ska minska till förmån för större egenägda lägenheter 
och småhus. Oaktat vilken typ av upplåtelseform och bostadstyp som ska byggas så 
instämmer Förbundsstyrelsen med motionens intentioner om att verka för ytterligare 
regelförenklingar för fastighetsägare i Stockholms stad. Ett förslag som lagts har varit 
att avgiftsbelägga överklaganden för att minska den byråkratiska bördan. Den M-ledda 
regeringen har tagit flertalet steg för att minska byråkratin och lätta på regelverken kring 
dessa frågor, bland annat genom tillsättande av ett antal olika utredningar. Mycket av 
det som motionärerna föreslår är därmed redan ett pågående arbete. 

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:
 
att  bifalla att-sats 1
 
att  anse att-sats 2-4 besvarad
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Motion 21
Avskaffandet av fribeloppet för studiemedel

 Salja Neuhaus, Skärholmen och Andre Miguel Nordvik, Brännkyrka
 
År 2024 tog 75,0% av studiemedelstagarna lånet som Centrala studiestödsnämnden 
(CSN) tillhandahåller. Det är ett lån som möjliggör unga vuxnas möjlighet att få flytta 
hemifrån samt finansiera de läromedel som behövs under ens studietid. Lånet är enkelt 
att få och det ger en trygghet för dig som student. Vad som också ger en trygghet är 
möjligheten att få arbeta och påverka sin egen ekonomi. En termin på universitetet är 
cirka 20 veckor lång och som heltidsstuderande låntagare får man under den tiden inte 
tjäna mer än 113 901 kr. Gör du det blir du av med lånet, och kan bli återbetalnings- 
skyldig. Andra typer av lån förutsätter ofta att du har en inkomst, du blir inte straffad för 
att du har en. 
 
Det är vanligt att studenter tar extrajobb under studietiden för att få ihop vardagen.  
Detta gör att studenter kan öka sin levnadsstandard på egen hand. Det ger också 
studenterna värdefull arbetslivserfarenhet inför det kommande arbetslivet och det 
bidrar till arbetslinjen samt till den svenska ekonomin. Begränsningen av hur mycket 
studenter som tar lånet får lov att tjäna under varje kalenderhalvår leder idag till att de 
studenter som arbetar kan behöva tacka nej till arbete för att kunna garantera lånet. För 
att arbetslinjen ska fungera måste man få lov att arbeta, tjäna pengar och bidra till den 
svenska ekonomin. I värsta fall kommer studenter även behöva avstå helt från att arbeta 
delar av terminen för att slippa bli återbetalningsskyldiga för lånet. Med tanke på alla de 
fördelar som finns med att studenter arbetar extra vid sidan av studierna är det väldigt 
olyckligt att fribeloppet utgör ett sånt hinder.
 
Det går att argumentera för att studenter ska ha fokus på sina studier, den åsikten delar 
vi. Däremot har studenter som studerar på heltid redan begränsat med tid för att arbeta. 
Idag finns det redan begränsningar på hur länge du får lov att ta studiemedel vilket 
innebär att systemet inte ska kunna utnyttjas av de som vill ta lån samtidigt som de 
arbetar på heltid. Att arbeta under sin studietid kan förenkla ens arbetsliv efter studierna 
vilket också är syftet med studierna i sig. Dessutom betalar du som arbetar skatt på det 
du tjänar vilket innebär att bidragsdelen som finansieras av skattemedel delfinansieras 
av studentens arbete. 
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Att erbjuda studielånet till den som redan arbetar kan heller inte vara en dålig affär för 
samhället, då det minskar risken att låntagaren i framtiden är oförmögen att betala 
tillbaka lånet. Det ska alltid löna sig att arbeta. Arbetslinjen behöver gälla hela livet.
 
Med anledning av ovanstående föreslår vi stämman besluta:
 
att1  Moderaterna i Stockholms stad verkar för att fribeloppet för studielånet   
 avskaffas
 
att2  Moderaterna i Stockholms stad uttalar att fribeloppet för studielånet bör   
 avskaffas
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 21 
Avskaffandet av fribeloppet för studiemedel
Moderaterna beslutade om att avskaffa fribeloppet på partistämman 2023.  

Mot bakgrund av det beslutet är partiets nationella politik redan i linje med  
motionärernas förslag. Möjligheten för studenter att arbeta vid sidan av eller att  
sommarjobba är bra för samhällsekonomin och för studenten själv. Med det är viktigt  
att arbetet vid sidan av studierna inte i för stor utsträckning påverkar studentens studie- 
fokus under de perioder av året då universiteten inte har uppehåll. Studielånen är  
mycket fördelaktiga i jämförelse med andra typer av lån och syftar framförallt till att 
finansiera heltidsstudier. 

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1 och 2 besvarad



355Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Motion 22
Stöd till återbruk och ge arbetslösa nya  
hållbara jobb  
Cornilla von Plomgren, Anna Blom, Johan Ekwall, Aylin Farid, Anders Lundbeck,  
Caroline von Sivers och Adam Ull, Hedvig Eleonora

EUs gröna giv1 innebär att ställa om till en modern resurseffektiv och konkurrenskraftig 
ekonomi där den ekonomiska tillväxten frikopplats från resursförbrukning. I ett hållbart 
samhälle med cirkulära system blir produkter använda under lång tid genom att  
renovera, reparera och på andra sätt uppgradera föremål dvs återbruk.

För att minska resursförbrukningen i Stockholm behöver vi främja tillkomsten av  
affärskoncept som gör det enkelt och attraktivt för invånarna att reparera och renovera 
istället för att köpa nytt. Med lättillgängliga reparationsbutiker som erbjuder kostnads- 
effektiva lösningar för allt från kläder till möbler, kan vi skapa en beteendeförändring 
som gynnar både miljön och den privata ekonomin. Eskilstuna har framgångsrikt 
implementerat återbruksgallerian ReTuna, och Stockholm behöver liknande innovativa 
koncept som passar vår gröna och växande storstad. Detta initiativ kommer inte bara 
att främja hållbara jobb i en ny cirkulär sektor, utan också göra livet enklare för stadens 
invånare.
 
En kombination av reducerade arbetsgivaravgifter och lägre momssats kan attrahera 
driftiga entreprenörer att investera och utveckla koncept som förlänger livslängden på 
varor. Ökad penetration av återbrukskoncept i stadsmiljön kan även bidra till att grupper 
som står långt ifrån arbetsmarknaden, som nyanlända och personer över 60 år, lättare 
får anställning.
 
Trots EU:s gröna giv och lagstiftning runt reparationer saknas fortfarande ett brett 
implementerat koncept för att locka konsumenter i storstäder att ändra sitt beteende 
från konsumtion till reparation. Det är avgörande att skapa attraktiva och lättillgängliga 
lösningar som inspirerar storstadsbor att göra hållbara val, då det även kommer att 
gynna den privata plånboken eftersom reparation och renovering är billigare än att köpa 
nytt. Det är dags att byta ut one-stop-shop till one-stop-laga. Det är först då det blir 
riktigt enkelt att bli en cirkulär konsument.
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Med anledning av ovan yrkar motionären: 

att1 Moderaterna i Stockholms stad tillsätter en utredning för att utvärdera hur   
 fler reparationsverksamheter med hög tillgänglighetsgrad kan etableras i   
 Stockholm.

att2 Moderaterna i Stockholms stad bjuder in näringsliv, akademi och ideella   
 organisationer för att samla synpunkter och komma med förslag på hur vi kan  
 byta ut slit-och-släng-mentaliteten mot en kultur där det är häftigt att   
 reparera, samtidigt som vi anställer personer långt ifrån arbetsmarknaden.

att3 Moderaterna i Stockholms stad vidarebefordrar motionen till    
 partistämman. 

1 = https://commission.europa.eu/strategy-and-policy/priorities-2019-2024/european-green-deal_en
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 22 
Stöd till återbruk och ge arbetslösa  
nya hållbara jobb  

Stockholm behöver ett dynamiskt och välfungerande företagsklimat. Till denna  
förbundsstämma har förbundsstyrelsen tagit fram en proposition som fokuserar på att 
lyfta Stockholms företagare och komma med förslag på hur incitament kan skapas för 
företag att starta och växa. Moderaterna behöver också se samhällsutvecklingen och 
välkomna den cirkulära ekonomin. 

Som motionärerna beskriver behöver vi byta ut slit-och-släng-mentaliteten mot en 
kultur där det är häftigt att reparera. Det är också viktigt att få in personer långt ifrån 
arbetsmarknaden till riktiga jobb. Moderaterna har ett nationellt arbete igång för att ta 
fram förslag för att uppmuntra till ett mer cirkulärt tänk. 

Det är viktigt att detta är något som vi också lokalt i respektive fullmäktigeförsamling 
arbetar vidare med. Att verka för att Stockholms stad utvärderar och analyserar  
tillgänglighetsgraden för reparationsverksamheterna är fullt rimligt för att få en tydlig 
bild av situationen.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  anse att-sats 1 och 2 besvarad 

att  avslå att-sats 3
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Motion 23  
Minska långtidsarbetslöshet bland 55+  
och samtidigt stödja integration

Carl-Johan von Plomgren, Oscars Norra

Arbetslinjen utmanas av en arbetslöshet på 10,4%. I åldersgruppen 55+ är den särskilt 
hög trots att många av dessa individer har relevant utbildning, mångårig arbetslivs- 
erfarenhet och motivation att arbeta. Dessa sorteras bort av olika anledningar; till 
exempel att dessa inte är tillräckligt digitala, risk för åldersrelaterade sjukdomar  
eller är ”utanför” bolagens åldersstruktur.

I många avseende hämmar också ålderskonforma organisationer bolagets utveckling 
och effektivitet, pga. VAB, föräldraledigheter och andra ”livspussel”-relaterade  
konsekvenser.

Arbetslinjen är även en viktig komponent i norm och värderingsöverföring. Sveriges 
befolkningssammansättningen utgörs idag av 21% vilka är födda i ett annat land  
(Stockholm 27%, Göteborg 25%, Malmö 30%).

Nyanlända kommer från regioner med andra normer kring företagande och lågt 
förtroendet för myndigheter och misstro till statens roll i samhället. För nyanlända 
entreprenörerna kan äldre med en etablerad plattform i Sverige; språk, utbildning och 
arbetserfarenhet vara en av nycklarna till ett framgångsrikt företagande och  
självförsörjning enligt reglerna här.

Tröskeln för lägre arbetsgivaravgift bör sänkas från 66 år till 55 år fyllda för att stödja 
arbetslinjen avseende långtidsarbetslösa 55+ .
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Vinster med 55+
• har varit en del digitalisering sedan 90-talets mitt
• är livsstilsmässigt friskare och har bättre kondition tidigare generationer
• hög utbildningsnivå och arbetslivserfarenhet, erfarenhet från olika konjunkturer
• bidrar till effektivare organisationer, ingen frånvaro som VAB och föräldraledighet
• blanda yngre och medarbetare gynnar organisation och minskar ålderism

Arbetslinjen; ”70 är det nya 50”.
• avlasta pensionssystemen, minskade uttag
• längre utnyttjad arbetskraft säkerställer konkurrenskraft
• stödjer hög motivation att arbeta längre än 65 år
• fullt finansierat genom reduktion av arbetsmarknadsåtgärder och transfereringar

Arbetslinjen förbättrar integration och värderingsöverföring
• motivera till att äldre icke nyanlända anställs i företag skapade av nyanlända 

entreprenörer
• få tillgång till språkligt stöd, kompetens och arbetslivserfarenheter
• stödja integrationen och skapa acceptans för de regelsystem som finns i Sverige
• långsiktigt stödja vilja att bidra till det gemensamma genom skatter

Med anledning av ovan yrkas

att1  sänka åldern för reducerad arbetsgivaravgift (10,21%) från 66 år till fyllda   
 55 år för långtidsarbetslösa med svensk dokumenterad arbetserfarenhet   
 och utbildning.

att2  Förbundsstämman vidaresänder motionen till nästkommande    
 partistämma.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 23 
Minska långtidsarbetslöshet bland 55+ och  
samtidigt stödja integration

I en tid då Sveriges ekonomi pressas av såväl bristande integration som handelskrig  
är det avgörande att arbetslinjen stärks. Som motionären påpekar finns det i dag en 
stor grupp svenskar med lång erfarenhet som har svårt att få arbete. I takt med att 
återhämtningen går trögt riskerar dessutom allt fler av dessa att hamna i långtids- 
arbetslöshet. Första steget för att bekämpa den långtidsarbetslösheten är en offensiv 
tillväxtpolitik som säkerställer att vår ekonomi återfår sin tillväxtkraft och därmed 
skapar fler jobb. En stöttande ekonomisk politik, stramare bidragssystem samt att 
det alltid ska löna sig att arbeta är centrala åtgärder i det arbetet. Utöver det behöver 
också anställningskostnader hållas så låga som möjligt. Redan i dag finns det dock 
åtgärder, exempelvis nystartsjobben som infördes av Alliansregeringen, för att just 
sänka anställningskostnaderna just för långtidsarbetslösa vilket kan ge en långt större 
kostnadssänkning än den som återfinns i motionen. För att komma åt det problem som 
motionären pekar bör Moderaternas i första hand verka för att de kraftfulla möjligheter 
till kostnadssänkningar som redan finns på plats kan användas av fler för att nå fler.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:
 
att  anse att-sats 1-2 besvarad
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Motion 24 
Lagstiftning av Jordbruksverkets  
föreskrifter 
MUF Sollentuna
Vidaresänt från MUF Stockholms distriktsstämma 2024
 
Övergödningen är en av de största utmaningarna för Östersjön idag, där algblomning, 
syrebrist och bottendöd är några av de problem som övergödningen bidrar till. Idag 
har bottendöd totalt sett, helt eller delvis, påverkat ett område som är cirka 1,5 gånger 
större än Danmark. 15% av Östersjön beräknas dessutom vara helt utsatt för bottendöd 
vilket är en procentuell ökning på 200% sedan millennieskiftet. 
 
Övergödning uppstår när ett överskott av växtnäringsämnena kväve och fosfor kommer 
ut i havet, och den största bidragande faktorn till detta är jordbrukssektorn. Forskare 
har utöver detta beräknat att dagens globala nytillförsel av kväve via konstgödsel och 
biologisk kvävefixering skulle behöva minska radikalt för att nå klimat- och övergöd-
ningsmålen. Växtnäringen som rinner ut i Östersjön bidrar med nästan en miljon ton 
kväve och cirka 30 000 ton fosfor per år, vilket är mer än dubbelt så mycket utsläpp 
som för 100 år sedan.
 
Jordbruksverket som är en förvaltning utsedd av regeringen har idag ett antal föreskrif-
ter kring maximal mängd kväve och fosfor man får sprida per hektar, per år fördelat på 
en femårsperiod, samt bestämmelser kring konstgödsel som inte får spridas utanför 
egen åkermark. 
 
Informationen som framgår av föreskrifterna är dock otydlig och öppen för tolkning. Det 
kan därför bli svårt för samtliga parter att veta vad som förväntas av dem. Genom att 
lagstifta jordbruksverkets föreskrifter skulle det bli tydligare för samtliga parter vad som 
förväntas av dem inom jordbrukssektorn. Detta skulle minska osäkerheten och skapa 
en mer enhetlig tillämpning av reglerna.
 
Ifall Jordbruksverkets föreskrifter överträds kan konsekvenser som en anmälan av 
Jordbruksverket utfärdas vilket kan resultera i exempelvis böter eller sanktioner. 
Att skärpa straffen skulle skapa en starkare avskräckande effekt och öka efterlevnaden 
av reglerna. Detta, samt att ge jordbruksverkets föreskrifter laglig status skulle öka 
incitamenten för jordbrukare och andra aktörer att följa reglerna, vilket skulle minska 
risken för överträdelser. Dessutom skulle en lagstiftning av jordbruksverkets föreskrifter 
ge en starkare rättslig grund för att skydda miljön ifall reglerna väl överträds, vilket kan 
underlätta den rättsliga processen. 
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Den nuvarande jordbrukspolitiken (EUs gemensamma jordbrukspolitik) grundades i 
mitten av 1900-talet i en värld och tid som skiljer sig mycket från idag. Efter att Polen 
och de baltiska staterna anslutit sig till EU är den snabba intensifieringen klart märkbar. 
En av EUs största budgetposter är stödet till jordbruket på 40 procent, där den största 
mängden av jordbruksstödet går till produktionsstöd vilket inte är hållbart.
 
Denna ålderdomliga politik får inte fortsätta, då risken är stor att det fördröjer den  
nödvändiga förändringen mot en hållbar jordbruksproduktion. För att kunna rädda 
Östersjön finns ett stort behov av att införa tillräckligt starka miljökrav.
 
En lagstiftning av jordbrukets föreskrifter kring tillåten mängd fosfor och kväve i  
konstgödsel skulle gynna samhället som helhet genom att främja en mer hållbar 
jordbrukssektor och minska utsläppen av näringsämnen till Östersjön. Detta skulle bidra 
till att säkerställa en trygg och hållbar livsmedelsproduktion samt skydda våra natur- 
resurser och vattenmiljöer från ytterligare förstörelse.
 
Med anledning av ovanstående yrkar vi: 

 att1 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att regeringen utreder möjligheten  
 kring ett skärpande av föreskrifterna kring tillåten användning av fosfor och  
 kväve inom jordbrukssektorn och att överträdelser ska innebära hårdare   
 rättsliga påföljder än sanktion och böter.
                    
 
att2 Moderaterna i Stockholms stad verkar för en skärpning av Jordbruksverkets  
 föreskrifter kring tillåten användning av fosfor och kväve inom jordbrukssektorn. 
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 24 
Lagstiftning av Jordbruksverkets  
föreskrifter 

Att Östersjön kan bli friskare och mer levande bör vara en av Moderaternas främsta 
miljöpolitiska prioriteringar. Arbetet mot övergödningen också en av regeringens mest 
prioriterade åtgärder inom havsmiljöpolitiken. Uppföljningen och samordningen ska öka 
i syfte att minska tillförseln av näringsämnen till våra vattendrag. Man pekar särskilt ut 
att de åtgärder som exempelvis olika myndigheter gör behöver bli mer effektiva. 

En naturlig del av detta bör vara att följa upp om relevanta föreskrifter är välanpassade 
och efterlevs på ett bra sätt. Att göra om föreskrifter till lag är dock inte nödvändigtvis 
rätt väg. Föreskrifter är redan i dag bindande och används bland annat för att de ska 
kunna vara mer detaljerade än vad lagen är. Det är således uppföljning och utvärdering 
av myndigheternas arbete och kontroll som bör ske i första hand.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-2 besvarad

Reservationer: 
Peter Strandberg reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 25  
Begränsat sjuklöneansvar för arbetsgivare
Merit Frost Lindberg, Karl Frostensson, Elisabeth Hellström, Börje Häggman,  
Clarence von Rosen, Barbro Ungfeldt, Mikael Eskman, Moderata företagarrådet i 
Stockholm stad och län

Sjuklöneansvaret innebär att arbetsgivaren betalar sjuklön under dag 1–14. När en 
anställd harupprepade sjukdomsperioder med minst fem friska dagar emellan räknas 
det som en ny sjuklöneperiod.

Syftet är att dela ansvaret mellan samhälle och arbetsgivare, men i praktiken innebär 
det en stor belastning för små företag med begränsade resurser. Företagaren måste 
betala sjuklön, får inte arbetet utfört och måste själv arbeta dubbelt.

När frånvaron inte har någon koppling till arbetet, till exempel vid fritidsolyckor eller 
frivilliga ingrepp, upplevs dessutom systemet som särskilt orättvist. Systemet minskar 
även incitamenten att anställa.

Staten bör ta ett större ansvar för sjukfrånvaro som inte har arbetsrelaterad grund och 
ett tydligare skydd bör införas för små arbetsgivare.

Med anledning av ovan yrkas:

att1  Moderaterna ska verka för att sjuklöneansvaret begränsas vid sjukfrånvaro  
 som uppenbart inte har samband med arbetet.

att2  Moderaterna ska verka för att sjuklöneansvaret inte blir ett hinder för   
 småföretag att växa och anställa.

att3  förbundsstämman vidaresänder motionen till nästkommande    
 partistämma.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 25 
Begränsat sjuklöneansvar för arbetsgivare
Hur ansvaret för kostnaden kopplat till sjukskrivningar ska hanteras över tid är ingen  
lätt fråga. Redan i dag är skattebetalarna de som tar den absolut största ekonomiska 
bördan kopplat till sjukskrivningarna. Under de senaste åren har även dessa kostnader 
ökat vilket begränsar utrymmet för andra mer prioriterade reformer.  
 
Samtidigt är kostnaden för den första sjuklöneperioden ofta tung för många mindre  
företag. Att avlasta företag via att börja klassificera sjukfrånvaron utifrån hur den 
uppstod riskerar dock att skapa mer byråkrati och osäkerhet samt leda till att stort antal 
oklara gränsfall uppstår där företagare riskerar att hamna i kläm. En mer hanterbar väg 
bör var att argumentera för att någon form av högkostnadsskydd återinförs.
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:
 
att  avslå att-sats 1-3
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Motion 26  
Stoppa diskriminering av kvinnors företagande

Merit Frost Lindberg, Anna-Lena Bohm, Johan Ekwall, Karl Frostensson,  
Elisabeth Hellström, Börje Häggman, Clarence von Rosen, Barbro Ungfeldt, Moderata 
företagarrådet i Stockholm stad och län och Theréz Randquist, Susanne Sjöblom, 
Christina Huss, Alicja Lindell, Ann-Sofie Söderberg, Moderatkvinnorna i Stockholm 
stad

Inom många områden har jämställdhetsarbetet kommit långt i Sverige och vi framhåller 
oss gärna som ett föredöme. Men det finns ett stort undantag, där vi till och med ligger 
i botten inom EU, vilket är andelen kvinnliga företagare. Endast en av fyra företagare i 
Sverige är kvinnor och utvecklingen går
heller inte framåt.

Underrepresentation av kvinnor bland Sveriges företagare begränsar tillväxten och 
förhindrar den samhällsnytta mer kvinnligt företagande skulle kunna ge. Det är också 
en grundläggande jämställdhetsfråga då färre kvinnliga företagare innebär att kvinnor 
äger mindre och har mindre kapital än männen. Situationen är allvarlig och det skulle 
behövas krafttag för att understödja att fler kvinnor ska kunna starta och ha stabila och 
förutsägbara förutsättningar att driva och utveckla företag.

Vårdval Stockholm är ett system inom Region Stockholm som ger invånarna möjlighet 
att själva välja vårdgivare för en rad olika offentligt finansierade vårdtjänster. Systemet 
bygger på principen att patienterna ska ha frihet att välja vilken vårdgivare de vill gå till, 
oavsett om vårdgivaren är privat eller offentlig.

Det fria vårdvalet har varit en självklar förutsättning i Sverige sedan det infördes 2010 
och Stockholmsregionen har under denna tid varit en föregångare. På ett helt unikt  
sätt har Stockholmsregionen stegvis infört och utökat vårdvalen och valfriheten för 
medborgarna och på så vis också kortat vårdköer, förbättrat kvalitet och ökat  
effektiviteten. Det har också starkt bidragit till att fler kvinnor startat företag, så till den 
grad att just välfärdsbranschen har varit den enda bransch där kvinnor är övervägande 
andelen företagare.

Sedan valet 2022 styrs dock Stockholmsregionen av en koalition mellan  
Socialdemokraterna, Centerpartiet, Miljöpartiet och Västerpartiet, vilka gemensamt 
tagit beslut om en helt ny inriktning. Trots de tydligt positiva effekterna av det fria 
vårdvalet har beslut tagits om en omställningsplan där vårdvalen kraftigt ska minskas 
ner och betydligt större del av vården ska bedrivas i egen regi.
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Detta hotar inte bara valfriheten för medborgarna utan hämmar också utvecklingen 
inom en mycket omfattande del av det svenska samhället där kvinnor dominerar  
arbetsmarknaden och genom sin kompetens skulle kunna starta fler företag och 
utveckla dessa branscher.

Men den riktning det politiska styret under Socialdemokraternas ledning tagit i  
Stockholmsregionen hämmar jämställdheten och diskriminerar kvinnligt företagande. 
Socialdemokratiska styret drar undan mattan för främst kvinnligt företagande genom 
att omöjliggöra fortsatt verksamhet för privata alternativ inom den enorma välfärds- 
sektorn.

Företagen är en avgörande byggsten i vår välfärd samtidigt som de skapar arbets- 
tillfällen, främjar innovation och driver ekonomisk tillväxt som gynnar hela Sverige. Att 
andelen kvinnliga företagare ökar är avgörande för jämställdheten. Kvinnligt företa-
gande måste understödjas, inte hindras. Socialdemokraternas begränsningar av privat 
drivna verksamheter inom välfärden måste därför omedelbart stoppas.

Med anledning av ovan yrkas: 

att1  Moderaterna i Stockholm stad verkar för att lagstiftningen ses över, så att   
 lokala majoriteter i regionerna inte kan begränsa det fria vårdvalet och   
 därmed också diskriminera kvinnors företagande
 baserat på ideologisk grund.

att2  förbundsstämman vidaresänder motionen till nästkommande    
 partistämma.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 26 
Stoppa diskriminering av kvinnors företagande
Det vänsterexperiment som nu pågår i Region Stockholm är ett uppenbart exempel  
på en politik som undergräver såväl välfärdens kvalitet som rimligt ekonomisk politik. 
Det gör vården sämre och stockholmarna fattigare. Det fria vårdvalet har varit en central 
reform för att öka patienter och vårdsökandes frihet och egenmakt. Det bör bevaras 
just för att säkerställa att vården präglas av hög konkurrens och god kvalitet. Samtidigt 
har det också lett till ett ökat företagande, inte minst för kvinnor. Insatser för att öka inte 
minst det kvinnliga företagande krävs i flera delar av samhället för precis som  
motionärerna påpekar så är kvinnor underrepresenterade när det gäller vilka som 
är företagare. Som ett led i detta bör möjligheten till kommande vänsterexperiment 
begränsas.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-2 besvarad

Reservationer: 
Susanne Sjöblom Theréz Randquist och Merit Frost Lindberg reserverar sig till förmån 
för bifall på samtliga att-satser. 
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Motion 27   
UF-företagande ska ge meritpoäng 
 
Merit Frost Lindberg, Anna-Lena Bohm, Johan Ekwall, Karl Frostensson, Elisabeth 
Hellström, Börje Häggman, Clarence von Rosen, Barbro Ungfeldt och Mikael Eskman, 
Moderata företagarrådet i Stockholm stad och län

UF-företagande ingår i kursen Entreprenörskap och företagande (100p) och kan på 
vissa skolor även vara en del av Entreprenörskap (100p) eller Företagsekonomi 1 och 2 
(100p vardera). Kursen kombinerar praktiskt utövande med teoretiskt lärande och ger 
eleverna en djupgående och konkret förståelse för företagande.

Genom att själva driva ett företag får gymnasieelever hantera ekonomiska och  
administrativa utmaningar samt interagera med näringslivet. UF-företagande är unikt 
eftersom en stor del av arbetet sker utanför skolans traditionella ramar, vilket ger  
eleverna värdefulla erfarenheter inför både framtida studier och yrkesliv.

Trots att UF-företagande ställer höga krav och har omfattande lärandemål ger kurserna 
där det ingår idag inga meritpoäng. Detta försämrar deras konkurrenskraft jämfört med 
meritpoängsgivande kurser såsom fördjupningskurser i moderna språk, engelska och 
matematik. Eftersom meritpoängen är avgörande vid antagning till universitet och  
högskolor väljer många elever bort UF-relaterade kurser till förmån för kurser som 
stärker deras meritvärde.

För att öka UF-företagandets attraktionskraft och erkänna dess akademiska och 
praktiska värde bör de kurser där det ingår ge meritpoäng. Detta skulle inte bara höja 
kursens status utan även främja entreprenörskap bland gymnasieelever och ge dem 
bättre förutsättningar för vidare studier och yrkesliv.

En rimlig lösning vore att kurser med UF-företagande ger 0,5 meritpoäng, vilket  
skulle göra dem mer konkurrenskraftiga i förhållande till exempelvis moderna språk  
fortsättning (tidigare steg 3). Det skulle också minska pressen på elever att läsa  
moderna språk trots att de varken har intresse eller rätt förutsättningar för det.
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Med anledning av ovan yrkas: 

att1  Moderaterna ska verka för att de kurser som erbjuder UF-företagande ska ge  
 0,5 meritpoäng. 

att2  Moderaterna uttalar att kurser med UF-företagande är viktigt för att främja  
 företagande. 
 
att3  förbundsstämman vidaresänder motionen till nästkommande partistämma.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 27 
UF-företagande ska ge meritpoäng

Ett rikare Sverige bygger på att fler vågar och vill starta företag. Vägen dit kan se olika 
och för många kan UF-företagande vara ett bra första steg. Just kombinationen av teori 
och praktiskt arbete ger en unik möjlighet att redan tidigt få bli företagare. Samtidigt 
är frågan om meritpoäng omdebatterad. En utredning lämnade nyligen ett förslag om 
meritpoängen i sig ska fasas ut. Något som Ung Företagsamhet välkomnade. Innan 
ytterligare steg tas för att inkludera fler ämnen i meritpoängen bör frågan om huruvida 
de ska vara kvar eller ej dömas av. Att fler får bättre möjligheter att bedriva  
entreprenörskap redan i skolan bör dock vara en prioriterad fråga. 

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  bifalla att-sats 2 

att  anse att-sats 1 besvarad 

att  avslå att-sats 3
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Motion 28 
 
Underlätta för nyföretagande bland seniorer 

Örjan Hultåker, Engelbrekt

Det finns en önskan om att vi i Sverige skall förvärvsarbeta efter den officiella riktåldern 
för pensionering. Många behöver arbeta längre för att få en rimlig pension som kan ge 
en rimlig levnadsstandard. Viktigast är dock att Sverige behöver en utökad skattebas 
(genom att fler arbetar längre) för att bl.a. klara satsningar på försvaret och utbyggd 
elproduktion.

Det finns äldre som vill fortsätta efter pensionering genom att starta ett eget företag 
men de möter svårigheten att finansiera starten t.ex. av ett aktiebolag. De behöver 
pengar till aktiekapitalet men också till rörelsekapital.

Seniorer har dock svårt att få banklån. Därför behövs en reform för att hjälpa till med 
finansieringen av seniora nyföretagare. Liksom för andra bankärenden förekommer 
åldersdiskriminering och bankregler som missgynnar seniorer.

Det skulle underlätta för seniorers nyföretagande om de kunde förbereda sin företags-
start redan före pensioneringen. För att underlätta deras kapitalförsörjning kan man låta 
dem få en skatterabatt i form av uppskov som avsätts på ett konto hos skatteverket. För 
att få tillgodogöra sig uppskovet måste det överföras som eget kapital till ett nybildat 
aktiebolag. Om bolaget avvecklas skall uppskovskapitalet återföras som skatt.

I de fall seniorer har ansökt om uppskov av skatt för ett nyföretagande men att  
nyföretagandet uteblir så skall uppskovet återföras till skatt efter en fastställd period. 
 
Jag yrkar att förbundsstämman uttalar:

att1  Moderaterna skall ta initiativ till en utredning som mynnar ut i    
 kapitalförsörjning till seniorers nyföretagande enligt ovan.

att2  årsstämmans beslut översändes till den moderata riksdagsgruppen.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 28 
Underlätta för nyföretagande bland seniorer
Moderaterna värnar ett starkt och livskraftigt företagande i alla åldrar. Att fler vill  
arbeta längre upp i åren – som anställda eller som egenföretagare – är positivt både  
för individen och för samhället i stort.

Dock anser vi inte att lösningen ligger i att införa särskilda skatteundantag för en viss 
åldersgrupp, kopplat till ett nytt system med uppskovskonton och villkorade kapital- 
överföringar. Ett sådant upplägg skulle bli komplext att administrera, svårt att kontrollera 
och riskera att urholka skattesystemets likformighet. Dessutom skapar det särskilda 
regler som avviker från principen om att skattesystemet ska vara generellt, förutsägbart 
och neutralt.

Vi menar att fokus istället bör ligga på att förbättra det generella företagsklimatet, 
minska regelbördan och skapa bättre möjligheter till finansiering för alla nya  
företagare – oavsett ålder. Det kan handla om att stärka samverkan med näringsliv  
och finanssektor och minska trösklarna för att bilda bolag.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  avslå att-sats 1-2 

Reservationer: 
Lars Jilmstad och Örjan Hultåker reserverar sig till förmån för bifall på samtliga  
att-satser. 
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Motion 29
Ett vassare public service

Adam Danieli, Skarpnäck och Föreningen Skarpnäck

Den parlamentariska public service-kommittén har nu presenterat sitt förslag för hur  
de statliga medieföretagen ska verka under tillståndsperioden 2026–2033. Trots 
återkommande kritik från borgerligt håll föreslår utredningen i princip inga förändringar 
av public services nuvarande uppdrag. Inga organisatoriska justeringar läggs fram, 
och snarare förstärks den teknikneutrala inriktningen. Public service ges fortsatt stora 
friheter att producera kommersiellt innehåll och sända i många olika kanaler.

Kommittén var i stort sett enig i sitt förslag, vilket innebar att även Moderaterna ställde 
sig bakom den kompromiss som varje nytt sändningstillstånd utgör. Det är beklagligt 
att partiet inte lyckades få gehör för den kritik som länge riktats mot public services 
ständigt expanderande verksamhet.

Utredningens resultat gör det nödvändigt att tydligt klargöra vår hållning. Moderaternas 
uppfattning måste vara att public service ska fokusera på sitt kärnuppdrag. De delar  
av SVT:s och SR:s verksamhet som direkt konkurrerar med kommersiella medier – 
exempelvis poddsatsningar, dokusåpor och streamingtjänster – minskar pluralismen 
inom svensk media och måste begränsas. Att tvinga människor att finansiera medier via 
skatten är bara försvarbart om det finns ett tydligt samhällsuppdrag. 

Kärnan i en välfungerande offentlig debatt, nyhetsförmedling och underhållning är inte 
att en statlig aktör ges tolkningsföreträde i jakten på en "objektiv sanning", utan att en 
mångfald av perspektiv och röster får utrymme. I ett sådant medielandskap kan ett 
smalare och mer fokuserat public service fylla en viktig roll genom att komplettera det 
fria medielandskapet, snarare än att dominera det.

Därför yrkar vi: 

att1  Moderaterna verkar för att public service ska bli smalare och vassare, med ett  
 tydligt fokus på sitt kärnuppdrag. 

att2  Moderaterna Stockholms stad skickar motionen vidare till Moderaternas   
 partistämma

 att3  motionen sänds vidare till Moderaternas riksdagsgrupp för kännedom
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 29 
Ett vassare public service
Motionären lyfter en angelägen debatt om public service och dess omfattning, särskilt i 
ljuset av den nyligen presenterade parlamentariska public service-kommitténs förslag.
Moderaterna har länge framfört kritik mot den bredd och omfattning som kännetecknat 
public service, inte minst när det gäller gränsdragningen mellan ett tydligt samhälls- 
uppdrag och innehåll som konkurrerar med kommersiella medier. I förhandlingarna inom 
public service-kommittén har Moderaterna därför arbetat för att tydliggöra uppdraget 
och strama upp ramarna för verksamheten.

Motionens första att-sats uttrycker att Moderaterna bör verka för ett ”smalare och  
vassare” public service. Vi delar grundtanken om att public service ska ha ett tydligt 
fokus på sitt kärnuppdrag, men menar att detta redan är en del av partiets linje – inom 
ramen för det parlamentariska arbetet och den mediepolitiska helheten. Dessutom 
borde inriktningen vara att minska på finansieringen av public service. Att de i nuläget 
åtnjuter en budget på närmare tio miljarder kronor per år är något som borde angripas. 
Därigenom kan uppdraget smalnas av och renodlas utifrån det uppdrag som det 
eventuellt kan finnas ett syfte för public service att uppfylla.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  anse att-sats 1-3 besvarad 
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Motion 30  
Förstatliga a-kassan

Adam Danieli, Skarpnäck och Föreningen Skarpnäck

Sverige har ett stort antal statliga socialförsäkringssystem. Det handlar om både  
breda system, som barnbidrag och sjukförsäkring, och mer smala ersättningar, som 
olika typer av arbetsskadeersättningar eller smittbärarpenning. Dessa finansieras via 
skatter och betalas ut av statliga myndigheter.

Undantaget i det svenska socialförsäkringssystemet är a-kassan. Många tror att  
a-kassan är en facklig försäkring, som finansieras genom medlemskap i a-kassan.  
Det stämmer inte. Även den finansieras av det offentliga. Avgiften täcker endast 
handläggningen och administrationen av själva kassan, som är en privat organisation. 
Det utbetalade beloppet täcks av staten. 

Det omvända gäller inbetalningarna. Alla människor betalar in till försäkringarna via 
skatter på arbete, formellt sett genom den så kallade arbetsmarknadsavgiften (en 
del av arbetsgivaravgifterna), oavsett om de är medlemmar eller inte. Det är alltså ett 
tvångsfinansierat system, något utanför statens kontroll, där in- och utbetalningar inte 
har särskilt mycket anknytning till varandra.

Anledningen till att a-kassan hamnat på kant med övriga socialförsäkringar är att 
facken velat ha kontroll över en försäkring som många svenskar är mycket angelägna 
om att teckna. Även om a-kassan formellt sett är skild från själva fackföreningen, är det 
i praktiken facket som styr och handlägger den huvudsakliga arbetslöshetskassan inom 
respektive bransch. På så sätt kan facken få fler medlemmar, eftersom människor ser 
dem som ett och samma. Det ser ut som att medlemskap i a-kassan och facket är ett 
och samma. Även om Arbetsförmedlingen sedan alliansregeringens tid tillbaka hand-
lägger vissa stöd till personer som inte kvalificerat för a-kassa, lever grunden för detta 
system vidare.

Särbehandlingen av a-kassan har två problem. För det första är det märkligt i en 
demokrati att statliga förmåner och skattemedel knyts till organisationer som inte bara 
är privata, utan också kopplade till ett fackförbund. I fallet med LO-förbundens a-kassor 
finns dessutom en tydlig koppling till det socialdemokratiska partiet. Detta är ingen 
slump, utan en del av det korporativa system som arbetarrörelsen drivit på för, där 
statliga funktioner har flyttats ut till olika organ.
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För det andra blir det sämre för den enskilda arbetstagaren som vill teckna en  
försäkring. Handläggningstiderna hos de 24 olika kassorna varierar kraftigt, men är 
betydligt längre än för motsvarande ersättning som handhas av staten. Flera kassor 
har problem med ledtider på 10 veckor eller mer. Detta förtar i grunden tanken på en 
inkomstbortfallsförsäkring.

Systemet behöver därför reformeras. Ett betydligt bättre system hade varit en allmän, 
statlig a-kassa som för en schabloniserad avgift försäkrar alla arbetstagare på en 
grundnivå. Därefter får människor privat teckna olika former av tilläggsförsäkringar efter 
den nivå och ersättningstid de själva tycker passar, exempelvis genom sitt fackförbund 
eller ett vanligt försäkringsbolag. Så fungerar skyddet i de flesta europeiska länder, 
exempelvis Norge och Tyskland.

Daltandet med a-kassorna och det S-märkta systemet har pågått länge nog. Sverige 
behöver överge 1900-talets korporativism och få på plats ett modernt och flexibelt 
skydd för arbetstagare.

Därför yrkar vi: 

att1  Moderaterna verkar för att a-kassan förstatligas

att2  Moderaterna i Stockholms stad skickar motionen vidare till Moderaternas   
 partistämma

att3  motionen sänds vidare till Moderaternas riksdagsgrupp för kännedom
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 30 
Förstatliga a-kassan

Vi vill börja med att tacka för en välskriven motion som behandlar ett viktigt ämne  
som länge diskuterats i partiet. Motionären beskriver ett känt problem på ett riktigt  
sätt och förbundsstyrelsen håller i stort med motionens andemening.  
 
Det är problematiskt utifrån flera anledningar att a-kassan administreras av andra parter 
än staten. Motionären nämner likabehandling och det demokratiska underskottet och till 
de skälen kan fler tilläggas.
 
Moderaterna har med varierande intensitet länge varit kritiskt till det nuvarande  
systemet, inte minst under alliansregeringens första mandatperiod då en statligt 
administrerad och obligatorisk a-kassa diskuterades. Det stämmer som motionärerna 
skriver att systemet är en kvarleva från historiska system och att det är hög tid att det 
reformeras.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:
 
att  bifalla att-sats 1 

att  avslå att-sats 2-3
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Motion 31
Enkla jobb-anställningar

Adam Danieli, Skarpnäck och Föreningen Skarpnäck

Arbetslösheten är en av vår tids stora utmaningar. Sedan ganska många år tillbaka har 
den bitit sig fast på historiskt sett mycket höga nivåer, upp emot 8–9 procent. I vissa 
grupper, exempelvis personer med utländsk bakgrund eller svaga kunskaper i svenska 
språket, är den långt mycket högre.

Den moderatledda regeringens svar på detta har på många sätt varit sund. Bidragen i 
Sverige kommer att sänkas, det kommer att bli mer lönsamt att arbeta och kraven på 
personer som har möjlighet att försörja sig själva att faktiskt göra det kommer att öka. 
Men politiken haltar. Det behöver också öppnas fler dörrar in på arbetsmarknaden.

Trots den höga arbetslösheten och de svaga kompetenser som personer utanför arbets-
marknaden ofta har, har varken regeringen eller Moderaterna som parti tagit initiativ till 
att sänka trösklarna in. Sverige är den arbetsmarknad i världen med minst andel enkla 
jobb, och om människor ska få en realistisk chans att uppfylla de krav som ställs på dem 
måste fler typer av anställningar göras tillgängliga, även om lönerna är lägre.

Här finns flera goda idéer att bygga vidare på. Inför valet 2014 drev Moderaterna på för 
att Sverige skulle införa så kallade enkla jobb – en särskild anställning riktad till personer 
som är arbetsföra, men som inte kommer in på arbetsmarknaden på dagens villkor.

Liknande reformer har genomförts med framgång i närliggande länder. I Tyskland drev 
den socialdemokratiskt ledda regeringen i början av 2000-talet igenom så kallade mini 
jobs, en särskild form av anställning med förenklade regler och mycket låg skatt som 
skulle få många att komma in från arbetslöshet. Det har höjt landets sysselsättning rejält, 
inte minst genom att kvinnor som tidigare varit hemmafruar tagit ett enkelt jobb.

Det kan tyckas vara långt ifrån den svenska situationen. Men faktum är att den stora 
andel lågutbildade personer från andra länder som utgör en betydande andel av de 
arbetslösa i Sverige har liknande behov. De behöver en fot in och makt över sitt eget liv, 
inte bidrag eller evinnerliga arbetsmarknadsprogram.

Sverige behöver därför införa en särskild anställningsform för personer som i dag står 
utanför den reguljära arbetsmarknaden. En enkel jobb-anställning skulle förslagsvis 
vara undantagen från regler i LAS och MBL, betala en låg skatt och ha ett lönekrav som 
ligger tydligt under de nivåer som finns på dagens arbetsmarknad.
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Därför yrkar vi:

att1 Moderaterna verkar för sänkta trösklar in på svensk arbetsmarknad

att2 Moderaterna verkar för att någon form av enkelt jobb-anställning införs i   
 Sverige

att3 Motionen skickas vidare till Moderaternas partistämma

att4  Motionen sänds vidare till Moderaternas riksdagsgrupp för kännedom
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 31 
Enkla jobb-anställningar

Förbundsstyrelsen vill tacka motionärerna för en intressant motion. Hartzreformerna 
kring millennieskiftet har väckt intresse och har under många år diskuterats i den 
svenska samhällsdebatten. Till att börja med är det, och har länge varit, Moderaternas 
åsikt att svensk arbetsmarknad bör bli mer flexibel och att trösklarna in till den ska 
sänkas.
 
Motionären föreslår att en ny anställningsform ska införas för att ge fler en väg in 
till egen försörjning. Flera försök med att sänka trösklarna genom olika typer av nya 
anställningsformer, eller liknande åtgärder, har genomförts, så som exempelvis 
instegsjobb och introduktionsjobb, med blandade resultat.
 
Förbundsstyrelsen anser trots detta att det borde gå att ta lärdom av Tysklands  
framgångar och utifrån det ta fram en reform som fungerar i en svensk kontext. Exakt 
hur en sådan anställningsform ska utformas bör utredas noggrant, men motionärerna 
skissar på några förslag som kan utgöra en del i en sådan helhet.
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 2

att  anse att-sats 1 besvarad

att  avslå att-sats 3-4
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Motion 32 
Avskaffa taxilicenserna

Adam Danieli, Skarpnäck

1864 infördes näringsfriheten i Sverige. Skråväsendet avskaffades, och huvudregeln 
blev att vem som helst hade rätt att starta laglig näringsverksamhet i Sverige. Det har 
blivit en bärande del av den framgångsrika svenska marknadsekonomin att vi tillåter 
människor att använda sin potential i olika näringar.

Än i dag står näringsfriheten stark i Sverige. Utgångspunkten är att det ska finnas starka 
allmänna skäl för att det offentliga ska reglera vem som får starta en viss verksamhet, 
exempelvis säkerhet eller hälsoskydd. 

Det vanligaste sättet att reglera olika branscher är genom statliga licenser eller  
legitimationer. För att arbeta som exempelvis läkare, tandläkare, farmaceut eller  
veterinär krävs att man genomgår en statlig prövning. Det är rimligt, eftersom det är 
mycket svårt för enskilda patienter eller djurägare att bedöma en persons kompetens 
och eftersom fel kan bli ödesdigra.

En begränsning som däremot är helt onödig är taxiförarlegitimationen. För att köra taxi 
krävs nämligen inte bara att man har körkort och en bil som uppfyller trafik- 
säkerhetskraven. För att få taxilegitimation ställs krav på extra utbildning, kunskaper 
om navigering och – till och med – förmåga att ge god service. Man måste dessutom 
vara minst 20 år, trots att taxibilar är precis likadana som de fordon man får framföra 
vid 18 års ålder. Dessa krav fyller ingen funktion annat än att stänga ute människor från 
taximarknaden.

Dessutom tillkommer krav på själva taxiföretaget. Dels finns krav på taxitrafiktillstånd, 
alltså ett särskilt statligt godkännande för att få starta taxiföretag. Det kräver exempel-
vis ett särskilt kapitalreservkrav på 100 000 kronor per aktivt fordon som inte gäller 
liknande branscher.

Dels måste varje bil vara utrustad med en kvittoskrivande taxameter. Det är dyrt att 
installera och dessutom helt onödigt. Kravet på fysiska kvitton är numera avskaffat,  
och en stor majoritet av alla resor sker antingen till fast pris eller genom olika appar. 
Taxametern är obsolet.
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Det är svårt att förstå varför dessa regler finns kvar. Det handlar om krav som inte ställs 
på någon annan liknande bransch. De har helt enkelt levt kvar från en tid med mer 
omfattande regleringar. Starka särintressen i taxibranschen har en gång i tiden lyckats 
lobba fram inskränkningar av utbudet, som sedan levt kvar. Förlorarna är såväl taxi- 
konsumenterna, som får ett mindre utbud av taxitjänster, som företagare, som möter 
mer byråkrati. Fler borde kunna skaffa sig en försörjning som taxichaufför i Sverige. 
Priset för konsumenterna kan bli lägre. Det kräver att regleringarna avskaffas.

Därför yrkar jag: 

att1  Moderaterna verkar för att systemet med särskild taxiförarlegitimation   
 avskaffas

att2  Moderaterna verkar för att systemet med taxitrafiktillstånd avskaffas

att3  Moderaterna verkar för att kravet på kvittoskrivande taxameter avskaffas

att4  Moderaterna Stockholms stad skickar motionen vidare till Moderaternas   
 partistämma

att5  Motionen sänds vidare till Moderaternas riksdagsgrupp för kännedom
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 32 
Avskaffa taxilicenserna
Förbundsstyrelsen vill tacka motionären för en välskriven motion. Motionären 
belyser korrekt att olika former av licenser kan användas för att hämma konkurrens 
inom olika yrkeskårer. Något som ofta förespråkas av aktörer som företräder bransch- 
intressen och som exempelvis är ganska vanligt förekommande i Förenta staterna. 

Motionären nämner själv att det ibland kan vara motiverat med licenskrav. Det finns 
väldigt goda skäl för licenser inom yrkeskategorier såsom exempelvis medicin eller 
yrkestrafik. I det senare fallet kan det exempelvis vara att ställa krav på hälsa, syn, osv.. 

Motionären argumenterar för att några av de krav som idag ställs för att få bedriva 
taxiverksamhet har blivit obsoleta till följd av teknisk utveckling. Förbundsstyrelsen 
håller med om att krav måste hållas aktuella och utvärderas när utvecklingen förändrar 
förutsättningarna.
 
Ett exempel som motionären lyfter är kravet på en taxameter som kan skriva ut fysiska 
kvitton. Det är ett krav som kan framstå som förlegat i en tid då många taxiresor bokas 
digitalt via telefonapplikationer och där all nödvändig information om betalningen kan 
göras tillgänglig för kunden digitalt. Förbundsstyrelsen vill dock påpeka att det fortsatt 
är möjligt att vinka in en taxibil och betala för tjänsten kontant. I det fallet är det fortsatt 
ett rimligt krav att kunden kan få ett fysiskt taxameterkvitto. Förändring bör därför 
genomföras med försiktighet och eftertanke. En rimlig ordning skulle vara att åkare som 
enbart erbjuder bokning i digitala taxitjänster bör undantas från krav på fysiskt kvitto 
medan kravet kvarstår för de åkare som erbjuder övriga resor.
 
Vad gäller taxiförarlegitimationen anser förbundsstyrelsen att det kan vara rimligt att 
se över vilka krav som ska ställas på förare för att säkerställa att de är motiverade och 
proportionerliga. Exempelvis kan kraven på lokalkännedom eventuellt lättas nu när 
navigationstjänster är så välfungerande som de är. Det finns dock fortsatt skäl att ställa 
högre krav på yrkeschaufförer än på vanliga bilister, så som exempelvis registerkontroll 
för olika former av kriminalitet, lämplighet och kunskaper kring tillämpliga lagar.
 
Systemet med taxitrafiktillstånd har även det sina förtjänster och brister.  
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Förbundsstyrelsen instämmer i att det kan utgöra ett hinder för nya aktörer att det ställs 
kapitalreservkrav. Inte minst då motsvarande säkerhet bör kunna uppnås genom olika 
former av försäkringslösningar. Det finns dock fortsatt skäl att säkerställa att åkare är 
seriösa och uppfyller vissa krav. Förbundsstyrelsen anser alltså även i den delen att  
motionärerna korrekt belyser ett problem med nuvarande reglering som bör åtgärdas, 
men att ett totalt avskaffande av nuvarande system är en för långtgående åtgärd.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  anse att-sats 1-5 besvarad 



386 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Motion 33  
Riktade och meningsfulla feriejobb  
 
Lou-Ann Wejke Norberg, Kungsholmen och Föreningen Kungsholmen 
  
Under 2023 fanns det 73 300 feriejobb tillgängliga genom kommuner och regioner. 
Ofta finns jobben inom barn- och fritidsverksamhet, äldreomsorg, park-och trädgårds- 
arbete eller lokalvård och fastighetsskötsel.  För att bredda de kommunala sommar- 
jobben bör de riktas till områden och branscher där man ser ett behov av arbetskraft 
under kommande år.  Det kan t ex vara olika hantverksyrken. 
 
Idag är det inte fallet utan många ungdomar upplever att de sommarjobbar utan en 
tydlig plan. Många yrken kan naturligtvis inte utföras utan gedigen utbildning, men det 
finns ofta enklare uppgifter som ändå ger en god inblick i vad yrket innebär och kan ge 
inspiration till att senare söka sig till dessa områden. 
 
Mot bakgrund av ovanstående föreslås förbundsstämman besluta: 
 
att1 Moderaterna verkar för att det vid planering och tilldelning av sommarjobb  
 alltid görs en plan för vad som ska uppnås. 
 
att2  Moderaterna verkar för att arbeten som tilldelas ungdomar ska vara   
 meningsfulla och bidra positivt till såväl ungdomens möjligheter på   
 arbetsmarknaden som till kommunens behov av arbetskraft. 
 
att 3 Moderaterna verkar för att målsättningen ska vara att styra sommarjobben  
 till sektorer och branscher där man vet att behov av arbetskraft kommer   
 att finnas. 
 
att4  motionen skickas vidare till Moderaternas kommunfullmäktigegrupp i   
 Stockholms stad.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 33 
Riktade och meningsfulla feriejobb 
 
Region Stockholm erbjuder unga som är födda åren 2006, 2007 eller 2008 möjlighet till 
sommarjobb. Målet är att kunna erbjuda totalt 700 ungdomar en plats. Stockholm stad 
erbjuder omkring 11 000 ungdomar sommarjobb födda åren 2006, 2007, 2008 eller 
2009. 
 
Det finns flera anledningar till att kommuner och regioner erbjuder sommarjobb till  
ungdomar eftersom alla ungdomar har olika behov. En del behöver ha något att göra 
under sommaren, få rutiner och att prova på hur det är att ha ett jobb. För flera handlar 
ett sommarjobb om att kunna tjäna en extra slant men även att kunna få sitt första  
betyg/intyg/rekommendation om hur man skött sig under denna tid. Det som bl a  
framkommer i ett intyg är om ungdomen kommer i tid, utför uppdraget och tar ansvar  
samt är samarbetsvillig och fungerar i grupp. Ett sommarjobb kan således vara en väg 
in till extra jobb hos privata aktörer under övriga delen av året. Idag görs planering kring 
de jobb som ska utföras. Om motionären anser en planering på individnivå kan  
ungdomen får hjälp via jobbtorget att hitta sin egen plan framåt. 
 
Sommarjobben regleras av både lagar och regler som arbetsgivaren har att förhålla sig 
till. Både kommunen och regionen erbjuder sommarjobb i den egna verksamheteten 
eftersom det är den de förfogar över.  Att kunna styra sommarjobb till privata företag är 
svårt om det inte har skrivits in i anbudsförfrågan.  
 
Moderaterna verkar alltid för att arbeten ska kännas meningsfulla och bidra till något 
positivt. 
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 
 
att  anse att-sats 1-4 besvarad
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Motion 34
En politik för framtidens konkurrenskraft i  
Stockholm - arbetsgrupp rörande  
Draghi-rapportens slutsatser

Tom Hedrup, Gärdet 

Bakgrund
Under hösten 2024 presenterades rapporten “The Future of European Competi-
tiveness” av tidigare ECB-chefen Mario Draghi på uppdrag av EU-kommissionen. 
Rapporten är en ambitiös handlingsplan för att lyfta Europas konkurrenskraft, stärka 
innovationen, ställa om transporterna och driva digitalisering i en tid då Europa riskerar 
att halka efter USA och Kina.

Tre centrala områden lyfts fram:
1. Digitalisering - Europa måste ta igen det förlorade försprånget inom digital teknik 

och IT-infrastruktur.
2. Transport och hållbarhet - Effektiva, hållbara och integrerade transportsystem är  

en grundförutsättning för konkurrenskraft.
3. Innovation - EU behöver investera mer i banbrytande teknik och skapa  

förutsättningar för företag att växa.

Stockholm, som är en av Europas mest innovativa huvudstäder (flest unicorns/capita) 
har möjlighet att vara i framkant och visa hur Draghi-rapportens rekommendationer  
kan omsättas i praktisk politik men det kräver mod, investeringar och framför allt 
samordning mellan olika nivåer av politik och näringsliv. Förbundsstyrelsen ska därför 
tillsätta en arbetsgrupp för att utreda hur Draghi-rapporten bäst kan översättas till 
Stockholm. 

Förslag till åtgärder för Stockholmsregionen
För att stärka Stockholms konkurrenskraft föreslår jag att förbundsstyrelsen fokuserar 
på tre olika områden - här har jag gett exempel på rekommendationer omsatta till 
Stockholms möjligheter. Förbundets arbetsgrupp ska så klart göra sin egen bedömning: 

Digitalisering
1. IT - Säkerställer 100 % täckning med gigabit-internet och avancerad 5G, även i 

förorterna och kranskommunerna (STOKAB har svårt att växa mer i Stockholm).
2. AI - Etablerar ett regionalt AI-center för offentlig tillämpning, i samverkan med KTH, 

AI Sweden och privata bolag. Skolelever ska lära sig att använda AI redan under 
grundskolan.  
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3.  Underlättar för digitala tillväxtföretag genom att avskaffa kommunal byråkrati och 
startar en dialog med den moderata riksorganisationen om att minska den statliga 
byråkratin.  
 
Transport och hållbarhet

4.  Planerar för en gemensam plan för transport och energiinfrastruktur, så att elnät, 
laddpunkter och vätgasstationer planeras där de behövs.

5. Agerar för att Arlanda och Stockholmsregionens flygplatser ges stöd att ställa om 
till gröna bränslen och elflyg på sikt.

6. Arbetar för att Stockholmsregionen ska bygga höghastighetsbanor tillsammans 
med Finland, Norge och Danmark. Detta i sin tur gör att merparten av god-
stransporterna kan transporteras via stambana utan att störa lokaltåg, höghas-
tighetståg och nattåg. Tågransporter är så kallade, gröna transporter.”  Se Tom 
Hedrups motion om Höghastighetsbanor.

7. Arbetar för att bygga upp ett nätverk av nattåg med Finland, Norge, Danmark och 
resten av Europa. Det ska gå att åka tåg ut i Europa. Punkt 8-9 är en mycket viktig 
del i Draghi-rapporten.  
 
Innovation och kompetens

8. Planerar en kommunal innovationsstrategi 2030 för Stockholm - med fokus på 
spetsområden som AI, grön teknik, fintech och life science.

9. Ökar antalet praktik- och traineeplatser i tekniktunga företag för gymnasie- och 
högskolestudenter.

10. Stärker samarbetet mellan näringsliv, akademi och stad, till exempel, via innova-
tionskluster och fysiska mötesplatser.

11. Underlättar för internationella talanger och entreprenörer att etablera sig i Stock-
holm, till exempel, genom snabbspår och tillgång till inkubatorer.

12. Tar fram en plan för att göra Stockholms universitet till ett universitet som rankas 
bland de 20 bästa universiteten i världen (vi, moderater, gjorde det med Nya 
Karolinska). 

13. Att Moderaterna i Stockholm tar en ledande roll i EU-samarbeten om framtidens 
digitala och hållbara städer. Till exempel, att en person i kommunfullmäktige har i 
uppgift att arbeta med vår representant i EU.  

Sammanfattning
Jag vill att Stockholm ska bli den stad i Europa som bäst visar att tillväxt, innovation och 
hållbarhet går hand i hand. Med Draghi-rapporten som vägledning har vi nu ett unikt 
tillfälle att ta täten i omställningen för konkurrenskraft, klimatomställning och jobb.
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Jag yrkar därför: 

att1 förbundsstyrelsen tillsätter en arbetsgrupp med uppdrag att utreda hur   
 slutsatserna i Draghi-rapporten “The Future of European Competitiveness”  
 kan omsättas i praktisk politik för att stärka Stockholmsregionens  långsiktiga  
 konkurrenskraft, särskilt inom digitalisering, transport och innovation.
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Förbundsstyrelsens yttrande

Motion 34 
En politik för framtidens konkurrenskraft i  
Stockholm - arbetsgrupp rörande  
Draghi-rapportens slutsatser 

Förbundsstyrelsen i Stockholms stad agerar endast inom Stockholm stad och arbetar 
nära Moderaterna i Stadshuset och med Moderaterna i Region Stockholm. Områdena 
som motionären tar upp är komplexa och ska hanteras i andra forum än av förbunds-
styrelsen, som till största delen består av fritidspolitiker. Förbundsstyrelsen håller med 
motionären att frågeställningarna är viktiga men bör behandlas på bl a nationell nivå, 
internationell nivå och inom den privata sektorn.
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  avslå att-sats 1
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Motion 35
Förslag till långsiktig produktivitetsökning  
inom offentlig sektor  
 
Mattias Wachtmeister, Hammarby-Sjöstad

Den svenska offentliga sektorn finansieras i grunden av det privata näringslivet,  
som år efter år genomgår rationaliseringar och effektivitetshöjande åtgärder. Dessa  
förbättringar leder i ett längre perspektiv till en produktivitetsökning på minst 2 procent 
årligen. Samtidigt präglas den offentliga sektorn av en motsatt trend: nya och  
utökade uppgifter möts rutinmässigt med krav på ökade resurser istället för krav  
på ökad effektivitet. Detta är finansiellt ohållbart och riskerar att urholka Sveriges 
långsiktiga ekonomiska stabilitet.  
 
Ett talande exempel är sjukvården, där ett självspelande administrativt system har 
byggts upp som kraftigt begränsar produktiviteten. Svenska läkare träffar i dag färre 
patienter per arbetsdag än i något annat jämförbart land, till stor del på grund av  
omfattande dokumentationskrav. Även om dokumentation är viktig, har dessa krav blivit 
kontraproduktiva när de leder till ökad arbetsbelastning för vårdpersonal och minskad 
tid för patientmöten. Detta är ett symptom på en bredare problematik: den offentliga 
sektorn har inte anpassats för att leverera mer med befintliga resurser, utan tenderar att 
expandera administrativt istället för att rationalisera.  
 
Att den offentliga sektorn inte håller jämna steg med det privata näringslivets  
produktivitetsökningar underminerar inte bara skattebasen utan också medborgarnas 
förtroende för välfärden. Om denna trend fortsätter kommer vi att stå inför antingen 
kraftigt höjda skatter eller försämrad service – båda oacceptabla alternativ.
 
Genom produktivitetskrav kan vi garantera finansiell hållbarhet
För att säkerställa en hållbar offentlig sektor krävs ett paradigmskifte: istället för att lösa 
utökade uppgifter med mer resurser måste myndigheter åläggas att långsiktigt öka sin 
produktivitet med minst 2 procent per år. Detta motsvarar den utveckling som sker i det 
privata näringslivet och är en rimlig målsättning för att garantera finansiell hållbarhet. 
Genom att införa ett tydligt produktivitetskrav kan vi:  
 
• Frigöra resurser för att möta framtida behov utan skattehöjningar.  
• Minska onödig administration och fokusera på kärnverksamhet.  
• Stärka medborgarnas tillit genom att visa att offentliga medel används effektivt.  
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Ett första steg är att kartlägga och åtgärda ineffektiva processer, såsom de  
administrativa krav som tynger sjukvården. Här kan digitalisering, förenklade rutiner  
och tydligare prioriteringar frigöra tid för vårdpersonal att fokusera på patienterna. 
Produktivitetsmålet bör följas upp årligen med transparenta redovisningar från  
myndigheterna, kopplade till incitament för att nå resultat.

Den offentliga sektorn måste sluta vara en bromskloss och istället bli en motor för 
effektivitet och resultat. Genom att införa ett långsiktigt produktivitetsmål kan vi  
säkerställa att skattepengarna används optimalt och att välfärden stärks för framtiden.
Moderaterna har en unik möjlighet att leda denna förändring och visa att vi tar ansvar 
för både ekonomi och medborgarnas behov.

Förbundsstämman föreslås besluta: 

att1      Moderaterna verkar för att införa ett krav på minst 2 procent årlig   
 produktivitetsökning inom offentlig sektor, i linje med det privata näringslivets  
 utveckling. 

att2 Moderaterna driver på för en översyn av administrativa processer inom   
 offentlig sektor, med särskilt fokus på sjukvården, för att minska byråkrati  
 och öka tid för kärnverksamhet.  

att3      Moderaterna föreslår att myndigheter årligen redovisar sina    
 produktivitetsförbättringar och att dessa kopplas till ekonomiska incitament  
 eller sanktioner.  

att4      Förbundsstämman skickar motionen vidare till partistämman.  
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 35 
Förslag till långsiktig produktivitetsökning inom 
offentlig sektor

Motionären belyser en av de mest centrala utmaningarna för vår offentliga sektor. 
Förbundsstyrelsen är väl medveten om att den svenska offentliga sektorn finansieras  
av det privata näringslivet. Ett näringsliv som ständigt strävar efter att öka sin produk-
tivitet genom rationaliseringar och effektivitetshöjande åtgärder. Ofta och rutinmässigt 
kräver den offentliga sektorn mer resurser när verksamheten möter nya eller ändrade 
åtaganden i stället för att effektivisera. Moderaterna har alltid stått i frontlinjen för att 
skapa en stark och hållbar ekonomi och arbetar redan aktivt för att adressera dessa 
utmaningar.

Det är av stor vikt att anpassa den offentliga sektorn för att säkerställa att den inte bara 
förbrukar resurser, utan också använder dem effektivt. Förbundsstyrelsen anser att 
varje skattekrona som inte används effektivt utgör en stöld från folket. Det är av yttersta 
vikt att Moderaterna säkerställer att skattebetalarnas pengar förvaltas på bästa möjliga 
sätt, vilket våra förtroendevalda arbetar för.

Genom att införa tydliga produktivitetskrav kan vi säkerställa att offentlig sektor  
utvecklas i linje med det privata näringslivets framsteg. Det är viktigt att följa med i 
aktuella politiska beslut och budgetpropositioner för att få en exakt bild av kraven för  
ett specifikt år. Krav på effektiviseringar förekommer bl a i:

1. Budgetförutsättningar: Årliga budgetpropositioner kan ställa krav på att offentliga 
verksamheter ska effektivisera sina verksamheter för att hålla kostnaderna under 
kontroll. 

2. Kvalitets- och prestationsmål: Många offentliga verksamheter har mål kopplade till 
kvalitet och prestation som också innebär att de måste arbeta med att effektivisera 
sina processer. 

3. Digitalisering: Det finns ett ständigt fokus på att digitalisera och automatisera 
processer för att öka effektiviteten och minska kostnaderna. 

4. Uppföljning och utvärdering: Offentliga verksamheter ställs ofta inför krav på att 
redovisa resultat och hur de arbetar med effektiviseringar, vilket är kopplat till årliga 
mål.
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Att sätta specifika effektiviseringsmål för all offentlig verksamhet kan vara en  
utmanande uppgift, särskilt när man försöker skapa en enhetlig standard som gäller 
oavsett om verksamheten bedrivs på nationell, regional eller kommunal nivå. De olika 
nivåerna av offentlig förvaltning har unika förutsättningar och behov, vilket innebär 
att ett mål som kan fungera för en enhet kanske inte är lämpligt för en annan. För att 
lyckas krävs en förståelse för de olika förutsättningarna och en flexibilitet som tillåter 
anpassningar utifrån lokala behov och omständigheter. Endast genom att beakta dessa 
faktorer kan vi skapa en effektiv och hållbar offentlig sektor som är rustad för att möta 
framtidens utmaningar.

Det kommunala och regionala självstyret innebär ytterligare en dimension av  
komplexitet. Självstyret ger lokala och regionala myndigheter möjlighet att fatta beslut 
baserat på sina specifika behov och förutsättningar. 
 
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  anse att-sats 1-4 besvarad
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Motion 36
Kombinera klimatomställning och välstånd 
 
MUF Stockholm 
 
Sverige har länge visat vägen i klimatomställningen genom att kombinera lägre utsläpp 
med ökat välstånd. Idag står vi dock stilla. Utsläppen har slutat minska och ekonomin 
har slutat växa. Förståeligt känner många att man inte har råd att minska utsläppen 
längre. Moderaterna måste ha politik som förenar klimat och ekonomi. 
 
Tvärtemot vänsterns verklighetsbeskrivning är Sveriges ekonomi klimatmässigt  
världsledande. Varje del av världsekonomin som Sverige erövrar är därför en klimat-
vinst. Med en stark svensk ekonomi ser vi också till att folk får mer pengar i plånboken 
och känner att man har råd med omställningen. Vi får samtidigt resurser till koldioxid- 
infångning, internationella klimatåtgärder och klimatrelaterad forskning. Till sist, genom 
att förena klimatvinster med höjda levnadsvillkor, inspirerar vi andra länder att bygga en 
grönare ekonomi. När Sveriges ekonomi växer vinner alla. 
 
Tillväxtpolitik är likt klimatpolitik en långsiktig fråga. Varken lite högre tillväxt eller lite 
lägre utsläpp kommer att vara avgörande om ett eller två år, men om 10-20 år är det 
kritiskt. Likt det finns krav på klimatpolitiskt ansvarstagande i form av klimatmål måste 
det därför finnas krav på tillväxtpolitiskt ansvarstagande. En regering ska möta mycket 
motstånd ifall de önskar driva politik som minskar vårt välstånd. Det behöver därför i lag 
fastställas att regeringens samlade politik ska öka den långsiktiga ekonomiska tillväx-
ten. 
 
För att växa Sveriges ekonomi på ett hållbart sätt behöver vi ge kraft till växande 
branscher. Straffbeskattningarna på högproduktiv arbetskraft och el – i form av statlig 
inkomstskatt och elskatt – behöver därför slopas i möjligaste mån. Sverige har bland  
de högsta marginalskatterna hos jämförbara länder. Sverige har till och med dubbel 
progressivitet via arbetsgivaravgifterna och förmånstaken. De höga marginalskatterna 
gör det mycket mindre värt att ge sig in i framtidsyrken, såsom att bli ingenjör. Det 
skadar i sin tur både vårt välstånd och omställningen. På lite sikt visar empirin dessutom 
att ett avskaffande av den statliga inkomstskatten vore högt självfinansierande. 
 
Vad gäller elskatten kan man inte mer än konstatera att politiken går tvärtemot  
retoriken. Politiken talar om elektrifiering för omställningens skull: om eldrivna bilar 
och fossilfritt stål. Det är då orimligt att bestraffa alla de som elektrifierar. Allt elskatten 
gör är att locka till de fossila alternativen, men framtiden finns att hitta i det fossilfria: i 
nya industrier, nya transporter och nya jobb. Den framtiden kräver att elektrifiering är 
lönsamt för industrin och billigt för hushållen.
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Med anledning av detta föreslås stämman besluta:
 
att1 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att klimatomställningen ska ske i  
 kombination med ekonomisk tillväxt
 
att2 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att i lag fastställa målet att  
 regeringens samlade politik ska öka den långsiktiga ekonomiska tillväxten
 
att3 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att avskaffa den statliga  
 inkomstskatten
 
att4 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att sänka elskatten till  
 EU:s miniminivå
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 36 
Kombinera klimatomställning och välstånd

Moderaterna har traditionellt drivit en politik som syftar till att förena klimatomställning 
med ekonomisk tillväxt. Partiet betonar vikten av att skapa förutsättningar för både 
miljöhänsyn och ekonomisk utveckling.

Det har också förekommit förslag från Moderaterna på nationell nivå angående att öka 
den långsiktiga ekonomiska tillväxten genom olika reformer och stimulansåtgärder.

Moderaterna är ett regeringsdugligt parti och tar stort ansvar för Sveriges ekonomi med 
dess intäkter och utgifter.  Moderaterna arbetar alltid för att sänka eller ta bort skatter så 
fort det finns utrymme, vilket har visats genom åren.

När det gäller skatter, såsom avskaffandet av den statliga inkomstskatten och sänkning 
av elskatten, har Moderaterna ofta argumenterat för lägre skatter som en del av sin 
ekonomiska politik, för att stimulera tillväxt och öka hushållens ekonomiska frihet.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-4 besvarad

Reservationer: 
Peter Strandberg reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 37
Få in unga på arbetsmarknaden

MUF Stockholm
 
Undantaget för finanskrisens efterspel och coronapandemin är ungdomsarbetslösheten 
2025 den högsta under hela 2000-talet. En tidig etablering på arbetsmarknaden  
är viktigt av många anledningar. Inte minst är det viktigt för att minska framtida  
utanförskap och för att utjämna livschanser, men också för att ge lite mer pengar i 
plånboken och lite mer frihet i vardagen. Det är som ung svårigheterna att finansiera 
stora köp är som störst. Av dessa anledningar bör de första femhundra tusen kronorna 
i arbetsinkomst i livet skattebefrias. Förslagsvis finansieras detta genom att nedjustera 
det årliga grundavdraget.
 
Vidare, studenter som vill ta sig in på arbetsmarknaden och har bevisat att de kan sköta 
sina studier borde inte bestraffas för att andra inte kan. Fribeloppet är i denna mening 
orättvist för studenterna som ligger i fas och destruktivt för deras etablering på arbets-
marknaden. Fribeloppet borde därför slopas för studenter med godkänt i en tillräckligt 
hög andel av sina studier.
 
En anledning till att unga har svårt att etablera sig på arbetsmarknaden är att unga av 
sin natur inte kan ha en lång arbetsbakgrund hos företag. Därav är unga lättare att säga 
upp enligt principen ”sist in, först ut”. Är man ung och duktig bör man få en riktig chans 
till att behålla sitt jobb. Även företag drabbas av regeln, särskilt småföretagen.  
Småföretag har jämfört med större företag mindre resurser för omstruktureringar av 
verksamheten, inklusive arbetskraften, och samtidigt större flexibilitetsbehov. Mot 
denna bakgrund bör ett underlättande av principen ”sist in, först ut” för småföretag 
återinföras.
 
Ytterligare en orsak till den höga arbetslösheten bland unga och andra är den dåliga 
matchningen på arbetsmarknaden. Högre utbildning bör bidra till balans mellan  
studenternas efterfrågan och efterfrågan från samhället i övrigt, exempelvis på  
arbetsmarknaden. Nuvarande resurstilldelningssystem tar dock inte hänsyn till hur  
studenter klarar sig på arbetsmarknaden efter studier. Länder som Danmark har 
däremot infört sådana incitament för högskolor och universitet. En andel av utbildnings-
anslagen till högskolor och universitet bör baseras på arbetsmarknadsetableringen hos 
lärosätets alumner. Det skulle ge lärosätena incitament att anpassa sin utbildning efter 
vad som ger studenterna goda chanser till jobb.
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Att avklara högre utbildning tar lång tid i Sverige och examensfrekvensen är lägre än i 
de flesta jämförbara länder. Det innebär många tappade arbetsår. Det behöver skapas 
en tydligare gemensam förväntansbild där det normala och ansvarsfulla är att klara  
studierna på utsatt tid. Problemet idag beror dels på dåliga incitament att klara  
studierna på utsatt tid, dels på att många studier bedrivs utan en färdplan mot examen. 
Mot den bakgrunden bör studiestöd för generell examen begränsas till en per nivå 
under normal studietakt och för fristående kurser endast beviljas givet en studieplan.
 
Med anledning av detta föreslås stämman besluta:
 
att1 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att minska ungdomsarbetslösheten
 
att2 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att de första femhundra tusen  
 kronorna i arbetsinkomst i livet ska vara skattefria, med avtrappning efter   
 startålder
 
att3 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att slopa fribeloppet för  studenter  
 med godkänt i en tillräckligt hög andel av studierna
 
att4 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att tillåta småföretag att undanta  
 fler än tre arbetstagare från principen ”sist in, först ut”
 
att5 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att en andel av                    
 utbildningsanslagen till högskolor och universitet baseras   
 på arbetsmarknadsetableringen hos lärosätets alumner
 
att6 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att begränsa studiestöd för   
 generell examen till en per nivå under normal studietakt

att7 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att studiestöd för    
 fristående kurser endast beviljas givet en studieplan
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 37 
Få in unga på arbetsmarknaden
Förbundsstyrelsen vill börja med att tacka för den inkomna motionen.
Moderaterna i Stockholms stad ser med oro på ungdomsarbetslösheten och delar 
bilden av att tidig etablering på arbetsmarknaden är avgörande för att minska framtida 
utanförskap, utjämna livschanser och ge unga bättre ekonomiska förutsättningar. 
Förslaget om att skattebefria de första 500 000 kronorna i arbetsinkomst bedöms dock 
som kostsamt och ineffektivt i förhållande till sitt syfte, samtidigt som andra reformer 
kan vara mer ändamålsenliga för att öka ungas ekonomiska handlingsutrymme och 
incitament till arbete.

Vidare delar förbundsstyrelsen det som uttrycks i motionen om att studenter som vill ta 
sig in på arbetsmarknaden och har bevisat att de kan sköta sina studier inte ska straffas. 
Att slopa fribeloppet kopplat till att godkänt i tillräckligt stor andel av betygen skulle 
dock vara administrativt mycket tidskrävande att kontrollera.
Förslaget att tillåta småföretag att undanta fler än tre arbetstagare från principen ”sist 
in, först ut” besvaras med hänvisning till att Moderaterna arbetar för en ändamålsenlig 
arbetsrätt som skapar en bättre balans mellan arbetsgivarnas behov av flexibilitet och 
arbetstagarnas trygghet.

Angående förslagen om att en andel av utbildningsanslagen ska baseras på arbets-
marknadsetableringen hos lärosätets alumner, att studiestöd för generell examen 
begränsas till en per nivå under normal studietakt samt att studiestöd för fristående 
kurser endast beviljas givet en studieplan, ser Förbundsstyrelsen ett behov av att stärka 
kopplingen mellan utbildning och arbetsmarknad. Det krävs dock mer genomtänkta 
åtgärder än de föreslagna för att inte begränsa studenters möjligheter och valfrihet inom 
högre utbildning.

Sammanfattningsvis ställer sig Förbundsstyrelsen bakom initiativ för att minska  
ungdomsarbetslösheten, men avvisar eller besvarar övriga förslag utifrån partiets 
övergripande linje om en balanserad arbetsmarknads- och utbildningspolitik.
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Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  bifalla att-sats 1 
 
att  anse att-sats 4 besvarad 
 
att  avslå att-sats 2-3, 5-7

Reservationer: 
Peter Strandberg reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 38 
Avveckla Allmänna löneskatten
Mikael Eskman och  Merit Frost Lindberg,  
Moderata företagarrådet i Stockholm stad och län

Den allmänna löneavgiften infördes 1995 och utgör för närvarande ungefär en tredjedel 
(11,6%) av arbetsgivaravgiften (31,42%) för löntagare under 66 år. Denna löneavgift är en 
dold extraskatt på arbete, och bör således benämnas som löneskatt. Denna beskattning 
på arbete är inte vad en nation behöver som eftersträvar högre sysselsättning,  
framförallt för svaga grupper på arbetsmarknaden.   

Enligt Företagarnas småföretagarbarometer är lönekostnaderna generellt de mest 
betungande kostnadsslaget för små och växande företag. En löneskatt kan få direkt 
kontraproduktiva konsekvenser på sysselsättning och därmed i sin förlängning även 
inkomstskatter.
 
Sverige har bland de högsta arbetsgivaravgifterna inom OECD. Tillsammans med 
höga skatter på bruttolön medför det trösklar för beslut att anställa. Detta i synnerhet i 
kombination med den arbetsrättsliga lagstiftningen.  
 
Företagande är grunden för välstånd. Det är genom fler och växande företag som vi 
klarar jobben i framtiden, av den anledningen är de angeläget att kontinuerligt se över 
tillväxthämmande hinder som denna dolda extraskatt är ett exempel på.  
 
 
Mot bakgrund av ovanstående yrkas:  

att1  förbundsstämman ställer sig bakom motionen och verkar för att avveckla  den  
 allmänna löneavgiften.

att2  förbundsstämman tar motionen som sin egen

att3  motionen tas vidare till kommande partistämma 
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 38 
Avveckla löneskatten

Förbundsstyrelsen vill börja med att tacka för den inkomna motionen.

Förbundsstyrelsen delar motionärernas syn att det är angeläget att kontinuerligt  
se över tillväxthämmande hinder och skatter i förhållande till företagen.

I motionen föreslås att den allmänna löneavgiften avskaffas med argumentet att  
den utgör en dold extraskatt på arbete och hämmar sysselsättningen. 

Den allmänna löneavgiften en viktig del av finansieringen av statens åtaganden,  
inklusive välfärdssystemet. Sverige har dock alltför höga skatter på arbete och ett lägre 
skatteuttag vore önskvärt för att stimulera sysselsättning och tillväxt. Detta kan dock 
ske på fler sätt, till exempel genom ytterligare jobbskatteavdrag eller minskad statlig 
inkomstskatt.

Det saknas tydliga belägg för ett avskaffande av den allmänna löneavgiften vore det 
bästa sättet att sänka skatteuttaget på arbete.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  avslå att-sats 1-3 
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Motion 39  
Renodla arbetsgivaravgiften och omdöpa  
den till Socialförsäkringsavgift 
 
Bertil Timan, Merit Frost Lindberg, Karl Frostensson och Mattias Wachtmeister,   
Moderata företagarrådet Stockholm stad och län 
 
Bakgrund 
Arbetsgivaravgiften i Sverige består av flera olika delar, varav en betydande del är direkt 
kopplad till socialförsäkringssystemet, medan en annan del utgörs av en ospecificerad 
skatteintäkt till staten. Den allmänna löneavgiften, som utgör cirka 10% av arbets- 
givaravgiften, har ingen direkt koppling till specifika förmåner utan fungerar som en 
ren skatteintäkt. Detta skapar en bristande transparens och kan upplevas som en dold 
beskattning på arbete. 
 
Syfte 
Denna motion syftar till att renodla arbetsgivaravgiften så att den enbart finansierar 
socialförsäkringar och att den del som idag utgörs av allmän löneavgift i stället tas ut 
genom en tydligt specificerad skatt på lön. Motionen föreslår också att arbetsgivar- 
avgiften omdöps till "Socialförsäkringsavgift" för att tydligare spegla dess syfte. 
 
Fördelar för olika parter 
För arbetsgivare: Genom att tydligt separera socialförsäkringsavgifter från allmän  
beskattning blir det enklare att förstå den faktiska kostnaden för att anställa personal. 
Det kan också bidra till bättre lönekalkylering och planering av personalomkostnader. 
 
För arbetstagare: Genom en renodlad avgift får anställda en tydligare bild av hur deras 
arbete finansierar socialförsäkringar, vilket kan öka förtroendet för systemet. Dess- 
utom skulle det kunna skapa bättre löneutveckling om arbetsgivare ser en lägre  
skenbar kostnad per anställd. 
 
För staten: Ett mer transparent system kan minska skepsisen mot arbetsgivaravgifter 
och skapa en mer förståelig skattebas. Det kan också innebära att staten får in mer 
skatteintäkter genom en tydligare lönebeskattning snarare än en dold avgift. 
 
För samhället i stort: En tydligare finansiering av socialförsäkringar kan leda till ökad 
förståelse och acceptans för avgifterna, vilket kan bidra till ökad tillit till det svenska 
skattesystemet. 
 
Genom att genomföra dessa förändringar skulle skattesystemet bli mer transparent, 
arbetskraftskostnaderna tydligare och förtroendet för skatteuttaget öka.



406 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Med anledning av ovan yrkas: 

att1  Moderaterna ska verka för att arbetsgivaravgiften renodlas så att den   
 enbart finansierar socialförsäkringar, vilket skulle innebära en sänkning av   
 avgiften till cirka 20 %.

att2  Moderaterna uttalar att den allmänna löneavgiften bör avskaffas som en del  
 av arbetsgivaravgiften och i stället tas ut genom en separat och tydligt   
 specificerad skatt på lön.

att3  förbundsstämman sänder motionen vidare till Moderaternas partistämma.
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Förbundsstyrelsens yttrande
 
Motion 39 
Renodla arbetsgivaravgiften och omdöpa den till 
Socialförsäkringsavgift  
 
Moderaterna har traditionellt arbetat för att reformera skattesystemet, inklusive arbets-
givaravgifterna. Förbundsstyrelsen håller med om det motionärerna påtalar, att det är 
problematiskt att den allmänna löneavgiften och andra dolda skatter inte är transparen-
ta för skattebetalarna. Undersökningar visar på tydligt att svenska skattebetalare kon-
sekvent underskattar hur stor del av lönen de betalar i skatt. Det är något Moderaterna 
som parti lyft tidigare. 
 
Sverige har ett av världens högsta skattetryck och beskattningen av arbete är mycket 
hög både vid låga och höga inkomster. Kostnaden för att anställa skulle minska om den 
allmänna löneavgiften slopades. 
 
Ett slopande av den allmänna löneavgiften måste dock vägas mot arbets- 
givaravgifternas betydelse för statsfinanserna. Moderaterna är ett regeringsdugligt parti 
och tar ansvar för Sveriges ekonomi med dess intäkter och utgifter.  Att idag slopa den 
allmänna löneavgiften skulle skapa ett underskott i statsfinanserna eftersom den står 
för en stor del av intäkterna.  
 
Förbundsstyrelsen anser att reformer som förtydligar skatter och gör dem mer  
transparenta är bra och att den allmänna löneavgiften bör separeras från arbets- 
givaravgiften.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 
 
att bifalla att-sats 2, 3

att anse att-sats 1 besvarad
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Motion 40
Skattebefrielse för förskingrade medel vid  
polisanmälda brott
Bertil Timan, S:t Göran, Karl Frostensson, Katarina och Mattias Wachtmeister,  
Hammarby-Sjöstad 

Bakgrund
Företagare i Sverige står inför en dubbel börda vid ekonomisk brottslighet. Om  
ett företag utsätts för bedrägeri, stöld eller förskingring kan det drabbas av stora  
ekonomiska förluster. Enligt nuvarande skattelagstiftning kan dock företagaren ändå bli 
skyldig att betala skatt på de förskingrade medlen om de tidigare bokförts som intäkter. 

Detta innebär att företagare inte bara blir offer för brott utan även tvingas betala skatt 
på pengar som de aldrig får behålla. Detta är en orimlig situation som förvärrar den 
ekonomiska skadan för företaget och kan leda till allvarliga konsekvenser, särskilt för 
småföretag som har begränsade ekonomiska marginaler. Det är därför nödvändigt att 
införa en lagändring som skattebefriar belopp som försvunnit genom polisanmälda 
brott.

Problemställning
När en företagare blir utsatt för bedrägeri eller förskingring kan det vara svårt att få 
skatteavdrag för förlusten. Skatteverket kräver ofta omfattande dokumentation och 
det är inte alltid garanterat att avdrag beviljas. Samtidigt måste skatten betalas enligt 
ordinarie regler, vilket innebär att företagaren i praktiken straffas ekonomiskt utöver  
denfaktiska förlusten. Exempelvis kan en småföretagare som drabbas av en nät- 
fakturasvindel eller en anställd som förskingrar pengar behöva betala skatt på de 
förlorade medlen, trots att pengarna aldrig realiserats som en faktisk inkomst. Denna 
situation skapar en otrygghet och en oskälig ekonomisk börda för Sveriges företagare.

Enligt uppgifter från Svenskt Näringsliv kostar brottsligheten svenska företag över  
100 miljarder kronor årligen. Detta  omfattar olika typer av brott, inklusive förskingring. 

Enligt Företagarnas rapport "Brott mot företagare 2021" har andelen företagare  
som blivit utsatta för brott ökat från 30 till 36 procent mellan 2017 och 2020, där de  
vanligastebrottskategorierna är bluffakturor, stölder, inbrott och skadegörelse. Dessa 
siffror understryker den betydande påverkan som ekonomisk brottslighet har på 
näringslivet och behovet av att adressera dessa utmaningar.
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Förslag till lagändring
För att skydda företagare och skapa en mer rättvis skattehantering föreslås följande 
lagändring:

1. Förskingrade belopp som kan kopplas till ett polisanmält brott ska undantas från 
beskattning.

2. Företag som drabbas av ekonomisk brottslighet ska kunna redovisa dessa förluster 
som direkta avdrag utan att riskera att nekas avdrag av Skatteverket.

3. Beviskrav för avdraget ska vara en kopia av en polisanmälan och dokumentation av 
den ekonomiska förlusten.

Genom denna förändring skulle företagare få ett tydligare skydd mot de ekonomiska 
konsekvenserna av brott och undvika att drabbas dubbelt – först genom själva brottet 
och sedan genom beskattningen.

Slutsats
Det är orimligt att företagare ska behöva betala skatt på pengar de blivit bestulna på. 
Lagstiftningen bör anpassas för att säkerställa att polisanmälda ekonomiska brott inte 
leder till ytterligare skattebördor för brottsoffer. Den föreslagna lagändringen skulle vara 
ett viktigt steg för att stärka skyddet för företagare och bidra till en mer rättvis och rimlig
skattepolitik.

Med anledning av ovan yrkas: 

att1  Moderaterna ska verka för att förskingrade belopp som kan kopplas till ett   
 polisanmält brott ska undantas från beskattning.

att2  Moderaterna uttalar att företag som drabbas av ekonomisk brottslighet ska  
 kunna redovisa dessa förluster som direkta avdrag utan att riskera att   
 nekas avdrag av Skatteverket.

att3  Förbundsstämman sänder motionen vidare till Moderaternas    
 partistämma.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 40 
Skattebefrielse för förskingrade medel vid  
polisanmälda brott

Förbundsstyrelsen förstår motionärernas intentioner med att skydda företag som 
utsätts för bedrägeri, stöld eller förskingring och som därigenom kan drabbas av 
betydande ekonomiska förluster.
  
Det är viktigt att påpeka att en polisanmälan i sig inte innebär att ett brott har begåtts. 
Vårt rättssystem bygger på principen att det är domstolarna som har det avgörande 
ansvaret att fastställa om brott verkligen har begåtts, baserat på bevisning och rättsliga 
prövningar. Att automatiskt bevilja skattebefrielse utifrån en polisanmälan skulle kunna 
leda till en rad oönskade konsekvenser, såsom att företagare kan utnyttja systemet för 
att undvika skatt, vilket i sin tur underminerar vårt skattesystem och rättssäkerheten.
 
Man bör också beakta att Skatteverket har en viktig roll i att säkerställa att skatte- 
systemet fungerar rättvist och effektivt. Att införa en regel som undantar företagare 
från skatt på förskingrade belopp utifrån en polisanmälan skulle kunna leda till en ökad 
administrativ börda för Skatteverket, som skulle behöva hantera en mängd avdrag som 
kan vara svåra att verifiera. Det är dock avgörande att vi behåller en rättssäker och 
rättvis process som grundar sig på bevis och domstolsavgöranden.

Förbundsstyrelsen anser att det är av största vikt att samhället investerar i brotts- 
förebyggande åtgärder och stärker rättsväsendet för att skydda företagare från att bli 
utsatta för brott. Genom att minska brottsligheten och öka tryggheten i näringslivet kan 
vi bidra till att företagare slipper de ekonomiska konsekvenser som följer av brott.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  avslå att-sats 1-3
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Motion 41  
Återinföra valmöjligheterna inom vuxenutbildningen

Alexa Corzcari, Oscar Södra

Efter årsskiftet 2025 har stora förändringar genomförts inom vuxenutbildningen i 
Stockholm stad. Bland annat har möjligheten att välja utbildningsanordnare, att studera 
på distans samt att påverka sin studietakt kraftigt begränsats. Målet har varit att minska 
privatiseringen i syfte att ”stärka utbildningens kvalitet”[1], men resultatet har dessvärre 
blivit det motsatta. Bakom försämringarna står Socialdemokraterna. 

Fram till årsskiftet 2024/25 har studenter kunnat välja mellan ett flertal privata aktörer 
och valda kurser har därmed kunnat utföras hos den anordnare som erbjuder det  
upplägg som bäst passar individens unika förutsättningar. Därmed har alla inkluderats; 
den erfarna studenten, likväl som den som vill ta sig tillbaka efter en långtids- 
arbetslöshet, som nyss har lärt sig svenska, som lider av en neuropsykiatrisk  
funktionsnedsättning eller annan psykisk ohälsa. 

Vidare vill man öka klassrumsundervisningen, vilket innebär att studenter med vitt 
skilda betygsmål, framtidsambitioner och förmågor undervisas enligt samma mall. 
Undervisningsnivån kommer att behöva anpassas så att de med sämst förutsättningar 
ska kunna bli godkända, något som kommer att innebära ett avsevärt merarbete för den 
som stävar efter högre betyg. 

Klassrumsundervisning skapar även svårigheter för den som exempelvis vill kombinera 
sina studier med arbete eller av andra skäl har behov av flexibilitet i vardagen. Att 
tillåta studier på distans, i den studietakt som passar den enskilde motverkar inte bara 
studieavbrott eller att det önskade betygsmålet inte uppnås, det förhindrar även att 
kurser ställs in på grund av för få deltagare. Distansstudier öppnar upp för ett bredare 
kursutbud. 

Att själv kunna välja studietakt, mellan kvarts- halv- eller heltid, samt att kunna välja 
huruvida man föredrar klassrums- flex- eller distansstudier är därmed en nödvändighet 
för att få livspusslet att fungera samt för att kunna nå sina uppsatta studiemål. Det är 
också valmöjligheter som man kan tycka borde finnas i landets största stad. Låt inte 
Socialdemokraterna sätta stopp för människors drömmar; möjligheten att göra något 
bättre och något mer av sitt liv.
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Yrkande: 

att1 Moderaterna i Stockholm stad verkar för att valbara kurser inom                  
 vuxenutbildningen, där det är möjligt, även fortsättningsvis ska finnas   
 tillgängliga på kvartsfart 

att2 Moderaterna i Stockholm stad verkar för att de valbara kurserna inom   
 vuxenutbildningen, i de fall det är möjligt, fortsatt ska finnastillgängliga på   
 distans, exklusive eller inklusive online-lektioner 

att3 Moderaterna i Stockholm stad verkar för att eleven även fortsättningsvis, inom  
 rimliga gränser, ska kunna påverka sin studietakt under kursens gång 

att4 Förbundsstämman skickar motionen vidare till moderata kommunfull-  
 mäktigegruppen i Stockholm stad

[1]  Socialdemokraterna i Stockholmsregionen (2024-04-26). Nu tar Stockholm tillbaka den   
 demokratiska kontrollen över vuxenutbildningen.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 41 
Återinföra valmöjligheterna inom  
vuxenutbildningen

Förbundsstyrelsen vill börja med att tacka för den inkomna motionen.
Motionären konstaterar att stora förändringar genomförts inom vuxenutbildningen i 
Stockholms stad, vilket har lett till försämrade möjligheter för studenter att anpassa  
sina studier utifrån sina individuella behov. Moderaterna ser med oro på dessa  
begränsningar och anser att det ska finnas förutsättningar för alla att studera,  
oavsett livssituation eller ekonomiska förutsättningar.

Att möjligheten att välja studietakt, inklusive kvartsfart, ska finnas kvar är viktig för att 
vuxenutbildningen ska vara tillgänglig för alla. Många studenter kombinerar studier med 
arbete, familjeliv eller andra åtaganden, och valfriheten är därför central för att  
möjliggöra studier trots olika ekonomiska och livsmässiga utmaningar.

Vidare är distansundervisning en nödvändighet för att säkerställa att alla har tillgång till 
utbildning, oavsett geografisk plats eller livssituation. Att tillåta distansstudier, med eller 
utan online-lektioner, innebär att fler kan studera på sina egna villkor och bidrar till en 
mer inkluderande vuxenutbildning.

Slutligen bör studenten även fortsättningsvis ha en rimlig möjlighet att påverka sin 
studietakt under kursens gång. Studier är en dynamisk process där behov och  
förutsättningar kan förändras. Att möjliggöra flexibilitet i studietakten gör att fler kan 
fullfölja sina studier och förbättra sina framtida livschanser.

Moderaterna i Stockholms stad verkar för en vuxenutbildning som utgår från individens 
behov, ekonomiska situation och livsförutsättningar.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 
 
att  bifalla att-sats 1-4
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Motion 42
Skärpt syfte för Investeringssparkonto  
(ISK) – Stöd till Svenska Bolag
 Mattias Wachtmeister, Hammarby-Sjöstad

Under de senaste åren har vi sett en markant förändring i hur svenska sparare  
investerar sitt kapital. Andelen investeringar i utländska aktier och värdepapper,  
särskilt i USA, har ökat dramatiskt hos aktörer som Avanza och Nordnet. Samtidigt har 
kapitaltillgången för svenska bolag i tillväxtfas blivit alltmer ansträngd, särskilt i ljuset av 
de senaste årens räntehöjningar.
 
Många svenska bolag, särskilt de mindre och medelstora, upplever betydande  
svårigheter att attrahera kapital. Hundratals noterade bolag har sett sina aktiekurser 
rasa med över 90%, och ett alarmerande antal har tvingats till konkurs. Det är inom 
dessa bolag, bland dagens utmaningar, som vi har potentialen att finna morgondagens 
teknikvinnare och tillväxtmotorer. Men deras kapitaltillgång är nu kritisk.
 
ISK-systemet, som ursprungligen skapades för att uppmuntra sparande och  
investeringar, har i praktiken blivit ett verktyg som i hög grad subventionerar utländska 
marknader. Detta sker på bekostnad av svenska bolag som kämpar för att överleva och 
växa. Det är angeläget att snarast ompröva och tydliggöra ISK:s syfte och inriktning.
 
Motionen föreslår att Moderaterna i Stockholm verkar för en förändring av ISK- 
systemet i syfte att tydligare rikta det mot stöd till inhemska bolag. ISK som sparform 
bör ges ett skarpare syfte genom att enbart vara tillgänglig för aktier och andra värde- 
papper i svenskregistrerade bolag noterade på svensk börs eller marknadsplats.
 
Med detta beslut kan vi bidra till att stärka den svenska ekonomin, stödja våra lokala 
företag och skapa bättre förutsättningar för framtida tillväxt och innovation.
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Stämman föreslås besluta:
 
att1 Moderaterna verkar för att inom en tvåårsperiod anpassa ISK så att det som  
 särskilt gynnsam sparmodell enbart skall omfatta nyinvesteringar i svenska  
 bolag.
 
att2 motionen skickas till moderaternas riksdagsgrupp för att driva denna fråga  
 och lägga fram relevanta lagförslag.
 
att3  Moderaterna verkar för att informera allmänheten om vikten av att   
 investera i svenska bolag för att stärka vår ekonomi och skapa arbetstillfällen.

att4  förbundsstämman skickar motionen vidare till partistämman för nationell   
 behandling.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 42 
Skärpt syfte för Investeringssparkonto (ISK)  
– Stöd till Svenska Bolag

 
Förbundsstyrelsen vill börja med att tacka för den inkomna motionen.
Syftet med ISK är att underlätta och uppmuntra hushåll att spara i fonder och aktier. 
Genom att ge privatpersoner enkel och förmånlig tillgång till kapitalmarknaden stärks 
det långsiktiga sparandet, vilket i sin tur bidrar till ökad ekonomisk trygghet för individen 
och ett mer robust svenskt investeringsklimat. En grundläggande fördel med ISK är 
just möjligheten att diversifiera sparandet globalt, vilket minskar riskerna och samtidigt 
förbättrar förutsättningarna för god avkastning.

Att begränsa ISK till enbart svenska företag skulle inskränka spararnas valmöjligheter 
och därmed deras möjligheter att uppnå en bra avkastning. Internationell diversifiering 
är en central princip inom sparande och investeringar, eftersom det sprider riskerna och 
ökar chanserna till stabil långsiktig avkastning. En sådan begränsning skulle därmed 
missgynna hushållen och minska incitamenten att använda ISK som sparform.

Vidare skulle en sådan inskränkning minska konkurrenstrycket på kapital för svenska 
företag. Idag attraherar svenska företag kapital från både inhemska och internationella 
investerare, vilket leder till effektivare kapitalallokering och ökad tillväxt. Om svenska 
hushåll tvingas investera enbart i svenska företag via ISK, skulle detta innebära en 
snedvridning av kapitalmarknaden och leda till att vissa företag får en osund fördel 
medan andra blir lidande.

Med detta förslag skulle hushållen få en lägre avkastning och högre risk i sitt sparande. 
Förslaget skulle också strida mot den fria rörligheten för kapital inom EU i sin  
förlängning.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  avslå att-sats 1-4
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Motion 43
Ny kursplan i matematik

Ludvig Filhm, Hägersten och Edward Hamilton, Oscars Norra

Det är glädjande att den senaste Timss-undersökningen1 visar att svenska elever blir 
bättre på matematik. Trots att elevernas kunskaper i matematik förbättras, återstår 
mycket arbete för att Sveriges elever ska bli tillräckligt bra på matematik för att klara 
sig på framtidens arbetsmarknad som ställer allt högre krav på sådan kompetens som 
förutsätter goda färdigheter i matematik.

I den gällande kursplanen för matematik i grundskolan finns flera skrivningar om att 
elever ska reflektera om ämnets historia och relevans i samhället. Sådan undervisning 
tar tid från det som eleverna faktiskt ska lära sig, nämligen praktiska färdigheter i 
matematik.

En kursplan som fokuserar på praktiska färdigheter och disciplinära grundkunskaper 
kan ge eleverna bättre förutsättningar att möta en mer teknologisk framtid. Detta är 
avgörande både för Sveriges konkurrenskraft och för elevernas individuella möjligheter 
efter grundskola och gymnasium. Ändamålsenlig matematikundervisning är också 
avgörande för att förverkliga regeringens STEM-strategi.

Kursplanen i matematik borde lägga större tyngd vid praktiska färdigheter såsom 
algebra, statistik och problemlösning. Sverige behöver en ny kursplan i matematik.
 
Med anledning av ovanstående föreslår vi att stämman beslutar: 

att1  Moderaterna i Stockholms stad ska verka för att matematikundervisningen  
 i svensk skola ska fokusera mer på ämnets kärna och mindre på ämnets   
 historia och relevans i samhället.
 
att2  Moderaterna i Stockholm stad ska verka för att det antas en ny kursplan i   
 matematik. 

att3  ställa sig bakom det som anförs i motionen i sin helhet. 

att4  motionen skickas vidare för behandling vid Moderaternas nästkommande   
 partistämma.

1 Internationell studie som mäter elevers kunskaper i matematik och naturvetenskap.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 43 
Ny kursplan i matematik

Regeringen arbetar redan med att ta fram en ny kursplan för matematik, den nya 
utredningen presenterades den 26/2. Den har ett tydligt fokus på kunskapsinriktning i 
enlighet med vad motionärerna önskar.  

Moderaterna har en skarp kunskapsfokus. Kurs- och ämnesplaner ska ha ett tydligt 
fokus på konkreta mätbara faktakunskaper, tidiga insatser och nivågrupperingar för att 
barn ska få rätt stöd, spetsklasser för elever med behov av högre takt, centralt rättade 
nationella prov som mäter elevernas kunskaper på ett rättvist sätt samt en skol- 
inspektion som mäter kvalitet.  

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:
 
att  anse att-sats 1-4 besvarad 
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Motion 44
Ett mer inkluderande utbildningsväsen

Yasendi Magne, MUF Nacka, Tilda Hermansson, MUF Nacka, Julia Hugosson, MUF 
Sollentuna och Alexandra Lindahl, MUF Solna

Vidaresänt från MUF Stockholms distriktsstämma 2025

15% av befolkningen har en eller flera NPF-diagnoser och en stor del av dessa individer 
riskerar att hamna i utanförskap. Statistiken visar hur viktigt det är för samhället att 
ta NPF-diagnoser på allvar och arbeta för att skapa en mer inkluderande miljö inom 
skolväsendet.
 
Oroväckande fakta (Skolrapport från Riksförbundet Attention, 2024-08-27) om elever 
med NPF-diagnoser och deras vårdnadshavare:

• 99 procent av eleverna med NPF-diagnoser behöver stöd eller anpassningar
• 54 procent av eleverna får inte rätt stöd och anpassning
• 41 procent av eleverna har fått vänta ett år eller mer på stöd eller anpassningar
• 59 procent av eleverna har ångest
• 79 procent av eleverna har skolfrånvaro kopplat till sin funktionsnedsättning
• 50 procent av vårdnadshavarna till elever i betygsgrundande årskurser uppgav  

att deras barn inte eller troligen inte kommer få betyg i kärnämnena
• 30 procent av vårdnadshavarna är eller har varit sjukskrivna
• 32 procent av vårdnadshavarna har gått ner i arbetstid
 
Dessa fakta talar för sig själv. En tredjedel av eleverna med NPF-diagnoser går inte ens 
ut grundskolan med fullständiga betyg. 
 
Utanförskapet kan leda till allvarliga konsekvenser för individen, såsom svårigheter 
med att ta del av stödåtgärder som behövs. Bristande stöd kan resultera i kriminalitet, 
arbetslöshet eller att färre personer fullföljer sina gymnasiestudier. För personer med 
NPF-diagnoser ökar även risken för högre skolfrånvaro där psykisk ohälsa framkommer, 
såsom depression och ångest. Skolor i samhället bör generellt ta ett större ansvar för att 
säkerställa att dessa individer får den hjälp samt de förutsättningar som de behöver för 
att kunna utvecklas och nå sin fulla potential.
 
Förlängd skrivtid vid provtillfällen
Elever med NPF-diagnoser har ofta problem med koncentration, arbetsminne och 
informationsbearbetning. Detta gör att dessa elever behöver mer tid vid provtillfällen 
för att tolka provfrågorna samt bearbeta och formulera sina svar. Idag har alla elever 
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med NPF-diagnoser rätt till förlängd skrivtid vid provtillfällen. Det är bland annat redan 
en rättighet att få 50% längre skrivtid vid skrivning av nationella proven, men när det 
kommer till vanliga kursprov så specificeras det inte med hur mycket tid det ska  
förlängas. Detta leder till att lärare själva får välja hur mycket tid provtillfället ska  
förlängas med, vilket kan resultera i att en elev med NPF-diagnos som ska skriva ett 
kursprov på 2 timmar i exempelvis Fysik 1 endast ges 10 minuter förlängd skrivtid. 
Genom att lagstadga om tydligare riktlinjer för förlängd skrivtid vid provtillfällen  
säkerställs en rättvis bedömning av elevers kunskaper, vilket skulle ge en mer  
inkluderande utbildning där alla elever ges samma chans att lyckas.
 
Anpassningar under Högskoleprovet
I Sverige erbjuds personer med NPF-diagnoser redan stöd och anpassningar på 
många statligt auktoriserade prövningar som till exempel de prov som förekommer i 
grundskola, gymnasium och högskola. Det är därför inte en drastisk förändring att detta 
ska erbjudas på högskoleprovet också. Elever med NPF-diagnoser kan exempelvis få 
möjlighet till förlängd skrivtid, uppläsning av provfrågor och att sitta mer avskilt under 
nationella prov i grundskolan. Anpassningarna bestäms utifrån vad lärarna bedömer är 
lämpliga åtgärder som “inte kan påverka provets syfte” (Specialpedagogiska skol- 
myndigheten, 2023).
 
På högskoleprovet erbjuds idag endast extra anpassningar till individer med dyslexi.  
De får möjlighet att skriva provet under en längre tid och med färre antal delprov. Per-
soner med andra NPF-diagnoser däremot, får inte samma möjligheter, utan kan endast 
i vissa särskilda fall ges möjlighet att skriva provet på en mer avskilt eller bestämd plats. 
Detta är orättvist och helt orimligt. Personer med NPF-diagnoser likt de med dyslexi 
erbjuds anpassningar genom hela sin skolgång och uppväxt. Detta sträcker sig initialt 
från lågstadiet till gymnasiet, men även upp till universitet samt högskola. Enligt  
diskrimineringslagen och högskoleförordningen har personer med funktions- 
nedsättningar, inklusive NPF, rätt till särskilda anpassningar vid universitet och  
högskola. Borde inte då personer med NPF diagnoser även ha rätt till särskilda  
anpassningar vid själva inträdesproven till universitet och högskola?
 
Det är en självklarhet att Universitets- och högskolerådet (UHR) behöver bevilja stöd 
till personer med NPF-diagnoser inom en snar framtid. Antalet individer med sådana 
diagnoser ökar, och övriga samhällsorgan har redan anpassat sina verksamheter utifrån 
individernas behov, något som ger alla en likvärdig möjlighet att visa sina kunskaper. 
Trots detta tycks UHR, genom att dra in nödvändiga resurser, diskriminera en hel grupp 
människor, vilket hindrar dem från att prestera på samma nivå som sina medstudenter. 
 
Det främsta motargumentet från UHR är den ökade arbetsbörda som skulle uppstå  
om fler personer ges möjlighet att få extra anpassningar. Dessutom finns frågor kring 
hur en urvalsprocess för att bedöma vilka som har rätt till särskilda anpassningar skulle 
utformas. En möjlig lösning skulle kunna vara att denna bedömning görs redan av 
intygsgivaren, till exempel en läkare eller specialpedagog. Läkaren eller en special- 
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pedagog kan bekräfta att individen behöver stöd och beskriva vilka åtgärder som kan 
vara aktuella. Genom att göra denna sortering tidigt kan man effektivisera processen.
 
Att erbjuda anpassningar för personer med NPF-diagnoser under högskoleprovet 
kommer säkerställa att alla får prestera utifrån likvärdiga förutsättningar. Det är inte 
rimligt att vissa personer ska behöva lägga 8 extra minuter på att tolka en fråga för att 
kunna kryssa i rätt svar, eller behöva tappa bort sig i texten flertalet gånger för att man 
inte besitter samma koncentrationsförmåga som andra.
 
Skolans uppdrag
Varje elev som har en NPF-diagnos bör erbjudas ett möte med en specialpedagog 
i samband med skolstart i gymnasiet. Syftet med detta möte är att förtydliga vilka 
anpassningar och stödåtgärder eleverna har rätt till i svenska skolor. Genom att  
genomföra möten med elever informeras eleverna om deras rättigheter och de specifika 
stödåtgärder som finns tillgängliga. Förslaget kommer skapa bättre förutsättningar för 
en mer jämlik och inkluderande skolgång.
 
Utbildningen till yrkes- och studievägledare bör inkludera moment som lägger  
mer fokus på NPF-diagnoser. Förutsättningarna med att utbilda vägledare om NPF- 
diagnoser kan leda till att de kan bättre stödja elever i deras val av utbildning och yrke 
samt säkerställa att dessa beslut är anpassade efter individens förutsättningar och 
behov. Med en stöttande yrkes- och studievägledare så kan eleverna känna sig trygga 
samt få bättre förutsättningar för en mer jämlik skolgång.
 
Att erbjuda mer kompetensutveckling gällande NPF-diagnoser för relevanta yrkes- 
grupper såsom studie- och yrkesvägledare, specialpedagoger, skolsköterskor, kuratorer 
samt lärare uppnår vi en mer utbildad och kunnig skola för alla elever i Sverige samt 
en ökad förståelse för oss med NPF-diagnoser. Detta bidrar till en mer stöttande och 
anpassad lärandemiljö. Detta minskar dessutom risken för utanförskap samt främjar 
elevernas psykiska hälsa och välbefinnande. Det leder också till lägre skolfrånvaro, färre 
ungdomar som hamnar i kriminalitet och lägre arbetslöshet. Alla elever ska kunna känna 
sig trygga, inkluderade och säkra i sina studier, inte tvärtom. Detta bör vara en  
självklarhet för de relevanta yrkesgrupper.
 
Vi behöver en årlig uppföljning av skolors anpassningar för elever med NPF-diagnoser. 
Genom en årlig regelbunden granskning av skolornas arbete kan vi få ett tydligt  
underlag för att säkerställa att skolorna följer lagstiftningen och ger det stöd som 
eleverna har rätt till. Detta skulle även ge möjligheten för andra aktörer, som skol- 
inspektionen att vid behov rätta till, ingripa och stödja skolorna i deras arbete. En sådan 
uppföljning skulle säkerställa att alla skolor oavsett storlek eller elevantal, erbjuds det 
stöd som varje elev har rätt till. Detta hjälper skolor att skapa ett mer rättvist och inklu-
derande skolsystem, där föräldrar kan känna trygghet i att deras barn får den hjälp och 
anpassning de behöver för att kunna lyckas i skolan. Resultatet för dess åtgärder bidrar 
till att skapa en mer inkluderande skolmiljö för elever med NPF-diagnoser, och ge dem 
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de bästa förutsättningarna att fullfölja sina studier och nå sina långsiktiga mål. I Sveriges 
skolor ska ingen elev uppleva utanförskap. Det är en grundläggande rättighet för alla 
elever med NPF-diagnos att få information om sina rättigheter inom utbildnings- 
systemet, samt att ha tillgång till utbildad personal med kompetens kring NPF- 
diagnoser.
 
Det här är 10 förslag för elever med NPF-diagnoser, från elever med NPF-diagnoser. 
 
Med anledning av ovanstående yrkar vi:
 
att1  Moderaterna i Stockholms stad antar motionen som sin egen
 
att2  Moderaterna i Stockholms stad verkar för att 50% längre skrivtid vid provtill 
 fällen blir en lagstadgad anpassning för elever med NPF-diagnoser
 
att3        Moderaterna i Stockholms stad verkar för att alla med NPF-diagnoser ges rätt  
 till förlängd skrivtid vid Högskoleprovet
 
att4         Moderaterna i Stockholms stad verkar för att personer med NPF-diagnoser  
 ges rätt till uppläsningsstöd vid Högskoleprovet i större utsträckning
 
att5         Moderaterna i Stockholms stad verkar för att vårdnadshavare till elever med  
 NPF-diagnoser ska erbjudas mer kontakt med lärare, specialpedagog och   
 studie- och yrkesvägledare
 
att6 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att alla elever med NPF-diagnoser  
 ska erbjudas ett möte med en specialpedagog när de börjar gymnasiet i syfte  
 att förklara vilka anpassningar de har rätt till
 
att7 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att utbildningen till yrkes- och   
 studievägledare ska inkludera ett moment om NPF-diagnoser
 
att8         Moderaterna i Stockholms stad verkar för kompetensutveckling för lärare,  
 studie- och yrkesvägledare, specialpedagoger, skolsjuksköterskor och   
 kuratorer angående NPF-diagnoser
 
att9 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att elever med NPF-diagnoser i   
 större utsträckning ges möjligheten att få studera och arbeta i avskärmade  
 miljöer i skolan
 
att10         Moderaterna i Stockholms stad verkar för att tiden i väntan på att få  
 anpassningar och stöd i undervisningen kraftigt kortas ned
 
att11 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att årliga uppföljningar  
 genomförs  
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 44 
Ett mer inkluderande utbildningsväsen
Att 15 % av Sveriges befolkning har en eller flera neuropsykiatriska funktions- 
nedsättningar (NPF) är inte bara en siffra – det är en verklighet som påverkar tusentals 
människors vardag, inte minst i skolan. Statistik från Riksförbundet Attention visar tydligt 
hur bristande stöd riskerar att leda till utanförskap, psykisk ohälsa, skolmisslyckanden 
och långsiktiga konsekvenser såsom arbetslöshet och social isolering. För att vända 
denna negativa utveckling krävs konkreta och kraftfulla åtgärder.
 
Förlängd skrivtid vid prov och tydliga riktlinjer är inte ett privilegium – det är ett  
nödvändigt verktyg för att säkerställa att bedömningar blir rättvisa och att elever  
med NPF får visa sina kunskaper på samma villkor som andra. När det gäller hög- 
skoleprovet är det dags att anpassa reglerna till behoven – det är orimligt att bara 
personer med dyslexi erbjuds stöd, medan andra med liknande behov utestängs från 
samma möjligheter.
 
Det är också avgörande att elever redan vid skolstart i gymnasiet får träffa en  
specialpedagog för att gå igenom sina rättigheter. För många är detta första steget 
till en fungerande skolgång. Samtidigt måste studie- och yrkesvägledare samt övrig 
skolpersonal ges ökad kompetens om NPF-diagnoser, för att kunna möta elevernas 
behov på ett professionellt och empatiskt sätt.
 
En årlig uppföljning av skolors arbete med anpassningar skulle skapa ökad transparens 
och ansvarstagande, och ge skolinspektionen bättre möjligheter att ingripa vid brister. 
Alla skolor – oavsett resurser eller storlek – måste kunna erbjuda likvärdigt stöd.
Dessa förslag syftar till ett och samma mål: att skapa ett inkluderande och rättvist 
skolsystem där alla elever, oavsett diagnos, får möjlighet att lyckas. Det är en fråga om 
framtidstro.
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att avslå att-sats 1, 2 och 4  

att  anse att-sats 3, 5 – 11 besvarade 

Reservationer: 
Peter Strandberg reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 45
Skärpta krav på att endast anställa behöriga  
lärare i skolan

Oscar Andrén, Skarpnäck

Bakgrund
Statistik från Skolverket visar att 30 % av de personer som undervisar på grundskolan 
saknar lärarutbildning, på gymnasiet är motsvarande siffra 20%. Andelen outbildad 
personal som undervisar är extra stor i områden med socioekonomiska utmaningar 
men siffrorna växlar mycket från skola till skola, mellan olika huvudmän samt från ämne 
till ämne. 

Enligt Skollagen kap 2 § 20 får endast lärare med legitimation tillsvidareanställas i 
skolan och sätta betyg. Skollagen innehåller dock kryphål som gör det möjligt att runda 
kravet på att endast anställa legitimerade lärare. Undantaget gäller om ”det inte finns 
någon inom huvudmannens organisation med legitimation och rätt behörighet” eller ” 
det finns något annat särskilt skäl med hänsyn till barnen eller eleverna.” (Skollagen kap 
2 §§16-18) Många huvudmän utnyttjar detta kryphål. 

En förklaring till dessa siffror är ekonomiska. Obehöriga lärare har lägre lön men ger 
skolan samma intäkter, en skola som bara har 50% behöriga lärare ger samma intäkter 
i form av skolpeng som en skola med 100% behöriga lärare. Rektorernas främsta mål 
är att hålla budgeten och genomföra besparingar men inte att låta eleverna undervisas 
av legitimerade och kompetenta lärare. Outbildad personal som undervisar får heller 
inte tillsvidareanställas enligt skollagen vilket ytterligare uppmuntrar till att inte anställa 
legitimerade lärare eftersom deras anställningar är mycket lättare att avsluta. Staten 
skulle aldrig låta outbildade personer arbeta som sjuksköterskor, läkare, poliser, 
lastbilschaufförer eller stridspiloter. 

För tidsbegränsade anställningar finns det goda möjligheter att erbjuda pensionerade 
lärare anställningar.

För att höja läraryrkets status och garantera elevernas rätt att endast få undervisas av 
legitimerad personal måste Moderaterna verka för att lagstiftningen skärps.  

Förslag till beslut:

att1  Moderaterna verkar för att endast legitimerade lärare ska få undervisa i   
 svenska skolor.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 45 
Skärpta krav på att endast anställa behöriga  
lärare i skolan

Förbundsstyrelsen delar uppfattningen att undervisning av hög kvalitet är helt  
avgörande för elevernas möjligheter att lyckas. Därför behöver vi skickliga och kunniga 
personer i klassrummen. Samtidigt måste vi förhålla oss till verkligheten i dagens  
skola – där lärarbrist är ett faktum och där lärarutbildningen inte alltid lockar personer 
med stark ämneskompetens.

Trots reformer har lärarutbildningen länge haft kvalitetsproblem. Den är knappast en av 
de mest attraktiva utbildningar och att antas eller ens examineras från utbildningen är 
inte den kvalitetsstämpel som läraryrket egentligen är förtjänt av. Även om vi arbetar för 
att höja utbildningens status kommer det fortsatt att behövas alternativa vägar in i yrket, 
särskilt i ämnen där det råder stor brist.

Det är därför avgörande att rektorer får behålla sitt mandat att rekrytera utifrån lokal 
kompetensförsörjning och elevernas bästa. Skolan behöver flexibilitet, inte fler stelbenta 
regler som riskerar att försvåra tillgången till kvalificerad undervisning..

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  avslå att-sats 1
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Motion 46
Förbättrad förskole- och lärarutbildning med fokus 
på utsatta barn och ungdomar
Susanne Sjöblom och  Anette Hellström, Hägersten

I dagens samhälle står många barn och ungdomar inför utmaningar som kan påverka 
deras välbefinnande och utveckling. Bland dessa utmaningar finns när barn och  
ungdomar är anhörig till missbrukare, hantering av barn och ungdomar som har  
sjukdomen diabetes samt barn och ungdomar som är utsatta för hederskultur. För att 
skapa en trygg och inkluderande lärmiljö är det avgörande att lärare och förskollärare får 
rätt verktyg och kunskaper att identifiera och stödja dessa barn och ungdomar.

Syftet med denna motion är att föreslå att förskole- och lärarutbildningen bör innehålla 
specifika moment som fokuserar på att upptäcka och agera för barn och ungdomar 
som är anhöriga till missbrukare, har diabetes eller är utsatta för hederskultur. Genom 
att införa dessa moment i utbildningen kan framtida pedagoger bättre förstå och stödja 
de elever som befinner sig i svåra livssituationer.

Utbildningsmomenten skulle bl a kunna innehålla
1. Integrering av kurser och moment: Utveckla och integrera kurser som fokuserar på: 

 
a. Identifiering av tecken på att barn och ungdomar är anhöriga till missbrukare  
 och hur man kan erbjuda stöd. 
b. Hantering och förståelse för barn och ungdomar med diabetes, inklusive hur  
 man kan skapa en säker och stödjande miljö för dessa barn och ungdomar. 
c. Kännedom om hederskultur och dess påverkan på barn och ungdomar, samt  
 strategier för att agera och erbjuda stöd. 

2. Praktiska övningar och fallstudier: Inkludera praktiska övningar och fallstudier i 
utbildningen där studenterna får möjlighet att arbeta med verkliga scenarier  
relaterade till dessa teman. Detta kommer att ge dem en djupare förståelse och 
förbereda pedagoger för att möta dessa utmaningar i sin framtida yrkesroll. 

3.  Samarbete med experter: Etablera samarbeten med organisationer och experter 
som arbetar med missbruksfrågor, diabetesvård och hedersrelaterade frågor. 
Detta kan ge studenterna tillgång till aktuell forskning och praktiska verktyg för att 
hantera dessa komplexa frågor.
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Genom att stärka förskole- och lärarutbildningen med fokus på dessa viktiga områden 
kan vi skapa en mer inkluderande och stödjande skolmiljö för alla barn och ungdomar. 
Det är vår skyldighet att säkerställa att kommande pedagoger har den kunskap och de 
verktyg som krävs för att identifiera och stödja de elever som behöver det mest.
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman besluta:
 
att1      Att Moderaterna verkar för att införa moment i förskole- och     
 lärarutbildningen för att ge rätt verktyg och kunskaper att identifiera och  
 stödja barn och ungdomar som är anhöriga till missbrukare, har diabetes   
 eller är utsatta för hederskultur.

att2      Motionen skickas vidare till Moderata riksdagsgruppen.

att3      Motionen skickas vidare till nästkommande partistämma.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 46 
Förbättrad förskole- och lärarutbildning med fokus 
på utsatta barn och ungdomar

Förbättrad förskole- och lärarutbildning med fokus på utsatta barn och ungdomar
Förbundsstyrelsen vill börja med att tacka för den inkomna motionen.
Förbundsstyrelsen håller med motionären om vikten av att ge lärare och förskollärare 
rätt verktyg för att identifiera och stödja barn så att de kan få en trygg och inkluderande 
skolmiljö. Motionens förslag om att integrera specifika moment i förskole- och lärarut-
bildningen kan vara en viktig åtgärd.

Att införa utbildningsmoment om barn som är anhöriga till missbrukare, barn med 
diabetes och barn som utsätts för hederskultur, kan vara ett sätt bidra till att pedagoger 
får den kunskap de behöver för att tidigt upptäcka och agera vid utsatthet. En fördjupad 
förståelse för dessa barns behov skapar bättre förutsättningar för stöd och  
anpassningar i skolan.

Praktiska övningar och fallstudier stärker pedagogernas förmåga att hantera dessa 
situationer i verkligheten. Genom att samarbeta med experter inom missbruk, diabetes-
vård och hedersrelaterade frågor får lärarstudenterna tillgång till aktuell forskning och 
beprövade metoder för att ge rätt stöd.

Genom att ge pedagoger rätt verktyg kan vi förebygga att utsatta barn hamnar i 
utanförskap och skapa en mer inkluderande skolmiljö där alla elever har möjlighet att 
utvecklas och lyckas.

Regeringen genomför nu en genomgripande översyn av skolan. Bland annat har  
Läroplansutredningen, med syftet att föreslå ändringar i läroplanerna för de  
obligatoriska skolformerna och fritidshemmet, precis lämnat sitt slutbetänkande.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att anse att-sats 1-3 besvarad

Reservationer: 
Susanne Sjöblom reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 47   
Skärpta åtgärder mot hedersrelaterat våld  
och förtryck

Therese Lindström, Hammarby-Sjöstad och Theréz Randquist, Oscars Norra
 
Efter sommarlovet 2024 saknades 41 elever i Stockholms stad, rapporterade tidningen 
Mitt i under hösten. I oktober samma år hade 13 av dessa inte hörts av och skolan 
vet fortfarande varken varför de är borta eller var de befinner sig, och ärenden hade 
upprättats hos socialtjänsten. Det faktiska antalet saknade barn och ungdomar kan 
vara högre, och en del av fallen misstänks vara kopplade till hedersrelaterat förtryck 
och våld. Det är tyvärr inget unikt för just Stockholm och problematiken är spridd över 
hela Sverige. En studie från 2018 visade att upp till var femte ungdom i Sverige lever 
under hedersrelaterade normer och begränsningar. Det innebär till exempel att flickors 
och kvinnors liv styrs av familjens normer, vilket påverkar allt från klädval och socialt 
umgänge till livsval som utbildning och äktenskap. Sverige måste orubbligt stå upp för 
dessa flickor och kvinnor för att de ska ha sin rätt och frihet att skapa och fatta sina 
egna självständiga val och liv.
 
Hedersrelaterat våld och förtryck syftar till att upprätthålla familjens heder genom att 
kontrollera och bestraffa individer som bryter mot dess normer. De drabbade riskerar 
hot, isolering och i värsta fall dödligt våld. Sverige måste stå upp för dessa flickor och 
kvinnor och ge dem frihet att skapa ett självständigt liv.
 
Vi anser att förskolan spelar en central roll i det förebyggande arbetet. Det måste  
finnas kunskap och verktyg att redan i barnens tidiga ålder upptäcka tecken på  
hedersrelaterat förtryck, exempelvis genom att vårdnadshavare ställer krav på barnens 
klädsel, lekar eller sociala interaktioner. Därför måste personalen ha rätt kunskap och 
verktyg för att hantera och motverka detta. Vi anser dessutom att det ska införas en 
obligatorisk språkförskola från 1 års ålder och SFI för föräldralediga föräldrar i  
etableringsfasen. Att lära sig svenska språket är en nyckel till att bli en del av det  
svenska samhället och det kan bidra till att bryta normer och kulturer som förtrycker.
 
För att bekämpa hedersförtryck krävs tydliga åtgärder och skarpa sanktioner mot 
de som utövar det. Personer som begår hedersrelaterade brott ska kunna dömas till 
strängare fängelsestraff, om de inte är svenska medborgare, bör de utvisas. Sverige 
måste markera att hedersförtryck är oförenligt med svenska värderingar.
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Stämman föreslås att besluta:
 
att1 Moderaterna verkar för att kommuner har en särskild ombudsman mot   
 hedersvåld och förtryck, för att bland annat samordna och stötta personal i  
 förskolan och skolan, i samråd med socialtjänsten och polisen.
 
att2 Moderaterna verkar för att all personal som arbetar med handläggning och  
 uppföljning av ärenden enligt socialtjänstlagen i kommuner ska ha kunskap  
 om hedersrelaterat våld och förtryck och kunna omsätta denna kunskap i  det  
 praktiska arbetet.
 
att3 Moderaterna verkar för obligatorisk språkförskola och SFI för föräldralediga  
 införs, där barn till föräldrar i etableringsfasen deltar i språkförskola från 1   
 års ålder och föräldrarna har obligatoriskt deltagande i arbetsförberedande  
 insatser.
 
att4 Moderaterna verkar för att personer som döms för hedersvåld och förtryck  
 ska få stränga fängelsestraff, icke svenska medborgare utvisas.
 
att5 Moderaterna verkar för att personer med dubbla medborgarskap som   
 döms för hedersvåld och förtryck, ska förlora sitt svenska medborgarskap.
 
att6 Moderaterna skickar motionen till nästkommande partistämma.

Reservationer:  
Theréz Randquist  reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser. 
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 47  
Skärpta åtgärder mot hedersrelaterat våld  
och förtryck

Förbundsstyrelsen delar motionärernas uppfattning om att frågan om saknade elever 
och hedersrelaterat förtryck och våld är av yttersta vikt. Det är oacceptabelt att barn 
och ungdomar försvinner från skolor utan att deras välbefinnande kan garanteras och 
särskilt oroväckande är det när dessa försvinnanden kan kopplas till exempelvis barn- 
äktenskap eller så kallade ”uppfostringsresor".

Det finns många pågående lokala initiativ för att motverka hedersrelaterat våld och 
förtryck där myndigheter, skolor och socialtjänst arbetar tillsammans för att identifiera 
risker och skydda utsatta barn och ungdomar samtidigt har den moderatledda  
regeringen tagit viktiga steg för att skydda barn i riskzonen. Nya juridiska åtgärder gör 
det nu möjligt för myndigheter att besluta om utreseförbud för barn när det finns en 
påtaglig risk att de förs utomlands, och därigenom utsätts för fara som kan skada deras 
hälsa eller utveckling. Detta gäller särskilt i fall där omständigheterna innebär att barnet 
kan behöva skyddas enligt LVU (Lagen med särskilda bestämmelser om vård av unga). 
Lagen täcker situationer där barnet riskerar att utsättas för fysisk eller psykisk  
misshandel, hedersrelaterat våld och förtryck, otillbörligt utnyttjande, bristande omsorg 
eller en skadlig boendemiljö. 

För att förhindra att barn förs ut ur landet mot sin vilja krävs ett effektivt och  
välfungerande arbete mellan skolan och socialtjänsten. Skolans personal behöver ha  
kunskap om varningssignaler och ha inarbetade rutiner för orosanmälningar och 
polisanmälningar. I större kommuner finns ofta olika samordningstjänster, skolsociala 
team och kontaktpersoner hos polisen. Att flytta arbetet till en kommunal ombudsman 
riskerar att bli ytterligare en aktör att samarbeta med, snarare än att verksamheterna blir 
hjälpta. 

Vi instämmer i att all personal som handlägger och följer upp ärenden enligt social-
tjänstlagen behöver ha kunskap om hedersrelaterat våld och förtryck och att omsätta 
denna kunskap i praktiskt arbete är avgörande för att tidigt upptäcka och agera mot 
sådant våld.

Det finns vissa juridiska utmaningar med motionärernas förslag i attsats 3, särskilt 
kopplat till föräldraledighetslagen som ger föräldrar rätt att vara lediga för vård av barn, 
samt hur obligatoriska insatser skulle kunna harmoniseras med nuvarande etablerings-
lagstiftning där deltagande vanligtvis är frivilligt. Samtidigt kan kommuner redan idag 
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arbeta med uppsökande verksamhet för att identifiera och erbjuda språkförskola till 
barn i etableringsfasen, vilket kan vara en effektiv metod för att nå denna begränsade 
målgrupp. Regeringen har tillsatt flera utredningar som syftar till att skärpa straffen för 
grova brott och att utreda möjligheterna till utvisning av icke svenska medborgare som 
döms för desamma. Det är viktigt att avvakta resultaten av dessa utredningar och se 
hur de omsätts i lagstiftning innan konkreta förslag kan presenteras som är relevanta för 
kommuner och regioner att implementera. 

Den moderatledda regeringen utreder frågan om att ett medborgarskap ska vara 
möjligt att återkallas för den med dubbla medborgarskap som har begått mycket 
allvarliga brott. Dock är det inget som tyder på att hedersrelaterat förtryck hamnar inom 
ramen för denna lagändring. Samtidigt är det viktigt att säkerställa att konsekvenserna 
för hedersrelaterat våld och förtryck är proportionerliga och avskräckande. Det kan 
vara relevant att utreda hur lagstiftningen kan skärpas utan att urholka principen om 
medborgarskapets okränkbarhet, men en balanserad avvägning är nödvändig för att 
upprätthålla rättssäkerhet och skydd för utsatta individer.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 2

att  anse att-sats 1, 3-5 besvarad

att  avslå att-sats 6
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Motion 48
Avbryt Stockholms stads värdegrundsarbete  
för grundskolan 

Föreningen Norrmalm

Att förebygga hot och våld i skolmiljö är ett brådskande och viktigt arbete. Inga barn ska 
behöva känna sig rädda att gå till skolan, och skolan ska vara en säker och trygg miljö. I 
Stockholms stad utgör värdegrundsarbetet i grundskolan en del i arbetet att stävja våld 
och främja jämlikhet. 

Stockholms stads värdegrundsarbete för grundskolan, bygger i väsentliga delar på 
Mentors in Violence Prevention (MVP) och syftar till att främja jämställdhet och mot- 
verka våld. MVP är ett program som utvecklades för att utmana könsnormer och 
minska våld. Ursprungligen är programmet skapat i USA och har översatts till svenska 
av organisationen Män.

Trots goda intentioner uppnår värdegrundsarbetet dessvärre inte målsättningen att  
öka elevernas trygghet, minska våldet eller främja jämlikhet. Till att börja med är det 
uttalade syftet med MVP inte ens att förebygga allt våld utan uttryckligen enbart har 
”målet att stoppa och förebygga mäns och killars våld”,[1] vilket är problematiskt inte 
minst eftersom flickor, enligt BRÅ, begår våldsbrott i nästan samma utsträckning som 
pojkar.[2]

Flertalet utvärderingar har gjorts av MVP, vilka visar på en ökad tolerans för vissa former 
av våld bland deltagarna, vilket är kontraproduktivt för målet för minskat våld. En av 
dessa från Skolverket visar på att deltagarna efter genomgånget program anser det 
är mindre allvarligt med hot med kniv eller andra vapen, våld vid provokation eller som 
hämnd.[3] En annan gjord vid Stockholms universitet påvisar att deltagarna efteråt 
anser det som mindre allvarligt att kalla någon hora, att tafsa på någon och att ha sex 
med någon som inte vill.[4]

Utöver detta har varken Skolverket[5] eller FoU Södertörn[6] (på uppdrag av BRÅ) 
kunnat påvisa några tillförlitliga förändringar i våldsnivåer eller kränkande behandling för 
elever som genomgått MVP, vilket starkt ifrågasätter grunderna i värdegrundsarbetet. 
MVP ökar även risken för att könsstereotyper reproduceras och förstärks. I stället för att 
utmana könsstereotyper, visar utvärderingar att programmet riskerar att förstärka dem, 
vilket motverkar värdegrundsarbetets syfte att främja jämställdhet.[7]

Det är av stor vikt att skolan upprätthåller ideologisk neutralitet och undervisar med 
evidensbaserade metoder samt faktabaserade arbetssätt. I strid med detta bygger 
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MVP på en genusfeministisk ideologisk grund (en gren av nymarxism) där våld förstås i 
relation till könsbaserade ojämlikheter på samhällsnivå, snarare än som ett problem med 
avvikande våldsamma individer.[8] 
 
Med anledning av ovanstående föreslås:

att1  Moderaterna verkar för att Stockholms stads värdegrundsarbete i grundskolan i  
 dess nuvarande form avslutas snarast möjligt.

att2  Moderaterna verkar för att alternativa program för värdegrundsarbete med 
 bevisad effektivitet och neutral grund utvecklas och implementeras.

att3 Moderaterna verkar för att en nationell översyn av värdegrundsarbete i skolor  
 genomförs för att säkerställa att de är effektiva och lämpliga för den svenska  
 kontexten.

att4 Motionen skickas vidare till Moderaternas partistämma.

[1]  https://mfj.se/metoder1/metoder/mvp_start/mvp
[2]  https://bra.se/amnen/misshandel#:~:text=Misshandel%20bland%20unga
[3]  https://www.skolverket.se/download/18.6bfaca41169863e6a65d2a6/1553967916262/pdf3938. 
 pdf, sida 10
[4]   https://www.diva-portal.org/smash/get/diva2:1516875/FULLTEXT01.pdf, sida 104
[5]  https://www.skolverket.se/download/18.6bfaca41169863e6a65d2a6/1553967916262/pdf3938. 
 pdf, sida 10
[6]  https://bra.se/download/18.24d9e8f019301e61bb7a178/1731497551320/2019_0227_Mentors%20 
 in%20violence%20prevention.pdf, sida 15
[7]  https://bristoluniversitypressdigital.com/view/journals/jgbv/4/2/article-p141.xml, sida 147
[8]  https://bristoluniversitypressdigital.com/view/journals/jgbv/4/2/article-p141.xml, sida 147
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Förbundsstyrelsens yttrande

Motion 48 
Avbryt Stockholms stads värdegrundsarbete för 
grundskolan

Vi ska alltid sträva efter att all utbildning som bedrivs i Stockholms skolor ska vara 
kvalitetssäkrad och utvärderas kontinuerligt, det är därför viktigt att uppmärksamma  
de frågeställningar som motionärerna lyfter. 
 
Mentors in Violence Prevention (MVP) är en del av skolornas värdegrundsarbete  
men varken det enda eller den största delen av det värdegrundsarbete som bedrivs.  
Generellt bedrivs programmet i åk 4 och/eller åk 7 och i de andra årskurserna arbetar 
man med andra övningar, utbildningsmaterial och program kring frågor som rör allas lika 
värde, kränkningar, sexualitet, samtycke, relationer och vänskap. 
 
MVP lyfter inte bara killars och mäns våld utan inkluderar allt våld, så som kränkningar 
och trakasserier som både flickor och pojkar kan utsättas för, utsätta andra för eller 
upptäcka/se.
 
Det är viktigt att betona att det inte finns några andra utvecklade metoder kring 
våldsprevention i Sverige idag. I sammanhanget är det också värt att betona att MVP 
anses vara en välbeprövad och utvärderad metod.  I Stockholm har flera skolor uppgett 
att de har sett att antalet anmälningar om kränkande behandling ökat samtidigt som de 
faktiska händelserna minskat efter att utbildningen genomförts. 
 
Den senaste genomgripande utvärderingen som genomfördes i Stockholms stad 
skedde 2022 men att en bredare utvärdering genomförs nationellt skulle kunna bredda 
bilden.  Förbundsstyrelsen delar därmed att det skulle vara värdefullt om en nationell 
kartläggning genomförs av exempelvis Skolverket. 

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 1 och 4 

att  anse att-sats 2 besvarad 

att  avslå att-sats 3
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Motion 49 
 

Avskaffande av könsseparerade badtider

Föreningen Norrmalm

Under senare år har könsseparerade badtider införts på ett antal badhus runt om i  
Sverige. Syftet med skilda badtider har angetts vara att de ska bidra till att människor 
som inte annars hade besökt en simhall ska kunna öka sin simkunnighet och ges 
möjlighet till fysisk aktivitet och motion. Men de separata badtiderna har också  
tillkommit av religiösa och kulturella skäl.[1] Religion och kultur har således tillåtits stå  
över demokratiska värderingar om jämställdhet och jämlikhet för att upprätta en ordning 
där flickor och pojkar hålls avskilda från varandra. 
 
Införandet av separata badtider för kvinnor och män har kritiserats av bland annat  
representanter från GAPF, en organisation som arbetar mot hedersförtryck. GAPF  
menar att en uppdelning av kvinnor och män är ett bevis på islamisters makt och 
förmåga att driva igenom gamla regelverk i Sverige.[2]
 
Hedersproblematik är numera ett utbrett problem i Sverige. Ingen vet hur många som 
lever under hedersförtryck men år 2017 uppskattade forskare att så många som vart 
tredje barn med utländsk bakgrund lever under hedersrelaterade familjenormer, vilket 
motsvarade 240 000 barn.[3] I denna siffra ingår enbart barn som är födda utomlands 
och barn som är födda i Sverige med två utrikes födda föräldrar. Hedersförtryckta 
med minst en svenskfödd förälder, hedersförtryckta i kristna svenska församlingar och 
hedersförtryckta vuxna ingår således inte i denna siffra. 
 
Samhällsdebatten kring hedersrelaterat våld och förtryck fokuserar till stor del kring 
våldet. Nyheter har spridits om en del av de hedersförtryckta flickor som till följd av  
att de vågat gå sin egen väg i livet har mördats av sina egna pappor i hederns namn. 

Könsstympning av flickor har också fått viss uppmärksamhet i samhällsdebatten även 
om allmänhetens kunskap om dess utbredning tycks vara mycket begränsad. År 2021 
uppskattade Socialstyrelsen att det fanns ca 68 000 kvinnor och flickor i Sverige som 
kan ha utsatts för könsstympning. Därtill bedömde de att ytterligare 13 000 – 23 000 
flickor riskerade att utsättas.[4] Dessa siffror kan dock vara underskattningar eftersom 
Sverige tagit emot många människor från länder där könsstympning är mycket vanligt. 
Samhällsdebatten fångar till viss del även att skolbänkar ekar tomma efter sommarlov 
eftersom barn förs ut ur Sverige mot sin vilja och riskerar att utsättas för könsstymp-
ning, bortgifte, omvändelseterapi med mera. 
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Hedersförtrycket är dock betydligt bredare än så. Begränsningarna och kontrollen tar 
sig många uttryck. Hedersnormerna bygger på ett oskulds- och kyskhetsideal där de 
utsatta inte bara förtrycks utav en person, utan av ett kollektiv. Hedersutsatta flickor 
vittnar bland annat om att de inte får leka med pojkar, inte simma eller dansa, tvingas 
dölja sitt hår och sina kroppar från tidig ålder och inte får lov att ha en pojkvän. En studie 
i Uppsala 2019 visade att drygt 60 procent av flickorna med två föräldrar födda utanför 
Norden ansåg sig ha begränsningar i valet av partner. 22 procent av flickorna svarade 
att familjen väljer deras partner och 39 procent svarade att det är ett villkorat val.[5] 
Många tvingas således acceptera ett arrangerat äktenskap, inte sällan med en nära 
släkting. 
 
Det är av stor vikt att vi värnar vårt öppnat och fria samhälle, i vilket alla individer har 
samma rättigheter, skyldigheter och möjligheter. Vi ska stå upp för demokratiska värde-
ringar såsom jämställdhet och jämlikhet samt ge alla individer förutsättningar att växa 
till sin fulla potential. Hedersrelaterat våld och förtryck hör inte hemma i det samhälle vi 
vill att Sverige ska vara. För att värna flickors rättigheter behöver vi motverka och trycka 
tillbaka hedersnormer.
 
Könsseparerade badtider utgör ett sätt att anpassa det svenska samhället till heders-
normer och acceptera förtryck av kvinnor och flickor. Det befäster diskrimineringen 
av kvinnan i hederskulturen eftersom det skapar en acceptans av tabu kring kvinnans 
kropp och sexualitet. 
 
Könsseparerade badtider riskerar att vara ett första steg mot att legitimera och ge större 
plats åt hedersförtryckarnas krav och värderingar i det svenska samhället. I Sverige ska 
kvinnor och flickor få bada tillsammans med män och pojkar. Vi ska inte skapa möjlig-
heter för hederskulturen att praktiseras i Sverige. Vi ska aldrig äventyra jämställdhet och 
jämlikhet.
 
Med anledning av ovanstående föreslår vi föreningsårsmötet besluta:
 
att1 Moderaterna uttalar och verkar för att könsseparerade badtider i kommunala  
 simhallar förbjuds. 

att2 Motionen skickas vidare till Moderaternas partistämma

[1]  https://www.do.se/download/18.277ff225178022473141ea8/1618941440633/tillsynsbeslut-GRA-2016-8.pdf

[2]  https://www.svt.se/opinion/skilda-badtider-bevisar-islamisters-makt

[3]  https://www.aftonbladet.se/nyheter/a/knnm9/forskare-240-000-unga-i-sverige-kan-vara-drabbade

[4]  https://www.socialstyrelsen.se/globalassets/sharepoint-dokument/artikelkatalog/statistik/2023-6-8599.pdf

[5]  https://static1.squarespace.com/static/5bea92c270e8027e5843b891/t/5c764a40a4222f   

 2f1ec35c23/1551256138834/UNG+018+-+En+kartl%C3%A4ggning+av+hedersrelaterat+v%C3%A5ld+o 

 ch+f%C3%B6rtryck+i+Uppsala.pdf, sidan 36
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 49 
Avskaffande av könsseparerade badtider

I frågan om könsseparerade badtider finns det flera målkonflikter. Kan köns- 
separerade badtider leda till att fler kvinnor och flickor i Stockholms utsatta områden 
lär sig simma? Ja, det är möjligt, i alla fall på kort sikt. Men mot detta står frågan om 
huruvida könsseparerade badtider kan legitimera hedersförtryck.  

Där tycker förbundsstyrelsen att svaret är tydligare: Ja, det gör det absolut. Mot den 
bakgrunden ges inget utrymme för kommunalt sanktionerade könsseparerade badtider 
i våra segregerade stadsdelar på det sätt som idag möjliggörs. Det är att svika de flickor 
och kvinnor som i dag lever i hederskultur i Stockholm.
 
Att många flickor och kvinnor inte lär sig simma i våra utsatta områden är ett allvarligt 
och här har förskola och skola en avgörande roll att spela. Samtidigt präglas många 
flickors och kvinnors vardag av hedersnormer och hedersförtryck. Nästan var  
femte flicka i Stockholms stad bedömdes 2018 leva under hedersnormer. Det är en  
skrämmande siffra som måste göra allt vi kan för att motverka och då kan kommunen 
inte sanktionera könsseparerade badtider i den kommunala verksamheten.
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 1

att  avslå att-sats 2
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Motion 50 
 
Blöjfria barn: för hälsan, klimatet och ekonomi 
 
Ina Djurestål, Norrmalm, Sophia Granswed Baat, Skärholmen  
och Petra Gardos Ek, Norrmalm 
 
Allt fler barn går i blöja högre upp i åldrarna idag än vad man gjorde på 70-talet. Då  
var majoriteten av barn i Sverige blöjfria vid 2 års ålder, idag är svenska barn blöjfria 
först vid 4-års ålder. Användandet av blöjor högre upp i åldrarna har visat sig ha  
negativa konsekvenser på barns hälsa. Studier visar att risken för urinvägsinfektion  
och förstoppning ökar. På BVC uppmuntras vårdnadshavare att börja introducera  
pottan redan innan barnet fyllt 1 år, för att motverka blöjanvändning högre upp i  
åldrarna. Att bli blöjfri betyder även en större individuell frihet och självständighet  
för barnet. 
 
Samtidigt får vi inte glömma att alla barn är egna individer, och alla är inte redo att  
bli blöjfria vid 2 års ålder. Exempelvis behöver ofta barn med särskilda behov använda 
blöja längre upp i åldrarna. Inget barn ska stressas till att bli blöjfri. 
 
Ytterligare ett argument för att få fler barn att bli blöjfria tidigare, är klimatet. När blöjan 
används under 4 år istället för 2 år förbrukar vi dubbel så mycket material. Engångs- 
blöjan består till största delen av plast som inte kan återvinnas. Det är därför mer  
klimatsmart om färre barn använder blöja. 
 
Blöjanvändadet har även en kostnad. Och används blöjan dubbelt så länge, så blir  
kostnaden dubbelt så hög. Kostnaderna för stadens kommunala förskolornas blöjor 
uppgick till cirka 7,3 miljoner kronor under 2023. Under år 2013 förbrukades cirka  
2,8 miljoner blöjor. Stadsdelsnämndens förskolor bekostar blöjor, och inititaiv på att 
minska blöjanvändandet i stadens förskolor har redan påbörjats. Stadsdelsnämnden i 
Hässelby-Vällingby har startat ett initiativ, där förskolor fått ingå i ett pilotprojekt om att 
minska blöjanvändandet. Hässelby-Vällingbys stadsdelsförvaltning lägger närmare en 
halv miljon kronor årligen på blöjor, en stor kostnad som skulle kunna bli lägre om fler 
barn blir blöjfria tidigare. 
 
Samverkan mellan förskola och familjer är avgörande för att barn ska bli blöjfria vid lägre 
ålder. Förskolorna och vårdnadshavare måste därför gemensamt arbeta för att minska 
blöjanvändandet.
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Med anledning av ovan föreslår vi förbundsstämman: 
 
att1  Moderaterna i Stockholms stad verkar för en ökad samverkan mellan   
 vårdnadshavare och förskolor för att minska användandet av blöjor i högre  
 åldrar på förskolor i Stockholms stad.

att2  Moderaterna i Stockholms stad verkar för att pilotprojektet i Hässelby-Vällingby  
 om att minska blöjanvändandet utökas till samtliga stadsdelsnämnder.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 50 
Blöjfria barn: för hälsan, klimatet och ekonomi
Motionärerna pekar på en utveckling över tid som har inneburit att barn i Sverige 
blir blöjfria allt senare, något som kan medföra negativa konsekvenser. Motionärerna 
pekar istället på att det finns fördelar med att börja öva på blöjfrihet i tidig ålder och 
att samverkan mellan vårdnadshavare och förskola blir viktig för att lyckas med detta. 

Förbundsstyrelsen delar motionärernas intentioner. Exemplen på varför det är bra för 
barn att bli blöjfria är många, exempelvis kan ett barn som lär sig att gå på toaletten 
själv känna en ökad känsla av självständighet, få bättre hudhälsa och färre irritationer, 
samtidigt som forskning visar att barn som tidigt får möjlighet att gå på pottan ofta får 
en bättre förståelse för sin kropp och signaler om att de behöver kissa eller bajsa.

Det är också värt att betona att ju tidigare barnet blir blöjfritt, desto färre blöjor  
behöver användas. Det innebär mindre avfall och minskade kostnader för både familjen, 
förskolan och miljön. Det är dock viktigt att komma ihåg att alla barn är olika. Vissa 
visar intresse tidigt, medan andra behöver mer tid. Det är därför avgörande att det inte 
uppstår stress eller press runt att ett barn ska bli blöjfritt vid en viss tidpunkt. Förslaget 
skulle också kunna medföra mer arbete för förskolepersonalen initialt, något som måste 
tas i beaktande vid införandet av förslaget. Förbundsstyrelsen gör ändå bedömningen 
att fördelarna med förslaget är många och föreslår därför förbundsstämman att:

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  bifalla att-sats 1 och 2
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Motion 51
Planera för en strategisk omställning för att  
klara personalkompetensen inom omsorgen
Anette Hellström, Hägersten, Susanne Sjöblom, Hägersten och Therese Lindström, 
Hammarby-Sjöstad

Demografin kommer de närmaste 10 åren att ändras radikalt. Det beräknas bli blir färre 
barn och fler äldre då vi har en tendens att leva allt längre. Detta kräver att kommunen 
planerar strategiskt för en omställning och för att kunna behålla medarbetare. Behovet 
av personal inom äldreomsorgen ökar också kraftigt, samtidigt som antalet unga vuxna 
på arbetsmarknaden minskar. 

SVT Nyheter Stockholm har via mail den 25 jan 2025 tillfrågat samtliga 26 kommuner 
i Stockholms län om hur planerna inför de kommande 3 åren ser ut när det gäller det 
minskade barnantalet.  I svaren framkommer det att 10 av kommunerna planerar att 
antingen omorganisera, stänga förskolor eller säga upp förskolepersonal. Den största 
anledningen till planerna är det minskade barnafödandet och därtill kommer även 
utflyttningen av barnfamiljer från Stockholmsregionen.

För att säkerställa hög kvalitet och kontinuitet i välfärdstjänster som bl a barnomsorg 
och äldreomsorg är kompetensutveckling för personalen avgörande. För att öka 
mobiliteten inom Stockholms stad vore det fördelaktigt om kommunen kunde ta fram 
en utbildning som gör att förskolepersonal kan omskola sig till ett yrke inom omsorgen. 
Det vore fördelaktigt för både personal och arbetsgivare med tanke på den kommande 
demografiförändringen.

Med kommunen som garant säkerställs att utbildningen blir kvalitativ och motsvarar de 
behov som finns. Att kommunen säkerställer en kvalitativ utbildning innebär inte att den 
måste genomföras i egen regi utan kan köpas in efter stadens kravspecifikationer. 

Förskolepersonal kan erbjudas en betald utbildning för att kunna växla över till vård- 
personal inom omsorgen. Vid erbjudande om betald utbildning bör en motprestation 
ställas om att stanna en viss tid inom omsorgen. En annan utväg är att erbjuda icke 
betald utbildning och då utgår ingen motprestation.
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Det handlar inte bara om att öka yrkeskompetensen utan även om att stärka  
personalens trygghet och förmåga att möta invånarnas behov. Genom att tillhandahålla 
regelbundna utbildningsinsatser inom exempelvis pedagogik, modern vårdteknik och 
bemötande skapar vi en mer attraktiv arbetsgivare, en bättre service för kommun- 
invånarna och en större mobilitet för anställda inom förskolan med tanke på det  
sjunkande barnantalet.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att1 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att Stockholms stad ska utreda   
 möjligheten att erbjuda personal inom barnomsorgen utbildning för att öka  
 mobiliteten från barnomsorgen till äldreomsorg.

att2 Moderaterna verkar för att erbjuda utbildning för personal inom barnomsorgen  
 om resultat av Stockholms stads utredning visar på att behovet finns för ökad  
 mobilitet från barnomsorgen till Äldreomsorgen

att3 Förbundsstämman översänder motionen vidare till Moderata    
 kommunfullmäktigegruppen i Stockholms stad.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 51 
Planera för en strategisk omställning för att klara 
personalkompetensen inom omsorgen  

Vi står inför en stor demografisk utmaning i Stockholm och Sverige. Sveriges befolkning 
åldras – och behovet av personal inom äldreomsorgen växer kraftigt. Samtidigt ser vi 
hur andra välfärdsverksamheter, som barnomsorgen, i vissa delar av landet går mot ett 
lägre personalbehov, bland annat till följd av minskat barnafödande. 
 
Detta skifte kräver att vi tänker nytt, att vi vågar prata om omställning – och att vi 
gör det på ett sätt som både gynnar samhället och stärker människors möjligheter till 
meningsfulla yrkesliv. 
  
Stockholms stad och Sveriges Kommuner och Regioner (SKR) har tagit flera initiativ 
i detta arbete. SKR:s beräkningar visar att äldreomsorgen kommer behöva rekrytera 
omkring 66 000 nya medarbetare fram till 2033. Men samtidigt har vi en betydande 
resurs i den befintliga personalen – framför allt deltidsanställda. Om bara en tredjedel 
av dessa skulle öka sin veckoarbetstid med tre timmar, så minskar rekryteringsbehovet 
med över 8 000 personer. Det är ett konkret exempel på hur vi kan jobba smartare – 
inte bara mer. 
  
Men precis som motionärerna skriver måste vi också titta på kompetensomställning. 
För att möta den ökande efterfrågan på personal inom äldreomsorgen, satsar både 
Stockholms stad och SKR på kompetensutveckling och utbildning av befintlig personal. 
Detta inkluderar möjligheter för personal inom barnomsorgen att vidareutbilda sig för 
arbete inom äldreomsorgen. Genom att erbjuda kompletterande utbildningar och  
omställningsprogram kan personal med erfarenhet från barnomsorgen få den  
kompetens som krävs för att arbeta inom äldreomsorgen.
 
Stockholms stad arbetar dessutom med att skapa en hållbar äldreomsorg. Genom  
vägledningar, stödmaterial och goda exempel lyfts arbetssätt som stärker både  
kvaliteten i omsorgen och arbetsmiljön för personalen. Dessutom samverkar  
kommunerna i Stockholms län för att få en gemensam bild av behoven. Det möjliggör 
ett bredare grepp om kompetensförsörjningen, och skapar förutsättningar för regionala 
lösningar. 
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Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-3 besvarad

Reservationer: 
Susanne Sjöblom reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 52
Socialpolitik – trygg, effektiv, smart

MUF Stockholm 

Den psykiska ohälsan ökar bland unga. Samtidigt är köerna till barn- och ungdoms- 
psykiatrin långa i hela landet och svensk sjukvård är internationellt sett ineffektiv. 
Det krävs ordentliga omtag i svensk socialpolitik med målet att sätta individerna före 
systemet.
 
Den svenska välfärdsstaten är idag alldeles för stor. Regionerna kan omöjligen klara sitt 
omättliga uppdrag, bidragen är för höga och vården för ineffektiv. MUF Stockholm har 
många gånger tagit ställning för att den offentliga sektorn ska bli mer kärnfull, så att den 
ges möjlighet att klara sina uppgifter bättre och så att människor själva får större ansvar 
för sina egna liv. Det är dock viktigt att också lägga fram förslag på  vilka förändringar 
som behöver göras inom ramen för det nuvarande systemet, så att fler unga i  
Stockholm snarast möjligt kan få den hjälp de behöver.
 
När MUF Stockholm utformar politiken för framtiden görs det med utgångspunkten att 
alla människor bör bli friare att forma sina egna liv. Det kan innebära att socialtjänsten 
ges förutsättningar att ta om hand barn som riskerar att fara illa, att psykiatrin hänger 
samman i slutna vårdkedjor, och att kopplingen mellan skola, vård och socialtjänst 
stärks. Det är exempel på reformer som här och nu skulle kunna göra människor friare i 
sin vardag.
 
Ungas psykiska hälsa
Idag råder det stora brister i övergången från barn- och ungdomspsykiatrin till vuxen-
psykiatrin. Övergången från BUP till vuxenpsykiatrin måste ske snabbt och smidigt, 
men många unga vuxna patienter tvingas göra en ofrivillig paus i behandlingen när det 
är dags att ta steget över till vuxenpsykiatrin. Många står till och med plötsligt utan vård 
och hamnar i kläm mellan olika vårdformer. Det är inte ovanligt att patienter hamnar i ett 
organisatoriskt glapp – ofta mellan primärvården och psykiatrisk specialistvård – där de 
bollas mellan mottagningar utan att få någon riktig hjälp. Övergången måste fungera 
smidigt annars riskerar vårdtagarens tillstånd att förvärras. För att säkerställa en  
kontinuerlig och effektiv psykiatrisk vård är det av yttersta vikt att främja en ökad 
samverkan och kommunikation mellan BUP och vuxenpsykiatrin. 
 
En tidig inledning av övergången vid 17 års ålder ger tillräckligt med tid för planering och 
anpassning av vårdinsatserna för att säkerställa en smidig övergångsprocess.
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Genom att tillhandahålla en övergångssamordnare skulle varje patient ges en  
trygg och kontinuerlig kontakt under processen. En övergångssamordnare kan  
effektivt koordinera vården, hjälpa till med informationsöverföring och underlätta 
kommunikationen mellan BUP och vuxenpsykiatrin. Detta minskar risken för 
 informationsförlust och missförstånd, vilket är särskilt viktigt vid övergångar inom 
psykiatrisk vård där kontinuitet och förståelse för individuella behov är avgörande.
 
Det är regionernas ansvar att tillhandahålla en smidig övergångsprocess från BUP  
till vuxenpsykiatrin. Genom att koppla en ekonomisk konsekvens till övergångs- 
fördröjningar och påföra kostnader vid överträdelser av garantin skapas ett incitament 
för regionerna att se till att övergången fungerar rätt.
 
Enligt den Specialpedagogiska skolmyndigheten, som ansvarar för det special- 
pedagogiska stödet i skolan, beräknas 10 procent av alla elever i skolan ha någon form 
av neuropsykiatrisk funktionsnedsättning. För en genomsnittlig skolklass på cirka 30 
elever innebär detta att tre av dessa elever har kognitiva svårigheter som berör antingen 
kommunikation, känslohantering och beslutsfattningen eller flera av dessa. Det finns 
dock även variationer på symptomen. Bland annat kan ljud- och ljuskänsligheten vara 
extremt avgörande för den fortsatta koncentrationen och lärandet. Det råder ingen 
tvekan om att den generella uppfattningen om skolmiljön är negativ. Lärare har svårt 
att ta sig an de stökiga eleverna och inte minst de elever med NPF-diagnos som får lida 
ännu mer av den stökiga skolmiljön.
 
Att alla elever inte får lika rätt till att lära sig grundar sig mycket i de brister i anpassning 
som skolor har idag. På ett antal skolor i landet upplever elever att det saknas både 
närvarande specialpedagoger, men även skolsköterskor. Därutöver ställer Skolverket 
krav på att skolans elever ska ges tillgång till en fungerande elevhälsa som omfattas av 
medicinska, psykologiska, psykosociala och specialpedagogiska insatser. 
 
Skolor som inte säkerställer en fungerande elevhälsa råder säkerligen även i brist på 
kunskap vad gäller elever med NPF-diagnoser. Skolors satsningar på att få studiero 
handlar om att göra de stökiga eleverna mindre stökiga. Med den okunskap som skolor 
har om NPF-diagnoser kan dessa satsningar snarare hanteras problematiskt och  
felaktigt. Att stärka kunskapen hos lärare och personal gällande NPF-diagnoser öppnar 
upp för möjligheter till en trygg lärmiljö för alla. Det borde därför vara en likvärdig  
skyldighet av skolan att erbjuda en fungerande elevhälsa, såväl som rätt till stöd för 
elever med NPF-diagnoser.
 
I ett samhälle med en ökad takt av antalet diagnoser såsom ADHD, krävs det mer 
resurser för att inte överlasta primärvården. Möjligheten för skolhälsan att kunna  
remittera elever direkt till barn- och ungdomspsykiatrin, minskar risken för långa köer 
och för elever att falla mellan stolarna. Dessutom borde eleverna få bestämma själva 
ifall vårdnadshavarna ska bli underrättade om den information som delges skol- 
sköterskan.
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Med en ökad takt av antalet diagnoser krävs det också att forskningen är i tiden. 
NPF-diagnoser har till stor del grundat sig i underlag på pojkar. Detta bidrar inte bara 
till ojämställdhet, utan även orättvisa då flickor med oigenkännliga symptom uppfattas 
felaktigt. Det borde därför vara en självklarhet att det bedrivs forskning på diagnoser 
som båda biologiska kön kan drabbas av, med underlag på båda parter.
 
Därför vill vi:
 
• ha en ökad samverkan och kommunikation mellan barn- och ungdomspsykiatrin 

och vuxenpsykiatrin
• att varje patient ska ha en övergångssamordnare vid patientens övergång från 

barn- och ungdomspsykiatrin till vuxenpsykiatrin
• att lärare på skolor får fler kunskaper och direktiv i sin pedagogik gällande elever 

med NPF-diagnos
• att elever med NPF-diagnos ges rätt stöd av skolan
 
Psykiatri
Telepsykologi innebär att tillhandahålla psykologisk vård på distans genom digitala 
plattformar och kommunikationsverktyg. Metoden används inom psykiatrisk vård för  
att exempelvis erbjuda bedömning, diagnosticering, behandling, konsultation och terapi. 
Detta möjliggör mer tillgänglig och flexibel psykologisk vård, särskilt för personer med 
begränsad tillgång till traditionella vårdresurser. Dessutom underlättar det för patienter 
som inte kan ta sig in till vårdlokalerna på grund av psykiatriska tillstånd som till exempel 
svår depression eller social fobi att kunna få en kontinuerlig psykiatrisk vård genom 
trygga kanaler. Genom att implementera telepsykologi i större utsträckning minskar 
man även stigmat kring att söka psykologisk hjälp.
 
I Sverige står vi inför en akut brist på psykiatriska vårdplatser. Antalet människor som 
lider av psykisk ohälsa ökar ständigt och de befintliga vårdplatserna är otillräckliga för 
att tillgodose behoven hos dem som söker hjälp. Bristen bidrar till att människor får  
vänta oacceptabelt länge på vård. Längre väntetider och överbeläggning på de  
befintliga platserna underminerar kvaliteten på vården och försämrar chanserna till 
framgångsrik behandling. Det behövs fler psykiatriska vårdplatser i Sverige för att möta 
det ökade behovet av psykiatrisk vård.
 
Den psykiatriska tvångsvården i Sverige är ett stöd till, och i många fall en förut- 
sättning för, att ge människor med allvarliga psykiska diagnoser möjlighet att leva sina 
liv någorlunda normalt och med mindre lidande. Samtidigt är de patienter som ofta 
berörs bland samhällets mest utsatta, ibland med beroendeproblematik och sam- 
sjuklighet. Det ställer höga krav på vården, men också på de offentliga aktörernas 
förmåga att samordna sig.
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I många av landets regioner, bland annat Stockholm, har konceptet självvald inläggning 
testats. Det innebär att personer som ofta hamnar i den psykiatriska tvångsvården ges 
möjlighet att frivilligt skriva in sig och på så sätt öka deras egenmakt. Det har i många 
fall visat sig vara både ekonomiskt och medicinskt riktigt eftersom det bidrar till ökad 
autonomi för patienterna. Alla regionala verksamheter som erbjuder psykiatrisk hel-
dygnsvård bör därför införa möjligheten till självvald inläggning. Detta skulle inte bara 
respektera patientens autonomi utan också främja tidig intervention och bygga  
förtroende mellan vården och patienterna.
 
Kommunala psykiatriboenden spelar en viktig roll i vården av personer med psykisk 
ohälsa. På boendena finns ofta vardaglig stödstruktur och en trygg punkt. Samtidigt 
är det många patienter som tillbringar mycket tid i den regionala psykiatriska vården. 
Genom att ge fler boenden ett utökat ansvar för basal psykiatrisk vård kan en vårdform 
skapas som är mer integrerad i individers liv, vilket kan leda till bättre långsiktiga  
hälsoutfall och en tryggare punkt för patienterna.
 
En sådan utveckling skulle också kunna bidra till en avlastning av de mer specialiserade 
psykiatriska vårdformerna. Idag är psykiatrin ofta överbelastad och köerna är långa.  
Genom att flytta vissa basala vårdinsatser till kommunala boenden, där personalen  
redan har en nära relation och god kännedom om individen, kan vårdkedjan effektiv- 
iseras. Detta kan exempelvis innebära att personalen får utbildning i att hantera  
medicinering, ge stöd vid psykiska kriser eller utföra regelbundna hälsokontroller.
 
Därför vill vi:
 
• att telepsykologi implementeras i större utsträckning inom barn- och  

ungdomspsykiatrin
• att telepsykologi implementeras i större utsträckning inom vuxenpsykiatrin
• uttala att det behövs fler psykiatriska vårdplatser
• att fler standardiserade vårdprocesser och riktlinjer för vanliga psykiatriska  

tillstånd utvecklas
• att alla regionala verksamheter som erbjuder psykiatrisk heldygnsvård  

ska erbjuda självvald inläggning
• att kommunala boenden för personer med psykisk ohälsa ska  

ges större ansvar för basal psykiatrisk vård
 
En effektiv vård
Den svenska sjukvården lider av en produktivitetskris. Att offentligt finansierade sjukhus 
regelbundet redovisar sin produktivitet är avgörande för att upprätthålla öppenhet, 
ansvar och skyldigheter inom sjukvården. Genom att tillhandahålla regelbunden och 
transparent information om sjukhusens produktivitet ges möjlighet att utvärdera och 
jämföra prestationer. Det främjar en sund konkurrens och skapar incitament för  
sjukhusen att effektivisera sina verksamheter för att uppnå bästa möjliga resultat.
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För att ytterligare förbättra den psykiatriska vården för varje patient bör alla  
instanser som tillhandahåller skattefinansierad psykiatrisk vård behöva redovisa  
sina behandlingsresultat offentligt. I nuläget presenteras inte parametrar såsom patient-
nöjdhet, vårdkvalitet och friskskrivningsgrad, vilket kan medföra att vårdaktörerna  
inom regionen inte nödvändigtvis är de som bedriver bäst vård för patienten.
 
Idag ägnas en stor del av vårdpersonalens arbetstid åt administrativa uppgifter  
vilket minskar tiden för patientkontakt. Både staten och regionerna ställer krav  
på detaljerad dokumentation som personalen måste samla in och redovisa. Det  
tillkommer även hantering av nationella kvalitetsregister och data som ska skickas 
mellan regionens beställare och de som utför vården. Denna administration kräver  
även en stor kontrollapparat för att avslöja eventuellt fusk med ersättningar och vård-
kvalitet. Det är orimligt att vårdpersonal ska behöva spendera så mycket av sin arbetstid 
åt annat än patientkontakt. Administrationen inom psykiatrin och sjukhusvården bör 
utredas i syfte att minska den.
 
Sverige har en av EU:s största vårdbudgetar. Ändå är vårdköerna långa. Jämfört  
med andra OECD-länder har Sverige gott om läkare och sjuksköterskor. Samtidigt är 
produktiviteten i svensk sjukvård låg. Att inte dra nytta av den privata vårdens möjlig-
heter att effektivisera verksamheten är ett enormt resursslöseri. För att kunna korta 
de långa vårdköerna och ge patienter den vård som de behöver så bör Sverige ha fler 
sjukhus i privat regi och fler patienter en fast vårdkontakt.
 
Syftet med en fast vårdkontakt är att möta patienternas behov av trygghet och  
kontinuitet, men en kontinuerlig kontakt mellan en patient och läkare eller psykolog 
innebär även fördelar för vårdpersonalen som får bättre överblick och förutsättningar 
för en sammanhållen planering. Utan en fast kontakt med läkare eller psykolog tvingas 
patienten upprepa sin sjukdomshistoria vilket kan försvåra både kommande utredning 
och behandling. Det försämrar även förutsättningarna för en god samverkan mellan  
olika vårdprofessioner och med andra delar av sjukvården. Ökad kontinuitet inom 
vården kan skapa en bättre arbetsmiljö och bidrar till att vårdprofessionerna kan arbeta 
mer effektivt. Bristande kontinuitet kan vara en förklaring till ineffektiviteten inom 
sjukvården eftersom läkare vid varje patientkontakt måste läsa in sig på journalerna. 
Inläsningstiden minskar om läkaren känner patientens sjukdomshistoria sedan tidigare. 
Det minskar dessutom risken för onödiga undersökningar och behandlingar. 
 
Farmaceuter har en unik kompetens och kunskap om läkemedel och kan vara en  
viktig del av vårdteamet. De kan delta i läkemedelsgenomgångar, vilket innebär att 
de granskar och utvärderar läkemedelsrelaterade problem och föreslår förbättringar i 
patienternas behandlingsplaner. Farmaceuter kan också vara ansvariga för att hantera 
läkemedel och kan delta i läkemedelsöversyn för att säkerställa att patienternas  
mediciner är effektiva, säkra och passar för deras behov. Farmaceuter bör få delta inom 
sjukhusvården och psykiatrin i större utsträckning då de kan förbättra säkerheten och 
effektiviteten i vården rörande läkemedel.
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Högkostnadsskyddet är utformat för att skydda individer från överdrivna kostnader  
för vårdtjänster och läkemedel, men det leder också ofta till överutnyttjande, ökad  
belastning på sjukvårdssystemet och snedvriden efterfrågan. Detta gör att tillgäng-
ligheten blir sämre för dem som verkligen behöver vård. Genom att främja en mer 
ansvarsfull användning av sjukvårdsresurser och ett större ekonomiskt ansvarstagande 
bland patienter kan resurserna bättre riktas mot de områden där de behövs mest.
 
Genom att avskaffa högkostnadsskyddet för besök inom öppenvården kan onödiga 
eller repetitiva läkarbesök minskas. Detta kan även frigöra resurser och möjliggöra en 
mer effektiv fördelning av sjukvårdsresurser.
 
Höga kostnader för läkemedel utgör en betydande börda för sjukvårdssystemet och 
genom att öka patienternas delaktighet i kostnaderna kan man uppmuntra till en mer 
kostnadseffektiv användning av läkemedel. En kraftig höjning av taket i högkostnads-
skyddet för läkemedel kan öka medvetenheten bland patienter om kostnaderna för 
deras läkemedel och uppmuntra till mer medvetna val. Det kan också skapa en balans 
mellan tillgången till nödvändiga läkemedel och att minska överanvändning av  
läkemedel.
 
För att en sjukdom ska anses som sällsynt ska den högst förekomma hos 5 av 10 000 
invånare enligt europeiska läkemedelsmyndigheten EMA. En av dessa sjukdomar är 
Spinal muskelatrofi, SMA, som är en neuromuskulär sjukdom som leder till att  
musklerna försvagas och förtvinar. Varje år föds mellan 4 och 8 barn som drabbas  
av den svåraste formen av SMA.
 
Sedan ett antal år tillbaka finns medicin som kan sakta ner eller i vissa fall även  
förhindra att sjukdomsförloppet utvecklas hos personer som lider av SMA. Medicinen  
är dock dyr och ges därmed inte till alla svenska medborgare – inte beroende på hur 
sjuka de är eller beroende på hur väl medicinen kan tänkas hjälpa dem, utan endast 
vilken ålder de var när medicinen godkändes. Att nekas effektiv medicin trots att man 
lever och betalar skatt i Sverige är ovärdigt ett välfärdsland. Särläkemedel vilka är 
godkända av Läkemedelsverket måste kunna ingå i högkostnadsskyddet för alla som  
är i behov av dem.
 
Primärvården är en grundläggande komponent i hälso- och sjukvårdssystemet. För  
de allra flesta patienterna är primärvården den första, och kanske enda, kontaktpunkten 
med vårdpersonal vid sjukdom. Allt eftersom Sveriges befolkning åldras och växer ökar 
också hälsobehoven och den medicinska komplexiteten. Det leder i sin tur till  
att behovet av specialiserad kompetens inom primärvården blir alltmer uppenbar.
 
Genom att stärka primärvårdens kapacitet och kompetens kan sjukhusvården och 
psykiatrin avlastas. Det skulle inte bara förbättra patientvården utan även bidra till en 
mer kostnadseffektiv användning av sjukvårdsresurser.
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För att uppnå en primärvård som förmår möta vårdens behov krävs incitament för 
primärvården att ta en mer aktiv roll i att avlasta sjukhusvården och psykiatrin. I för stor 
utsträckning är idag primärvården endast en remittent till den övriga vården. För att 
komma ifrån det måste vårdens ersättningssystem premiera de aktörer som kan korta 
vårdkedjan och ge vården tidigt i processen.
 
Eftersom primärvårdsbesök idag är avsevärt billigare än sjukhusbesök kan det både 
vara strategiskt och ekonomiskt riktigt att bygga in fler incitament för primärvården att 
ta ansvar för en större del av vårdkedjan. En sådan strategi skulle inte bara underlätta 
en bättre resursfördelning utan också främja en mer integrerad vårdmodell, vilket är 
avgörande för en hållbar hälso- och sjukvårdssektor.
 
En starkare samverkan mellan primärvården och kommunerna är avgörande för att 
säkerställa kontinuitet i patientvården, speciellt efter utskrivning från sjukhus. Det 
gäller inte minst psykiatrin och geriatriken. Detta samarbete kan bidra till att förhindra 
återinläggningar, vilket är en betydande kostnad och belastning för sjukvårdssystemet.  
Genom att säkerställa att patienter får adekvat uppföljning och stöd i hemmiljön kan 
användningen av sjukvårdsresurser effektiviseras. Det kräver dock en tydligare struktur 
där kommuner premieras för att ta en del av ansvaret.
 
Därför vill vi:
 
• att den administrativa bördan inom vården ska minska
• att patienter i så stor utsträckning som möjligt ska ha en egen fast läkare eller 

psykolog
• att alla instanser som tillhandahåller skattefinansierad psykiatrisk vård ska redovisa 

sin behandlingsstatistik offentligt
• att farmaceuter ska få delta i läkemedelshantering, läkemedelsöversyn,  

farmakoterapigranskningar och rådgivning i större utsträckning inom  
sjukvården och psykiatrin

• att farmaceuter ska få hjälpa till att hantera och övervaka eventuella biverkningar  
av läkemedel i större utsträckning inom sjukvården och psykiatrin

• möjliggöra för tvärprofessionella läkemedelsgenomgångar oftare
• att godkända särläkemedel omfattas av högkostnadsskyddet
• att vårdbehövande ska kunna söka vård hos privata aktörer på bekostnad av 

regionen om maximalt antal kö-dagar uppnåtts inom ramen för vårdgarantin
• ha ett ökat samarbete mellan primärvård och specialiserad psykiatrisk vård 
• att primärvården ska ha den kompetens som krävs för att kunna avlasta sjukhus-

vården och psykiatrin
• att fler incitament skapas för primärvården att avlasta sjukhusvården och  

psykiatrin ha en större samverkan mellan primärvården och kommunen 
• att ett nationellt journalsystem utvecklas för hela vårdsystemet 
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Trygghet för unga
Kommunernas socialtjänst fyller flera viktiga funktioner i samhället. Ett av deras  
viktigaste uppdrag är vårdnads- och familjefrågor. Under 2022 var drygt 1.100 barn och 
unga placerade enligt Lagen om vård av unga i Sverige. Det befaras även att det finns 
ett stort mörkertal av barn och unga som skulle behöva få hjälp av socialtjänsten. För 
att göra detta måste socialtjänsten vara närvarande i den miljö där unga befinner sig, 
det vill säga i skolan. Om socialtjänsten utökar sitt samarbete med skolorna, kommunala 
liksom fristående, kan eventuella brister i barnens hem upptäckas i tid.
 
Varje skola ska enligt lag ha ett elevhälsoteam, och i grundskolan görs hälsokontroller 
av barnen där man undersöker den fysiska hälsan och deras utvecklingskurva. Här bör 
skolans vårdanställda fokusera även på att undersöka hur elevernas hemförhållande ser 
ut. Målet måste vara att upptäcka missförhållanden i hemmet i så stor utsträckning som 
möjligt, och det borde ligga ett större ansvar på elevhälsan att utreda i god tid om detta 
är fallet. Vid minsta misstanke om brister i vårdnaden ska skolan upprätta en oros- 
anmälan till socialtjänsten.
 
Socialt fältarbete är ett av flera sätt att arbeta uppsökande och förebyggande.  
Kommuner kan organisera, planera och genomföra arbetet på många olika sätt. Inte 
minst är skolan viktig i det arbetet, där barn spenderar stora delar av sin tid. I det 
sammanhanget är det viktigt att socialtjänsten informerar barn och unga om hur man 
kan få hjälp, eller exempelvis motverka bildande av kriminella gäng. I förskolan kan det 
dock handla mer om kontakten med föräldrarna och att se tidiga varningsklockor på 
eventuella brister i vårdnaden.
 
Vissa myndigheter, anställda och yrkesverksamma är enligt socialtjänstlagen skyldiga 
att anmäla till socialnämnden om de i sin verksamhet får kännedom om eller misstänker 
att barn far illa. För andra är det en rekommendation som följer av socialtjänstlagen. 

Detta innefattar medarbetare i verksamheter som jobbar inom vården eller direkt med 
barn, såsom skola. Även polis och kriminalvård har skyldighet att anmäla. Dock kan det 
framkomma missförhållanden i andra sammanhang än i dessa, exempelvis hyresvärdar. 
Även dessa yrkesroller bör inkluderas i den skyldighet som anges i socialtjänstlagen.
 



454 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Därför vill vi:
 
• ha ett utökat samarbete mellan skola och socialtjänst
• att elevhälsan i större utsträckning ska ta elevers hemförhållande i beaktande  

vid bedömning av elevers hälsa
• att socialtjänstens förebyggande arbete i för- och grundskolan stärks
• att socialtjänsten ska utöka det informerande arbetet riktat mot barn och  

unga i sociala medier
• att fler yrkesroller ska innefatta skyldighet att upprätta orosanmälan av barn
 
Socialtjänst och det kommunala uppdraget
Den dagliga verksamheten inom ramen för lagen om stöd och service till vissa funk-
tionshindrade (LSS) är en central del av det svenska stödsystemet för personer med 
funktionshinder. Det riktar sig till personer som inte står till arbetsmarknadens förfo-
gande och inte heller deltar i arbetsmarknadsåtgärder. Ofta handlar det om personer 
som har mycket svårt att få ett arbete på den reguljära arbetsmarknaden. Dessutom 
är sysslorna som görs i daglig verksamhet varierar mycket beroende på kommun och 
utförare.
 
En generell närmare anpassning till arbetsmarknaden skulle underlätta övergången 
från LSS-verksamhet till betalt arbete. Genom att skapa strukturer som liknar de i det 
reguljära arbetslivet – till exempel genom arbetspraktikplatser, mentorskapsprogram 
och samarbete med lokala företag – kan deltagarna gradvis vänja sig vid arbetsmiljöer 
och arbetsuppgifter som de sannolikt kommer att stöta på i framtiden.
 
Genom att reformera den dagliga verksamheten inom LSS för att i högre grad spegla 
arbetsmarknadens förhållanden närmar vi oss ett mer inkluderande samhälle där alla 
människor har möjlighet att utvecklas och bidra efter sin förmåga.
 
En nationell "tak över huvudet-garanti" skulle verka som en säkerhet för att varje individ 
har tillgång till en bostad, något som är avgörande för personlig stabilitet och integration 
i samhället. Genom att hjälpa hemlösa med problematiken kring vart man ska sova och 
vart ska man bo, möjliggör man mer tid för dessa människor att utbilda sig och arbeta. 
På så sätt är en bostad inte bara ett boende, utan det är även en investering i deras  
förmåga att på sikt bidra positivt till samhället. Genom att garantera bostad för alla, kan 
vi ge människor den trygghet och stabilitet de behöver för att förbättra sina liv och på 
sikt ge tillbaka till samhället, samtidigt som vi adresserar och minskar samhällets  
långsiktiga kostnader relaterade till hemlöshet som ökad sjuklighet och social  
utslagning. I dagens läge är det endast ett fåtal kommuner som hanterar ett nationellt 
problem vilket resulterar i en stor resursbörda på ett fåtal kommuner.
 
Under den senaste stora rapporten 2017 var det 33.000 hemlösa i Sverige och den 
siffran tros ha ökat sedan dess. För att effektivt motverka hemlösheten krävs dock mer 
än bara en övergripande garanti. Det behövs tydliga krav och riktlinjer för kommunernas 
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arbete med att bekämpa hemlöshet. Detta innebär ett ansvar för att identifiera och 
åtgärda de bakomliggande orsakerna till hemlöshet, såsom fattigdom, arbetslöshet, 
psykisk ohälsa och missbruk. Det är viktigt att kommunerna utvecklar konkreta  
handlingsplaner som är inriktade på att förebygga och minska hemlösheten. Dessa 
planer bör innefatta strategier för att ge stöd och resurser till hemlösa, samt regel- 
bundna rapporteringar om framstegen och effektiviteten i dessa åtgärder.
 
Idag gör socialtjänsten hembesök, ibland oanmälda, för att upptäcka brister i hemmet. 
Idag sker de oanmälda hembesöken dock endast vid misstanke om att någon i hemmet 
far illa. Utredarna inom socialtjänsten ska ta hänsyn till om vårdnadshavare inte vill 
släppa in socialsekreterarna i sitt hem, något som kan missbrukas av de föräldrar som 
missköter sig. Vid utredning av barn och unga bör socialsekreterare kunna bilda sig en 
uppfattning om hemförhållanden utan att det påverkas av intressehavare själva. Vid 
inbokade besök kan föräldrar röja bevis på misskötsel, eller påverka barnet i fråga inför 
samtal med socialtjänsten.
 
Artificiell intelligens (AI) utvecklas i rasande fart, och används mer och mer i olika 
professioner och verksamheter runt om i världen redan idag. Exempelvis utreds att  
använda AI-kameror för att upptäcka brott, och vissa företag använder AI för att 
upptäcka brister i olika sammanhang. Det ger jämlika och nyanserade underlag för 
beslutsfattare. Inom socialtjänsten sker många parallella utredningar, som görs helt 
manuellt idag av socialsekreterare eller handläggare. Det är viktigt för rättssäkerheten 
att bedömning och beslutsfattande fortsatt sker av professionen. Dock finns det ingen 
socialsekreterare som skulle kunna samla mer erfarenhet än den artificiella intelligen-
sen, och använda det i utredningar. På samma sätt som socialsekreterare bollar  
utredningar med varandra kan AI vara ett bra komplement för utredare inom  
socialtjänsten att fatta korrekta beslut.
 
Socialtjänsten är en av kommunernas kärnverksamheter, och det är viktigt att  
myndighetsutövningen sker professionellt. Alla beslut som tas av kommunen kan 
överklagas och prövas i förvaltningsdomstol. Det ostridigt att socialtjänsten kan utövas 
av privata aktörer, eftersom besluten inte fattas av dessa. Dock finns det flera delar 
inom handläggning, utredning och expertis som kan utföras av utomstående aktörer, på 
uppdrag av socialtjänsten. För att effektivisera socialtjänstens arbete bör kommunerna 
kunna delegera och outsourca vissa delar till konsultbolag med expertis inom  
respektive område.
 
När socialtjänsten utreder barn och unga upprättas i många fall en vårdplan, för att 
säkerställa att den unge får den vård som krävs och att vården sedan kan upphöra. I 
samband med dessa borde handläggarna och utredarna på socialtjänsten kunna ställa 
krav på vårdnadshavarna att detta efterföljs samt att kraven ska kunna villkoras.
 
Idag får barn och unga mycket av sin information från sociala plattform såsom 
Instagram och TikTok, där de lär sig nya saker och hänger med i aktuella frågor.  
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På samma sätt som journalistiken och politiken har börjat nå ut till unga genom sociala 
medier måste även socialtjänsten vara närvarande. Det informerande arbetet är viktigt 
för barn och unga för att få kunskap om hur man går tillväga för att koppla in social-
tjänsten i de fall där det behövs. Det offentliga måste finnas där folket finns och därav 
måste socialtjänsten finnas på sociala medier.
 
Samhället behöver alla verktyg det kan få för att komma till bukt med ungdoms- 
kriminaliteten. Ofta kopplas socialtjänsten in tidigt när ett avvikande beteende upptäcks 
hos ett barn. I dessa fall behöver socialtjänsten fler möjligheter att ta tvingande beslut 
för barnets bästa. Detsamma gäller all typ av vårdande tvångslagstiftning. Idag måste 
utredare och socialsekreterare ta tuffa beslut huruvida ett omfattande tvång ska infalla 
på den aktuella. Ofta är grunden inte tillräcklig för ett sådant beslut, och man måste 
därför vänta tills läget eskalerar innan ett beslut kan tas. Därför måste möjligheten att ta 
tvingande beslut på flera olika nivåer införas.
 
Därför vill vi:
 
• att daglig verksamhet inom LSS ska syfta till att ge deltagarna bättre möjlighet att 

klara sig på den ordinarie arbetsmarknaden
• att det ställs tydligare krav och riktlinjer på kommuners arbete kring hemlöshet
• utöka möjligheten för socialtjänsten att göra oanmälda hembesök
• ha en ökad användning av artificiell intelligens inom socialtjänsten
• ge socialtjänsten möjlighet att i högre uträckning ställa villkorade krav på vårdnads-

havare i samband med vårdplaner
• ha fler grader av tvångsåtgärder i lagarna inom socialtjänst

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman besluta: 
 
att1 anta motionen
 
att2 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att övergången från barn- och   
 ungdomspsykiatrin till vuxenpsykiatrin ska inledas från och med att patienten  
 fyller 17 år
 
att3 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att regioner ska erläggas en  
 kostnad för varje dag som de inte lever upp till vårdgarantin under en patients  
 övergång från barn- och ungdomspsykiatrin till vuxenpsykiatrin
 
att4 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att elevhälsovården ska kunna   
 remittera elever till barn- och ungdomspsykiatrin
 
att5 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att en skolsköterskas  
 informationsplikt gentemot vårdnadshavare kan stoppas vid behov på barnets  
 begäran
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att6 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att mer forskning ska ha underlag  
 på flickor med potentiell NPF-diagnos
 
att7 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att offentligt finansierade sjukhus  
 regelbundet ska redovisa sin produktivitet offentligt
 
att8 Moderaterna i Stockholms stad verkar för fler sjukhus i privat regi
 
att9 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att högkostnadsskyddet för besök  
 inom öppenvården avskaffas
 
att10 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att taket i högkostnadsskyddet för  
 läkemedel höjs kraftigt
 
att11        Moderaterna i Stockholms stad verkar för att daglig verksamhet inom LSS i  
 högre grad ska likna den ordinarie arbetsmarknaden
 
att12 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att ett nationellt tak över  
 huvudet-garanti införs
 
att13 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att privata vårdgivare i högre   
 utsträckning får utöva socialtjänstens uppdrag
 
att14 Moderaterna i Stockholms stad uttalar att desinformationskampanjer  
 mot svensk socialtjänst är ett hot mot demokratin
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 52 
Socialpolitik – trygg, effektiv, smart
I en tid där samhällets utmaningar växer och människors livsvillkor blir alltmer komplexa, 
är ett sammanhållet och effektivt socialt arbete viktigare än någonsin. Socialtjänsten 
utgör en central del i detta arbete – som en trygghet för barn, unga, familjer och äldre. 
Den nya socialtjänstlagen, som träder i kraft under 2025, markerar en viktig milstolpe. 
Den ger förutsättningar för ett mer förebyggande och lättillgängligt arbete och stärker 
individens delaktighet. Det är en modernisering som kommer i rätt tid, och som kan  
ge socialtjänsten bättre verktyg att möta dagens och morgondagens behov.
 
Samtidigt står vi inför en stor samhällsutmaning: den växande psykiska ohälsan bland 
barn och unga. Oro, ångest, stress och ensamhet blir allt vanligare – och allt fler unga 
söker hjälp. Vi kan inte acceptera detta som en ny norm. Det krävs kraftfulla insatser för 
att bryta utvecklingen. Här måste kommun, region och stat arbeta tillsammans, med 
samordnade insatser och långsiktiga satsningar.

För att lyckas måste vi också våga tänka nytt. Vi behöver fler förebyggande insatser, 
fler vuxna nära barn och unga i vardagen, starkare elevhälsa, och ett socialt arbete 
som möter unga där de är – i skolan, på nätet, i fritidsverksamheten. Vi behöver minska 
stuprören mellan olika delar av välfärden och se till att varje barn och ung människa får 
rätt stöd i tid.

Moderaterna i Region Stockholm arbetar mot en inriktning som innebär att åldern för 
Barn- och ungdomspsykiatrins målgrupp ska höjas till 25år, dvs ett BUP unga vuxna. 
Detta för att unga ska få gå kvar och få sin behandling avslutad i BUP hellre än att 
påbörja en transition tidigare till vuxenpsykiatrin.

Att regioner ska erläggas en kostnad för varje dag vårdgarantin inom psykiatrin inte 
efterlevs är en god tanke men riskerar att bli dyrt utan att lösa problemet. Snarare bör vi 
eftersträva att Regionen/vårdgivare alltid ska vara skyldiga att hänvisa patient till annan 
vårdgivare/Region/Land som kan erbjuda en mer tillgänglig vård, och att patientens 
hemregion får betala denna, utifall att hemregionen inte kan uppfylla den lagstadgade 
vårdgarantin. Det är också värt att betona att detta ska gälla oavsett vårdområde.

Just nu pågår ett omfattande regeringsuppdrag med fokus på att reformera elevhälsan 
och återinföra skolhälsovården. I det sammanhanget är det värt att understryka att den 
verksamhet som erbjuds i skolan ska kunna stötta eleven och avlasta BUP. Exempelvis 
genom att utföra medicinkontroller och uppföljning, som eleverna i dagsläget nu måste 
lämna skolan får att åka till BUP å göra. Genom en återinförd skolhälsovård skulle de 
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kunna remittera till BUP genom sin legitimation. Motionärerna föreslår att en  
skolsköterskas informationsplikt gentemot vårdnadshavare kan stoppas vid behov. 
Redan idag finns det möjlighet att i särskilda situationer skydda barn som far illa  
– exempelvis vid misstanke om våld eller övergrepp i hemmet. Att generellt luckra  
upp informationsplikten utanför sådana fall torde därför vara varken nödvändigt  
eller önskvärt.

Nyligen presenterade regeringen ett förslag om att höja kostnadstaket för  
högkostnadsskydd för läkemedel. Om förslaget går igenom träder detta i kraft  
under sommaren 2025.

Under de senaste åren har rapporteringen om allvarliga desinformationskampanjer i 
Stockholm ökat. Samtidigt har hot och påtryckningar blivit en del av social- 
sekreterarnas vardag. De senaste årens desinformationskampanjerna sprider en bild av 
att socialtjänsten inte står på invånarnas sida. Att socialtjänsten inte har gått uppsåt och 
att människor ska försöka undvika kontakt med socialtjänsten.  
 
Detta är djupt problematiskt och riskerar att bidra till en utveckling där de som skulle 
kunna få hjälp i ett tidigt skede istället håller sig undan och när socialtjänsten väl 
kommer in blir insatserna omfattande och fördomar upplevs bekräftas. För att bekämpa 
detta har Moderaterna i Stockholms stad tagit debatten och lämnat in flera förslag för 
att bekämpa den allvarliga utvecklingen. 

Den nya socialtjänstlagen kan bli en motor för ett kommande förändringsarbete  
– om vi vågar använda den rätt. Med samarbete, mod och vilja att lyssna på dem  
vi finns till för, kan vi skapa ett tryggare och mer sammanhållet samhälle för alla.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 6-8, 11 och 12

att  anse att-sats 2, 4, 9, 10, 13 och 14 besvarad

att  avslå att-sats 1, 3 och 5

Reservationer:
Peter Strandberg reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 53
Specialskolor för begåvade barn – en satsning  
på Sveriges framtid

Ina Djurestål, Norrmalm, Eva Ekendahl, Hedvig Eleonora och Natasha Ringblom, Maria

Sverige har under lång tid haft en skola utformad för att lyfta elever i behov av extra 
stöd, men saknat en tydlig strategi för att utmana och utveckla de barn som har en 
särskild begåvning. Det är avgörande att Sverige skapar bättre förutsättningar för 
våra mest talangfulla elever, inte bara för deras egen skull utan för landets långsiktiga 
konkurrenskraft. Genom att etablera specialskolor och tydligare satsningar på 
begåvade barn kan Stockholm och Sverige skapa en miljö där framtidens forskare, 
entreprenörer och innovatörer ges de bästa möjliga förutsättningarna att utvecklas.

Internationella exempel visar att särskilda skolor för begåvade elever kan ge mycket 
goda resultat. I länder som Singapore, USA och Tyskland finns det skolor som särskilt 
riktar sig till barn med hög begåvning, där eleverna ges en utmanande och anpassad 
utbildning som stimulerar deras intellektuella och kreativa utveckling. Genom att hämta 
inspiration från dessa modeller kan Stockholm bli en ledande stad inom utbildning för 
begåvade barn.

För att nå detta mål bör specialskolor för begåvade barn inrättas, där elever får en 
utbildning anpassad efter deras förmågor och intressen. Detta ska vara en tydlig 
satsning på att stärka Sveriges konkurrenskraft genom spetsutbildning och forskning, 
med en ambition att på sikt bidra till fler vetenskapliga framsteg och exempelvis fler 
Nobelprisvinnare. Antagningen till dessa skolor ska ske genom antagningsprover och 
undervisningen ska vara individanpassad för att maximera varje barns potential. Genom 
anpassade undervisningsmetoder och en specialutformad läroplan kan begåvade 
barn få den intellektuella stimulans de behöver för att utvecklas optimalt. Barn med 
särbegåvning blir idag ofta hemmasittare då de inte får den stimulans eller kognitiva 
utmaning de behöver. Således blir deras talang istället en negativ tillgång för både dem 
själva och samhället i stort.

Vidare behövs en större samverkan mellan skolor och näringslivet. Genom att skapa 
starkare kopplingar mellan utbildningsvärlden och företag kan begåvade barn få unika 
möjligheter att utveckla sina färdigheter genom praktikplatser, mentorskap och projekt-
arbeten. Skolor bör även samarbeta med högskolor och universitet för att ge eleverna 
tillgång till verkliga forskningsprojekt och akademiskt mentorskap.

För att säkerställa en strukturerad och långsiktig strategi bör ett nationellt program för 
talangutveckling inrättas. Genom att samordna insatser mellan skolor, kommuner och 
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näringsliv kan Sverige säkerställa att begåvade barn får de resurser och den stimulans 
de behöver för att utvecklas optimalt. Ett sådant program kan bidra till att ingen talang 
går förlorad på grund av bristande utbildningsmöjligheter.

Slutligen måste lärarutbildningen och kompetensutvecklingen för lärare förstärkas. 
Lärare som arbetar med begåvade elever bör få specialutbildning, exempelvis genom 
en lektorsutbildning med fokus på begåvade elever, för att på ett effektivt sätt  
identifiera och utveckla dessa barns potential.

Genom att vidta dessa åtgärder kan Stockholm bli en föregångare inom utbildning för 
begåvade barn och lägga grunden för en framtid där Sverige håller en ledande position 
inom vetenskap, innovation och ekonomi. Genom att aktivt investera i begåvade barn 
lägger vi grunden för en stark och konkurrenskraftig framtid för Sverige.

Med anledning av ovan föreslår vi förbundsstämman:

att1 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att inrätta specialskolor för   
 begåvade barn.

att2  Moderaterna i Stockholms stad verkar för att implementera    
 antagningsprover och individanpassade undervisningsmetoder för dessa   
 skolor.

att3 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att stärka samverkan mellan   
 skolor, näringsliv och akademi för att främja begåvade barns utveckling.

att4 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att skapa ett nationellt program   
 för talangutveckling i samarbete med kommuner och utbildningsaktörer.

att5  Moderaterna i Stockholms stad verkar för att utveckla specialinriktad   
 lärarutbildning för att säkerställa att begåvade barn får den bästa möjliga   
 undervisningen.

att6  motionen vidaresänds till Moderaternas partistämma
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 53 
Specialskolor för begåvade barn – en satsning på 
Sveriges framtid

Motionärerna adresserar frågan om hur särbegåvande elever ska bli utmanade och 
kunna nå sin fulla potential under sin skolgång.  Av naturliga skäl har skoldebatten i stor 
utsträckning fokuserats på de elever som har svårt att nå kunskapskraven i skolan. Att 
säkerställa att alla elever går igenom grundskolan med godkända betyg ska vara en 
självklarhet men den svenska skolväsendet behöver ha en högre ambition än så. 
 
Skollagen ger alla elever i samtliga skolformer en rätt att kunna utvecklas så långt som 
möjligt enligt utbildningens mål, trots detta sitter elever i varje klassrum som med rätt 
stimulans och ledning hade kunnat nå längre i sitt lärande. Den modratledda regeringen 
har under den här mandatperioden tagit flera viktiga steg för att möta denna elevgrupp, 
bland annat genom att permanenta spetsutbildningar för högstadiet och gymnasiet, 
samt genom att underlätta för nivåanpassningar. 
 
Utifrån detta finns det goda möjligheter att ta nästa steg för att fler elever ska kunna  
nå ännu längre. Särskilda skolor för särbegåvade elever är en spännande tanke och  
ett förslag som skulle kunna möjliggöra att fler elever, oavsett var i landet de bor, får 
utmanas på sin nivå. Understimulerade elever som går miste om sin potential är en 
förlust för både individen och samhället. 

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 1-6
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Motion 54
Säkra kvinnors valfrihet och rätt till vård

Merit Frost Lindberg, Anna-Lena Bohm, Karl Frostensson, Elisabeth Hellström, Börje 
Häggman, Clarence von Rosen, Barbro Ungfeldt, Moderata företagarrådet i Stockholm 
stad och län och Theréz Randquist, Susanne Sjöblom, Christina Huss, Alicja Lindell, 
Ann-Sofie Söderberg, Moderatkvinnorna i Stockholm stad

Vårdval Stockholm är ett system inom Region Stockholm som ger invånarna möjlighet 
att själva välja vårdgivare för en rad olika offentligt finansierade vårdtjänster. Systemet 
bygger på principen att patienterna ska ha frihet att välja vilken vårdgivare de vill gå till, 
oavsett om vårdgivaren är privat eller offentlig.

Region Stockholm har infört sitt vårdvalssystem inom ramen för Hälso- och sjukvårds-
lagen (HSL) och Lag om valfrihetssystem (LOV), och har formulerat egna riktlinjer 
och regler för hur vårdvalet ska fungera på regional nivå. Regionen ställer krav på alla 
vårdgivare som vill vara en del av vårdvalet och ansvarar för att godkänna och följa upp 
dessa aktörer. Vårdval Stockholm på vilar på ett starkt lagstöd genom HSL och LOV, 
som tillsammans säkerställer patienternas rätt till vårdval och regionernas skyldighet att 
tillhandahålla ett system för detta.

Det fria vårdvalet har varit en självklar förutsättning i Sverige sedan det infördes 2010 
och Stockholmsregionen har under denna tid varit en föregångare. På ett helt unikt  
sätt har Stockholmsregionen stegvis infört och utökat vårdvalen och valfriheten för 
patienterna som har kunnat välja den vård som passat dem bäst, inte minst utifrån 
kvalitet och geografisk närhet. På så vis har vårdvalet kortat vårdköer, förbättrat kvalitet 
och ökat effektiviteten.

Valfriheten har möjliggjort för patienter att välja vårdgivare inom primärvården, oavsett 
om dessa är offentliga eller privata aktörer. Vårdvalet i Stockholm har förutom primär-
vård omfattat specialistvård inkluderande ett flertal specialistmottagningar, exempelvis 
inom hudsjukvård, gynekologi, ögonsjukvård, barn-och ungdomstandvård samt  
ortopedi.

Patienternas möjlighet att välja eller välja bort ökar konkurrensen mellan vårdgivare. 
Detta tvingar vårdgivare att fortsätta utveckla sina verksamheter, öka kvaliteten,  
effektiviteten och tillgängligheten. I Stockholm har detta lett till att tillgängligheten har 
ökat, vårdköer minskat och att patienter haft en stor valfrihet och självbestämmande-
grad. 
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Sedan valet 2022 styrs Stockholmsregionen av en koalition mellan Socialdemokraterna, 
Centerpartiet, Miljöpartiet och Västerpartiet, vilka gemensamt tagit beslut om en helt ny 
inriktning. Trots de tydligt positiva effekterna av det fria vårdvalet har beslut tagits om 
en omställningsplan där vårdvalen kraftigt ska minskas ner och betydligt större del av 
vården ska bedrivas i egen regi. Vidare analys av beslutsgrund eller konsekvensanalys 
för denna totalomläggning finns inte att ta del av. Den enda motivering som kommun-
icerats är att tillgängligheten i sjukvården idag är hög vilket har lett till överkonsumtion 
och kostnadsökningar. Man anser att vården behöver bli mer ”behovsstyrd”.

Kvinnosjukvård har alltid historiskt varit underprioriterad. Trots detta har styret i  
Stockholm inlett en nedmontering med omfattande neddragningar just inom  
kvinnosjukvården inom både gynekologiska verksamheter och inom ätstörningsvården. 
Att kvinnor och unga flickor skulle söka hjälp hos gynekolog eller ätstörningsvård utan 
goda skäl finns det dock inga belägg för utan ter sig närmast kvinnofientligt. Det är 
en kvinnofientlig politik som nu förs fram, som inte bara riskerar stora försämringar i 
tillgänglighet och vård för kvinnor utan också kommer att försämra jämställdheten i 
vården. Detta går helt emot målet om en jämlik vård för alla i Sverige vilket också strider 
mot Hälso- och sjukvårdslagen (HSL).

Att begränsa det fria vårdvalet i regionerna riskerar att ha flera negativa konsekvenser 
såsom försämrad valfrihet och tillgänglighet för patienterna. Minskad konkurrens 
riskerar på sikt också att försämra vårdens kvalitet. 

För att säkerställa att alla kvinnor och medborgare, oavsett var man bor i Sverige, ska 
ha samma möjlighet att välja vårdgivare, bör Moderaterna i Stockholm stad verka för att 
förslag om lagstiftning läggs fram som förhindrar lokala majoriteter i regionerna från att 
begränsa det fria vårdvalet.

Med anledning av ovan yrkas: 

att1  Moderaterna i Stockholm stad verkar för att lagstiftningen ses över, så att   
 lokala majoriteter i regionerna inte kan begränsa det fria vårdvalet och   
 inskränka kvinnors och medborgares valfrihet baserat på ideologisk grund.

att2  förbundsstämman vidaresänder motionen till nästkommande    
 partistämma.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 54 
Säkra kvinnors valfrihet och rätt till vård
Det fria vårdvalet har varit en självklar förutsättning sedan det infördes under ledning 
av Moderaterna 2010. Vårdval Stockholm är ett ersättningssystem som infördes av den 
moderatstyrda regionen, och systemet har både förändrats och justerats sedan  
införandet. Patienternas möjlighet att välja eller välja bort ökar konkurrensen och 
uppmuntrar vårdgivare att fortsätta utveckla sina verksamheter, öka kvaliteten,  
effektiviteten och tillgängligheten. I Stockholm har detta lett till att tillgängligheten  
har ökat, vårdköer minskat och att patienter haft en stor valfrihet och själv- 
bestämmandegrad. Samtidigt fungerar det inte optimalt överallt. I vissa fall fungerar 
Lagen om offentlig Upphandling (LOU) bättre som form än LOV, som exempelvis kan 
leda till att mottagningar i ytterstaden läggs ned och i stället flyttar in till city.  

Förbundsstyrelsen står upp för valfrihet och rätten att välja vårdgivare, det är en del av 
vårt moderata DNA. Vi beklagar djupt att Socialdemokraterna ägnar sig åt ideologisk 
nedläggningspolitik, där de bland annat föreslagit neddragningar inom att gynekologin 
med drygt 20 miljoner kronor. Kvinnosjukvård har historiskt alltid varit underprioriterad. 
Trots detta har vänsterstyret i Stockholm inlett en nedmontering med omfattande  
neddragningar just där och inom ätstörningsvården, vilket också försämrar jäm- 
ställdheten inom vården. 

Förbundsstyrelsen anser att det bör finnas utrymme för regionala beslutsfattare att ha 
en bred verktygslåda att använda för att: 1) Säkra bästa vården till bästa kostnaden 2) 
Värna patienternas valfrihet och 3) Värna medarbetarnas rätt att välja arbetsgivare.
 
Den nuvarande att-satsen är välmenad, men ej optimal i sin nuvarande form med 
anledning av det som nämns ovan, samt att det i framtiden kan komma bättre  
ersättningssystem än det vi har i dag.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1 besvarad

att  avslå att-sats 2

Reservationer: 
Susanne Sjöblom, Theréz Randquist och Merit Frost Lindberg reserverar sig till förmån 
för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 55
Utvecklad närståendetjänst i  äldrevården 
 
Madeleine Siösteen Thiel, Engelbrekt

Sverige driver en digitaliseringsutveckling vilken medför genomgripande förändringar  
i alla sektorer i samhället. Även seniorerna bör kunna dra större nytta av den  
utvecklingen.
 
I Stockholms län väntas en stark andel av befolkningsökningen ske i åldersgruppen 
över 80 år samtidigt som det är denna grupp som står för nära hälften av vård-och 
omsorgsbehovet i Stockholms stad.
 
Mot bakgrund av bättre levnadsvanor, ett förbättrat hälsoläge och mer välutvecklade 
tekniska hjälpmedel kommer vår äldregrupp att växa. Med detta följer ett ökat behov 
av kommunal och regional service och omsorg  under fler år än tidigare. En samordnad 
vård och omsorg, vilken kan möta upp medborgarnas behov, kräver ökade resurser. I 
detta inkluderas även utvecklade gemensamma kontaktvägar mellan regionens  
sjukvård och kommunens vård- och omsorg.
 
Med växande äldregrupper i samhället följer även en ökad grupp av närstående. Dessa 
kan ses som en resurs i vården av de äldre. Men med oklara informationsvägar mellan 
vårdgivare och närstående finns stor risk att resurskapaciteten begränsas.
 
För brukare som är hemmaboende är personalen från hemtjänsten (i kommunal regi 
eller av privata utförare) mer lätt kontaktad och känd av närstående. I vårdboenden  
(kommunala och fristående) kan kontaktvägarna bli längre pga heldygnsomsorgen och 
arbetsskiften. I all vård och omsorg bör ett helhetsperspektiv finnas med vårdtagaren i 
centrum.
 
Förståelsen och information för vad som sker i vårdfrågorna, och vad som är den bästa 
omsorgen, kan vara svår att konkret förstå för den enskilde äldre. Kan gälla vardagliga 
bestyr liksom frågor kring medicinering, läkarbesök, sjukhusbesök, tandkontroller, 
klagomål kring mat, promenadhjälp med mera. Här kan den närstående vara en  
kontaktlänk mellan vårdgivare och vårdtagare - men bara på den enskildes egna villkor.
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I en storstad som Stockholm kan avstånden mellan familjemedlemmarna synas  
avsevärda geografiskt och anhörigbesöken bli mer sporadiska. Familjemedlemmar,  
eller nära vänner, känner brukaren väl och kan föra en dialog med personalen om hur 
omsorg och vård kan planeras på bästa sätt. Det borde finnas ett reciprokt intresse att 
utveckla nära kontakt från den vårdgivande organisationen till närstående.
 
En god och kontinuerlig dialog är väsentlig för att stötta och informera de närstående. 
Den dialogen är viktig oavsett om den äldre bor hemma med hemtjänst eller bor på ett 
vård-och omsorgsboende. Former måste även finnas för att säkerställa en fungerande 
dialog med brukaren i centrum, även i de fall engagerade anhöriga och vänner saknas. 
 
Idag är det svårt som anhörig att få ta del av daglig vårdplanering och se på vilket sätt 
man kan bidra. Stockholms stads sk Omsorgsdagboken är en e-tjänst där anhöriga 
(med skriftligt samtycke från brukaren) kan följa vissa insatser inom äldreomsorgen, 
främst i kommunal regi och inte för alla former av boenden. (Inga anteckningar hittar 
man där heller från den medicinska sidan, från Regionen). Ofta finns viss fördröjning i 
inmatningen från personalen och språkförbistring kan ske.
 
Registrerade anhöriga, med fullmakt från brukaren, bör i utvecklad form ses som en 
väsentlig och nödvändig resurs i vård. För en bättre individanpassad äldrevård bör 
en utvecklad digital plattform, för både kommunala-och fristående uppdragsenheter, 
samverka med regionens sjukvård.
 
Mot bakgrund av ovanstående yrkar jag:
 
att1  Moderaterna ska verka för att det i Stockholm stad och i Region  Stockholm  
 skapas samordnade rutiner, digitala verktyg och digitala plattformar för   
 kontakt mellan vårdgivare och närstående.
 
att2  Moderaterna ska verka för att dessa rutiner, digitala verktyg och digitala   
 plattfornar utformas på lika sätt för de offentliga och privata vårdgivarna.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 55  
Utvecklad närståendetjänst i  äldrevården
Digitalisering, AI och e-hälsa kommer att revolutionera äldrevården och omsorgen  
på flera sätt genom exempelvis; förbättrad tillgänglighet och effektivitet, snabbare 
diagnoser och behandlingar, automatisering av rutiner och mer personlig och  
individanpassad vård. Samtidigt kan man med hjälp av digitala verktyg öka säkerheten 
med övervakning och på så vis snabbare upptäcka eventuella problem.  

Sverige har länge varit en pionjär inom digitalisering och e-hälsa, där man  
implementerat olika digitala lösningar, såsom trygghetslarm med GPS-funktion och 
kameraövervakning för tillsyn i bostaden. Dessutom har Sverige utvecklat e-tjänster 
som Omsorgsdagboken, där anhöriga kan följa insatser inom äldreomsorgen. Andra 
föregångsländer är bland annat Nederländerna, Japan, Danmark, Finland. Där flera av 
länderna använder robotar för att hjälpa äldre med dagliga aktiviteter och social  
interaktion. Man nyttjar även avancerade telemedicinska lösningar och system för 
fjärrövervakning, hälsokontroller och digitala patientjournaler. I Finland har man  
utvecklat smarta hemteknologier och digitala plattformar för att underlätta  
kommunikationen mellan vårdgivare och närstående

Förbundsstyrelsen är positiv till andemeningen i motionen, och vill även tillägga att 
virtuella vårdmöten kan leda till både ökad självständighet och livskvalitet, vilket även 
bidrar till kostnadseffektivitet. Digitaliseringsresan inom vård och omsorg och även 
sjukvården är påbörjad, men tempot bör öka.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 1

att  anse att-sats 2 besvarad
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Motion 56 
Assisterad dödshjälp
Oscar Andrén, Skarpnäck

Bakgrund
Grunden för svenska hälso- och sjukvård är att förebygga, utreda och behandla  
sjukdomar och skador samt att lindra lidandet för patienter som befinner sig i livets 
slutskede. Precis som alla annan sjukvård måste den vård som erbjuds patienten i livets 
slutskede bygga på respekt för patientens integritet och självbestämmande. Redan idag 
har läkare möjlighet att avbryta livsuppehållande behandling i de fall patienten så önskar 
och är införstådd med de behandlingsalternativ som finns. 

För den obotligt sjuke patienten som idag vill avsluta livet i förtid finns bara två 
alternativ:  

1. Avsluta livet genom aktivt själv begå självmord.
2. Boka tid hos en självmordsklinik utomlands. 

Mot denna bakgrund ska Moderaterna verka för att en utredning tillsättas för att utreda 
införandet av assisterad dödshjälp.

Förslag till beslut:

att1  Moderaterna verkar för att utreda införandet av assisterad dödshjälp för   
 obotligt sjuka I Sverige.  
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 56 
Assisterad dödshjälp
Assisterad dödshjälp är en komplex och känslig fråga som väcker starka känslor och 
etiska överväganden. Som moderater är vi för individuell frihet och självbestämmande 
i så hög grad som möjligt, så länge vi inte inskränker på eller skadar någon annan. Man 
kan argumentera för att människor bör ha rätt att bestämma över sina egna liv, vilket 
betonar vikten av att respektera individens önskemål och ge dem möjlighet att avsluta 
sitt liv på ett värdigt sätt. En annan viktig aspekt är minskningen av lidande. Assisterad 
dödshjälp kan erbjuda en möjlighet att avsluta outhärdligt lidande för patienter som inte 
kan få lindring genom palliativ vård. För dessa patienter kan livskvaliteten vara viktigare 
än livslängden, och assisterad dödshjälp kan säkerställa att deras sista tid är så smärtfri 
och värdig som möjligt. Att respektera patientens önskemål om att ha kontroll över sin 
död kan ses som en del av att ge god vård och omsorg.

Samtidigt finns det argument emot assisterad dödshjälp. Många läkare och  
vårdpersonal anser att deras främsta uppgift är att rädda liv och lindra lidande, inte att 
avsluta liv. Assisterad dödshjälp kan strida mot denna grundläggande etiska princip 
och skapa en konflikt mellan vårdpersonalens yrkesetik och patientens önskemål. Det 
finns också en oro för risk för missbruk. Legaliserad assisterad dödshjälp kan leda till 
att sårbara grupper, såsom äldre och funktionshindrade, känner sig pressade att välja 
dödshjälp. Detta kan skapa en farlig situation där människor känner sig tvingade att 
avsluta sina liv på grund av sociala eller ekonomiska påtryckningar. Kritiker menar att 
legalisering av assisterad dödshjälp kan leda till en gradvis utvidgning av kriterierna för 
att bevilja dödshjälp, vilket kan resultera i att fler människor får dödshjälp på felaktiga 
grunder, något som kan skapa en utveckling där gränserna för vad som är acceptabelt 
ständigt flyttas.

Förbundsstyrelsen anser att frågan är komplex, och vi menar att frågan om assisterad 
dödshjälp kräver noggranna överväganden av både etiska och praktiska aspekter. Det 
är viktigt att balansera individens rätt till självbestämmande med behovet av att skydda 
sårbara grupper och upprätthålla medicinsk etik.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1 besvarad
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Motion 57 
Implementering av Nationell demensstrategi
Helena Bonnier, Oscar Södra, Kristina Ekelund Gärdet och  
Annika Sandström Oscars Norra
 
Demenssjukdomar är en av vår tids stora folkhälsoutmaningar. Socialdepartementet har 
tagit fram en förnyad strategi  hur samhällets olika aktörer kan ge ett bättre stöd till de 
personer som har fått eller riskerar att få en demensdiagnos. (Nationell demensstrategi 
2025-2028 komplement till Socialstyrelsens Nationella Riktlinjer)  
 
Man fastslår att Socialtjänstens och hälso- och sjukvårdens insatser skall vara  
samordnade vad gäller att främja hälsa och förebyggande ohälsa. Strategin fastslår 
även att anhöriga till en person med demenssjukdom skall få tillgång till adekvat stöd 
och kunskap för att kunna utöva frivillig anhörigvård på ett hållbart sätt.
 
Den övervägande delen av personer som får diagnosen är äldre personer samt att 
personer med utvecklad demens är äldre. 
 
I underlaget för den nya strategin konstateras att kunskapsnivån idag är generellt sett 
för låg för att möta behoven. Det krävs personal med god kunskap om demens- 
sjukdomar, liksom personalkontinuitet och språkkunskap.
 
Det har konstaterats att 40 procent av alla demenssjukdomar kan vara kopplade till  
påverkbara livsstilsfaktorer. Det krävs både information och insatser från samhällets 
olika aktörer att tillsammans med individen underlätta samt genomföra de  
evidensbaserade åtgärderna.
 
En evidensbaserad metod är FINGER som utgår från fem komponenter: kost, fysisk 
aktivitet, sociala aktiviteter, kognitiv träning och kontroll på sina värden (blodtryck, 
kolesterol, vikt och blodsocker). Andra faktorer som kan påverka utveckling av demens-
sjukdomar är ofrivillig ensamhet, social isolering, obehandlad hörselnedsättning samt 
dålig munhälsa.
 
De första kontakter personer i behov av omvårdnadshjälp har är biståndshandläggare. 
Det är helt avgörande att dessa har utbildning om demenssjukdom för att kunna avgöra 
vilka insatser som kan behövas liksom även kunna föreslå vidare insatser och  
omvårdnad. 



472 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Vid kognitiv sjukdom behövs, då sjukdomarna är progressiva, både hälso- och  
sjukvårdsinsatser liksom omsorgsinsatser. Demensteam bör därför inrättas i samverkan 
mellan kommun och region. Dessa team skall stödja såväl den enskilde som anhöriga.
De kan även vara ett kunskapsstöd både vid särskilda boenden för dementa samt 
övriga vård-omsorgsboende. 
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman besluta:
 
att1 Förbundsstämman ger Moderata gruppen i Stockholms kommun och  
 Region Stockholm i uppdrag att aktivt verka för att riktlinjerna i  
 ”Nationell demensstrategi 2025-2028” genomförs
 
att2 Förbundsstämman uttalar att Moderaterna skall verka för att  
 biståndshandläggare skall ha dokumenterad kunskap om demenssjukdomar 
 
att3 Förbundsstämman uttalar att Moderaterna skall verka för att inrätta  
 demensteam med aktivt deltagande från kommuner och regioner



473Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 57 
Implementering av Nationell demensstrategi
Förbundsstyrelsen delar uppfattningen om att demenssjukdomar utgör en av vår tids 
stora folkhälsoutmaningar och att det är av yttersta vikt att samhällets insatser är 
välkoordinerade och evidensbaserade.

Det krävs en hög kunskapsnivå hos personalen för att möta behoven hos personer 
med demenssjukdomar. En grundutbildning i demenssjukdom hos all personal är därför 
nödvändig, för att säkerställa att de insatser som erbjuds är anpassade efter individens 
behov. I övrigt ser vi positivt på förslaget om att inrätta demensteam i samverkan mellan 
kommun och region. Dessa team kan spela en avgörande roll i att stödja både den 
enskilde och anhöriga, samt bidra med expertkunskap till vård- och omsorgsboenden.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

 att bifalla att-sats 1-3
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Motion 58  
Hemtjänst i utveckling

Helena Bonnier, Oscar Södra, Kristina Ekelund, Gärdet och Annika Sandström,  
Oscars Norra

Med ökat antal äldre och med ökad efterfrågan av hemtjänst behöver nuvarande 
hemtjänst utvecklas och diversifieras. Undersökningar visar att allt fler äldre önskar ha 
kvar sitt eget  boende.
 
Kommunen har ansvar för hemtjänst enligt socialtjänstlagen. Behovsprövad bedömning 
genomförs av biståndshandläggare. Ny lagstiftning ger möjlighet till förenklad bistånds-
bedömning vilket kommuner skall ge tydlig information om. Detta gäller alla utövare av 
hemtjänst. (4 kap. 2a§ Socialtjänstlagen)

Information bör även ges att den biståndsbedömda hemtjänsten kan kompletteras  
med hemtjänst som erbjuder Rut-avdrag.
 
Enligt en ny bestämmelse i socialtjänstlagen krävs att den som har hemtjänst skall 
erbjudas en fast omsorgskontakt.
 
Hjälp kan behövas av olika slag, såsom vid allmän svaghet, rörelseproblem, demens 
och kroppsvård. Därmed ställs krav på den utbildning som utövarna av hemtjänst skall 
besitta. Ledarskapets ansvar bör tydliggöras och fortbildning till undersköterskor skall 
genomföras. Av särskild vikt bör språkkunskaper uppmärksammas.
 
Gränserna mellan det kommunala ansvaret och regionens leder ofta till problem som 
går ut över den behövande personen. Av det skälet bör nya samarbetsformer sökas.
 
Förutsättningarna för den beviljade insatsen kan snabbt förändras. Det kan vara  
förändrad hälsan men även andra personliga förändringar.  Av dessa skäl är  
regelbundna uppföljningar samt utvärdering av största vikt. 
 
Utförarna av hemtjänst måste vara lyhörda för möjligheter att använda välfärdsteknik i 
samarbete med den äldre. 
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Med anledning av ovanstående föreslås att förbundsstämman besluta:
 
att1 Moderaterna i Stockholms stad skall kräva att förenklad biståndsbedömning  
 införs 
 
att2 Moderaterna i Stockholms stad skall informera om att biståndsbedömd hem 
 tjänst kan kompletteras genom nyttjande av Rut-avdrag
 
att3 Moderaterna i Stockholms stad skall arbeta för att biståndshandläggare skall  
 ha dokumenterad kompetens om undernäring, munhälsa och demens
 
att4 Moderaterna i Stockholms stad skall begära att förnyad prövning av insats  
 samt kvalitetsuppföljning löpande skall ske inom äldreomsorgen
 
att5 Moderaterna i Stockholms stad skall arbeta för att ledarskap och kompetens  
 ständigt skall utvecklas och att grundutbildningen av personal skall höjas och  
 även innefatta svenska språket
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 58 
Hemtjänst i utveckling
Med ett ökande antal äldre och en växande efterfrågan på hemtjänst och annan  
service, står vi inför en stor utmaning att både utveckla och diversifiera utbudet.  
Det är tydligt att många äldre önskar bo kvar i sina hem, vilket ställer krav på att vi 
anpassar våra tjänster för att möta deras behov.

Det är i grunden positivt med en ny lagstiftning som möjliggör förenklad bistånds- 
bedömning. Samtidigt kan en förenklad biståndsbedömning innebära risker för  
integriteten och säkerheten för den äldre, om processen inte genomförs på ett adekvat 
sätt. Det är viktigt att säkerställa att förenklingen inte leder till att viktiga behov förbises. 
Genom att göra processen mer tillgänglig och mindre byråkratisk kan vi stärka de äldres 
självbestämmande och frihet. Det är viktigt att kommunerna ger tydlig information om 
denna möjlighet, så att alla utövare av hemtjänst kan dra nytta av den.

Införandet av en fast omsorgskontakt skulle skapa kontinuitet och trygghet för den 
äldre, vilket är avgörande för välbefinnandet. Samtidigt vet vi att den stora utmaningen 
är att rekrytera kompetent personal som vill stanna kvar och utvecklas i yrket.  

Förbundsstyrelsen anser att det är helt nödvändigt att ställa krav på utbildning, 
inklusive införande av språktest för personal inom våra välfärdsverksamheter. 

Det finns ett behov av nya samarbetsformer mellan staden och regionen, där det i vissa 
avseenden brister, vilket går ut över brukare och patienter. En bättre samverkan skulle 
minska de problem som uppstår vid gränsdragningar mellan kommun och region, och 
samtidigt förbättra vården för den enskilde. Regelbundna uppföljningar och utvärde-
ringar är nödvändiga för att säkerställa att insatserna anpassas efter förändrade behov 
och för att upprätthålla hög kvalitet. Förbundsstyrelsen stödjer förslagen om att  
utveckla hemtjänsten och ser många fördelar med dessa initiativ.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:
 
att  anse att-sats 1-5 besvarad
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Motion 59
Välfärdsteknik en nödvändig tillgång som  
bör utvecklas
Helena Bonnier, Oscar Södra, Kristina Ekelund, Gärdet  
och Annika Sandström, Oscars Norra

Välfärdsteknik är digital teknik som syftar till att bibehålla samt öka trygghet, aktivitet, 
delaktighet och självständighet för den enskilde.

Rätt använd teknik underlättar genomförandet av basala tjänster vid biståndsbedömda 
insatserinsatser för omsorg och hälsovård.  Det innebär även mer personlig frihet för 
vårdtagaren. 
 
Att kunna ta del av det digitala samhället blir mer och mer nödvändigt.
Av det skälet är det viktigt att kommuner ger stöd och information.  Det kan vara 
utlåning av digital teknik, digitala handledare, support, stödmaterial och träffpunkter  
för digital information.
 
Välfärdsteknik är idag ett etablerat inslag i äldreomsorgen. Vi – Moderata seniorer  
- har en stor uppgift att medverka till samt sprida information om denna möjlighet för  
en tryggare vård och omsorg. 
 
För att teknikens inträde i den personliga vården skall bli en tillgång krävs integritet.  
Det måste säkerhetsställas vid avtal. Den kostnadsbesparing vårdgivaren får är inte 
försumbar men får aldrig bli styrande för insatsen.
 
Vid nyttjade av de tjänster som kommunens välfärdsteknik erbjuder skall alltid avtal 
mellan berörda parter tecknas  
Det finns även liknande tjänster från privata företag där samma förutsättningar gäller.
 
Av de tjänster digital teknik kan erbjuda är tillsyn, både dag och natt. Det innebär att 
trygghetskamera, värmekamera eller annan teknik installeras i den enskildes hem. 
 
Ett passivt larm kan även erbjudas. Det kan bestå av larmmattor, dörrlarm, avvikelselarm 
eller andra sensorer som registrerar avvikelser. Larm kan även bäras av den enskilde på 
kroppen för att exempelvis registrera fall.
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Trygghetslarm via Gps-larm kan även erbjudas. Detta larm sänder koordinator även till 
annan person, exempelvis anhörig. Viktig information för att söka efter person som  
gått vilse eller har behövt larma vid olycksfall i hemmet eller på annan plats.
 
Den digitala tekniken ger möjlighet att avlasta den resurskrävande sjukhusvården 
där det är medicinskt möjligt. Att efter ett akut sjukdomsförlopp kunna – fortfarande 
inskriven för vård – vara i hemmet med professionell vård utövad via digitala plattformar 
i kombination med personlig kontakt är i framtiden nödvändigt. Det innebär även en 
stor kostnadsbesparing för Regionen. För den enskilde har det även stor betydelse för 
behovet av integritet och egenmakt.
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman besluta:
 
att1 Moderaterna i Stockholms stad skall kräva att kommunen  
 tillhandahåller information och vägledning om digitala tjänsters möjligheter
 
att2 Moderaterna i Stockholms stad och Region skall arbeta för att även digital vård  
 skall erbjudas inom sluten hälso- och sjukvård
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 59 
Välfärdsteknik en nödvändig tillgång som  
bör utvecklas

Välfärdsteknik är utan tvekan en viktig komponent för att förbättra tryggheten och 
samtidigt bidra till ökad aktivitet, delaktighet och självständighet för den enskilde. Som 
moderater värnar vi individens frihet och självständighet, där digitalisering, AI  
och teknologi kommer att spela en allt större roll framöver, så även inom vård och 
omsorg. Med hjälp av tekniken kommer genomförandet av basala tjänster inom omsorg 
och sjukvård att underlättas, samtidigt som vi måste säkerställa att den personliga  
integriteten skyddas i så stor omfattning som möjligt vid användning av tekniska 
hjälpmedel med GPS mm.  

Kommunernas och regionernas information och utbildning kring användandet av 
digitala hjälpmedel för brukare och närstående, är oerhört viktig. Förbundsstyrelsen 
anser därför att utlåning av digital teknik, digitala handledare, support och träffpunkter 
för digital information är ett mycket bra initiativ. Samtidigt måste vi säkerställa att dessa 
tjänster är tillgängliga för alla, oavsett var i staden du bor. Förbundsstyrelsen håller med 
om andemeningen i motionen, och menar att detta är något vi arbetar med och står 
bakom inom stad och region. 

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:
 
att bifalla att-sats 2 
 
att anse att-sats 1 besvarad
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Motion 60  
Arbetsdifferentiering inom äldreomsorgen

 Helena Bonnier, Oscar Södra och Kristina Ekelund, Gärdet     

Alla kan inte vara bra på allt. Inom äldreomsorgen utförs många olika uppgifter  
där olika kompetens inte alltid uppmärksammas och tillvaratas.
 
Vi står inför stora utmaningar vad gäller bemanning av de tjänster som möjliggör  
en bra äldreomsorg, dels den växande andel äldre i samhället som behöver omsorg  
och även svårighet att bemanna de tjänster denna omsorgen kräver.
 
Det är svårt att rekrytera och behålla personal, sjukfrånvaron är hög (jämfört med  
andra branscher). För att göra arbetet inom äldreomsorgen mer attraktivt, bör man  
öka möjligheten till inflytande och flexibilitet i arbetet samt ge bättre ledarskapet.
Att dela upp omsorgspersonalens arbetsuppgifter mellan olika personalkategorier, 
arbetsdifferentiering, kan vara en del av flera lösningar för att hantera äldreomsorgens 
utmaning med kompetensförsörjning. Det ger även möjlighet att erbjuda fler karriär- 
vägar.

Exempelvis kan personal som saknar vård- och omsorgsutbildning utföra service- 
insatser såsom städ, tvätt, inköp och matdistribution. Det kan innebära att  
undersköterskor kan utföra mer kvalificerade omvårdnadsuppgifter. 

Socialstyrelsen följer den analys som Myndigheten för vård- och omsorgsanalys 
fortlöpande gör för att följa utvecklingen av detta nya arbetssätt.

Att införa arbetsdifferentiering i hemtjänst men även i särskilt boende bör av nämnda 
skäl genomföras i Stockholms kommun.
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman besluta:

att1 Förbundsstämman beslutar ge moderata gruppen i Stockholms kommun i  
 uppdrag att aktivt verka för att arbetsdifferentiering införs inom    
 äldreomsorgen
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 60 
Arbetsdifferentiering inom äldreomsorgen
Förbundsstyrelsen är positiva till införandet av arbetsdifferentiering inom äldreomsorg, 
hemtjänst och särskilt boende. Vi anser dock att det bör vara upp till varje kommun att 
själva besluta kring huruvida det är lämpligt och genomförbart. Stockholm skulle kunna 
agera pilotkommun, då det är ett viktigt steg för att möta de utmaningar vi står inför vad 
gäller bemanning och kompetensförsörjning inom äldreomsorgen. På så vis kan få in fler 
yngre och personer som står längre ifrån arbetsmarknaden, som kan utföra de enklare 
sysslorna som inte kräver medicinsk kompetens. Vi ser också att arbetsdifferentiering 
kan skapa fler karriärvägar och möjligheter till inflytande och flexibilitet i arbetet. Vi 
har tidigare föreslagit att införa karriärtjänster inom förskolan i Stockholm, detta skulle 
kunna innebära ett liknande upplägg. 

Genom att låta personal utan vård- och omsorgsutbildning utföra serviceinsatser, 
kan undersköterskor och annan vårdutbildad personal fokusera på mer kvalificerade 
omvårdnadsuppgifter. Att införa arbetsdifferentiering i hemtjänst och särskilt boende i 
Stockholms är ett steg i rätt riktning för att säkerställa en hållbar och kvalitativ  
äldreomsorg.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 1
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Motion 61   
God munhälsa  - en förutsättning för individens  
välbefinnande 
 
Helena Bonnier, Oscar Södra och Kristina Ekelund, Gärdet 
 
De senaste åren har kunskapen successivt ökat om den orala hälsans samband med 
det övriga hälsotillståndet, och det är numera väl känt att sjukdom i munnen kan vara 
såväl en orsak till som en följd av sjukdomar i övriga kroppen. 
 
Hjärt- och kärlsjukdomar, lunginflammation, demenssjukdom, undernäring och  
fallolyckor är några av de hälsoproblem som är av speciellt intresse i relation med  
munhälsan.  
 
Det finns grupper med förhöjd risk för försämrad munhälsa och grupper med sämre 
munhälsa. Äldre personer får ofta en försämrad salivsekretion, dels på grund av just 
högre ålder, dels på grund av att många har läkemedel som påverkar salivproduktionen. 
Äldre personer kan också få försämrad motorik och därmed svårare att sköta sin  
munhygien. En särskilt utsatt grupp är personer med demens där hälsorutiner ofta 
rubbas.  
 
Det är glädjande att våra politiker i Regeringen nu uppmärksammar munhälsans  
betydelse för livskvaliteten. De förändringar som nu genomförs är välkomna och av  
stort värde. 
 
Dock är de förebyggande åtgärderna för att motverka dålig munhälsa inte prioriterade. 
Och ansvaret  ligger till största delen på den omsorg som kommunen ger, både inom 
hemtjänsten och inom omsorgsboenden. Att uppmärksamma munhälsan borde, av alla 
ovan nämnda skäl till ohälsa vara självklart vid biståndsbedömning som ju skall syfta till 
att ge personer bra livsvillkor. Tillgång till tandhygienister i samarbete med  
biståndshandläggare bör prioriteras. 
 
Munhälsan har mycket stor betydelse på omsorgsboenden, där all kraft skall läggas på 
välbefinnande. Vård- och omsorgsboenden skall ha ett hälsofrämjande förhållningssätt. 
Detta innefattar självklart även munvård. Riktlinjerna säger att daglig munvård skall ske 
två gånger om dagen och bestå av tandborstning och behandling av torra slemhinnor.
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Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman besluta:
 
att1 Moderata gruppen i kommunfullmäktige kräver att bedömning av munhälsa  
 skall ingå som del i biståndsbedömning och leda till rekommendation eller   
 åtgärd
 
att2 Moderata gruppen i kommunfullmäktig kräver att vård- och  
 omsorgsboenden, oberoende av huvudman, skall uppfylla    
 rekommendationerna angående den dagliga munvården
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 61 
God munhälsa  - en förutsättning för individens  
välbefinnande

Förbundsstyrelsen anser, i likhet med motionärerna, att frågan om äldres munhälsa är 
viktig ur flera perspektiv. En god munhälsa är viktig för hälsan, men också för möjlig-
heten till ett aktivt socialt liv i gemenskap med andra. Mot den bakgrunden aviserade 
regeringen inför budgetpropositionen 2025 den största tandvårdsreformen på 20 år 
genom ett kraftigt förstärkt högkostnadsskydd för alla som är 67 år och äldre. 

Det är en efterlängtad reform då seniorers tandhälsa inte ska behöva vara en  
plånboksfråga. 

Motionärerna anser att bedömning av munhälsa ska ingå i kommunens bistånds- 
bedömning. Det är en fråga som kräver en noggrann utredning och som ytterst är  
en fråga om resurser. 

Motionärerna anser även att vård- och omsorgsboenden, oberoende av huvudman, ska 
uppfylla rekommendationerna angående den dagliga munvården. Det är en uppfattning 
förbundsstyrelsen helt och fullt ut delar – precis som vi förutsätter att stadens VOB 
uppfyller alla de krav som ställs från myndigheterna.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 2 

att  anse att-sats 1 besvarad
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Motion 62 
 
Cybersäkerhet för alla: Inför obligatorisk  
utbildning i Sverige
Kristiina Katajikko, Vantör

I Sverige behöver man vanligtvis ett fisketillstånd för att fiska, men när det gäller  
cybersäkerhet finns det idag inga krav på att invånare genomgår utbildning eller tester 
för att skydda sig själva och sina uppgifter. Med tanke på de växande hoten inom  
cybersäkerhet och de allvarliga konsekvenser som drabbar både individer och  
samhället i stort, föreslår undertecknad att Moderaterna i Stockholms stad arbetar  
för att införa en obligatorisk utbildning om cybersäkerhet för alla invånare i Sverige. 

Cybersäkerhet är idag en av de största utmaningarna för vårt samhälle.  
Bristande kunskap om grundläggande säkerhet, som lösenordshantering och  
tvåfaktors-autentisering, leder till allvarliga konsekvenser för både privatpersoner och 
organisationer. I dagens samhälle är vi mer beroende av digitala tjänster än någonsin 
tidigare. Samtidigt ökar cyberbrottsligheten och de hot som riktas mot både privat- 
personer och offentliga aktörer. Enligt flera rapporter från Svenskt Näringsliv och MSB 
är det uppenbart att den gemene mannen inte har den kunskap som krävs för att 
skydda sig mot vanliga cyberhot som identitetsstöld, nätfiske och lösenordsläckor. För 
den som har kunskap inom cybersäkerhet är dessa frågor grundläggande. 

Ofta hör man om personer som blivit 'hackade', men i många fall beror det på att de har 
använt ett och samma lösenord på flera olika plattformar. När detta lösenord hamnar i 
orätta händer, ger det obehöriga tillgång till alla deras konton. Detta gör det möjligt för 
angripare att enkelt logga in på flera tjänster och orsaka skada. Det är viktigt att alla 
förstår att det elementära skyddet är lika nödvändigt som att ha hemförsäkring och 
samtidigt precis lika enkelt. 

Utbildningen ska vara praktisk och tillgänglig via digitala plattformar. Det ska  
administreras via säkra plattformar som BankID eller motsvarande identifieringsteknik, 
vilket säkerställer att varje invånare genomgår utbildningen personligen.
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Förslag på åtgärder:
1. Obligatorisk cybersäkerhetsutbildning för alla invånare
 
a. Till exempel genom att införa ett krav att alla som har eller söker om BankID  
 eller dylikt ska genomgå ett grundläggande test i cybersäkerhet. Testet ska  
 inkludera frågor om: 
   
i. Lösenordshantering och starka lösenord
ii. Betydelsen av tvåfaktorsautentisering
iii. Hur man identifierar phishing och skadliga länkar
iv. Grundläggande säkerhetsprinciper för att skydda personlig information på  
 nätet.
 
Målet är att skapa ett Sverige där varje invånare har de nödvändiga kunskaperna för 
att skydda sig mot digitala hot och bidra till en mer robust och säker samhällsstruktur. 
Genom att investera i cybersäkerhetsutbildning kan vi minska de ekonomiska och 
sociala konsekvenserna av cyberbrott och skydda de mest sårbara grupperna i vårt 
samhälle samt bygga ett mer digitalt säkert Sverige. Detta kommer inte bara att skydda 
individers personliga information, utan också stärka vårt samhälles motståndskraft mot 
de växande cyberhoten. 

Med anledning av ovanstående föreslår motionären att förbundsstämman  
beslutar:

att1  Moderaterna i Stockholms stad antar motionen som sin egen.

att2  Moderaterna i Stockholms stad vidaresänder motionen till Moderaternas   
 partistämma.

att3  Moderaterna i Stockholms stad verkar för att regeringen utreder frågan.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 62 
Cybersäkerhet för alla: Inför obligatorisk  
utbildning i Sverige

Förbundsstyrelsen anser, precis som motionären, att frågan om cybersäkerhet är viktig 
och att såväl privatpersoner som organisationer, företag och myndigheter har ett ansvar 
för att skydda sig. 

NCSC, Nationellt center för cybersäkerhet, har ansvaret för att stärka Sveriges förmåga 
att förebygga, upptäcka och hantera cyberhot. Här samarbetar myndigheter med  
kompetens och uppgifter inom svensk cybersäkerhet tillsammans med näringslivet. 
Centret, som sedan 2024 är en del av Försvarets radioanstalt, FRA, samverkar med 
privata och offentliga aktörer för att stärka cybersäkerheten och motståndskraften i 
samhället. 

Motionären förespråkar en obligatorisk utbildning för alla i Sverige i basala  
cybersäkerhetsfrågor. Även om förbundsstyrelsen ser ett uppenbart behov av ökad  
kompetens och kunskap även på individnivå i denna viktiga fråga är det tveksamt om 
en obligatorisk utbildning för varje svensk invånare är vägen att gå, utan snarare bör 
uthålligheten i arbetet för att stärka samhällets motståndskraft fortsätta bl.a. genom 
ökad samverkan och systematisk kompetenshöjning bland myndigheter, företag, 
organisationer med mera.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  avslå att-sats 1-3
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Motion 63 
 
Rätt till samordnare för vårdinsatser  

Sophia Granswed Baat, Skärholmen

Enligt de regler som gäller från och med 1 juli 2021 ska regioner och kommuner, när det 
gäller primärvårdsuppdraget, samordna olika insatser för patienten i de fall där det är 
mest ändamålsenligt att samordningen sker inom primärvården. En bedömning av vad 
som är mest ändamålsenligt bör alltid göras utifrån patientens behov och önskemål. 
Utgångspunkten bör vara att om en patient har en fast läkarkontakt i primärvården, så 
bör den fasta läkarkontakten ansvara för samordning av de medicinska åtgärderna. För 
vissa patienter kan det vara lämpligare att samordningsansvaret i stället fullgörs av en 
fast vårdkontakt. Den fasta vårdkontakten kan finnas någon annanstans än i primärvår-
den, oavsett om primärvården på ett eller annat sätt också är delaktig i patientens vård. 
Det kan också vara så att en patient har flera fasta vårdkontakter som tillsammans får ta 
ansvar för att vården samordnas på bästa sätt.

Region och kommun ska samverka så att patienten som kommunen har hälso- och 
sjukvårdsansvar för, också får övrig vård och behandling, eventuella hjälpmedel och 
förbrukningsartiklar vid behov av det. Vård och behandling innefattar bland annat 
habilitering och rehabilitering. Samverkansbestämmelsen omfattar även vård och 
omsorg som ges till enskilda personer som behöver integrerade insatser från regionens 
specialistsjukvård och primärvård samt kommunens primärvård och omsorg. Det finns 
därmed tydliga direktiv kring hur det bör fungera, med detta efterföljs dessvärre inte 
inom sjukvården i Region Stockholm. 

Det är en utmaning för personer med samsjuklighet, samt vårdnadshavare till barn med 
behov av olika typer av vårdinsatser att få hjälp att planera och samordna diverse sjuk-
vårdsbesök. Exempelvis kan det för ett barn med en diagnos eller ett syndrom innebära 
regelbundna läkarbesök för att följa upp; hjärta, lungor, njurar, öron/näsa/hals, ögon, 
endokrin, samt dietist, Autismcentrum och habilitering. Kallelserna till de olika läkar- 
besöken hamnar i appen ”Alltid öppet”, och dessa samordnas inte. Det kan innebära 
flera läkarbesök samma vecka och i vissa fall samma dag, och det blir upp till vårdnads-
havaren att ansvara för ombokning av diverse läkarbesök. Detta är ett problem som 
skapar både stress och press på personer med samsjuklighet, samt vårdnadshavare till 
barn med detsamma. Detta skulle kunna undvikas om varje patient och vårdnadshavare 
till barn med samsjuklighet fick en samordnare som stöttade och hjälpte till med  
bokningar och kontakter med olika vårdinstanser. 
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Med anledning av ovan yrkar jag:
 
att1 Moderaterna i Stockholm verkar för att personer med samsjuklighet,   
 intellektuell funktionsnedsättning, neuropsykiatrisk funktionsnedsättning   
 eller annan diagnos som innebär flera vårdinstanser, får rätt till en    
 samordnare för vårdinsatser.  

att2 Moderaterna i Stockholm verkar för att vårdnadshavare till barn  
 med samsjuklighet, intellektuell funktionsnedsättning, neuropsykiatrisk   
 funktionsnedsättning eller annan diagnos som innebär flera vårdinstanser,  
 får rätt till en samordnare för vårdinsatser.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 63 
Rätt till samordnare för vårdinsatser  

Förbundsstyrelsen delar motionärens syn på att personer med samsjuklighet, vare sig 
det är barn eller vuxna, har ett behov av så samordnade insatser från vården som över 
huvud taget möjligt. Det underlättar för enskilda och familjer i en för många utsatt och 
svår situation och gör vardagen lättare.

Region Stockholm har ett ansvar för att efterleva de direktiv som finns gällande  
integrerade insatser från regionens specialistsjukvård och primärvård samt kommunens 
primärvård och omsorg. Det är beklagligt att så inte sker och initiativ behöver uppenbart 
tas politiskt för att säkerställa en ändring här. 

Huruvida varje enskild patient ska ha en rätt till en egen samordnare eller inte är ytterst 
en fråga om resurser och behöver utredas närmare. Många av problemen skulle lösas 
redan genom att regionen själva lever upp till de krav och de regler som finns gällande 
samordning redan i dag.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-2 besvarad

Reservationer: 
Sophia Granswed Baat reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 64 
Barn i behov av särskilt stöd i förskolan 
Sophia Granswed Baat, Skärholmen 

Barn i behov av särskilt stöd, ska erbjudas rätt stöd redan i förskolan. Det kan handla om 
rätten att få gå i en mindre grupp eller att ha en extra stödperson bredvid sig under hela 
eller delar av dagen, beroende på behov. Detta är viktigt att varje barn får rätt undervis-
ning anpassad efter sin egen förmåga redan i förskolan, och det är samtidigt viktigt att 
pedagogerna har utbildning i och kring hur man behandlar och undervisar barn i behov 
av särskilt stöd. Det kan handla om barn med neuropsykiatriska diagnoser, intellektuell 
funktionsnedsättning, fysisk funktionsnedsättning eller samsjuklighet. Målet är att 
skapa en inkluderande och stödjande miljö där alla barn har möjlighet att lyckas, utifrån 
sin egen förmåga. 

I Stockholm stad samverkar de flesta stadsdelar med både Habiliteringen och  
Autismcentrum, men det sker endast om vårdnadshavare ger sitt godkännande. Detta 
till följd av nuvarande lagstiftning, där vårdnadshavare får tacka nej till stöd, vilket 
dessvärre en stor andel av vårdnadshavare gör. Det innebär att det kan gå flertalet barn 
på en förskola, eller i en barngrupp, som har särskilda behov, men utan får några externa 
stödinsatser. Förskolan har ett ansvar att alltid anpassa undervisningen så den ska 
fungera för alla barn, men kompetensen kring detta är väldigt varierande inom  
stadsdelar och mellan olika förskolor. 

Samtidigt finns en stor problematik kring tilläggsbelopp, då 70 procent av alla  
ansökningar om tilläggsbelopp under 2024 fick avslag av Förskoleförvaltningen.  
Tilläggsbelopp är en extra summa pengar som förskolan kan ansöka om för extra- 
ordinära insatser. Det innebär att det spelar roll vilken förskola du går på och var i staden 
du bor, vissa barn får beviljade tilläggsbelopp, andra inte. Detta skapar en stor ojämlik-
het för barnen och förskolorna.  

 Med anledning av detta yrkar jag: 

att1 Moderaterna i Stockholm verkar för att införa grundutbildning i    
 neuropsykiatriska diagnoser (NPF) för all personal inom förskolan. 
 
att2 Moderaterna i Stockholm verkar för att inför ett liknande system som   
 grundskolan i Stockholm, avseende tilläggsbelopp för barn i behov av   
 särskilt stöd, för att göra det mer likvärdigt över staden.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 64 
Barn i behov av särskilt stöd i förskolan 
Förskolan ska vara en plats där alla barn, utifrån sina egna förutsättningar får  
undervisning, stöd och möjligheter att utvecklas. Det ansvarar huvudmannen för vare 
sig verksamheten bedrivs i kommunal eller privat regi. 

Förbundsstyrelsen delar motionärens uppfattning av att det är viktigt att personal vid 
förskolorna har kunskaper om olika neuropsykiatriska diagnoser. Särskilt viktigt är detta 
naturligtvis bland den pedagogiska personalen. Att säkerställa en likvärdig kompetens 
och kunskapsnivå över hela staden och bland alla förskolor är en viktig uppgift för 
Stockholms stad. Det i sig behöver inte betyda att all personal ska behöva genomgå en 
speciell utbildning. Det viktiga är att barn i behov av särskilt stöd kan få en resursperson 
med adekvat utbildning. Genom ett systematiskt och kontinuerligt utvecklingsarbete 
kan det uppnås. 

Likaså är det en poäng i att fördelningen av tilläggsbelopp till förskolan behöver ses 
över. Det ska inte spela någon roll i vilken stadsdel man bor eller vilken förskola man har 
sina barn utan de konkreta behoven behöver vara styrande. Det kan dock uppnås också 
genom bättre politisk styrning. Problematiken har dock möjligen sin grund i dålig politisk 
styrning från den vänsterledda majoriteten i förskolenämnden och mot den bakgrunden 
vill förbundsstyrelsen vara försiktiga med att förespråka en större reform eller en särskilt 
teknisk lösning på problematiken utan att detta utreds närmare.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  anse att-sats 1 och 2 besvarad

Reservationer: 
Sophia Granswed Baat reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 65
Inför bakgrundskontroller för personal inom  
förskolan  
 
Sophia Granswed Baat, Skärholmen

Ett utdrag ur belastningsregistret räcker inte för att få en anställning i Botkyrka.  
Sedan 2023 har kommunen stoppat 41 personer som sökt jobb för att de har  
förekommit i bland annat åtal, något som belastningsregistret aldrig hade snappat upp. 
I Botkyrka ansökte en lärarstudent om att få ha sin praktik på en skola, men efter att 
kommunen granskat studenten insåg kommunen att hen befann sig mitt uppe i en 
rättsprocess för grov våldtäkt mot barn. Lärarstudenten nekades anställning. Det är 
bara ett exempel på de fall då kommunens utökade bakgrundskontroller har stoppat  
en brottsmisstänkt från att arbeta med kommunens barn och unga. 

Till skillnad från de traditionella registerutdragen, tar bakgrundskontrollerna även  
höjd för pågående rättsprocesser. I dag förekommer sexualbrott mot barn i  
belastningsregistret, men försvinner (gallras) efter 3-10 år, beroende på straffets  
omfattning. Inom ramen för bakgrundskontrollerna tas kravet på gallring bort. En 
slutkandidat i rekryteringen måste ge sitt godkännande för att kommunen ska får  
genomföra en bakgrundskontroll, om man säger nej erbjuds man inte anställning.  
Det finns kritik mot detta, då man menar att detta strider mot grundläggande fri-  
och rättigheter. Samtidigt kan vi se att det lagstadgade inte räcker för att se om en 
person befinner sig i en rättsprocess.

Botkyrka kommun visar konkret att det finns de som har sökt arbete inom förskola  
och skola, samtidigt som de har fastnat i bakgrundskontroller. Att allvarliga brott  
såsom sexuella övergrepp och våldtäkt mot barn försvinner från de traditionella  
registerutdragen efter 3-10 år, är förödande. Har man blivit dömd för pedofili, ska  
man aldrig någonsin få arbeta med eller nära barn. 

Med anledning av ovan yrkar jag:
 
att1 Moderaterna i Stockholm verkar för att införa bakgrundskontroller för  
 all personal som arbetar inom förskola, skola och fritidsverksamhet.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 65 
Inför bakgrundskontroller för personal inom  
förskolan  
 
Förbundsstyrelsen delar motionärens uppfattning i stort om att mer behöver göras för 
att skydda barn mot personer som begått brott, som är pedofila, sexualförbrytare eller 
på andra sätt riskerar skada barn.  
 
Den moderatledda regeringen tillsatte under förra året en utredning vars syfte var att 
förstärka kommunernas möjligheter till mer omfattande bakgrundskontroller, utöver 
brottsregisterutdrag, innan anställning. Utredningen lämnade i oktober 2024 sin  
promemoria med förslag om utökade möjligheter att göra kontroller i belastnings-  
och misstankeregistret av personer som ska arbeta inom kommunerna. 
 
Utredningen föreslår utökade kontroller av belastnings- och misstankeregister av 
personer som ska arbeta med barn och barn med funktionshinder. Utifrån samhälls-
utvecklingen där det grova våldet har krupit längre ner i åldrarna med allt yngre som 
både gärningspersoner och brottsoffer föreslås en utvidgning av de uppgifter som 
dessa kontroller ska omfatta. Registerutdragen föreslås därför även omfatta bland annat 
uppgifter om sabotage mot blåljusverksamhet, involverande av underårig i brottslighet, 
brott mot narkotikastrafflagen, vissa brott mot vapenlagen samt brott mot terrorist-
brottslagen. 
 
En ny lagstiftning föreslås träda ikraft under året (2025).  
 
Personer som har förgripit sig på barn ska självfallet inte arbeta i någon verksamhet som 
har med barn att göra. Här bör skyddet för barnen väga tyngst. Den nya lagstiftningen 
innebär att personer som ska arbeta med barn inom kommunen behöver lämna utdrag 
ur brotts- och misstankeregistret (det senare är nytt jämfört med tidigare lagstiftning).  
 
Botkyrkas modell går längre än vad som nu föreslås bli ny lagstiftning. I enlighet  
med vad motionären anför finns det goda skäl att utreda vidare om den nu föreslagna 
lagstiftningen är tillräcklig eller om ytterligare steg bör tas för att ge kommunerna än  
vidare möjligheter, med lagstöd, att utöva bakgrundskontroller för den eller de som 
söker en tjänst som innebär direktkontakt med barn inom ex vis förskola och  
fritidsverksamhet. 
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Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 
 
att  anse att-sats 1 besvarad

Reservationer:  
Sophia Granswed Baat reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 66  
Hedersnormer och andra övergrepp mot barn

Sophia Granswed Baat, Skärholmen

Förskolan har en betydelsefull roll i att förebygga och tidigt upptäcka barn och unga 
som är utsatta för hedersrelaterat våld och förtryck. Men att hantera hedersrelaterad 
brottslighet och dess konsekvenser i förskolan kan vara komplext. Det behöver göras 
utifrån en helhetssyn på barnet och utifrån förskolans uppdrag, samt i samverkan med 
övriga aktörer. Alla former av hedersrelaterat våld och förtryck är oförenliga med den 
värdegrund som uttrycks i skollagen och förskolans läroplan. Arbetet med jämställdhet 
och barns rättigheter är utgångspunkterna för arbetet och alla tendenser till  
diskriminering eller kränkande behandling ska aktivt motverkas. 

I förskolan finns det möjligheter att arbeta förebyggande och att upptäcka utsatthet 
tidigt. Förskolans pedagogiska uppgift är att stimulera barnens kreativitet, nyfikenhet 
och självkänsla. Men för barn som lever i en hederskontext, eller barn som blir utsatta 
för andra övergrepp i hemmet, kan viljan att göra andra till lags och rädslan för att 
bestraffas bli styrande för barnets val och handlingar. Det kan innebära att barnet får 
svårigheter att utveckla sin självständighet. Förskolans grundläggande verksamhet 
bör därför vara en plattform för det förebyggande arbetet mot hedersrelaterat våld och 
förtryck, och andra övergrepp. 

Hedersrelaterat våld och förtryck kan se olika ut inom olika grupper och för olika 
personer. Det är därför viktigt att personalen har god kunskap om hedersnormer och de 
olika uttryck det kan ta. Det är även avgörande att all personal är väl insatt i de lagar och 
regler som gäller för förskolan. Olika granskningar har visat att förtryckande heders- 
normer ibland upprätthålls av personalen eller ledningen på förskolan. Det kan till 
exempel vara fallet om personal låter vårdnadshavares och släktens vilja och makt över 
barnet gå före barnets egna fri- och rättigheter. Det kan bero på okunskap, rädsla att 
motsätta sig vårdnadshavares krav eller att de själva delar värderingarna. 

I andra fall kan okunskap leda till stigmatisering av utländskt födda barn och deras 
föräldrar, genom att varje konflikt inom dessa familjer tolkas som hedersrelaterad. Det 
är därför viktigt att personal utbildas och får tydliga direktiv gällande hur de ska agera 
vid tecken på hedersrelaterat våld och förtryck, eller andra övergrepp. Det är samtidigt 
centralt att ledningen aktivt arbetar med arbetsmiljön, så att personalen får rätt stöd, 
om de känner sig utsatta i konflikter eller blir hotade.
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En ny rapport från Stockholms stads revisionskontor i oktober 2024, avslöjar brister i 
hur förskolor hanterar orosanmälningar till socialtjänsten. Trots att förskolepersonal ofta 
upptäcker barn som riskerar att fara illa, väljer många att inte göra en anmälan.  
Osäkerhet kring situationens allvar och rädsla för negativa konsekvenser gör att  
anmälningar fördröjs eller uteblir helt. Endast fem procent av alla orosanmälningar  
kommer från förskolor och barnavårdscentraler (BVC). Detta kan jämföras med  
skolans 17 procent och polisens 26 procent. Detta är oroande siffror, då förskolan är  
den plats där yngre barn spenderar stora delar av sina dagar. Rapporten visar också  
att 14 procent av förskolepersonalen inte ens känner till rutinerna för orosanmälningar. 

Med anledning av ovan yrkar jag:

att1  Moderaterna i Stockholm verkar för att införa kunskapskrav kring  
 hedersrelaterat våld och förtryck för all personal i förskolan.

att2 Moderaterna i Stockholm verkar för att vid nyanställningar ska test på  
 kunskaper om hedersrelaterat våld och förtryck införas, och för befintlig  
 personal ska obligatoriska utbildningsinsatser ges. 

att3 Moderaterna i Stockholm verkar för att införa utbildning för förskolepersonal,  
 i hur man kan se signaler och upptäcka om barn blivit utsatt för sexuella   
 övergrepp, eller andra övergrepp. 

att4 Moderaterna i Stockholm verkar för att införa obligatorisk utbildning i  
 “Stopp Min Kropp” eller liknande utbildning, för alla barn i förskolan.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 66 
Hedersnormer och andra övergrepp mot barn

Motionären tar upp en mycket viktig fråga då hedersförtryck och våld inte har någon 
plats i vårt samhälle. I Sverige ska det råda nolltolerans mot hedersförtryck. Trots  
det ser vi samma mönster idag som vi gjorde för 20 år sedan. Utbildning och före- 
byggande åtgärder är avgörande för att bryta den onda cirkeln. I de utbildningar ingår 
även interaktion och på vilka olika pedagogiska sätt medarbetare bäst eventuellt kan 
kommunicera förmedla kunskapen vidare till förskolebarn. 

Det är viktigt att vara proaktiv och ligga i framkant då staden rekryterar, behåller och 
utvecklar sin personal. Ansvaret för obligatoriska utbildningar bör staden ha då en 
nyanställd börjar så att alla kan inkluderas i rekryteringen till tjänsten. 

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 1 och 3 

att  anse att-sats 4 besvarad 

att  avslå att-sats 2

Reservationer:
Sophia Granswed Baat reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 67 
 
En socialtjänst och arbetslinje som går hand i 
hand 
 
Therese Lindström, Hammarby-Sjöstad och Theréz Randquist, Oscars Norra

 Socialtjänsten är en av grundpelarna i vårt välfärdssamhälle och ska finnas där för att 
ge människor stöd, vägledning och en ny chans när livet tar en svår vändning. Den ska 
vara en hjälpande hand för barn och unga i utsatta situationer, en väg tillbaka till arbets-
livet för den som hamnat utanför och en trygghet för den som behöver samhällets stöd. 
Samtidigt är det viktigt att välfärdens resurser används rättvist och att alla som kan 
arbeta får möjlighet och uppmuntran att ta ansvar för sin egen försörjning. Ett samhälle 
där vi både hjälper och ställer krav är ett samhälle där fler får en verklig chans att stå på 
egna ben.
 
Att få stöd i en utsatt situation ska aldrig innebära att fastna i bidragsberoende.  
Socialtjänstens arbete ska präglas av både omtanke och tydliga förväntningar, där varje 
individ får rätt verktyg för att ta sig ur utanförskap. Idag är det upp till varje kommun 
att besluta om den som får försörjningsstöd ska delta i aktiviteter som leder till jobb. Vi 
vill att det från dag ett ska vara självklart att aktivt söka arbete och delta i kommunens 
insatser, såsom jobbsatsningar och kompetensutveckling.
 
Vi ska ta tillvara på goda exempel inom politiken och vänder vi blicken mot Moderaterna 
i Solna har de genom “Solnamodellen” visat hur samverkan mellan kommunen och nä-
ringslivet kan hjälpa fler från bidrag till egen försörjning genom arbete, studier eller eget 
företagande. Modellen bygger på tidiga insatser, tydliga förväntningar och skräddarsytt 
stöd – något som lett till lägre arbetslöshet och minskat behov av försörjningsstöd.
 
Stockholm stad kan inspireras av detta och utveckla en egen modell anpassad till 
stadens behov. Genom att erbjuda jobbsatsningar, kompetensutveckling och aktiv 
matchning mot arbetsmarknaden redan från dag ett kan fler få rätt förutsättningar att ta 
steget till egen försörjning. Med ett starkt samarbete mellan kommunen och näringslivet 
kan Stockholm skapa en hållbar väg bort från bidragsberoende – och ge fler möjlig-
heten att forma sin egen framtid. Den som utan giltigt skäl väljer att inte delta ska inte 
heller ha rätt till stöd. Att ställa krav är att visa tilltro till människors förmåga – och att ge 
fler möjligheten att stå på egna ben.
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För att socialtjänsten ska kunna ge rätt hjälp på rätt sätt behövs en nära och personlig 
kontakt med dem som söker stöd. Hembesök är ett värdefullt verktyg både för att 
säkerställa att välfärdens resurser används rätt och för att skapa en trygg och  
förtroendefull dialog. Många av dem som får ekonomiskt bistånd idag är utrikes  
födda kvinnor eller ensamstående mödrar, och dessa grupper riskerar ofta att hamna i 
långvarigt utanförskap. Genom hembesök kan socialtjänsten få en bättre förståelse för 
individens situation och erbjuda rätt stöd för att bryta isolering och beroende. Samtidigt 
är hembesök viktiga för att upptäcka felaktiga utbetalningar och säkerställa att hjälpen 
når dem som verkligen behöver den. Med en mer närvarande och aktiv socialtjänst 
kan vi stärka jämställdheten, motverka fusk och skapa verkliga möjligheter för fler att ta 
steget in i arbetslivet och en självständig tillvaro.
 
Förbundsstämman föreslås besluta:
 
att1 Stockholm verkar för att utveckla en egen variant av Solnamodellen för att  
 stärka arbetslinjen genom samverkan med näringslivet, tidiga insatser och  
 tydliga krav, så att fler går från bidrag till egen försörjning genom arbete,   
 studier eller eget företagande. Genom att specifika jobb- och    
 utbildningssatsningar erbjuds personer som står långt från    
 arbetsmarknaden för att öka sitt deltagande.
 
att2 Moderaterna i Stockholm verkar för att kvinnor långt från arbetsmarknaden  
 och ensamstående mödrar får riktade program och aktiviteter för att   
 minska risken för långvarigt bidragsberoende.
 
att3 Moderaterna i Stockholm verkar för att hembesök genomförs med fokus på  
 att stärka kvinnors ekonomiska självständighet och förhindra social   
 isolering samt försäkra att biståndet når dem som verkligen behöver det.
 
att4 Motionen skickas vidare till Moderata kommunfullmäktigegruppen i   
 Stockholm stad.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 67 
En socialtjänst och arbetslinje som går hand i 
hand

Förbundsstyrelsen delar motionärernas uppfattning om vikten av att förstärka  
arbetslinjen, minska bidragsberoendet och få fler ut i arbetslivet eller studier.  
Solnamodellen är så till vida intressant och har visat sig ha betydande fördelar,  
men även andra kommuner, t.ex. Växjö, har använt sig av ett liknande arbetssätt.

I Stockholm är det först och främst Jobbtorgen som är resursen för att människor 
som står långt ifrån arbetsmarknaden ska komma ut i arbete eller studier Jobbtorg 
Stockholm har som uppdrag att hjälpa den enskilde att nå egen försörjning genom 
coachning, vägledning och olika arbetsmarknadsinsatser. Den som får försörjningsstöd 
blir automatiskt inskriven på Jobbtorg Stockholm. Tanken har varit att koppla ihop 
möjligheten att få bidrag med att man aktivt genom Jobbtorgen ska göra vad man kan 
för att nå eget arbete. 
 
Jobbtorgen kan och bör utvecklas vidare, och kraven för deltagande i Jobbtorgens 
aktiviteter förstärkas och fördjupas. Grunden för arbetet måste ligga i kravet på mot-
prestation från bidragstagaren, för att biståndet ska betalas ut. Det innebär att passivt 
bidragstagande behöver försvinna och ersättas med studier, att göra sig anställningsbar 
och praktik i olika former. 

Förbundsstyrelsen delar motionärernas uppfattning om hembesök från socialtjänsten. 
Detta är ett krav Moderaterna i Stockholm drivit under många år. 

Förbundsstyrelserna föreslår att att-satserna anses besvarade.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-4 besvarad
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Motion 68 
 
En bättre vård för stockholmarna

Ina Djurestål, Norrmalm, Henrik Virro, Enskede-Årsta, Anette Sjödin, Skarpnäck, André 
Miguel Nordvik, Brännkyrka, Birgitta Ollongren, Hässelby, Catarina Ekeståhl, Norrmalm, 
Elin Böhlin, Maria, Henrik Sjölander, S:t Göran, Jan Nilsson, Hässelby, Johan Brege, 
Skarpnäck, Sarah Wamala Andersson, Oscar Södra och  Åsa Nybacka, Gärdet.
 
Införande av “Fritt Vårdsök”
I många hushåll är det idag svårt att få ihop livspusslet, ännu svårare är det för personer
som dessutom drabbas av hälsoproblem. Personer med kroniska sjukdomar ska kunna 
söka vård var som helst i regionen och boka tider som passar deras vardag. Stockholm 
är stort, och många arbetar inte i samma område som de bor i. Digital vård ska vara en 
självklar del av att göra vården mer tillgänglig, med lösningar som möjliggör bokning, 
rådgivning och uppföljning på distans.
 
Över 200 000 personer står idag i kö till specialiserad sjukvård. Det är patienter som
har väntat vårdgarantins 90 dagar. Lagstiftningen ger då alla dessa patienter rätt att få 
vård
hos annan vårdgivare och hemregionen betalar. Detta fungerar inte idag. Regeringen
aviserade i Tidöavtalet en Nationell vårdförmedling för att använda tillgänglig vård för
patienterna. ”Fritt Vårdsök” kan vara svaret.
 
Precis som studenter kan logga in på statliga Studera.nu för att välja utbildning, skulle
patienter med behov av exempelvis höftledsoperation logga in på liknande sida och 
välja vårdgivare. Eftersom det är statens vårdgaranti som behöver upprätthållas är det 
rimligt att en sådan sida tillhandahålls av staten. Tankesmedjan Synaps har i en rapport 
Fritt Vårdsök visat hur detta skulle fungera för patienten, regionerna och staten. Istället 
för att staten jagar operationskapacitet sominte finns bör vårdgivarna själva anmäla in 
sin kapacitet. 

Genom detta skapas drivkrafter för ökad produktion då patienter från vårdgivare med 
låg produktivitet flyttar till vårdgivare med hög produktivitet. Yngre arbetande personer 
föredrar många gånger att första kontakt sker digitalt medan andra i den äldre  
generationen inte kan använda digitala verktyg. Viktigt är att vi ser till att alla har tillgång 
till rätt vårdform utifrån sina förutsättningar.
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Stärkt vårdande roll för skolsköterskor
 Skolsköterskor spelar en central roll för elevers välbefinnande och ska ges utökad
möjlighet att bedriva vård i skolan. För att bli skolsköterska krävs en legitimerad
sjuksköterskeutbildning, följt av specialistutbildning med inriktning mot barn och
ungdom, distriktssköterska eller skolsköterska. Detta innebär att skolsköterskor har  
engedigen utbildningsbakgrund och kompetens för att utföra enklare medicinska
vårdinsatser och stödja elevernas hälsa.

Genom att stärka deras vårdande roll med ytterligare utbildning och resurser kan
skolsköterskor skapa en trygg och stödjande miljö för eleverna. De kan identifiera
hälsoproblem i ett tidigt skede, erbjuda rådgivning och behandling samt fungera som  
en länk till annan vård när behov uppstår. Detta är inte bara avgörande för elevernas 
hälsa och välbefinnande utan bidrar också till en bättre skolmiljö där hälsa och lärande 
går hand i hand.
 
Utökade möjligheter för skolsköterskor att arbeta förebyggande och vårdande är
dessutom en viktig del i att avlasta primärvården. Genom att hantera enklare
vårdinsatser direkt på skolan minskar belastningen på vårdcentraler och andra
vårdinrättningar, vilket frigör resurser för mer avancerad vård. Detta är ett nödvändigt
steg för att möta både dagens och framtidens utmaningar inom hälso- och sjukvård.
 
Åtgärder mot hedersrelaterat våld
 Hedersrelaterat våld och förtryck är ett allvarligt samhällsproblem som påverkar
tusentals människor i Sverige varje år. Det handlar om djupt rotade strukturer där
individens frihet och rättigheter kränks till förmån för familjens eller kollektivets heder.
Problemet drabbar ofta kvinnor och flickor, men även män och pojkar kan utsättas,
liksom hbtqi-personer.
 
Sjukvården spelar en central roll i arbetet mot hedersrelaterat våld och förtryck, både
som en plats där utsatta kan få akut hjälp och som en viktig aktör i det långsiktiga
arbetet med att stödja de drabbade och rapportera vid misstanke. Vården möter ofta de
som utsatts, men också potentiella förövare, vilket ger en unik möjlighet att ingripa och
göra skillnad.
 
Idag är dock sjukvårdens hantering av dessa ärenden inte alltid tillräckligt anpassad för
att möta de specifika behov som hedersrelaterat våld och förtryck medför. För att 
vården ska kunna fylla sin centrala roll krävs en fördjupad kunskap hos vårdpersonalen.
Utbildning om HRV ska därför vara en självklar del av alla hälso- och
sjukvårdsutbildningar, från grundutbildning till vidareutbildning. Dessutom bör alla
anställda inom vården delta i årliga obligatoriska utbildningsdagar för att stärka sin
förmåga att upptäcka och hantera HRV-fall.
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Genom att förstärka sjukvårdens kapacitet att upptäcka, hantera och förebygga
hedersrelaterat våld och förtryck kan vi ta ett viktigt steg mot ett samhälle där ingen ska
behöva leva i rädsla för sin frihet eller sitt liv.
 
Gruppbaserade insatser
Gruppinsatser inom vården utgör ett effektivt och ofta uppskattat komplement till
individuella insatser. Genom att samla personer med liknande erfarenheter eller
utmaningar i strukturerade gruppträffar skapas inte bara en möjlighet till kunskaps-
utbyteoch gemensamt lärande, utan även en känsla av samhörighet och stöd. Dessa 
insatser är särskilt värdefulla i situationer där deltagarna delar gemensamma behov eller 
mål, exempelvis efter en operation, vid kroniska sjukdomar eller vid livsstilsförändringar.
Gruppbaserade åtgärder erbjuder inte bara praktiska och emotionella fördelar för
deltagarna, utan bidrar också till att avlasta vårdens resurser genom att samla flera
individer i samma insats, utan att kompromissa med kvaliteten.

Exempel där gruppträffar är ett bra alternativ:
• Diabetes typ 2, kost och rörelserådgivning
• Ångest och stresshantering
• Anhöriga till personer med Alzheimers sjukdom
• ersoner drabbade av kol, rådgivning kring sluta röka
 
Gruppbaserade insatser är inte bara effektiva ur ett resursperspektiv, utan kan också
erbjuda ett mer holistiskt stöd. Studier visar att deltagare ofta uppskattar möjligheten 
att utbyta erfarenheter med andra i liknande situationer, vilket bidrar till att skapa 
långvariga positiva förändringar.
För att möta framtidens vårdbehov bör vården i högre grad prioritera förebyggande
åtgärder med fokus på att förbättra levnadsvanor och livsstil i grupp. Detta  
skulle minskaelastningen på vården genom att förebygga sjukdomar och samtidigt 
skapa sociala sammanhang som stärker deltagarnas mentala och fysiska hälsa.

Utveckling av hemsjukvården
 Mobila team och koncept som "Hospital @ Home" ska vidareutvecklas för att erbjuda
avancerad vård och rehabilitering i hemmet. Detta kan minska behovet av
sjukhusinläggningar och avlasta vårdens resurser, samtidigt som patienterna får
högkvalitativ vård i en trygg miljö.

I Sverige har flera framgångsrika initiativ redan implementerats. Capio S:t Görans
sjukhus har exempelvis lanserat en virtuell slutenvårdsavdelning där patienter får
avancerad vård i hemmet som en förlängning av sjukhusets vård. Region Skånes mobila
närsjukvårdsteam samarbetar med primärvården för att ge trygg och tillgänglig vård till
patienter i hemmet.
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I Norrtälje har man framgångsrikt infört ett sjukhusanslutet mobilt hemsjukvårdsteam
(SAMS). Teamet, som består av sjuksköterskor och specialistläkare från geriatriken på
Norrtälje sjukhus, har lett till färre sjukhusinläggningar, ökad trygghet och högre
livskvalitet för äldre patienter med kroniska sjukdomar. Erfarenheterna därifrån visar
tydligt på värdet av att erbjuda sjukhusvård i hemmet.
 
Dessa initiativ syftar till att avlasta sjukhusens resurser och erbjuda patienter
högkvalitativ vård i en trygg hemmiljö. Genom att vidareutveckla och satsa på HaH  
och mobila vårdteam kan vården bli mer flexibel och patientcentrerad, vilket är i linje 
med Moderaternas ambition att stärka hemsjukvården och erbjuda avancerad vård och
rehabilitering i hemmet.
 
Med anledning av ovanstående föreslås Moderaternas stämma att besluta:
 
att1  Moderaterna i Stockholm verkar för att införa “Fritt Vårdsök” och   
 intensifierar digitalisering inom vården för att förenkla och effektivisera   
 vårdtillgängligheten.

att2  Moderaterna i Stockholm verkar för att ge skolsköterskor utökade  möjligheter  
 att bedriva vård genom utbildning och resurser för enklare medicinska   
 insatser.

att3  Moderaterna i Stockholm verkar för att inkludera utbildning om HRV i   
 samtliga hälso- och sjukvårdsutbildningar samt säkerställa årliga obligatoriska  
 utbildningsdagar för all personal.
 
att4  Moderaterna i Stockholm verkar för att utöka gruppinsatser inom vården   
 som ett komplement till individuella insatser.
 
att5  Moderaterna i Stockholm verkar för att utveckla hemsjukvården genom   
 mobila team och koncept som “Hospital @ Home”. 
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 68 
En bättre vård för stockholmarna

En fungerande vårdförmedling
En nationell vårdförmedling är en tjänst som syftar till att förmedla kontakt mellan 
patienter och vårdgivare på nationell nivå. Den ska dels hjälpa patienter att hitta rätt 
vård inom olika områden, som primärvård, specialistvård eller sjukhusvård, dels  
förbättra tillgången till vård genom att underlätta kommunikation och samordning  
mellan olika aktörer. Huvudsyftet med vårdförmedlingen är att patienter som riskerar  
att få vänta längre än den lagstadgade vårdgarantin ska erbjudas operation eller 
behandling där vårdkapaciteten finns.
 
Ledig kapacitet ska redovisas för patienten som får möjlighet att välja att få sin  
behandling genomförd på annat håll än i den egna hemregionen. Vårdförmedlingen ska 
ge en tydlig överblick av väntetider och hjälpa patienten att göra informerade val. Detta 
är inte minst viktigt för de fall vårdgivaren brister i sin skyldighet att erbjuda patienten 
vård hos en annan vårdgivare. 
 
Den nationella vårdförmedlingen utgör en viktig del i arbetet med att korta köerna och 
upprätthålla vårdgarantin. Den stärker också patienternas faktiska möjlighet att välja 
mellan olika vårdgivare. Patienter behöver få reda på var ledig vård finns för att kunna 
söka den. För Moderaterna är det angeläget att den nationella vårdförmedlingen snarast 
kommer på plats. Vi har inte tid att vänta i jakt på den till synes perfekta lösningen. Den 
nationella vårdförmedlingen bör utformas i samverkan med regionerna, där statens 
primära uppgift är att besluta om ramar och gemensamma standarder som möjliggör en 
digital infrastruktur genom vilken vårdgivares olika system kan dela relevant information 
och tillgängliggöra den för patienter. 

Återinför skolhälsovården
Barn tillbringar större delen av sin tid i skolan. Skolresultaten är starkt förknippade  
med hur eleverna mår fysiskt och psykiskt. Regelbundna hälsoundersökningar för  
både fysisk och psykisk hälsa är viktiga för att tidigt kunna identifiera svårigheter 
och diagnoser, och därmed avgöra vilka anpassningar barn behöver under skoltiden. 
Sedan 2011 har rektorer det övergripande ansvaret för elevernas hälsa, och lärarna 
ska uppmärksamma och agera om de märker att en elev är orolig eller mår dåligt. Från 
skolhälsovårdens tidigare heltäckande läkarkontroller undersöks nu endast tio procent 
av skolelever av en skolläkare.Skolhälsovården hade tidigare ett starkt förebyggande 
fokus, där målet var att identifiera och förebygga hälsoproblem innan de blev allvarliga.  
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Hälsokontroller, vaccinationer, hälsofrämjande åtgärder och medicinska insatser var 
centrala delar av uppdraget. Den förebyggande vården och kedjan för god folkhälsa, 
som börjar på mödra- och barnavårdscentralen, bröts när skolans roll som första linjens 
vård för barn och unga togs bort.
 
Första linjens vård för barn och unga ska ges i skolan. Det är det enda sättet att  
upprätthålla vårdkedjan och ge barn- och ungdomspsykiatrin goda förutsättningar att 
fungera. Moderaterna anser därför att skolhälsovården bör återinföras i skollagen och  
bli en del av primärvården. Skolhälsovården ska ha det övergripande ansvaret för  
elevernas hälsa och vård. För att elever ska få en god och sammanhållen vård behöver 
olika kompetenser, såsom psykologer och terapeuter, knytas till skolhälsovården som 
enkelt kan avropas om eleven är i behov av specialiserad vård eller insatser.
 
Åtgärder mot hedersrelaterat våld
Motionärerna tar upp en mycket viktig fråga då hedersförtryck och våld inte har någon 
plats i vårt samhälle. I Sverige ska det råda nolltolerans mot hedersförtryck. Trots det 
ser vi samma mönster idag som vi gjorde för 20 år sedan. Utbildning och förebyggande 
åtgärder är avgörande för att bryta den onda cirkeln

Vi är positiva till att utbildning om hedersrelaterat våld inkluderas i relevanta vård- och 
hälsoutbildningar, men att införa årliga obligatoriska utbildningsdagar för alla 47 000 
anställda i vården vore orimligt – det skulle motsvara cirka 100 000 utbildningsdagar 
per år med stora kostnader och arbetsbortfall som följd. Behovet varierar mellan olika 
yrkesgrupper, och Socialstyrelsens webbutbildning på en timme är ett mer  
proportionerligt alternativ om all personal ska inkluderas i obligatoriska  
utbildningsdagar. 

Gruppbaserade insatser
Gruppbaserade insatser är som motionärerna skriver bra ur olika perspektiv och  
uppskattas mycket av deltagarna. Vi ser vikten av att arbeta och prioritera före- 
byggande åtgärder och samtidigt skapa sociala sammanhang. Idag finns redan  
mycket gruppbaserad verksamhet både digital och fysisk inom vården inom flera olika 
områden. Många gånger är det även sidoorganisationer och externa leverantörer som 
erbjuder den verksamheten vilket skapar en mångfald i erbjudandet som vi gärna vill 
bevara. Alla vård och insatser behöver inte ske genom det offentliga.
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Utvecklingen av hemsjukvården
Hemsjukvård ligger idag under primärvården och utgår från vårdcentralerna, vilket 
innebär vård och behandling i hemmet med t.ex. läkemedel, omläggning av sår och 
provtagning. Medan Hospital@Home är sjukhusvård i hemmet, oftast med patienter 
som har fortsatt behov av akutsjukhusets resurser som specialistkompetens, diagnostik 
och/eller behandling, de är då fortsatt inskrivna på sjukhuset – vård i hemmet genom 
ett slags virtuella vårdavdelningar. Nära vård kan då ges på ett bra, patientsäkert sätt 
samtidigt som det kan erbjudas ökat antal vårdplatser inom vården.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 5 

att  anse att-sats 1-4 besvarad
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Motion 69
Beakta hela familjesituationen vid  
orosanmälningar

Susanne Sjöblom och Anette Hellström, Hägersten

Grundläggande prioritet i vårt samhälle är skyddet av barn och ungdomar. När en 
orosanmälan görs är det av yttersta vikt att åtgärder vidtas för att säkerställa barn och 
ungdomars välbefinnande. 

Alla barn och ungdomar i behov av hjälp och stöd, ska få det. I nuvarande lagstiftning 
finns emellertid ingen möjlighet för en socialnämnd att besluta om att vårdnadshavare 
ska delta i insatser för att stärka deras förmåga att vara föräldrar om de inte samtycker 
till det. Ungefär 4 av 10 barn vars behov utreds av socialnämnder och som bedöms 
vara i behov av stöd och hjälp får inte det på grund av bristande samtycke från barnets 
vårdnadshavare eller barnet självt.
 
Traditionellt sett har fokus legat på den enskilda individen som anmälan gäller, vilket kan 
leda till att viktiga aspekter av familjedynamiken förbises. Det är av stor betydelse att vi 
ser hela familjesituationen för att kunna ge rätt stöd och hjälp, inte bara till den person 
som anmälan handlar om, utan även till övriga familjemedlemmar, särskilt barn och 
ungdomar. Det är oerhört viktigt med ett stärkt stöd även till anhöriga.
Vi bör implementera ett förslag som säkerställer att vid varje orosanmälan görs en 
helhetsbedömning av familjesituationen även om det inte finns samtyckte av  
vårdnadshavare eller av barnet självt.
 
Detta bör bl a innefatta:
1. Utredning av hela familjen: Vid en orosanmälan ska socialtjänsten alltid genomföra 

en bedömning av hur situationen påverkar alla familjemedlemmar, med särskilt 
fokus på barn och ungdomars behov och välbefinnande.  Det är viktigt att stödet 
till barn och ungdomar som är anhöriga förtydligas både inom socialtjänsten och 
hälso- och sjukvården. 

2. Intervention och stöd: Vid behov ska insatser erbjudas till hela familjen, inte enbart 
den person som anmälan gäller. Detta kan inkludera familjeterapi, rådgivning och 
andra stödåtgärder för att stärka familjestrukturen och BUP kan kontaktas om även 
om familjen inte samtycker. Det gäller även åtgärder för hur skolpersonal kan få 
ökade kunskaper om barn och ungdomar som är anhöriga, och få vägledningen om 
hur de ska agera.
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3. Utbildning för professionella: Personal inom socialtjänst och andra relevanta 
myndigheter ska utbildas i att se och förstå vikten av familjedynamik vid oros- 
anmälningar. En helhetssyn kan bidra till mer effektiva och långsiktiga lösningar. 

4. Uppföljning: Det ska finnas rutiner för att följa upp familjesituationen efter att 
orosanmälan har hanterats, för att säkerställa att alla barn och ungdomar i familjen 
får det stöd de behöver.

 
 Vi ska alltid sträva efter att skydda och stötta våra barn och ungdomar. En bredare 
syn på familjesituationen kommer att bidra till att uppnå detta mål. Tillsammans kan vi 
skapa en mer holistisk och effektiv approach vid hantering av orosanmälningar genom 
att socialtjänsten ser till hela familjesituationen och arbetar tillsammans mellan  
vuxenenhet och barn och ungdomsenheter. På detta sätt erhålls ett gemensamt  
synsätt för hela familjens behov och inte endast individen som fått en orosanmälan

Låt oss tillsammans arbeta för att säkerställa att alla barn och ungdomar får det  
skydd och den omsorg de förtjänar.
 
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman besluta: 

att1 Att Moderaterna verkar för att implementera ett förslag för att beakta  
 hela familjesituationen vid orosanmälningar, både med och utan samtycke  
 från vårdnadshavare eller barnet självt. 

att2 Motionen skickas vidare till nästkommande partistämma.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 69 
Beakta hela familjesituationen vid  
orosanmälningar

Barn och unga ska stöttas och skyddas. Att ta hänsyn till hela familjens situation  
kan bidra till ett gemensamt synsätt kring familjens behov – särskilt i samband med 
orosanmälningar, oavsett om samtycke finns från vårdnadshavare eller barnet självt.

Den nya socialtjänstlagen, som träder i kraft den 1 juni i år, tillsammans med utredningen 
”En lag om insatser inom socialtjänsten till vårdnadshavare, barn och unga när  
samtycke saknas” (om så kallat mellantvång), syftar till att ge socialnämnden möjlighet 
att besluta om öppna insatser utan samtycke till vårdnadshavare, samt att införa vissa 
krav riktade mot barn och unga – liknande det som förekommer i Danmark.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  anse att-sats 1-2 besvarad 

Reservationer: 
Susanne Sjöblom reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 70 
Gode män ska anses som anhöriga i stödfrågor

Susanne Sjöblom och Anette Hellström, Hägersten

I Sverige har vi ett välfungerande system för att stödja personer som inte kan ta hand 
om sina egna angelägenheter, där gode män spelar en central roll. Gode män utses av 
tingsrätten för att företräda och hjälpa individer med olika behov, såsom äldre, personer 
med funktionsnedsättning eller psykisk ohälsa. Hjälpen består ofta av ekonomiska eller 
personliga angelägenheter. 

Trots det viktiga arbete som gode män utför, anses de inte som anhöriga och får 
därmed inte samma stöd och resurser som familjemedlemmar. Gode män lägger ner 
en betydande mängd tid och engagemang för att säkerställa att deras huvudmans 
rättigheter och behov tillgodoses. De arbetar ofta under pressade förhållanden och 
kan stå inför känslomässiga och praktiska utmaningar som liknar de familjemedlemmar 
upplever. Trots detta har de inte tillgång till samma stöd, vilket kan leda till en ohållbar 
situation för både gode män och deras huvudmän. Det borde utredas om möjligheten 
att anse gode män som anhöriga när det gäller stödåtgärder. I arvslagen ska de själv-
klart inte likställas som anhöriga. 

Detta skulle innebära att gode män får rätt till samma stöd och resurser som anhöriga, 
vilket skulle kunna inkludera:

1. Socialtjänsten: Kommunen erbjuder olika former av stöd och hjälp för anhöriga. 
2. Anhörigcentrum: Många kommuner har anhörigcentrum som erbjuder stöd,  

rådgivning och information till anhöriga. 
3. Stödgrupper: Det finns olika stödgrupper för anhöriga, där man kan dela  

erfarenheter och få stöd från andra i liknande situationer. Dessa kan vara lokala 
grupper eller grupper som erbjuds av olika organisationer.

4. Hälso- och sjukvård: Om personen dessutom har en specifik sjukdom eller tillstånd 
kan det finnas resurser inom hälso- och sjukvården som kan ge stöd och  
information både till personen i fråga och till den som är anhörig.

5. Rådgivning och utbildning: Många organisationer erbjuder utbildningar och kurser 
för anhöriga. 

6. Nationella och lokala organisationer: Det finns många ideella organisationer som 
arbetar med stöd för anhöriga, exempelvis Alzheimerföreningen, Riksförbundet 
för Social och Mental Hälsa (RSMH), Funktionsrätt Sverige och andra. De erbjuder 
information, stöd och ibland även aktiviteter.
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Genom att anse gode män som anhöriga, kan vi skapa ett mer rättvist och hållbart 
system för dem som arbetar med och för våra mest sårbara medborgare. Gode män  
ska absolut inte ingå som anhörig i Ärvdabalken och det kan även finnas i andra  
lagstiftningar som gode män inte ska likaställdas som anhörig. Moderaterna borde se 
detta som en viktig fråga och tar steg mot en förändring som gynnar både gode män 
och de personer de företräder.
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman besluta: 

att1 Moderaterna verkar för att utreda möjligheten till att gode män ska anses som  
 anhöriga i stödfrågor 

att2 Motionen skickas vidare till nästkommande partistämma.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 70 
Gode män ska anses som anhöriga i stödfrågor

En god man är en juridiskt förordnad ställföreträdare med ett uppdrag att företräda en 
huvudman i ekonomiska, personliga eller rättsliga frågor – men inte att träda in som 
anhörig i känslomässig eller social bemärkelse. Rollen bygger på lag (föräldrabalken) 
och är formell, till skillnad från anhörigrelationer som bygger på faktisk närhet, tillit och 
personlig koppling
.
I stödfrågor – till exempel inom socialtjänsten, vården eller psykosocialt stöd – väger 
relationens personliga karaktär och kontinuitet ofta tyngre än juridiskt uppdrag. En god 
man kan bytas ut, ha begränsad kännedom om individens vardag och sakna  
den emotionella anknytning som ofta krävs i frågor om till exempel socialt stöd,  
omsorgsbehov eller rehabilitering.

Dessutom finns sekretessregler som gör att en god man inte automatiskt får insyn i  
eller rätt att samverka kring alla delar av en persons liv, särskilt inte utan samtycke från 
huvudmannen. En anhörig kan i större utsträckning involveras i samråd och stöd på ett 
mer flexibelt sätt.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  avslå att-sats 1 och 2

Reservationer: 
Susanne Sjöblom reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 71 
 
Behovet av större kunskap hos personal som  
arbetar med brukare/patienter som har diabetes. 
 
Susanne Sjöblom, Hägersten

Diabetes är en av de snabbast växande folksjukdomarna i Sverige och världen. Antalet 
personer som varje år diagnostiseras med diabetes ökar ständigt och särskilt komplext 
är det bland våra äldre och funktionshindrade som har insulinbehandlad diabetes.  

Många av dessa individer har komplexa vårdbehov och kräver särskild uppmärksamhet 
och kunskap för att hantera sin sjukdom på ett effektivt sätt. Trots detta saknas det ofta 
tillräckligt med utbildad personal inom hemtjänsten, på vård- och omsorgsboenden 
samt inom hemsjukvården. Behovet av utbildad personal lär inte minska i framtiden 
utan snarare öka markant.

Den nödvändiga kompetensen behövs för att ge adekvat stöd till personer med  
diabetes som annars kan leda till försämrad hälsa och försämrad livskvalitet hos de 
berörda. Risken för allvarliga komplikationer och andra symptom kan minskas och 
undvikas med rätt vård och behandling. Utöver detta utvecklas hjälpmedlen inom 
diabetesområdet, och det är viktigt att personalen inom vård- och omsorgsboenden, 
hemtjänst och hemsjukvård kan hantera dessa verktyg på ett effektivt sätt.

Sveriges befolkning blir allt äldre och fler äldre kommer att ha en insulinbehandlad 
diabetes om inget markant händer. Därför kommer det att behövas fler utbildad  
personal som ser helheten med diabetes och förstår sjukdomen bättre. 

En certifiering, diplomering eller kurser borde finnas inom området diabetes för att  
öka kunskapen om sjukdomen, allt för öka brukarens/patientens välbefinnande. För att 
effektivt tillgodose det växande behovet av kunskap inom diabetesområdet behövs bl a 
 
• Utbildning och certifiering: Att det inrättas en specialiserad utbildning och  

certifiering för personal som arbetar med äldre och funktionshindrade som har 
diabetes. Denna utbildning ska bl a omfatta kunskap om diabetesvård, kost, 
medicinering, blodsockerkontroll, samt hur man kan stödja patienter i deras dagliga 
liv och egenvård. 
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• Diabetescertifiering: Precis som Silviahemmet erbjuder utbildning och certifiering 
för demensvård, bör det utvecklas en diabetescertifiering för personal som arbetar 
inom hemtjänst, vård- och omsorgsboende samt hemsjukvård. Denna certifiering 
ska säkerställa att personalen har den kompetens och förståelse som krävs för att 
ge en trygg och säker vård till brukare/patient med diabetes. 

• Ökad medvetenhet och resurser: Det är viktigt att öka medvetenheten om diabetes 
bland all personal och att tillhandahålla de resurser som krävs för att stödja dessa 
individer. Detta inkluderar tillgång till aktuella riktlinjer, material och verktyg för att 
effektivt hantera diabetesvård.

Genom att initialt investera i utbildning och certifiering för personal som arbetar med 
äldre och funktionshindrade med diabetes, kan vi säkerställa att dessa individer får den 
vård och det stöd de behöver. Detta kommer inte bara att förbättra livskvaliteten för 
dem som lever med diabetes, utan -också bidra till att minska belastningen på vård- 
systemet och förebygga komplikationer som kan uppstå på grund av bristande vård  
och omsorg.

Denna motion bör tas på allvar och Moderaterna bör initiera arbetet med att utveckla en 
utbildning och certifiering för diabetesvård inom hemtjänst, vård- och omsorgsboende 
samt hemsjukvården. Behovet är stort av att öka medvetenheten om diabetes och dess 
vård inom hela vårdkedjan. Låt oss tillsammans arbeta för en bättre och mer trygg vård 
för våra äldre och funktionshindrade med diabetes. 
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman besluta:

att 1 Moderaterna verkar för att initiera arbetet med att utveckla en utbildning och  
 certifiering för diabetesvård inom hemtjänst, vård- och omsorgsboende samt  
 hemsjukvården. 

att 2 Motionen skickas vidare till Moderata riksdagsgruppen 

att 3 Motionen skickas vidare till nästkommande partistämma.



517Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 71 
Behovet av större kunskap hos personal som  
arbetar med brukar-patienter som har diabetes

Att arbeta för en bättre och mer trygg vård för våra äldre är viktigt.
I Sverige erbjuds idag diabetesutbildning för både sjuksköterskor och undersköterskor, 
med utbildningsnivåer och innehåll anpassade efter respektive yrkesgrupps ansvars-
områden.

För sjuksköterskor:
Det finns flera specialistsjuksköterskeprogram med inriktning mot diabetesvård på 
avancerad nivå. Exempelvis erbjuder Uppsala universitet ett sådant program.  
Programmet ger fördjupade kunskaper om diabetessjukdomen, dess komplikationer 
och egenvård, samt pedagogik för att stödja patienters egenvårdsförmåga. Andra 
lärosäten, som Högskolan Väst och Göteborgs universitet, erbjuder också liknande 
program med fokus på diabetesvård.

För undersköterskor:
Det finns flera kurser och program som riktar sig till undersköterskor som vill  
vidareutbilda sig inom diabetesvård. Exempelvis erbjuder Högskolan Väst en kurs i 
"Lärande och egenvård vid diabetes". Dessa kurser ger undersköterskor möjlighet 
att fördjupa sina kunskaper om diabetes, dess komplikationer och hur man stödjer 
patienters egenvård. För att arbeta med diabetesvård som undersköterska krävs en 
grundutbildning inom vård- och omsorgsprogrammet. Efter detta kan man vidareutbilda 
sig genom olika kurser och program, både på distans och på plats.

Sammanfattningsvis finns det redan idag  i Sverige flertalet utbildningsmöjligheter inom 
diabetesvård för både sjuksköterskor och undersköterskor, med utbildningar på olika 
nivåer för att möta behoven inom vården.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:
 
att  anse att-sats 1-3 besvarad 

Reservationer: 
Susanne Sjöblom reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 72 
 
Anhörigdagar

Susanne Sjöblom, Hägersten

Flera kvinnor dubbelarbetar dvs flera kvinnor har ett arbete och tar stort ansvar för 
familjen. Ofta tar kvinnor även ett stort ansvar för sina föräldrar när de blir gamla och 
behöver hjälp på ålderns höst. Att utreda möjligheten att införa anhörigdagar för äldre 
som behöver anhörigstöd i samband med besök hos bl a sjukvård, specialistsjukvård, 
provtagning och tandläkarbesök eller dylikt, skulle underlätta för både män och kvinnor, 
i synnerhet kvinnor.

Många äldre behöver ofta hjälp av en nära anhörig för att kunna besöka bl a läkare 
eller för att få tandvård. Äldre upplever ofta en större trygghet när en anhörig följer 
med på besöket än om någon personal från hemtjänsten gör det. För att personal 
från hemtjänsten ska kunna följa med på ett besök krävs först att det beviljas av en 
biståndshandläggare. Innebörden av trygghet kan betyda olika för individer. Vissa äldre 
med kognitiva svårigheter har svårt att komma ihåg vad som sägs vid besöket och då 
kan närvaron av en anhörig vara en trygghet och ge kontinuitet medan andra har behov 
att få hjälp med att ta sig till och från besöket.

Att som anhörig följa med en äldre på ett sjukvårdsbesök, inklusive resa, kan ibland 
uppgå till en hel arbetsdag. Äldres behov av hjälp via punktinsatser från en anhörig 
behövs oavsett var du bor i Sverige. Speciellt påtagligt blir behovet utanför storstäderna 
där bilen behövs och där kollektivtrafiken är sparsamt utbyggd och dessutom mindre 
frekvent än i storstäderna. Många medborgare i Sverige har en anställning med arbets-
tider som inte är flexibla. Vissa yrkesgrupper har inte ens möjlighet att vara flexibla med 
en större del av sina semesterdagar. För många äldre skulle anhörigdagar vara till stor 
hjälp och nytta, ge kontinuitet samt öka tryggheten för både den äldre och den anhörige 
som arbetar.

Det borde inte vara några större hinder att införa några anhörigdagar om man bygger 
upp det på liknade sätt som för ”Närståendepenning för anställda” som hanteras av 
Försäkringskassan. Närståendepenning kan erhållas om en person har en livshotande 
sjukdom och som behöver närvaron av en anhörig. I detta fall räknas en närstående 
som en person som har en nära relation till den som är sjuk, exempelvis en familje- 
medlem, släkting, vän eller granne. 100 dagar är knutna till personen som har en  
livshotande sjukdom och kan fördelas på en eller flera personer.

Sverige står inför stora problem och utmaningar och allt fler medborgare lever längre 
och behöver stöd av samhället i stort men i synnerhet hjälp av anhöriga. Politik handlar 
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om prioriteringar och det finns endast en påse pengar som är begränsad och som 
ska fördelas. Anhörigdagar bör kunna finansieras via föräldraförsäkringen genom en 
omdisponering av resurserna men det kan även finnas andra utgiftsområden som skulle 
kunna finansiera anhörigdagar. Det viktigaste är docka att statens utgiftstak inte höjs 
utan anhörigdagar borde kunna finansieras inom befintlig budget.
 
Den svenska föräldraledigheten är väl tilltagen och generös. Budgetåret 2025 var 
anslaget till föräldraförsäkringen drygt 50,7 miljarder kronor. Föräldraförsäkringen  
består av två förmåner föräldrapenning (1) och tillfällig föräldrapenning (2). 
 
Moderaterna bör utreda möjligheten att införa anhörigdagar och klargöra bl a  
ersättningsgrad, omfattning av antalet dagar, begränsningar och avgränsningar. 

Med avgränsningar avses vad som räknas som anhörig (föräldrar, syskon, föräldrars 
syskon etc) samt vid vilken ålder den äldre blir berättigad till anhörigdagar eller om 
dagar ska utdelas efter behov. Antalet dagar ska vara kopplade till den äldre och 
anhörigdagar bör endast kunna ersättas till dem som har arbete. Med begränsningar 
avses bl a vid vilka tillfällen en anhörigdag kan nyttjas. Anhörigdagar bör inte kunna 
användas där tjänster kan köpas som exempelvis trädgårdsarbete, städning och att 
handla dagligvaror.

Ska en reform införas borde den ha ett behov, stor flexibilitet och där valfrihet ligger 
som grund. En utredning bör göras om hur en reform med anhörigdagar skulle se ut och 
hur den ska införas. Reformen ska inte innebära extra kostnader för samhället utan ska 
finansernas genom omdisponering av exempelvis föräldraförsäkringen eller av andra 
utgiftsområden.

Att skaffa barn är något som ofta planeras i förväg och är ett eget eller gemensamt  
beslut. Oavsett, är man väl medveten om att ansvaret för en individ kvarstår under 
minst 18 år framöver. Man gör ett aktivt val att skaffa barn och det finns flera  
medborgare som inte skaffar barn av olika anledningar. Däremot väljer man inte sina 
föräldrar och man vet definitivt inte vilka behov och vilken hjälp ens föräldrar behöver  
på ålderns höst.

Det finns ingen skyldighet att hjälpa sina föräldrar men känslan och viljan att hjälpa dem 
finns hos de flesta. Behovet av anhörigdagar finns, ska diskuterats och bör utredas.
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Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman besluta:

att 1  Moderaterna verkar för att utreda möjligheten till anhörigdagar  

att 2  Motionen skickas vidare till nästkommande partistämma 

Fotnot:  

1. Föräldrapenning kallas den ersättning du får i samband med ett barns födelse eller adoption och som gör det möjligt att 

vara hemma hos barnet under längre, sammanhängande perioder, s.k. föräldraledighet.    

  

2. Tillfällig föräldrapenning kan du få när du behöver vara hemma med barnet under kortare perioder, till exempel när 

barnet är sjukt.
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Förbundsstyrelsens yttrande
 
Motion 72 
Anhörigdagar

Sverige står inför en åldrande befolkning där andelen äldre ökar betydligt. Detta kräver 
proaktiva åtgärder och strategier för att möta behoven hos en äldre befolkning och 
säkerställa en hållbar samhällsutveckling.

 Fram till 2030 förväntas hela befolkningen öka med 10 procent. Den enskilt största 
procentuella ökningen är bland de som är äldre än 75 år. Antalet förväntas öka med 43 
procent fram till 2030, med 81 procent fram till 2050 och med hela 116 procent fram till 
2070. Denna ökning är ganska säker eftersom framskrivningen görs för personer som 
redan är födda och större delen av de utrikes födda som är 75 år och äldre i framtiden 
redan har invandrat. Detta skifte medför utmaningar och möjligheter för samhälls- 
strukturen, inklusive arbetsmarknad, pensioner och hälso- och sjukvård.

Att utreda möjligheten för anhörigdagar till äldre är en viktig åtgärd. Det kan ge   
anhöriga till äldre personer, som ofta bär en tung arbetsbörda, en chans att återhämta 
sig och ta hand om sitt eget välbefinnande. Detta minskar risken för stress och  
utbrändhet, vilket gör att de bättre kan ge stöd och omsorg till den äldre personen, 
vilket i sin tur förbättrar livskvaliteten för både den äldre och anhöriga. Genom att ge 
anhöriga nödvändigt stöd och vila kan de också bli mer förmögna att samarbeta med 
professionella vårdgivare, vilket bidrar till en mer hållbar och effektiv vård och omsorg 
för den äldre personen.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 1 och 2
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Motion 73 
 
Främja hållbar mobilitet genom ändrade regler  
för boendeparkering vid korttidsleasing och  
biluthyrning

Josefine Axelsson, Oscars Norra

Stockholm är en växande stad där behovet av hållbara och flexibla transportlösningar 
ökar. Samtidigt utgör ägandet av egen bil en betydande belastning på miljön och  
klimatet, särskilt i tätbefolkade områden. För många invånare finns idag möjligheten  
att hyra eller leasa bil under kortare perioder, som ett alternativ till att äga bil. Detta 
alternativ är både ekonomiskt och miljömässigt fördelaktigt, då det minskar antalet 
fordon i omlopp och främjar en mer resurseffektiv mobilitet.

De nuvarande reglerna för boendeparkering i Stockholm Stad gör det dock svårt för 
dem som korttidshyr eller leasar bil att utnyttja boendeparkering. Bland annat krävs att 
tillståndet gäller för minst 30 dagar, vilket inte är anpassat för kortare leasingperioder 
eller biluthyrning. Dessutom tillkommer en administrativ avgift på 300 kronor vid varje 
nyansökan, vilket blir oproportionerligt kostsamt vid kortare hyr- och leasingperioder.

Detta regelverk premierar i praktiken ägande av egen bil, snarare än att främja använd-
ningen av delade och flexibla lösningar. Ett moderniserat regelverk skulle kunna minska 
trösklarna för korttidsleasade och hyrda bilar, samtidigt som det stärker Stockholms 
klimatarbete och minskar bilberoendet.

Med anledning av ovanstående yrkar jag på: 

att1 Moderaterna Stockholms Stad verkar för att reglerna för boendeparkering   
 ses över och möjliggör tillstånd för korttidsleasade och hyrda bilar under en  
 period kortare än 30 dagar.
 
att2 Moderaterna Stockholms Stad verkar för att den administrativa avgiften för  
 nyansökan om boendeparkering sänks eller slopas vid kortare leasing- och  
 hyrbilsperioder för att minska kostnadsbördan för privatpersoner.
 
att3 Moderaterna Stockholms Stad verkar för införandet av digitala lösningar för  
 enklare ansökan och automatisk hantering av korttidstillstånd för hyrda och  
 leasade bilar.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 73 
Främja hållbar mobilitet genom ändrade regler för 
boendeparkering vid korttidsleasing och  
biluthyrning

Förbundsstyrelsen delar motionärens uppfattning att Stockholm som växande storstad 
behöver smarta, flexibla och miljövänliga lösningar för att möta invånarnas mobilitets-
behov. Möjligheten att korttidsleasa eller hyra bil är ett utmärkt alternativ till att äga 
bil, och bidrar både till bättre miljö och effektivare utnyttjande av stadens begränsade 
gatuutrymme.

Vi konstaterar att dagens regelverk kring boendeparkering är utformat för bilägande 
snarare än för moderna och flexibla transportlösningar. Nuvarande krav på en minimi- 
period om 30 dagar och höga administrativa avgifter vid nyansökan skapar onödiga 
hinder för privatpersoner som vill göra klimatsmarta och ekonomiska val genom  
korttidsleasing eller hyrbil.

Förbundsstyrelsen instämmer därför med motionären om att reglerna bör ses över  
för att underlätta boendeparkering även för kortare leasing- och hyresperioder.  
Vi ställer oss också positiva till att sänka eller slopa den administrativa avgiften vid 
återkommande korttidstillstånd, och betonar vikten av digitala och smidiga lösningar  
för hantering av boendeparkering.

Genom att modernisera regelverket på detta sätt kan Stockholm bidra till en mer 
hållbar, flexibel och framtidsinriktad mobilitet, samtidigt som vi uppmuntrar en  
minskad klimatpåverkan från trafiken.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 1-3
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Motion 74
För en modern och hållbar biltrafik i Stockholm

Föreningen Norrmalm

En hållbar och modern biltrafik är avgörande för en stad som Stockholm då det påverkar 
både invånarnas livskvalitet och stadens långsiktiga miljöutveckling. För att vara en 
attraktiv stad för människor att bo och arbeta i så måste man lätt och smidigt kunna ta 
sig runt. 

Bilen spelar en central roll för många Stockholmare när det gäller att hantera vardagens 
logistik, såsom att skjutsa barn och ta sig till eller ifrån arbetet. För att underlätta  
för bilister och minska antalet fordon som cirkulerar i sökandet efter parkering bör 
Stockholms kommun se över gatuutrymmen med syfte att få flera parkeringsplatser.  
Ett exempel är Hagagatan på Norrmalm där man har skapat sneda parkeringsplatser för 
att få plats med flera bilar. 

En ökad användning av bilpooler kan bidra till att minska antalet privatägda bilar.  
Detta skulle leda till färre fordon på gatorna, lägre klimatpåverkan och en förbättrad 
parkeringssituation i stadskärnorna. Trots detta är bilpooler fortfarande ett under- 
utnyttjat alternativ, delvis på grund av bristande tillgänglighet och höga kostnader för 
användarna.

För att möjliggöra detta bör Stockholms kommun tillhandahålla specifika  
parkeringsplatser för bilpooler, strategiskt placerade nära kollektivtrafiknoder och i 
bostadsområden. Dessa platser ska vara tydligt markerade och reserverade enbart  
för bilpoolsfordon, vilket minskar behovet för bilpoolskunder att leta efter parkering. 

Därutöver att införa rabatterade parkeringsavgifter och andra lättnader för företag 
som driver bilpooler. Detta stimulerar utbyggnaden av bilpoolssystem och gör det mer 
ekonomiskt attraktivt för både operatörer och användare.

Stockholm ska upplevas som en levande stad och för att optimera användningen av 
befintliga ytor bör Stockholms stad inleda ett samarbete med företag som har garage 
eller på andra sätt hyr ut parkeringsplatser. Genom en gemensam strategi och samsyn 
bör man identifiera möjligheter att effektivisera och möjliggöra för fler parkeringsplatser.
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Med anledning av ovanstående föreslås: 

att1  Moderaterna verkar för att Stockholms kommun skall göra en översyn av   
 gatuutrymmen med syfte att få flera parkeringsplatser.

att2  Moderaterna verkar för att Stockholms kommun legalt skall kunna   
 reserverar parkeringsplatser för bilpooler.

att3  Moderaterna verkar för att Stockholms kommun legalt skall kunna sänka   
 avgifter för parkering för företag som bedriver bilpooler.

att4  Moderaterna verkar för att Stockholms kommun inleder ett samarbete med  
 kommunens och privata bolag som har garage eller på andra sätt hyr ut   
 parkeringsplatser för att hitta gemensam strategi och samsyn i syfte med  att få  
 fler parkeringsplatser.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 74 
För en modern och hållbar biltrafik i Stockholm

Förbundsstyrelsen står bakom ambitionen att Stockholm ska vara en tillgänglig,  
hållbar och välfungerande stad för alla trafikslag. Bilen är – och kommer fortsatt att vara  
– en viktig del av många människors vardag. Det gäller särskilt för barnfamiljer, äldre 
och personer som arbetar obekväma tider eller har behov som inte kan lösas med 
kollektivtrafik eller cykel.

För att minska bilköer, öka trafiksäkerheten och förbättra framkomligheten behöver vi 
använda våra gatuutrymmen smartare. Vi ser därför positivt på initiativ som innebär att 
parkeringsutrymmen kan optimeras, som exempelvis genom snedställd parkering där 
det är lämpligt och möjligt.

Vi delar också motionens syn på att bilpooler är ett effektivt sätt att minska antalet 
privatägda bilar i staden. Genom att möjliggöra fler reserverade parkeringsplatser 
för bilpooler – särskilt nära kollektivtrafik och i täta bostadsområden – skapas bättre 
förutsättningar för fler att kunna välja bort den egna bilen. Likaså kan differentierade 
avgifter och samverkan med privata garageägare bidra till att fler parkeringsplatser blir 
tillgängliga och används mer effektivt.

Vi vill dock betona att det i flera fall krävs lagändringar för att möjliggöra till exempel 
reserverade platser enbart för bilpoolsfordon, och att frågan därmed även måste drivas 
på nationell nivå. Men det är viktigt att Stockholm är beredd att agera där det är juridiskt 
möjligt redan i dag – och att vi driver på för tydligare regelverk framåt.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 1-4
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Motion 75 
 
Införandet av nattåg på Roslagsbanan 
 
Ola Sirborg, MUF Täby, Folke Isaksson Löf, MUF Täby, Peter Schyldt, MUF Täby, Klara 
Wistrand, MUF Danderyd, Lea Thelander, MUF Danderyd, Karl Siika-Alm,  
MUF Österåker och Daniel Soukrut, MUF Österåker 
 
Vidaresänt från MUF Stockholms distriktsstämma 2025

Bakgrund
Roslagsbanan är en central del av kollektivtrafiken i norrortskommunerna och förbinder 
Täby, Österåker, Vallentuna och Danderyd med Stockholms innerstad. Trots detta 
avslutas trafiken allt för tidigt på kvällarna, vilket begränsar möjligheterna för ungdomar 
och andra invånare att röra sig fritt under natten. Sista tåget avgår från Östra Station 
klockan 01:24, vilket innebär att kvällar och nätter i praktiken förkortas för många. Att 
införa nattavgångar, åtminstone under helgnätter, är en investering i frihet, trygghet och 
ekonomisk tillväxt. 

Argument 

1. En frihetsfråga för ungdomar och invånare 
Tillgänglig kollektivtrafik under dygnets alla timmar är en central frihetsfråga. Ingen 
ska behöva anpassa sin kväll eller natt efter kollektivtrafikens begränsningar. 
Genom att erbjuda nattavgångar får ungdomar möjligheten att delta i sociala 
aktiviteter utan att oroa sig över hur de ska ta sig hem. Detta leder till större frihet 
och glädje i vardagen. 

2. Ökad trygghet i nattens Stockholm 
Fler människor i rörelse under natten skapar en tryggare miljö. Genom att hålla 
Roslagsbanan igång fram till klockan 05:00 på helger kan vi minska antalet  
personer som väljer riskabla transportalternativ, som att gå ensamma långa sträckor 
eller vänta på dyra taxibilar. 
 

3. Ekonomisk potential för SL och regionen
Kollektivtrafik på natten kan generera ökade intäkter för SL. En utökad nattlig turtäthet 
kan gynna SL:s ekonomi genom att fler väljer kollektivtrafik framför dyrare alternativ 
som taxi eller egen bil. Det skulle sannolikt minska plankningen och öka biljett- 
intäkterna. Därtill kan fler nattavgångar bidra till ökad ekonomisk aktivitet, då fler  
personer kan ta del av nattliv och nattarbete.
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Förslag till beslut
 
Med anledning av detta yrkar vi:
 
att1 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att nattavgångar på Roslagsbanan 
  införs med minst en avgång i timmen mellan klockan 01:00 och 05:00 på   
 helgnätter.
 
att2 Moderaterna i Stockholms stad uttalar att ökad nattlig kollektivtrafik är en   
 frihets- och trygghetsfråga av stor vikt för ungdomar i Stockholmsregionen.
 
att3 Moderaterna i Stockholms stad antar motionen som sin egen.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 75 
Införandet av nattåg på Roslagsbanan

Förbundsstyrelsen instämmer i motionärernas ansats om att tillgänglig kollektivtrafik 
är en viktig frihets- och trygghetsfråga, inte minst för ungdomar i Stockholmsregionen. 
Möjligheten att resa tryggt och säkert dygnet runt stärker människors vardagsfrihet, 
bidrar till ett levande nattliv och skapar ökad trygghet genom fler människor i rörelse.
Samtidigt konstaterar förbundsstyrelsen att det finns praktiska och logistiska  
utmaningar med att införa reguljär nattlig tågtrafik på Roslagsbanan. Roslagsbanan  
har, till skillnad från exempelvis tunnelbanan och pendeltågen, specifika tekniska  
och driftmässiga begränsningar. Underhållsarbeten på spår och signalsystem sker 
idag nattetid, vilket innebär att en reguljär nattrafik skulle innebära stora omställningar 
och ökade kostnader, samt eventuellt försämrade möjligheter till viktigt underhåll och 
reparationer.

Utöver detta kan nattlig tågtrafik kräva ökade resurser vad gäller personal, trygghets- 
åtgärder och säkerhetsbemanning, vilket innebär ekonomiska avvägningar som måste 
tas på regional nivå. Detta innebär att även om ambitionen är positiv, kräver genom- 
förandet en grundlig analys för att säkerställa att nyttan står i proportion till kostnaderna.
Förbundsstyrelsen delar dock motionärernas ambition om att utöka den nattliga  
kollektivtrafiken och menar att detta är en fråga som bör fortsätta utredas noggrant 
av SL och Region Stockholm. Vi anser också att det är viktigt att se över alternativa 
lösningar, som förstärkta nattbusslinjer eller begränsade testperioder med nattåg,  
för att möta det behov som motionen lyfter.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-3 besvarad

Reservationer: 
Peter Strandberg reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser.
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Motion 76 

Bilfria dagen

Josefine Axelsson, Oscars Norra

Biltrafiken i Stockholm utgör en stor källa till utsläpp av växthusgaser, luftföroreningar 
och buller. För att minska bilberoendet och uppmuntra fler att välja hållbara transport-
medel är det viktigt att skapa incitament och genomföra åtgärder som gör  
kollektivtrafiken mer attraktiv och tillgänglig.

Den 22 september firas den internationella Bilfria dagen, en dag som syftar till att  
lyfta fram alternativa transportlösningar och medvetandegöra de negativa effekterna  
av biltrafik i stadsmiljö. I flera svenska regioner, såsom Region Skåne och Region Kalmar 
län, erbjuder kollektivtrafiken gratis resor denna dag som ett sätt att uppmuntra fler att 
prova kollektivtrafiken istället för bilen. Stockholm, som landets mest trafikerade region, 
bör ta efter detta goda exempel och införa gratis kollektivtrafik via SL den 22  
september varje år. En sådan åtgärd skulle ge invånarna möjlighet att uppleva  
fördelarna med att resa kollektivt, minska belastningen på vägarna och bidra till bättre 
luftkvalitet och minskade utsläpp. Genom att låta fler prova kollektivtrafiken utan  
kostnad kan vi långsiktigt förändra resvanor och därmed minska bilberoendet i  
Stockholm.

Med anledning av ovanstående yrkar jag på:

att1 Moderaterna i Stockholm Stad verkar för att införa gratis kollektivtrafik  
 den 22 september varje år, i samband med den internationella bilfria dagen. 

att2 Moderaterna i Stockholm Stad vidaresänder motionen till  regionfullmäktige.
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Förbundsstyrelsens yttrande

Motion 76 
Bilfria dagen
Förbundsstyrelsen delar ambitionen att fler stockholmare ska kunna resa klimatsmart, 
effektivt och tryggt. Vi är positiva till att fler ska välja kollektivtrafiken – men vi menar att 
vägen dit inte går via symbolpolitiska åtgärder som tillfälligt gratisresande. 

Kollektivtrafiken har skurits ner kraftigt under miljöpartiets ledning. Exempelvis har var 
sjätte buss försvunnit innerstaden. Tittar vi på Regionen som helhet har kollektivtrafiken 
minskat med 10 procent. Utan för den delen att biltrafiken ökat. I hela Stockholms län 
är det nu runt 840 000 personer som uppger att de inte kan använda kollektivtrafiken. 
En kraftig ökning på bara något år. Det innebär att fler väljer bort kollektivtrafiken för att 
den inte är tillräckligt bra. 
Det som är gratis för någon betalas av någon annan. Att införa en kostnadsfri resdag i 
SL-trafiken den 22 september skulle i praktiken innebära minskade intäkter för kollektiv- 
trafiken, samtidigt som kostnaderna för att upprätthålla trafiken kvarstår eller till och 
med ökar vid högre belastning. Det skulle i slutändan kunna tränga undan nödvändiga 
satsningar på bättre punktlighet, trygghet och tillgänglighet – vilket är det som  
långsiktigt gör att fler väljer att resa kollektivt.

Vi är också tveksamma till att politiskt peka ut en enskild dag där biltrafik ska  
ifrågasättas. Stockholm är en växande storstad där människor behöver kunna ta sig  
till arbete, skola och fritidsaktiviteter – ofta på tider och platser där kollektivtrafiken  
ännu inte är ett realistiskt alternativ. För oss moderater är det viktigt att respektera 
människors olika livssituationer och att värna rörligheten i hela staden, även för dem 
som av olika skäl är beroende av bilen, antingen helt eller delvis.

Vägen framåt är inte förbud eller tillfälliga gratisresor, utan investeringar i en bättre  
kollektivtrafik – som går i tid, känns trygg och fungerar i hela länet. Det är också  
avgörande att fortsätta främja teknisk utveckling, elektrifiering och klimatsmarta  
bränslen för både kollektivtrafik och biltrafik. Det är så vi når en attraktiv kollektiv- 
trafik – utan att slå mot friheten i människors vardag.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  avslå att-sats 1 och 2
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Motion 77 
 
Bättre nyttjande av stadens lastzoner tack!

Philippa Månsson och Josefine Axelsson, Oscars Norra

Sedan 2016 gäller parkeringsavgifter i Stockholm innerstad mellan kl. 07.00–19.00 på 
vardagar, en förändring från tidigare kl. 09.00–17.00. I samband med detta justerades 
även tiderna för stadens lastzoner, där parkerings- och stoppförbud som tidigare i 
huvudsak gällde mellan kl. 07.00–17.00 förlängdes till kl. 07.00–19.00. Denna förändring 
saknar dock praktisk grund, eftersom varutransporter sällan eller aldrig sker efter  
kl. 16.00 i dessa zoner. De huvudsakliga argumenten för förändringen var att lastzoner-
nas tider borde följa parkeringsavgifternas tider för att skapa tydlighet, samt att zonerna 
behövdes för hemleveranser under kvällstid. Båda dessa argument har tydliga brister:

1. Bristande logik i kopplingen mellan parkeringsavgifter och lastzoner 
Avgiftstiderna styr när betalning krävs för parkering, medan lastzonernas regler  
styr var lastning och lossning får ske. Dessa två förordningar fyller olika funktioner 
och bör inte automatiskt samordnas. Dessutom betalar varuleverantörer sällan 
p-avgift vid lossning i en lastzon. 

2. Hemleveransernas verkliga beteendemönster 
Kvällstidens hemleveranser utnyttjar sällan lastzoner. I praktiken ställer sig budbilar 
oftast direkt framför porten, antingen dubbelparkerade eller delvis på trottoaren, 
eftersom stoppen är korta och kunder ofta möter upp vid porten. Att hänvisa dessa 
bud till lastzoner belägna 30–40 meter bort är orealistiskt.

Den förlängda tidsregleringen skapar minskad parkeringskapacitet för boende och 
besökare, samt minskade intäkter för staden. Efter kl. 17.00 står många lastzoner 
outnyttjade, medan boende och besökare tvingas cirkulera länge i jakt på parkering.  
Detta bidrar till onödiga utsläpp och ökar trafikbelastningen. Under de två extra  
timmarna mellan kl. 17.00–19.00 skulle dessa platser kunna användas som  
avgiftsbelagda parkeringsplatser, vilket skulle generera intäkter till staden.

Med anledning av ovanstående yrkar vi på: 

att 1 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att parkerings- och  
 stoppförbud i lastzoner återgår till att gälla mellan kl. 07.00–17.00. 

att 2 Moderaterna i Stockholms stad vidaresänder motionen till Stadshuset.
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Förbundsstyrelsens yttrande

Motion 77 
Bättre nyttjande av stadens lastzoner tack!

Motionens ansats är god. Varuflöden och parkeringsvanor förändras med tiden. Därför 
är det viktigt att med jämna mellanrum se över hur bl.a. lastzoner och parkeringsplatser 
struktureras då det rör sig om en begränsad yta som ska användas både effektivt och 
ändamålsenligt. 

Bristen på parkeringsytor är stor i Stockholm. Därför kan tomma lastzoner framstå som 
ett slöseri med värdefull yta. Värdet av ytorna är dock inte att de ständigt är fullbelagda. 
Ett stort värde är i stället att de finns tillgängliga och möjliggör för stadens näringsliv att 
leverera varor över hela staden. Vetskapen om att det går att parkera på flera platser i 
staden sänker osäkerheten för företagare vilket är bra för näringslivet.

Lastzoner finns till för att budbilar och andra varutransporter ska kunna leverera sina 
varor utan att bryta mot trafikregler. Att några utav dem parkerar på trottoarer, vilket inte 
är tillåtet, bör inte vara argument för att reducera lastzonerna.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  bifalla att-sats 1 och 2
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Motion 78 
 
Marknadspris på parkering

Adam Danieli, Skarpnäck

Moderaterna är starka förespråkare för marknadsmässig prissättning. Att varor och 
tjänster får utväxlas och handlas på villkor som marknaden erbjuder är inte bara rättvist 
för alla – det är också en förutsättning för en effektiv resursanvändning. Vi eftersträvar 
marknadspris på hotellnätter, bröd, tomter och flygstolar.

Något som avviker kraftigt från denna princip är prissättningen på parkering. Trots att 
det handlar om en upplåtelse av plats, vilket sker vid många tillfällen i samhället, är 
prissättningen av kommunal parkering reglerad och inte marknadsmässig. Dels finns en 
lag om avgifter för kommunal markupplåtelse som i vissa fall begränsar hur avgifter får 
beräknas, dels har kommunfullmäktige möjlighet att sätta taxorna under marknadspris.
Regleringen leder till att parkering inte används så effektivt som det skulle kunna göra. 

Den som använder bil ofta möter fulla parkeringar i Stockholms stad, och kommunen 
går också miste om intäkter för sina upplåtelser när avgifterna inte kan sättas på ett 
skäligt sätt. För Moderaterna borde det vara en naturlig utgångspunkt att också  
parkering prissätts marknadsmässigt.

Därför yrkar jag: 

att1  Moderaterna i Stockholms stad verkar för att parkering prissätts på ett   
 marknadsmässigt sätt

att2  Moderaterna verkar för att kommuner ges full frihet att prissätta parkering  
 på ett marknadsmässigt sätt

att3 Motionen skickas vidare till Moderaternas partistämma
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 78 
Marknadspris på parkering

Det är riktigt att Moderaterna tror på marknaden och dess förmåga till effektiv  
prissättning. Ingen människa har förmåga att ersätta de mekanismer som gör att  
utbud och efterfråga möts. Vi vet också vad frånvaro av marknad gör med produkter 
och tjänster – det leder till brister, lägre kvalitet och högre priser. Därför måste varje 
avsteg från marknadens principer motiveras. 
 
Parkeringstaxan i Stockholm är indelad i ett zonsystem där de mer centrala delarna 
betingar ett högre timpris jämfört med motsvarande parkering längre ut från stadens 
centrum. Zonsystemet och dess priser är därmed tänkt att svara mot parkeringsplat-
sens attraktivitet. Det råder inte någon perfekt prissättning men försök görs trots allt 
för att den ska vara aktuell. Nyligen justerades och utökades de innersta zonerna i ett 
försök att bättre svara mot efterfrågan. 
 
Mot detta, förvisso ofullständiga men ändock till delar fungerande system, ska  
införandet av ett helt nytt system ställas. Viktigt att notera är att även ett nytt system, 
som bejakar viktiga principer som marknadsprissättning, kan lida av brister. En sådan 
brist är att utbudssidan, dvs tillgången på parkeringsplatser, är trögrörlig och inte kan 
möta en ökad efterfråga med annat än politiska beslut. Det leder till att en ökad  
efterfråga i huvudsak skulle ta sig uttryck i höjda priser. Frågan om hur priset ska svara 
mot en förändrad efterfråga är, förvisso av praktisk karaktär, men blir samtidigt prin-
cipiell. Beroende på vilka avkall systemet gör på ständiga uppdateringar av priset kan 
systemet i varierande grad framstå som en variant på det befintliga. 
 
Det rådande systemet är inte fulländat. Och det är uppenbart att en del parkerings- 
platser, vid vissa tillfällen, är för lågt prissatta. Men vi ska inte heller låta det bästa bli  
det godas fiende. Systemet fungerar tillräckligt bra med enkelhet och ger förutsägbar-
het. En ny prissättningsmetod kan inte garantera oss detta. Förbundsstyrelsen utesluter 
dock inte att systemet kan göras om i grunden för att öka marknadsmekanismerna om 
de praktiska utmaningarna detta för med sig utreds noga. 
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-3 besvarad
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Motion 79 
 
Från husläkare och vårdval till läkarval  
- en reform för en ny tids mer människonära vård

 Kristoffer Tamsons, Norrmalm

Den här motionen är skriven av regionråden Kristoffer Tamsons och Axel Conradi, 
Moderaterna i Region Stockholm. 
 
Svensk hälso- och sjukvård håller enligt många bedömare hög kvalitet. Inte minst är 
svensk sjukvård avseende tekniskt och medicinskt kunnande i världstopp. Detsamma 
gäller generellt sett sjukvård av mer avancerat slag. Det finns få behandlingar eller 
operationer som inte kan erbjudas patienterna på något av våra svenska sjukhus. 
Därtill med hög kvalitet. 
 
Samtidigt vittnar många om att förtroendet för vården sviktar. De återkommande 
problemen med vårdköer och en bristande tillgänglighet utgör en orsak till detta. Den 
svenska sjukvården är drabbad av en omfattande byråkrati, politisk centralstyrning 
och en brist på verklig patientmakt. Resultatet är ett system som alltför ofta fokuserat 
på att ransonera och rationalisera framför att innovera och producera. Många är de 
storstilade planer som upprättats i den socialistiska rättvisans namn. Lika många är de 
exempel där planerna får som konsekvens att medarbetarna flyr, vårdköerna växer och 
patienterna hamnar i kläm. Där den sista utvägen blir att köpa sig vård på privat väg, om 
plånboken så medger vill säga.  
 
Ett annat problem rör den så kallade primärvårdens - vårdcentralernas och den mer 
människonära vårdens - omvittnade brist på tillgänglighet och kontinuitet. Många är de 
som vittnar om att det är svårt att komma i kontakt med sin vårdcentral för konsultation 
eller att boka en tid. Samma sak gäller möjligheten att över tid bygga en relation till sin 
läkare. Utöver direkta konsekvenser för den enskilde patienten leder detta till att vård 
söks på fel vårdnivå, ofta en för hög för sin åkomma, och att kostnaderna ökar för  
skattebetalarna. Det hela leder till att resurser allokeras fel inom vården, med en  
kroniskt upplevd resursbrist som följd. 
 
Omvänt förefaller primärvården ha svårt att rekrytera och behålla sina läkare. Att bli 
allmänläkare är inte lika attraktivt som andra läkarutbildningar. Att jobba på de till 
minisjukhus växande vårdcentralerna lockar helt enkelt inte lika stort som att jobba på 
akutsjukhus: ”Vi drabbas av sjukhusens bundenhet och byråkrati, men står utan dess 
status. Vi borde snarare ges ökad frihet att bygga relation till våra patienter och med 
detta bygga vår egen status”, som någon träffande har uttryckt det.
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För att råda bot på det förstnämnda finns åtskilliga reformer och insatser formulerade 
och under genomförande. Vad gäller det sistnämnda så famlar fortsatt svensk sam-
hällsdebatt och de politiska partierna kring svaren. Drygt tio år av diffusa satsningar på 
den ”nära vården” har inte heller de bidragit till den nödvändiga förändring som behöver 
ske. Denna motion är tänkt att ändra på det.       
 
Den ofullbordade läkarreformen
Först några år efter att Berlinmuren fallit och Sovjetunionen kollapsat fattade Sverige 
beslut om en ny lag om husläkare, där patienten skulle kunna välja sin egen läkare i 
primärvården. Året var 1993 och Carl Bildts borgerliga regering ville bryta med den  
centralistiska modell som i decennier låst in patienterna i ett system där geografin 
styrde vem som skulle vara din läkare. Bodde du på en viss plats så tillhörde du  
vårdcentralen på en viss plats. Oaktat du ville det eller ej.
 
Utgångspunkten för den nya lagen var den omvända. Dels att stärka medborgarnas  
rätt att välja, dels att husläkaren själv skulle kunna välja driftform för sin mottagning  
och att fri etablering skulle gälla. Redan 1994 rev dock Socialdemokraterna upp alltihop. 
Resultatet blev ett nytt primärvårdssystem, som tog två steg framåt, ett åt sidan och ett 
bakåt, vilket har satt sina spår i sjukvården ända in i våra dagar.
 
Det skulle dröja till 2006 års val innan nästa steg av förnyelse kunde tas. Att den  
nybildade borgerliga Alliansen vann valet, bildade majoritetsregering och därefter  
lyckades bli återvalda, är förstås ett paradigmskifte i sig själv. Än större var  
omläggningarna av den ekonomiska politiken som la grunden för varaktiga  
skattesänkningar för låg- och medelinkomsttagare. 
 
Samtidigt utmanades också det offentliga monopolet inom svensk hälso- och sjukvård. 
En tidig reform kom att kallas Lagen om Valfrihetssystem, LOV. Denna var sprungen ur 
samma idé, som en gång fick Socialdemokraterna att se rött av regleringsiver, när Carl 
Bildt ville flytta makten över vården till patienterna och driften av vårdmottagningarna till 
professionen.
 
Men denna gång kom lagändringen för att stanna. LOV kom att bli den lagstiftning 
som för första gången satte människors fria val i centrum, där makten flyttades från 
centralbyråkrater till den enskilda medborgaren. Alla skulle kunna välja och välja bort sin 
vårdcentral. Med LOV möjliggjordes också införandet av så kallade vårdval inom stora 
delar av primärvården. Det kom att bli startskottet på en reform som på riktigt  
förändrade svensk hälso- och sjukvård.
 
Lagen om valfrihetssystem och vårdvalet växte fram ur mer än en längtan efter att  
själv få välja sin läkare. För många var vården under tidigt 2000-tal en tävling mellan 
regioner i att bygga och förvalta långa vårdköer. Den nationella vårdgarantin vid den 
tiden lagstadgade 0 dagars väntetid för kontakt med vården, 7 dagars väntetid till läkar-
besök i primärvården, 90 dagars väntetid till specialist och därefter maximalt 90 dagars 
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väntetid på behandling eller operation. Inga landsting var i närheten av att uppfylla  
detta lagens löfte till medborgarna. De som var tidiga med att införa LOV kom dock  
ett betydande steg längre i att närma sig lagens krav.  
 
År 2019 gjordes vårdgarantin om för primärvården så att alla patienter gavs rätten till  
att få en första medicinsk bedömning inom 3 dagar. Tanken bakom förändringen var  
en förbättrad tillgänglighet, men kom blott att bli en statistisk produkt som inte rimmade 
med människors förväntan. För tyvärr flyttades fokus från den viktiga kontakten med 
sin läkare inom 7 dagar till att i princip en sköterska på telefon gör en första medicinsk 
bedömning av patient som ringer in, så är vårdgarantin uppfylld. Anonymitet mellan 
patienter och primärvårdens läkare blev därmed fullständig.
 
En ny primärvårdsreform för framtiden
Det är över 30 år sedan husläkarreformen och snart 20 år sedan de första besluten om 
lagen om valfrihetsystem och införande av vårdval fattades. Även om mycket positivt 
uppnåtts ifråga om mångfald, valfrihet och kortande av vårdköer tack vare dessa 
reformer måste dock konstateras att de inte fullt ut uppnått vare sig sina intentioner 
eller uttalade ideal. 
 
Primärvårdens utveckling har hamnat långt ifrån de småskaliga intentionerna om 
personaldrivna verksamheter och ”mottagningen-på-stan-tänket” som låg till grund 
för införandet. Vad gäller termen husläkare vet ingen längre vad som egentligen avses. 
Med tiden har utvecklingen kommit att alltmer handla om ”huset” och allt mindre om 
den läkare som patienten faktiskt tror sig ha valt. Trots att antalet vårdcentraler i Sverige 
ökat markant sedan 2006, helt enligt intentionen, har uppdragens utformning med 
årsvisa ytterligare pålagor bidragit till att många vårdcentraler i dag utgör mer av små 
minisjukhus, än människonära läkarcentraler. Patientens val av en personlig läkarkontakt 
har skiftat till val av en anonym byggnad. Den vårdvalsauktorisation som ger rätten 
att bedriva vårdcentralsverksamhet kopplats idag trots allt till en juridisk person på en 
specifik adress och inte till de läkare och vårdprofession som arbetar där. 
 
Det kan säkerligen finnas poänger med att vissa mottagningar är lite större och mer 
omfattande. Dagens modell och utformning är dock inte ändamålsenlig för att möta 
framtidens behov eller att attrahera fler att vilja bli allmänläkare. Det är tydligt att 
systemet inte möter medborgarnas förväntningar på en tillgänglig primärvård med 
hög kontinuitet. Den alltmer försämrade och stressiga arbetsmiljön inom primärvården 
har därtill bidragit till att Sverige inte har det stora antal allmänläkare som behövs. Ett 
decennium av prematur överflyttning av vårduppdrag till primärvården riskerar nu att bli 
en vårdkvalitetssänkning, undanträngningseffekter och fortsatt personalflykt på grund 
av orimliga arbetsvillkor.
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Det blir allt tydligare. Sverige behöver en ny primärvårdsreform som hittar tillbaka till 
idén om en mer småskalig vård. Där vården och patienten känner varandra, bygger tillit, 
kontinuitet och trygghet. Där vårdens medarbetare tillåts att själva utforma och driva sin 
verksamhet. Där relationsbyggande kan skapa den tillit som krävs för att den personliga 
allmänläkaren ska kunna bli den naturliga kontakten och vägen in i vården.
 
Rätt att välja på riktigt
Med rätten att välja kommer rätten att välja vad vi har förtroende för och välja bort det vi 
saknar förtroende för. Med decentralisering föds innovation och entreprenörskap. Detta 
skapar grundval för ökad tillgänglighet och ökad kontinuitet. Allt detta driver fram ökad 
kvalitet.  
 
Att staka ut en ny kurs för sjukvården handlar om detta. Om att delvis återvända till  
kärnan. Att åter tydligt sätta den enskilda människan i centrum för vården och att  
minska byråkratin. Målet måste bli en vård där människor inte är brickor i ett spel, 
må det vara politikens eller byråkraternas, utan aktiva deltagare i sin egen hälsa. Där 
patienter och läkare styr vårdkontakterna, inte politiska planeringsdokument.
 
När Moderaterna historiskt har drivit på för människors möjlighet att själva kunna välja 
läkare har förvisso flera viktiga reformer genomförts. Samtidigt är sanningen också att 
patienter snarare fått möjlighet att välja hus och vårdcentral, snarare än läkare. I bästa 
fall finns i dessa hus och vårdcentraler läkare som stannar länge och har tid att träffa 
just samma patienter igen. Men i realiteten ser vi dock snarare som regel mer än undan-
tag hur kontinuiteten brister, patienter och läkare upplever anonymitet och avstånd till 
varandra samt hur maktlöshet ofta följer i detta spår. 
 
Den politiska debatten som florerar på flera håll i landet i dag tenderar dock samtidigt 
att peka finger åt patienterna och anklaga dem för att de överkonsumerar vård. Inte 
minst politiska företrädare till vänster använder detta som ett ständigt återkommande 
argument för att strama åt valfrihet, tillgänglighet och sätta åt fristående vårdgivare.  
Att unga tjejer skulle vilja överkonsumera ätstörningsvård, kvinnor mitt i livet gynekologi 
eller utslitna byggjobbare besök på ryggkliniker övergår nog de flestas förstånd. Likväl 
slår nu likriktningens och centralplaneringens pendel hårt i riktning mot att vård  
fungerar som bäst om den ransoneras och distribueras via planekonomins kösystem.
 
Detta synsätt riskerar att föra in svensk sjukvård i en farlig återvändsgränd. Därtill är 
myten om överkonsumtionen inte sann. Enligt OECD träffar danska läkare nära dubbelt 
så många patienter som svenska läkare. Per år omkring 910 patienter jämfört med 500. 
I Tyskland är motsvarande siffra 2120 patienter per år. Att svensk sjukvårdsdebatt från 
vänster eldar på tesen att svenska folket överkonsumerar vård och att vården är för lätt 
att komma till förefaller mot bakgrund av detta därtill närmast löjeväckande; det  
stämmer helt enkelt inte.
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Nära tillhands som förklaring till detta är att vården uppfattas långt ifrån patienterna. 
Långt ifrån därför att vi i Sverige har surrat oss vid masten kring en trettio år gammal 
husläkarreform, som i praktiken aldrig fungerade som den var tänkt, och har inneburit 
att exempelvis stockholmare, till skillnad från sina medmänniskor i Köpenhamn, väljer 
just hus. I Danmark väljer man läkare, inte hus. Därtill en läkare som kan följa en över tid 
och bygga en närmast unik kontinuitet till enskilda och familjer. 
 
De danska motsvarigheterna till våra husläkare äger också en stor självständighet i 
hur de organiserar sig och bedriver sitt dagliga arbete. Patientens behov står i fokus. 
De minsta så kallade enheterna består av en självständigt praktiserande läkare som 
har stöd av en sjuksköterska eller motsvarande. Det är ett system som på plats känns 
rätt långt borta ifrån våra allt större vårdcentraler, med inbillade stordriftsfördelar och 
centraldirigerad rapporteringsbyråkrati.
 
Inte bara blir patienten tryggare med detta sätt att bygga direkt relation mellan patient 
och läkare. Läkaren får med detta även ett större ansvar och större handlingsutrymme, 
vilket leder till en primärvård som är mer tillgänglig och nära patienterna genom hela 
livet. Den läkare som är din kan sedan även bli din partners, era barns och era föräldrars. 
Man känner varandra till namn och åkommor över längre tid. Förebyggande vård är bara 
förnamnet på vad detta åstadkommer. Det leder i sin tur till omvittnat lägre kostnader 
för skattebetalarna.
 
Allt detta är något vi kan inspireras av för att förbättra vår egen vårdstruktur och minska 
vårdköerna. Att vara, eller inte vara, ett föredöme i sjukvårdspolitiken är en fråga om att 
lära. Av Danmark kan vi lära. Inte minst avseende primärvårdens sätt att organiseras.
 
Inte nog med att kontinuitet, tillgänglighet och självständighet uppnås, finns också 
fördelar kopplat till följsamhet av lagar och regler. I ett samhället som i allt större  
utsträckning infiltreras av kriminella gäng och deras medlemmar utsätts våra offentligt 
finansierade verksamheter för påtryckningar och infiltration. Den kriminella ekonomins 
intäkter från välfärdsbrottslighet överstiger vida intäkterna från exempelvis  
narkotikaförsäljning. Det är en utveckling som måste bekämpas med kraft.  
Det är en fråga om att upprätthålla legitimiteten i våra demokratiska system. 
 
Genom att uppmuntra småskalighet och att erbjuda läkarna ett reellt ägarskap, minskar 
risken för att pengar fuskas bort ur systemet. Det går helt enkelt inte längre att vara en 
anonym kugge i ett vårdcentralsmaskineri. När den yttersta ansvariga är den som utför 
vården, ökar incitamenten till följsamhet mot de lagar och regler vi gemensamt fattat 
beslut om. Möjligheten att, på individnivå, kontrollera att varje skattekrona går till att ge 
patienten vård stärker vårt arbete med att bekämpa välfärdskriminaliteten.
 
En ny tids nödvändiga valfrihetsreformer inom svensk sjukvård måste ta fasta på just 
detta. Det är kort sagt dags att åter framhäva småskalighet, kontinuitet och personligt 
engagemang i vården – och det oavsett driftsform. Den lokala mottagningen, där läkare 
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och sjuksköterskor känner sina patienter, är inte bara ett idealscenario utan hur  
vården borde fungera. 
 
Samtidigt måste vården hålla jämn takt med medicinsk och digital innovation. Att 
fler kan välja sin egen läkare på riktigt, men även digitala lösningar, blir med detta en 
förlängning av vår tids frihetsideal för vården. Det är också ett löfte om att alltid se till 
att vården följs upp, är patientsäker och gynnar dem med störst behov. Det är dags att 
fullborda den ofullbordade läkarreform Moderaterna en gång initierade, där alla ska ges 
rätten att välja sin egen läkare. Det är dags för lagen om läkarval. 
 
1. Val av personlig läkare i stället för vårdcentral
• Moderaterna ska verka för att förverkliga en ny primärvårdsreform där alla med-

borgare ska ha rätt att i första hand välja och lista sig hos sin personliga läkare i 
stället för vårdcentral. Ett medvetet val där medborgaren är delaktig utifrån sina 
förutsättningar och preferenser stärker också relationen till läkaren.

 
Primärvårdens omställning och visionen om fast läkarkontakt haltar. Fler i dag än förr 
har förvisso på pappret en fast läkarkontakt, men långa väntetider för att faktiskt få 
träffa sin läkare ger ändå incitament att välja första tillgängliga tid oavsett läkare eller att 
åka och sätta sig i väntrummet på akutmottagningen. Alltför många patienter vittnar i 
dag också om den anonyma känsla som infinner sig när man besöker vården. Där man 
får träffa olika läkare varje gång, där patienten gång på gång får återupprepa sin sjuk-
domshistorik. Det skapar frustration för både patienter och vården och tar upp viktig tid 
som istället hade kunnat gå till behandling och utredning om person- och sjukdoms- 
historik redan var känd. 
 
Det behövs en nytändning för svensk borgerlig primärvårdspolitik och Moderaterna 
behöver ta nästa steg för att säkerställa att alla medborgare i Sverige ges verklig  
möjlighet till en personlig och ansvarig allmänläkare. Vid valet av personlig läkare knyts 
den enskilde medborgaren till den personliga läkaren och dennes läkarlegitimation.  
Läkaren blir därmed ansvarig för medborgarens hälsa och välmående. Det innebär 
också att om läkaren byter arbetsplats så fortsätter ansvaret, såvida inte patienten 
aktivt väljer att själv byta.  
 
Den personliga läkaren ska vara den första naturliga kontakten in i vården och ha ett 
övergripande helhetsansvar i patienternas vård. Val av personlig läkare är en nyckel- 
faktor för trygghet, tillit och kontinuitet. Det är avgörande att patienter med behov av sin 
personliga läkarkontakt ska kunna få snabb kontakt och vårdbesök inbokat i rimlig tid. 
Hög tillgänglighet till sin läkare minskar risken för att invånarna behöver vända sig  
till andra vårdinstanser eller till akutmottagningarna. Den tid som frigörs av god  
personkännedom mellan patient och läkare gör att vårdens resurser räcker till fler.  
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2. Småskalighet och nära medborgaren - i hela landet
• Vårdcentralsuppdraget ska i större utsträckning bedrivas nära invånarna genom 

småskaliga, läkarledda mottagningar, här kallade läkarcentraler, istället för genom 
allt större vårdcentraler som liknar minisjukhus. Detta främjar etableringen av nya 
läkarledda mottagningar både i stadsområden och på landsbygden.

 
Ett genomförande av primärvårdsreformen i sig innebär att regionernas ersättnings-
modeller också bryts upp, från att gå till regionens förvaltningar och resultatenheter 
eller stora vårdaktörer, till att knytas till den enskilda läkaren. På så vis säkerställs att 
småskalighet via allmänläkarna är utgångspunkt och den grund kring vilken vården ska 
bedrivas. 
 
Givetvis bör det stå det fritt för enskilda läkare att samordna sig tillsammans, för att 
exempelvis underlätta administration, facilitetsfrågor och annat stöd genom exempel-
vis läkar- eller vårdcentraler. Idén om den personliga läkaren på läkarcentralen nära 
medborgaren för Sverige bort från de minisjukhus som ofta skapats, där trösklarna för 
både drift och nyetablering är höga och komplicerade. Något som egentligen bara stora 
bolag och regionens egenregi i någon mån kan mäkta med.
 
Detta perspektivskifte är viktigt inte minst för Sveriges gles- och landsbygd, där  
det kanske inte i samma utsträckning är möjligt eller ens önskvärt att samla alla de 
personella resurser som krävs för att starta och bedriva stora primärvårdsenheter. 
Att våra system har styrt mot storskalighet har omvänt bidragit till att Sveriges vård 
blivit mer ojämlik ur perspektivet att många människor fortfarande lever långt ifrån en 
allmänläkare. 
 
Att överföra makten över primärvårdens utformning till allmänläkarna kommer även  
att öka statusen för allmänspecialister och läkare som yrkesgrupp. Moderaterna vill  
ge tillbaka bestämmanderätten till medborgare och läkare. Vi tar steget bort ifrån  
stora byråkratiska vårdsystem och flyttar makten dit den hör hemma.
 
 3. Ökat inflytande och medbestämmande - för fler specialister i  
allmänmedicin
• Vård- och läkarcentraler bör drivas av läkarna själva. På så sätt ökar chanserna att 

erfarna läkare stannar i och utvecklar primärvården, vilket i sin tur gynnar medbor-
garnas rätt till trygg och säker vård i tid.

 
Sveriges läkarförbund har beräknat att det saknas 4400 läkare i allmänmedicin för 
att Socialstyrelsens riktlinje om 1100 listade per läkare ska kunna uppnås. Det innebär 
att det saknas ungefär 1000 läkare bara i Stockholmsvården. Vidare är det enbart 60 
procent av våra specialister i allmänmedicin som idag jobbar inom primärvården. Syftet 
med en reform ska aldrig vara måluppfyllelsen i sig själv, men oavsett antalet listade en 
läkare bör uppbära kan vi konstatera att betydligt fler behöver utbilda sig till allmän- 
läkare.
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Moderaterna är övertygade om att en viktig faktor för att Sverige ska ha en stark, trygg 
och tillgänglig primärvård är att öka antalet specialistläkare inom allmänmedicin. Det 
räcker inte med att öka utbildningsplatserna. Det är minst lika viktigt att behålla och få 
tillbaka erfarna läkare till primärvården
 
Det måste därför bli mer attraktivt att arbeta inom primärvården. Ett viktigt steg i detta 
arbete är att möjliggöra för läkare att kunna öppna och driva en egen läkarcentral. Mer 
frihet för läkare och vårdprofessionen att själva ansvara för vilken utrustning och vilka 
digitala system som ska användas och tillämpas kan även leda bort vården från dagens 
stora och krångliga offentliga upphandlingar, vilka i sin tur tynger ned den med växande 
byråkrati och administration. 
 
Slutligen ligger häri givetvis också de möjligheter som öppnas då medborgarna genom 
sitt val och sin listning kopplas till läkarens legitimation snarare än som idag, på vård-
centralen. Att känna eget ansvar och i högre grad utveckla och styra sin egen verk- 
samhet bidrar till nya innovativa lösningar. Därtill stärker det yrkesstoltheten, den 
allmänna trivseln och gör primärvården mera attraktiva att arbeta och verka inom. Det 
stärker förtroendet och kan attrahera fler att vilja jobba och stanna kvar i just primär-
vården. Så säkerställs att de resurserna som ska gå till primärvården, verkligen kommer 
primärvården till del och inte till byråkrati och administration.
 
4. Lär av Danmarks primärvårdsmodell
• Danmark tillämpar inte det systemet med vårdcentraler som vi har i Sverige.  

Den som bor i Danmark kan välja mellan två så kallade offentliga sjukförsäkrings-
grupper:

 
• Grupp 1 där invånaren är knuten till en bestämd läkare 
• Grupp 2 där invånaren inte är knuten till en specifik läkare. 
 
Invånaren kan fritt välja vilken läkare som denne vill, under förutsättning att läkaren kan 
ta emot fler patienter. I Danmark tillämpas dock också regel för hur långt som läkarens 
mottagning ska ligga ifrån patientens bostad.
 
Förutsatt att man inte byter läkare på grund av flytt tas en liten avgift ut ifall patienten 
väljer att byta läkare. Moderaterna menar dock att valfriheten att välja läkare fortsatt ska 
vara möjligt i hela landet, oavsett bostadsadress. En del kan av olika anledningar vilja 
lista sig närmare sin arbetsplats än hemmet. 
 
Men systemet med att man i huvudsak är knuten till en läkare som man själv väljer, 
stärker relationen mellan medborgare och läkare, en högre patientkännedom uppnås 
vilket skapar det förtroende som krävs för att läkarmottagningen ska vara den naturliga 
första instansen. 
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5. Patienten framför systemet 
• Sjukvårdens utgångspunkt ska alltid vara patienterna. Det är för patienterna som 

vården finns till. Den nära vården, med läkarcentralerna och den personliga läkaren 
i spetsen, ska finnas tillgängligt nära invånarna och hålla öppet även på tider då 
medborgarna kan besöka den. Detta exempelvis på kvällar och helger. 

 
En modern hälso- och sjukvård bör utformas så att vården fungerar som ett nätverk 
runt patienten, till gagn för patienten. Denna utveckling ligger helt i linje med den 
internationella utvecklingen som pågår och har pågått i många länder och regioner.  
Primärvården, med läkarcentralerna och den av patienten valda personliga läkar- 
kontakten, ska vara navet i sjukvårdskedjan. Detta bygger på att den grundläggande 
vården som i huvudsak bedrivs utanför akutsjukhusen, ska finnas tillgängligt nära 
invånaren och ha öppet när invånarna behöver vård. Genom en god patientkännedom 
kan den personliga läkarkontakten också hjälpa sina patienter till specialistvård om det 
krävs. 
 
Små läkarledda mottagningar möjliggör att i högre utsträckning vara tillgängliga och 
styra över sin tid och sina patienter. Att sätta patienten i centrum innebär också att 
finnas tillgänglig och kunna erbjuda tider när patienten har ett faktiskt vårdbehov. 
Exempelvis under kvällar och helger. Det ska vara upp till vårdprofession att avgöra 
hur uppdraget ska utföras men det är regionernas ansvar att skapa incitament för 
primärvården att ta ett större jouransvar för sina patienter.  Primärvården behöver finnas 
tillgänglig fler timmar av dygnet så att det också blir mer tillgängligt för invånarna att 
kunna boka en akut såväl som subakut tid.
 
6. Fusk och välfärdsbrott ska hållas borta från svensk sjukvård
• För Moderaterna råder det nolltolerans mot oseriösa aktörer och vårdgivare  

eller vårdaktörer som medvetet bryter mot regelverk ska utestängas från alla  
andra vårdavtal.

 
Att värna om skattebetalarnas pengar är en Moderat paradgren. Oseriösa aktörer som 
fuskar eller bedriver rent kriminell verksamhet drabbar patienterna på ett oacceptabelt 
sätt och medför direkta kostnader för hela samhället. Det finns även indirekta effekter 
som har allvarliga konsekvenser. Vårdgivare som sköter sig och levererar kvalitet  
riskerar misstänksamhet och en ökad administrativ börda. Granskningen ska vara  
effektiv och säkerställa att skattepengarna går till rätt saker samt till att vårdkvalitén  
är hög. Idag bedrivs många vårdcentraler av juridiska personer. Att bedriva mer  
småskalighet primärvårdsverksamhet, där vårdverksamheten, patientlistan och 
ersättningen istället är kopplad till läkarens legitimation, skulle öka verksamhetens 
transparens, underlätta uppföljning och därmed stänga ute oseriösa aktörer. Det höjer 
legitimiteten för primärvården som helhet samtidigt som samhället och patienterna blir 
de stora vinnarna. 
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 7. Ge primärvården ansvar för sjukvårdsrådgivningen på telefon
• Moderaterna behöver verka för att resurserna flyttas över från dagens 1177  

sjukvårdsrådgivning på telefon till vård- och läkarcentralerna under dagtid på 
vardagar i syfte att öka telefontillgängligheten för patienter i behov av vård. Detta 
bidrar till att patienter får rätt vård för det de söker för.

 
För att förbättra telefontillgängligheten i primärvården och stärka kontakterna med 
närsjukhus och akutsjukhus behöver 1177 sjukvårdsrådgivningen reformeras i hela 
landet. Svarstiderna nationellt till 1177 är ofta långa, samtalen är ofta dyra och hos 
vårdprofessionen anser man att hänvisning till akutmottagning trots det är för högt.  
Moderaterna ser att en större del av det, som i dag hanteras av 1177 sjukvårdsråd-
givning på telefon under dagtid, borde tas över av primärvården med den personliga 
läkaren på den mottagning som redan känner sina patienterI samband med  
övertagandet av ansvaret ska också motsvarande resurser överföras. 
 
Detta är något som en stor del av professionen inom primärvården också bekräftat 
vore det bästa. Resterande del kan exempelvis upphandlas på kvällar och helger. Det 
betyder inte att allmänläkarna ska ägna allt tid till att sitta i telefon, men både läkaren 
och sjuksköterskan kan erbjuda bättre rådgivning och stöd till sina patienter som de ju 
dessutom är ansvariga för. De blir den naturliga första instansen i patientens vårdkedja, 
som kan triagera, boka in besök vid behov eller remittera till en högre vårdnivå om 
nödvändigt. Då hamnar patienten rätt från början. 
 
 8. En resursstark primärvård räcker till mer
• Moderaterna vill verka för att de öka ekonomiska resurserna till primärvården,  

så att primärvårdens andel av Hälso- och sjukvårdens totala budget ökar. 
 
Det är dags att en gång för alla göra upp med primärvårdens andel av de totala  
hälso- och sjukvårdskostnaderna. Om än resurser har tillskjutits primärvården har de 
ätits upp av nya krav, uppdrag och ett ansvar för allt fler komplexa patientgrupper och 
diagnoser. Idag är cancer, kirurgi eller komplexa utmattningspatienter inga ovanliga 
diagnoser för primärvården, som kräver hög kompetens och tar mer tid i anspråk. 

I praktiken kan man därför säga, i förhållande till vårdens övriga kostnader, att  
ersättningen ur ett procentuellt perspektiv i princip har legat still de senaste 15 åren.  

En tillgänglig och resursstark primärvård, som jobbar både tillgängligt och förebyggande 
gentemot sina patienter, räcker till både mer och fler. Moderaterna behöver därför 
arbeta utifrån premissen, med läkarvalet i fokus, att primärvårdens andel av de totala 
hälso- och sjukvårdsresurserna ökar. 
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Ett nytt framtidslöfte
• Så låter Moderaterna gnistan av frihet bli en moderat ledstjärna i bygget av  

morgondagens vård och omsorg.
 
Friheten att välja sitt liv och sin vård är såväl en praktisk som moralisk grundsten i 
ett modernt samhälle. Avtalsform eller vem som äger lokalen är sekundärt, så länge 
patienten får tillgång till bra vård i tid och får välja sin läkare. För patientens val av läkare 
kommer spegla den kontinuitet, tillit och tillgänglighet som läkaren erbjuder. Om vi därtill 
låter professionerna styra mer över sitt arbete uppnår vi samtidigt högre kvalitet och 
minskad byråkrati. Det är också så vi bäst värnar skattebetalarnas pengar. Innovation, 
samarbeten över gränser, liksom nyfikenhet på entreprenörer och nytänkare som vågar 
utmana, är alltid vad som ger oss möjlighet att möta morgondagens utmaningar.
 
Med dessa förhållningssätt ska vi nu ta nästa steg in i framtidens hälso- och sjukvård. 
Där vi slår fast att alla ska ha rätt att välja läkare – inte bara hus. Då uppfyller vi vårt 
löfte att stå på den enskilda människans sida. Så låter vi gnistan av frihet bli en moderat 
ledstjärna i bygget av morgondagens vård och omsorg.
 
Med anledning av ovan föreslås förbundsstämman för Moderaterna i 
Stockholm stad besluta: 
 
att1        Moderaterna verkar för genomförandet av en ny nationell primärvårdsreform  
 – Lagen om läkarval – som utgår från individens rätt att i första hand välja och  
 lista sig hos en personlig läkare istället för en vårdcentral.
 
att2        Moderaterna verkar för att primärvården i Sverige ska utgå från den  
 personliga läkaren genom läkarval, snarare än den vårdcentral eller mottagning  
 där läkaren är verksam. 
 
att3       Moderaterna verkar för att ersättningen för patienters läkarval framgent  
 ska utbetalas till den, av patienten vald, enskilde läkaren genom dennes 
 legitimation.
 
att4       Moderaterna verkar för att uppdatera Hälso- och sjukvårdslagen (HSL) kapitel  
 7, §3 angående regionernas organisering av primärvård, så att alla som omfat 
 tas av regionernas ansvar för Hälso- och sjukvård ska kunna lista sig hos en  
 personlig läkare inom ramen för den nya Lagen om Läkarval. 
 
att5       Moderaterna verkar för att primärvårdens uppdrag i ökad grad ska kunna 
  bedrivas i småskalig form, 0ch som ett led i detta uppmuntra läkarledda   
 mottagningar. 
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att6       Moderaterna verkar för att en ny primärvårdsreform tar höjd för att öka attrakti 
 viteten för allmänläkaryrket, och tar ett nationellt ansvar för att fler allmänläkare  
 utbildas. 
 
att7       Moderaterna verkar för att möjliggöra utökade öppettider inom primärvården.  
 
att8       Moderaterna verkar för att primärvårdens andel av de totala resurserna till   
 Hälso- och sjukvården ökar i hela landet.
 
att9        Moderaterna uttalar nolltolerans mot oseriösa aktörer och verkar för att   
 vårdaktörer som medvetet bryter mot regelverk och gällande lagstiftning ska  
 utestängas från samtliga vårdavtal i landet. 
 
att10      Moderaterna verkar för att uppdraget och ansvaret för 1177 sjukvårds- 
 rådgivning på telefon överförs till primärvården under ordinarie öppettider  
 och att resurserna för detta medföljer.

att11       Förbundsstämman vidaresänder Motionen till Moderaternas partistämma. 
 
att12      Förbundsstämman antar motionen som sin egen.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 79 
Från husläkare och vårdval till läkarval  
- en reform för en ny tids mer människonära vård 

Moderaterna är och skall vara partiet som ställer sig på patientens sida – inte systemet. 
Det är därför välkommet om brister med intentionen av lagen om valfrihet uppmärk- 
sammas och kan justeras för att återföra fokus dit där det bör vara, nämligen patienten. 

Valfrihet är högt värderat och har ett starkt stöd i befolkningen. Samtidigt är det långt 
ifrån alla som använder sin rätt att välja och välja bort vård, skola och omsorg. Det 
kan finnas flera förklaringar till detta. En vanlig förklaring är att många inte vet att de 
äger den rätten, hur de rent praktiskt nyttjar sin rätt välja eller hur de ska jämföra olika 
alternativ. Vi vet också att en pålästa och välinformerad patient generellt får bättre vård 
jämfört med den patient som inte är det.

Det är rätt och riktigt att fördjupa och utveckla vårdvalen. Parallellt med dessa viktiga 
utvecklingar bör insatser också göras för att fler ska använda sin rätt att välja och göra 
aktiva val. 

Avsikten med att överföra sjukvårdsrådgivningen till primärvården är god. Vinsterna, 
med personkännedom och snabbare hantering, förutsätter dock att samtalet kan 
besvaras av rätt vårdpersonal. Är det inte möjligt kan patienten behöva vänta på sin 
rådgivning. Då är värdet större av den befintliga svarshanteringen där samtalet besvaras 
av den vårdpersonal som är tillgänglig i växeln. Och för samtal som kräver person- 
kännedom eller där en specifik vårdperson är önskad vore det bästa att boka ett  
sådant telefonsamtal.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 1-12
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Motion 80 
 
Angående Döpa om Arlanda till Nobel Airport

 Kristina Axén Olin, Enskede-Årsta

I många länder döper man sina flygplatser efter kända personer. I Paris finns Charles de 
Gaulle, i Liverpool John Lennon, I Köln heter flygplatsen Konrad Ardenauer och i Berlin 
finns en som heter Willy Brandt.

Det är både ett sätt att hedra framstående personer, hålla deras gärning levande men 
också ett sätt för att marknadsföra landet och flygplatsen.

I Sverige har vi Arlanda. Redan för många år sedan föreslog jag ett namnbyte vilket 
sedan följdes upp av en riksdagsledamots motion.

Några år senare gjordes ett annat upprop för att döpa om Arlanda efter en annan 
historiskt viktig svensk, Raoul Wallenberg.

Ingen av dessa gånger har Swedavia, svenska statens helägda bolag, varit intresserad.
 
I Sverige behöver vi nu verkligen öka både turismen och tillväxten.

En möjlighet att öka kännedomen om Sverige och Arlanda, vore att döpa om flygplatsen 
till Alfred Nobel Airport. Alfred Nobel och Nobelpriset är oerhört välkänt och respekterat.
Nuvarande förkortning, ARN, skulle till och med kunna kvarstå men vi skulle få en 
flygplats som hela världen känner igen namnet på.
 
Med hänvisning till ovan föreslås förbundsstämman:
 
att1  Moderaterna i Stockholms stad ansöker hos Swedavia om att döpa  
 om Arlanda till Nobel Airport
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Förbundsstyrelsens yttrande

Motion 80 
Angående Döpa om Arlanda till Nobel Airport

Förbundsstyrelsen instämmer i motionärens förslag. Vi ser, i likhet med motionären, 
att ett sådant namnbyte bidrar till att hedra en framstående person. Alfred Nobel har 
genom att instifta Nobel-priset inte bara gjort sitt namn känt över hela världen.  Även 
hans hemland, Sverige, får en positiv uppmärksamhet.

Att döpa om Arlanda till Nobel Airport blir ett verksamt sätt att marknadsföra vårt land, 
vår huvudstad och flygplatsen. 

Förbundsstyrelsen instämmer i den föreslagna åtgärden att uppvakta Swedavia för  
att få en namnändring till stånd. 

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 1
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Motion 81 
 
Sverige ska bygga höghastighetsbanor i  
samarbete med våra nordiska grannländer

Tom Hedrup, Gärdet

Sverige riskerar att halka efter när övriga Europa storsatsar på modern järnvägs- 
infrastruktur. Danmark inviger inom kort sin bana till Hamburg som halverar restiden 
mellan Danmark och Tyskland till 2.5 timmar. Samtidigt ökar behovet av hållbara  
transporter, starkare regional utveckling och bättre förbindelser mellan våra nordiska 
länder. Vi Moderater är ett parti som vågar ta ansvar för samhällsbygget - även när det 
gäller framtidens transportsystem. 
 
Felaktiga lönsamhetskalkyler hindrar utvecklingen 
De kalkyler som använts för att avfärda höghastighetsbanor i Sverige är felaktiga och 
missvisande. I dag räknas endast banavgifter som intäkt, medan samhällsvinster som 
tidsbesparingar, minskat inrikesflyg (över 8 miljoner resor årligen mellan Stockholm,  
Göteborg och Malmö), ökad kapacitet för godstrafik och regionaltåg på befintliga  
stambanor samt ökad redundans vid störningar – räknas som noll. Detta ger en skev  
bild av projektets verkliga avkastning.

Lärdomar från Spanien och Japan – vi kan bygga billigare
När jag var ny i kommunfullmäktige träffade jag representanter från både japanska  
och spanska ambassaden. De förstod inte varför Sveriges projekt skulle bli så dyrt.  
Båda länderna bygger höghastighetsbanor till 30–40 procent lägre kostnad. Sverige 
måste utreda deras modeller, upphandlingar och arbetssätt – och använda den  
kunskapen. 

EU finansierar framtiden – Sverige måste vara med
EU:s Draghi-rapport pekar tydligt på höghastighetståg och nattåg som nyckel till att 
knyta samman Europa. EU är berett att finansiera upp till 30 procent av kostnaden  
för gränsöverskridande järnvägsprojekt. Sverige måste utnyttja detta stöd.

 Förslag: Arbetsgrupp för ett gemensamt nordiskt höghastighetsnät
Vi föreslår att Moderaterna i Stockholm driver på för att en arbetsgrupp tillsätts, med 
uppdrag att ta fram ett konkret förslag på ett höghastighetsnät för hela Skandinavien. 
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Projektet ska bygga på att:
• Sverige, Norge, Danmark och Finland bygger tillsammans.
• EU medfinansierar med 30 procent av kostnaden.
• Projektet planeras från Oslo – Göteborg – Malmö – Köpenhamn – Stockholm  

– Umeå – Luleå – Helsingfors.
• Ambitionen är att binda samman Norden med Europa (till exempel Helsingfors/

Oslo/Stockholm – Hamburg på 3–5 timmar).

Starkast stöd i Stockholm – vi måste lyssna
En opinionsundersökning från Kantar Sifo, på uppdrag av SJ, visar att stockholmarna är 
det starkaste stödet för höghastighetsbanor i landet – 80 procent är positiva. Detta är 
ett viktigt underlag för oss som företräder väljare i Stockholm.

Sverige får inte bli ett av Europas få länder utan höghastighetsjärnväg
Nästan alla stora europeiska länder har redan byggt eller bygger höghastighetsbanor. 
Sverige riskerar att bli ett av få länder i Europa som inte satsar. Det är ovärdigt ett 
modernt industriland.

Vi är samhällsbyggare – det är vår roll
Vi har tagit modiga beslut förr. Nya Karolinska fick kritik, men är idag ett av världens 
bästa sjukhus. Vi måste våga tänka långsiktigt och ta ansvar för att modernisera Sverige 
– det är en moderat kärnuppgift.

Stockholm och svenska folket förväntar sig ledarskap
Dagen innan vi som första parti sade nej till höghastighetsbanorna låg vi på 23 procent 
i opinionen. Det visar att människor förväntar sig att vi leder utvecklingen, inte bromsar 
den. Näringslivet och EU vill se höghastighetsbanorTunga aktörer som Wallenberg-
gruppen har efterlyst höghastighetsbanor. Det handlar om Sveriges attraktivitet som 
industrination och om att få tillväxten att nå fler delar av landet. 
 
[Källa: https://www.infrastrukturnyheter.se/20230411/27654/debatt-eu-satsar-pa-jarnvag-sverige-pa-bil-och-flyg]

[Källa: https://www.mynewsdesk.com/se/sj/pressreleases/starkast-stoed-foer-hoeghastighetsbanor-bland-stockholmar-

na-2309523][Källor: https://www.di.se/ledare/lyssna-pa-wallenberg-och-storsatsa-pa-jarnvagen/

 https://www.di.se/nyheter/sverige-maste-hitta-andra-losningar/]
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Förslag till beslut:

att1  Moderatena i Stockholms stad ställer sig bakom behovet av    
 höghastighetsbanor i Sverige. 

att2 Moderatena i Stockholms stad verkar för att en arbetsgrupp tillsätts med   
 uppdrag att ta fram ett konkret förslag för ett nordiskt höghastighetsnät. 

att3 Moderatena i Stockholms stad driver på för att Sverige söker och  
 använder EU:s erbjudna 30-procentiga medfinansiering. 
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Förbundsstyrelsens yttrande
 
Motion 81 
Sverige ska bygga höghastighetsbanor i  
samarbete med våra nordiska grannländer

Förbundsstyrelsen sympatiserar med motionärens ambition. Det var till vissa delar 
också Moderaternas ambition för en del år sedan. Vårt parti och flera andra hkar 
därefter tvingats tänka om. Vi har en alltför liten befolkning för att göra sådana jättelika 
investeringar lönsamma. Stora och eftersatta underhållsbehov vad gäller befintliga 
järnvägssträckningar tvingar fram smärtsamma prioriteringar. 

Även i övrigt behöver vårt land göra stora investeringar i infrastrukturen. Till detta 
kommer nödvändiga stora satsningar på vårt försvar och vår framtida elförsörjning. 
Moderaterna har efter grundliga genomgångar tvingats säga nej till sådana satsningar 
som motionären föreslår. Förbundsstyrelsen anser i linje med detta och med 
ovanstående resonemang motionen besvarad.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att   avslå att-sats 1-3
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Motion 82 
 
Trafikneutralt reseavdrag – morot för hållbar 
pendling

Josefine Axelsson, Oscars Norra och  Ann-Sofie Söderberg, Skarpnäck

Våra städer är beroende av en välfungerande och effektiv transportinfrastruktur för att
möjliggöra för arbete, utbildning och fritidsaktiviteter. I Stockholm säger vi Moderater
ständigt att vi inte ställer olika trafikslag mot varandra. Trots detta så gynnar dagens
reseavdrag i huvudsak bilpendling, vilket skapar ologiska incitament som missgynnar
kollektivtrafik, cykel och andra hållbara transportmedel. Detta leder till en orättvis och
ineffektiv resursfördelning, ökat bilberoende och hämmad utveckling av alternativa
transportsätt.

Moderaterna bör driva på för en reform som gör reseavdraget neutralt mellan trafikslag 
och anpassat för framtidens mobilitet. Ett trafikslagsneutralt reseavdrag skulle ge 
ekonomiska incitament även för kollektivtrafik, cykel och eldrivna fordon, inte bara för 
bilpendling. Detta kan minska beroendet av fossildrivna bilar, underlätta för fler att välja 
mer hållbara transportmedel och skapa en mer effektiv infrastruktur, vilket gynnar både 
individen och samhället. Det skulle också skapa ekonomiska fördelar för hushåll som 
i dag lägger en stor del av sin inkomst på kollektivtrafik. Förutom att reseavdraget bör 
gälla oberoende av färdmedel, bör dagens beloppsgräns på 11 000 kr sänkas så att fler 
kan dra nytta av avdraget.

Det här skulle även visa att Moderaterna både bryr sig om klimatfrågorna och tar
storstadsbornas bekymmer på allvar, och att vi alltid står på deras sida som strävar efter 
att göra det bästa för samhället.
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Med anledning av ovanstående yrkar vi på:

att1 Moderaterna i Stockholms Stad verkar för ett nytt, trafikslagsneutralt   
 reseavdrag som ger incitament för att resa till jobbet även via kollektivtrafik,  
 cykel och eldrivna fordon, inte bara med bilpendling.

att2 Moderaterna i Stockholms Stad verkar för att beloppsgränsen på 11 000   
 kronor sänks för avdrag på resor med kollektivtrafik.

att3  Moderaterna i Stockholm Stad vidaresänder motionen till partistämman.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 82 
Trafikneutralt reseavdrag

Som motionärerna vet beslutade riksdagen för några år sedan att införa en  
“färdmedelsneutral modell för skattelättnad för arbetsresor”. Men i en promemoria  
från oktober 2022 kom regeringen och Sverigedemokraterna fram till att behålla  
det gamla systemet – med ändrade nivåer.

Som motiv till detta beslut framhölls att den nya modellen var bristfällig i flera  
avseenden. Den tog inte tillräcklig hänsyn till personer som bor och arbetar på  
landsbygden. Den riskerade också att minska den geografiska omfattningen av lokala 
arbetsmarknader. 

Promemorian framhöll också att det fanns en risk för överkompensation i förhållande 
till de faktiska kostnaderna för vissa arbetspendlare. Det noterades också att “den nya 
avståndsbaserade modellen inte torde medföra sådana förenklingar av regelverket som 
utlovats och bedöms vara förenad med sådana kontrollsvårigheter som innebär  
att risken för fel och fusk kommer att vara stor även med det nya systemet”.

Förbundsstyrelsen ser inte att sådana nya omständigheter tillkommit att motionärernas 
förslag bör genomföras och ser med detta motionen som besvarad.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-3 besvarad
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Motion 83 
 
En skärgård i utveckling kräver en rimlig  
sjöfyllerilag

Gunnar Klintarp och Henrik Virro, Enskede-Årsta

Sveriges skärgårdar är en ovärderlig resurs för landets utveckling, både som  
rekreationsområde och som en viktig del av besöksnäringen och det lokala näringslivet. 
Ett starkt och växande båtliv är en förutsättning för att skärgården ska förbli levande 
året runt och fortsätta vara en plats där människor bor, arbetar och besöker. Stockholms 
skärgård är en av de största och mest välbesökta i världen, och dess framtid beror på 
att vi upprätthåller goda förutsättningar för ett ansvarsfullt och hållbart båtliv. För att 
detta ska möjliggöras krävs en lagstiftning som stödjer en trygg och säker sjötrafik utan 
att i onödan begränsa friheten att färdas på vattnet. En modern sjöfyllerilagstiftning ska 
utgå från säkerhet och ansvar snarare än en rigid promilleregel utan hänsyn till faktiska 
risker.

Den nuvarande sjöfyllerilagen, införd 2010, innebar en skärpning av promillereglerna 
för båtförare. Med en fast gräns på 0,2 promille för alla farkoster över 10 meter eller 
med en potentiell hastighet över 15 knop, har lagen mött omfattande kritik för att vara 
oproportionerlig och alltför rigid. Till skillnad från tidigare lagstiftning tar dagens regler 
ingen hänsyn till hur farkosten faktiskt framförs, utan kriminaliserar även säkert och 
ansvarsfullt båtförande vid en alkoholhalt som i sig inte utgör en säkerhetsrisk.
Sverige sticker ut internationellt med en av de lägsta promillegränserna för fritidsbåtar, 
vilket saknar motsvarighet i våra nordiska grannländer. I Finland tillåts upp till 1,0  
promille och i Norge 0,8 promille, medan de flesta EU-länder har en gräns på 0,5  
promille. Internationell forskning visar att det främst är kraftigt berusade förare (0,8 
promille och högre) som bidrar till olyckor på sjön. Sveriges nuvarande gräns på 0,2 
promille har därför inte kunnat visa någon tydlig effekt på antalet allvarliga sjöolyckor.

Sedan lagen infördes har riksdagen vid flera tillfällen efterfrågat en utvärdering av dess 
effekter. Trots detta har ingen förändring skett, trots kritik från både sjörättsexperter 
och båtlivets organisationer. Det nuvarande regelverket sätter likhetstecken mellan 
en viss promillenivå och fara, utan att beakta de faktiska omständigheterna. Denna 
schablonartade syn på sjötrafiken står i skarp kontrast till hur lagstiftningen hanterar 
andra säkerhetsaspekter på sjön, där individuell förmåga och ansvarsfullt agerande 
traditionellt har varit avgörande.

Nuvarande lagstiftning kan också sätta båtförare i svåra situationer. Ett exempel är om 
ett oväntat oväder drar in och en båtägare behöver flytta sin farkost till en säkrare plats. 
Om personen tidigare på kvällen druckit ett glas vin vid middagen riskerar denne att 
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begå ett brott genom att vidta en säkerhetsförbättrande åtgärd. Ett annat exempel är 
vid en nödsituation, där någon faller i vattnet och omedelbart behöver räddas. I dessa 
fall bör det vara självklart att föraren kan agera utan rädsla för att bli lagförd för sjöfylleri, 
så länge agerandet sker ansvarsfullt och utan försämrad omdömesförmåga.

Vi föreslår därför att promillegränsen för fritidsbåtar höjs till 0,5 promille, vilket är i linje 
med internationell praxis. För vattenskotrar och liknande farkoster med hög riskprofil, 
höga hastigheter och närhet till badande. föreslår vi att dagens gräns på 0,2 promille 
kvarstår, motsvarande Estlands regler.

Förare av fritidsbåtar ska kunna lagföras för sjöfylleri om det kan påvisas att de framfört 
farkosten på ett sätt som utgör en fara för sig själva eller andra, oavsett promillehalt. 
Detta ger rättsväsendet möjlighet att ingripa mot verkligt farliga situationer, samtidigt 
som ansvarsfulla båtförare inte kriminaliseras i onödan.

Lagen bör harmoniseras med våra grannländer för att underlätta internationellt båtliv 
och rörlighet på öppet hav. Förtydligande av regler för nykterhetskontroller bör göras så 
att de fokuserar på riskbeteenden snarare än enbart promillehalter.

Genom dessa förändringar kan vi skapa en sjöfyllerilagstiftning som kombinerar  
hög sjösäkerhet med rimliga friheter för ansvarsfulla båtförare. Vi anser att fokus i 
sjötrafiklagstiftningen bör ligga på ansvarsfullt båtkörande, snarare än att upprätthålla 
en stelbent promillegräns som saknar tydligt samband med olycksrisk.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att1 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att promillegränsen för fritidsbåtar  
 höjs till 0,5 promille. 

att2 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att vattenskotrar och liknande   
 farkoster fortsatt omfattas av en gräns på 0,2 promille. 

att3 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att en bedömning av förarens  
  faktiska säkerhetsansvar och riskbeteende införs i sjöfyllerilagstiftningen. 

att4 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att modernisera sjöfyllerilagen   
 i enlighet med internationell praxis och sjösäkerhetsprinciper.
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Förbundsstyrelsens yttrande 
 

Motion 83 
En skärgård i utveckling kräver en rimlig  
sjöfyllerilag

Förbundsstyrelsen instämmer i motionärens kritik angående en orimlig sjöfyllerilag som 
försvårar för bland annat besöksnäringen. Sverige borde harmonisera lagstiftningen mot 
hur det ser ut i andra länder.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 1-4
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Motion 84 
 
Skrotpremie för uttjänta fritidsbåtar och  
tvåtaktsmotorer 

Oscar Andrén, Skarpnäck

Bakgrund
Uttjänta fritidsbåtar ligger och skräpar utmed våra kuster och sjöar utgör ett stort 
miljöproblem. En båt som lämnas i naturen kan läcka farliga ämnen som tennorganiska 
föreningar, tungmetaller som koppar och zink som skadar djur och växter i känsliga 
havs- och vattenmiljöer.  Dessa är heller inga vackra objekt där de ligger och skräpar.

Tvåtaktsmotorer förbjöds redan år 2007 men uppskattningsvis finns 150 000 
tvåtaktsmotorer fortfarande kvar i Sverige. Körs alla dessa tvåtaktsmotorer fortfarande 
beräknas 2000 ton bensin åka rakt ut i vattnet varje eftersom bara runt 70% av 
bensinen förbränns i dessa ålderdomliga motorer. Ett annat argument är att 
Moderaterna behöver ta initiativet i många miljöfrågor. 

Fram till 31 december 2024 fanns ett skrotningsstöd men detta stöd behöver förlängas 
och göras mer förmånligt.

Förslag till beslut:

att1  Moderaterna verkar för införandet av skrotpremie för uttjänta fritidsbåtar   
 och tvåtaktsmotorer.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 84 
Skrotpremie för uttjänta fritidsbåtar  
och tvåtaktsmotorer 

 
Det är ett stort problem med gamla trasiga fritidsbåtar som skräpar ner vid våra kuster. 
Likaså innebär de, som motionären påpekar, en miljöfara om de inte omhändertas.
Samtidigt arbetar den moderatledda regeringen för att producenter behöver ta ett 
större ansvar för återvinningen av uttjänta produkter.

Vi har just nu en tuff ekonomisk situation i Sverige.

Att återigen avsätta statliga medel för att återinföra skrotningspremier kan tyvärr inte 
prioriteras i detta läge.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  avslå att-sats 1
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Motion 85
Cirkulär ekonomi – fram med morötterna!

Josefine Axelsson, Oscars Norra och Ann-Sofie Söderberg, Skarpnäck

Vid Moderaternas partistämma 2023 antogs propositionen ”En hoppfull klimatpolitik”, 
där slutorden lyder: De flesta svenskar vill bidra till den gröna omställningen. Moderat 
politik ska alltid ta fasta på detta engagemang, stödja och underlätta för de som an-
stränger sig, istället för att tvinga och straffa människor till att ställa om. Vi ska möta 
medborgarna med morötter snarare än piskor. Det är en förutsättning för en hållbar 
politik och ett hållbart samhälle.

I Moderaterna, som har resurshushållning i sitt DNA, finns många bra idéer för grön 
politik, som i första hand går ut på att med morötter snarare än piskor få folk att agera i 
linje med det som gynnar den gröna omställningen. Trots detta tas beslut som signalerar 
motsatsen, exempelvis då regeringen den 1 april 2023 höjde momsen på reparationer 
av cyklar, skor, lädervaror, kläder och hushållslinne från 6 till 12 procent. Detta skickar 
helt fel signaler, inte minst till storstadsbor i allmänhet och kvinnor i synnerhet som i hög 
utsträckning har miljö- och klimatfrågor högt på agendan.

För oss moderater i Stockholm är det avgörande att partiet är tydligare med att  
främja cirkulär ekonomi. Bland annat genom att skyndsamt återställa momsen på ovan 
nämnda reparationer till 6 procent, eller ännu hellre ta bort den. Vi behöver även sänka 
eller ta bort momsen på second hand, särskilt som textil- och modeindustrin beräknas 
stå för mellan 8-10 procent av världens totala koldioxidutsläpp. Branschen är väldigt  
populär hos stockholmarna och skulle med sänkt moms växa än mer. Likaså behöver vi 
ta bort avfallsskatten (deponiskatten) när material återvinns ur deponier, som  
metaller och mineraler från gruvdeponier, sådant som behövs i den gröna  
omställningen. Idag, när mineraler ska utvinnas från restprodukter uppstår nya  
restprodukter, som då deponeras på nytt och drabbas av ny deponiskatt. Det innebär 
att det ofta är billigare att utvinna nya råvaror ur naturen än att återvinna dem från avfall. 
När man egentligen borde få betalt för att lyfta ut redan deponerat material och  
återvinna.

Eftersom klimatfrågan är särskilt viktig för stockholmarna borde Moderaterna i  
Stockholm gå före när det gäller cirkulär ekonomi genom att driva innovation och 
förenkla för både företag och invånare att välja hållbara alternativ. Lokal återanvändning 
kan stärkas genom att utveckla fler återbrukscentraler där invånare enkelt kan lämna 
och hämta begagnade föremål.  
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Dessutom kan offentliga aktörer föregå med gott exempel genom att prioritera cirkulära 
inköp och använda material som främjar ett hållbart kretslopp.

Genom att skapa incitament för återanvändning, reparation och delning kan vi minska 
avfall, begränsa överkonsumtion och samtidigt skapa nya möjligheter för tillväxt.

Med anledning av ovanstående yrkar vi på:

att1  Moderaterna i Stockholm Stad verkar för att momsen på reparationer av   
 cyklar, skor, lädervaror, kläder och hushållslinne i första hand tas bort, i   
 andra hand minskas till 6 procent. 

att2  Moderaterna i Stockholms stad verkar för att momsen på second-hand i   
 första hand tas bort, i andra hand minskas till 6 procent. 

att3  Moderaterna i Stockholms stad verkar för att ta bort avfallsskatten när   
 material återvinns ur deponier. 

att4  Moderaterna i Stockholms stad driver på för cirkulär ekonomi genom att   
 underlätta återbruk, reparation och hållbara inköp. 

att5  Moderaterna i Stockholms Stad vidaresänder motionen till    
 riksdagsgruppen för beaktande.
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Förbundsstyrelsens yttrande

Motion 85 
Cirkulär ekonomi – fram med morötterna! 
 
Moderaterna anser att vi bör underlätta och stimulera den cirkulära ekonomin.  
Den moderatledda regeringen har därför bl a låtit utreda momsfrågan för  
second-hand-kläder och utredningens förslag bereds nu på finansdepartementet.  
 
Flera förslag i motionen handlar om olika momsnivåer vilket dock påverkar statens  
intäkter. I Sveriges mycket kärva ekonomiska läge, måste hårda prioriteringar göras  
för att säkerställa tillväxt, inflationsbekämpning och upprustning av försvar och  
rättsväsende. Därmed inte sagt att förbundsstyrelsen inte delar motionärernas åsikter. 
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 
 
att  bifalla att-sats 4 
 
att  anse att-sats 1-3, 5 besvarad
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Motion 86 
 
Kulturell frizon i Slakthusområdet

Föreningen Enskede-Årsta
 
Kultur är en grundläggande del av ett fungerande samhälle och en öppen demokrati. 
Människor som tar del av litteratur, konst, musik, teater och annan kultur blir aktiva 
medborgare med kunskap om världen och historien. De kulturella och kreativa  
branscherna skapar genom livskraftiga företag hundratusentals arbetstillfällen och 
därmed bidrar de till vårt samhälles tillväxt och välfärd. Kulturen är också en bärande del 
av vår besöksnäring som bidrar till ett levande Sverige.

Stockholm är inte tillräckligt attraktivt och yngre människor flyttar härifrån.  Många har 
flyttat till Stockholm för jobbmöjligheterna. De upptäcker att staden är dyr att leva i och 
har en utmanande bostadssituation. 72 procent av unga vuxna mellan 25-29 år saknar 
möjlighet att köpa sig en liten lägenhet på grund av nuvarande kreditrestriktioner. 
Huvudstaden bjuder på trängsel i kollektivtrafiken och nästan var tredje 16-29-åring 
upplever att de är ofrivilligt ensamma minst en gång i veckan. 

Idag finns fler jobb som tillåter distansarbete, flera utbildningar som tillåter distans-
studier. Vad är då skälen till att bo i en storstad som Stockholm 2025? Det blir allt 
tydligare att kultur och nöje är en stor och viktig samhällsmotor. Hela Stockholm måste 
bli roligare. Moderaterna i Enskede Årsta vill följa oppositionsrådet Christofer Fjellner 
förslag om att införa Sveriges första kulturella frizon i Frihamnen och förespråkar att 
Slakthusområdet i Enskede bör komma näst på tur att bli en kulturella frizon.

Slakthusområdet är en unik plats från början av 1900-talet, med kulturhistoriskt värde-
fulla byggnader som nu genomgår restaurering och får nytt innehåll. Den ursprungliga 
verksamheten har flyttat utanför staden och på senare år har de tomma slakterierna 
och kylrummen börjat fyllas med några av Stockholms mest välbesökta nattklubbar och 
konsertlokaler. I området ska en ny tunnelbanestation uppföras 2030 och nu utvecklas 
området till en urban stadsdel där bostäder, arbetsplatser, handel och kultur ska samsas 
med nya parker och torg. Det ska bli en ny destination i Stockholm där alla ska känna 
sig välkomna. 
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Moderaterna i Enskede Årsta vill ha en kulturell frizon i Slakthusområdet med fest 
dygnet runt. Vi vill ha färre regleringar och en förenklad tillståndsprocess för festivaler 
och kulturevenemang. Vi vill ha mer stadsglädje åt våra invånare och besökare!
 
Med anledning av ovanstående föreslås årsmötet att besluta:
 
att1 Moderaterna verkar för att Slakthusområdet blir en kulturell fristad
 
att2 Moderaterna verkar för att alkoholtillstånd kan tilldelas flera    
 serveringsställen i avgränsade geografiska kluster inom Slakthusområdet
 
att3 Moderaterna verkar för att förenkla och minska hinder för serveringsställen  
 och restauranger att bedriva verksamhet i Slakthusområdet
 
att4  Moderaterna verkar för att slopa kravet på att servera mat för att få sälja   
 alkohol i Slakthusområdet
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 86 
Kulturell frizon i Slakthusområdet

Stockholm behöver flera kulturella frizoner. Moderaterna har tidigare fört fram förslag 
om att införa en kulturell frizon i Frihamnen men även Slakthusområdet lämpar sig väl 
för detta.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 1-4
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Motion 87
 
100 000 nya skäl att älska Stockholm 
– En grönare stad för alla

Föreningen Enskede-Årsta
 
Stockholm står inför stora utmaningar med klimatförändringar, luftkvalitet och behovet 
av att skapa en mer attraktiv stadsmiljö. För att stärka stadens klimatresiliens, öka 
invånarnas livskvalitet och skapa tryggare stadsdelar föreslår vi att Moderaterna verkar 
för en långsiktig och strategisk satsning på att plantera 100 000 träd i Stockholm över 
en trettioårsperiod. Denna satsning är inte bara en klimatåtgärd utan även en investe-
ring i en mer dynamisk och trivsam stad som lockar både invånare och företag.
 
Träd är en av stadens viktigaste resurser i arbetet för ett hållbart samhälle. De binder 
koldioxid, förbättrar luftkvaliteten, dämpar buller och minskar effekterna av värmeböljor. 
Trädarter som ek, poppel, lönn och björk är särskilt effektiva för att binda koldioxid och 
bidra till biologisk mångfald. Genom att också plantera blommande buskar och växter 
kan vi stärka ekosystemen och stödja pollinatörer som bin och fjärilar, vilket är 
avgörande för stadens långsiktiga miljömål.
 
Men det handlar inte bara om miljö. Träd och buskar bidrar till att skapa tryggare och 
trivsammare stadsdelar. Genom slyröjning och strategiska trädplanteringar kan staden 
öppna upp områden som idag upplevs som otrygga och ersätta dem med välskötta, 
upplysta grönområden. Resultatet blir en stad där människor känner sig trygga att röra 
sig dygnet runt.
 
Att plantera 100 000 träd över en trettioårsperiod är ett långsiktigt men realistiskt 
mål. Det innebär ett genomsnitt på cirka 3 300 träd per år, en nivå som möjliggör hög 
kvalitet i både plantering och skötsel. Prioriteringen bör ligga på områden med låg 
grönska, hög luftförorening och hög upplevd otrygghet. Nya stadsutvecklingsområden, 
såsom Slakthusområdet och Norra Djurgårdsstaden, bör också inkluderas för att skapa 
hållbara, gröna stadsmiljöer redan från början.
 
En strategisk trädplantering kräver noggrann budgetering och långsiktig planering. 
Kostnaden för att plantera och sköta ett träd över dess livstid varierar mellan 3 000 
och 10 000 kronor. En årlig investering på cirka 10–30 miljoner kronor skulle vara fullt 
genomförbar inom stadens budgetramar, särskilt om planteringar integreras i redan 
planerade infrastruktur- och stadsutvecklingsprojekt.
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För att säkerställa trädens långsiktiga överlevnad och klimatnytta föreslår vi att varje 
nyplanterat träd inkluderas i en skötselplan som omfattar bevattning, beskärning och 
skydd mot sjukdomar. Detta är avgörande för att maximera både miljönyttan och  
stadens investeringar.Internationella framgångar visar vad som är möjligt med lång-
siktiga satsningar. Paris planerar att plantera 170 000 träd fram till 2026, och New 
York planterade en miljon träd under sitt "Million Trees NYC"-program. Stockholm kan 
inspireras av dessa exempel och anpassa arbetet till stadens egna förutsättningar och 
behov.
 
Med anledning av ovanstående föreslås årsmötet besluta:
 
att1 Moderaterna verkar för att en strategisk plan för att plantera 100 000 träd   
 under en trettioårsperiod antas av Stockholms stad
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 87 
100 000 nya skäl att älska Stockholm

I motionen föreslås en ambitiös plan om att plantera 100 000 nya träd i staden.

Träd är otroligt viktiga för miljön och att minska risken för översvämningar. Moderaterna 
föreslår därför en satsning med plantering av fler träd, vid sidan om restriktivitet kring 
fler hårdgjorda ytor. Men att just besluta om 100 000 nya träd blir svårt.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att anse att-sats 1 besvarad
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Motion 88
Enskede och Årsta – Stadsdelarna där framtiden 
möter vardagen

Föreningen Enskede-Årsta
 
Enskede och Årsta är två stadsdelar med en stark framtidspotential. Befolknings- 
prognoser visar att dessa områden kommer att fortsätta växa de kommande åren, vilket 
innebär att efterfrågan på bostäder, skolor och arbetsplatser kommer att öka. Detta 
skapar en möjlighet att proaktivt forma stadsdelarna till platser där människor inte bara 
bor, utan trivs och vill stanna kvar genom hela livet. Att möta denna befolkningstillväxt 
med smart planering och långsiktiga investeringar i bostadsutveckling, sociala  
strukturer och hållbar infrastruktur är centralt.
 
Socialt sett kan dessa stadsdelar utvecklas till ännu mer dynamiska och levande miljöer. 
En viktig del i detta arbete handlar om att stärka känslan av gemenskap och trygghet i 
området. Trots att brottsligheten i Enskede och Årsta är relativt låg jämfört med andra 
delar av Stockholm, finns det fortfarande en utmaning i att skapa tryggare och mer 
inkluderande miljöer, där alla invånare känner sig säkra i sin vardag. Ett fortsatt fokus på 
socialt förebyggande arbete, i nära samarbete med polis och lokala organisationer, är 
avgörande för att behålla och förbättra tryggheten framförallt i stadsdelarnas mer utsat-
ta områden där Dalen är ett av områdena som kräver extra framsynthet och planering 
för att långsiktigt utvecklas till en attraktiv del av stadsdelen.
 
Tryggheten i hela Enskede och Årsta måste stärkas för att skapa en mer trivsam och 
välkomnande stadsdel. Moderaterna vill se en omfattande trygghetsöversyn som 
fokuserar på åtgärder för ökad belysning, förbättrad städning och kontinuerlig skötsel av 
parker och andra offentliga platser. Tillsammans med boende och arbetsplatser bör en 
inventering genomföras för att identifiera problemområden, såsom buskage som skapar 
otrygghet, klotter som behöver saneras och dåligt upplysta miljöer som måste åtgärdas. 
Genom att fokusera på dessa insatser kan Enskede och Årsta bli tryggare och mer 
attraktiva för alla som bor och vistas där.
 
Årsta Torg, som idag är ett torg utan ambition att vara en naturlig samlingspunkt, kan 
utvecklas till en ännu mer levande plats, med fler kulturella och sociala aktiviteter som 
lockar människor och främjar ett aktivt stadsliv. Genom att skapa fler mötesplatser och 
utrymmen för caféer, butiker och aktiviteter kan torget bli en levande knutpunkt som 
bidrar till ökad trivsel och trygghet i området.
 
Enskedefältet står inför betydande utmaningar kopplade till klimatförändringar och 
extremväder. Enligt en nyligen genomförd skyfallsutredning finns det en reell risk att 
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delar av området kan hamna upp till två meter under vattenytan vid extrema skyfall,  
om inga åtgärder vidtas. Detta är en allvarlig fråga som kräver omedelbara och  
långsiktiga insatser för att skydda både invånare och infrastruktur.
 
För att möta dessa utmaningar behöver vi utveckla lokala program som fokuserar på 
att minska andelen hårdgjorda ytor och skapa mer gröna och vattenabsorberande 
områden. Genom att öka den naturliga infiltrationen av dagvatten kan vi både minska 
översvämningsrisken och skapa en mer hållbar stadsdel. Detta inkluderar satsningar på 
gröna tak, skapa regnträdgårdar i parker och andra naturbaserade lösningar som hjälper 
till att hantera stormvatten på ett effektivt sätt.
 
Vidare behöver vi se över och förbättra det befintliga dagvattensystemet, för att  
säkerställa att det har kapacitet att hantera framtida extremväder. Genom att kombinera 
tekniska lösningar med ekologiska strategier kan vi både förebygga översvämningar 
och skapa grönare och mer trivsam miljö för de som bor i området. Detta skulle inte 
bara minska risken för översvämningar, utan också bidra till ett grönare och mer hållbart 
Enskedefältet, där naturen integreras i stadsbilden.
 
Dalen, en annan del av stadsdelarna, har också stor potential att förbättras. Genom att 
göra området mer öppet och inkluderande, med fler sociala och kulturella initiativ, kan 
man skapa en miljö där alla invånare känner sig delaktiga. Ett aktivt föreningsliv med 
tillgång till lokaler för sport, kultur och andra utvecklande aktiviteter skulle bidra till en 
starkare social sammanhållning och ge Dalen en ny karaktär som präglas av  
gemenskap och tillväxt
 
För att möta framtidens behov och minska beroendet av långväga pendling, behövs fler 
arbetsplatser inom Enskede och Årsta. Genom att skapa fler lokala arbetstillfällen kan 
vi underlätta för invånarna att arbeta nära hemmet och därigenom bidra till en bättre 
balans mellan arbete och fritid. Detta skulle också bidra till minskade trafikflöden, vilket 
gynnar både miljön och livskvaliteten i området.
 
Årsta Park är en viktig del av denna utveckling, då det redan idag erbjuder möjligheter 
för arbete inom handel, utbildning, forskning och utveckling. Genom att bevara och 
vidareutveckla Årsta Park som ett nav för arbetsliv och innovation, kan vi skapa ännu 
fler ytor och möjligheter för företag och organisationer att etablera sig i området. Här 
finns potential att göra Årsta Park till en central del i stadsdelens arbetsliv, där boende 
kan hitta arbetsplatser nära sitt hem, vilket minskar behovet av pendling och stärker 
lokalsamhället.
 
Utvecklingen av Årsta Park kan också innebära att fler arbetsplatser inom framtids- 
branscher etableras, vilket skulle bidra till att området blir en dynamisk och attraktiv 
plats för både nuvarande och framtida invånare. Detta stärker inte bara det lokala 
arbetslivet, utan också stadsdelens attraktivitet som en plats där man både kan bo och 
arbeta genom hela livet. Samtidigt pågår en omfattande utveckling av Slakthus- 
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området, vilket innebär att Enskede och Årsta snart kommer att vara ännu mer centrala 
knutpunkter i södra Stockholm. För att maximera potentialen i detta växande område 
är det avgörande att skapa starka kopplingar mellan Slakthusområdet, Globen City 
och även Gullmarsplan. Genom att integrera dessa områden kan vi skapa en attraktiv 
tillväxttriangel som förenar arbetsplatser, bostäder, kultur och nöje i ett dynamiskt och 
tillgängligt nätverk.
 
Gullmarsplan har potential att bli det nav i söderort som området förtjänar att vara. Idag 
präglas platsen av kaos med bilar, bussar, cyklister och gående som alla konkurrerar om 
samma utrymme. För att skapa en välfungerande och attraktiv knutpunkt behövs en 
helhetslösning som sätter resenärernas trygghet och smidighet i fokus, samtidigt som 
trafikflöden organiseras och modern infrastruktur prioriteras. En utvecklad Gullmarsplan 
skulle stärka hela södra Stockholm som en hållbar och välkomnande del av staden.
 
En viktig del i denna utveckling är att överdäcka Väg 73 (Nynäsvägen), vilket skulle 
bidra till en bättre stadsbild och öka den fysiska sammanhållningen mellan områdena. 
Detta skulle förbättra tillgängligheten, minska bullernivåer och skapa nya möjligheter 
för bostäder och grönområden, vilket gör området mer attraktivt för både boende och 
besökare.
 
För att denna tillväxttriangel ska utvecklas krävs att både kollektivtrafik och biltrafik 
fungerar smidigt mellan områdena. Utöver goda kollektivtrafikförbindelser måste också 
tillräckliga parkeringsmöjligheter för både boende och besökare planeras in. Det är 
centralt att säkerställa att dessa områden är tillgängliga och attraktiva, vilket kräver en 
balans mellan hållbara transportlösningar och bekvämligheter som parkering.
 
Genom denna sammanlänkade utveckling kan vi skapa ett södra Stockholm som 
erbjuder fler arbetsmöjligheter, tillgängliga bostäder och ett rikt kulturliv. Gullmarsplan, 
Globen City och Slakthusområdet kommer att bli navet i denna utveckling och bidra till 
en modern och levande stadsmiljö som gynnar invånarna i hela regionen.
 
Skolorna i Enskede och Årsta har en central roll i att forma framtidens invånare, och 
det är avgörande att de är attraktiva både för elever och lärare. Genom att satsa på 
hög kvalitet i undervisningen och skapa en stimulerande skolmiljö kan vi säkerställa att 
skolorna blir platser där både elever och lärare trivs och utvecklas.
 
För att säkerställa att varje elev ges möjlighet att nå sin fulla potential måste  
utbildningen i Enskede och Årsta vara både inkluderande och individanpassad. Mode-
raterna vill se att resursskolor erbjuds för de elever som behöver extra stöd, där indivi-
danpassade lösningar och rätt resurser skapar förutsättningar för framgång. Samtidigt 
är det viktigt att skapa möjligheter för spetsklasser, där särskilt begåvade och högpres-
terande elever får möjlighet att utvecklas utifrån sina förmågor. Genom att erbjuda ett 
brett spektrum av pedagogiska resurser, från stödstrukturer till utmanande utbildningar, 
kan vi säkerställa att ingen elev lämnas bakom och att alla ges möjlighet att förbereda 
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sig för framtida utmaningar. Detta är avgörande för en likvärdig och framåtsyftande 
skola. Därför måste vi fortsätta att investera i våra skolor och säkerställa att de inte 
bara uppfyller de grundläggande kraven, utan också utvecklas till att bli föredömen för 
utbildningssystemet i Stockholm.
 
Idrotten spelar en viktig roll för både den fysiska och sociala utvecklingen i Enskede och 
Årsta. Det är avgörande att vi värnar om de ytor och anläggningar som idag erbjuder 
möjligheten till fysisk aktivitet, exempelvis de isar där barn och vuxna kan åka skridskor 
under vintern och att bryggor byggs utmed Årstaviken för både badplatser och spon-
tanbad. Om dessa ytor riskerar att försvinna, behöver vi aktivt söka alternativa lösningar 
för att säkerställa att invånarna fortsatt har tillgång till skridskoåkning och andra vinter-
sporter i stadsdelen.
 
Utöver detta är det viktigt att idrottsföreningarna i området får stöd och incitament 
från staden för att kunna bedriva sin verksamhet. Genom att ge föreningarna resurser 
och uppmuntra dem att erbjuda aktiviteter för både yngre och äldre, kan vi främja 
en levande idrottskultur i stadsdelarna. Idrottsaktiviteter har en inkluderande effekt, 
stärker gemenskapen och bidrar till en bättre folkhälsa. Genom att stimulera idrottslivet 
i Enskede och Årsta, kan vi skapa en miljö där rörelse och gemensamma aktiviteter blir 
en naturlig del av vardagen. Detta gäller oavsett om du utöver ridning, spelar fotboll eller 
utövar en annan idrott. Det viktiga är att man ges möjlighet till ett aktivt idrottsliv. Detta 
fokus på idrott och fysisk aktivitet, kombinerat med satsningar på inkluderande idrotts-
föreningar, hjälper inte bara till att skapa en mer sammanhållen stadsdel, utan också en 
där invånarna utvecklas både fysiskt och socialt.
 
Enskede och Årsta är stadsdelar med framtiden för sig – här skapar vi platser för livet, 
med hållbara bostäder, attraktiva skolor och lokala arbetsplatser. Genom smart  
planering och investeringar i trygghet, utbildning och idrott blir dessa områden inte bara 
platser att bo på, utan att växa och trivas i genom hela livet.
 
Med anledning av ovanstående föreslås årsmötet besluta:
 
att1 Moderaterna verkar för att stärka utvecklingen av Enskede och Årsta som   
 attraktiva områden för boende genom hela livet, med fokus på hållbar   
 stadsutveckling och ökad tillgång till lokala arbetsplatser.
 
att2 Moderaterna verkar för att det genomförs en trygghetsöversyn i Enskede   
 och Årsta med fokus på förbättrad belysning, städning, skötsel av parker samt  
 inventering av otrygga miljöer i samråd med boende och verksamheter.
 
att3 Moderaterna arbetar för att Årsta Torg utvecklas till en levande och   
 dynamisk mötesplats med fler kulturella och sociala aktiviteter.
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att4 Moderaterna arbetar för att lokala program införs för att hantera   
 klimatutmaningar i Enskedefältet, inklusive åtgärder för att minska andelen  
 hårdgjorda ytor och förbättra dagvattenhanteringen.
 
att5 Moderaterna verkar för att översvämningsriskerna i Enskedefältet hanteras  
 genom både tekniska och naturbaserade lösningar, för att skydda boende  och  
 infrastruktur från extrema väderförhållanden.
 
att6 Moderaterna arbetar för att utöka antalet lokala arbetsplatser i Årsta Park för  
 att minska behovet av pendling och främja ett starkare lokalsamhälle.
 
att7 Moderaterna verkar för att utvecklingen av Slakthusområdet, Gullmarsplan  
 och Globen City samordnas genom förbättrade infrastrukturlösningar och   
 parkeringsmöjligheter för boende och besökare.
 
att8 Moderaterna verka för att Stockholms stad tar fram en utvecklingsplan för  
 Gullmarsplan som stärker området som ett nav i söderort genom förbättrad  
 infrastruktur, tryggare trafikflöden och en modern, välfungerande  kollektivtra 
 fiklösning.
 
att9  Moderaterna arbetar för att överdäcka Väg 73 (Nynäsvägen) för att minska  
 buller, förbättra stadsbilden och skapa bättre förbindelser mellan  stadsdelarna.
 
att10 Moderaterna arbetar för att initiera en översyn av Dalen för att göra området  
 mer öppet och inkluderande, med fler sociala och kulturella initiativ och ett  
 aktivt föreningsliv som har tillgång till lokaler och utvecklande aktiviteter.
 
att11 Moderaterna verkar för att befintliga isbanor och badplatser i stadsdelarna  
 värnas, och att alternativa ytor identifieras om nuvarande riskerar att   
 försvinna, samt att nya badmöjligheter längs Årstaviken utvecklas.
 
att12 Moderaterna arbetar för att ge incitament till lokala idrottsföreningar att   
 erbjuda aktiviteter för både yngre och äldre, för att stärka gemenskap och   
 hälsa genom ett aktivt idrottsliv.
 
att13 Moderaterna fortsatt arbetar för att skolorna i Enskede och Årsta fortsätter  
 att vara attraktiva både för elever och lärare, med fokus på hög kvalitet i   
 undervisningen, näringsrika måltider och tillgång till resursskolor likväl som 
 spetsklasser.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 88 
Enskede och Årsta – Stadsdelarna där framtiden 
möter vardagen

Tack för en välformulerad och innehållsrik motion med många bra förslag för att  
förbättra stadsdelen Enskede-Årsta. Det är glädjande läsning om ett starkt enga-
gemang för lokal utveckling. Flera av förslagen i motionen är av tydlig lokal karaktär 
och berör främst Enskede-Årsta. Det är viktigt för oss att våra politiska beslut har ett 
helhetsperspektiv som inkluderar alla stadens stadsdelar.   

Vi tror att motionens innehåll och förslag kan utgöra ett väldigt bra underlag för er 
lokala valplattform i Enskede-Årsta och kan komma att uppskattas av många boende i 
området. Fortsätt beakta dessa idéer i ert fortsatta arbete, särskilt nu när vi snart går in 
i valår.   

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:  

att  anse att-sats 1-13 besvarad 
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Motion 89
Modernt, hållbart och lärorikt – gröna klassrum 
som resurs för hela Stockholm

Föreningen Enskede-Årsta
 
Stockholm står inför stora utmaningar och möjligheter kopplade till hållbar  
stadsutveckling, utbildning och miljö. För att rusta kommande generationer för  
framtidens utmaningar och samtidigt stärka stadens gröna profil är det nödvändigt  
att integrera stadens grönområden i skolornas och utbildningsverksamheternas arbete.  
 
Ett sätt att uppnå detta är genom att inrätta gröna klassrum, utomhusmiljöer anpassade  
för undervisning och lärande.
 
Gröna klassrum erbjuder en unik möjlighet att använda stadens parker och grön- 
områden som en del av den pedagogiska miljön. Dessa utomhusklassrum kan  
användas i undervisningen för elever i alla åldrar – från förskola till vuxen- 
utbildning – och kan stärka lärandet inom en rad ämnesområden. Genom praktiska 
övningar och direkta möten med naturen kan eleverna tillgodogöra sig kunskaper i 
allt från naturvetenskap och matematik till språk och konst. Att bedriva undervisning i 
gröna miljöer har visat sig förbättra koncentrationen, öka engagemanget och minska 
stress, vilket skapar en hälsosammare och mer motiverad elevgrupp.
 
Gröna klassrum är också en kostnadseffektiv satsning som stärker kvaliteten och 
valfriheten i stadens skolor. Genom att tillgängliggöra dessa miljöer för alla skolor, 
oavsett resursnivå, kan Stockholm bidra till en mer likvärdig utbildning där alla elever 
får möjlighet att dra nytta av de pedagogiska fördelarna med utomhusundervisning. 
Dessutom kan gröna klassrum fungera som en resurs för fritidsverksamheter, vuxen- 
utbildningar och föreningsliv, vilket maximerar nyttan av stadens grönytor.
 
Ett grönt klassrum kan inkludera sittplatser för gruppdiskussioner, skydd mot väder 
och vind, arbetsytor för experiment och skrivuppgifter, samt pedagogiska verktyg som 
naturmaterial och identifieringsguider. Platser som dessa kan också integrera hållbara 
teknologier, som solpaneler eller dagvattensystem, för att lära eleverna om praktisk 
klimat- och miljöteknik. Internationella exempel från USA, Storbritannien och Australien 
visar att gröna klassrum kan bidra till ökad miljömedvetenhet och en bättre förståelse 
för hållbarhet redan från tidig ålder.
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Stockholm har redan tagit steg i rätt riktning, exempelvis genom utomhuspedagogik  
i vissa skolor och satsningar på gröna skolgårdar. Men potentialen är långt ifrån  
utnyttjad. Genom att skapa fler gröna klassrum kan vi ta stadens utbildning och  
miljöarbete till nästa nivå.
 
 
Med anledning av ovanstående föreslås årsmötet besluta:
 
att1 Moderaterna verkar för inrättande av gröna klassrum i parker och  grönområ 
 den som en resurs för undervisning och lärande
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Förbundsstyrelsens yttrande

Motion 89 
Modernt, hållbart och lärorikt – gröna klassrum 
som resurs för hela Stockholm

Utmaningarna i Stockholms skolor är enorma. Fler måste få tillgång till en trygg och 
säker skolmiljö och resurser måste riktas dit behoven är som störst. Det behovs- 
anpassade stödet måste stärkas. Detta är prioriterade frågor för Moderaterna. 

Som motionären anför är grönområden en central del av arbetet för en hållbar  
stadsutveckling. Grönytor och tillgänglig natur bidrar till både en friskare stadsmiljö  
och en vacker stadsupplevelse. 

Förbundsstyrelsen delar också uppfattningen att utomhuspedagogik, inbegripet de 
exempel som motionären lyfter fram, kan vara ett värdefullt och stimulerande inslag i 
utbildningen, liksom olika sätt för att ge elever möjlighet att utforska nya tekniker och 
system genom platsbesök och praktisk undervisning. 

Förbundsstyrelsen anser samtidigt att möjligheterna att nyttja stadens parker och 
grönområden för olika ändamål, inbegripet tillgänglighet, anpassning och utformning,  
är en naturlig del i Moderaternas befintliga politik för stadsplanering.

Med anledning av ovan yrkar förbundsstyrelsen på att:

 att anse  att-sats 1 besvarad



581Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Motion 90
Strömbadet

Gösta Lundström, Engelbrekt

Strömbadet, egentligen Stockholms Bad- och Siminrättning i Norrström, var  
Stockholms första och största flytande kallbadhus. Det låg centralt i Riddarfjärden, 
strax norr om Riddarholmen, och öppnade 1884. Byggnaden, helt i trä, inrymde en stor 
bassäng, en dubbelbassäng samt flera mindre bassänger, och erbjöd dessutom ett 
café och ytor för gymnastiska övningar. Badet blev snabbt populärt och hade i slutet av 
1880-talet nästan 300 000 besökare årligen.

Trots sin popularitet revs Strömbadet år 1936. Dålig vattenkvalitet i Riddarfjärden och 
en arkitektur som ansågs föråldrad ledde till att badet försvann. Efter rivningen har det 
förts diskussioner om att bygga ett nytt bad på platsen, men någon konkret åtgärd har 
aldrig vidtagits. Förrän nu.

Stockholm, en stad byggd kring vatten, har en unik potential att erbjuda invånare och 
besökare badmöjligheter mitt i staden. Trots detta har staden inte fullt ut tagit vara på 
dessa möjligheter och Stockholm bleknar i jämförelse med andra städer. Ett reportage 
i New York Times lyfter fram hur Köpenhamn och Zürich, har utvecklat säkra och 
tillgängliga badmiljöer, och i just New York har initiativet ”Plus Pool” visat hur en  
självfiltrerande, flytande bassäng kan skapa badmöjligheter även i en storstadsflod.

Moderaterna ska vara det parti som står för en attraktiv stad där människor och arbets-
tillfällen samlas. Därför bör vi driva frågan om att utreda möjligheten att återuppbygga 
Strömbadet som en modern badplats, inspirerad av New Yorks ”Plus Pool”. En sådan 
anläggning kan använda självfiltreringsteknik och regelbundna vattenprovtagningar för 
att garantera hög vattenkvalitet. Finansieringen för detta bör innefatta offentligt-privat 
samarbete, exempelvis genom att enskilda medborgare kan bidra genom att bekosta 
delar av anläggningen, likt modellen i New York där donatorer kunde få sina namn 
ingraverade på bassängens golvplattor.

Utöver att återinföra en attraktiv badmöjlighet i stadskärnan, skulle projektet bidra till 
att förbättra vattenkvaliteten. Plus Pool-filtreringsmodellen renar vattnet både på vägen 
in och ut ur bassängen, vilket i liten skala skulle ha en positiv inverkan på stadens 
vatten. Samtidigt bör staden intensifiera sitt arbete för att minska föroreningar, reducera 
utsläpp av kväveoxider och bekämpa övergödning. Allt detta för att ta ett samlat grepp 
kring att göra Stockholms vattenmiljöer attraktiva.
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Ett nytt Strömbad skulle inte bara erbjuda stockholmare en unik möjlighet till rekreation 
utan också bidra till stadens internationella attraktivitet. För att uppnå projektets fulla 
potential bör hela staden övervägas men Riddarholmen, en av Stockholms historiskt 
viktigaste platser, skulle kunna få ett efterlängtat tillskott av liv och rörelse. Genom 
att kombinera historiska traditioner med modern teknik och innovativa lösningar kan 
Stockholm ta ett viktigt steg mot att bli en mer badvänlig och levande stad vid vattnet.
 
Därför ska moderaterna i Stockholms stad verka för:

att1 utreda möjligheten att återuppbygga Strömbadet på en lämplig plats i staden,  
 som en modern badplats med inspiration från New Yorks ”Plus Pool”-modell. 

att2 undersöka finansieringsmodeller för projektet som inkluderar offentligt-privat  
 samarbete 

att3 implementera ny teknik för att säkerställa badvattenkvalitet genom   
 självfiltrering och regelbundna vattenprovtagningar

att4 intensifiera arbetet med att minska föroreningar i stadens vatten och prioritera  
 badvänlighet som en del av stadens klimat- och miljömål

att5 fortsatt minska utsläpp av kväveoxider och andra föroreningar

att6 förstärka åtgärder som minskar övergödning och bakteriehalter i stadens vatten
 
  



583Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 90 
Strömbadet
Vår stad byggd kring vatten har en unik möjlighet att utvecklas både som pulserande 
storstad och som en naturskön plats för avkoppling, med nära till vatten och bad. 
Närheten till båda är vad som gör Stockholm till en attraktiv plats för såväl boende som 
besökare. 

Strömbadet var en fantastisk plats som samlade stockholmare till rekreation och 
samhörighet. Därtill i en enastående arkitektonisk gestaltning, även om det är riktigt 
som motionären påpekar att det inte alltid uppskattades av samtiden. Nya effektiva 
och hållbara lösningar kan, som motionären argumenterar, återigen ge stockholmarna 
tillgång till en central bad- och siminrättning likt Strömbadet. Förbundsstyrelsen anser 
dock inte att Strömbadet nödvändigtvis bör återuppbyggas precis som det en gång såg 
ut, men delar den övergripande ansatsen om fler badmöjligheter för stockholmarna. 

Att värna vår närmiljö och säkra tillgång till rena vattenmiljöer för våra medborgare är en 
hörnsten i moderaternas politik för ett modernt Stockholm. Åtgärder för att säkerställa 
en adekvat badvattenkvalitet är avgörande och en bärande del i befintliga uppdrag, 
samtidigt som ny teknik kan och bör användas för att förbättra också detta arbete. Att 
intensifiera arbetet med att minska föroreningar och övergödning är centralt.

Med anledning av ovan yrkar förbundsstyrelsen på att:

att bifalla att-sats 3-6 

att anse att-sats 1-2 besvarad 
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Motion 91
Förbud av storskaligt fiske och bottentrålning i 
Östersjön
Carl Nordblom, Oscars Norra

Situationen för Östersjön är ansträngd, det storskaliga industrifisket hotar fiske- 
beståndet och påverkar Östersjöns egna ekosystem negativt. Det storskaliga  
industrifisket påverkar inte bara havets egna ekosystem negativt, det hotar även det 
småskaliga, kustnära fisket längst hela Östersjökusten. 
 
Ett annat hot mot Östersjöns välmående är bottentrålningen som skadar havsbotten, 
ger stora bifångster och skadar den biologiska mångfalden. På grund av den allvarliga 
situation som Östersjön befinner sig i bör ett förbud mot storskaligt industrifiske inom 
Sveriges ekonomiska zon införas, samt ett totalförbud mot bottentrålning inom svenskt 
vatten i Östersjön införas. 
 
Med hänvisning till ovan föreslås förbundsstämman besluta:
 
att1 Moderaterna i Stockholm stad verkar för ett förbud mot storskaligt industrifiske  
 inom Sveriges ekonomiska zon.
 
att2 Moderaterna i Stockholm stad verkar för ett totalförbud mot bottentrålning  
 inom svenskt vatten i Östersjön. 
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 91 
Förbud av storskaligt fiske och bottentrålning i 
Östersjön

Förbundsstyrelsen delar till fullo motionärens beskrivning och uppfattning av det  
allvarliga läget för Östersjöns ekosystem. Östersjön måste räddas. Ohållbart fiske  
och övergödning är problem som akut behöver hanteras. 

Att värna om våra hav och vår miljö är ett moderat kärnvärde. En ambitiös politik för  
våra hav och vårt fiskbestånd, som värnar det småskaliga fisket framför det stora 
industrifisket är en central del i vår miljöpolitiska agenda. 

Moderaterna har länge verkar för skarpare åtgärder för att stävja minskningen av 
fiskbestånden i Östersjön. Att flytta ut trålgränsen har varit en viktig åtgärd. Att förbjuda 
bottentrålning i marina skyddade områden en annan. Därtill bör skadlig trålning av fisk 
som inte används som mat till människor helt förbjudas. 

Förbundsstyrelsen betonar också betydelsen av att göra gemensam sak inom EU.  
Att fortsätta arbeta för att kvoterna fastställs på nivåer som säkerställer en stabil 
återhämtning för bestånden är centralt. Moderaterna driver detta och anser också att 
de åtgärder som krävs bör genomföras tillsammans med samtliga kuststater i Östersjön, 
för att Östersjön åter ska kunna bli ett välmående hav med välmående fiskbestånd. 

Förbundsstyrelsen är av uppfattningen att Moderaterna är och bör fortsatt vara redo att 
vidta kraftigare åtgärder i enlighet med vad som krävs för att säkerställa ett långsiktigt 
hållbart fiskbestånd och fiske.

Med anledning av ovan yrkar förbundsstyrelsen på att: 

att anse att-sats 1-2 besvarad
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Motion 92 
 
Sänkt moms på secondhand och  
reparationer för en stärkt cirkulär ekonom

Anna Blom, Hedvig Eleonora

I EU:s strategi för hållbara och cirkulära textilier är målet att de textilprodukter som 
släpps ut på marknaden år 2030 ska ha lång livslängd, vara återvinningsbara, i stor ut-
sträckning tillverkas av återvunna fibrer, inte innehålla några farliga ämnen och tillverkas 
med respekt för sociala rättigheter och miljön. Dessutom ska snabbmode vara "out of 
fashion".

Trots detta är textilkonsumtionen i Sverige fortsatt hög och enligt Naturvårdsverket 
använder vi våra kläder under allt kortare tid. Vi konsumerar 13–14 kilo nya kläder  
och hemtextilier per person varje år. Fram till nyligen kastade vi 7–9 kilo direkt i hus-
hållssoporna eller på återvinningsstationer – det mesta gick till förbränning.

För att uppnå de ambitiösa målen i EU:s strategi krävs styrmedel som underlättar för 
företag och konsumenter att göra hållbara val. Ett av de största hindren idag är den 
svenska momslagstiftningen, som motverkar cirkulär ekonomi genom dubbel- 
beskattning av secondhand och höjningar av momsen på reparationer.

Sedan i oktober erbjuder den franska regeringen en "reparationsbonus" som täcker en 
del av kostnaden för att laga dina plagg. Syftet med initiativet är att minska avfall och 
uppmuntra fler hantverkare att erbjuda reparationstjänster. Du kan få tillbaka mellan  
6 och 25 euro av kostnaden för att reparera dina kläder, skor och väskor hos skräddare 
och skomakare som deltar i programmet.

Varför gör de detta? Jo, varje år slängs cirka 700 000 ton kläder i Frankrike, och två 
tredjedelar hamnar på soptippen. Genom denna bonus hoppas man minska mängden 
textilavfall.
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Problembeskrivning 

1. Dubbelbeskattning av secondhand – Begagnade varor beskattas med full moms 
varje gång de säljs vidare, trots att momsen redan betalats vid första försäljningen. 
Detta gör det svårare för konsumenter att välja återanvända varor framför  
nyproduktion och hämmar tillväxten av den cirkulära ekonomin. 

2. Hög moms på reparationer – 2017 sänktes momsen i Sverige från 25 procent till 
12 procent för reparationer av cyklar, skor, kläder och hushållslinne. 2022 sänktes 
den ytterligare till 6 procent för att i april 2023 åter höjas till 12 procent. I reger-
ingens egen promemoria Höjd mervärdesskatt på vissa reparationer framhålls att 
reparationer minskar resursförbrukning och avfall – ändå valde regeringen att höja 
momsen igen. Detta är ett direkt hinder för en mer hållbar konsumtion. 

3. Om Sverige ska nå målen i EU:s textilstrategi måste det bli enklare och mer  
ekonomiskt fördelaktigt för företag och konsumenter att välja cirkulära lösningar. 
Sänkt moms på secondhand och reparationer är ett konkret och kraftfullt verktyg 
för att driva omställningen framåt och skapa förutsättningar för en mer hållbar 
konsumtion. 

Med anledning av det ovan anförda föreslås att stämman beslutar i enlighet med 
motionens förslag.

Med anledning av ovan yrkas:

att1  Moderaterna i Stockholm Stad verkar för att införa en reducerad momssats  
 på försäljning av secondhandvaror

att2  Moderaterna i Stockholm Stad verkar för att sänka momsen på    
 reparationstjänster

att3  Moderaterna i Stockholm Stad utreder möjligheterna för en    
 reparationsbonus liknande den i Frankrike
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 92 
Sänkt moms på secondhand och reparationer  
för en stärkt cirkulär ekonomi

Förbundsstyrelsen delar motionärens övergripande ansats om att textilkonsumtionen 
behöver bli mer hållbar. Som motionären påpekar har EU:s strategi för hållbara och 
cirkulära textilier som mål att öka andelen återvunna och långsiktigt hållbara textil- 
produkter på marknaden. Reparationer och åtgärder för att främja ökad användning och 
försäljning av secondhandvaror är ett viktigt inslag i detta och något Moderaterna ställer 
sig bakom.

Förbundsstyrelsen anser att det är viktigt att ekonomiska styrmedel för en mer cirkulär 
ekonomi ses över, för att främja en samhällsekonomisk effektiv omställning. Samtidigt 
betonar förbundsstyrelsen att dessa styrmedel inte nödvändigtvis behöver vara moms, 
utan kan också handla om andra skatter och avgifter, liksom andra incitament riktade 
mot branschen i stort.

Förbundsstyrelsen anser att nya metoder är viktiga att utforska och att inspiration kan 
och bör hämtas från goda exempel i andra länder. Förbundsstyrelsen ställer sig dock 
skeptisk till införandet av ett nytt bonussystem särskilt riktat mot reparationer, utan 
anser generellt att andra styrmedel kan på ett kostnadseffektivare sätt styra mot målet. 

Med anledning av ovan yrkar förbundsstyrelsen på att:

att bifalla att-sats 1

att anse att-sats 2 besvarad 

att avslå att-sats 3
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Motion 93 
 
Rena gator, torg och parker i Stockholm Stad

Föreningen Hedvig Eleonora

Stockholms Stads Trafikkontor har ansvaret för renhållning av gator och torg samt en 
rad parker i staden (Kungsträdgården, Berzelii Park, Strömparterren, Norra Bantorget, 
Årstafältet och Järva friområde). Det är ett uppdrag som man inte är i närheten av att 
leva upp till. Gator och torg runt om i staden är aldrig rena. Utan kontinuerligt och rikligt 
nedlusade med skräp av diverse slag, inte små kolapapper och t ex cigarettfimpar utan 
omfattande nedsmutsning. Matkartonger från diverse matbud, sushikartonger, pizza-
kartonger, stora papperspåsar, vinflaskor, hela så väl som krossade, ölburkar etc etc. 
Värst är det lördag och söndag morgon när staden har festat klart efter en sen kväll. 
Därtill konstant proppfulla papperskorgar, trasiga papperskorgar och överfulla och illa 
skötta återvinningsstationer. Enligt Trafikkontoret städar man ”där det gör mest nytta”. 
Det är fel approach. Man ska städa tills det blir rent. Hur svårt kan det vara? Inte alls 
svårt. Trafikkontoret bör kontakta kollegorna på Helsingfors Stadsmiljö och trafik.

Skillnaden är slående. I Helsingfors är gatorna rena, därför att man tycker att det är 
viktigt att det är just rent. Det är tydligt att man har en helt annan ambitionsnivå. På 
våren, när sanden och dammet tagits omhand, tvättar man gatorna. Om gator och torg 
som utgångspunkt är rena så kommer människorna som rör sig där ogärna skräpa ner. 
På en skräpig gata gör det inte så mycket om det blir lite mer skräpigt. 

Att få ordning på detta är först och främst en trivselfråga, för de som bor och besöker 
staden. Men det skickar också en signal till såväl boende och turister vad för sorts stad 
och land Stockholm och Sverige är. Har vi ordning och reda eller är vi allmänt släpp-
hänta och slarviga? Det är självklart också en hygienfråga, skräp och gamla matpåsar 
drar till sig råttor och annan ohyra. Om vi bryter den här trenden och radikalt minskar 
nedskräpningen, minskar behovet och kostnaden för Stockholms Stads städning – som 
alltså är bedrövligt dålig idag. En ren stad är en hållbar stad. 

Det behövs nya grepp och nya lösningar, och en mycket högre ambitionsnivå.  
I Helsingfors har staden infört en volontärverksamhet – ett parkfadder-system. De som 
bor nära sin park eller allmänt känner starkt för att vårda och utveckla en viss park blir 
faddrar och tar hand om den. 
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Stockholmarna älskar sina parker, tänk Rålambshovsparken, Tantolunden, Tessinparken, 
Gärdet, Humlegården och till och med Mariatorget. Vad är den gemensamma nämna-
ren? Grönska – träd och gräsmattor. Allt för många av våra mindre parker och torg, och 
inte minst de som nyligen renoverats, saknar inslag av gräs och buskar. Odenplan är ett 
skräckexempel. Östermalmstorg lär inte bli mycket bättre.  

Låt Medborgarplatsen bli starten på ett torg med riktiga gröna inslag. Och ett fint  
torg klarar sig utmärkt utan en korvkiosk. Torgen uppfanns inte för att härbärgera 
korvkiosker. 

Med anledning av det ovan anförda föreslås stämman att besluta i enlighet med  
motionens förslag.

Med anledning av ovan yrkas:
 
att1 Moderaterna i Stockholm Stad verkar för att Stockholms Stads Trafikkontor  
 får i uppdrag att ta fram en renhållningsplan för Stockholms gator, torg och  
 parker som har arbetshypotesen – En nollvision vad gäller skräp på fel   
 ställe  i Stockholm

att2  Moderaterna i Stockholm Stad går till val 2026 att ge parkeringsvakterna i   
 uppgift att rapportera skräpiga gator och torg till Stockholms Stads   
 Trafikkontor för rengöring inom 24 timmar

att3 Moderaterna i Stockholm Stad verkar för att torg och parker i samband med  
 upprustning och renovering får ökade inslag av grönska, inklusive plättar av  
 gräs

att4  Moderaterna i Stockholm Stad utreder möjligheterna för ett ”parkfadder-  
 system” med Helsingfors som förebild 
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 93 
Rena gator, torg och parker i Stockholm Stad

Motionären lyfter en fråga som berör oss alla, nämligen vår närmiljö och behovet av  
en ren och grön stadsmiljö där såväl boende som besökare kan vistas och trivas. 

Omsorg om närmiljön och naturen är ett liberalkonservativt och moderat kärnvärde. 
En ren stadsmiljö skapar trygghet och bidrar i förlängningen till att handeln och nöjen 
kan utvecklas. Stockholm är och ska vara en ren, vacker och naturskön stad. Våra 
parker och dess underhåll spelar en central roll i detta. 

Förbundsstyrelsen delar motionärens uppfattning om vikten av att fortsätta arbeta för 
ökad grönska i samband med stadens upprustning och renovering av torg och parker, 
liksom arbete för att hålla våra gater fria från skräp. Vad gäller det senare är det en 
naturlig del av staden och Trafikkontorets befintliga uppdrag.

Förbundsstyrelsen anser däremot inte att parkeringsvakter bör ges ytterligare, 
kostnadsdrivande uppdrag. I stället bör arbetet fortsätta med att uppmuntra fler att 
använda den redan välfungerande Tyck till-appen, som medborgarna kan använda 
för att rapportera in just skräp och överfulla soptunnor. På samma bog kan boende i 
områden använda sig av samma app för att bidra till att ombesörja sin egen närmiljö. 
Därtill skulle ideella initativ utanför stadens regi välkomnas.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:  

att  bifalla att-sats 3  

att  anse att-sats 1 besvarad  

att  avslå att-sats 2 och 4
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Motion 94
Det ökande antalet aggressiva hundar, kräver ett 
ökat hundägaransvar och bättre uppföljning av 
både polis och Länsstyrelser/Länsveterinärer.

Börje Häggman, Kungsholmen

Eftersom det sedan en tid är uppenbart att Sverige nu via aggressiva hundar har ännu 
ett allvarligt trygghetsproblem, önskar jag med denna motion att moderater engagerar 
sig mer i detta oväntat stora problem.

Det finns ett talesätt som säger att - Människans bästa vän är hunden, tyvärr lever inte 
lagstiftningen upp till det - Vi lever i ett samhälle där gängbrottslighet och skjutningar 
skapar otrygghet. Otryggheten är nu också stor bland hundägare.

Lokaltidningen -Mitt i- skrev nyligen om hur många som drabbats av anfallande hundar.
Siffrorna nedan gäller enbart Stockholms län.

Citat ur Lokaltidningen Mitt i-”Förra året registrerade Socialstyrelsen 578 skador där 
personer sökt specialiserad vård i Stockholms län,  efter att ha blivit bitna eller angripna 
av hundar varav 83 var barn under 15 år”.

Och det som nämns här är specialistvård, här finns ingen siffra på hur många som 
angreps och blev lindrigt skadade, och detta var alltså endast i Stockholms Län.
Socialstyrelsen har också meddelat 2017,  att 605 personer i Stockholms län sökte 
sluten eller specialiserad öppenvård efter att ha blivit bitna av hundar. 

Dessa siffror indikerar att hundangrepp är ett allvarligt och ökande problem i Sverige.
Det är också viktigt att notera att mörkertalet kan vara stort, eftersom besök inom 
primärvården inte alltid ingår i statistiken.

Jag har kontaktat försäkringsbolag för att höra om de fört eller för någon statistik över 
hur ofta de betalt ut ersättning till personer som skadats eller hundar som skadats  
efter att ha attackerats av hundar.

Det visade sig att ingen statistik finns.
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Inte ens veterinärmottagningar för någon statistik över hundar som attackerats, skadats 
eller avlidit, efter att ha angripits av annan hund

I Sverige finns nu: 1 153 000 Registrerade hundar och 832 000 hundägare.

Bland dessa finns alltså hundar som, beroende på hur ägaren hanterar sin hund, kan 
utvecklas till en potentiell mördarhund.

Det är nu hög tid att införa ett krav på att alla som vill skaffa hund ska ha genomgått en 
kurs i vad ett verkligt Hundägaransvar innebär!

Med anledning av att vår hund Chico attackerades av en  större hund i somras och två 
dagar senare avled av sina skador har jag fått ta del av mängder av berättelser om hur 
hundar angripits, skadats och som vår Chico avlidit.
Jag har också fått insyn i hur nonchalant detta problem hanteras av Polisen och  
Länsveterinären.  

Polisen avskriver direkt ärenden som rör detta och Länsstyrelsen/länsveterinären gör 
ingenting om den attackerande hunden endast bitit ihjäl EN hund !

Det som kanske förvånar mest är hur enkelt Länsveterinären accepterade hundägarens 
osanna påståenden om vad som hände då hennes hund attackerade vår hund.

Som det är nu, så ser man alltså en hund som omöjlig, först efter att den bitit/attackerat 
två hundar.
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Med anledning av ovanstående yrkas:

att1   Moderaterna driver krav på kopplad hund i tättbebyggda områden.

att2  Moderaterna driver på så att flexikoppel ej får användas på större hundar, då  
 det försvårar hundförarens möjlighet att hålla in hunden, här bör endast kort  
 koppel användas.

att3  Moderaterna driver krav på att alla hundägare ska kunna uppvisa att de   
 genomgått en ”hundägarkurs” som ger dem full förståelse för vad som ingår  
 i begreppet hundägaransvar.

att4  Moderaterna kräver att Länsveterinärers arbetssätt, ses över så att deras   
 rutiner blir mer objektiva i sin bedömning av vad som verkligen hänt vid   
 olycksplatsen.

att5  Moderaterna driver på så att lagen ses över så att det görs tydligt att ägare  
 till hund som attackerar annan hund eller människa åtalas och görs   
 skadeståndsansvarig.
 
att6  Förbundstämman skickar motionen vidare till nästa partistämma.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 94 
Det ökande antalet aggressiva hundar, kräver  
ett ökat hundägaransvar och bättre uppföljning av 
både polis och Länsstyrelser/Länsveterinärer.
Människan och hunden har samarbetet i tusentals år, från jakt och vallning till skydd och 
sällskap. Som ofta nämns är hunden människans bästa vän och skänker oerhört mycket 
glädje till många i vårt samhälle. 

Antalet hundägare har ökat över tid och idag finns drygt en miljon registrerade hundar 
i Sverige. Inte minst har en ökning skett i tätbefolkade områden och förbundsstyrelsen 
vill beklaga det väldigt tråkiga som drabbat motionären. 

Att vara hundägare innebär ett stort ansvar och många av dagens regler är otydliga  
eller svåra att kontrollera. Förbundsstyrelsen tror att en översyn skulle kunna leda till 
mer praktiska och moderna bestämmelser som faktiskt följs. 

Det handlar inte om att begränsa hundägandet utan om att säkerställa ett samspel 
mellan hundar, människor och samhället. 

Med anledning av ovanstående anser förbundsstyrelsen motionen för besvarad.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  anse att-sats 1-6 besvarad
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Motion 95
Avveckling av den kommunala och regionala  
filmpolitiken 
 
Adam Danieli, Skarpnäck och Föreningen Skarpnäck

2021 inrättades Film Stockholm AB, en filmfond som drivs i samarbete mellan  
Stockholms stad och Region Stockholm. Fonden samproducerar olika film- och  
tv-projekt med privata aktörer, inte sällan rent kommersiella produktioner, och har  
en budget på runt 20 miljoner kronor per år.
 
Ingen tvivlar på att de som drev på inrättandet av fonden hade goda intentioner.  
Men att vara med och producera film tillhör inte de kommunala eller regionala  
kärnuppgifterna. Om någon politisk nivå nödvändigtvis ska blanda sig i svensk film  
är det staten.
 
Risken finns att fonden blir en permanent och ingrodd del av kommunens och  
regionens åtaganden och i värsta fall själv blir ett argument för att politiker ska lägga  
sig i allt fler kulturområden. Moderaterna bör därför tydligt driva på för att avveckla  
all kommunal och regional filmpolitik.
 
Därför yrkar vi:
 
att1 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att lägga ned Film Stockholm AB

att2 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att avveckla den kommunala och  
 regionala filmpolitiken
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 95 
Avveckling av den kommunala  
och regionala filmpolitiken 

Förbundsstyrelsen välkomnar denna principiellt viktiga motion och delar motionärernas 
uppfattning. Att bedriva filmpolitik är inte en kommunal eller regional kärnuppgift, och 
offentliga medel bör inte användas till ändamål som ligger utanför det ansvar kommuner 
och regioner är satta att bära.
 
Skattebetalarnas pengar ska användas där de gör mest nytta. I detta fall är det svårt 
att se att offentlig finansiering av filmproduktion är en sådan prioritering. Det är också 
tveksamt vilken faktisk effekt tidigare offentliga satsningar haft på svensk filmindustri, 
särskilt i jämförelse med den svenska dataspelsindustrin som utvecklats till en global 
framgångssaga utan motsvarande stöd.
 
Att avveckla Film Stockholm AB och den kommunala och regionala filmpolitiken  
är därför ett viktigt steg för att återföra fokus till kärnverksamheten i våra  
kommuner och regioner.
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  bifalla att-sats 1-2
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Motion 96 
Avskaffa matkravet
Adam Danieli, Skarpnäck och Föreningnen Skarpnäck

Sverige har en av Europas strängaste alkoholregleringar. En av de regler som utmärker 
oss är det så kallade matkravet – kravet på att den som har utskänkningstillstånd måste 
erbjuda ett varierat utbud av tillredd mat till drycken.

I praktiken innebär detta att varje bar eller annat etablissemang som vill servera minsta 
droppe alkoholhaltig dryck inte bara måste uppfylla de sedvanliga kraven på ansvarsfull 
servering, utan även erbjuda en trerättersmeny med flera rätter – oavsett om någon 
efterfrågar det eller inte. Tillredningen måste dessutom ske lokalt, vilket innebär att 
färdiga smörgåsar, förberedda sallader eller mat från en intilliggande restaurang inte är 
tillräckligt.

Matkravet leder till en rad absurda konsekvenser. En av dem är att många kök står  
tomma – varje bar måste ha ett fullskaligt restaurangkök, även om ingen mat beställs, 
trots att det kan finnas en annan matservering precis bredvid. Dessutom leder kravet 
till stort matsvinn, eftersom restauranger måste ha beredskap för rätter som ingen 
efterfrågar. Genom att kräva en varierad meny lägger sig staten också i hur enskilda 
restauranger och barer utformar sitt utbud – krogrecensioner blir i praktiken en uppgift 
för politiker.

Någon tydlig fördel med matkravet är svår att se. Om gästerna vill ha något att äta 
har restaurangen redan tydliga incitament att erbjuda mat. Om de inte är intresserade 
kommer ingen att köpa maten, oavsett om den står på menyn eller inte. Då är det rent 
slöseri.

För företagarna blir kravet dock en stor börda. Det fördyrar verksamheten och skapar 
höga trösklar för att öppna en bar eller servering, även om det bara handlar om att 
erbjuda ett glas vin eller en lokalproducerad cider. I slutändan leder det till ett tråkigare 
uteliv, en mindre attraktiv stadskärna och färre arbetstillfällen. Dessutom måste  
kommunen lägga resurser på tillsyn och uppföljning av regler som saknar tydlig  
motivering.

Nyligen föreslog en statlig utredning att matkravet ska lättas något – kravet på varierad 
meny ska bara gälla till klockan 22 istället för 23. Detta är en pinsamt liten justering. Det 
behövs ett omtag. Sverige behöver inget matkrav. Om alkoholservering sker ansvarsfullt 
bör regleringen vara betydligt mer flexibel än i dag.
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Därför yrkar vi: 

att1 Moderaterna verkar för att kravet på matservering vid alkoholservering   
 avskaffas

att2 Motionen skickas vidare till Moderaternas partistämma

att3 Motionen sänds vidare till Moderaternas riksdagsgrupp för kännedom
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 96 
Avskaffa matkravet
Förbundsstyrelsen delar motionärernas bild. Sveriges alkoholreglering är fortfarande 
alltför omfattande och präglas av föråldrade regler.
 
Matkravet är, precis som motionärernas lyfter fram, ett tydligt exempel på överreglering 
med absurda konsekvenser. Det innebär att även små barer och enklare serveringar 
tvingas ha fullskaliga restaurangkök och erbjuda menyer som få efterfrågar.
 
Det utgör en onödig tröskel för företagare. Resultatet blir färre initiativ, ett sämre utbud 
och i slutändan en tråkigare stad. Det slår direkt mot den typ av levande, varierat och 
kreativt stadsliv som Stockholm behöver mer av.
 
Att avskaffa kravet på matservering vid alkoholservering vore ett välkommet steg i rätt 
riktning för att börja liberalisera svensk alkohollagstiftning.
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 1

att  avslå att-sats 2-3
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Motion 97 
 
Närodling på Järvas grönområden

Aras Amin, Cecilija Rithnesberg Simic, Adam Khoder, Markku Sirviö och Elisabeth 
Hellström, Tensta-Rinkeby

Järva är ett av de områden i Sverige som har störst problem med integration. Många 
gånger anlitas lokala eldsjälar som kontaktpersoner mellan de etniska grupperna och 
det svenska samhället. Det gör att det skapas parallellsamhällen där eldsjälarna får
oproportionerligt mycket makt vilket ofta bidrar till många inte integreras. Eldsjälarna har 
i vissa fall ett egenintresse i att kontrollera invånarna. Mycket resurser har lagts på barn 
och unga men lite eller ingen alls på att integrera kvinnor, äldre och medelålders.  En 
viktig målgrupp då kvinnorna inte får insyn i hur deras barn lever i samhället.

På Järva finns en gård kallad Hästagård som ägs av Stockholms stad. Gården omfattar
stora grönområden om ca 178 hektar fördelat på skogsmark, odlingsbar mark och ett
fåtal fastigheter som är avsedda för jordbruk. Tidigare drevs gården av företagare, nu 
står flera lokaler helt öde förutom på sommaren då det bedrivs caféverksamhet. Det 
finns också en förening som har en åsna, två till tre får och ett okänt antal höns.

Många av de som bor på Järva kommer från jordbrukssamhällen och har redan en stor
kunskap om hur man bedriver jordbruk. Vi skulle därför vilja se att ett jordbruk bedrivs 
på gården, dels som ett integrationsprojekt där alla oavsett utbildning, kunskapsnivå, 
ålder, etnicitet och kön kan delta. Det skulle bidra till integration och minska spänningar 
mellan olika grupper i samhället. (Det behövs personer inom alla områden såsom att så 
och skörda, marknadsföring, ekonomi, försäljning, mekaniker, ingenjörer (argonomer) 
mm. Detta skulle trygga den framtida matförsörjningen vid en kris eller ett krig och bidra 
till bättre närodlad mat för stockholmarna.

Finansieringen av projektet skulle täckas av de jordbruksprodukter som produceras, 
jordbruksuniversitet och sponsorer. På sikt ser vi att verksamheten övergår i privat 
regi. Som politiker har vi talat med invånarna på Järva som ser mycket positivt på vårt 
förslag. Det finns även företag som kan genomföra och bedriva verksamheten.
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Vi yrkar därför 

att1  Moderaterna i Stockholm verkar för att Järva använder outnyttjad  jordbruk 
 smark för odling och utbildning inom jordbruk.
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Förbundsstyrelsens yttrande
 
Motion 97 
Närodling på Järvas grönområden

Förbundsstyrelsen delar motionärernas intention att stärka integrationen och skapa 
meningsfull sysselsättning i Järva. Att ta till vara på lokala resurser och initiativ kan  
vara värdefullt i detta.
 
Samtidigt vill förbundsstyrelsen understryka att Hästa gårds framtid måste hanteras 
med ansvar för stockholmarnas skattepengar. Gården har varit föremål för omfattande 
renoveringsbehov och osäkra arrendelösningar, vilket redan i dag innebär betydande 
ekonomiska risker. Att utveckla verksamheten i kommunal regi eller initiera nya projekt 
vore därför inte ekonomiskt ansvarsfullt.
 
Utvecklingen av området bör i stället bygga på privat finansiering och engagemang,  
genom att marken säljs till en aktör med kapacitet att driva gården långsiktigt och 
hållbart.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  avslå att-sats 1
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Motion 98 
 
Skapa ett allaktivitetshus på Järva

Föreningen Tensta-Rinkeby

Järva har länge haft problem med kriminalitet och stök på fritidsgårdar. Det ledde  
till att fritidsgårdar stängde då personalens säkerhet inte kunde garanteras. Efter det  
öppnades framtidens hus, en aktivitetsbaserad verksamhet som visat sig vara mycket 
framgångsrik när det gäller att fånga upp unga som är i risksonen för att hamna i  
kriminalitet. Aktiviteter som dans, musik, hjälp att skriva arbetsansökningar mm har 
gjort att många av de som besökt framtidens hus fått arbete. Annan verksamhet såsom 
Livstycket, en verksamhet där kvinnor träffas och syr tillsammans har fått läggas ner 
eftersom det inte finns ekonomiska resurser. Vi skulle därför vilja se ett allaktivitetshus 
där barn och vuxna tillsammans kan delta i aktiviteter och göra saker tillsammans, till 
exempel skapa konst, dans och musik mm. Dels skulle det göra allaktivitetshuset mindre 
attraktivt för kriminella då flera vuxna deltar i verksamheten. Det skulle också bidra till 
integration och delad kunskap mellan unga och äldre. Vi ser gärna att medborgar- 
kontoret finns i eller i nära anslutning till allaktivitetshuset för att göra det mer tillgängligt. 
Vi hoppas också att fler flickor får delta i olika aktiviteter då föräldrarna får mer insyn i de 
ungas vardag.

Ett allaktivitetshus skulle inte medföra några större kostnader då en stor del av
verksamheten på framtidens hus skulle föras över till allaktivitetshuset.

Yrkande:

att1 Moderaterna i Stockholms stad verkar för ett allaktivitetshus på Järva.

att2  Skicka motionen till Moderaterna i Stockholms stad



605Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 98 
Skapa ett allaktivitetshus på Järva 
Förbundsstyrelsen delar motionärernas problemformulering. Det är angeläget att skapa 
trygga och meningsfulla sammanhang för unga i Järva, särskilt där verksamhet också 
stärker integration, minskar utanförskap och ökar flickors deltagande.
 
Samtidigt konstaterar förbundsstyrelsen att flera av de behov som motionen pekar på 
redan möts genom befintlig verksamhet. Framtidens hus har varit en viktig satsning och 
har bidragit till att skapa en tryggare och mer strukturerad fritidsverksamhet i området. 

Läxhjälp och andra riktade insatser bedrivs redan, ofta med stöd från stadsdelen, och 
det finns även annan öppen verksamhet som erbjuder sociala och kulturella aktiviteter i 
närområdet.
 
Medborgarkontorens uppdrag skiljer sig dessutom tydligt från det som föreslås i 
motionen. Deras syfte är att ge stöd i kontakt med myndigheter, erbjuda rådgivning 
och hjälpa människor till ökad egenmakt – inte att fungera som sociala eller kulturella 
mötesplatser.
 
Förbundsstyrelsen anser därför inte att det är motiverat att inrätta ytterligare en  
skattefinansierad verksamhet av det slag som föreslås. Fokus bör i stället ligga på  
att utveckla det som redan fungerar.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  avslå att-sats 1 och 2
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Motion 99 
 
Avskaffa eller gör 51-procentsregeln frivillig  
– för en starkare och mer professionell svensk idrott

Tom Hedrup, Gärdet

Svensk idrott står inför stora utmaningar. Jag har varit aktiv inom basketen i många år 
och sett utvecklingen på nära håll - som spelare, ledare och ordförande i Stockholms 
Basketbollförbunds valberedning. Det är dags att Moderaterna vågar prata om hur 
dagens regler, särskilt 51-procentsregeln, håller tillbaka svensk idrott.

51-procentsregeln innebär att medlemmarna alltid måste äga minst 51 procent av en 
förening. Denna regel infördes med goda avsikter för att skydda föreningsdemokratin. 
Men i praktiken hindrar den idag investeringar, tillväxt och professionalisering.  
Resultatet är att Sverige halkar efter internationellt, både ekonomiskt och sportsligt.

Stockholm har aldrig arrangerat en Champions League-final i fotboll, handboll eller bas-
ket. Varför? Inte på grund av brist på kompetens eller arenor utan för att våra klubbar 
saknar de ekonomiska muskler som krävs. Enligt UEFA genererar en CL-final i fotboll 
omkring 600 miljoner kronor i ekonomisk påverkan för värdstaden. Grupp- 
spelsmatcher kan generera 50–100 miljoner kronor per match. Bara inom fotbollen  
förlorar Stockholm, lågt räknat, över en miljard kronor varje år i uteblivna intäkter.  
Räknar man med andra sporter, inklusive e-sport och friidrott, handlar det om 2–4 
miljarder kronor i utebliven turism, hotellintäkter, restaurangbesök och mediatäckning.

Det handlar också om jobb. Premier League-klubbar sysselsätter över 1 000 personer 
per klubb och inte bara spelare, utan även personal inom event, säkerhet, media och 
drift. Svenska toppklubbar har ofta bara 30–60 anställda. Det är tusentals jobb, bara 
i Stockholm, som går förlorade varje år på grund av att vi inte kan konkurrera på lika 
villkor.

Samtidigt är svenska klubbar beroende av kommunala bidrag, statliga projektpengar 
och medlemsavgifter som skjutit i höjden. Idrottsrörelsen har blivit en bidragsmaskin, 
där föreningar tvingas anpassa sig till systemet snarare än att utveckla verksamheten 
fritt. Detta slår särskilt hårt mot kvinnlig idrott och föreningar i resurssvaga områden. 
När jag pratat med rektorer på Järva vittnar de om att alla stora fotbollsklubbar lämnat 
området. Detta på grund av att barnen inte kunnat betala medlemsavgifter som kan 
vara 4000 - 40 000 kronor per år. 
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Kvinnliga elitidrottare får ofta ingen eller mycket låg ersättning. Inom basket är det 
vanligt med symboliska ersättningar som ett lunchkort eller SL-kort. Många ledare 
arbetar ideellt med en timlön långt under minimilön. Det är inte hållbart. Det råder i dag 
gigantisk domarbrist och coachbrist inom idrotten. Samtidigt har kriminella element 
tagit sin in i de stora fotbollsklubbarna. Jämför gärna en styrelse i NBA, NFL, Premier 
League eller Ligue 1 i Frankrike med en styrelse inom svensk idrott. Det är proffs vs. 
frivilliga föräldrar som ser det som sin skyldighet att ställa upp i styrelsen. 

Yngre talanger lämnar Sverige tidigt för att kunna försörja sig på sin idrott och vi tappar 
både kompetens och skatteintäkter. Samtidigt investerar internationella klubbar  
miljarder i akademier, infrastruktur och marknadsföring. 

Vi måste våga tänka nytt. Många klubbar vill modernisera sin struktur, ta in privata 
investerare och skapa en hållbar ekonomisk modell. Men de hindras av ett regelverk 
som är oförenligt med en professionell idrottsverksamhet. Samtidigt finns det klubbar 
som vill bevara modellen - det ska de naturligtvis få göra.

Mitt förslag är därför att 51-procentsregeln görs frivillig. De klubbar som vill  
behålla medlemsmajoritet kan fortsätta med det. Men de som vill öppna för privata 
investeringar ska få möjligheten. Det handlar om äganderätt, valfrihet och sunt förnuft 
- klassiska moderata värden. Det finns också möjligheter för lagstiftarna att förbjuda 
investeringar utanför Europa eller liknande. Sverige kan alltså slopa 51-procentsregeln 
utan att tumma på våra värderingar. 

Svensk idrott behöver få växa och inte hållas tillbaka. Vi kan inte förvänta oss  
Champions League-resultat med korpen-regler. Låt oss ta steget in i 2030-talet  
och ge våra idrottsföreningar chansen att blomstra till glädje för utövare, publik,  
näringsliv och hela samhället.

Med anledning av ovanstående yrkas:

att1   Moderaterna i Stockholm Stad tillsätter en arbetsgrupp för att utreda hur   
 51-procentsregeln påverkar idrottsrörelsen samt hur regeln kan göras   
 frivillig.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 99 
Avskaffa eller gör 51-procentsregeln frivillig  
– för en starkare och mer professionell svensk idrott 

Förbundsstyrelsen delar motionärens andemening om svensk idrotts framtid.  
Många av de regler och strukturer som styr dagens idrottsrörelse riskerar att inte vara 
anpassade till en modern, professionell och internationellt konkurrensutsatt verklighet. 
Vi ser också att 51-procentsregeln kan innebära en begränsning för investeringar, 
tillväxt och utveckling inom elitidrotten.
 
Samtidigt är det viktigt att slå fast att 51-procentsregeln är en intern regel inom 
idrottsrörelsen, inskriven i Riksidrottsförbundets stadgar. Den innebär att en förenings 
medlemmar måste ha minst 51 procent av rösterna i ett idrottsaktiebolag, och därmed 
ha rösträttsmajoritet. Frågan ägs alltså av Riksidrottsförbundet, inte av regering eller 
riksdag.
 
Föreningsfriheten är en grundläggande princip i ett öppet samhälle. Därför är det inte 
politikens uppgift att styra hur idrottens självstyre ska organiseras. Mot den bakgrunden 
menar förbundsstyrelsen att det inte är rätt väg att tillsätta en arbetsgrupp för att utreda 
frågan.
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:
 
att  avslå att-sats 1
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Motion 100
Minska avgifter och krångel, öka skärgårds- 
businessen
Ann-Sofie Söderberg, Skarpnäck och Föreningen Skarpnäck

Stockholms världsunika skärgård har en stor outnyttjad potential för turism. Att få fler 
att upptäcka skärgården skulle inte bara gynna tillväxten i Stockholm utan också göra 
det lättare för människor att leva och bo i skärgården. Men tyvärr gör myndigheterna allt 
för att sätta käppar i hjulet för de båtburna småföretagare, till exempel fiskeguider och 
skärgårdsguider, som vill visa upp vår vackra vattenvildmark för turister.

De ska nämligen till helt orimliga kostnader registrera sin båt i fartygsregistret. Fartyg 
som är upp till 24 meter långa kallas båtar och registreras i fartygsregistrets båtdel. Alla 
båtar som är minst 15 meter långa ska registreras, oavsett vad de används till, liksom 
båtar över 5 meter som används yrkesmässigt till bogsering, bärgning, transport av 
gods eller passagerare, uthyrning till allmänheten eller till fiske. De flesta båtar som 
småföretagande skärgårdsguider använder är mellan 5 och 15 meter.

Fram tills för ca tio år sedan kostade det 500 kr att registrera sin båt, men plötsligt 
höjdes avgiften kraftigt. För att registret ska bära sina egna kostnader heter det.  
Numera kostar det 11 500 kr för att registrera sin båt digitalt på Transportstyrelsens 
hemsida. Inte nog med det.

För att få använda sin båt i yrkestrafik ska man utföra egenkontroll, vilket i princip inty-
gar att länspump och lanternor fungerar. Detta oftast på en båt som är ce-märkt vilket 
innebär att konstruktion och funktion är kontrollerad och testad av tillverkaren. Även 
detta registrerar man digitalt på Transportstyrelsens hemsida till den nätta kostnaden  
av 7000 kr – per år. Görs inte detta beläggs båten med kommersiellt förbud.

För att guida turister till sjöss i skärgården ska man alltså punga ut med 18 500 kr innan 
man tjänat in sin första krona. Och då har man redan lagt mycket pengar på utbildning: 
För att köra 4 betalande fiskegäster i en båt på 6 meter krävs utbildningen ”Sjöbefäl 
8” och går båten över 35 knop krävs även ”Handhavande av snabba fartyg”, totalt ca 
30-40 000 kr.

Inte konstigt att få småföretagare, som kanske än så länge har en annan huvudinkomst, 
drar sig för att erbjuda de här tjänsterna då tröskeln för att det ska löna sig är så hög. Ett 
bra sätt att ta död på spirande idéer om skärgårdsföretagande.
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Med anledning av ovanstående yrkar vi:
 
att1 Moderaterna i Stockholm Stad verkar för att avgiften för att registrera båt i  
 fartygsregistret sänks kraftigt så att tröskeln för småföretagande inom   
 skärgårdsturism sänks, alternativt att avgiften differentieras och baseras  
 på omsättning eller liknande.
 
att2 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att avgiften egenkontroll  
 – ett  arbete som man själv utför – sänks kraftigt så att tröskeln för   
 småföretagande inom skärgårdsturism sänks, alternativt att avgiften   
 differentieras och baseras på omsättning eller liknande
 
att3 Moderaterna i Stockholms Stad vidaresänder motionen till    
 riksdagsgruppen för beaktande.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 100 
Minska avgifter och krångel, öka skärgårds 
businessen 

Förbundsstyrelsen delar motionärens intention att värna skärgårdens potential och  
att underlätta för småföretagare som vill erbjuda turism- och guidetjänster till sjöss. 
 
Dagens regelverk och myndighetsutövning riskerar att försvåra för nya initiativ att växa 
fram, då höga avgifter, krångel och brist på flexibilitet avskräcker företagare med goda 
idéer.
 
Förbundsstyrelsen ser därför behov av att se över både regler och avgiftsnivåer, särskilt 
för mindre båtbaserade verksamheter. En mer proportionerlig och ändamålsenlig 
struktur skulle kunna stärka både företagsamhet och levnadsvillkor i skärgården.
 
Samtidigt konstaterar förbundsstyrelsen att de aktuella att-satserna är för allmänt 
formulerade och innehåller flera alternativa förslag i samma punkt. Det gör det svårt att 
ta ställning i deras nuvarande form.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-3 besvarad
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Motion 101 
 
Uppföljning av bifallna motioner på  
partistämman.

Susanne Sjöblom, Hägersten

Flera medlemmar lägger ner mycket tid och anstränger sig för att hjälpa till att driva  
vårt parti framåt. Det finns många olika sätt att engagera sig på. Ett sådant tillfälle är att 
bl a skriva motioner till föreningsstämma, förbundsstämma och partistämma. 

Flera motioner skickas till partistämman och ett fåtal blir bifallna. Partistämman är vårt 
högst beslutande organ inom Moderaterna. Det som beslutas på partistämman borde 
bli normgivande och genomföras av oss Moderater. Situationen och läget kan dock vara 
så att de faktiska omständigheterna gör det mindre möjligt att driva vissa beslutade 
frågor. 

I dagsläget får en medlem kontakta medarbetare som arbetar för partiet för att försöka 
få information om bifallna motioner från partistämman. Detta tillvägagångssätt är inte 
effektivt, inte effektivt för någon.

För att förbättra situationen borde Moderaterna införa ett uppföljningsverktyg för  
bifallna motioner från partistämman. Detta verktyg skulle göra det möjligt för  
medlemmar att enkelt se vilka motioner som har bifallits och var i processen de befinner 
sig samt dess status, exempelvis via intranätet. Ett sådant uppföljningsverktyg skulle 
även kunna används av förbunden för uppföljning av beslut tagna på förbundsstämmor.

Att införa ett enkelt uppföljningsverktyg som en databas eller annat verktyg borde 
utredas och utvärderas för att klargöra fördelarna och att hitta den mest effektiva och 
prisvärda lösningen. 

Inom de flesta organisationer och företag finns en uppföljning kring fattade beslut. 
Beslut fattade på partistämman borde följas upp. Partistämman genomförs vart fjärde 
år och det är inte orimligt att hantera detta. 

Positiva effekter utav att införa ett uppföljningssystem för bifallna motioner från  
partistämmor är bl a 
 
Göra det lättare för partistyrelsen och politikutvecklingsgrupper att hitta bifallna 
motioner för vårt förnyelsearbete. Förbättra interndemokratin genom att medlemmarna 
kan följa upp sina motioner själva.
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Öka tydligheten kring vilka förändringar som kommer från medlemmar och  
partiföreningar. Underlätta för våra fritidspolitiker att få insikt i beslut från  
partistämman och använda dem i sina lokala valmanifest.

Möjliggöra att ett centralt system även kan användas av förbunden,  
vilket sparar tid och resurser.
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman besluta:

att1 Moderaterna verkar för att utreda möjligheten att upprätta ett tillgängligt   
 och transparent uppföljningssystem för bifallna motioner från    
 partistämman
 
att2  Motionen skickas vidare till nästkommande partistämma.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 101 
Uppföljning av bifallna motioner på partistämman
Förbundsstyrelsen ställer sig positiv till motionen då det leder till en effektivare  
och enklare uppföljning av beslut fattade på partistämmor. 
 
Man ska ha i åtanke att stämmor endast beslutar om att-satserna i en motion och att 
brödtexten i bifallna motioner därmed bör användas med försiktighet. Hänsyn måste 
även tas till att samhällsproblem förändras över tid och det som bifölls för några år 
sedan kanske inte är självklart några år senare.
 
Partiet kan således ha ändrat uppfattning och tagit en annan ståndpunkt. Detta gäller 
givetvis både nationella och internationella frågor. Beaktande och förståelse ska  
även tas till att Moderata företrädare på olika nivåer måste ha handlingsfrihet vid 
förhandlingar med andra partier, förutom när det gäller våra grundläggande värderingar. 
Det förtroendet måste medlemmarna ge våra företrädare.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  bifalla att-sats 1 och 2
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Motion 102 
 
För EU – i tiden

MUF Stockholm 

I politiska sammanhang präglades det första halvåret av 2023 till stor del av det  
svenska ordförandeskapet i Europeiska unionens råd. Som ordförande arbetade  
Sveriges moderatledda regering för att göra EU säkrare, grönare och friare. Resultatet 
blev världens mest ambitiösa klimatpaket Fit for 55, en historisk överenskommelse om 
en ny migrationspolitik och ett stärkt stöd till Ukraina

Flera av de frågor som Sverige drev som ordförandeland kommer även att vara viktiga 
framöver. Vi står fortsatt inför en säkerhetspolitisk situation där ett fullskaligt krig pågår 
i vår närhet efter Rysslands invasion av Ukraina. Samtidigt blir klimatförändringarna 
mer påtagliga och behovet av att öka takten i den gröna omställningen ökar. Ett flertal 
medlemsstater går även mot ett mer auktoritärt och icke-demokratiskt styre där den 
liberala demokratin liksom medborgarnas fri- och rättigheter inskränks.

Sverige har en viktig roll i att hitta lösningar på dessa frågor. Inte endast när man 
innehar rollen som ordförande i ministerrådet, utan även som medlemsstat i EU. Ett 
starkt Sverige i EU är viktigt för att våra svenska intressen ska värnas. Det handlar bland 
annat om fossilfri energi där kärnkraften har en självklar roll, att svenskt skogsbruk inte 
hotas och att våra företag får möjlighet att blomstra. Sveriges konkurrenskraft i EU bör 
stärkas.

En stärkt inre marknad
Den inre marknaden är EU:s grundfundament. Oavsett vad man tycker om EU:s  
utvidgning, huruvida Sverige ska införa euro eller vilka frågor EU ska lagstifta om kan de 
flesta enas om att den inre marknaden behöver fungera för att EU ska fungera. På den 
inre marknaden ska varor, tjänster, personer och kapital kunna röra sig fritt, det ska vara 
lätt för företag att etablera sig utanför de nationella gränserna och handel ska underlät-
tas. Med en stärkt inre marknad skulle både svenska företag och arbetstagare, liksom 
Sveriges och EU:s konkurrenskraft, gynnas.

När världen drabbades av coronapandemin blev regelverken på den inre marknaden 
delvis satta ur spel. Betydligt mer generösa regler för statsstöd och stora ekonomiska 
återhämtningspaket kom som en reaktion på coronakrisen. Fortsatta stöd som  
snedvrider konkurrensen på den inre marknaden är inte en utveckling av EU som MUF 
Stockholm vill se. Den inre marknaden fungerar som bäst under fri konkurrens.
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I december 2023 antog den moderatledda regeringen en utrikeshandelsstrategi som 
ska ha uppnåtts år 2030. Strategin utgörs av tre övergripande mål om att Sveriges 
konkurrenskraft ska stärkas och förutsättningar för handel, investeringar och innovation 
ska förbättras, att svenska företag ska öka sin export och närvaro på internationella 
marknader samt att Sveriges ställning som prioriterad partner för grön och digital 
omställning globalt ska stärkas. För MUF Stockholm är det en självklarhet att dessa mål 
uppnås. Det är viktigt för svensk handel och svensk konkurrenskraft

För att förbättra förutsättningarna för handel, investeringar och innovation behöver 
det vara enkelt att vara företagare i Sverige och i EU. Därför behöver det vara lättare 
för företag att växa även utanför Sveriges gränser. Att standardisera och harmonisera 
lagstiftning mellan medlemsländer underlättar för detta och fler regler kan undanröjas 
för att fortsätta denna utveckling. Därför bör ett gemensamt moms-id skapas inom EU, 
EES och Schweiz, för att företag inte ska behöva momsregistrera sig i flera länder som 
alla ingår i samma inre marknad. Även den digitala utvecklingen möjliggör för förenkling 
för företagare. Digital produktmärkning bör kunna ersätta fysisk produktmärkning för 
varor inom EU, genom att anpassa EU:s märkningskrav.

Ryggraden i Sveriges och EU:s tillväxt är våra företagare. Tyvärr finns det regleringar 
från EU som gör det svårare för företag att bedriva verksamhet, som i sin tur gör det 
svårare för företag att bidra med produkter, tjänster och välfärd. En sådan reglering är 
annonseringskravet för tjänster inom EU, ESS och Schweiz. Vill ett företag anställa  
någon utanför EU, ESS och Schweiz måste tjänsten först annonseras i tio dagar så att 
alla människor inom hela området har möjlighet söka till just det jobbet. Att behöva 
vänta tio dagar är orimligt och därför bör annonseringskravet tas bort.

När det kommer till öppenhet och transparens för de folkvalda politikerna i EU- 
parlamentet finns det idag ett stort svart hål som allmänheten fortfarande inte kan 
granska. Det “kontorsbidrag” som parlamentarikerna har rätt till, på ungefär 50,000 
kr i månaden, behöver idag inte redovisas offentligt. På grund av detta är det svårt att 
granska vad det bidraget faktiskt används till. Dessutom är bidraget skattefritt. Det 
faktum att parlamentarikerna får bidrag högre än den europeiska medellönen, utöver 
sin lön och sitt dagliga traktamente om 3,000 SEK, och dessutom inte behöva redovisa 
detta, är orimligt.
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Därför vill vi:

• Ett gemensamt moms-id skapas inom EU, EES och Schweiz för att företag inte ska 
behöva momsregistrera sig i flera länder

• Digital produktmärkning likställs med fysisk produktmärkning inom EU, EES och 
Schweiz

• Annonseringskravet inom EU, EES och Schweiz för tjänster tas bort
• Systemet för skyddad ursprungsbeteckning avskaffas
• Kontorsbidraget för europaparlamentets ledamöter ska redovisas offentligt

Den europeiska rättsordningen
Sedan Sveriges inträde i EU har unionen på en lång rad områden ersatt de nationella 
församlingarna som lagstiftare. I denna kompetensförskjutning uppstår frågan om hur 
pass stort inflytande EU ska ha över medlemsstaterna och hur uppgiftsfördelningen ska 
se ut.

Att MUF Stockholm ställer sig positivt till EU innebär inte att vi stödjer allt EU gör, utan 
att vi ser värdet av det gemenskapsbyggande och harmoniserande arbete som unionen 
innebär. Samtidigt ska det nationella självstyret och den lokalt förankrade demokratin 
inte komma i skymundan för överstatlig maktutövning. Subsidiaritetsprincipen är en 
grundläggande princip inom EU-rätten som bör värnas. Den innebär att EU inte ska 
göra sådant som bättre kan genomföras på en nationell, eller lägre, nivå. Det är en viktig 
begränsning i EU:s lagstiftning. När medlemsstater föreslår att EU ska reglera allt ifrån 
svenska löner till abort ska MUF Stockholm vara de första som står upp för att sociala 
rättigheter ska lagstiftas om i Sverige.

Att ansluta sig som medlem i EU är inte som att underteckna vilket internationellt avtal 
som helst. Det är ett accepterande av en omfattande rättsordning som sträcker sig 
långt bortom de primära fördragen. Det är också en ordning som kan utvecklas utan 
att nya fördrag behöver slutas. Denna situation har genom åren gjort att länder kan 
komma att omvärdera sitt medlemskap i unionen då dess karaktär har förändrats. När 
Storbritannien lämnade EU efter en folkomröstning 2017 blev processen utdragen. 
Detta visade på hur pass oreglerad ett utträde ur EU är. I den ordinarie traktaträtten kan 
inte ändringar göras utan de fördragsslutande ländernas medgivande. Detsamma gäller 
inom unionen. En avsevärd skillnad är dock att det inom unionen krävs enighet, medan 
det i den ordinarie traktaträtten går att förklara sig icke bunden av nya fördrag. Detta 
hade gjort det lättare att sluta nya fördrag samtidigt som man hade värnat medlems- 
staternas rätt att bestämma vilka fördrag man ansluter sig till.

De senaste åren har det varit många turer med medlemsstater som kontinuerligt 
bryter mot fördragen. Det kan röra demokratiska och rättsstatliga problem i landet, att 
länderna inte uppfyller sina skyldigheter eller att de inte följer unionsrätten. EU:s svar 
i dessa fall har ofta varit svagt. Sanktioner har diskuterats, men sällan verkställts och 
fördragsbrotten har fått fortskrida. Det är av största vikt att fördragsbrott inte tillåts och 



618 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

att det leder till kännbara konsekvenser för de felande medlemsstaterna. Sanktioner 
bör bli obligatoriska och enighetskravet för att stänga av en medlemsstats rösträtt i 
ministerrådet bör avskaffas. Medlemsstater måste också i extrema fall kunna uteslutas 
ur unionen. EU ska inte vara en kravlös gemenskap.

En viktig institution i den europeiska rättsordningen är EU-domstolen. Den tolkar och 
tillämpar EU-rätt, avgör tvister och tillhandahåller förhandsavgöranden till nationella 
domstolar med EU-rättsliga utlåtanden om enskilda fall. Domstolen har en stark position 
att som sista instans tolka EU:s författningar. Domstolen bör kunna ta en mer aktiv roll 
för att stärka rättssäkerheten och regelefterlevnaden i unionen. Enskilda bör kunna 
överklaga till domstolen som en instans över de nationella högsta domstolarna. 

Domstolens arbete med förhandsavgöranden bör också snabbas på för att de nationella 
domstolarna ska ha en bättre tillgång till riktig tolkning av EU-rätten. Domstolen bör 
också arbeta parallellt med kommissionen i att övervaka medlemsstaternas efterlevnad 
av fördragen för att lättare identifiera övertramp. Det här är några reformer som bättre 
hade integrerat de nationella rättsordningarna med EU: s.

De nationella domstolars tillgång på EU-domstolens förhandsavgöranden är viktigt för 
unionsrättens fulla implementering på det nationella planet. Dessa utgör tolkningsrätt av 
enskilda fall som kan komma till stor användning i domstolarnas arbete. Dessa kan dock 
ofta ta lång tid att få varför ett “snabbspår” bör införas så att fler förhandsavgöranden 
kan komma tillhanda fortare.

Många av EU:s normgivningar kommer i form av förordning som vanligtvis innehåller 
skyldigheter för medlemsstater och görs om till nationell lagstiftning. Sverige har en 
lång tradition av att överimplementera EU-förodningar, alltså att införa högre krav än 
vad förordningen kräver. Detta ger våra företag konkurrensnackdelar gentemot  
näringsidkare i andra EU-länder. Som utgångspunkt bör Sverige framöver implementera 
EU-förordningar på miniminivå.

Därför vill vi:
• EU:s medlemsstater, i likhet med Wienkonventionens traktaträtt, kan förklara sig 

icke bundna av nya unionsrättsliga fördragsslutningar
• Medlemsstater som inte följer EU:s fördrag blir sanktionerad
• Ett uteslutande ur EU tas in som yttersta sanktion vid fördragsbrott
• Enskilda ska kunna överklaga domslut från medlemsstaternas nationella högsta 

domstolar till EU-domstolen
• EU-domstolen, likt Europadomstolen och Europakonventionen, får ett särskilt 

uppdrag att övervaka medlemsstaternas efterlevnad av EU:s rättighetsstadga
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• Ett snabbspår inrättas för nationella domstolars tillgång till förhandsavgöranden
• Sverige som utgångspunkt implementerar EU-förordningar på miniminivå
 
En hållbar asylpolitik
Under 2010-talet blev frågan om EU:s yttre och inre gränser alltmer aktuell. Den fria 
rörligheten inom unionen förutsatte minskade nationella gränskontroller. Dessa ersattes 
med en gemensam yttre gräns som reglerades genom bland annat Schengenavtalet. 
Under 2015 nåddes EU av stora flyktingströmmar som rörde sig genom Europa. Det 
rådde stor obalans i flyktingmottagandet där vissa länder välkomnade flyktingar, medan 
andra vägrade att ta emot dem. Detta trots att medlemsstaterna 2013 tecknade Dublin-
förordningen som angav hur asylsökanden skulle tas emot och på ett ordnat sätt 
beredas plats i EU:s medlemsstater. Om EU fortsatt ska kunna ha ett hållbart flykting-
mottagande och inte behöva unionisterna gränskontroller måste dessa avtal följas och 
EU:s yttre gränskontroller fungera.
 
Därför vill vi:
 
• Schengenavtalet efterlevs
• Dublinförordningen efterlevs                  
• Att den fria rörligheten är ett av EU:s grundfundament
 
EU i världen
Vi lever idag i en av de mest oroliga tiderna på länge. Rysslands fullskaliga, illegala och 
folkrättsvidriga invasion av Ukraina har satt hela världen i gungning. Samtidigt ser vi 
ett alltmer aggressivt Kina som utmanar Taiwans frihet liksom ett aggressivt Iran som 
godtyckligt arresterar människor och hotar sin omvärld, samtidigt som terrorhotnivån i 
Sverige har höjts.
 
Det finns ingen anledning att tro att Ryssland kommer upphöra med sin revanschistiska 
och hotfulla politik gentemot sin omvärld om Ryssland vinner kriget i Ukraina. Polen, 
Georgien, Finland och Baltikum har blivit särskilt hotade av Ryssland, samtidigt som 
hela den fria världen hotas av det aggressiva Ryssland. Det är av yttersta vikt att det 
samlade stödet till Ukraina kvarstår, samtidigt som vi tillser att Sverige drar sitt strå till 
stacken och verkar för att upprätthålla den transatlantiska länken som hittills har varit 
framgångsrik i stödet till Ukraina.
 
USA har bidragit med en betydligt större andel av stödet till Ukraina än vad EU har. 
Därför är framväxten av rörelser i USA, främst inom Republikanerna, som vill bromsa 
stödet till Ukraina, oroande. Sverige och EU måste nu ta på sig ledartröjan. EU måste 
öka både det militära och humanitära stödet till Ukraina; ett kontinuerligt och större stöd 
till Ukraina är en förutsättning för deras kamp för ett fritt och demokratiskt Ukraina och 
Europa. När kriget är över måste EU också lägga stora resurser på att återuppbygga 
Ukraina.
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Rysslands invasion av Ukraina norrifrån hade inte varit möjlig utan stödet från Belarus. 
Lukasjenko håller sig fortfarande kvar vid makten trots valfusk och korruption. Sverige 
måste fortsätta att stödja Belarus demokratiska opposition och de krafter i de forna 
Sovjetstaterna som försöker bryta sig loss från Rysslands bojor. Detta gäller även 
Armenien som vill närma sig väst samtidigt som de har attackerats av Azerbajdzjan.
 
Världen upplever idag en större värderingskonflikt mellan länder som är öppna  
gentemot omvärlden och står upp för demokrati, rättsstatens principer, ökad handel, 
folkrätten och territoriell integritet, och länder som inte gör det. EU borde därför fördjupa 
både sina handelsrelationer och politiska relationer med de länder i och utanför Europa 
som delar det frihetsideal vi högt värderar.
 
Frihandel har varit till gagn för Sverige såväl som för Europa. EU måste verka för  
minskade handelshinder mot länder utanför EU, EES och Schweiz. Fler frihandels- 
avtal bör slutas med länder runtom i världen. Frihandelsförhandlingarna med USA bör 
återupptas. Ett frihandelsavtal mellan EU och USA skulle ändra förutsättningarna för 
den globala ekonomin enormt. Ett sådant avtal skulle bidra med stora ekonomiska 
möjligheter för svenska, europeiska och amerikanska företag, samt bidra till ekonomisk 
tillväxt, ökad konkurrenskraft och fördjupade relationer.
 
Att Storbritannien valde att lämna EU var beklagligt. Länken mellan Storbritannien och 
EU är dock fortsatt stark och EU bör fördjupa sina relationer med världens sjätte största 
ekonomi och en nära allierad.
 
Under år 2022 valde Ukraina, Moldavien och Georgien att ansöka om medlemskap i 
EU. Även länder på framför allt västra Balkan, däribland Montenegro, Nordmakedonien, 
Albanien, Bosnien och Hercegovina samt Kosovo, har redan ansökt om medlemskap. 
EU bör hålla en god relation med de länder som söker sig mot de möjligheter, den frihet 
och den demokrati som EU representerar. MUF Stockholm är positiva till att EU  
utvidgas och att de demokratiska idealen sprider sig över Europa.
 
Därför vill vi:
 
• EU bistår Ukraina i sin återuppbyggnad efter Rysslands invasion
• EU fortsätter stödja demokratiska rörelser i Belarus
• Goda diplomatiska relationer mellan EU och Storbritannien upprätthålls
• Minska EU:s handelshinder mot länder utanför EU, EES och Schweiz
• EU återupptar frihandelsförhandlingar med USA
• Fler länder blir medlemmar i EU
• Ett fördjupat samarbete med länder som önskar medlemskap i Europeiska unionen
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En långsiktigt hållbar miljö- & klimatpolitik
Miljö- och klimatförändringarna är en av vår tids ödesfrågor. För MUF Stockholm är det 
en självklarhet att klimatfrågan är global, likaså lösningarna. EU är en avgörande aktör 
för att Europa och hela världen ska minska utsläppen. Unionen står för en står del av 
de globala utsläppen och har som internationell aktör stort inflytande att ta beslut som 
skulle leda till en grönare framtid.
 
En av de stora frågorna som måste hanteras är hur de skadliga utsläppen av växthus-
gaser ska minska. MUF Stockholm värnar principen om att den som släpper ut även 
ska betala kostnaden för det. Genom “polluters pay principle" skapas incitament för 
minskade utsläpp.

Att skapa ett marknadspris på utsläpp av växthusgaser genom ett system för handel 
med utsläppsrätter bidrar till minskade koldioxidutsläpp. Idag ges dock vissa utsläpps-
rätter ut gratis, vilket gör att vissa aktörer kan undgå ansvaret för sina utsläpp. Att 
aktörer vars utsläpp är “ringa” inte omfattas av systemet för utsläppsrätter är fel. Alla 
utsläpp, oavsett storlek, bör innebära en kostnad som ska betalas av den som orsakat 
utsläppet.
 
Samtidigt som det ska vara dyrt att släppa ut, ska den som väljer mer miljö-  
och klimatvänliga varor och tjänster inte bestraffas med höga tullar. Därför bör  
differentierade tullar appliceras på produkters klimatpåverkan. Handelshinder på den 
inre marknaden bör vara så få som möjligt och bör under inga omständigheter hämma 
utveckling eller handel med klimatsmarta varor och tjänster. Dessa rättsliga hinder bör 
undanröjas.
 
Även rättsliga hinder mot kärnkraft bör undanröjas. Det finns idag många hinder som 
gäller etableringen av kärnkraftverk, oavsett storlek, typ eller syfte. Det gör det exem-
pelvis svårare att bygga små modulära fissionsreaktorer för elproduktion eller bygga 
fusionsreaktorer för forskningssyfte. Detta försämrar inte bara förutsättningarna för 
svensk elproduktion, utan även möjligheten att utveckla produktionen av el genom 
fusion.
 
Som med mycket annat inom EU började artskyddsförordningen som en god idé för att 
skydda djur och växter. I praktiken har det dock inneburit ett tvärstopp för skogsbruket. 
När skogsägare vill avverka sin skog behöver de söka tillstånd för det samt bevisa att en 
avverkning inte påverkar fridlysta arter. Bevisbördan ligger alltså på skogsägaren, inte 
på den som hävdar att skogen inte får avverkas. Ett alldeles för stort intrång i ägande-
rätten för skogsägare är inte en rimlig följd av en EU-förordning. Det riskerar även att 
stoppa utbyggnaden av vindkraftverk, nya järnvägar, bostäder och jordbruk.
 
EU:s största budgetpost har länge varit jordbruks- och industristödet. Syftet är att stötta 
bönder och industrier att kunna hålla priset på varor nere för att det inte ska drabba 
konsumenter. I praktiken innebär det dock artificiellt låga priser jämfört med  
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producenter utanför EU. Subventioner snedvrider konkurrensen och kostar EU:s skatte-
betalare många miljarder årligen. Det är bättre att låta marknaden verka fritt  
och att ta bort dessa stöd.
 
I EU:s gemensamma vattendrag finns ett flertal marknadsmisslyckanden. Överfiske  
bör förhindras genom införandet av fiskekvoter, för att fiskbeståndet ska finnas kvar och 
fiskande ska bli mer långsiktigt hållbart.
 
Därför vill vi:
 
• Artskyddsförordningen upphävs
• EU-rättsliga hinder för etablering av kärnkraft undanröjs
• Utdelning av gratis utsläppsrätter stoppa
• Fler näringsidkare och stater vars utsläpp inte är ringa ska omfattas av systemet 

med utsläppsrätter
• En möjlighet att differentiera tullar beroende på klimatpåverkan på varor  

importerade från utanför EU införs
• EU reformerar systemet med fiskekvoter i linje med utsläppsrättssystemet

 Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman besluta
 
att1  Moderaterna i Stockholms stad verkar för att EU:s inre marknad stärks genom  
 standardisering och harmonisering av lagstiftning
 
att2        Moderaterna i Stockholms stad verkar för undanröjande av regler som   
 motverkar handel inom och utanför EU, EES och Schweiz
 
att3       Moderaterna i Stockholms stad verkar för att EU skapar ett system för   
 medlemsstaters möjlighet att lämna unionen
 
att4 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att göra EU-kommissionens   
 sanktioner obligatoriska vid fördragsbrott
 
att5 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att enighetskravet vid omröstning  
 om suspenderande av en medlemsstats rösträtt avskaffas
 
att6 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att enskilda ska kunna överklaga  
 domslut från medlemsstaternas nationella högsta domstolar till EU-domstolen
 
att7 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att EU ökar sitt humanitära och   
 militära bistånd till Ukraina
 
att8 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att EU fördjupar sin relation med  
 nationer som delar EU:s frihetsideal
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att9 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att EU sluter nya frihandels  
 avtal
 
att10 Moderaterna i Stockholms stad verkar för en klimatpolitik i EU som bygger på  
 polluters pay-principen
 
att11 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att EU avskaffar jordbruks- och   
 industristöd
 
att12 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att rättsliga hinder för handel med  
 klimatsmarta varor och tjänster på den inre marknaden undanröjs
 
att13 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att EU upprätthåller en stark yttre  
 gräns
 
att14 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att europeiska gräns- och kustbevak 
 ningen Frontex stärks
 
att15 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att det inom EU ska vara möjligt att  
 utesluta länder som inte följer unionens regler 
 
att16 Anta motionen 
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 102 
För EU – i tiden
Förbundsstyrelsen välkomnar och delar vad motionen anför vad gäller betydelsen av 
EU-samarbetet för Sverige och Europa i dag, inte minst mot bakgrund av Rysslands 
illegala aggression mot Ukraina. Flera av utmaningarna som Europa står inför – det  
säkerhetspolitiska läget, kampen mot den organiserade brottsligheten, klimat- 
förändringar och en haltande europeisk konkurrenskraft – kan bara mötas genom 
samarbete. 

Vad gäller den inre marknaden är det EU:s kronjuvel. Med närmare en halv miljard 
människor är EU en av världens största hemmamarknader. Den inre marknaden besitter 
en enorm kraft att driva investeringar, kunskap, kompetens, innovation och nya idéer om 
vi gör rätt saker. 

I dag har byråkrati, administration och vitt skilda implementeringar av samma lag- 
stiftning bidragit till en inre marknad som är full av små hål och trubbiga kanter, som  
de facto sätter den inre marknaden ur spel. Det är därför viktigt att fortsätta arbetet 
med att förenkla regelverk och undanröja onödiga hinder. Digitaliseringsåtgärder är i 
sammanhanget oerhört viktigt. Allt detta utgör en hörnsten av moderat Europapolitik. 
Förbundsstyrelsen delar problembilden som förmedlas vad gäller coronapandemins 
negativa konsekvenser för konkurrensen på den inre marknaden, genom att reglerna 
för statsstöd luckrades upp. Återhämtningsfonden innebar å ena sidan att företag och 
marknaden lugnades genom att det offentliga signalerade ett stort ansvarstagande över 
det finansiella systemet. Samtidigt utgjorde den i viss utsträckning konstgjord andning 
för företag eller sektorer som annars hade behövt utvecklas för att överleva. Förbunds-
styrelsen delar slutsatser att den inre marknaden fungerar bäst under fri konkurrens. 
Motionen lyfter annonseringskravet för tjänster som ett hinder för den inre marknaden. 
Förbundsstyrelsen noterar de åtgärder som Moderaterna i övrigt föreslagit för att å ena 
sidan värna tillgången till högkvalificerad arbetskraft och å andra sidan skärpa kraven 
för arbetskraftsinvandring till jobb som arbetslösa som finns i Sverige kan ta. Motionen 
föreslår också att EU:s ursprungsmärkning avskaffas, vilket förbundsstyrelsen inte ser 
någon anledning till, utan vill i stället hänvisa till den förtjänst det innebär för svenska 
produkter att kunna bibehålla sin svenska unika identitet. 
 
Vad gäller den europeiska rättsordningen konstaterar förbundsstyrelsen att det pågår 
ett intensivt arbete i EU med att diskutera hur EU bör fungera framgent, inte minst i 
ljuset av en framtida utvidgning. Ett element i den diskussionen rör beslutsfattande, 
inbegripet hur EU-lagstiftning bäst kan utformas för att å ena sidan säkerställa en 
gemensam inre marknad, men samtidigt ge nödvändig flexibilitet åt medlemsstater att 
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implementera utefter nationella förutsättningar. Moderaterna välkomnar en sådan dis-
kussion, och förbundsstyrelsen delar i det sammanhanget uppfattningen om betydel-
sen av fortsatt fokus på subsidiaritetsprincipen. Förbundsstyrelsen menar dock att EU 
som utgångspunkt fortsatt bör utvecklas som helhet, i motsats till ett EU som utvecklas 
i olika takt och åt olika håll. Under denna ordning är det samtidigt möjligt för en grupp 
medlemsstater att utveckla ett så kallat fördjupat samarbete, som på motsvarande vis 
andra medlemsstater kan välja att ställa sig utanför.

Förbundsstyrelsen delar också uppfattningen om betydelsen av tydliga konsekvenser 
för medlemsstater som inte lever upp till rättsstatens principer eller grundläggande 
demokratiska värden. I det sammanhanget vill förbundsstyrelsen understryka att 
Moderaterna under lång tid drivit på för att stärka kopplingen mellan EU-finansiering 
och rättsstatens principer. Moderaterna är i övrigt öppna för att titta på alla förslag för 
att ytterligare slå vakt om EU:s grundläggande värden och rättsstatens principer.
Rättspraxis från EU-domstolen har som motionen anför en central roll i utvecklingen av 
EU-rätten. EU-domstolen har genom åren haft stort inflytande över utvecklingen  
av EU:s inre marknad och de rättigheter och skyldigheter som en sådan innebär för 
personer och företag. Förbundsstyrelsen delar uppfattningen att förhandsavgöranden 
spelar en viktig roll i svensk rättsutövning, men noterar samtidigt att möjligheter finns 
inom nuvarande ordning att tillämpa ett skyndsamt förfarande vad gäller svarotid, 
särskilt i fall rörande rättigheter och säkerhet. 

Förbundsstyrelsen delar uppfattningen att Sverige inte ska ägna sig åt s.k. gold-plating 
av EU-lagstiftning, men noterar samtidigt att det finns områden där svensk lagstiftning 
redan går längre än vad eventuella EU-gemensamma bestämmelser gör. 

Vad gäller en hållbar asylpolitik betonar förbundsstyrelsen betydelsen av den  
omläggning som nu gjorts av europeisk migrationspolitik, till stor del på grund av  
svenska moderata förtjänster i Europaparlamentet och i ministerrådet. Europa  
behöver en stram och ordnad migrationspolitik, kontroll över våra gränser och ett 
effektivt återvändande. Kontroll på EU:s yttre gräns är en grundläggande förutsättning 
för den fria rörligheten inom EU. 

Vad gäller EU i världen delar förbundsstyrelsen vad som anförs i motionen om det 
allvarliga säkerhetspolitiska läge som Europa och världen befinner sig i. Sverige och  
den fria världen befinner sig i en långvarig och långtgående konfrontation med Ryss-
land. Huruvida Europa ska förbli en kontinent av fria demokratiska stater avgörs i dag på 
slagfältet i Ukraina. Därför är också vår generations största uppgift – och moraliska plikt 
– att fortsätta stå upp för och stödja Ukraina i kampen mot diktaturens och förtryckets 
Ryssland. Moderaterna ska vara stolta över att Sverige, tillsammans med våra nära  
allierade i Norden och Baltikum, är världens nästa största givare av militärt stöd till 
Ukraina. I arbetet med att stärka Europas säkerhet spelar Storbritannien en avgörande 
roll. 
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Mitt i allt detta omges den transatlantiska länken av ett osäkerhetens skimmer.  
Den globala regelbaserade handelsordningen är utsatt för tryck. I detta är en fortsatt 
ambitiös frihandelsagenda det enda svaret. EU måste söka nya marknader för våra 
företag och sluta fler avtal med länder. EU ska erbjuda ökad handel, inte tullar. 

Förbundsstyrelsen ställer sig helt bakom det som anförs i motionen om betydelsen av 
att avancera medlemskapsförhandlingar med de kandidatländer som nu närmar sig 
Unionen. Rysslands invasion av Ukraina har skapat ett momentum för EU och  
vår uppgift är att tillvarata det. Utvidgning har blivit en geopolitisk nödvändighet. 

Samtidigt står det också klart att ett geografiskt växande EU också innebär  
ett ekonomiskt växande EU. 

EU har allt att vinna på att fler ansluter sig till vår inre marknad. Sverige och  
Moderaterna står upp för en meritbaserad utvidgningsprocess, där medlemsstaternas 
reformframsteg avgör takten i förhandlingarna. 

Vad gäller en långsiktigt hållbar miljö- och klimatpolitik delar förbundsstyrelsen  
uppfattningen att klimatfrågan är global och att den möts bäst genom gemensamma 
ansträngningar på EU-nivå. EU ska leda omställningen genom att visa att den är en 
motor också för tillväxt och konkurrenskraft. EU:s klimatpolitik bör bygga på åtgärder 
för att åstadkomma reella utsläppsminskningar, så som en utökad utsläppshandel. EU 
bör däremot inte bygga sin politik på oförutsägbara och volatila upptag från exempelvis 
svensk skog. 

Ett fossilfritt energisystem är en hörnsten i en effektiv klimatpolitik. Moderaterna driver 
att förutsättningarna för kärnkraft bör stärkas och att villkoren i EU bör vara desamma 
som för förnybar energi. 

EU:s miljölagstiftning hör till världens mest omfattande och ambitiösa. Det är i  
grunden bra, men innebär också att mycket kan göras enklare. Förbundsstyrelsen delar 
uppfattningen att inte minst ett konkurrenskraftigt svenskt skogsbruk inte ska hämmas 
av alltför långtgående och detaljerad EU-reglering.

Slutligen anser förbundsstyrelsen att den gemensamma jordbrukspolitiken både kan 
reformeras vad gäller innehåll och som andel av budgeten, särskilt med inriktning mot 
att stärka konkurrensen. Samtidigt, mot bakgrund av det svåra säkerhetspolitiska läge 
som Sverige och Europa befinner sig i, är det viktigt att påminna sig om betydelsen av 
ett livskraftigt nationellt jordbruk i hela EU för livsmedelsförsörjning, resiliens och civil 
beredskap. I allt detta kan EU spela en viktig roll.



627Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-5, 7-10 och 12-15 besvarad

att  avslå att-sats 6, 11, 16

Reservationer: 
Peter Strandberg reserverar sig till förmån för bifall på samtliga att-satser. 
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Motion 103 
 
Komplettering av ersättningsregler för  
nämndemän – inarbetad mertid

Magnus Granat. Förening Gärdet

Bakgrund
Enligt nuvarande regelverk har en nämndeman som förlorar arbetsinkomst på grund  
av tjänstgöring i domstol rätt till ersättning för den faktiska inkomstförlusten. Detsamma 
gäller förlorade semesterdagar, under förutsättning att arbetsgivaren intygar att  
semesterdagen gått förlorad. Dessa regler skapar rimliga ekonomiska förutsättningar 
för att kunna ta på sig ett politiskt förtroendeuppdrag som nämndeman. 

Däremot finns i dag ingen möjlighet att få ersättning för förlorad inarbetad mertid, det 
vill säga flextid eller kompensationsledighet som tagits ut för att möjliggöra tjänstgöring 
i domstol. I praktiken innebär detta att den som förlägger sin arbetstid flexibelt och tar 
ut ledighet för domstolstjänstgöring går miste om ersättning – trots att faktisk arbetstid 
förlorats.

Om reglerna ändras på föreslaget vis så skulle det göra det mer ekonomiskt  
försvarbart och attraktivt för ålderskategorier vars representation behöver ökas vid 
nämndemannatjänst. Yrkesgrupper där arbetstid ofta planeras i längre cykler, med  
hög arbetsbelastning följt av längre ledigheter finns inom offentlig sektor. För att skapa  
ett mer rättvist ersättningssystem och öppna för åtkomst till ett tvärsnitt av  
befolkningen behöver regeln omfatta även denna typ av arbetstidsförlust.

Förslag
För att säkerställa att alla nämndemän behandlas lika och att ingen missgynnas på 
grund av arbetstidsmodell, bör ersättningsreglerna utvidgas till att även omfatta förlorad 
inarbetad mertid. Ersättningen ska då – precis som vid förlorad arbetsinkomst – beviljas 
efter redovisning och intyg från arbetsgivaren som styrker att arbetstid faktiskt gått 
förlorad.
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Yrkande

Jag föreslår:

att1 Nuvarande regler för ersättning vid inkomstförlust för nämndemän   
 kompletteras med en möjlighet till ersättning för förlorad inarbetad   
 mertid (t.ex. flextid eller kompensationsledighet).

att2 Ersättningen ska grunda sig på samma redovisningskrav som idag gäller för  
 förlorad inkomst eller semesterdag, det vill säga med intyg från arbetsgivaren  
 om den faktiska arbetstidsförlusten.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 103 
Komplettering av ersättningsregler för  
nämndemän – inarbetad mertid

Det är viktigt att regelverket för nämndemän ger möjlighet för människor i olika åldrar 
och med olika bakgrunder, att tjänstgöra. Centralt är naturligtvis även att värna  
skattebetalarnas pengar. 

Det finns representationsproblem med dagens nämndemän. Till exempel är  
antalet nämndemän under 30 år mycket begränsat och står inte alls i proportion till 
åldersgruppens storlek. Ersättningen kan vara en förklarande faktor men det finns 
sannolikt många fler.

Förbundsstyrelsen anser att det är motiverat att se över ersättningsreglerna. Det  
bör dock ske samlat och även se över andra frågor för att öka antalet personer som vill 
bli nämndemän.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-2 besvarad
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Motion 104
Reformerat nämndemannasystem

Oscar Andren, Skarpnäck

Bakgrund:
Huvudskälet för nämndemännens medverkan i förhandlingar vid domstolarna är att 
upprätthålla allmänhetens förtroende för rättsväsendet. Nämndemäns agerande i en  
del uppmärksammande domstolsförhandlingar har dock i stället sått misstro mot rätts-
skipningen. Det enda kompetenskravet för att få tjänstgöra som nämndeman är att man 
har varit närvarande på en tre timmar lång kurs vilket rimligtvis inte kan vara tillräckligt 
för att kunna fatta livsavgörande beslut för enskilda individer.  Många nämndemän 
förstår heller inte alls sitt uppdrag och stora ansvar eller är direkt olämpliga.

En studie från Handelshögskolan i Göteborg har uppmärksammat att nämndemännens 
politiska hemvist kan vara avgörande för domstolarnas beslut, exempelvis visar studien 
på att om en kvinna är brottsoffer ökar antalet fällande domar om en av nämnde- 
männen är Vänsterpartist. Ett annat uppmärksammat fall är då en nämndeman från 
Centerpartiet ville tillämpa sharialagar vid Solna Tingsrätt eftersom den tilltalade kom 
från en fin familj, nämndemannen menade att familjerna i stället skulle göra upp  
sinsemellan. Ytterligare exempel är då nämndemän från de rödgröna partierna velat 
frikänna en tilltalad miljöaktivist som stod åtalad för att ha blockerat en väg med  
hänvisning till att det råder klimatnödläge.  

Ett sätt att stärka rättssäkerheten vid domstolarna skulle kunna vara att ta bort  
nämndemännens individuella röst och ge dem en kollektiv så att de aldrig kan rösta 
över juristdomarna samt att nämndemännen helt tas bort i de högre rättsinstanserna. 
Detta bör dock utredas vidare. 

Förslag till beslut:

att1  Moderaterna verkar för ett reformerat nämndemannasystem vid Sveriges   
 domstolar.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 104 
Reformerat nämndemannasystem
Moderaternas uppfattning är att systemet med nämndemän ska behållas. Samtidigt 
finns det naturligtvis enskilda domslut som kan ifrågasättas. Förbundsstyrelsen vill 
dock understryka att den stora merparten av alla nämndemän både är pålästa och 
väl införstådda med sina uppdrag. Det ska dessutom påpekas att nämndemännen är i 
minoritet i högre instans. 

Naturligtvis ser förbundsstyrelsen positivt på reformer som skulle göra systemet än mer 
rättssäkert än idag. Samtidigt ser vi vissa nackdelar med de idéer som motionären för 
fram. 

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  avslå att-sats 1
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Motion 105
Minska antalet politiker

Adam Danieli, Skarpnäck och Föreningen Skarpnäck

Sverige får allt fler politiker. Under de senaste 20 åren har antalet hel- eller deltids- 
arvoderade politiska positioner ökat med 50 procent och antalet styrelseuppdrag i 
kommunala bolag och stiftelser blir allt fler. I vissa kommuner har också antalet nämnder 
och utskott växt kraftigt under de senaste decennierna.

Stockholm är dessvärre inget undantag. Även här har den politiska påbyggnaden växt 
under de senaste decennierna. Ett bra exempel från Stockholms stad är inrättandet av 
förskolenämnden som skett under den senaste mandatperioden. Den är den sista av  
en lång rad nya nämnder eller utskott med smala uppgifter. 2007 inrättade dåvarande 
alliansen arbetsmarknadsnämnden i Stockholms stad, trots att kommuner inte har 
något tydligt mandat i arbetsmarknadsfrågor. Olika styren har också skapat olika  
utskott och råd i den kommunala organisationen, exempelvis för mänskliga rättigheter, 
nationella minoriteter och Agenda 2030. 

Nämndinflationen har också drabbat Region Stockholm. Där är hälso- och sjukvården 
exempelvis uppdelad på sex olika nämnder, varav den senaste är en ny akutsjukhus-
nämnd som inrättades i år.

Kompetenta och engagerade politiker är oundgängliga delar av vår demokrati. Men det 
finns inget stöd för att fler politiska poster och högre lönekostnader förbättrar politikens 
funktionssätt. Värnar man om skattebetalarnas pengar och om en tydlig ansvars- 
uppdelning i offentlig verksamhet är det av stor vikt att hålla nere antalet politiker och 
begränsa de offentliga åtagandena till kärnuppgifterna.

Politiska organisationer tenderar ändå att växa över tid. Det tillhör det moderata  
uppdraget att se till att hålla nere såväl byråkrati som politikerkårens omfattning.

Därför yrkar vi:

att1 Moderaterna i Stockholm stad verkar för att antalet politiska uppdrag på   
 regional och kommunal nivå hålls nere

att2  Moderaterna i Stockholm stad verkar för en minskning av antalet kommunala  
 och regionala nämnder, utskott, beredningar och styrelser
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 105 
Minska antalet politiker
Moderaterna är partiet som värnar skattebetalarnas pengar och vill minska politikens 
inblandning i människors liv. Här finns en tydlig skillnad mellan höger och vänster som 
ytterst handlar om vilken syn man har på individen. Som stark och kapabel att fatta 
egna beslut, eller som svag och ständigt i behov av politisk tillrättavisning. 

Motionärerna pekar på att utvecklingen på lokal nivå ibland lämnar mycket övrigt att 
önska. Ett moderatlett styre i Stadshuset och regionen efter valet 2026 har en viktig 
uppgift i att minska politikens omfattning, sänka skatterna och skära i byråkratin.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman: 

att  bifalla att-sats 1-2
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Motion 106 
 
Stärkta rättigheter i grundlagen

Adam Danieli, Skarpnäck och Föreningen Skarpnäck

Den liberala demokratin står stark i Sverige. Under lång tid har det funnits en  
konflikt mellan borgerligheten, inte minst Moderaterna, och Socialdemokratin kring 
maktdelning och vikten av starka individuella rättigheter för att skydda enskilda från 
politiska övertramp. Idag har dock de flesta partier accepterat att politisk makt behöver 
sunda motvikter.

Trots detta har den svenska grundlagen fortfarande en ambivalent inställning till starka 
individuella rättigheter. Även om 2 kap. regeringsformen har förstärkts i omgångar  
saknar vi fortfarande många av de rättigheter som finns i andra västländska demokra-
tier. Sverige måste komma ikapp.

Det är därför oroväckande att den fri- och rättighetsutredning som den moderatledda 
regeringen tillsatte 2023 nyligen lade fram ett mycket magert betänkande. I flera  
centrala frågor lyckades den parlamentariska utredningen inte nå bred samsyn, och 
några tydligt förstärkta medborgerliga rättigheter ser vi inte ut att få i närtid.

Moderaterna måste därför ta ett omtag i sitt arbete för att stärka individens rättigheter i 
Sverige. Ett antal förändringar är centrala att driva:

Äganderätt och näringsfrihet
1995 infördes ett skydd för egendom och näringsfrihet i den svenska grundlagen. Detta 
skydd har dock visat sig vara svagt, vilket inte minst svenska skogsägare har fått erfara. 
Stora inskränkningar har skett i deras egendom genom olika miljöregelverk, utan att 
grundlagen garanterat marknadsmässig ersättning.

Riksdagen har flera gånger uttalat att såväl egendomsskyddet som näringsfriheten i 
grundlagen behöver skärpas. Dagens regler är spretiga och otillräckliga. 

Först och främst krävs att det införs ett krav på lagstöd vid begränsningar av ägande-
rätten eller näringsfriheten. Dagens ordning, där myndigheter kan inskränka enskildas 
egendom och näring genom föreskrifter med svagt folkligt mandat, kan inte fortsätta. 
På samma sätt som beskattning kräver beslut av riksdagen, borde inskränkningar av 
egendom och näring kräva de folkvaldas godkännande.
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Vidare behöver skyddet för äganderätten bli mer heltäckande. Skyddet måste gälla 
oavsett typ av egendom, och rätten till ersättning vid offentliga ingrepp måste  
förstärkas. Undantag från ersättning av miljöskäl bör tas bort, och ersättningsnivåerna 
måste vara skäliga.

Negativ föreningsfrihet
Vidare krävs ett skydd för den negativa föreningsfriheten. Rätten att bilda och verka 
i föreningar är stark i Sverige, men skyddet för rätten att slippa vara medlem eller på 
annat sätt stödja en organisation är betydligt svagare. Detta är en kvarleva från de 
korporativa strömningar som präglade Sverige under 1970- och 80-talen.
I praktiken saknas skydd för enskilda från att tvingas vara med i eller stödja en  
organisation, trots att sådana skydd finns i flera internationella dokument och i de flesta 
länders författningar. Sverige uppfyller sannolikt inte Europakonventionens krav och  
erbjuder inte samma skydd mot tvångsanslutning som exempelvis Finland och  
Tyskland.

Skydd för privatlivet och mot omänsklig behandling
Skyddet för privatliv och mot omänsklig behandling är bristfälligt i Sverige. Båda dessa 
rättigheter är centrala i internationella konventioner och ses som självklarheter i de 
flesta västländer.Förvisso finns skydd mot exempelvis kroppsvisitation och avlyssning, 
men regelverket är inte teknikneutralt och otydligt formulerat. 

Vad gäller omänsklig behandling finns förbud mot kroppsstraff och tortyr i svensk 
grundlag. Men i moderna samhällen sker övergrepp snarare genom allvarlig  
försummelse, som vanvård, isolering i häkten eller polisvåld. Sverige bör införa ett 
allmänt skydd för privatliv och mot omänsklig behandling i grundlagen, likt de skydd 
som finns i Tyskland och Finland.

Skydd mot utlämning
Slutligen sticker Sverige ut genom att sakna ett grundlagsskydd mot utlämning av 
svenska medborgare till andra stater. Istället är detta upp till riksdagen och regeringen, 
vilket skapar osäkerhet för svenskar som riskerar utlämning till skurkstater. Under 
NATO-processen kunde Finland hänvisa till sitt grundlagsförbud mot att utlämna  
medborgare, medan Sverige hamnade i en svagare position. Det är en uppenbar risk  
att en pressad regering skulle kunna gå för långt. Därför bör Sverige införa ett  
grundlagsskydd mot utlämning av svenska medborgare.
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Mot bakgrund av ovan yrkar vi:
 
att1  Moderaterna verkar för att skyddet för äganderätten i regeringsformen   
 stärks

att2  Moderaterna verkar för att skyddet för näringsfriheten i regeringsformen   
 stärks

att3  Moderaterna verkar för att ett skydd för den negativa föreningsfriheten   
 införs i regeringsformen

att4  Moderaterna verkar för att skyddet för den enskildes privatliv i    
 regeringsformen moderniseras

att5  Moderaterna verkar för att ett skydd mot omänsklig behandling införs i   
 regeringsformen

att6  Moderaterna verkar för att ett skydd mot utlämning av svenska medborgare  
  införs i regeringsformen
att7  motionen skickas vidare till Moderaternas partistämma

att8  motionen sänds vidare till Moderaternas riksdagsgrupp för kännedom



638 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 106 
Stärkta rättigheter i grundlagen
Förbundsstyrelsen instämmer i motionärernas uppfattning om vikten av ett starkt skydd 
för individens fri- och rättigheter. Som också understryks i Moderaternas idéprogram  
är det ytterst en demokratifråga att slå vakt om grundlagarna, domstolarnas oberoende 
och maktdelning.  

All offentlig maktutövning ska vara lagstyrd och vägledas av principer om lika- 
behandling och förutsebarhet. Makt ska inte heller utövas godtyckligt, eller på  
ett sätt som diskriminerar. 

Den moderatledda regeringen driver dessa frågor och har tagit initiativ till den  
parlamentariska grundlagsutredningen. Arbetet pågår just nu med att ta flera av  
förslagen vidare. Förbundsstyrelsen ser gärna ytterligare förstärkningar av arbetet,  
men anser att främsta prioritet just nu är att först genomföra de förslag som  
utredningen presenterat. 

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-8 besvarad
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Motion 107 
 
Öppnande av det svenska Stasi-arkivet

Adam Danieli, Skarpnäck & Föreningen Skarpnäck 

I samband med att DDR kollapsade 1990 blottlades för första gången de enorma arkiv 
som den östtyska säkerhetstjänsten Stasi sammanställt. I dessa arkiv fanns inte bara 
omfattande kartläggningar av östtyska medborgare, utan också uppgifter om den 
omfattande spionageverksamhet och infiltration som DDR riktade mot andra länder. 
Sverige var ett viktigt mål för östtyskt spionage, och en mängd underrättelse- och 
påverkanskampanjer genomfördes här under 1960- och 1970-talet. 

Av okänd anledning finns delar av Stasi-arkiven – de som rör svenska medborgare  
som samarbetade med DDR på olika sätt – i Sverige. Säpo har dock valt att helt  
sekretessbelägga dessa dokument. Endast en enskild forskare har fått gå igenom 
materialet, och då under tystnadsplikt. Hon har i efterhand riktat skarp kritik mot hur 
Säpo hanterat frågan och menar att både språkförbistringar och missförstånd har gjort 
att myndigheterna inte klarat av att fullt ut utreda det omfattande spionaget som arkivet 
avslöjar.

Vi vet att arkiven omfattar ett femtiotal svenska medborgare som på olika sätt arbetade 
för DDR. Endast en av dessa – en nära medarbetare till Olof Palme – har avslöjats i  
andra sammanhang. Det är av stort allmänt intresse att få veta mer om vilka som 
arbetade för den östtyska diktaturen i Sverige och hur denna verksamhet bedrevs. 

Det är oklart om det finns uppgifter i arkiven som än idag skulle kunna äventyra  
Sveriges säkerhet. Det är möjligt, men föga troligt. Vad som däremot med säkerhet finns 
i arkiven är svar på hur en främmande makt arbetade för att påverka Sverige. Förutom 
möjligheten att ställa ansvariga till svars kan arkiven ge viktiga insikter om hur Sverige i 
framtiden kan skydda sig mot infiltration och underrättelsehot. Såväl allmänheten som 
forskare och politiker behöver få tillgång till detta viktiga historiska material.



640 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Med anledning av ovan yrkar vi: 

att1  Moderaterna verkar för att de svenska Stasi-arkiven öppnas upp, i den mån  
 det är möjligt utan att äventyra rikets säkerhet

att2  motionen skickas vidare till Moderaternas partistämma

att3  motionen sänds vidare till Moderaternas riksdagsgrupp för kännedom
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Förbundsstyrelsens yttrande
 
Motion 107 
Öppnande av det svenska Stasi-arkivet

Frågan om att öppna vad som motionärerna kallar ”det svenska stasiarkivet” har vid  
flera tillfällen diskuterats i riksdagen.

Senast skedde det den 11 september 2024. Av redogörelsen från justitieminister 
Gunnar Strömmer framgick att det inte finns något särskilt arkiv för uppgifter med 
koppling till Stasi. Det material med koppling till Stasi som finns hos Säkerhetspolisen 
är en del av myndighetens samlade register och databaser. 

Säkerhetspolisen har inte organiserat de handlingar som gäller misstänkt samröre 
med den östtyska säkerhets- och underrättelsetjänsten – Ministeriet för statssäkerhet, 
Stasi – separat från andra handlingar. Något särskilt arkiv för uppgifter med koppling till 
Stasi finns alltså inte. Det material med koppling till Stasi som finns hos Säkerhets- 
polisen är en del av myndighetens samlade register och databaser. 

När ärendet behandlades i riksdagen i februari 2012 redovisade dåvarande  
justitieministern Beatrice Ask regeringens bedömning att en ökad insyn i Säkerhetspo-
lisens verksamhet riskerar att försvåra för myndigheten att fullgöra sitt uppdrag vilket 
medför ökad risk för att svenska intressen skadas. Den samlade bedömningen var att 
gällande reglering gav uttryck för en rimlig avvägning mellan intresset av insyn i  
Säkerhetspolisens verksamhet och behovet av sekretess till skydd för allmänna och 
enskilda intressen. 

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  avslå att-sats 1-3
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Motion 108
Införandet av påföljdsinstruktioner

Adam Danieli, Skarpnäck och Föreningen Skarpnäck

Vi vantrivs i kriminalpolitiken. Åtminstone om man ska tro antalet pågående utredningar, 
så har missnöjet med hur straffrätten fungerar i Sverige aldrig varit så stort. Inte nog 
med att en mängd enskilda brott, straff och straffrabatter utreds – den tidigare riks- 
åklagaren och nuvarande rikspolischefen Petra Lundh har fått den herkuliska uppgiften 
att göra ett omtag av hela det svenska påföljdssystemet. Systemet är så pass bristfälligt 
att man menar sig behöva börja om från början.

Störtfloden av förändringar som är att vänta reflekterar inte bara en välkommen  
omläggning av politiken som den moderatledda regeringen genomför. Det uppdämda 
trycket utgör en tydlig signal på ett underliggande systemfel inom den svenska  
straffrätten. Breda uppfattningar om hur offentlig makt ska användas i befolkningen  
har under decennier inte fått genomslag i praktiken.

Det är knappast en överdrift att säga att det finns en straffrätt på pappret, som  
politikerna ser, och en som sker i praktiken när jurister har fyllt ut ramarna. Detta skapar 
en diskrepans mellan allmänhetens förväntningar och domstolarnas beslut och är utan 
tvekan en faktor bakom det stora missnöjet med straffrätten. Politiker lovar en  
sak – men allmänheten ser en annan verklighet.

Sverige utmärker sig internationellt med en mycket generell lagstiftning på straffrättens 
område. Bestämmelserna är breda, och straffskalorna vida. Hur straff utmäts för olika 
gärningar följer inte särskilt tydligt av lag, utan av en komplicerad beräkning som vuxit 
fram i Högsta domstolens praxis.

Det finns många exempel på när straffen tillämpas på ett förvirrande sätt. Till exempel 
tror allmänheten ofta att ett minimistraff i lag också innebär ett minimum i praktiken, 
eller att brott som har fängelse i straffskalan ska resultera i fängelsestraff. Sanningen 
är dock att brott ofta resulterar i påföljder som är lägre eller av annat slag än vad som 
framgår av lagtexten. De så kallade ungdoms- och mängdrabatterna, som varit mycket 
omdiskuterade, har exempelvis inte bestämts av politiker, utan utvecklats genom 
domstolarnas praxis.

Sanningen är att folkvalda representanter under lång tid har lämnat över en stor del av 
ansvaret för straffen till domstolarna, vilket skapat frustration och vissa orimliga utfall. 
Domstolar måste givetvis ha en viss frihet att anpassa straffen – det går inte att lagstifta 
om varje enskild situation – men frågan är om inte vägledningen blivit för vag. Ska  
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förtroendet för rättsväsendet på lång sikt kunna upprätthållas, och vi undvika en  
ständigt växande utredningsflod, finns ingen annan lösning än att politiken, och i  
synnerhet regeringen, i högre grad får bestämma över de straff som utdöms för lika 
brott.

Straff tillhör politikens kärna. Vad som ska vara tillåtet eller bestraffas i ett samhälle är 
i grunden normativa ställningstaganden som skiftar med tiden och med människors 
prioriteringar. Det är omöjligt att hitta en straffrätt som är evig och accepteras av alla. 
Frågor om brott och straff ska bestämmas av de folkvalda och förändras i takt med 
befolkningens uppfattningar.

Försök har också gjorts från politiken att räta ut situationen när praxis inte rimmat med 
den breda allmänhetens uppfattning, sällan med någon större framgång. Ett klassiskt 
exempel är när dåvarande justitieminister Beatrice Ask försökte se till att livstids  
fängelse blev utgångspunkt för mord. Trots två lagförändringar blev livstid aldrig norm. 
Ett mer aktuellt exempel är den praxisförskjutning som ägt rum under de senaste åren, 
där höjda straffskalor för olika brott, exempelvis misshandel, har anklagats för att ha 
motverkats av att brott bedöms längre ner i skalan.

Dragkampen har inte uppstått av illvilja eller som en konspiration. Det handlar helt enkelt 
om att politikernas verktyg för att ändra straffen har varit för trubbiga och långsamma. 
Samtidigt har en dåligt kalibrerad straffrätt stora konsekvenser i ett modernt samhälle. 
Inte bara berövas enskilda upprättelse när sociala normer inte återspeglas i offentliga 
sådana, utan det gör det också svårare för olika myndigheter att hantera en förändrad 
brottslighet och tar sig i värsta fall uttryck i en allmän misstro mot rättsväsendet.

Den nuvarande modellen med ständiga utredningar och justeringar har nått vägs ände. 
Ett bättre sätt att bestämma straffen vore att inspireras av andra länder och använda  
så kallade påföljdsinstruktioner (sentencing guidelines). Sådana system används i 
Tyskland, Kanada, Storbritannien och många andra delar av den engelskspråkiga 
världen. Instruktionerna innehåller mer detaljerade beskrivningar av hur olika påföljder 
ska hanteras inom ramen för lagstiftningen. Regeringen ger ut och justerar dem  
kontinuerligt i takt med att värderingar eller kunskapsläge förändras. 

Vad som är brottsligt och vilka straff som kan komma i fråga stadgas alltjämt i lag, men 
påföljdsinstruktionerna skulle tydligare ange hur olika grader av brott ska bedömas och 
vilken hänsyn som ska tas vid straffmätning inom lagens ramar. De tillämpas själv- 
ständigt av domstolarna och skulle i Sverige ha formen av en förordning.

I praktiken finns redan olika typer av schabloner med denna funktion i Sverige.  
Praktiserande jurister använder olika informella handböcker för påföljder och tabeller för 
sådant som narkotikabrott, skattebrott, trafikbrott och barnpornografibrott för att fylla ut 
lagstiftningen. Dessa lathundar saknar dock politisk legitimitet och granskas inte i den 
allmänna debatten. Sådana skulle regeringen utan problem kunna ge ut för att  
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förtydliga hur den politiska viljan ser ut. En möjlighet för regeringen att ge ut  
påföljdsinstruktioner skulle inte bara öka förutsägbarheten och transparensen betydligt, 
särskilt när nya brott införs. Politiker skulle också kunna införa kontinuerliga och mer 
träffsäkra förändringar i påföljderna och undvika omkullkastande paradigmskiften. 

Straffens utformning och påverkan skulle kunna debatteras på ett betydligt mer 
informerat sätt, utan att behöva hemfalla åt anekdoter eller enskilda fall. I grunden är 
straffrätt ingen naturvetenskap, utan måste beslutas av människor. Ska dessa beslut 
vara kloka och legitima krävs offentlig debatt.

Ramarna för den svenska straffrätten utreds i detta nu. Rikspolischefens utredning har 
dessvärre inte signalerat någon vilja att avvika från dagens system med vag lagstiftning 
och stort inflytande för domstolarna, även om möjligheterna helt klart finns. Risken är 
uppenbar att missnöjet består och att vi står inför lika drastiska reformprojekt om några 
år igen.

Ska vi på allvar förvänta oss annorlunda resultat måste vi istället använda nya verktyg. 
Ett sådant är påföljdsinstruktioner.

Därför yrkar vi:

att1 Moderaterna verkar för att en möjlighet att utfärda påföljdsinstruktioner   
 (sentencing guidelines) införs i Sverige.

att2 Moderaterna Stockholms stad skickar motionen vidare till Moderaternas   
 partistämma.

att3  motionen sänds vidare till Moderaternas riksdagsgrupp för kännedom
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 108 
Införandet av påföljdsinstruktioner
Som motionärerna påpekar så har regeringen tillsatt en straffreformsutredning. Den 
har i uppdrag att göra en översyn av straffskalorna och reformera påföljdssystemet. 
Utredningens syfte är att straffen och påföljderna på ett bättre sätt än i dag ska 
återspegla brottens allvar. Regeringen vill åstadkomma ett perspektivskifte i synen 
på straff: från fokus på gärningsmannen, till fokus på brottsoffer och samhällsskydd. 
Utredningen skall redovisas redan den 30 maj i år. Det är i det läget inte lämpligt att 
göra nya inspel.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  avslå att-sats 1-3
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Motion 109  
 
En tillsynsmyndighet för polisen

Adam Danieli & Skarpnäcksmoderaterna

Svensk polis befinner sig i en tuff situation. Den moderatledda regeringen har sett till 
att öka både resurserna och befogenheterna hos polisen och andra brottsbekämpande 
myndigheter, men skjutvapenvåldet och bombningarna är fortfarande systemhotande.
Allt fler erfarna poliser lämnar yrket, och det finns problem med kriminell infiltration samt 
läckor till den organiserade brottsligheten från Polismyndigheten själv. Det har varit en 
bister påminnelse om att inte ens de som vakar över oss står utom all misstanke.

En grundpelare i en rättsstat är att staten har ett effektivt monopol på våld. Om staten 
förlorar förmågan att upprätthålla medborgarnas säkerhet, undergrävs snabbt det 
öppna samhället. Men svärdet är tveeggat – om polisen missbrukar sin ställning eller 
själva blir ett verktyg för kriminalitet, står medborgarna helt rättslösa.

Historiskt har tillsynen över polisen därför varit en viktig fråga. För att upprätthålla 
allmänhetens förtroende och säkerställa effektiviteten i statens absoluta kärn- 
verksamhet har olika samarbets- och granskningsorgan etablerats. Det har funnits 
kommunal och regional insyn genom polisnämnder och lokala styrelser, samt ett  
system med så kallade medborgarvittnen i polisens verksamhet.

När polisen omorganiserades och centraliserades 2015 försvann dock dessa inslag. 
Reformen föregicks av en omfattande parlamentarisk utredning, och den dåvarande 
regeringen valde att gå vidare med i princip alla förslag – utom de som rörde just 
tillsyn och inrättandet av en extern polisinspektion (SOU 2013:42 respektive 2015:57). 
Trots att både regeringen själv och alla tunga remissinstanser var positiva till en sådan 
inrättning, föll det mellan stolarna.

Det var ett tydligt misstag. Resultatet har blivit att Sveriges största myndighet, med över 
40 000 anställda och allt större befogenheter, praktiskt taget saknar löpande extern 
tillsyn. Den demokratiska insynen, som tidigare var betydande, är nu begränsad till 
insynsråd bestående av ett fåtal riksdags- och regionpolitiker. Dessa sammanträder ett 
par gånger om året men utgör i praktiken endast ett diskussionsforum.

Internationellt sett är frånvaron av ett externt tillsynsorgan över våldsmonopolet  
nästintill unikt för Sverige. I Danmark och Norge finns exempelvis ett system med 
riks- och statsadvokater med långtgående granskningsbefogenheter. I Nederländerna, 
England och Tyskland finns externa polisinspektioner med liknande uppdrag.  
Normen i västvärlden är att polisen inte bara behöver tydliga befogenheter – utan också 
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granskning av hur de används och vilka resultat de ger. Det finns starka skäl att införa 
ett sådant system även i Sverige. Behovet av ett permanent organ för polisgranskning 
blir särskilt tydligt i yttranden från riksdagens olika myndigheter, såsom JO och Riks-
revisionen, som har möjlighet att göra stickprov i polisens verksamhet. Riksrevisionen 
underkände förra året fullständigt polisens hantering av så kallade mängdbrott och 
hänvisade till stora strukturella brister (RiR 2023:2).

Även JO har under lång tid uttryckt oro för polisens verksamhet, både ur effektivitets- 
och laglighetsperspektiv. Antalet anmälningar mot Polismyndigheten har ökat kraftigt 
under senare år. I ett uppmärksammat beslut från förra året (JO 1994-2022) riktade  
JO allvarlig kritik mot hanteringen av grova bedrägerier och förskingringsbrott.

JO:s och Riksrevisionens tillsyn är dock extraordinär och begränsad till ett fåtal  
inspektioner per år. Dessa organ är avsedda som komplement till ordinarie myndigheter 
och är inte lämpade att hantera strukturella problem inom enskilda myndigheter. Det 
borde väcka stark oro hos alla som värnar om polisens långsiktiga förutsättningar. Hur 
ska polisens verksamhet kunna förbättras utan löpande uppföljning? Det är tydligt att 
det behövs ett särskilt granskningsorgan för polisen.

Dedikerade granskningsorgan har många fördelar gentemot sporadiska sammanträden 
med riksdagsledamöter eller enstaka ombudsmän. Utöver att granskningen blir bred 
och kontinuerlig, kan dessa organ samla expertkunskap och bidra med värdefulla 
förslag till både politiken och den verksamhet som granskas. Förekomsten av tillsyn ska 
inte tolkas som att förtroende saknas för en verksamhet, utan som ett behov av konti-
nuerlig förbättring.

Sådana tillsynsinstanser är också mycket vanliga i Sverige. Det finns exempelvis 
Inspektionen för vård och omsorg (IVO) för välfärden, Skolinspektionen för skolan, 
Inspektionen för arbetslöshetsförsäkringen för a-kassan och Inspektionen för  
socialförsäkringen för socialförsäkringarna. Dessa myndigheter övervakar laglighet  
och effektivitet inom olika offentliga funktioner. Ändå saknas en motsvarande 
myndighet för den verksamhet som har de största befogenheterna gentemot  
medborgarna och som ansvarar för flest anställda – Polismyndigheten.

I dag genomförs omfattande satsningar på polisen, både i form av ökade resurser och 
utökade befogenheter. Detta är nödvändigt för att möta samhällsutvecklingen. Men 
någon diskussion om att komplettera dessa satsningar med motsvarande utvärdering 
har tyvärr inte förts. Reformerna haltar.

Även om Sverige överlag har en kompetent poliskår är dagens situation inte hållbar. 
Svenska medborgare förtjänar en effektiv och rättssäker polis. Vi behöver följa  
exemplet från andra länder och införa en oberoende polisinspektion.
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Därför yrkar vi att:

att1  Moderaterna verkar för att tillsynen över polisen stärks

att2  Moderaterna verkar för att inrättandet av en en tillsynsmyndighet för   
 polisen utreds

att3  Moderaterna Stockholms stad skickar motionen vidare till Moderaternas   
 partistämma

att4  motionen sänds vidare till Moderaternas riksdagsgrupp för kännedom
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 109 
En tillsynsmyndighet för polisen
Motionärerna tar upp två olika frågeställningar: dels frågan om utvärderingar av polisens 
arbete, dels frågan om tillsyn och granskning av olika ärenden. Det är tveksamt om 
dessa två behov skall hållas samman i en myndighet.

Den moderatledda regeringen har ägnat stor uppmärksamhet åt frågan om 
effektivisering och valuta för de ökade ekonomiska satsningarna på polisen.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-4 besvarad
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Motion 110
Skärpta krav på myndigheters tydlighet i  
kommunikation
Bertil Timan, Merit Frost Lindberg, Karl Frostensson och Mattias Wachtmeister,  
Moderata företagarrådet Stockholm stad och län

Bakgrund
Enligt språklagen (2009:600) och förvaltningslagen (2017:900) ska myndigheters 
kommunikation vara vårdad, enkel och begriplig. Trots detta förekommer det att  
myndigheter använder ett språk och en terminologi som kan vara svårförståelig för  
den enskilde medborgaren och företagare. Detta leder till situationer där medborgare 
och företagare riskerar att missförstå sina rättigheter och skyldigheter, vilket i sin tur  
kan få negativa konsekvenser för deras ärenden och rättssäkerhet.

Ett särskilt problemområde är Skatteverket, där komplexa regelverk och otydliga 
besked kan leda till missförstånd som får allvarliga ekonomiska konsekvenser för 
företagare. Exempelvis kan företagare få olika besked beroende på vilken handläggare 
de talar med, och skriftlig information på myndighetens webbplats kan vara svårtolkad, 
vilket ökar risken för felaktig tillämpning av skatteregler.

I dagsläget har myndigheter ett tolkningsföreträde vid tvister om hur en kommunikation 
ska förstås. Detta innebär att om en enskild medborgare eller företagare anser att ett 
besked eller en vägledning varit otydlig, är det i regel myndighetens tolkning som ges 
företräde. En sådan ordning riskerar att missgynna både privatpersoner och företagare 
och strider mot grundprincipen om att myndigheter ska vara till för medborgarna och 
näringslivet, inte tvärtom.
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Förslag till lagändring
För att stärka medborgarnas och företagares rättigheter och säkerställa att myndigheter 
kommunicerar på ett klart och begripligt sätt föreslås följande lagändring:

1. Myndigheter ska åläggas ett skärpt ansvar för att utforma sina beslut, vägledningar 
och annan kommunikation på ett sätt som kan förstås av den breda allmänheten 
och företagare. 

2. En tillsynsmyndighet eller särskild funktion inom befintliga myndigheter bör  
inrättas för att granska och säkerställa att myndighetsspråk är klart och begripligt. 

3. Om det uppstår en tvist om tolkningen av myndighetsbeslut, vägledningar och 
annan kommunikation ska inte myndigheten ha ett ensidigt tolkningsföreträde utan 
den enskildes eller företagarens tolkning ges ökad vikt vid bedömningen, förutsatt 
att det inte strider mot lag eller fast praxis

Med anledning av ovan yrkas: 

att1  Moderaterna ska verka för att skärpa kraven på myndigheters tydlighet i   
 kommunikation.

att2  Moderaterna uttalar att myndighetskommunikation ska vara begriplig och   
 rättssäker för både privatpersoner och företagare.

att3  Förbundsstämman sänder motionen vidare till Moderaternas    
 partistämma.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 110 
Skärpta krav på myndigheters tydlighet i  
kommunikation

Motionärerna tar upp viktiga frågor om rättssäkerheten vid myndighetsbeslut och 
myndigheters kommunikation. Ökade krav bör ställas till exempel på de rättsliga  
konsekvenserna av förhandsbesked från t.ex. skatteverket.

Förbundsstyrelsen delar önskemålen om tydlighet och begriplighet i myndigheternas 
kommunikation och som motionärerna skriver framgår detta redan av förvaltningslagen.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-3 besvarad
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Motion 111 
 
Reformering av urvalsprocessen  
för nämndemän
Rita Valanko, Kungsholmen

Nämndemän spelar en viktig och avgörande roll i vårt rättssystem genom att  
tillsammans med juristdomare avgöra mål och ärenden i domstolarna. Det är också 
av stor betydelse att nämndemännen inte nödvändigtvis behöver vara juristutbildade, 
eftersom deras roll är att representera allmänhetens perspektiv och bidra med insyn i 
domstolens verksamhet. Domstolsbeslut bör inte enbart baseras på juridisk expertis, 
utan också på allmänhetens synpunkter och värderingar.

Med detta sagt, kan domstolens beslut ha livsavgörande konsekvenser för de åtalade, 
vilket ställer höga krav på nämndemännens lämplighet och förmåga att utföra  
uppdraget på ett ansvarsfullt sätt. 

För att öka förtroendet för nämndemannasystemet, bör urvalsprocessen för  
nämndemän standardiseras över partigränserna. Varje nämndeman som kandiderar 
ska intervjuas av en oberoende panel eller person innan personen väljs.  Detta för att 
säkerställa att endast lämpliga personer utses till uppdraget, rättvisa tillämpas på ett 
opartiskt och rättssäkert sätt samt att nämndemännen besitter förmågan att ha fokus 
under långa rättegångsdagar. 

Förbundet i Stockholm stad bör vara en föregångare för andra förbund inom  
Moderaterna och skyndsamt införa en urvalsprocess med bl a obligatoriska intervjuer 
och en kontinuerlig uppföljning av nämndemännen under deras förtroendeuppdrag. 



654 Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad Förbundsstämma 2025 — Moderaterna i Stockholms stad

Med hänvisning till ovanstående föreslås förbundsstämman besluta:

att1 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att förändra sin urvalsprocess av  
 nämndemän för att säkerställa deras lämplighet. 

att2 Moderaterna i Stockholms stad verkar för att kontinuerligt bedöma deras   
 lämplighet under förtroendeperioden.  

att3 t införa en obligatorisk urvalsprocess för alla kandidater till nämndemannaupp 
 draget, där bl a intervjuer ska genomföras av en oberoende panel eller person.  

att4 t bredda och förlänga den inledande utbildningen för nämndemän från några  
 timmar till ett par dagar innan avläggande av nämndemannaeden.  

att5 Moderaterna verkar för att införa en kontinuerlig nationell utbildning och   
 uppföljning för nämndemän under sitt förtroendeuppdrag, för att säkerställa att  
 nämndemännen håller sig uppdaterade. 

att6 Moderaterna verkar för att det blir nationell praxis att nämndemännen kontinu 
 erligt bedöms i deras lämplighet i rollen. 

att7 Moderaterna verkar för att det lagstiftas om att standardisera nämndemännens  
 urvalsprocess hos partierna. 

att8 Motionen sänds vidare till partistämman. 

att9 Motionen sänds vidare till Moderaternas riksdagsgrupp för kännedom.
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 111 
Reformering av urvalsprocessen för nämndemän
Motionären tar upp ett mycket angeläget ämne. Våra nämndemän fyller en viktig 
funktion och är avgörande för rättssäkerheten. Domstolarna är en grundpelare i vår 
demokrati och nämndemännen ska bidra till förtroendet för domstolarna. 

Att säkerställa att nämndemän både har lämplighet, en utbildning för sitt uppdrag och 
fullföljer sina åtaganden är basen för det nämndemannasystem som vi har. 

I Europa och runt om vi världen finns det många olika typer av system för nämndemän, 
hur de utses och verkar. I Sverige har vi valt en variant där politiska partier utser och 
väljer vilka som blir nämndemän. Det i sig är en kontrollfunktion eftersom partierna 
ger sitt förtroende till personen att göra sitt uppdrag och följer upp att vederbörande 
uppfyller sitt uppdrag.
 
Systemet är inte perfekt men Moderaterna ser nämndemännen som en viktig del av 
rättssystemet, men har pekat på och ser över behovet av nya former av utbildnings- 
insatser för att upprätthålla kompetensen. 

Hur urval och lämplighet ska bedömas är en svår fråga. Nämndemän ska representera 
befolkningen och även då valda av partier agera opolitiskt. Partierna har som ansvar att 
kontinuerligt se över sina rutiner för utnämningar och uppföljning. Om en person inte 
fullföljer sitt uppdrag, inte är lämplig eller på annat sätt missköter sitt uppdrag är det upp 
till partierna att vidta åtgärder

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-9 besvarad
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Motion 112 
 
Civila samhällets roll för Ukraina

Fredrik Norberg, Brännkyrka 

Det civila samhällets hjälp för Ukraina har varit avgörande, speciellt i krigets första dagar 
medan stor-politiken inväntade vad som faktiskt skedde. Omgående började enskilda 
personer att sätta sig i bilar på väg ned mot Ukraina för att försvara säkerheten i Europa 
och rätten att välja sin egen väg och framtid. Det finns många goda privata initiativ, även 
om den statliga hjälpen till Ukraina har varit av stor hjälp har den privata och ideella gjort 
skillnad i många enskilda fall och det ska inte underskattas. 
 
Det är också en extremt kostnadseffektiv hantering för att hjälpa försvaret av Ukraina 
och Europa. Ukraina är idag världsledande inom utveckling av militära drönare och i 
många avseenden tillverkningen av den mest moderna krigsmateriel i världen. 

Jag anser därför att partiet ska verka för att en myndighet ska ges samordningsansvar 
för att underlätta och undanröja byråkratiska problem för att skicka hjälp till Ukraina. 
Ett förslag är också att staten exempelvis skulle kunna dubbla det stöd som en erkänd 
och bevisad ideell organisation har samlat in under föregående år. Det ökar den civila 
förmågan till stöd, samtidigt som att det civila engagemanget fortsatt är i centrum och 
understryks.
 
Men det finns också andra viktiga aspekter där vi inom politiken måste verka och 
agera. Dessa vardagshjältar, i alla olika organisationer och privata initiativ, har fiendens 
lysande öga letandes efter sig. Vi vet alla att civila är legitima mål för den ryska horden, 
genevekonventionen ignoreras och bland annat ambulanser och räddningstjänst är 
prioriterade måltavlor. Jag tycker därför att det är anständigt att den svenska staten 
också ombesörjer att de människor som är beredda att offra sina liv för en bättre värld 
också har möjlighet till en starkare trygghet om en tragedi inträffar, eller att dennes 
efterlevande har en trygghet om det ultimata priset tvingas betalas.
 
Eftersom att Ukraina idag är en krigshärd med en delvis reseavrådan önskar jag att 
partiet ska verka för att de som idag står upp för Europa och Ukraina idag, och har  
gjort så ska ges trygghet ifall de blir skadade eller förolyckas. Detta bör ske genom  
att krigsförsäkringsnämnden sammankallas och utreder under vilka förutsättningar 
svenska försäkringar fortfarande ska utbetalas till svenska frivilliga. Nämndens uppgift 
är att vid krig eller krigsfara (vilket nu råder enligt alla länders och rikens säkerhets- 
tjänster i hela Europa) ansvarar för frågor om försäkring mot krigsrisker. Om det  
inte faller inom nämndens behörighet bör lagstiftningen ses över för att kunna verka 
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stödjande i fall som dessa. Sverige är inte längre isolerat och neutralt utan med i EU och 
i NATO, i den nya omvärlden finns det utrymme för att Sverige tar ett större ansvar för 
de människor som även utanför Sverige tar ett stort personligt ansvar i en svår tid. 
 
Med anledning av ovan yrkar jag:
 
att1  Moderaterna verkar för att en myndighet tilldelas samordningsansvar för civil  
 och ideell hjälp till Ukraina

att2  Moderaterna verkar för att framgångsrika civila och ideella initiativ i krigszoner  
 stöttas

att3  Moderaterna ska verka för att frivilliga som vistas i Ukraina har ett fungerande  
 försäkringsskydd under och efter sin insats

att4  Motionen skickas vidare till partistämman
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 112 
Civila samhällets roll för Ukraina  
 
I februari 2022 kulminerade vad som beskrivits som den farligaste politiska situationen i 
Europa sedan andra världskriget då Ryssland inledde sin fullskaliga invasion av Ukraina. 
Alltsedan 2014 då ett folkligt uppror i Ukraina gav uttryck för deras önskan om ett  
starkare band till Västeuropa har Ryssland gjort allt för att stoppa det.  
 
Kriget som vi ser nu började 2022 men Rysslands krig mot Ukraina började redan med 
annekteringen av Krimhalvön 2014.  Sedan dess har Sverige och merparten av EU:s 
länder stått på Ukrainas sida och på många olika sätt bilateralt och multilateralt hjälpt 
och stöttat inte minst det civila samhället. Putin vill inte bara vinna över Ukraina militärt 
utan också omöjliggöra civilt liv.  
 
Vi måste stärka Ukrainas motståndskraft på alla sätt. Ukraina försvarar både sin egen 
och vår frihet och säkerhet. Civilsamhället har i kris och krigstillstånd en nyckelroll, 
civilsamhällesorganisationer är ofta först på plats, ser nöden, behoven och finns där 
med många gånger helt ideella krafter. Sverige har därför kontinuerligt ökat stödet till 
civilsamhället parallellt med det militära stödet. Ett starkt och brett stöd till Ukraina är 
avgörande för både Sveriges och Europas säkerhet.  
 
Sedan krigets början har Sverige avsatt en allt större del av sitt humanitära och militära 
stöd till Ukraina. Sedan 2022 har Sverige bidragit med motsvarande ca 91 miljarder till 
olika insatser. Varav 12 miljarder i civilt och humanitärt stöd. Tillsammans med EU har 
Sverige också fattat beslut om omfattande makroekonomiskt stöd och ett flertal  
sanktionspaket mot Ryssland. 
 
Den 13e mars i år presenterade regeringen ett utökat bistånd till Ukraina med 1,4  
miljarder kronor för att stärka landets motståndskraft och återhämtning. En stor del  
av det ska gå till civilsamhället. 
 
Sedan krigets början är det många i Sverige som gör så mycket. När flyktingströmmen 
kom öppnade vi våra hem, insamlingar och leveranserna till Ukraina fortsätter. Listan 
kan göras lång på allt som görs både i Sverige och på plats i Ukraina.  
 
De enskilda och civila insatserna har varit helt avgörande för att Ukraina och  
ukrainarna fortsätter kämpa. Det handlar inte bara om att överleva, utan den starka  
signal och moraliska värde det innebär. Att så många i huvudstaden samlas varje  
måndag kl. 12.00 på Norrmalmstorg kan verka som en liten handling men för ukrainare 
där och här i Sverige är det oerhört viktigt. Alla kan göra något och så många gör det.
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Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-4 besvarad
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Motion 113 
 
En säkerhetspolitik för Norden, Europa  
och Ukraina                        
Fredrik Norberg, Brännkyrka

Inledning
Omvärldens utveckling lämnar ingen oberörd. Det är bara ett år sedan vi blivit medlem 
i NATO och därmed är vi äntligen allierade med våra västliga vänner. Samtidigt agerar 
den största bidragsgivaren inom organisationen på ett sätt som allvarligt ifrågasätter 
alliansens kapacitet och lojalitet.

Säkerhetspolitiska utmaningar
Det är ingen hemlighet att president Trumps hot om att använda militärt våld mot  
Danmark och att ta över Grönland medför nya säkerhetspolitiska utmaningar. Detta 
kräver att Europa snabbt tar en ledande roll – inte bara för att förhindra att Ukraina dras 
in i en större konflikt, utan även för att stå emot ett USA med imperialistiska ambitioner.

Svensk försvarsförmåga
Jag anser att Sverige har möjlighet att ytterligare stärka sin försvarsförmåga och  
därigenom bidra till en säkrare omvärld. Sedan de stora nedmonteringarna, som  
inleddes i början av 2000-talet – den period vi idag benämner "den eviga fredens tid" 
– har vi förlorat viktiga förmågor som idag är dyra att återinföra. Ett exempel är ammu-
nitionstillverkningen: Vi sålde av vår andel i Nammo, vilket ledde till att produktionen i 
Sverige lades ner, med allvarliga konsekvenser för vår självförsörjning. Vi behöver också 
inse att flera konventioner och fördrag som tecknats under “den eviga fredens” tid inte 
längre är ändamålsenliga. I våra grannländer har i skrivande stund Ottowafördraget om 
personminor och Dublinkonventionen om klusterammuntion rivits med anledning av 
den realistiska insikten att försvarsförmågan kraftigt ökar med dessa militära förmågor, 
samt att fienden utan tvekan använder sig av dessa. Sverige bör därför följa efter och 
agera resolut i linje med våra allierade. 
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Europas ansvar i Ukraina
Europa bör visa sin beslutsamhet genom att agera i Ukraina med mer än enbart mate-
riellt stöd. Om vi menar allvar med att Europas framtid hänger på Ukrainas frihet, kan vi 
inte överge landet – vi måste även vara beredda att bidra med trupper vid behov. Om vi 
inte agerar riskerar vi att svenska soldater istället kommer att dö utomlands, snarare än 
på ukrainsk mark, när det kommande kriget väl bryter ut.

Ekonomiska åtgärder och sanktioner
Vi har en skyldighet att säkerställa att fienden inte får tillgång till teknologi eller materiel 
som kan stärka dess stridsförmåga. Därför bör partiet agera resolut genom att införa ett 
totalt embargo mot Ryssland. I detta sammanhang bör även sanktioner riktas mot de 
så kallade transitländer som används för att kringgå sanktionerna – det är oacceptabelt 
att västliga produkter hamnar i rysk krigsmateriel som används mot Ukraina. Dessutom 
måste vi agera resolut mot de privata aktörer som bidrar till att stärka fiendens ekonomi. 

Det är oacceptabelt att företag fortsätter sin verksamhet i Ryssland och därigenom 
möjliggör landets krigsföring mot ett fritt Ukraina. Vi bör införa en retroaktiv beskattning 
för de företag som, två år efter krigsutbrottet, fortfarande var aktiva i Ryssland om de 
inte går med på att omgående lämna Ryssland – utformade så att ekonomiska  
incitament för fortsatt verksamhet elimineras.

Avskräckning och internationellt ledarskap
I en värld där undertecknarna av Budapestmemorandumet inte håller sina åtaganden, 
står vi inför en verklighet där principen M.A.D (Mutual Assured Destruction) återigen 
dominerar. Frankrikes president Emmanuel Macron har nyligen föreslagit att utöka 
Frankrikes kärnvapenavskräckning för att skydda europeiska allierade. Detta initiativ 
understryker behovet av en egen kärnvapenavskräckningsförmåga i Europa.
Även om min tro på Europa är stark, är min tilltro till de nordiska och baltiska länderna 
(N8) ännu starkare, och jag anser att vi tillsammans bör överväga att tillsammans 
utveckla en egen kärnvapenavskräckning. President Macrons erbjudande är hedervärt, 
men händelserna i USA har visat behovet av flera aktörer, och de som stödjer Putin har 
tyvärr inflytande i den franska nationalförsamlingen.

Genom denna strategi kan de nordiska och baltiska länderna känna sig trygga med en 
egen förmåga att framkalla “Ragnarök”. Samtidigt bör vi som alltid inspireras av goda 
exempel som Pippi Långstrumps visdom: 'Den som är väldigt stark måste också vara 
väldigt snäll.' Eller som USA:s 26:e president, Theodore Roosevelt, också uttryckte det: 
'Speak softly and carry a big stick; you will go far.' Genom detta kan vi navigera i denna 
osäkra tid som råder med vår nationella suveränitet i behåll, och agera med styrka och 
värdighet.
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Avslutning
Jag är djupt oroad över den utveckling som sker i världen, och vid skrivtillfället vet jag 
inte hur dessa ord kommer att stå sig vid stämman då omvärldens snabba förändring 
kanske har hunnit ikapp. 

Men med dessa ord vill jag ändå föreslå att stämman beslutar:

att1  Moderaterna ska verka för svenska statens återköp i Nammo

att2  Moderaterna ska verka för att Sverige lämnar icke-spridningsavtalet

att3  Moderaterna ska verka för en nordisk baltisk kärnvapen koalition

att4  Moderaterna ska verka för att Sverige lämnar Ottawafördraget

att5  Moderaterna ska verka för att Sverige lämnar Dublinkonventionen om   
 klusterammunition, CCM

att6  Moderaterna ska verka för att JAS tillhandahålls Ukraina

att7  Moderaterna ska verka för ett införande av totalt embargo mot Ryssland

att8  Moderaterna ska verka för retroaktiv beskattning av företag som fortsatt att  
 vara verksamma i Ryssland

att9  Motionen skickas vidare till partistämman
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 113 
En säkerhetspolitik för Norden, Europa och Ukraina
Förbundsstyrelsen delar motionärens oro för utvecklingen samt att mer måste göras för 
att stärka vår militära förmåga. 

Sedans Rysslands invasion av Ukraina har Sverige bidragit med militärt stöd. Det har 
skett en betydande förändring av nivå och innehåll på stödet. Från skyddsutrustning i 
det första beslutet till stridsvagnar, avancerade vapensystem och ammunition i senare 
paket. Med stödpaket 19 som presenterades av regeringen 31 mars 2025 uppgår det 
totala värdet av Sveriges militära stöd till Ukraina till 80 miljarder. 

Med ett värde på närmare 16 miljarder kronor är det det hittills största militära  
stödpaketet till Ukraina. Ukraina har efterfrågat förmågor kopplat till luftförsvar, artilleri, 
satellitkommunikation och marin förmåga. Tillsammans med det stödpaket som  
presenterades tidigare i år uppgår det svenska militära stödet till Ukraina till ca 29,5 
miljarder kronor för 2025. Regeringen ser kontinuerligt över vad mer som kan och bör 
göras bland annat när det gäller stöd av militärt flyg.
 
Nedmonteringen av försvaret gick för fort och det är många som idag ser det som en tid 
av naivitet, men som delades av stora delar av främst västvärlden som alla rustade ner. 
Det är svårt att komma ikapp. Regeringen har de senaste åren därför gjort historiska 
satsningar på försvaret. Anslagen ökade med nästan 13 miljarder från 2024–2025. Det 
motsvarar en ökning med 10 procent och uppgår totalt till 143 miljarder. För försvars- 
beslutsperiod 2025–2030 planeras ytterligare stora tillskott. Resursförstärkningarna 
syftar till att kunna genomföra åtgärderna i propositionen Totalförsvaret 2025–30. Det 
innebär att försvarsutgifterna kommer motsvara 2,4 procent av BNP 2025, och 2028 
innebära 2,6 procent av BNP.

EU:s sanktioner mot Ryssland innehåller import- och exportrestriktioner mot varor  
och tjänster inom ett antal ekonomiska sektorer. Sanktionerna innehåller omfattande 
restriktioner inom finanssektorn samt ett antal förbud, bland annat har luftrummet 
stängts för tillträde av ryska flygplan och hamnar för anlöp av ryska fartyg. Ett antal 
ryska mediaföretag är också föremål för sanktioner. Det har även införts krav på företag 
i EU att vid export av vissa varor till tredje land kontraktsmässigt föreskriva att vidare- 
export till Ryssland är förbjuden.
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Vad gäller sanktioner mot individer och enheter omfattar listan över 1900 personer  
och enheter. Sanktionerna omfattar frysning av tillgångar i EU, förbud att tillgängliggöra 
medel till de listade samt förbud mot resa in i eller genom EU. I samband med den tredje 
årsdagen av Rysslands fullskaliga invasion av Ukraina antog EU ett sextonde  
sanktionspaket mot Ryssland. Paketet innehåller åtgärder mot rysk energisektor, 
utökade handelsrestriktioner samt åtgärder mot skuggflottan.

I decennier har de nordiska länderna utvecklats till militära och säkerhetspolitiska  
samarbete. Det finns en rad avtal mellan de nordiska länderna om gemensamma 
övningar, samarbete och garantier. En militär konflikt eller incident i vårt närområde 
skulle påverka alla länder i regionen och kan inte mötas av ett ensamt land. De nordiska 
länderna samarbetar sedan 2009 inom Nordefco, Nordic Defence Cooperation. Det 
nordiska försvarssamarbetet inom Nordefco syftar främst till att öka respektive nations 
försvarsförmåga samt att utveckla förmågan att samarbeta och enas kring strategiska, 
gemensamma försvarsfrågor. Man ämnar även uppnå ekonomiska fördelar genom 
gemensam utveckling och inköp av utvald materiel. På sikt skulle det nordiska försvars-
samarbetet kunna innehålla en mängd gemensamma delar. Exempelvis truppbidrag för 
internationella fredsinsatser, utveckling, anskaffning, underhåll och vidareutveckling av 
materiel, officersutbildning och övningar. 

Ingen av de nordiska länderna har något intresse av att ingå i en kärnvapenkoalition. 
Nato har inga kärnvapen, men det har däremot Natoländerna USA, Storbritannien och 
Frankrike. Regeringen anser att det inte finns skäl att ha kärnvapen i Sverige i fredstid 
och kärnvapenländerna har heller inte begärt att ha det.

Sverige har liksom en majoritet av EU:s länder skrivit på de avtal, konventioner och  
fördrag som hänvisas till i motionen. De är i grund och botten avtal som ska skydda och 
värna de principer för krigsföring, stabilitet och trygghet som en majoritet av länderna 
är överens om. Att hävda att bara för att motståndaren inte följer avtal och regler ska vi 
inte heller göra det, är inte rätt väg att gå. Avtal ska naturligtvis ses över och revideras 
men i nuläget anser vi inte att Sverige bör lämna någon av de nu ingångna avtalen.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 6-8 besvarad

att  avslå att-sats 1-5 och 9
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Motion 114 
 
Tillsättning av högre tjänstemän i staten

Fredrik Norberg, Brännkyrka

Idag fungerar utnämningen av högre chefer som generaldirektörer genom att  
regeringen är allsmäktig när det gäller den centrala förvaltningen. Detta borgar för att 
även regeringar med svagt stöd i riksdagen kan göra enormt stor inverkan på stats-
förvaltningen. Därför vill jag föreslå att partiet arbetar för en konstitutionell förändring 
där vi verkar för att stärka riksdagens makt och att tillsättningar av generaldirektörer 
följer en liknande amerikansk tillsättningsprocess av myndighetschefer. Det vill säga att 
exempelvis så “förhörs” den person som står föremål för tillsättning, och röstas om i det 
utskott som myndigheten faller under. 
 
På detta sätt stärks också riksdagens makt mot regeringen när det gäller att tillsätta 
myndighetschefer som hela sveriges folkvalda kan stå bakom, det gör också att  
tillsättningar inte lika enkelt kan användas för politiska gentjänster. Det blir vidare mer 
politiskt ansvar över de tillsättningar som görs då det blir ett ännu tydligare allmän- 
politiskt ansvar. 

Detta är ett relativt nytt problem i svensk statsförvaltning, men ett problem som  
måste hanteras och där folkets högsta myndighetsrepresentanter också tillsätts, eller 
åtminstone godkänns av riksdagen. I samma logiska anda bör också myndighetschefer 
som visat sig uppenbart olämpliga i oberoende utredning av exempelvis justitie- 
ombudsmannen kunna skiljas från sin post av riksdagen. 
 
Därför yrkar jag på att Moderaterna ska verka för:
 
att1  Införa en förstärkning av riksdagens makt där myndighetschefer ska kunna  
 granskas och godkännas av riksdagen innan tillsättning.

att2 Riksdagen ska kunna avsätta myndighetschefer som utsetts av regeringen

att3  Motionen skickas vidare till partistämman
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 114 
Tillsättning av högre tjänstemän i staten  
 
Utnämningsmakten i Sverige är den utnämningsmakt som Sveriges regering har  
att utse högre tjänster inom domstolsväsendet och den statliga förvaltningen. 
 
I Sverige är den organiserad som ett utpräglat positionssystem (d.v.s. vanligt med extern 
rekrytering och inget formellt internt system) med ett litet antal spoilstjänster (tjänster 
som byts ut vid ett regeringsskifte) och med ett slutet kallelse-förfarande (i motsats till 
öppen annonsering) där regeringen är enväldig. Från och med mars 2007 har  
öppenheten ökat, med annonsering och en tydlig kravprofil. 
 
5 § regeringsformen ska, vid tillsättning av statlig anställning, avseende fästas endast 
vid sakliga grunder, som förtjänst och skicklighet. Med förtjänst avses den vana som 
har förvärvats genom tidigare anställning eller verksamhet. Med skicklighet avses den 
sökandes lämplighet för den aktuella anställningen. 
 
Sverige har en i internationell jämförelse mycket ovanlig form av utnämningar/tillsät-
tande av högre tjänstemän i staten. Om man jämför med våra grannar som Norge och 
Storbritannien så är det stora skillnader.  
 
Det finns för och nackdelar med systemet som går tillbaka till Axel Oxenstierna. Många 
inklusive Moderaterna har under många år kritiserat delar av systemet och främst då det 
gäller maktdelning, insyn och öppenhet. När regeringen Reinfeldt tillträdde, 2006, var en 
av de första åtgärderna att besluta att öka öppenheten vid tillsättning av högre tjänster. 
 
Sen dess har en rad lagändringar trätt i kraft för att göra systemet mer rättssäkert  
och transparant. Mycket återstår dock att göra. Det är viktigt att på alla sätt  
motverka korruption och öka medborgarnas förtroende för systemet. 
 
Det ser som sagt mycket olika ut i olika länder. Ett sätt kan vara att ge riksdagen mer 
makt, ett annat att tillsätta olika former av kommissioner exempelvis. Då krävs en  
ändring av regeringsformen och flera andra lagar. Det i sig är inget hinder men det  
krävs en ordentlig genomgång och utredning kring hur systemet kan och bör förändras.  
Det kommer ta lång tid då det är stora förändringar. Det finns mindre justeringar som 
kan göras exempelvis med att protokollföra möten där beslut fattas, att göra det enklare 
att följa, att reglera hur utlysningar till tjänster görs och motiveringar till varför vem fick 
tjänsten. 
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Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-3 besvarad
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Motion 115
En ny Polis

Fredrik Norberg, Brännkyrka

Idag är det alldeles för svårt att bli polis om man inte är akademiskt lagd, akademi-
seringen av yrket har skadat dess uppgift att vara nära medborgarna. Vi behöver 
människor som kan representera myndigheten i likhet med devisen “en snut i varje 
knut”. För att åstadkomma detta ska exempelvis ordningsvakter kunna söka tjänster 
som exempelvis “kvarterspolis”. Detta kan förslagsvis göras när de under en längre tid 
ofta arbetat på fältet med poliser och haft polismans befogenheter på plats, som det 
innebär att vara ordningsvakt. Detta system är att likna vid Englands så kallade Bobby's. 
Obeväpnade poliser men tillgänglig med visselpipa, batong och pepparspray, redo att 
återupprätthålla de små lagarna som gäller nedskräpning och cykelstölder och att kalla 
in förstärkningar när det behövs. 
 
Kommuner kan då också ges möjligheten att hyra dessa så kallade “kvarterspoliser” 
från polismyndigheten. Kommunen kan då ombesörja de praktiska behov de har som 
löner och eventuell polisstation (eller kontor) samt eventuell utrustning för lokal sam- 
verkan. Kvarterspolisen ska i första hand agera brottsförebyggande, synligt och bygga 
upp en kontaktyta samt syssla med vad som kallas mängdbrott. Den ska inte heller 
bestå av något annat än det som tidigare beskrivits som kvarterspoliser.
 
Vid en sådan reform frigörs tid där den akademiskt utbildade polisen kan fokusera på 
svårare brott och komplicerade utredningar såsom mord, våldtäkt och stöldligor. Eller 
sådana arbetsområden där ett mer nationellt fokus är lämpligt. Polisen är i huvudsak en 
lokal angelägenhet och inte en nationell, därför väldigt viktigt att det statliga vålds- 
monopolet finns representerat i lokalsamhället för att förebygga motsättningar och visa 
att lag och ordning råder.
 
Vidare bör också polisutbildningen vid polishögskolan (PHS) i likhet med officers- 
utbildningen vara en uppdragsutbildning som sker genom polismyndigheten. Polis- 
studenter ska därmed inte behöva ta lån från CSN då karaktären av deras utbildning 
är så egen att de i princip endast kan tjänstgöra i staten med sin polisexamina och sina 
legala förordnanden. 
 
Genom redovisade exempel kan vi snabbt ge dagens ordningsvakter möjligheter att 
jobba som en enklare patrullerande polis, istället för att riskera att ersätta polisen och 
polismaktens uppgifter med privata bevakningsföretag. I det engelska systemet är en 
aspirant på gatan efter 33 veckor[1]. Förmodligen kan vi lyckas ännu tidigare om vi kan 
rekrytera ordningsvakter som ges en fortbildning.
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Vi har också möjligheten att de poliser som faktiskt gått den akademiska polis- 
utbildningen på PHS får chansen att bli chefer över dessa nytillkomna poliser. De kan 
också gå vidare till specialister som polisiära utredare, vilket vi läst behovet av i media 
och ge ett lönepåslag. Ett område som hittills sägs dominerats av civila utredare men i 
realiteten kan det vara poliser som har sökt en bättre löneutveckling och bättre  
arbetstider. Dessa förslag stärker den akademiskt utbildade polisens ansvarsnivåer  
och därmed ger de också högre lön. 
 
Vidare ska de poliser som redan är utbildade vid PHS som tagit CSN få sina lån  
avskrivna med motsvarande tid som de jobbar som polis, detta för att snabbare ge en 
löneökning utan speciella politiska satsningar som riskerar den svenska modellen där 
parterna avgör lönefrågan. Även en kompensationssumma i en klump kan vara rimligt 
för de som inte tar del av CSN-avskrivningen.
 
Dessa förslag skapar en poliskår som finns lokalt och nära, med förmåga att agera 
specialiserat, den har en tydlig incitamentsstruktur och karriärstege för människor att 
välja polisyrket. Samtidigt kan polisen välja att utbilda de som är bäst lämpade för yrket 
genom “prövotid” på marken. Även om såklart en akademisk ingång också behövs för 
specialister.
 
Med detta som bakgrund yrkar jag på att Moderaterna ska verka för:
 
att1  Polisutbildningen blir en uppdragsutbildning via Polismyndigheten

att2  Polisutbildningen blir betald av staten

att3  Offentliga aktörer kan hyra poliser av polismyndigheten

att4  Poliser som har CSN ska få skriva av lånet mot den tid de arbetar inom   
 polisen

att5  En modell tas fram för att på lämpligt sätt ersätta de poliser som skuldsatt  sig  
 hos CSN för att bli polis, kontra de som fått sin utbildning betald. 

att6  Motionen skickas vidare till partistämman

[1] http://www.gmp.police.uk/live/Nhoodv3.nsf/triage-section.html?readform&l2=6037&l3=60815&s=6B8B2141790C-

8CB8802579FE0046F1EA
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Förbundsstyrelsens yttrande
Motion 115 
En ny polis

Det kan tyckas svårt att bli polis. Visst är det många akademiska inslag i polis- 
utbildningen. Teori är viktigt att ha som grund när polisen ska ingripa i olika situationer. 
Men det är även till stor del praktik i utbildningen. Dels omsätts teorin i praktik, dels är 
det många praktiska saker som ingår. Allt från hantering av batong, pepparsprej, vapen, 
bilkörning till ingripande i olika situationer, till att göra praktik med utbildad polis som 
handledare i sex månader.

Det är värdefullt med en gedigen utbildning för alla poliser. När polisen väl är ute på 
gatan så ställs denne inför varierande situationer där all utbildning behövs. Det finns 
numera ”kommunpoliser” runt om i landet. Dessa kan jämföras med kvarterspoliser och 
närpoliser. Även dessa kan lätt hamna i situationer där det inte räcker med batong och 
pepparsprej. Då är det bra att ha skjutvapen till att skydda sig själva och allmänheten.

I polisens verksamhetsidé framgår att polisen ska komma närmare medborgarna och 
vara ledande i det brottsförebyggande arbetet. Som en del av detta arbete har det 
skapats en funktion inom svensk polis som kallas kommunpolis ( ej jämförbart med 
kvarterspolis i detta förslag). Dock ska noteras att kommunpoliserna har ett strategiskt 
uppdrag och är samordnare i kontakten med samhället. 

Tillsammans med kommunerna och externa intressenter ska de driva processen för 
det brottsförebyggande och trygghetsskapande arbetet i kommunen.

Polismyndigheten ser gärna att den sökande tidigare har haft anställning med  
anknytning till människor. Bland annat är det en del tidigare ordningsvakter som  
söker in till polisen.

Den nuvarande polisutbildningen är en grundutbildning. Därefter finns många olika 
vidareutbildningar beroende på vad inom polismyndigheten den enskilde polisen 
kommer att jobba med. Dessa utbildningar betalas av polismyndigheten, uppdrags- 
utbildning. Uppdragsutbildning används inom olika yrkeskategorier huvudsakligen för 
vidareutbildning. Så är det även inom polismyndigheten.
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Idén med kvarterspoliser som har en gedigen utbildning som inriktar sig på att  
enbart arbeta på fältet i direkt kontakt med medborgarna på lokala platser kan ses 
som ett gott komplement till den mer akademiska polisen som har ett mycket bredare 
uppdrag. 

Detta skulle kunna på ett mycket påtagligt sätt öka tryggheten när en kvarterspolis 
finns på plats som är statlig, riktig polis, lokal och som ersättning för ordningsvakter som 
ofta inte uppfattas som ” av samhället” utsedd. När det gäller lönesättning inom Polisen 
anser vi att detta inte ska vara en politisk fråga likväl som att individuell lönesättning ska 
tillämpas. 

 Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att  anse att-sats 1-4 besvarad

att  avslå att-sats 5 och 6
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Motion 116
Marknaden räddar klimatet bättre än kommunen

Kasper Gideon, Sofia och Henrik Virro, Enskede-Årsta

Bygg- och fastighetssektorn står för en betydande del av Sveriges koldioxidutsläpp  
och påverkar i hög grad vår miljö och vårt klimat. Ett effektivt sätt att minska både 
utsläpp och avfall är att öka återbruket av byggmaterial. Det finns redan kommersiella 
plattformar och marknadsplatser där privatpersoner och företag kan köpa och sälja 
begagnade byggprodukter, vilket ofta innebär kortare transporter, lägre kostnader 
och mindre byråkrati. Ändå förekommer det förslag på att kommuner ska inrätta egna 
återbrukscentraler i offentlig regi, trots att det riskerar att hämma innovation och 
konkurrenskraft.

När en kommun satsar på att driva återbruket i egen regi riskerar vi att få ökad  
byråkrati och minskad klimatnytta. Det är dåligt.

En central, kommunalt driven anläggning kan medföra långa transportavstånd, vilket 
motverkar syftet med återbruk. Om varor samlas in och distribueras från en enda plats 
kan det leda till fler transporter än nödvändigt. Det kan också medföra risk för långa 
lagringstider, vilket i sin tur kan göra att vissa material inte kommer till användning i tid.
En egen-regi-lösning riskerar att konkurrera ut eller försvaga redan befintliga företag 
och digitala plattformar som är specialiserade på att matcha utbud och efterfrågan. 
Detta bromsar marknadsutvecklingen och kan avskräcka nya aktörer från att etablera 
sig. Till skillnad från en flexibel marknadsdriven modell är kommunal verksamhet ofta 
mer trög att förändra och anpassa till nya behov och tekniska lösningar.

En kommunal återbruksverksamhet kan bli en kostsam och administrativt tung lösning. 
Resurser som annars hade kunnat användas för att förbättra klimatnyttan och under-
lätta för privata aktörer kan istället gå till att täcka kommunens driftskostnader. Detta 
försvårar möjligheten att skala upp verksamheten i takt med att efterfrågan på  
återbrukat byggmaterial ökar.

Anta att en kommunal byggherre vill avyttra överblivet virke eller takpannor. I en  
kommunal, central lösning tvingas kommunen transportera materialet till en åter- 
brukscentral i en helt annan del av staden. Därefter ska kommunen transportera 
samma gods från centralen tillbaka till en ny byggplats, kanske återigen i motsatt ände 
av kommunen. Detta innebär dubbla eller till och med trippla transportsträckor, vilket 
ur klimatsynpunkt är direkt kontraproduktivt jämfört med om köpare och säljare hade 
matchats direkt via en öppen marknadsplats.
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Moderaterna bör vara den drivande kraften i att förespråka marknadsdrivna alternativ 
för återbruk av byggmaterial. Partiets tradition av att verka för valfrihet, konkurrens och 
effektiv resursanvändning ska avspeglas även i hållbarhetsfrågor. Genom att stimulera 
befintliga privata marknadsaktörer och ge tydliga incitament kan vi öka såväl åter- 
brukets volym som dess klimatnytta.

Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:

att1 Moderaterna i Stockholms Stad verkar för att kommuner samarbetar  
 med privata marknadsaktörer och digitala plattformar för att främja ett  
 effektivt och konkurrensutsatt återbruk av byggmaterial, i stället för att 
 starta kommunala återbrukscentraler i egen regi. 

att2 Moderaterna i Stockholms Stad verkar för att undanröja byråkratiska  
 hinder och öka incitament för byggföretag och fastighetsägare att  
 återbruka byggmaterial genom marknadsdrivna lösningar.
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Förbundsstyrelsens yttrande 
Motion 116  
Marknaden räddar klimatet bättre än kommunen 

Motionen belyser flera viktiga aspekter kring effektivitet, klimatnytta och behovet av  
att stimulera lösningar för återbruk av material. Vi vill att det som byggs i Stockholm 
ska vara hållbart och långsiktigt. Renovering är att föredra i så stor utsträckning som 
möjligt och bör ske varsamt, i stället för att riva byggnader och bygga helt nytt. Om  
och när vi river, ska vi säkerställa att materialet tas tillvara. Tegel, lampor och 
glas från tidigare byggnader kan ofta återanvändas.    
 
Precis som motionärerna skriver är det dåligt med ökad byråkrati och minskad  
klimatnytta. Som det är skrivet i proposition 5 - ”Stockholm ska vara en miljösmart stad 
somär mån om sitt arv” - ska det vara enkelt att göra miljösmarta val och det ska straffa 
sig att fuska. Staden ska vara öppen för företagare som vill erbjuda olika miljö- 
tjänster genom att exempelvis erbjuda öppen data så att företag kan använda den  
för att utveckla nya tjänster som till exempel smarta avfallslösningar eller olika  
effektiviseringstjänster.  
 
Avfallsbrottslighet är ett stort problem runtom i landet och tillsynen mot den typen av 
verksamhet bör förstärkas för att säkerställa att oegentligheter inte sker i Stockholms-
stad.  
 
Som det beskrivs i motionen står bygg- och fastighetssektorn för en betydande del  
av Sveriges koldioxidutsläpp. Stadens pågående arbete med att minska utsläpp från 
avfallshantering, energikrav vid nybyggnation och andra åtgärder ska fortsätta. Vi vill 
göra det enklare och smidigare för stockholmare, både privatpersoner och företagare, 
som vill göra miljösmarta val och åtgärder.  
 
Vi delar motionärernas uppfattning om att Moderaterna bör vara den drivande kraften i 
att förespråka marknadsdrivna alternativ för återbruk av byggmaterial. Vi instämmer 
även med att främja effektiva, klimatsmarta och marknadsnära lösningar för återbruk 
och ser fram emot att arbeta vidare med detta.  
 
Med anledning av ovanstående föreslås förbundsstämman:  
 
att  anse att-sats 1-2 besvarad 
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